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Αθήνα, σήµερα στις 13 Δεκεµβρίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 9.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Στυλιανός - Ιωάννης Κουτνατζής ενηµερώ-
νει το Σώµα, ότι στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου οι
επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν σήµερα είναι οι εξής: 

Οι υπ’ αριθµόν 243/2-12-2021, 245/3-12-2021, 249/6-12-2021
επίκαιρες ερωτήσεις και οι υπ’ αριθµόν 862/3-11-2021 και
879/32/4-11-2021 ερωτήσεις κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του
Κανονισµού της Βουλής και θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Υγείας κ. Αθανάσιο Πλεύρη. 

Η υπ’ αριθµόν 256/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ. Κωνσταντίνο
Σκρέκα.

Η υπ’ αριθµόν 251/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη.

Η υπ’ αριθµόν 236/30-11-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, κ. Κωνσταντίνο Κα-
ραµανλή.

Οι υπ’ αριθµόν 258/6-12-2021 και 259/6-12-2-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, κ. Σπυρίδωνα - Παναγιώτη Λιβανό.

Η υπ’ αριθµόν 262/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 261/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, κ. Πα-
ναγιώτη Τσακλόγλου.

Η υπ’ αριθµόν 263/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, κ.
Μαρία Συρεγγέλα.

Η υπ’ αριθµόν 253/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη, κ. Ελευθέριο Οικο-
νόµου .

Η υπ’ αριθµόν 241/2-12-2021 επίκαιρη ερώτηση απαντηθεί από
την Υφυπουργό Τουρισµού, κ. Σοφία Ζαχαράκη. 

Τώρα, θα συζητηθεί η όγδοη, µε αριθµό 256/6-12-2021 επί-
καιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Καβάλας

του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σουλτάνας Ελευθεριάδου προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Νέα δεδοµένα µετά την
απάντηση του επιτρόπου Σµιτ για την ενίσχυση της “Energean
Oil & Gas”». 

Θα παρακαλέσω θερµά, επειδή είναι πολλές οι ερωτήσεις σή-
µερα και επειδή ταυτόχρονα είναι στη συνέχεια και η Ολοµέλεια,
τόσο τους συναδέλφους Βουλευτές όσο και τους Υπουργούς να
είναι πλησίον του χρόνου που προβλέπεται από τον Κανονισµό.

Ορίστε, κυρία Ελευθεριάδου, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας για δύο λεπτά.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κα-
ληµέρα και από εµένα και καλή εβδοµάδα!

Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου αφορά την εταιρεία «Energean
Oil & Gas». Όπως γνωρίζετε, το κοίτασµα του Πρίνου ανήκει στο
ελληνικό δηµόσιο και οι εγκαταστάσεις ανήκουν στο ελληνικό δη-
µόσιο και το να λειτουργούν και να παράγουν οι εγκαταστάσεις
είναι προς όφελος όλων και είναι επιθυµία όλων. Επιθυµία όλων,
επίσης, είναι και η κερδοφορία της επιχείρησης, καθώς από αυτή
εξαρτάται και η πληρωµή των royalties, που σύµφωνα µε τη σύµ-
βαση παραχώρησης είναι υποχρεωµένη η επιχείρηση να αποδί-
δει στο ελληνικό δηµόσιο κάθε χρόνο.

Δυστυχώς, όλα αυτά τα χρόνια που δραστηριοποιείται η
«ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ» στην Καβάλα royalties στο ελληνικό δηµόσιο πλη-
ρώθηκαν µόνο το έτος 2018, είτε γιατί η εταιρεία δεν παρήγαγε
το απαιτούµενο ποσοστό - µέγεθος πετρελαίου είτε γιατί έχει
πολύ µεγάλη δανειοδότηση.

Οφείλει, όµως, η εταιρεία να σέβεται ταυτόχρονα στη λειτουρ-
γία της και τις εργασιακές σχέσεις αλλά και το περιβάλλον.

Νέα δεδοµένα, λοιπόν, προέκυψαν µετά την ψήφιση εδώ της
ενίσχυσης της εταιρείας µε εµπορικό δάνειο µε την εγγύηση του
ελληνικού δηµοσίου ύψους 90,5 εκατοµµυρίων ευρώ και ταυτό-
χρονα, µε δάνειο µειωµένης εξασφάλισης ύψους 9,5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Τα νέα δεδοµένα είναι και πραγµατικά -θα σας τα
περιγράψω στη δευτερολογία µου- αλλά κυρίως αφορούν την
απάντηση του επιτρόπου κ. Σµιτ σε ερώτηση του Ευρωβουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κώστα Αρβανίτη, όπου αναφέρεται στην απάντησή
του ξεκάθαρα ότι αποκλείεται η στήριξη δραστηριοτήτων µέσω
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που σχετίζονται µε ορυκτά καύσιµα.

Θα ήθελα να ρωτήσω εσάς και να πάρω µια ξεκάθαρη απάν-
τηση αν η δανειοδότηση, το δάνειο µε την εγγύηση του ελληνι-
κού δηµοσίου θεωρείται από εσάς στήριξη µε την έννοια που
αναφέρει ο κ. Σµιτ ή όχι και εάν, εφόσον έχετε ψηφίσει αυτή τη
στήριξη και µάλιστα να δοθεί αυτή µέσω ξένων τραπεζικών ιδρυ-
µάτων -φέρατε µία τροπολογία όπου δίνετε τη δυνατότητα στην
«ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ» να µην πάρει τα δάνεια από ελληνικές τράπεζες
αλλά από ξένες- προτίθεστε να δεσµεύσετε ταυτόχρονα την εται-
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ρεία να σεβαστεί τις εργασιακές σχέσεις. Τι σηµαίνει «να σεβα-
στεί»; Να διατηρήσει τις υπάρχουσες εργασιακές σχέσεις µε
τους ίδιους όρους που ισχύουν αυτή τη στιγµή και βέβαια, σύµ-
φωνα µε το οργανόγραµµα που ισχύει αυτή τη στιγµή στο κοίτα-
σµα του Πρίνου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, αναφέρατε στη συγκεκριµένη επίκαιρη ερώ-

τησή σας επί της ουσίας εάν προτιθέµεθα να εξετάσουµε τις πι-
θανές συνέπειες που θα έχει η χορήγηση του δανείου στην
«Energean Oil & Gas». Ενηµερώνω, λοιπόν, το Σώµα ότι η αποτί-
µηση των όποιων συνεπειών έχει γίνει ήδη από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µετά από τη σχετική µας εισήγηση.

Ειδικότερα, κατόπιν σχετικού αιτήµατος εκ µέρους της χώρας
µας στις 18 Μαρτίου 2021 εγκρίθηκε µε την υπ’ αριθµόν
C2021/2079final/24-3-2021 απόφαση Ευρωπαϊκής Επιτροπής η
κρατική ενίσχυση υπέρ της εταιρείας «Energean Oil & Gas». Η
ενίσχυση αυτή συνίσταται σε χορήγηση, πρώτον, εγγύησης σε
ποσοστό 90% δανείου, ποσού 90,5 εκατοµµυρίων ευρώ και δεύ-
τερον, δανείου µειωµένης εξασφάλισης ύψους 9,5 εκατοµµυρίων
ευρώ. Επιπλέον, η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Οικονοµι-
κών έχει εκφέρει απόψεις επί του σχεδίου σύµβασης εκδόσεων
κοινού υποτελούς οµολογιακού δανείου εκδόσεως της Ανώνυ-
µης Εταιρείας µε την επωνυµία «ENERGEAN OIL» ποσού
9.500.000 ευρώ.

Άρα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει εγκρίνει αυτή την απόφαση
της ελληνικής Κυβέρνησης. Επίσης, τεκµηριώνει την απόφασή
της αυτή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναφέροντας ότι η συγκεκρι-
µένη ενίσχυση εκπληρώνει τους όρους που προβλέπονται στα
οικεία τµήµατα της ανακοίνωσής της µε αριθµό C2020/1863/19-
3-2020, µε τίτλο «Προσωρινό πλαίσιο για τη λήψη µέτρων κρατι-
κής ενίσχυσης µε σκοπό να στηριχθεί η οικονοµία κατά τη
διάρκεια της τρέχουσας έξαρσης της νόσου COVID-19».

Το πνεύµα της ανακοίνωσης αυτής της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής αποτυπώθηκε ακολούθως στην εθνική µας νοµοθεσία και ει-
δικότερα στο άρθρο 40 του ν.4801/2021, µε τίτλο: “Παροχή
ενίσχυσης από το ελληνικό δηµόσιο στην εταιρεία «Energean Oil
& Gas», «Ενεργειακή Αιγαίου, Ανώνυµη Εταιρεία Έρευνας και
Παραγωγής Υδρογονανθράκων»”.

Η ανακοίνωση αυτή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής εκδόθηκε στο
πλαίσιο της συνολικής προσπάθειας των κρατών-µελών για την
αντιµετώπιση των επιπτώσεων της έξαρσης της νόσου COVID-
19 στην οικονοµία τους. Παρουσιάζονται, λοιπόν, σε αυτή οι δυ-
νατότητες που διαθέτουν τα κράτη-µέλη σύµφωνα µε τους
κανόνες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη διασφάλιση της ρευ-
στότητας και της πρόσβασης των επιχειρήσεων σε χρηµατοδό-
τηση, ιδίως µάλιστα αυτών που αντιµετωπίζουν ξαφνική έλλειψη
κατά την περίοδο αυτή, ώστε να µπορέσουν να ανακάµψουν από
την τρέχουσα κατάσταση. 

Συνεπώς η ενίσχυση αυτή κρίθηκε συµβατή, δυνάµει του άρ-
θρου 107 παραγράφου 3β της συνθήκης για τη λειτουργία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και η επιτροπή δεν πρόκειται να προβάλλει
αντιρρήσεις επί αυτής, όπως ρητώς αναφέρει στο σχετικό κεί-
µενο της. Άλλωστε, το προσωρινό πλαίσιο για τη λήψη µέτρων
κρατικής ενίσχυσης κατά τη διάρκεια της πανδηµίας που έχει
ανακοινώσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή συνιστά αναγκαίο µέτρο για
να αναπνεύσει η οικονοµία των κρατών-µελών που επλήγη τόσο
σοβαρά εξαιτίας της πανδηµίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ελευθεριάδου για τη δευτερολογία

της για τρία λεπτά.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µου διαβάσατε

το νοµοσχέδιο, ουσιαστικά, που ψηφίσατε για την ενίσχυση της
«ENERGEAN». Φανταζόµουν ότι θα λάβετε γνώση της απάντη-

σης του κ. Σµιτ, η οποία απάντηση είναι εξ ονόµατος της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής. Στις 12-10-2021 λέει ξεκάθαρα, λοιπόν, «οι
επενδύσεις πρέπει πάντα να συµµορφώνονται µε την αρχή της
µη πρόκλησης σηµαντικής ζηµίας, βάσει της οποίας αποκλείεται
η στήριξη δραστηριοτήτων που σχετίζονται µε ορυκτά καύσιµα».
Είναι ξεκάθαρο. Εγώ περίµενα να µου πείτε αν κάνει λάθος ή όχι
ο κ. Σµιτ. Δεν πήρα απάντηση σε αυτό. Περιµένω, ενδεχοµένως,
στη δευτερολογία σας να µου αιτιολογήσετε γιατί λέει ο εκπρό-
σωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αυτό ακριβώς, ότι αποκλεί-
εται η ενίσχυση της «ENERGEAN». 

Εκτός από αυτό, κύριε Υπουργέ, ίσως θα πρέπει να επανεξε-
τάσετε το τι συµβαίνει στην «ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ». Αυτή τη
στιγµή -θα προσκοµίσω και στα Πρακτικά- το εργοστάσιο βρί-
σκεται εκτός λειτουργίας. Θα χρηµατοδοτήσετε, δηλαδή, θα εγ-
γυηθείτε για ένα δάνειο 100.000.000 ευρώ σε µια εταιρεία η
οποία κρατάει το εργοστάσιο αυτή τη στιγµή εκτός λειτουργίας.
Έχουν γίνει καταγγελίες προς την ΕΔΕΥ, από το σωµατείο των
εργαζοµένων, καταγγελίες τις οποίες φαντάζοµαι γνωρίζετε,
σύµφωνα µε τις οποίες το εργοστάσιο βρίσκεται σε µη λειτουρ-
γία -σύµφωνα και µε την εταιρεία- στις εγκαταστάσεις µέσα βρί-
σκονται και πετρέλαιο και υδρόθειο και παρ’ όλα αυτά η εταιρεία
βγάζει το προσωπικό σε διαθεσιµότητα. Οι εργαζόµενοι καταγ-
γέλλουν ότι η “ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ” δεν διασφαλίζει την ασφά-
λεια των εγκαταστάσεων και της ευρύτερης περιοχής. Η
«ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ» έχει σταµατήσει την παροχή φυσικού
αερίου, έχει διακόψει την παραγωγική διαδικασία και κρατάει το
εργοστάσιο χωρίς το απαραίτητο προσωπικό, σύµφωνα µε το
σχέδιο αντιµετώπισης εκτάκτων περιστατικών. 

Σε αυτή την εταιρεία θα δώσετε εγγύηση για να πάρει δάνειο
100.000.000 ευρώ. Το γνωρίζετε αυτό, κύριε Υπουργέ; Γνωρίζετε
τι συµβαίνει στην Καβάλα αυτή τη στιγµή; Γνωρίζετε ότι η εται-
ρεία υποχρεούται, σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης, να
κρατάει το εργοστάσιο εν λειτουργία; Γνωρίζετε ότι αφού πήρε
όλο το πετρέλαιο µέσα από τις εγκαταστάσεις τον Σεπτέµβριο,
αφού έκανε shutdown, δηλαδή σταµάτησε τις παραγωγικές δια-
δικασίες και τη λειτουργία του εργοστασίου, µετά σταµάτησε την
παροχή φυσικού αερίου και ζητάει από το ελληνικό δηµόσιο να
δώσει εγγύηση για δάνειο 100.000.000 ευρώ; Και µάλιστα µiα εγ-
γύηση, την οποία όπως γνωρίζετε δεν µπορούν να την πάρουν
όλες οι επιχειρήσεις. Και συνεχίζει, λοιπόν, να ζητά από το ελλη-
νικό δηµόσιο να την ενισχύσει, ενώ έχει σταµατήσει την παρα-
γωγική διαδικασία, ενώ υπάρχουν καταγγελίες προς την ΕΔΕΥ,
ενώ η ΕΔΕΥ αρνείται να έρθει στην Καβάλα για να ελέγξει αν
είναι ασφαλείς οι εγκαταστάσεις. 

Κι εσείς µου λέτε τώρα ότι χωρίς να ελέγξετε τίποτα, ενώ
υπάρχει η απάντηση του κ. Σµιτ που λέει ότι δεν µπορεί να δοθεί
στην ενεργειακή ενίσχυση µέσω της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, σαν
να µην συµβαίνει τίποτα και θα δώσετε την ενίσχυση και δεν θα
ελέγξετε το τι γίνεται στο εργοστάσιο. 

Τουλάχιστον σήµερα να αποκοµίσω κάτι από εσάς, γιατί πραγ-
µατικά η κοινωνία της Καβάλας βράζει και δεν λέω εγώ ποιοι
φταίνε και ποιοι δεν φταίνε. Αυτή τη στιγµή υπάρχει µεγάλη ανα-
ταραχή. Το εργοστάσιο δεν παράγει, εποµένως χάνει και το ελ-
ληνικό δηµόσιο, γιατί δεν πρόκειται για ακόµα µια χρονιά να
πάρει τα συµφωνηµένα royalties και η ΕΔΕΥ αρνείται να έρθει να
ελέγξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγιναν κατανοητά, τα
έχετε επαναλάβει. Κλείστε, σας παρακαλώ!

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τουλάχιστον από εσάς θέλουµε µία διαβεβαίωση ότι θα στεί-

λετε άµεσα την ΕΔΕΥ στην Καβάλα για να ελέγξει τις εγκαταστά-
σεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, κυρία συνάδελφε, θα ήθελα να είσαστε απόλυτα
ειλικρινής και να εξηγήσετε στο Σώµα και στους συναδέλφους
για ποιο λόγο αυτή τη στιγµή δεν δύναται να προχωρήσει σε πα-
ραγωγή η εν λόγω εταιρεία. Γιατί αυτή τη στιγµή απαγορεύεται
από εκπροσώπους του σωµατείου η είσοδος στις εγκαταστάσεις
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της εταιρείας εκείνων των στελεχών που είναι απαραίτητα για να
µπορέσουµε να διασφαλίσουµε τη συνέχιση της παραγωγής. Δη-
λαδή, τι συµβαίνει, για να καταλάβουν οι κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές;

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Αυτά είναι ψέµατα, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία
Ελευθεριάδου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ακούστε λιγάκι, όπως σας άκουσα και εγώ, για να
ακούσουν όλοι την αλήθεια.

Υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι οι οποίοι παρεµποδίζουν τη συ-
νέχιση αυτής δραστηριότητας για λόγους που δεν µπορώ να κα-
ταλάβω. Εκείνο, όµως, που οφείλω να σας πω είναι ότι έχω δώσει
ξεκάθαρες κατευθύνσεις στην ΕΔΕΥ και το συγκεκριµένο απο-
τυπώνεται και σε επιστολή που έχει στείλει η αρµόδια γενική
γραµµατέας στις 23 Νοεµβρίου, όπου ζητώ να ληφθούν τα όποια
µέτρα είναι απαραίτητα για να εξασφαλίσουµε την ασφάλεια, φυ-
σικά, των εγκαταστάσεων, αλλά και τη συνέχιση της παραγωγής. 

Όσον αφορά το ερώτηµα που κάνατε, θέλω να σας να σας
ενηµερώσω ότι έχει µπερδέψει ο Ευρωβουλευτής -και µάλλον
αυτό πέρασε και σε εσάς- την απάντησή του κ. Σµιτ. Ο κ. Σµιτ
ανέφερε ότι οι δραστηριότητες που δεν προκαλούν σηµαντική
βλάβη, όπως αλλιώς στα αγγλικά λέγεται «do not significantly
have», αφορά εκείνες τις δραστηριότητες, όπου σύµφωνα µε το
νέο κανονισµό δεν είναι επιλέξιµες για να χρηµατοδοτηθούν στη
νέα προγραµµατική περίοδο από τα χρηµατοδοτικά ταµεία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Για να σας το κάνω πιο απλό, σας λέω το εξής παράδειγµα:
Σήµερα µία µονάδα επεξεργασίας απορριµµάτων, πιθανότατα
στην επόµενη προγραµµατική περίοδο του ΕΣΠΑ δεν θα είναι
επιλέξιµη, ώστε να χρηµατοδοτηθεί ως ποσοστό της επένδυσης
από το ΕΣΠΑ, επειδή ακριβώς πιθανότατα δεν θα πληροί τον όρο
«do not significantly have», ότι δηλαδή ότι δεν προκαλεί σηµαν-
τική ζηµιά στο περιβάλλον. Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, σε καµµία
περίπτωση ότι τα κράτη-µέλη δεν µπορούν να επιδοτήσουν ή δεν
µπορούν να στηρίξουν επενδύσεις που είναι σηµαντικές για την
τοπική και την εθνική οικονοµία και για την τοπική κοινωνία.

Μην µπερδεύετε, λοιπόν, την επιλεξιµότητα των δραστηριοτή-
των και των παρεµβάσεων και των επενδυτικών προγραµµάτων
της επόµενης προγραµµατικής περιόδου µε τη στήριξη που πα-
ρείχαν τα κράτη-µέλη σε υφιστάµενες δραστηριότητες εξαιτίας
της νόσου του COVID-19, του κορωνοϊού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Πριν προχωρήσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, να κάνω

µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Προστασία του εθελοντισµού, ενί-
σχυση της δράσης της Κοινωνίας των Πολιτών, φορολογικά κί-
νητρα για την ενίσχυση της κοινωφελούς δράσης των Ο.Κοι.Π.
και λοιπές διατάξεις». 

Συνεχίζουµε την τέταρτη µε αριθµό 251/6-12-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αρχαία Ιερά
Οδός, οκτακόσια πενήντα µέτρα σε Χαϊδάρι και λίµνη Κουµουν-
δούρου βρίσκονται σε επικίνδυνη εγκατάλειψη και απαιτούν προ-
στασία». 

Τον λόγο τώρα έχει για την πρωτολογία του ο κ. Αρσένης για
δύο λεπτά. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι η τέταρτη φορά που σας καλώ σ’ αυτή

την Αίθουσα να συζητήσουµε το θέµα των αρχαιολογικών χώρων
και δυστυχώς είκοσι πέντε µήνες µετά την πρώτη ερώτηση δεν
έχει αλλάξει κάτι. Τι είναι αυτό που δεν έχει αλλάξει; 

Η αρχαία Ιερά Οδός που σώζεται σε τµήµα στο ανηφορικό βό-
ρειο σκέλος της επτακοσίων µέτρων, κατηφορικό διακόσια
τριάντα και άλλα τριακόσια στο νότιο σκέλος της δεν έχει κηρυχ-

θεί αρχαιολογικός χώρος, σωζόµενο τµήµα πλήρες στο νότιο
κοµµάτι καταγεγραµµένη από τον Τραυλό, τον αρχαιολόγο της
δεκαετίας του ’30 και το ανηφορικό και το κατηφορικό βόρειο µε
πινακίδα αρχαιολογικού χώρου, το κοµµάτι κατηφορικό από το
λόφο Ηχούς µέχρι τη λίµνη Κουµουνδούρου και δεν έχουν κη-
ρυχθεί αρχαιολογικοί χώροι.

Και είµαστε εδώ πέρα και είµαι υποχρεωµένος να σας καλώ
ξανά και ξανά είκοσι πέντε µήνες τώρα από την εκλογή µου και
δεν έχει προχωρήσει αυτή η στοιχειώδης κήρυξη.

Μας είπατε ότι ξεκινάει η υπηρεσία εργασίας για την προβολή
και ανάδειξη της αρχαίας Ιεράς Οδού και των µνηµείων, οι οποίες
ξεκίνησαν τον Σεπτέµβρη του 2020. Δεν θα κηρυχθεί αρχαιολο-
γικός χώρος; Θα γίνουν εργασίες της αρχαιολογικής υπηρεσίας
επί τι; Δεν θα γίνει πρώτα η κήρυξη; Αυτές οι εργασίες από τον
Σεπτέµβρη του 2020, πάµε σχεδόν ενάµιση χρόνο πλέον, τι έχει
γίνει; Σε ποια σηµεία έχουν γίνει παρεµβάσεις; Πού έχει γίνει σή-
µανση; Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα; Πότε θα ολοκληρωθούν;
Με τη λίµνη Κουµουνδούρου τι θα γίνει;

Την άλλη φορά µου είπατε ότι προστατεύεται η λίµνη για το
φυσικό της κάλλος και τη σηµασία της για τη φύση. Πολύ ωραία,
βεβαίως. Είναι το κοµµάτι της φύσης που προστατεύεται, ανα-
γκαίο, πολύ σηµαντικός υγρότοπος. Αρχαιολογικά θα προστα-
τευτεί;

Αυτή τη στιγµή έχουµε στη λίµνη µάντρες, περιφράξεις, µάν-
τρες από επιχειρήσεις που δεν λειτουργούν πλέον, πότε θα απο-
κατασταθεί; Πότε θα σταµατήσει αυτή η εικόνα εγκατάλειψης;
Μιλάµε για το πιο ακέραιο τµήµα της αρχαίας διαδροµής που εί-
χαµε της Ιεράς Οδού. Είναι εδώ πέρα, δεν ξέρω για πόσο ακόµα.
Αν συνεχίσει αυτή η εγκατάλειψη δεν θα είναι. 

Σας καλώ εδώ και είκοσι πέντε µήνες να δράσετε, να κηρυχθεί,
να προστατευθεί, να αναδειχθεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για

τρία λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, στις 8 Νοεµβρίου από αυτό εδώ το Βήµα εξέ-

θεσα όλες τις ενέργειες που έγιναν από τον Ιούλιο του 2019, που
γίνονται πρακτικά, για την ανάδειξη αρχαίας Ιεράς Οδού. Θα
επαναλάβω για πολλοστή φορά. Τα αρχαία µνηµεία τα οποία
χρονολογούνται πριν το 1453 και είναι ακίνητα δεν χρήζουν κή-
ρυξης, προστατεύονται αυτοδικαίως από το ν.4858/2021, την κω-
δικοποίηση δηλαδή του ν.3028/2002. Δεν απαιτείται κήρυξη για
αυτού του είδους τα µνηµεία.

Πάµε τώρα να δούµε ξανά συγκεκριµένα πράγµατα. Σε σχέση
µε την ανάδειξη της Ιεράς Οδού, σας το είπα και τον προηγού-
µενο µήνα, είναι σε εξέλιξη το έργο αναδιαµόρφωσης της εισό-
δου του αρχαιολογικού χώρου της Ελευσίνας και η ανάδειξη του
περάτωση της Ιεράς Οδού και των περί αυτού αρχαιοτήτων. 

Επίσης, είναι σε εξέλιξη το έργο προβολή και ανάδειξη της αρ-
χαίας Ιεράς Οδού και των µνηµείων που σηµατοδοτούν την πο-
ρεία της. Το έργο περιλαµβάνει τη δηµιουργία ενηµερωτικού
σταθµού για την Ιερά Οδό εντός του αρχαιολογικού χώρου του
Ιερού της Αφροδίτης στο Χαϊδάρι που χωροθετείται ακριβώς στο
µέσον της διαδροµής Αθήνα - Ελευσίνα και παρέχει πληροφορίες
για την ιστορία της Ιεράς Οδού, για τις ανασκαφές καθώς και για
τα ορατά τµήµατα της αρχαίας Ιεράς Οδού για τα οποία θα πα-
ρέχονται οδηγίες για την περιήγησή τους. 

Το έργο περιλαµβάνει επιπλέον την ανάδειξη των ορατών τµη-
µάτων της οδού από τον Κεραµεικό ως την απόληξη της στην εί-
σοδο του αρχαιολογικού χώρου της Ελευσίνας. Πρόκειται για τα
εξής σηµεία: την Ιερά Πύλη στον Κεραµεικό, το «φρέαρ» του
Προφήτου Δανιήλ, τα κατάλοιπα της οδού στους σταθµούς του
µετρό στον Ελαιώνα και στο Αιγάλεω, τον περίβολο του Χαϊδα-
ρίου, την Αφαία Χαϊδαρίου δηλαδή το Ιερό της Αφροδίτης, το
πάρκο αναψυχής Χαϊδαρίου στο οποίο αναφέρεστε, τη λίµνη Ρει-
τών στον Ασπρόπυργο στην οποία επίσης αναφέρεστε, τη γέ-
φυρα της εθνικής οδού στον Ασπρόπυργο, τη Ρωµαϊκή Γέφυρα
στον ελευσινιακό Κηφισό και το οικόπεδο του πρώην ΙΚΑ στην
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οδό Ηρώων Πολυτεχνείου στην Ελευσίνα, το λεγόµενο οικόπεδο
ΕΦΚΑ. 

Ειδικότερα για τα κατάλοιπα της Ιεράς Οδού επί του λόφου
της Ήχους νότια της λίµνης Κουµουνδούρου προβλέπεται η το-
ποθέτηση της πινακίδας και όλα αυτά που λέτε, όπως και στη
λίµνη των Ρειτών, όταν ολοκληρωθεί το έργο.

Το έργο είναι σε εξέλιξη, θα ολοκληρωθεί στο τέλος του 2022.
Τα είπαµε και προχθές αυτά. 

Αναφορικά τώρα µε το ερώτηµά σας σχετικά µε τον καθαρισµό
του τµήµατος της Ιεράς Οδού επί του λόφου της Ήχους, δεδο-
µένου ότι η περιοχή είναι κηρυγµένη ως τοπίο φυσικού κάλλους,
οι καθαρισµοί της χαµηλής βλάστησης που θα πραγµατοποι-
ηθούν από την Εφορεία στο πλαίσιο του ανωτέρου έργου θα
είναι ήπιοι. Μη φανταστούµε, δηλαδή, ότι θα καθαρίσει ολόκληρη
η περιοχή της λίµνης. 

Για το θέµα της κήρυξης, τα είπαµε και προηγουµένως. Είπατε
και εσείς ότι προστατεύεται η περιοχή ως τοπίο φυσικού κάλ-
λους από 1968. Υπάρχει µέσα στο ρυµοτοµικό η πρόβλεψη που
πρέπει να υπάρχει και επαναλαµβάνω ότι τα µνηµεία, τα ακίνητα
προ του 1453, προστατεύονται αυτοδικαίως από τον νόµο και
δεν χρήζουν ειδικής κήρυξης. 

Αναφορικά µε το ερώτηµά σας σχετικά µε το τµήµα της Ιεράς
Οδού στο πάρκο αναψυχής Χαϊδαρίου, διευκρινίζω ότι το τµήµα
της αρχαίας οδού που εκτείνεται στην περιοχή, µήκους διακο-
σίων εξήντα πέντε µέτρων, εξαιρέθηκε από τις εγκαταστάσεις
του πάρκου αναψυχής. Το 2011 εγκρίθηκε η πρόταση για την
ανάδειξη και προστασία του εν λόγω τµήµατος και ήταν µία από
τις υποχρεώσεις του ιδιώτη επενδυτή, ο οποίος δεν το έκανε το
έργο. Δεν το υλοποίησε ως όφειλε, επικαλούµενος οικονοµική
ένδεια. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, το τµήµα αυτό της Ιεράς
Οδού περιλαµβάνεται στο υπό εξέλιξη έργο προβολής και ανά-
δειξης της αρχαίας Ιεράς Οδού.

Αναφορικά µε το θέµα της αποµάκρυνσης κτισµάτων στις πε-
ριοχές όπου αποκαλύφθηκε η Ιερά Οδός στον Ασπρόπυργο, οι
υπηρεσίες του Υπουργείου και του Δήµου Ασπροπύργου είναι
σε συνεννόηση, προκειµένου να δουν εάν υπάρχουν αδειοδοτή-
σεις ή είναι παράνοµα τα κτίσµατα αυτά, για να ακολουθηθεί η
κατά νόµον προβλεπόµενη διαδικασία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας, για

τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για ποιο λόγο κηρύσσετε νέους αρχαιολογι-

κούς χώρους, αφού µας λέτε ότι µε βάση το νόµο, οτιδήποτε
είναι πριν την Άλωση της Κωνσταντινούπολης αυτοµάτως κηρύσ-
σεται µνηµείο; Για ποιον λόγο, λοιπόν, κηρύσσετε καινούργιους
αρχαιολογικούς χώρους; 

Πείτε µας κάτι. Αφού είναι αυτόµατα κηρυγµένα, στο Αρχαι-
ολογικό Κτηµατολόγιο είναι καταγεγραµµένα; Αν δεν είναι κατα-
γεγραµµένα στο Αρχαιολογικό Κτηµατολόγιο, αν γίνει κανένα
έργο, τηρούνται τα όρια που προστατεύονται; Παραδείγµατος
χάριν, αν κάποιος αποφασίσει αύριο να βάλει αιολικά στο Ποικί-
λον, πώς θα µετρηθούν; Μπορεί να τα βάλει και πάνω τους. Δη-
λαδή, η προστασία των χιλίων πεντακοσίων µέτρων από
αρχαιολογικό χώρο δεν ισχύει. 

Κυρία Μενδώνη, προφανώς και πρέπει να τα κηρύξετε. Εδώ
συζητάµε αυτόν τον καιρό στο ΚΑΣ για το Νηµποριό, αυτό το ση-
µαντικότατο µνηµείο στην Εύβοια, που επειδή δεν το κηρύσσετε,
πάνε να βάλουν και εσείς να εγκρίνετε ανεµογεννήτριες πάνω
στο µνηµείο. Προφανώς και πρέπει να το κηρύξετε. Τα αρχαιολο-
γικά µνηµεία πρέπει να κηρύσσονται. Γι’ αυτά που δεν προλάβετε
προβλέπει ο νόµος του 1453, όχι για πριν. 

Είναι αδιανόητο αυτή τη στιγµή από την Ιερά Οδό να σώζονται
επτακόσια µέτρα ανηφορικά και άλλα τριακόσια κάτω, µέσα σε
φύση, σε φυσικό τοπίο, µε σύνδεση και των αρχαιολογικών
χώρων της Λίµνης Κουµουνδούρου και αυτά να µην έχουν κη-
ρυχθεί; Γίνεται να µην είναι υπό προστασία; Πείτε µας, για ποιον
λόγο υπάρχει πινακίδα αρχαιολογικού χώρου, αφού δεν είναι κη-
ρυγµένος; Μιλάω για το κατηφορικό κοµµάτι της Ιεράς Οδού.

Είναι υποχρέωσή σας να γίνει αυτή η κήρυξη, γιατί αυτό είναι
που προστατεύει το µνηµείο απέναντι σε οποιονδήποτε άλλο
σχεδιασµό. Το γεγονός ότι δεν κηρύσσονται, λυπάµαι, αλλά υπο-
κρύπτει ότι δεν θέλετε να κηρυχτούν, γιατί προφανώς υπάρχουν
άλλες σκέψεις. Αν θέλετε να τα προστατεύσετε, κηρύξτε τα,
όπως κάνετε σε τόσους αρχαιολογικούς χώρους. 

Για ποιον λόγο κηρύσσετε άλλους αρχαιολογικούς χώρους,
πείτε µας. Για ποιον λόγο προχωράτε σε κήρυξη νέων αρχαιολο-
γικών χώρων, αφού, όπως µας λέτε, ο νόµος το λέει και δεν
υπάρχει ανάγκη; 

Στο Νηµποριό γιατί δεσµευτήκατε πριν από λίγο καιρό ότι θα
προχωρήσετε στην κήρυξη; Την καθυστερείτε, βέβαια, µέχρι
πρώτα να χωροθετηθεί το αιολικό. Όµως, για ποιον λόγο προ-
χωρήσατε στη δέσµευσή σας ότι θα γίνει η κήρυξη; Και αυτό
προστατεύεται. Πριν το 1453 είναι. Γιατί η Ιερά Οδός είναι δια-
φορετική; Για ποιον λόγο δεν κηρύσσετε την Ιερά Οδό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Kυρία Μενδώνη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Αθλητισµού και Πολιτι-
σµού): Κύριε Βουλευτά, είναι διαφορετικά πράγµατα η κήρυξη
ενός αρχαιολογικού χώρου και η κήρυξη ενός µνηµείου. Η κή-
ρυξη ενός µνηµείου, όταν είναι ακίνητο προ του 1453 δεν απαι-
τείται, καθώς προστατεύεται αυτοδικαίως από τον νόµο. Ζητάτε
να κηρύξουµε µνηµείο την Ιερά Οδό. Η Ιερά Οδός είναι µνηµείο,
δεν απαιτείται κήρυξη γι’ αυτή. Η κήρυξη του αρχαιολογικού
χώρου είναι µια άλλη διαδικασία και γι’ αυτό προβλέπεται σαφώς
και ρητά από συγκεκριµένες διατάξεις του ν.3028, νυν ν.4858. Αν
µπείτε στο Αρχαιολογικό Κτηµατολόγιο, θα δείτε ότι όλα αυτά
είναι καταγεγραµµένα. Εµπεριέχονται στο Αρχαιολογικό Κτηµα-
τολόγιο. 

Εποµένως, ας αποσαφηνίσουµε τι θέλετε. Θέλετε κήρυξη αρ-
χαιολογικού χώρου ή κήρυξη µνηµείου; Κήρυξη µνηµείου όπως
λέτε στην ερώτησή σας δεν απαιτείται.

Όλα αυτά που είπαµε τα έχουµε πει και στις 8 Νοεµβρίου. Θέ-
τετε ακριβώς τα ίδια ερωτήµατα και επανέρχεστε. Επίσης, την
Παρασκευή 10 Δεκεµβρίου καταθέσατε µία άλλη ερώτηση για το
τείχος στο αρχαίο τείχος Δέµας. Και σε αυτό σας είχα απαντήσει.
Δεν πειράζει, όµως. Θα απαντήσω εκ νέου. 

Κατ’ αρχάς να σηµειώσω ότι στον ν.4277/2014 -το νέο Ρυθµι-
στικό Σχέδιο Αθήνας και Αττικής - το Υπουργείο Πολιτισµού έχει
γνωµοδοτήσει για την προστασία των περιοχών από τις οποίες
διέρχεται η Ιερά Οδός. Εποµένως, όλα τα ορατά τµήµατα της
οδού, τα οποία τονίζω ότι προστατεύονται αυτοδικαίως από τον
ν.3028 έχουν µία επιπλέον προστασία από το 2014. Σας είχα ανα-
φέρει στις 8 Νοεµβρίου ότι µε το νέο Ρυθµιστικό Σχέδιο Αθήνας
είχε προβλεφθεί η ανάδειξη της Ιεράς Οδού, όπως σηµειώνετε
και εσείς. Εν τούτοις η προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Πο-
λιτισµού για πέντε χρόνια δεν προχώρησε κανένα έργο. Τηρών-
τας τις δηµόσιες δεσµεύσεις µου από το 2019, σας διαβεβαιώνω
για άλλη µια φορά ότι σήµερα, εν έτει 2021, υλοποιείται το έργο
της ανάδειξης της Ιεράς Οδού. Κατά την πορεία του η Εφορεία
Αρχαιοτήτων Δυτικής Αττικής καταγράφει και ωριµάζει όποιες
άλλες ενέργειες απαιτούνται για τον σκοπό αυτόν. Δεδοµένου
ότι πρόκειται για τεχνικό έργο απαιτείται συγκεκριµένος χρόνος
για την υλοποίησή του και συγκεκριµένες διαδικασίες. Άρα είναι
δύσκολο να έχουν γίνει αυτά τα οποία λέτε ότι δεν γίνονται και
τα οποία περιλαµβάνονται σε ένα έργο το οποίο ολοκληρώνεται
σε δώδεκα µήνες από σήµερα, δηλαδή τον Ιανουάριο του 2023.
Δεκέµβριος 2022 - Ιανουάριος 2023 είναι το χρονοδιάγραµµα το
οποίο έχει κατατεθεί από την αρχή προκειµένου το συγκεκριµένο
έργο να τύχει της αναγκαίας χρηµατοδότησης. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 236/30-11-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Μεταφορών
και Υποδοµών µε θέµα: «Εξέλιξη κύριων οδικών έργων Περιφε-
ρειακής Ενότητας Λακωνίας». 

Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, για δύο εξαιρετικά χρονίζοντα δηµόσια έργα
-όταν λέω «δηµόσια» επειδή υπάρχουν πλέον πολλών ειδών επί-
πεδα διοίκησης, εννοώ δηµοσίου συµφέροντος και ανάγκης, θα
έλεγα, έργα- σήµερα καταφεύγω στον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
προκειµένου να µας διαφωτίσετε πάνω σε αυτό. Και το λέω αυτό
γιατί οι εργώδεις προσπάθειες του Υπουργείου Υποδοµών τα τε-
λευταία δυόµισι χρόνια είναι ιδιαίτερα σηµαντικές και θα έλεγα
ότι δηµιουργούν µία ευοίωνη προοπτική για το µέλλον του τόπου,
αλλά και την ποιότητα ζωής των κατοίκων και των επισκεπτών
του. 

Αυτά, λοιπόν, τα δύο χρονίζοντα έργα αφορούν τόσο τη µε-
λέτη βελτίωσης -για µελέτη µιλάµε κατ’ αρχάς- της εθνικής οδού
Σπάρτης - Γυθείου, εκεί που τελειώνει, για να το πούµε σχηµα-
τικά, η παράκαµψη της Σπάρτης και ξεκινάει ο παλαιός δρόµος
για να πάµε στο Γύθειο και δύο άλλα εµβληµατικής, αλλά θα
έλεγα βαλτώδους καταστάσεως έργα, που είναι οι δύο µελέτες
της παράκαµψης της Σκάλας και της παράκαµψης του Βλαχιώτη.
Είναι δύο µελέτες που ήδη έχουν µια προεργασία από την Περι-
φέρεια Πελοποννήσου, αλλά επί πολλά χρόνια η κατάσταση αυτή
συνεχίζει να είναι στα χαρτιά.

Πιστεύω, ότι µε την ορµή που σας διακρίνει, την αθόρυβη,
αλλά ουσιαστική προσπάθεια, την οποία έχετε καταβάλει αυτά
τα χρόνια που είστε Υπουργός του Υπουργείου Υποδοµών, θα
έλεγα ότι θα µπορούσατε να επέµβετε όσον αφορά στην ταχύ-
τητα αυτών των έργων, ούτως ώστε κάποια στιγµή και εµείς να
τα δούµε. 

Δεν είναι δυνατόν -και έχετε περάσει από την περιοχή- να
έχουµε µια γέφυρα του περασµένου ή του προπερασµένου
αιώνα στη Σκάλα. Δεν είναι δυνατόν να υπάρχει αυτό το οδικό
δίκτυο! Η γέφυρα είναι µέρος του προβλήµατος. Το πρόβληµα
είναι ο δρόµος. Εκείνος ο δρόµος της δεκαετίας του ’50 αυτή τη
γέφυρα δικαιολογούσε. Αντιλαµβάνεστε, όµως, ότι κάποια
στιγµή πρέπει αυτά λίγο να κινηθούν. 

Νοµίζω ότι είναι µια ελπιδοφόρα, θα έλεγα, προοπτική αυτή τη
στιγµή, η ορµή αυτής της Κυβέρνησης στα δηµόσια έργα -βλέ-
πουµε τα δελτία Τύπου, τα οποία έχετε- για να επέµβει καταλυ-
τικά και αποτελεσµατικά σε αυτά τα δύο προβλήµατα τα οποία
αντιµετωπίζει ο Νοµός Λακωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό ακούγεται το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτού)

Πιστεύω ότι το πρώτο έργο, η µελέτη βελτίωσης, πρέπει επι-
τέλους να ολοκληρωθεί και να προχωρήσουµε, διότι είναι ένα
έργο που έχει ξεκινήσει από το 2007, έχει ενταχθεί στο Γ’ Κοινο-
τικό Πλαίσιο Στήριξης, µε συνεχείς παρατάσεις, όσον αφορά τις
µελέτες του.  

Με πολύ ενδιαφέρον θα σας ακούσω και θα επανέλθω.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, χαίροµαι ιδιαιτέρως για την ερώ-

τηση που µου κάνετε, γιατί νοµίζω ότι δίνεται ευκαιρία, επιτέ-
λους, να µιλήσουµε για σηµαντικές µελέτες, όπως είπατε στην
πρωτολογία σας, οι οποίες µετά από πάρα πολλά χρόνια ολο-
κληρώνονται και έτσι, θα σας έλεγα, νοµίζω ότι βάζουµε ένα
τέλος στα προβλήµατα που ταλαιπωρούν την ευρύτερη περιοχή
της Λακωνίας.

Θα ήθελα, επίσης, να σας ευχαριστήσω για τη συνεργασία που
έχουµε όλο αυτό το διάστηµα, για να βάλουµε ένα τέλος σε αυτό
το γαϊτανάκι των µελετών και καλό είναι να πούµε µε λίγα λόγια
πού βρισκόµαστε, τι παραλάβαµε και πού πάµε, διότι νοµίζω ότι
αυτό θέλουν να ακούσουν οι κάτοικοι της ευρύτερης περιοχής.

Ξεκινάµε µε τη µελέτη για το κοµµάτι Σπάρτη - Γύθειο. Εδώ,
να θυµίσουµε σε όσους µας ακούνε, όπως πολύ σωστά είπατε,
ότι µιλάµε για µία σύµβαση που έχει αντικείµενο την εκπόνηση
µελετών για τη βελτίωση της υφιστάµενης εθνικής οδού Σπάρτης
- Γυθείου, στο τµήµα από το τέλος της παράκαµψης Σπάρτης
µέχρι την αρχή της παράκαµψης Γυθείου. 

Μιλάµε, λοιπόν, για έναν σχεδιασµό, για µια µελέτη, για ένα

δρόµο είκοσι τεσσεράµισι χιλιοµέτρων, εκ των οποίων τα δέκα
χιλιάδες τετρακόσια χιλιόµετρα είναι νέα χάραξη. Τα προβλεπό-
µενα έργα της µελέτης, δηλαδή ό,τι έχει σχέση µε τις αρτηρίες,
µε τους ισόπεδους κόµβους, µε το κάθετο και µε το παράπλευρο
οδικό δίκτυο, σε συνδυασµό και µε το υφιστάµενο οδικό δίκτυο,
εξασφαλίζονται επαρκώς από τη µελέτη που κάνουµε. Και θα
ήθελα να θυµίσω εδώ ότι, ήδη, σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό
αυτές οι µελέτες είχαν ολοκληρωθεί, αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
όπως πολύ καλά γνωρίζετε, το 2014. Τότε είχε ολοκληρωθεί η
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, είχε ολοκληρωθεί η ορι-
στική γεωλογική µελέτη, είχαν ολοκληρωθεί σειρά γεωτεχνικών
µελετών, ενώ είχε υποβληθεί και οριστική µελέτη οδικών έργων. 

Το ζήτηµα, για το οποίο πρέπει να αναρωτηθούµε -και είναι ρη-
τορικό το ερώτηµα-, είναι τι έγινε από το 2014 µέχρι το µέχρι το
2019. Η απάντηση είναι πολύ απλή. Όπως στα περισσότερα µε-
γάλα δηµόσια έργα, σχεδόν τίποτα. 

Τι κάναµε εµείς; Από την πλευρά µας, χωρίς να κάνουµε συµ-
πληρωµατική σύµβαση, που θα δηµιουργούσε τεράστια προβλή-
µατα και περαιτέρω καθυστερήσεις, εγκρίναµε στις 25
Οκτωβρίου τον πρώτο συγκριτικό πίνακα. Τι σηµαίνει αυτό; Για
όσους δεν καταλαβαίνουν τα ζητήµατα των τεχνικών µελετών,
σηµαίνει ότι φτάνουµε, επιτέλους, κύριε συνάδελφε, σε ένα
τέλος σε αυτή τη µελέτη, που έχει να κάνει µε το τµήµα Σπάρτη
- Γύθειο, διότι ολοκληρώνουµε την εκπόνηση µελέτης κτηµατο-
λογίου, τη µελέτη σήµανσης και ασφάλισης και άλλες προµελέ-
τες που χρειάζονται, όπως και την οριστική µελέτη τεχνικών
έργων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και σας αναφέρω ότι κεντρικός µας στόχος είναι να ολοκλη-
ρώσουµε µε ταχύτητα µία µελέτη που εκκρεµεί πάνω από δέκα
χρόνια, πράγµα που είναι πρωτοφανές, έτσι ώστε αυτή τη µελέτη
επιτέλους να την παραδώσουµε στην περιφέρεια. Αυτό πρέπει
να κάνει η κεντρική διοίκηση, αυτή είναι η υποχρέωσή της, να πα-
ραδώσει τη µελέτη στην περιφέρεια, που είναι και η αναθέτουσα
αρχή για να δηµοπρατήσει αυτό το πολύπαθο έργο. 

Εµείς για να τρέξουµε, λοιπόν, κύριε Δαβάκη, τις διαδικασίες,
το Σεπτέµβρη του 2020 µε απόφασή µας δώσαµε εντολή στον
παραχωρησιούχο, στον «ΜΟΡΕΑ Α.Ε.», για την εκτέλεση κάποιων
συµπληρωµατικών αντιπληµµυρικών έργων. Σε αυτές τις µελέτες
περιλαµβάνονται και έργα για τα οποία οι µελέτες θα συνταχ-
θούν αδαπάνως από τον παραχωρησιούχο. 

Με λίγα λόγια, τι κάναµε; Είπαµε ότι από τη στιγµή που σας
δίνουµε εντολή να κάνετε κάποια έργα αντιπληµµυρικά στην ευ-
ρύτερη περιοχή, ανάντη και κατάντη του αυτοκινητόδροµου, πα-
ρακαλούµε πολύ, είστε υποχρεωµένοι να µας δώσετε και κάποιες
επιπλέον µελέτες για αντισταθµιστικά µέτρα, µε λίγα λόγια. 

Εποµένως, µέσα σε αυτές τις µελέτες εντάσσουµε και την εκ-
πόνηση των υπολειπόµενων µελετών που χρειαζόµαστε για τον
Σπάρτη - Γύθειο. Στη δευτερολογία µου µπορώ να σας πω και
λεπτοµέρειες για ποιο λόγο έχουµε, αν θέλετε, αυτές τις επι-
πλέον µελέτες. Αυτό να πούµε ότι γίνεται πολύ σύντοµα διότι οι
τοπικές κοινωνίες έρχονται κατά διαστήµατα και ζητάνε µερικές
βελτιώσεις. Εποµένως, όταν γίνεται αυτό, έχουµε καθυστέρηση
και πρέπει να κάνουµε τις µελέτες ακόµα πιο λεπτοµερείς. 

Μόλις ολοκληρωθεί, λοιπόν, η µελέτη από εµάς, για το οποίο
θα σας πω και χρονοδιάγραµµα -διότι από αυτό κρινόµαστε τε-
λικά, από τα χρονοδιαγράµµατα που δίνουµε- τότε, όπως σας
είπα, θα παραδώσουµε τη µελέτη στην περιφέρεια, έτσι ώστε να
το εντάξει στο δικό της ΠΕΠ και να προχωρήσει το έργο. 

Εµείς, λοιπόν, εκτιµούµε ότι θα χρειαστούµε ακόµα σχεδόν
ένα έτος για να ολοκληρώσουµε όλες τις µελέτες, έτσι ώστε να
έχουµε µια ολοκληρωµένη µελέτη την οποία να παραδώσουµε
στην Περιφέρεια Πελοποννήσου. 

Στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ στις δύο
παρακάµψεις 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Δαβάκης για τη δική του δευτερολο-
γία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Οι Λάκωνες πολίτες, αλλά και οι επισκέπτες του τόπου µας,
κυρίως δεν θέλουν να ακούσουν εµένα. Ξέρουν τις προσπάθειες
που καταβάλλει ο κάθε εκπρόσωπός τους για ορισµένα κοµβικής
σηµασίας θέµατα. Ήθελαν να ακούσουν εσάς, στην τοποθέτησή
σας ως εκτελεστικής εξουσίας παράγοντα και πιστεύω ότι βάζετε
τα πράγµατα σε µία σειρά. 

Επιτέλους, αντιλαµβανόµαστε τώρα γιατί κόλλησε το έργο επί
πέντε χρόνια πριν, ενώ ήταν σε καλή φάση και αυτό λόγω της
απραξίας της προηγούµενης κυβέρνησης. Και βλέπω ότι δεν
είστε ούτε προσπαθείτε να είστε αρεστός ούτε να λέτε ωραία
λόγια, αλλά βάζετε ένα χρονοδιάγραµµα ενός έτους προκειµέ-
νου όλα αυτά να µπουν σε µία σειρά. 

Αυτό που είπατε ότι δέκα χρόνια µελέτης είναι πρωτοφανές
γεγονός είναι αυτό το οποίο συνέχει τους πάντες και διερωτών-
ται όλοι -περιφερειακή αυτοδιοίκηση, τοπική αυτοδιοίκηση, πο-
λιτικοί εκπρόσωποι- γιατί συµβαίνουν όλα αυτά. Πιστεύω ότι η
δική σας παρέµβαση πάνω σε αυτό είναι µία ελπίδα να ξεκολλή-
σουν αυτά τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν. 

Επίσης, αυτό που είπατε ότι φτάσαµε σε ένα τέλος, το εκλαµ-
βάνω ως δέσµευση της Κυβερνήσεως Μητσοτάκη και προσωπικά
δική σας, ούτως ώστε να έχουν ολοκληρωθεί αυτά, προκειµένου
να παραχωρηθούν στην αναθέτουσα αρχή που είναι η Περιφέ-
ρεια Πελοποννήσου, ώστε να έχουµε ένα ορατό αποτέλεσµα σ’
αυτές τις συγκεκριµένες παρεµβάσεις. Αυτό πιστεύω συµβαίνει
όσον αφορά τον παραχωρησιούχο και τα αντιπληµµυρικά έργα
που είπατε. 

Σχετικά µε τις παρακάµψεις των δύο περιοχών, Σκάλας και
Βλαχιώτη -διότι αυτό είχε ειπωθεί και στην τελευταία µας συνάν-
τηση, κύριε Υπουργέ- είναι αλγεινή η εντύπωση που παρουσιά-
ζεται, όταν έρχεται ένας επισκέπτης ή ο κάτοικος της περιοχής
κυρίως και αντιµετωπίζει αυτά τα τεράστια προβλήµατα στη δια-
κίνησή του. 

Πράγµατι, το έργο χρηµατοδοτήθηκε από το Γ’ Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης το 2007. Πράγµατι, η ανάθεση της µελέτης
έγινε το 2008. Είναι κάποιες οριακές και πολιτικά φορτισµένες
θα έλεγα χρονολογίες. Η σύµβαση υπογράφτηκε στις 25 Φε-
βρουαρίου του 2009 και προχωρούµε σιγά σιγά σε αυτά. Έχουµε
σταµατήσει. Πιστεύω ότι η δική σας παρέµβαση θα παίξει κατα-
λυτικό ρόλο. 

Πριν κλείσω, θέλω να πω και κάτι άλλο, το οποίο προφανώς
θα το γνωρίζετε. Το 2007, κύριε Υπουργέ, έχει αλλάξει η κατη-
γοριοποίηση αυτού του δρόµου και από «κεντρικό δίκτυο» έχει
µετονοµαστεί σε «εκτεταµένο δίκτυο», γεγονός που σηµαίνει ότι
το κεντρικό κράτος δεν προτεραιοποιεί τον δρόµο αυτό ως συν-
δετήριο άξονα. Αντιλαµβάνοµαι γιατί έγινε αυτό, για το λιµάνι του
Γυθείου. 

Λέω να προχωρήσει η µελέτη που θα συνδέει τον Ε65 µε το
Γύθειο ως κεντρικό άξονα διαµετακοµιστικού εµπορίου και, θα
έλεγα, σηµαντικής παρέµβασης, δεδοµένου ότι υπάρχει µεγάλη
αναγκαιότητα. Αφήνω τις πρόσφατες φωτιές της Μάνης, που θα
δώσει µια ευοίωνη προοπτική και µία τονωτική ένεση αισιοδοξίας
στον κόσµο ότι φτιάχνουµε έναν καινούργιο δρόµο. Τα δέκα χι-
λιόµετρα, όπως είπατε, είναι καινούργια χάραξη. Και πιστεύω ότι
αυτό πρέπει να το δείτε. 

Δεν ξέρω γιατί άλλαξε η κατηγοριοποίηση και τι επιπτώσεις
ενδεχοµένως έχει αυτό στην προτεραιοποίηση και την αποτελε-
σµατική εκτέλεση τέτοιων έργων. Περιµένω µε ενδιαφέρον το
χρονοδιάγραµµα που µου είπατε και τι παρεµβάσεις θα κάνετε
µέσω των αντιπληµµυρικών έργων, όπως πολύ σωστά είπατε,
πέραν του δρόµου Σπάρτη - Γύθειο, σχετικά µε τον δρόµο της
παράκαµψης της Σκάλας και του Βλαχιώτη, το οποίο οδηγεί στην
περιοχή της Μονεµβασιάς και της Νεάπολης, κεντρικής σηµα-
σίας και µεγάλου τουριστικού ενδιαφέροντος έργα. 

Πιστεύω ότι είναι η ευκαιρία µας -βάζω το «µας», διότι εµείς
ως απλοί Βουλευτές στηρίζουµε το έργο αυτής της Κυβέρνησης
και το στηρίζουµε εκθύµως- να δώσουµε απαντήσεις κείθε κα-
κείσε για πολλά, θα έλεγα, γεγονότα του παρελθόντος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δαβάκη.
Ο λόγος σε εσάς, κύριε Υπουργέ, για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Πριν απαντήσω στο πολύ εύστοχο ερώτηµα που κάνατε, µου
δίνετε µια ευκαιρία να ξεκαθαρίσουµε ποια είναι πλέον τα έργα
της λεγόµενης «εθνικής σηµασίας» και ποια είναι τα έργα τα
οποία αναλαµβάνει πλέον η περιφέρεια. Νοµίζω ότι αυτό έχει
γίνει σαφές και από τον καλλικρατικό νόµο που έχουµε ψηφίσει
σ’ αυτό το Κοινοβούλιο το 2011. Πάµε τώρα να δούµε το δεύτερο
έργο, αυτό της παράκαµψης Σκάλα - Βλαχιώτη στον Δήµο Ευ-
ρώτα. 

Όπως σωστά έχετε αναφέρει στην ερώτησή σας, στις αρχές
του 2019 ναυάγησε η προσπάθεια να εκπονηθούν µελέτες από
την κοινοπραξία «ΜΟΡΕΑΣ» αδαπάνως για το ελληνικό δηµόσιο. 

Παρένθεση εδώ, γιατί το κάνουµε αυτό. Αυτό το κάναµε πα-
λαιότερα, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, διότι απλούστατα όταν ερ-
χόταν το ελληνικό δηµόσιο, είτε ως κεντρική διοίκηση, ως
Υπουργείο, είτε ως περιφέρεια, και ανέθετε µία µελέτη, έκανε
έναν διαγωνισµό, αυτός ο διαγωνισµός συνήθως τράβαγε, για να
το πούµε πολύ απλά, πολλά χρόνια. Ήταν µία διαδικασία χρονο-
βόρα και µία διαδικασία που είχε πολύ µεγάλο κόστος. Αυτό µε
την αναθεώρηση του ν.4412 το έχουµε αλλάξει, διότι δίνουµε τη
δυνατότητα πλέον στην αναθέτουσα αρχή να κάνει τη διαδικασία
της µελετοκατασκευής για να γλιτώσουµε αυτόν τον χρόνο. 

Εποµένως, το 2019 η τότε κυβέρνηση -και ορθώς, κατά την
άποψή µας- προσπάθησε να µετακυλήσει το κόστος στον
«ΜΟΡΕΑ» για να κάνει τη µελέτη για τις δύο παρακάµψεις. Δυ-
στυχώς, τότε αυτό δεν εστέφθη µε επιτυχία. Αυτό, όµως, που δεν
κατάφεραν να κάνουν την εποχή εκείνη το κάνουµε εµείς τώρα,
αγαπητέ κύριε συνάδελφε. 

Στο πλαίσιο των αντιπληµµυρικών έργων που γίνονται στην ευ-
ρύτερη περιοχή -αυτά τα έργα έχουµε δώσει εντολή εµείς ως
κεντρική διοίκηση να τα κάνει ο παραχωρησιούχος- ερχόµαστε
και ευγενικά, αν θέλετε, απαιτούµε από τον παραχωρησιούχο να
κάνει όλες τις απαραίτητες µελέτες, έτσι ώστε να κερδίσουµε
χρόνο. Διότι στις δύο αυτές παρακάµψεις -το γνωρίζετε καλύ-
τερα από εµένα- αυτή τη στιγµή είµαστε σε πολύ πρώιµο στάδιο.
Δεν είµαστε στη φάση του Σπάρτη - Γύθειο, άρα θα χάναµε πάρα
πολύ χρόνο. 

Με άλλα λόγια, η Κυβέρνησή µας σε αυτή τη φάση πηγαίνει
για τις δύο παρακάµψεις, δίνει τη δυνατότητα µε εντολή της στον
παραχωρησιούχο να προβεί σε όλες τις απαραίτητες µελέτες,
χωρίς τις γραφειοκρατικές διαδικασίες του ελληνικού δηµοσίου,
προκειµένου και αυτές οι µελέτες να γίνουν γρήγορα και όχι να
φάµε πάλι δέκα µε δώδεκα χρόνια, όπως κάναµε στο Σπάρτη -
Γύθειο, έτσι ώστε και αυτές τις µελέτες να τις παραδώσουµε
στην τοπική αυτοδιοίκηση, στην περιφέρεια. 

Έρχοµαι τώρα να απαντήσω πολύ σύντοµα ξανά στο ερώτηµά
σας. Από το 2015 και µετά έχουν αλλάξει οι ευρωπαϊκές οδηγίες
που σηµαίνει ότι πλέον τα έργα είναι χαρακτηρισµένα ως έργα
εθνικής σηµασίας και ως έργα που εντάσσονται στο πλαίσιο και
στις αρµοδιότητες των περιφερειών. 

Εποµένως, αυτό που κάνει σήµερα η ελληνική Κυβέρνηση είναι
το εξής, είναι το ακόλουθο: Ολοκληρώνουµε τη διαδικασία των
µελετών. Αυτή είναι η υποχρέωσή µας. Μετά από χίλια κύµατα,
λοιπόν, κάνουµε το αυτονόητο. Αυτό που ήταν αδιανόητο στο
παρελθόν τώρα το κάνουµε πράξη. Στην ουσία προχωράµε µε
ταχύτητα να ολοκληρώσουµε αυτές τις µελέτες, να τις παραδώ-
σουµε στην περιφέρεια, έτσι ώστε η Περιφέρεια Πελοποννήσου
να µπορέσει να δηµοπρατήσει αυτά τα έργα. 

Και πάλι, όµως, θέλω να σας πω ότι θα είµαστε δίπλα στην πε-
ριφέρεια όπου χρειαστεί κι εµείς να συνδράµουµε, έτσι ώστε
αυτά τα έργα να ολοκληρωθούν και να µη µείνουµε, όπως σε
πολλές περιπτώσεις στο παρελθόν, να έχουµε ώριµες µελέτες,
αλλά στην ουσία να µην µπορούµε να προχωρήσουµε στην εκτέ-
λεση των έργων. 

Εποµένως, αυτό το κάνουµε πράξη και θα είµαστε στο Υπουρ-
γείο δίπλα στην περιφέρεια για να βρούµε άµεσα λύση, ειδικά
στο πρώτο έργο το οποίο έχει καθυστερήσει, όπως πολύ σωστά
είπατε, εδώ και πάρα πολλά χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
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στούµε τον κύριο Υπουργό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αν επιτρέπετε, να κάνω µία ερώτηση,

κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι τεχνικό το θέµα.
Η περιφέρεια έχει 30 εκατοµµύρια στο επόµενο ΕΣΠΑ, το οι-

κονοµικό κοµµάτι. Θα υπάρξει δυνατότητα να ενισχυθεί οικονο-
µικά η περιφέρεια για την εκτέλεση, εφόσον είναι πλέον η
αναθέτουσα αρχή για την εκτέλεση αυτών των έργων; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Αυτό θα το δούµε όταν ολοκληρωθούν οι µε-
λέτες. Καταλαβαίνω ότι ο προϋπολογισµός για τοπικά έργα στην
περιφέρεια είναι περιορισµένος. Περιορισµένος, όµως, είναι και
στο ΕΣΠΑ και στην κεντρική διοίκηση. Εδώ είµαστε να βρούµε
λύσεις σε αυτό το ζήτηµα. 

Βέβαια, πληρώνουµε αν θέλετε το τίµηµα της τεράστιας καθυ-
στέρησης. Διότι αυτά τα έργα θα ήταν πολύ πιο εύκολα «χρηµα-
τοδοτίσιµα» και επιλέξιµα, αν οι µελέτες είχαν ολοκληρωθεί όταν
έπρεπε να έχουν ολοκληρωθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στις επόµενες πέντε

επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας, ο κ.
Θάνος Πλεύρης.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 862/3-11-2021 ερώτηση του
κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσα-
λονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Λεωνίδα
Στολτίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προβλήµατα λει-
τουργίας του «Θεαγένειου Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Θεσσα-
λονίκης» λόγω της σχεδιαζόµενης µεταφοράς της µονάδας
ηµερήσιας νοσηλείας εκτός νοσοκοµείου».

Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υπογράφηκε η σύµβαση δωρεάς µεταξύ ελ-

ληνικού δηµοσίου, Υγειονοµικής Περιφέρειας και «Θεαγένειου
Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου» της Ελληνικής Αντικαρκινικής Εται-
ρείας και της δωρήτριας κ. Λάτση. Στόχος της δωρεάς υποτίθε-
ται ότι είναι η αποσυµφόρηση του «Θεαγένειου Αντικαρκινικού
Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης» και µε τη δηµιουργία νέας µονάδας
ηµερήσιας νοσηλείας που θα µεταφερθεί στην Πυλαία Θεσσα-
λονίκης. 

Η µεταφορά, όµως σε χώρο µακριά από τις βασικές εγκατα-
στάσεις του νοσοκοµείου έχει δηµιουργήσει δικαιολογηµένες και
σοβαρότατες ανησυχίες στο προσωπικό και στους ασθενείς. 

Ειδικότερα οι ανησυχίες βασίζονται στα εξής: 
Πρώτον, µε βάση τον ισχύοντα ελλιπή οργανισµό οι ογκολόγοι,

παθολόγοι µειώθηκαν από δώδεκα σε δέκα, ενώ υπήρξε και προ-
ηγούµενη µείωση από δεκατέσσερις σε δώδεκα, ενώ στην αιµα-
τολογική µειώθηκαν από έξι σε τέσσερις. Την ίδια ώρα µόνο τον
τελευταίο ενάµιση χρόνο υπήρξε αύξηση των ασθενών κατά 17%
στην αιµατολογική κλινική. Στα εξωτερικά ιατρεία επικρατεί το
αδιαχώρητο και στα απογευµατινά επίσης, για όσους έχουν να
πληρώσουν. 

Δεύτερον, οι γιατροί των ογκολογικών τµηµάτων επιµερίζονται
καθηµερινά σε εξωτερικά ιατρεία, ηµερήσια νοσηλεία και τµήµα
- κλινική. Επίσης, συµµετέχουν καθηµερινά σε θεµατικό ογκολο-
γικό συµβούλιο.

Τρίτον, µε τη µεταφορά της µονάδας θα δηµιουργηθεί κενό
στις διαλύσεις φαρµάκων για τις υπόλοιπες κλινικές που µέχρι
τώρα γινόταν αποκλειστικά στο συγκεκριµένο τµήµα από έµ-
πειρο προσωπικό µε ευθύνη του τµήµατος φαρµακείου.

Τέταρτον, στη νοσηλευτική υπηρεσία υπάρχουν ενενήντα
πέντε κενά, ενώ τα κενά στις λοιπές υπηρεσίες ανέρχονται στα
εξήντα τρία. 

Με βάση τα παραπάνω ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Πρώτον, τι µέτρα θα λάβει για την πλήρη στελέχωση του «Θε-

αγένειου» Νοσοκοµείου και της νέας µονάδας, για την πρόσληψη
του αναγκαίου µόνιµου υγειονοµικού υποστηρικτικού προσωπι-
κού πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης από τη στιγµή που
το νοσοκοµείο ήδη προσπαθεί να λειτουργήσει µε δραµατικά
κενά; Η µεταφορά της µονάδας δηµιουργεί αυτοµάτως νέα µε-
γαλύτερα κενά και δεν υπάρχει ενηµέρωση για καµµία πρόσληψη
µόνιµου προσωπικού.

Δεύτερον, τι µέτρα θα λάβει ώστε να παρέχονται απολύτως
δωρεάν όλες οι υπηρεσίες υγείας;

Τρίτον, παίρνοντας υπ’ όψιν ότι δεν υπάρχουν ηλεκτρονικοί
φάκελοι ασθενών, πώς θα επιτυγχάνεται η ασφαλής και µε βάση
τους κανονισµούς µεταφορά τους ανάµεσα στη νέα µονάδα και
το νοσοκοµείο; Είναι γνωστό ότι κατά την οποιαδήποτε µετα-
φορά ασθενούς είναι υποχρεωτικό να µεταφέρεται και ο φάκε-
λός του µε όλα τα απαραίτητα στοιχεία που έχει ανάγκη το
προσωπικό που τον παραλαµβάνει. 

Τέταρτον, µε ποιο µέσο θα γίνεται η επείγουσα διακοµιδή
ασθενών που τυχαίνει να λαµβάνει χώρα είτε για µετάγγιση, είτε
για παρακέντηση, είτε για εισαγωγή για νοσηλεία; 

Και πέµπτον, γιατί η αναγγελία και προετοιµασία της νέας µο-
νάδας δεν συνοδεύεται µε πρόβλεψη για απεικονιστικές εξετά-
σεις, οι οποίες αποτελούν συστατικό κοµµάτι της
παρακολούθησης των ογκολογικών ασθενών;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Στολτίδη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης για την πρωτο-

λογία του.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Επ’ ευκαιρία

αυτής της ερώτησης -και περίµενα να ειπωθεί και µε έναν ξεκά-
θαρο τρόπο- πρέπει να ευχαριστήσουµε το Ίδρυµα «Λάτση» και
την κ. Λάτση για αυτή τη µονάδα ηµερήσιας νοσηλείας που γίνε-
ται και η οποία εγκαινιάστηκε προχθές. Είναι ένα κόσµηµα, πραγ-
µατικά, που θα βοηθήσει τους ογκολογικούς ασθενείς να έχουν
την καλύτερη δυνατή θεραπεία σε έναν χώρο ο οποίος έχει δια-
µορφωθεί πλήρως µε τις κλίνες και µε ένα ροµποτικό µηχάνηµα
το οποίο λειτουργεί και προστατεύει και το προσωπικό το οποίο
θα εργάζεται εκεί πέρα, προκειµένου να γίνεται η παρασκευή των
κατάλληλων σχηµάτων. Πραγµατικά είναι µια τεράστια κοινωνική
προσφορά, που δίνει τη δυνατότητα στο συγκεκριµένο νοσοκο-
µείο να έχει µία πρότυπη µονάδα ηµερήσιας νοσηλείας. 

Οπότε, ας ξεκινήσουµε από αυτό. Να ξεκινήσουµε και να
πούµε ότι ευχαριστούµε ως πολιτεία για αυτό το οποίο γίνεται
και για τη νέα µονάδα η οποία έχει διαµορφωθεί.

Προκειµένου να λειτουργήσει αυτή η µονάδα ζητήθηκε η σύ-
σταση τριών θέσεων παθολογίας - ογκολογίας, πράγµα το οποίο
έγινε και ήδη έχουν εγκριθεί από τις 7-10-2021 οι συγκεκριµένες
θέσεις. 

Παράλληλα, µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου, αιτήθη-
καν επιπλέον µία σειρά από θέσεις αναισθησιολόγων και λοιπών
ειδικοτήτων, είτε ιατρικών, είτε λοιπού προσωπικού, που όλες εγ-
κρίθηκαν στο σύνολό τους, ενώ αναφορικά µε την αιµατολογική
κλινική, στην οποία αναφέρεστε, αρχικώς δεν υπήρξε αίτηση για
συγκεκριµένη θέση. Αυτή υπήρξε εκ των υστέρων και αποφασί-
στηκε η µετατροπή της κενής οργανικής θέσης σε θέση επιµε-
λητή Β’ αιµατολογίας.

Στο νοσοκοµείο εξυπηρετούνται ηµερησίως πεντακόσια περί-
που άτοµα. Επειδή, λοιπόν, στην πραγµατικότητα είναι το µονα-
δικό νοσοκοµείο που υπάρχει, έχει εξαγγελθεί από τον
Πρωθυπουργό, όπως γνωρίζετε, το νέο ογκολογικό, το οποίο θα
γίνει στη Θεσσαλονίκη.

Στον χώρο της ΜΗΝ -και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, το
είπα και προηγουµένως- υπάρχει ένα πρότυπο, πλέον, ροµποτικό
µηχάνηµα διάλυσης των φαρµάκων. Το νοσοκοµείο βρίσκεται
στη διαδικασία να υπάρξει και δεύτερο µηχάνηµα προκειµένου
να εξυπηρετούνται όλοι οι ασθενείς της µονάδας ηµερήσιας νο-
σηλείας µε τον πλέον ασφαλή τρόπο, γιατί αυτά τα ροµποτικά
µηχανήµατα -όπως είπα και προηγουµένως- δίνουν τη δυνατό-
τητα και της καλύτερης δυνατής προστασίας του προσωπικού
το οποίο ετοιµάζει τα φάρµακα, αλλά παράλληλα επιτυγχάνεται,
µε τον απόλυτο βαθµό ακρίβειας, η δοσολογία που πρέπει να λη-
φθεί, που είναι προς όφελος του ίδιου του ασθενούς.

Ο ηλεκτρονικός ιατρικός φάκελος λειτουργεί στο «Θεαγένειο».
Περιλαµβάνει τα πάντα, όπως είπατε, πλην απεικονιστικών εξε-
τάσεων και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα υπάρχει πρόβλεψη και
θα εµπλουτιστεί και µε απεικονίσεις. 

Για µια ακόµη φορά θα ήθελα να εκφράσω τις ευχαριστίες και
συνολικά στο «Θεαγένειο» για τον αγώνα που κάνει όλο αυτό το
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διάστηµα αλλά και στο Ίδρυµα «Λάτση», που µε τη νέα µονάδα
ηµερήσιας νοσηλείας πραγµατικά δίνεται µια πνοή στους ανθρώ-
πους αυτούς, τους συµπολίτες µας, οι οποίοι είναι ογκολογικοί
ασθενείς και έχουν πλέον τη δυνατότητα να έχουν τις καλύτερες
δυνατές θεραπείες στις καλύτερες δυνατές συνθήκες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Τον λόγο τώρα ο κ. Στολτίδης για τη δευτερολογία του για τρία
λεπτά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ θα το κάνουµε λίγο πιο συγκεκριµένο. Κατ’

αρχάς, έχουµε µία δωρεά, άσχετα από τη γνώµη που έχει ο κα-
θένας για τις ευθύνες του κράτους στην κάλυψη των αναγκών
στα θέµατα υγείας. Το θέµα είναι πώς θα αποτελέσει αυτή θετική
εξέλιξη για ασθενείς και υγειονοµικούς. Και λέµε: Για να λειτουρ-
γήσει µε ασφάλεια η κάθε ογκολογική κλινική πρέπει να έχει
πέντε µόνιµους γιατρούς. Οι επιστήµονες το λένε και τους
έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη. Απεναντίας όχι στην Κυβέρνηση
που διαχειρίστηκε τα θέµατα υγείας µε σηµαντική επιβάρυνση
των ογκολογικών ασθενών. 

Πρώτη ογκολογική κλινική έχει δύο µόνιµους. Λείπουν τρεις.
Η δεύτερη, η Β’, έχει τέσσερις µόνιµους, έναν σε διαθεσιµότητα,
λείπουν δύο. Η ογκολογική έχει τέσσερις, λείπει ένας. Η αιµατο-
λογική κλινική έχει τρεις µόνιµους, λείπουν δύο. Άρα, µε το ζόρι,
µε υπεράνθρωπες προσπάθειες γιατροί και νοσηλευτές συνεχί-
ζουν να σώζουν κόσµο σε σχέση και µε µεγάλο κόστος στην επι-
βάρυνση της βιολογίας τους. 

Η ηµερήσια νοσηλεία όµως λέµε, επαναλαµβάνουµε, δεν είναι
κάτι ξεχωριστό από την κλινική. Είναι µέρος αυτής. Οι γιατροί
επιµερίζονται καθηµερινά σε εξωτερικά ιατρεία, ηµερήσια νοση-
λεία, τµήµα - κλινική. Συµµετέχουν σε θεµατικό ογκολογικό συµ-
βούλιο. Με τη νέα αποµακρυσµένη µονάδα προστίθενται νέα
καθήκοντα ή καλύτερα να το πούµε νέα µέτωπα που απαιτούν
περισσότερο προσωπικό. 

Ρωτάµε, λοιπόν, τι θα γίνει µε την κάλυψη των προϋπαρχου-
σών ελλείψεων, αλλά και µε τις νέες ανάγκες. Αυτή τη στιγµή η
µονάδα ηµερήσιας νοσηλείας είναι στο ίδιο νοσοκοµείο στον
ένατο όροφο και οι γιατροί µπορούν άµεσα να έχουν υποστήριξη
σε απεικονιστικές εξετάσεις, υπέρηχο, ακτινογραφία, σε αναι-
σθησιολόγο, καρδιολόγο. Τι θα γίνει µε τη µονάδα όταν θα πάει
στην Πυλαία; Τι θα γίνει µε ακτινολόγο για αυτές τις απεικονιστι-
κές εξετάσεις, υπέρηχους, ακτινογραφία, για παρακεντήσεις;
Επίσης, για ασθενείς οι οποίοι έχουν µετάσταση στα οστά και τα
λοιπά. Βιοπαθολόγο, µικροβιολόγο για εξετάσεις αίµατος, ασθε-
νοφόρο σε ετοιµότητα για επείγουσα µεταφορά στο νοσοκοµείο
από ανακοπή, αναφυλακτικό σοκ. Έµπειρο νοσηλευτικό προσω-
πικό. Όλες οι κλινικές έχουν µόνο µία νοσηλεύτρια στη βραδινή
βάρδια. 

Τέλος, οι διαλύσεις των φαρµάκων όλου του νοσοκοµείου, δη-
λαδή των κλινικών και του ενάτου, της µονάδας, γίνονται στον
ένατο από φαρµακοποιό και νοσηλευτή µε ευθύνη του φαρµα-
κείου. Τώρα που θα µεταφερθεί στην Πυλαία -είπατε για µηχά-
νηµα- πώς θα εξυπηρετούνται αυτό το διάστηµα; Υπάρχει και το
αντίστοιχο παράδειγµα του «Αγίου Σάββα», µονάδα δηλαδή ηµε-
ρήσιας νοσηλείας, η οποία είναι κάτι παραπάνω από ένα χιλιό-
µετρο. Εδώ µιλάµε για τεσσεράµισι χιλιόµετρα το «Θεαγένειο»
από την Πυλαία, από τη νέα µονάδα, σε αστικό ιστό επιβαρυµένο.
Εκεί στον «Άγιο Σάββα» υπάρχει βανάκι το οποίο εξυπηρετεί το
προσωπικό για διοικητικές υπηρεσίες και µόνιµα ασθενοφόρο
κατά τη διάρκεια των χηµειοθεραπειών και λειτουργεί µέχρι τις
τέσσερις.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζουµε ότι αν ξεκινήσει αυτή η µονάδα
χωρίς να υπάρχουν απαντήσεις σε όλα αυτά, αντί για λύση και
θετική εξέλιξη µε βάση τη δωρεά θα προσθέσετε νέα βάρη στο
προσωπικό και νέους κινδύνους στους ασθενείς. Το λέµε κα-
θαρά. Υγειονοµικοί µε νύχια και µε δόντια είναι ο κρίκος που βα-
στάει από τη µία µεριά τα επιτεύγµατα της επιστήµης που έχουν
λύσεις για τους ασθενείς µε καρκίνο και από την άλλη τους καρ-
κινικούς ασθενείς και την επιβίωσή τους και την ποιότητα ζωής
τους. Αυτόν τον κρίκο µε αυτή τη διαδικασία δεν τον ενισχύετε,
απεναντίας τον αδυνατίζετε και δεν θα το επιτρέψουµε ούτε να

τον αδυνατίσετε ούτε να τον σπάσετε. Κύριε Υπουργέ, θα το πα-
ρακολουθούµε στενά από το ξεκίνηµα για να επανέλθουµε
άµεσα στην περίπτωση που θιγούν τα συµφέροντα υγειονοµικών
και ασθενών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Στολτίδη. 

Ο λόγος σε εσάς, κύριε Υπουργέ, για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μισό λεπτό. Πώς

να θιγούν τα δικαιώµατα ασθενών; Δίνεται η δυνατότητα για
πρώτη φορά σε ασθενείς να έχουν ένα πρότυπο στολίδι µονάδας
που θα λειτουργήσει. Και αυτή τη στιγµή η ενόχληση σας είναι
τέτοια επειδή η συγκεκριµένη µονάδα γίνεται µε τη δωρεά ενός
ιδρύµατος; Δηλαδή τόσο δογµατικοί είστε;  

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λέτε να µην θι-

γούν τα δικαιώµατα ασθενών. Πώς θα θιγούν τα δικαιώµατα
ασθενών όταν ασθενείς αποκτούν πρόσβαση σε καλύτερες συν-
θήκες, όταν το ίδιο το προσωπικό, που πρέπει να γνωρίζετε την
επικινδυνότητα που υπάρχει κατά την ετοιµασία των φαρµάκων,
έχει ροµποτικό µηχάνηµα, το οποίο έγινε και αυτό δωρεά, προ-
κειµένου να προστατεύει όλο το προσωπικό;

Αναφέρετε τη στελέχωση. Σας είπα ζητήθηκε σύσταση τριών
θέσεων παθολογίας - ογκολογίας και έγινε και βρίσκεται αυτή τη
στιγµή που µιλάµε στο συµβούλιο κρίσεων ενώ παράλληλα εγ-
κρίθηκαν τρεις µόνιµες θέσεις ακτινολογίας, αναισθησιολογίας
και γαστρεντερολογίας. Μέχρι να λειτουργήσει ήδη έχει προκη-
ρυχθεί σειρά θέσεων επικουρικού προσωπικού και συγκεκριµένα
παθολογίας - ογκολογίας µία θέση για τριάντα έξι µήνες, αναι-
σθησιολογίας µία θέση για τριάντα έξι µήνες, αιµατολογικής ια-
τρικής µία θέση για τριάντα έξι µήνες, καρδιολογίας δύο θέσεις
για τριάντα έξι µήνες, φαρµακοποιού µία θέση, βοηθού φαρµα-
κοποιού δύο θέσεις, νοσηλευτικών δεκατρείς θέσεις και επιπλέον
µια σειρά από επικουρικές θέσεις για να λειτουργήσει πλήρως η
µονάδα ηµερήσιας νοσηλείας. Όταν, λοιπόν, έχουµε και αυτό το
προσωπικό, το οποίο ξεκινάει -υπάρχει ένα πρόβληµα µε τους
νοσηλευτές όπου υπάρχει παντού, αλλά θα λυθεί και αυτό- θα
λειτουργήσει κανονικά η µονάδα. 

Αυτή τη στιγµή σε µία λειτουργία µονάδας που εγκαινιάσαµε
προχθές, που αναφέρεστε στις δυνατότητες στις οποίες υπάρ-
χουν και πώς θα γίνει όλη αυτή η λειτουργία, βάζουµε όλο το
προσωπικό, προκειµένου να στελεχωθεί και να έχουν οι ασθενείς
την καλύτερη δυνατή θεραπεία και µας λέτε εσείς ότι θα παρα-
κολουθείτε µη θιγούν δικαιώµατα υγειονοµικών ή ασθενών. Τη
στιγµή που ερχόµαστε και προσθέτουµε µία µονάδα ηµερήσιας
νοσηλείας, που βάζουµε ένα ροµποτικό µηχάνηµα που είναι
µέσα, που θα κάνει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο την παροχή
των φαρµάκων, γίνεται παραγγελία δεύτερου µηχανήµατος και
παράλληλα ερχόµαστε και στελεχώνουµε τη µονάδα είτε µε µό-
νιµες θέσεις, που είναι στον βαθµό να κριθούν, είτε µε θέσεις επι-
κουρικού προσωπικού. Να παρακολουθήσετε τι; 

Ότι µετά από τόσα πολλά χρόνια δίνεται η δυνατότητα να βρε-
θεί εκτός του αστικού ιστού, που σωστά βρίσκεται εκτός αστικού
ιστού, που θα µπορούν οι ασθενείς να πηγαίνουν να παρκάρουν,
να περιµένουν δίπλα σε πολύ ωραίους χώρους, όπως έχουν δια-
µορφωθεί, οι συνοδοί των ασθενών, να µπαίνουν σε εξαιρετικές
συνθήκες οι ασθενείς και να έχουν την καλύτερη δυνατή θερα-
πεία; 

Και λέτε εσείς να µη θιγούν τα δικαιώµατα των ασθενών γιατί
η εµµονή σας είναι µία και µοναδική ότι η συγκεκριµένη µονάδα
ηµερήσιας νοσηλείας γίνεται µε τα χρήµατα ενός ιδρύµατος, µε
τα χρήµατα της κ. Λάτση, η οποία έχει µια µεγάλη ευαισθησία
από το οικογενειακό της περιβάλλον και αυτό το στρέφει προ-
κειµένου να βοηθήσει ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονται σε αυτές
τις συνθήκες. Και αντί αυτό το πράγµα να το χειροκροτήσετε και
να το στηρίξετε, έρχεστε εδώ πέρα να βγάλετε µια ιδεολογική
σας εµµονή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 243/2-12-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Βαρεµένου
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προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να ανανεωθούν άµεσα οι
συµβάσεις ορισµένου χρόνου των εργαζοµένων στην καθαριό-
τητα, σίτιση και φύλαξη στις δοµές υγείας του ΕΣΥ».

Τον λόγο έχει ο κ. Βαρεµένος για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας είναι απολύτως

γνωστό το θέµα. Με νόµο από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ υπ’
αριθµόν ν.4430/2016 επεβλήθη η πρόσληψη προσωπικού καθα-
ριότητας και φύλαξης των νοσοκοµείων µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου. Είναι πανθοµολογούµενο ότι οι άνθρωποι αυτοί καλύ-
πτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Προσελήφθησαν µε προϋπο-
θέσεις που θέτει το ΑΣΕΠ. Νοµίζω ότι µπορείτε να αντιληφθείτε
ότι η προσφορά τους εν µέσω πανδηµίας αποκτά άλλες διαστά-
σεις, µεγαλύτερες διαστάσεις. 

Οι περισσότερες από αυτές τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου
λήγουν στις 31 Δεκεµβρίου, µετά από λίγες µέρες δηλαδή. Εσείς
µε κάποια τροπολογία δώσατε µια τρίµηνη παράταση στις συµ-
βάσεις αυτές, προκειµένου προφανώς να ολοκληρώσετε τις δια-
δικασίες, προκειµένου να υλοποιήσετε µία εµµονή σας για την
πρόσληψη εργολάβων ενοικιαστών εργαζοµένων -πείτε τους
όπως θέλετε- για να καλύψουν αυτές τις ανάγκες. 

Το ερώτηµα είναι γιατί το κάνετε όταν το δηµόσιο µε τις συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου πέραν της κατοχύρωσης των εργασια-
κών δικαιωµάτων όσων απασχολούνται µε την καθαριότητα και
τη φύλαξη των νοσοκοµείων, πέραν αυτού, το δηµόσιο ωφελείται
θεαµατικά από αυτή τη λύση. Εσείς, δηλαδή, γιατί το κάνετε; Θε-
ωρείτε ότι αυτοί οι άνθρωποι αποτελούν µια οµάδα που δεν
έχουν δύναµη πίεσης, που δεν έχουν πρόσβαση στα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης για να σας πιέζουν, για να επιβάλλουν διαφο-
ρετική θέση; Γιατί το κάνετε; Γιατί ζηµιώνετε και τους ανθρώπους
αυτούς, και τη λειτουργία των νοσοκοµείων, και το δηµόσιο; 

Εγώ λέω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν έχετε δικαίωµα να το κάνετε
αυτό. Δεν έχετε δικαίωµα και σας καλούµε να προχωρήσετε στη
λύση που έχετε µπροστά σας, δηλαδή στην ανανέωση των συµ-
βάσεων ορισµένου χρόνου για τους εργαζόµενους αυτούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βαρεµένο. 

Πριν δώσω τον λόγο θα µου επιτρέψετε να κάνω µία ανακοί-
νωση στο Σώµα.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Του-
ρισµού, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής Άµυ-
νας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας
του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης και Εσωτε-
ρικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Κλιµατικής
Κρίσης, οι Υπουργοί Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οι-
κονοµικών, Ανάπτυξης, Υγείας και Εσωτερικών καθώς και οι Υφυ-
πουργοί στον Πρωθυπουργό και Αθλητισµού κατέθεσαν την
10-12-2021 σχέδιο νόµου: «Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, Οργανισµοί Διαχείρισης και Προ-
ώθησης Προορισµού, Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας και άλλες ρυθ-
µίσεις για την ενίσχυση της τουριστικής ανάπτυξης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βαρεµένε,

εάν πιστεύατε αυτά τα οποία λέτε ως κόµµα, γεννάται το εξής
ερώτηµα: Γιατί κάνατε συµβάσεις ορισµένου χρόνου και δεν κά-
νατε συµβάσεις αορίστου χρόνου για µόνιµες θέσεις; Για ποιον
λόγο δεν κάνατε; Εάν ισχύουν όλα αυτά τα οποία λέτε, για να
δείτε πως κάποιοι έρχονται να κοροϊδέψουν ανθρώπους, και το
λέω ευθέως όπως το ακούτε, έρχονται να κοροϊδέψουν ανθρώ-
πους, εάν πιστεύατε ότι οι συγκεκριµένοι άνθρωποι έπρεπε να
είναι µόνιµα στο σύστηµα, δεν θα τους κάνατε συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου. Οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου, να σας ενηµε-
ρώσω, λήγουν. Όταν έχουµε µία σύµβαση ορισµένου χρόνου,
αυτές τις οποίες έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, τις έκανε µε συγκεκριµένη ηµε-
ροµηνία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ανανεώνονται.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ανανεώνονται.

Αυτή, λοιπόν, είναι η πρακτική, ότι κάνουµε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου και τις ανανεώνουµε για δέκα χρόνια; Αυτή είναι η πολι-

τική της καλής διακυβέρνησης ή είναι η πολιτική της εξαπάτησης
των ανθρώπων; 

Διότι αν πιστεύεις ότι οι συγκεκριµένοι άνθρωποι πρέπει να
έχουν συµβάσεις αορίστου χρόνου, δεν θα κάνατε αυτό το οποίο
κάνατε, δηλαδή να βγάλετε ορισµένου χρόνου και να τους κλεί-
σετε το µάτι ότι θα λύσετε το θέµα ενώ στην πραγµατικότητα µε-
ταφέρατε το θέµα στην επόµενη κυβέρνηση, σε εµάς δηλαδή.
Γνωρίζατε ότι δεν θα ήσασταν κυβέρνηση. Δεν κάνατε προκηρύ-
ξεις θέσεων αορίστου χρόνου, κάνατε ορισµένου χρόνου.

Γιατί δεν κάνατε προκήρυξη θέσεων αορίστου χρόνου γνωρί-
ζετε; Δεν κάνατε διότι, εάν βάζατε αυτό το προσωπικό σε σχέσεις
µόνιµων σχέσεων εργασίας, τότε αυτοµάτως θα στερούσατε από
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας άλλες θέσεις, όπως είναι αυτές των
ιατρών, των νοσηλευτών και του λοιπού ιατρικού προσωπικού.
Διότι οι θέσεις που βγαίνουν στο Υπουργείο Υγείας είναι συγκε-
κριµένες. Όταν λοιπόν οι θέσεις είναι συγκεκριµένες έχει να επι-
λέξει ένας Υπουργός εάν θα προσλάβει ιατρούς, νοσηλευτές ή
αν θα προσλάβει άλλο προσωπικό. 

Σας ενηµερώνει ότι κ. Κουρουµπλής. Αυτά θα σας λέει. Χρει-
άζεστε τη βοήθεια του κ. Κουρουµπλή. 

Ήρθατε, λοιπόν, εσείς, κάνατε συµβάσεις ορισµένου χρόνου
και έρχεστε από αυτό το έδρανο να πείτε για πάγιες και διαρκείς
ανάγκες. Αν ήταν έτσι και το πιστεύατε, γιατί δεν κάνατε αορί-
στου χρόνου; Δεν κάνατε αορίστου χρόνου γιατί ξέρατε ότι δεν
µπορούσατε γιατί θα στερούσατε θέσεις από άλλες θέσεις ια-
τρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και εποµένως επιλέξατε
αυτή τη διαδικασία. 

Εµείς τις έχουµε παρατείνει τις συµβάσεις συνολικά. Κανένας
από αυτούς τους ανθρώπους δεν έχει χάσει τη θέση του για όσο
χρόνο βρίσκεται Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία. Και όχι µόνο δεν
έχουν χάσει τις θέσεις τους, είµαστε σε συνεννόηση µαζί τους
και αυτά τα οποία σας λέω από εδώ, τους τα έχω εξηγήσει για
τον εµπαιγµό τον οποίο έχουν δεχθεί. Και τώρα έρχεστε και µι-
λάτε για µόνιµες θέσεις, ενώ, όταν ήσασταν κυβέρνηση, δεν κά-
νατε µόνιµες θέσεις και κάνατε θέσεις ορισµένου χρόνου. 

Προκειµένου, λοιπόν, να λυθεί το πρόβληµα υπάρχουν οι εξής
δυνατότητες, οι οποίες είναι να παρατείνονται αυτές οι συµβά-
σεις χωρίς να αλλάξει ο χαρακτήρας τους και να γίνουν αορίστου
χρόνου -και αυτά νοµοθετούµε- και να δοθεί η δυνατότητα στα
νοσοκοµεία, τα οποία τα ίδια θα κρίνουν, είτε, εάν θελήσουν, να
µπορούν να πάρουν και προσωπικό εξωτερικό, προκειµένου να
κάνει τις συγκεκριµένες υπηρεσίες, είτε να προκηρυχθούν νέες
θέσεις ορισµένου χρόνου. Γιατί οι θέσεις ορισµένου χρόνου,
κύριε Βαρεµένε -και πρέπει αυτό να το ξέρετε- δεν είναι ότι το
ίδιο προσωπικό παραµένει συνεχώς. Στο ΑΣΕΠ που λέτε ότι πέ-
ρασαν, πέρασαν για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, οπότε θα
πρέπει να βγει νέα προκήρυξη, εάν χρειαστεί, για ορισµένου χρό-
νου, µε χαρακτηριστικά που θα υπάρχουν. 

Εµείς, λοιπόν, ερχόµαστε και λέµε ότι τα νοσοκοµεία θα απο-
φασίσουν. Και ναι, δεν είµαστε δογµατικοί. Όπου τα νοσοκοµεία
κρίνουν, θα έχουν και προσωπικό εξωτερικό και τους δίνεται η
δυνατότητα να κάνουν τις συµβάσεις και να τις ολοκληρώσουν,
αλλά εµείς δεν πρόκειται να αφήσουµε ακάλυπτα τα νοσοκοµεία.
Για όσο χρόνο χρειαστεί, θα γίνεται αυτή η παράταση, αλλά αυτή
η παράταση δεν θα έχει χαρακτηριστικά εµπαιγµού των ανθρώ-
πων. Γνωρίζουν ότι µπήκαν ως ορισµένου χρόνου, έτσι τους βά-
λατε και δεν µπορούν να γίνουν αορίστου χρόνου. Αυτό ορίζει
το Σύνταγµά µας. Αυτό γνωρίζατε. Και αυτά τα οποία λέτε τώρα
να τα είχατε κάνει ως Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βαρεµένος για τη δευτερολογία του
για τρία λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Αναρωτιέται κανείς µε αυτά που
λέει ο Υπουργός σήµερα σε ποιους απευθύνεται. Σε ιθαγενείς
απευθύνεστε; 

Το ερώτηµα είναι το εξής, κύριε Πλεύρη: Θα προσλάβετε, θα
δώσετε τη δουλειά σε εργολάβους ή θα παρατείνετε τις συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου; Αν εσείς θεωρείτε ότι χρειάζεται νέα
προκήρυξη ή οτιδήποτε άλλο τεχνικό, µπορείτε να το κάνετε. Και
γιατί δεν το κάνετε; 
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Έρχεστε τώρα, µετά από δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας και µας λέτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ σας παρέδωσε ένα
πρόβληµα. Σοβαρά µιλάτε; Από το 2016 µέχρι το 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ
έκανε αυτή τη λύση, η οποία, όπως εσείς υπαινίσσεστε, δίνει και
τη δυνατότητα ή δεν φράζει οποιαδήποτε δυνατότητα για την
πρόσληψη οποιωνδήποτε άλλων υγειονοµικών. 

Λοιπόν, πείτε µε αλήθεια και µε παρρησία και µην κοροϊδεύετε.
Θα δώσετε τη δουλειά σε εργολάβους ή θα επιλέξετε τη λύση
αυτή; 

Και θα σας πω το εξής. Ακούστε να δείτε, γιατί νοµίζετε ότι ο
ελληνικός λαός τα χάφτει όλα. Αναφορικά µε τις δαπάνες, η σύγ-
κριση µέχρι το 2015 και από το 2016 ως στο 2019: 25% µε 30%
εξοικονόµηση κόστους από το δηµόσιο. Για παράδειγµα, στον
«Ευαγγελισµό». Μέχρι τότε οι δαπάνες στα νοσοκοµεία για τους
εργαζοµένους στους οποίους αναφέρθηκα κόστιζαν 4.300.000 για
εκατόν ογδόντα καθαρίστριες, ενώ µετά το 2016 κοστίζουν
2.300.000 για διακόσιες ογδόντα καθαρίστριες. Περισσότερες κα-
θαρίστριες, µε καλύτερες αποδοχές και εξοικονόµηση από το κρά-
τος, από το δηµόσιο, δύο εκατοµµυρίων. Άλλα νοσοκοµεία. Στα
Τρίκαλα εξοικονόµηση 240.000. Στην πατρίδα µου, την Αιτωλοα-
καρνανία, εξοικονόµηση από τα δύο νοσοκοµεία περίπου 300.000
ετησίως. 

Πού θα τα δώσετε αυτά τα χρήµατα; Σε ποιους θα τα δώσετε;
Σε αυτούς που παράγουν αέρα ή σε αυτούς που παράγουν έργο;
Αυτό είναι το ερώτηµα, Υπουργέ κύριε Πλεύρη και σας παρακαλώ
να απευθύνεστε όχι σε µένα, γιατί µπορεί να θεωρείτε ότι στα
πλαίσια της πολιτικής σκοπιµότητας ή της πολιτικής αντιπαράθε-
σης, όπως την αντιλαµβάνεσθε, µπορείτε να λέτε οτιδήποτε. Να
κοιτάξετε στα µάτια τον ελληνικό λαό. Τους υποτιµάτε αυτούς
τους εργαζόµενους. Τους υποτιµάτε! Υποτιµάτε το έργο που προ-
σφέρουν και τώρα υποτιµάτε και τη νοηµοσύνη τους και έρχεσθε
δυόµισι χρόνια µετά για να πείτε ότι παραλάβατε ένα πρόβληµα.
Κανένα πρόβληµα δεν παραλάβατε. Εσείς ο ίδιος είπατε ότι υπάρ-
χει η λύση -και δεν ξέρω ποια άλλη λύση τεχνική θεωρείτε καλύ-
τερη- αλλά εγώ θα σας έλεγα ότι εάν εσείς θεωρείτε καλύτερο τις
συµβάσεις αορίστου χρόνου, ιδού η Ρόδος, κάντε το. Εσείς, όµως,
δεν εννοείτε αυτό. Αυτό εννοείτε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Όχι, φυσικά.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Άρα, λοιπόν, προκειµένου να λυθεί το πρόβληµα εις όφελος του

δηµοσίου -επαναλαµβάνω- δεν έχετε δικαίωµα να ζηµιώσετε το
δηµόσιο, ακόµα και αν θεωρείτε αυτούς τους εργαζόµενους ερ-
γαζόµενους τρίτης κατηγορίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Βαρεµένε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: …και να τους µεταχειρίζεσθε, να
τους πετάτε όποτε θέλετε και να παίρνετε τους εργολάβους για
να προσφέρουν τι οι εργολάβοι; Μία µεσολάβηση; Είναι παραγω-
γικό; Είναι παραγωγική αυτή η προσφορά;

Επαναλαµβάνω: Επιλέξτε τη λύση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε κατανοητό,

κύριε Βαρεµένε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Και µην απεµπολείτε αυτή την ευκαι-

ρία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εδώ, λοιπόν, φαί-

νονται καθαρά οι διαφορές, κύριε Βαρεµένε. Διότι εσείς που υπο-
τίθεται ότι θέλετε αυτή τη λύση του αορίστου χρόνου δεν την
κάνατε πέντε χρόνια που ήσασταν κυβέρνηση. Να σας πει ο κ.
Κουρουµπλής που έχει γίνει Υπουργός, που ήταν Υπουργός
Υγείας, ή ο κ. Ξανθός µετά που θα µπει στην Αίθουσα για να απαν-
τήσει. Γιατί δεν προκήρυξαν αυτή τη λύση; Γιατί δεν βγάλατε θέ-
σεις αορίστου χρόνου; Διότι δεν θέλατε να βγάλετε θέσεις
αορίστου χρόνου και το µόνο που θέλατε ήταν να εµπαίζετε αυ-
τούς τους ανθρώπους, κάνοντας…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Υπήρχαν περιορισµένα µνη-
µόνια, τί λέτε τώρα; Άρες-µάρες κουκουνάρες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Κουρουµπλή. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Λέµε εδώ ό,τι θέλουµε ο κα-

θένας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Επειδή εµένα

µου αρέσει να απαντάω σε αυτά που λέει ο κ. Κουρουµπλής, µα,
γνωρίζατε ότι υπήρχαν τα µνηµόνια. Άρα, όταν βγάζατε τις προ-
κηρύξεις ξέρατε ότι δεν µπορεί να είναι αορίστου χρόνου και
τους κάνατε ορισµένου χρόνου τους ανθρώπους και ανανεώνατε
τις θητείες όπου µας έχει γίνει και δυόµισι χρόνια τώρα. Αυτή
είναι σωστή νοµοθέτηση; Πείτε το εδώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Μα, εσείς, κύριε Υπουργέ…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα µε διακό-

πτετε συνέχεια; Δεν µπορείτε να ακούσετε άλλον λόγο, κύριε Βα-
ρεµένε; Δεν µπορείτε να ακούσετε; Διακόψτε µε πάλι, σας αφήνω
να µε διακόψετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εσείς τί κάνετε τώρα, κύριε
Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουρουµπλή,
σας παρακαλώ. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, υπήρξατε και Υπουρ-
γός, θέλατε διακοπές;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βαρεµένε, δεν

έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ, έχετε κάνει και Πρόεδρος, έχετε
προεδρεύσει σεβαστείτε τη διαδικασία. Τίποτα άλλο, µόνο αυτό!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Τη σέβοµαι, κύριε Πρόεδρε, αλλά
µου έδωσε τη δυνατότητα ο Υπουργός. Λέω ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μόνο αυτό και τον
λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι φοβερό
αυτό και εντάξει ο κ. Βαρεµένος, εδώ παρεµβαίνει ο κ. Κουρουµ-
πλής που δεν έχει θέση σε αυτή τη συζήτηση. Άλλη ερώτηση
έχει, µετά. Δεν µπορείτε να ακούτε πια εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ;

Τα µνηµόνια τα ξέρατε ότι υπήρχαν. Πώς, λοιπόν, κοροϊδέψατε
τον κόσµο; Και το λέω ευθέως και απευθύνοµαι σε αυτούς, για
να ακούνε οι άνθρωποι ότι κάνατε έναν διαγωνισµό ορισµένου
χρόνου και µε αυτόν τον διαγωνισµό κάνατε παρατάσεις, ενώ ξέ-
ρατε ότι µε αυτή τη διαδικασία δεν µπορεί να γίνουν µόνιµοι.
Άρα, ποτέ δεν ξέρατε ότι θα γίνουν µόνιµοι. Απλώς, θέλατε να
τους κοροϊδέψετε και τώρα πηγαίνετε και συνεχίζετε να τους κο-
ροϊδεύετε. Δεν λέτε την αλήθεια ότι «εµείς κάναµε ορισµένου
χρόνου…» και το «ορισµένου χρόνου» σηµαίνει ότι λήγει και γι’
αυτό λέγεται «ορισµένου χρόνου».

Εµείς, λοιπόν, ερχόµαστε και λέµε ότι επειδή εµείς ναι, κύριε
Βαρεµένε, δεν είπαµε ποτέ ότι αυτές οι θέσεις πρέπει να είναι
ορισµένου χρόνου, γιατί θεωρούµε ότι το µόνιµο προσωπικό θα
πρέπει να είναι το προσωπικό που σχετίζεται µε το ιατρικό νοση-
λευτικό και λοιπό προσωπικό. Και αυτές οι υπηρεσίες µπορεί να
καλύπτονται µε δύο τρόπους.

Ποιοι είναι, λοιπόν, αυτοί οι δύο τρόποι, γιατί δεν µπορούµε να
στερήσουµε θέσεις από το λοιπό ιατρικό νοσηλευτικό προσω-
πικό; Ο ένας τρόπος είναι να γίνεται µε εξωτερικούς συνεργάτες,
το «outsourcing» που υπάρχει και πιστέψτε µε ότι όπου εφαρµο-
στεί, θα εφαρµοστεί µε όρους που θα είναι προς όφελος του δη-
µοσίου συµφέροντος και θα γίνεται εξοικονόµηση. Και αν
παρατηρήθηκαν στο παρελθόν οποιαδήποτε προβλήµατα δεν
σηµαίνει ότι οποιεσδήποτε συµβάσεις τώρα δεν θα γίνουν µε
τους όρους που πρέπει. Άρα αυτή, λοιπόν, είναι η µια επιλογή.

Η δεύτερη επιλογή είναι ότι αν θες ορισµένου χρόνου, να ξα-
νακάνεις διαγωνιστική διαδικασία για ορισµένου χρόνου, γιατί η
λογική δεν µπορεί να είναι η ατέρµονη παράταση. Αυτά ορίζει η
σωστή νοµοθέτηση.

Τι ερχόµαστε λοιπόν και λέµε εµείς; Επειδή ήµασταν σε µια
κρίσιµη περίοδο -και είµαστε λόγω της πανδηµίας- γίνεται αυτή
η παράταση και θα συνεχίσει να γίνεται για να µην µείνουν ακά-
λυπτα τα νοσοκοµεία, αλλά παράλληλα οι διοικήσεις των νοσο-
κοµείων αν µπορούν να βρουν µε άλλον τρόπο να καλύπτουν τις
ανάγκες τους µε διαγωνιστικές διαδικασίες και µε εξοικονόµηση
για το δηµόσιο, θα το κάνουν και αν κριθεί, θα εξετάσουµε µέσα
σε αυτό το τρίµηνο -διότι εµένα δεν µου αρέσει να κρατάω τον
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κόσµο αιφνιδιασµένο στο τι θα γίνει- να δούµε αν και εφόσον
χρειαστεί να υπάρξει και νέα προκήρυξη για ορισµένου χρόνου
όµως, αν και εφόσον χρειαστεί και δεν υπάρχει κάλυψη των
αναγκών.

Εµείς, λοιπόν, µιλάµε µε απόλυτη ειλικρίνεια στον κόσµο και
δεν λέµε σ’ αυτόν τον κόσµο ότι σας βάλαµε στο δηµόσιο µε µια
νοοτροπία παλαιοκοµµατική, ενώ στην πραγµατικότητα κάνατε
διαγωνισµό απλά και µόνο για κάλυψη ορισµένων θέσεων ορι-
σµένου χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την
πέµπτη, µε αριθµό 245/3-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β2’Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σε απόγνωση οι πολίτες της δυ-
τικής Αθήνας λόγω σοβαρών ελλείψεων στις δοµές πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας (ΠΦΥ)».

Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω να

συµφωνείτε µε την ερώτησή µου, γιατί το ίδιο συµβαίνει και στη
δική σας περιφέρεια στην πρωτοβάθµια.

Κύριε Υπουργέ, η καλύτερη άµυνα είναι η επίθεση και τα ξέ-
ρετε καλά αυτά τα παιχνιδάκια. Τώρα, ότι απαντήσατε στον κ.
Βαρεµένο, άρες µάρες κουκουνάρες. Το όνοµα αυτού είναι «ερ-
γολάβοι». Αυτό θέλετε να κάνετε, γι’ αυτό και δεν προκηρύξατε
ξανά τις θέσεις κανονικά, µε σύµβαση ορισµένου χρόνου µε προ-
κήρυξη. Εδώ λήγουν τώρα µεθαύριο, άρα δεν το κάνετε, δεν θέ-
λετε να το κάνετε.

Πάµε τώρα στα δικά µας θέµατα. Το τι συµβαίνει στην πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας σε όλη τη χώρα αυτά τα δύο χρόνια είναι
γνωστό. Γιατροί συνταξιοδοτούνται, συµβάσεις λήγουν, γιατροί
µετακινούνται σε άλλα κέντρα υγείας που δεν έχουν ειδικότητες
σχετικές, γιατροί µετακινούνται στα εµβολιαστικά κέντρα. 

Περιγράφω τώρα την κατάσταση στον χώρο της δυτικής Αθή-
νας που αποτυπώνει και την ίδια κατάσταση σε όλη τη χώρα. Δεν
λέω κάτι ιδιαίτερο. Δύο κέντρα υγείας στο Περιστέρι υπολειτουρ-
γούν. Στο Χαϊδάρι δεν λειτουργεί το ακτινολογικό, στην Πετρού-
πολη το ίδιο, δηλαδή µία κατάσταση πραγµατικά εξαιρετικά
δύσκολη, εξαιρετικά επώδυνη για τους πολίτες µιας περιοχής,
κύριε Υπουργέ, που ξεπερνούν το ένα εκατοµµύριο. Είναι από
τις πιο πυκνοκατοικηµένες περιοχές, µε επιβαρυµένο περιβάλλον
λόγω και της γειτνιάζουσας λειτουργίας των ΧΥΤΑ µε αιωρού-
µενα σωµατίδια, µε οσµές κ.λπ. Όλη αυτή η κατάσταση είναι
πάρα πολύ δύσκολη.

Ζούµε, λοιπόν, την υπόθεση της πανδηµίας. Δεν θέλω να ση-
κώσω τους τόνους, ειλικρινά.

Έπεσε όλη η προσπάθεια στο θέµα των εµβολίων. Όµως, δια-
βάζετε και εσείς, όπως διαβάζω και εγώ, την αρθρογραφία του
Γενικού Διευθυντή του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας, ο
οποίος λέει, ότι, ναι, σωστά να γίνει η προσπάθεια, να ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία εµβολιασµού του κόσµου και πρέπει να
εξαντληθεί κάθε περιθώριο. Το εµβόλιο είναι χρήσιµο, ωφέλιµο,
δεν είναι, όµως, πανάκεια. Δίπλα στη λειτουργία του εµβολίου
έχουµε ανάγκη και την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Είναι ο
ακρογωνιαίος λίθος ενός συστήµατος γενικά και ειδικά στο ζή-
τηµα των πανδηµιών και των επιδηµιών.

Και θεωρώ ότι είστε ένας άνθρωπος που τα ξέρετε αυτά, δεν
κοµίζω γλαύκας στην Αθήνα. Είναι, όµως, ένας τοµέας όπου
πραγµατικά ήλπιζα ότι θα υπήρχε ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε κατανοητό,
κύριε Κουρουµπλή, τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας, γιατί ο
χρόνος πιέζει σήµερα ειδικά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Διότι πραγµατικά έχει ανάγκη από την αιµοδότηση. Και ενώ

συνταξιοδοτούνται γιατροί και νοσηλευτές και στο σύστηµα
υγείας, αλλά και εκεί, ποτέ δεν υλοποιήσατε την ισχύουσα νοµο-
θεσία για αντικατάσταση, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι στην περί-
πτωση της συνταξιοδότησης γιατρού και νοσηλευτή έχετε τη
δυνατότητα να προσλάβετε µονίµους απευθείας χωρίς καµία
άλλη διαδικασία.

Έχετε φέτος δε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα στη δευ-

τερολογία σας, κύριε Κουρουµπλή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι κλείνετε; Έχετε αρ-

κετή ώρα που κλείνετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Είναι κρίσιµα αυτά τα θέ-

µατα, κύριε Πρόεδρε.
Μειώσατε στον προϋπολογισµό -και διαψεύστε το αυτό!- από

250 εκατοµµύρια ευρώ τις δαπάνες για την πρωτοβάθµια φρον-
τίδα στα 138 εκατοµµύρια ευρώ. Προκηρύξατε θέσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αύριο, κύριε Κου-
ρουµπλή, ο προϋπολογισµός αρχίζει αύριο.

Ολοκληρώστε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ναι, ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην πάτε από θέµα

σε θέµα, σας παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ολοκληρώνω, δώστε µου

µισό δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε διπλασιάσει

τον χρόνο, κύριε Κουρουµπλή, δεν έχετε άλλο τον λόγο. Σας πα-
ρακαλώ, τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Προκηρύξατε οκτακόσιες θέ-
σεις -για να σας προλάβω- στην πρωτοβάθµια για δύο χρόνια και
έχετε οκτώ µήνες που έχει γίνει η προκήρυξη και ποτέ δεν έχουν
γίνει αυτές οι προσλήψεις, έστω µε σύµβαση ορισµένου χρόνου
για δύο χρόνια, αφού δεν προσλαµβάνετε µονίµους. Και αυτοί
που έχουν φύγει δεν έχουν αντικατασταθεί, έχουν λήξει οι συµ-
βάσεις τους και οι ΤΟΜΥ δεν λειτουργούν στη συγκεκριµένη πε-
ριοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Κουρουµ-
πλή, πρώτα από όλα, να απαντήσουµε αρχικά µε τα νούµερα και
βεβαίως, µε µεγάλη χαρά να κάνουµε και την κουβέντα της πρω-
τοβάθµιας, όπου προφανέστατα δεν διαφωνεί κανείς, στο ότι η
πρωτοβάθµια είναι ακρογωνιαίος λίθος. Στην Ελλάδα, δυστυχώς,
δεν µπορέσαµε ποτέ να έχουµε το επίπεδο της πρωτοβάθµιας
που θα επιθυµούσαµε, αναφορικώς µε τον οικογενειακό γιατρό.
Και εδώ τίθεται και ένα ερώτηµα, διότι στην πραγµατικότητα εάν
είχε εφαρµοστεί αυτό το µοντέλο, θα υπήρχε και ένας, σε µεγάλο
βαθµό, έλεγχος και προστασία ως προς την επιβάρυνση της δευ-
τεροβάθµιας περίθαλψης, διότι, δυστυχώς, πολλές φορές τον
ρόλο της πρωτοβάθµιας, όπως και εσείς ξέρετε πάρα πολύ καλά,
τον παίζουν απευθείας τα δευτεροβάθµια νοσοκοµεία, ακριβώς
γιατί δεν υπάρχουν οι δοµές.

Στο πλαίσιο της πανδηµίας κιόλας υπήρξε -ναι, υπήρξε, αυτό
είναι αλήθεια- µια περαιτέρω επιβάρυνση της πρωτοβάθµιας πε-
ρίθαλψης για δύο λόγους, αφ’ ενός διότι έπεσε πάνω στην πρω-
τοβάθµια περίθαλψη το βάρος συνολικά της εµβολιαστικής
κάλυψης και στήριξης των εµβολιαστικών κέντρων, αλλά παράλ-
ληλα σε µεγάλο βαθµό ειδικά στο σκέλος που είχε να κάνει µε
γιατρούς λόγω της πίεσης που δέχτηκε το ΕΣΥ. Υπήρξε και µε-
ταφορά γιατρών από την πρωτοβάθµια στη δευτεροβάθµια, προ-
κειµένου να µπορέσει να στηριχτεί το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Οπότε, υπό αυτή την έννοια, µέσα στις συνθήκες πανδηµίας δεν
µπορούσε να λειτουργήσει µε τους όρους τους οποίους θέλαµε
η πρωτοβάθµια και να υπάρξει η στελέχωση στον βαθµό που επι-
θυµούσαµε.

Και γι’ αυτό τον λόγο άλλωστε -το γνωρίζετε γιατί τα παρακο-
λουθείτε- είµαστε και σε συνεννόηση και µε τους θεσµούς, γιατί
έχουµε και υποχρεώσεις ως προς την πρωτοβάθµια. Ευελπι-
στούµε ότι µέσα στον Ιανουάριο θα µπορέσουµε να καταθέ-
σουµε και το σχέδιο νόµου, που θα συνδέεται µε την
πρωτοβάθµια περίθαλψη, που µπορεί να είναι µαζί και µε το νο-
µοσχέδιο το οποίο θα έρθει στο επόµενο χρονικό διάστηµα για
την αναδιοργάνωση του Εθνικού Οργανισµού Παροχών Υπηρε-
σιών Υγείας.

Τώρα, αναφορικώς µε τις προκηρύξεις τις οποίες αναφέρετε,
η προκήρυξη για τις ΤΟΜΥ είναι στις 19-3-2021 για χίλια εννια-
κόσια τριάντα πέντε άτοµα. Βάσει του χρόνου υλοποίησης που
µου έχει δοθεί, αναµένεται µέχρι τις 31-12 να υπάρξει η ανάρ-
τηση πινάκων κατάρτισης και προσωρινών πινάκων προσληπτέων
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και απορριπτέων και η οριστική ανάρτηση των πινάκων στις 28-
2-2022.

Παράλληλα στο πλαίσιο αυτό, πέρα από τις θέσεις που είναι
αµιγώς για τις ΤΟΜΥ, υπάρχουν και οι δύο προκηρύξεις των τεσ-
σάρων χιλιάδων θέσεων διαφορών κλάδων και ειδικοτήτων, πλην
γιατρών και εννιακοσίων δέκα θέσεων για λοιπές ειδικότητες του
Υπουργείου Υγείας, µέρος των οποίων βάσει των αναγκών και
των φορέων αφορούν και στην πρωτοβάθµια περίθαλψη.

Αναφορικώς µε τη στελέχωση στην οποία αναφέρεστε, για το
2021 στο 1o Κέντρο Υγείας Περιστερίου έχουν γίνει εβδοµήντα
δύο προσλήψεις λοιπού επικουρικού προσωπικού, στο 2o Κέντρο
Υγείας Περιστερίου δύο προσλήψεις µόνιµων ιατρών και τέσσε-
ρις προσλήψεις λοιπού επικουρικού προσωπικού, στο Κέντρο
Υγείας στο Αιγάλεω έχει γίνει µία πρόσληψη µόνιµου ιατρού και
µία πρόσληψη λοιπού επικουρικού προσωπικού, στο Κέντρο
Υγείας Αγίων Αναργύρων µία πρόσληψη επικουρικού ιατρού και
τέσσερις προσλήψεις λοιπού επικουρικού προσωπικού, στο Κέν-
τρο Υγείας Χαϊδαρίου µία πρόσληψη επικουρικού ιατρού και στο
Κέντρο Υγείας Αγίου Ιεροθέου έχει γίνει µία πρόσληψη λοιπού
επικουρικού προσωπικού. Στο πλαίσιο των δυνατοτήτων που
υπάρχουν έχουν γίνει αυτές οι προσλήψεις. 

Αναµένεται η µεγάλη πρόσληψη που έχει γίνει για τις χίλιες εν-
νιακόσιες τριάντα µία θέσεις. Δυστυχώς η συµµετοχή για το ια-
τρικό προσωπικό δεν ήταν η επιθυµητή. Παράλληλα θα δούµε
τον τρόπο, πώς θα δοµήσουµε την πρωτοβάθµια περίθαλψη -θα
αναφερθώ στη δευτερολογία µου- που θα εντάξει και τις ΤΟΜΥ
και τα κέντρα υγείας, αλλά και τους ιδιώτες γιατρούς κατά βάση
που είναι συµβεβληµένοι µε τον ΕΟΠΥΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, αλλά πα-
ρακαλώ να τα τηρήσετε, γιατί στην πρωτολογία σας υπερδιπλα-
σιάσατε τον χρόνο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε λίγη
ανοχή. Είναι κρίσιµα ζητήµατα αυτά. Κάνουµε έναν διάλογο χρή-
σιµο µε τον Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πάντα είναι χρήσιµος
ο διάλογος, αλλά πρέπει να σας πω -το είπα και στην αρχή- πρέ-
πει να ολοκληρώσουµε διότι σήµερα υπάρχει και η πίεση της νο-
µοθετικής εργασίας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα βου-
λιάξει το έθνος για δύο λεπτά.

Κύριε Υπουργέ, δεν µου απαντήσατε στο ερώτηµα γιατί δεν
αξιοποιείτε την ισχύουσα νοµοθεσία, ώστε όσον αφορά γιατρούς
ή νοσηλευτές που αποχωρούν λόγω συνταξιοδότησης να καλύ-
πτετε αυτοµάτως τις θέσεις αυτές. Σε µια τέτοια περίοδο θα ήταν
εξαιρετικά χρήσιµο. Θα ήθελα µία απάντηση σε αυτό.

Δεύτερη συγκεκριµένη απάντηση, που θα ήθελα είναι στο ερώ-
τηµα γιατί µειώσατε τα 250, περίπου, εκατοµµύρια στον προϋπο-
λογισµό του 2022 για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, στα
138 εκατοµµύρια. Για µένα είναι εξαιρετικά ανησυχητικό. Θα
ήθελα και επ’ αυτού µία απάντηση.

Το τρίτο που θέλω να ρωτήσω είναι το εξής: Δηλαδή υπολογί-
ζετε ότι όσον αφορά αυτές τις θέσεις που προκηρύξατε για δύο
χρόνια εδώ και οκτώ µήνες, τον Μάρτιο δηλαδή, το προσωπικό
αυτό θα είναι στις θέσεις του; Εγώ θα ήθελα µία δέσµευση, διότι
µας λέγατε από τότε «σε δύο µήνες», «σε τρεις µήνες». Έχουν
περάσει ήδη οκτώ, εννέα µήνες και δεν έχει υλοποιηθεί αυτή η
προκήρυξη, παρ’ ότι δεν είναι για µόνιµο προσωπικό, αλλά πρό-
κειται για συµβάσεις ορισµένου χρόνου. 

Ένα επόµενο ερώτηµα είναι το εξής: Οι άνθρωποι αυτοί είχαν
έξι µήνες να πληρωθούν. Έµαθα ότι υπογράψατε κάποια σχετική
απόφαση. Θα ήθελα να µου πείτε πότε θα πληρωθούν, γιατί έχει
σηµασία.

Μου λέτε ότι έχετε προσλάβει κάποιους ανθρώπους σε κέντρα
υγείας και στις ΤΟΜΥ. Οι ΤΟΜΥ, κύριε Υπουργέ, δεν λειτουρ-
γούν. Έχουν λήξει οι συµβάσεις του προσωπικού. Δεν θέλω να
υψώσω τους τόνους. Πρέπει να µου δώσετε απαντήσεις µε σα-
φήνεια.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, πόσο έχει µειωθεί η επισκεψιµότητα
στα κέντρα υγείας και τα ραντεβού; Ξέρετε πόσο έχουν µειωθεί

οι εργαστηριακές εξετάσεις; Είναι µία κατάσταση πραγµατικά
δύσκολη και νοµίζω ότι σε ό,τι αφορά, βέβαια, την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας -είµαι από τους ανθρώπους που την υποστη-
ρίζω- θεωρώ ότι θα έπρεπε να κάνουµε έναν διάλογο όλο το πο-
λιτικό σύστηµα. 

Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας δεν πρέπει να περιοριστεί,
κύριε Υπουργέ, στη διαχείριση της νόσου στα κέντρα υγείας,
στις ΤΟΜΥ, αλλά πρέπει να γίνει παρέµβαση στην κοινότητα, µε
οικογενειακό γιατρό. Αυτό για να γίνει πρέπει να συζητήσουµε
και το τι γίνεται στα πανεπιστήµια µε την παραγωγή των ειδικο-
τήτων, κύριε Υπουργέ, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς όταν µι-
λάµε στον ελληνικό λαό. Θα πρέπει να δούµε την παρέµβαση
στην κοινότητα, ώστε να µπορέσουµε να οργανώσουµε οικογε-
νειακό γιατρό στο σπίτι, να πάει ο γιατρός στο σπίτι και έτσι να
έχουµε και πρόληψη, αλλά και µετανοσοκοµειακή παρέµβαση
στην κοινότητα, για να µπορέσουµε, πραγµατικά, να στηρίξουµε
το σύστηµα για να αντέξει, διότι όσα δισεκατοµµύρια και αν ρί-
ξουµε στο σύστηµα υγείας, όποια κυβέρνηση και αν είναι, αν δεν
οργανώσουµε την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στην κοινό-
τητα, µε επιστηµονικό τρόπο, ώστε να µπορεί ο γιατρός να συµ-
πληρώνει τον φάκελο, να παρακολουθεί τους δείκτες, να
ενηµερώνεται ο ΕΟΔΥ µε όλο αυτό το υλικό για να µπορεί, πραγ-
µατικά, να λαµβάνονται έγκαιρα τα µέτρα που πρέπει και να δια-
τηρούµε στον µεγαλύτερο δυνατό βαθµό την υγεία του πολίτη,
να είναι παραγωγικός στον µεγαλύτερο δυνατό χρόνο, τότε
όποιο σύστηµα και αν στήσουµε, όσα δισεκατοµµύρια και αν βά-
λουµε, δυστυχώς δεν θα έχουµε το αποτέλεσµα που προσδο-
κούµε. 

Θα έπρεπε να ανοίξουµε έναν απροκατάληπτο διάλογο, όλο
το πολιτικό σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουρουµπλή.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν θα διαφω-

νήσω καθόλου µε την πρόταση την οποία λέτε για την πρωτο-
βάθµια περίθαλψη και πρέπει να ανοίξει ο διάλογος. Πραγµατικά,
βάζετε το θέµα στην ουσία του, διότι πολλές φορές η πρωτοβάθ-
µια περίθαλψη στη χώρα µας συνδυάστηκε µόνο µε συνταγογρά-
φηση χρονίων νοσηµάτων, µε αποτέλεσµα να µην παίζει τον
πραγµατικό της ρόλο, που ο πραγµατικός της ρόλος είναι, όπως
τον περιγράψατε, και µε τον οικογενειακό γιατρό. Φτάνει να
πούµε ότι από το 2014 λιγότερο από ενάµιση εκατοµµύριο κόσµο
είχε δηλώσει να έχει οικογενειακό γιατρό. Οπωσδήποτε το µε-
γάλο στοίχηµα της πρωτοβάθµιας είναι µε τέτοιους όρους να
υπάρχει θεράπων οικογενειακός γιατρός, να υπάρξουν τα κέντρα
υγείας και τα ΤΟΜΥ.

Παράλληλα, σε ένα ευρύτερο πλαίσιο και πρωτοβάθµιας αλλά
και πρόληψης είναι όλα τα προγράµµατα τα οποία θα υπάρξουν
για τις προληπτικές εξετάσεις και όλο αυτό το σύστηµα, εάν δο-
µηθεί, θα µπορέσει, σε µεγάλο βαθµό, να βελτιώσει τις συνθήκες
στην πρωτοβάθµια, εντάσσοντας και τα ΤΟΜΥ, τα οποία έχουν
συγκεκριµένο, βέβαια, χρονικό πλαίσιο λειτουργίας, γιατί χρηµα-
τοδοτούνται µέχρι συγκεκριµένο χρονικό πλαίσιο.

Αυτό το οποίο σας είπα είναι ότι µέχρι τον Φεβρουάριο φιλο-
δοξούµε να υπάρξουν οι οριστικοί πίνακες και αναλόγως των θέ-
σεων των οποίων θα έχουν θα γίνουν και οι αντίστοιχες
προσλήψεις. 

Σχετικά µε τις εφηµερίες, για τις οποίες θέσαµε το θέµα, θέλω
να πω ότι την προηγούµενη εβδοµάδα ψηφίστηκε τροπολογία,
προκειµένου να καλύψει ένα πρόβληµα, που πράγµατι υπήρχε.
Μάλιστα, αν θυµάµαι καλά, ήσασταν και σε τηλεοπτική εκποµπή
όπου είχε αναφερθεί και για το συγκεκριµένο θέµα ότι θα επιλη-
φθούµε, προκειµένου να λυθεί. Θεωρούµε ότι εντός του έτους
θα καταφέρουµε να έχουµε πληρώσει τις εφηµερίες. Δεν θα
ήθελα να πάµε στις αρχές του επόµενου έτους, µπορεί όµως και
να πάµε. Ο στόχος είναι εντός του έτους να πληρωθούν στους
ανθρώπους που έχουν βοηθήσει και τα δικαιούνται αυτά τα χρή-
µατα -οι εφηµερίες- και ευελπιστώ ότι θα µπορέσουµε να το υλο-
ποιήσουµε. 

Αναφορικώς, τώρα, µε τον προϋπολογισµό τον οποίο λέτε,
θέλω να πω ότι ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Υγείας -και
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θα κάνουµε τη συζήτηση του προϋπολογισµού- είναι αυξηµένος
κατά 250 εκατοµµύρια ευρώ, περίπου. Προσπαθείτε να δηµιουρ-
γήσετε µία εικόνα αναφορικώς µε τις έκτακτες δαπάνες που
υπήρχαν για COVID και αναφέρονται ως µειωµένες αυτή τη
στιγµή, που, αν τυχόν χρειαστεί, θα µπούν πάλι στο ίδιο επίπεδο
και σε µεγαλύτερο. Η εκτίµηση είναι ότι θα είναι λιγότερες οι δα-
πάνες COVID. Αντιθέτως, σε όλο το πλαίσιο του προϋπολογι-
σµού της υγείας υπάρχουν περισσότερα χρήµατα και ειδικά για
την πρωτοβάθµια, την οποία λέτε, από το Ταµείο Ανάκαµψης
υπάρχουν 252 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι 190 εκατοµµύρια για
κτηριακή αναβάθµιση των εκατό πενήντα έξι δοµών, είναι 50 εκα-
τοµµύρια για υλικοτεχνική υποδοµή, άρα, ουσιαστικά, στήριξη
πάλι της πρωτοβάθµιας περίθαλψης και είναι και 12 εκατοµµύρια
για λοιπές δαπάνες που έχουν να κάνουν και µε την εκπαίδευση. 

Οπότε, στόχος µας είναι στην κουβέντα η οποία θα γίνει στο
νοµοσχέδιο και για την πρωτοβάθµια περίθαλψη, να ακουστούν
όλα αυτά τα οποία λέτε. Θεωρώ ότι σε µεγάλο βαθµό υπάρχουν
κάποιες κοινές αναφορές από τα περισσότερα κόµµατα στον
τρόπο, που πρέπει να δοµηθεί η πρωτοβάθµια περίθαλψη, στην
κατεύθυνση που είπατε και εσείς προηγουµένως. Μπορεί να
υπάρχουν άλλες διαφορές στο πλαίσιο, κατά πόσο θα υπάρχει
συµµετοχή ενδεχοµένως του ιδιωτικού τοµέα που εµείς λέµε, αν
και εσείς το κάνατε πράξη αυτό. Διότι, όταν λέµε ιδιωτικός το-
µέας, εννοούµε γιατρούς, οι οποίοι ούτως ή άλλως ως συµβε-
βληµένοι µε τον ΕΟΠΥΥ µπορούν να παίξουν έναν τέτοιο ρόλο
και να δοµήσουµε τη συνεργασία, κατά τέτοιο τρόπο, που οι επι-
σκέψεις να µην εξαντλούνται στη συνταγογράφηση φαρµάκων
για χρόνιες παθήσεις, αλλά να µπορούν να είναι επισκέψεις, που
πραγµατικά θα βοηθούν τον πολίτη.

Όλη αυτή η κουβέντα θα ανοίξει και να ξέρετε, κύριε Κουρουµ-
πλή, ότι προσωπικά σας θεωρώ έναν άνθρωπο που έχει ασχολη-
θεί πάρα πολύ έντονα µε τα θέµατα της δηµόσιας υγείας και έχει
ευαισθησία σε όλο αυτό το πλαίσιο. Εµείς θα είµαστε πολύ ανοι-
χτοί σε συζητήσεις, οι οποίες πρέπει να γίνουν, γιατί πιστεύουµε
ότι η δόµηση της πρωτοβάθµιας περίθαλψης σε στέρεες βάσεις
δεν έχει ιδεολογικό πρόσηµο. Μπορεί να υπάρχουν ιδεολογικές
διαφωνίες, αλλά στη βάση του θεωρώ ότι µπορούµε να βρούµε
και κοινές αναφορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη, µε αριθµό 879/32/4-11-2021 ερώ-
τηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αδικαιολόγητες καθυστερήσεις στην
ολοκλήρωση διαδικασίας κρίσης και επιλογής υποψηφιοτήτων
για δύο θέσεις κλάδου ιατρών ΕΣΥ ειδικότητας Χειρουργικής
Παίδων στο Γενικό Νοσοκοµείο Παίδων Αθηνών (ΓΝΠΑ) «Η ΑΓΙΑ
ΣΟΦΙΑ»».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για δύο
λεπτά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λέτε συνέχεια δηµόσια ότι κάνετε ό,τι µπο-

ρείτε να βρείτε µόνιµους γιατρούς κι όµως εδώ πέρα αυτή υπό-
θεση αποδεικνύει ότι µάλλον αυτό δεν ισχύει. 

Ερχόµαστε να συζητήσουµε το θέµα της κάλυψης δύο θέσεων
ιατρών ειδικότητας χειρουργικής παίδων, στο µεγαλύτερο παι-
διατρικό νοσοκοµείο της χώρας, ένα νοσοκοµείο που εφηµερεύει
εναλλάξ µε το Παίδων «Αγλαΐα Κυριακού» και το οποίο ως τεταρ-
τοβάθµιο στην πράξη νοσοκοµείο, αµιγώς παιδιατρικό, µε κά-
λυψη από όλες τις υποειδικότητες παίδων, δέχεται συχνά τα
σύνθετα και σπάνια περιστατικά όχι µόνο της Αθήνας αλλά και
όλης της Ελλάδας. Να θυµίσουµε ότι η Θεσσαλονίκη ακόµα δεν
έχει παίδων. 

Καθώς, λοιπόν, η διαδικασία κάλυψης των συγκεκριµένων θέ-
σεων παρουσιάζει προκλητική καθυστέρηση, ζητήσαµε µε αί-
τηση κατάθεσης εγγράφων και ερώτηση να µάθουµε τους
λόγους της καθυστέρησης και ποια είναι η κατάσταση αυτή τη
στιγµή στη συγκεκριµένη ειδικότητα του νοσοκοµείου, χωρίς
όµως να µας δοθεί καµµία απάντηση. 

Κύριε Πρόεδρε -απευθύνοµαι και σε σας, όπως και στον
Υπουργό- ζητάµε στη διάρκεια της διαδικασίας να µας κατατε-

θούν τα έξι έγγραφα που προβλέπει η αίτηση κατάθεσης εγγρά-
φων. Πρόκειται για δύο θέσεις ειδικότητας χειρουργικής παίδων,
τις οποίες η δικιά σας κυβέρνηση προκήρυξε -δεν είναι κάποια
άλλη κυβέρνηση, αλλά η δική σας- τον Φεβρουάριο του 2020 και
δύο χρόνια µετά δεν υπάρχει καµµία εξέλιξη. Δύο µήνες µετά την
προκήρυξη είχαν αναρτηθεί όλοι οι αυτοµατοποιηµένοι πίνακες
µε τις βαθµολογίες των υποψηφίων κι όµως ενάµιση χρόνο µετά
δεν έχει γίνει -τουλάχιστον έτσι φαίνεται- καµµία περαιτέρω ενέρ-
γεια για την ολοκλήρωση της διαδικασίας. Πείτε µας αν έχει γίνει. 

Μήπως τελικά δεν υπάρχει από εσάς η αναγκαιότητα πλήρω-
σης των θέσεων αυτών; Ακόµη και αν από τις δύο αυτές κλινικές
παιδοχειρουργικής που διαθέτει το νοσοκοµείο το τελευταίο διά-
στηµα από κει που είχαµε οκτώ µε δέκα χειρουργούς, έχουν µεί-
νει δύο; Αναγνωρίσατε το επείγον της υπόθεσης, γιατί έχετε
προβεί στην πρόσληψη επικουρικών µε τις διατάξεις της πανδη-
µίας, αλλά την ίδια στιγµή έχετε αφήσει σε εκκρεµότητα την
πρόσληψη µονίµων. Για ποιον λόγο;

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Αυτές οι θέσεις θα έπρεπε
να είχαν καλυφθεί πριν από έναν χρόνο, όπως προβλέπουν οι
δικές σας υπουργικές αποφάσεις, οι οποίες ορίζουν ξεκάθαρα
το χρονικό πλαίσιο µέσα στο οποίο είναι υποχρεωµένο το συµ-
βούλιο κρίσης και επιλογής να ολοκληρώσει την κρίση. Δεν έγινε
αυτό και τίθεται θέµα νοµιµότητας των διαδικασιών. Ποιος ευθύ-
νεται; Ευθύνεται ο Πρόεδρος του αρµόδιου συµβουλίου κρίσης
και επιλογής που δεν ενεργοποίησε τις διαδικασίες όπως προ-
βλέπεται; Ευθύνεται η διοίκηση της Πρώτης Υγειονοµικής Περι-
φέρειας για έλλειψη εποπτείας και παρακολούθησης των
κρίσεων θέσεις; Μήπως είναι υπεύθυνες οι υπηρεσίες του
Υπουργείου για τα κενά που παραµένουν; Ο διοικητής του νοσο-
κοµείου τι έκανε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας, για τρία λεπτά παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Αρσένη,
αναφορικώς µε το θέµα το οποίο έχετε θέσει στην ερώτησή σας,
προκηρύχθηκαν στις 11 Φεβρουαρίου, µε απόφαση του Παίδων,
µεταξύ άλλων δύο θέσεις ειδικευοµένων ιατρών στο ΕΣΥ. Η ενη-
µέρωση που έχω από την υπηρεσία είναι ότι µέχρι σήµερα δεν
έχει κοινοποιηθεί πρακτικό από την 1η ΥΠΕ προκειµένου να εκ-
δοθούν οι σχετικές αποφάσεις διορισµού. Και επιπλέον έχει κοι-
νοποιηθεί πρακτικό στην υπηρεσία για µία θέση διευθυντή
παιδιατρικής για το ΤΕΠ και είναι σε εξέλιξη η διαδικασία πλή-
ρωσης της θέσης. 

Αναφορικώς µε τα θέµατα τα οποία έχετε θέσει, µε την από-
φαση της 7-2-2020 έγινε έγκριση θέσεων του Υπουργείου Υγείας
και προκηρύχθηκαν οι ακόλουθες θέσεις για το «Αγία Σοφία»: µία
θέση αναισθησιολόγου, δύο θέσεις αναισθησιολογίας ή παιδια-
τρικής καρδιολογίας, µία θέση παιδιατρικής, µία οφθαλµολογίας,
µία ΩΡΛ, δύο παιδιατρικές για ΜΕΘ, δύο χειρουργικές παίδων
και µία αιµατολογίας.

Από τις παρακάτω θέσεις, έχει πληρωθεί η κρίση των οκτώ θέ-
σεων και είναι σε εκκρεµότητα η κρίση τεσσάρων θέσεων, µε-
ταξύ των οποίων είναι και οι δύο θέσεις στις οποίες αναφέρεστε
συγκεκριµένα. Οι καθυστερήσεις οι οποίες έχουν παρατηρηθεί -
γιατί πράγµατι έχουν παρατηρηθεί καθυστερήσεις- έχουν να κά-
νουν µε µια σειρά από υπηρεσιακούς λόγους, οι οποίοι
οπωσδήποτε πρέπει να ξεπεραστούν για να ολοκληρωθεί το συν-
τοµότερο δυνατόν η διαδικασία.

Από εκεί και πέρα, όµως, από την 1-1-020 έως τις 8-11-2021,
έχουν ολοκληρωθεί µε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού οι ακό-
λουθες θέσεις -στις οποίες είναι και τα έγγραφα τα οποία ουσια-
στικά έχετε ζητήσει- και αφορούν σε προσλήψεις. Έχουν
διοριστεί έξι άτοµα ιατρικού προσωπικού, ένας ιατρός εντατικο-
λόγος στη ΜΕΘ και σε επίπεδο επικουρικών ιατρών, έχουν προσ-
ληφθεί πενήντα ένα άτοµα ιατρικό προσωπικό και λοιπό
προσωπικό διακόσια τριάντα οκτώ άτοµα. 

Από τα ανωτέρω καθίσταται σαφές ότι αυτή τη στιγµή υπηρε-
τούν στο συγκεκριµένο νοσοκοµείο, συνολικά ιατρικό προσωπικό
τετρακόσια σαράντα πέντε άτοµα -είναι τετρακόσιοι σαράντα
τέσσερις και ένας ιδιώτης γιατρός- και διακόσια ένα άτοµα λοιπό
προσωπικό. Ευελπιστώ σύντοµα και τάχιστα -και λόγω και της
ερώτησής σας η οποία υπήρξε, έγινε επικοινωνία- να ολοκληρω-
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θεί η διαδικασία και για τις δύο συγκεκριµένες θέσεις, στις
οποίες αναφέρεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό και για την τήρηση του χρόνου.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πέρα από την τελευταία δέσµευσή σας ότι θα

λυθεί το ζήτηµα, όλη η άλλη απάντηση ήταν µία πρωτόγνωρη -
σας έχω παρακολουθήσει αρκετές φορές- απάντηση. Είναι σαν
να θέλατε να γεµίσετε το χρόνο, µην απαντώντας επί συγκεκρι-
µένου. 

Ξέρουµε -και όπως είπατε- ότι έχουν τελεσφορήσει και έχουν
εκδοθεί οι διορισµοί των επιτυχόντων για τις υπόλοιπες ειδικό-
τητες. Επίσης, ξέρουµε ότι είναι εντελώς υποστελεχωµένο το νο-
σοκοµείο σε µόνιµους και οι ανάγκες για την παιδοχειρουργική
που καλείται να εξυπηρετήσει, είναι τεράστιες. Η ίδια η Ελληνική
Εταιρεία Χειρουργών Παίδων , η Παιδοχειρουργική Εταιρεία, δη-
λαδή, στις 12 Γενάρη του 2021, έναν χρόνο από την προκήρυξη,
έστειλε επιστολή στον διοικητή της πρώτης ΥΠΕ, µε κοινοποίηση
στον τότε Υπουργό, σχετικά µε τις αδικαιολόγητες καθυστερή-
σεις, που παρατηρούνται στις προσλήψεις, όπου αναφέρουν τα
εξής: Γνωρίζουµε πως οι ειδικευόµενοι παιδοχειρουργοί είναι
απαραίτητοι τώρα όσο ποτέ για την εύρυθµη λειτουργία του Χει-
ρουργικού Τµήµατος του Νοσοκοµείου Παίδων «Αγία Σοφία».
Αυτό, άλλωστε, αποδεικνύεται από την έκτακτη πρόσληψη, εκ
µέρους σας, επικουρικού γιατρού στην αντίστοιχη ειδικότητα µε
τη διαδικασία του επείγοντος, λόγω πανδηµίας. Θα ήταν λογικό-
τερο να προχωρήσετε µε τη διαδικασία του επείγοντος στην προ-
κήρυξη των δύο θέσεων, χωρίς να είστε αναγκασµένοι να
προχωρήσετε στην πρόσληψη ενός επικουρικού µε διατάξεις
που καλύπτονται από τις έκτακτες υγειονοµικές ανάγκες. 

Κύριε Υπουργέ, δεν υπήρξε ποτέ απάντηση σ’ αυτή την επι-
στολή, η οποία είχε κοινοποιηθεί και στο Υπουργείο, πέρα από
την ΥΠΕ. Αναρωτιέµαι: Τι κινήσεις έκανε η 1η ΥΠΕ για την παρα-
κολούθηση, επίσπευση και ολοκλήρωση της κρίσης από το συγ-
κεκριµένο συµβούλιο κρίσης και επιλογής; Οι υπηρεσίες του
Υπουργείου ήταν ενήµερες; 

Σύµφωνα µε απόφαση του απερχόµενου Υπουργού Υγείας, ορί-
ζεται ότι µετά την ανάρτηση αυτοµατοποιηµένων καταλόγων σε
ιστότοπο της ΥΠΕ και µετά από δέκα ηµερολογιακές ηµέρες συ-
νέρχεται το συµβούλιο κρίσης και επιλογής, για να ελέγξει την ορ-
θότητα των ηλεκτρονικά κατατεθειµένων δικαιολογητικών των
υποψηφίων και να λάβουν οι υποψήφιοι γνώση αν περιλαµβάνον-
ται στον αντίστοιχο πίνακα αποδεκτών αιτήσεων. Τηρήθηκαν
αυτές οι προθεσµίες; Προχώρησε το συµβούλιο στο πρώτο στάδιο
αξιολόγησης; Πώς ενηµερώθηκαν οι υποψήφιοι για το «πάγωµα»
αυτών των θέσεων; Ποιος φέρει την ευθύνη για την καθυστέρηση
και τη µη τήρηση των προβλεπόµενων από τον νόµο; Γιατί σε αυτή
την ειδικότητα, ειδικά, παρατηρείται τόση καθυστέρηση, ενώ οι
υπόλοιπες, όπως µας είπατε, εκτός από άλλες δύο, έχουν ήδη
προχωρήσει σε σηµείο που να έχουν διοριστεί οι εκλεγµένοι;

Υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά; Εις βάρος ποιου; Η Κυ-
βέρνηση σας λέει ότι έχει επιταχύνει τις διαδικασίες πρόσληψης.
Εδώ βλέπουµε ότι καταρρίπτεται το αφήγηµα αυτό εντελώς και
αναρωτιόµαστε µε ποια σκοπιµότητα.

Έρχεστε µετά και προσλαµβάνετε εκτός της λίστας των επι-
κουρικών ιδιώτη γιατρό ειδικότητας χειρουργικής παίδων µε δια-
δικασία επείγοντος λόγω πανδηµίας και δεν είναι επείγουσα η
στελέχωση µε µόνιµο προσωπικό; Προβλέπεται από τις διατάξεις
του ν.4690 απασχόληση ιδιωτών γιατρών σε νοσοκοµεία µε
αυτήν την ειδικότητα; Διορθώστε µε αν κάνω λάθος, αλλά µε
βάση αυτό που διαβάσαµε δεν προβλέπεται. Τι συµβαίνει σ’
αυτήν την υπόθεση, κύριε Υπουργέ;

Και ρωτάω αν ο τρόπος, που αντιλαµβάνεστε στην ουσία,
κύριε Υπουργέ, την ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος είναι
µέσω του επικουρικού προσωπικού και αµφιλεγόµενων διαδικα-
σιών, διότι αυτό βλέπουµε σε αυτήν την υπόθεση. Είναι εγκλη-
µατική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Αρσένη. Δεν έχουµε άλλο χρόνο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τι έχετε κάνει για την τήρηση της νοµιµότητας της αξιοκρατίας

στις διαδικασίες αξιολόγησης των υποψηφίων για τις θέσεις
αυτές; Τι έχετε κάνει για να προστατεύσετε γιατρούς, που απο-
φάσισαν να µείνουν στη χώρα ή ανθρώπους που θέλουν να γυ-
ρίσουν; Έχουν κάνει αίτηση για µονιµοποίηση και δεν τους
απαντάτε παραβιάζοντας τις δικές σας διαδικασίες πάνω από
ένα χρόνο τώρα και τους βάζετε και σε µια διαδικασία που δεν
µπορούν να προχωρήσουν σε κάτι άλλο. Τελικά τους στέλνετε
στο εξωτερικό. 

Και το τραγικότερο θα είναι, βέβαια, να κριθούν άκυρες ή άγο-
νες εξαιτίας της µη τήρησης των προβλεπόµενων διαδικασιών οι
συγκεκριµένες προκηρύξεις, τότε πραγµατικά θα είστε πολλα-
πλά έκθετος, κύριε Υπουργέ.

Σας παρακαλώ να µας παρουσιάσετε τα έξι έγγραφα, που ζη-
τήσαµε στην κατάθεση εγγράφων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Αρσένη,
βάζετε δύο θέµατα τα οποία µεταξύ τους δεν συνδέονται. Το ένα
θέµα έχει να κάνει µε τις µόνιµες θέσεις, το άλλο µε θέσεις επι-
κουρικών. 

Έρχεστε εδώ εσείς να µιλήσετε αν είναι ή αν δεν είναι υποστε-
λεχωµένο κάτι αναφερόµενος στις µόνιµες θέσεις, όµως σας
έδειξα ότι έχει στηριχθεί το νοσοκοµείο µε τις θέσεις επικουρι-
κών. Οι επικουρικοί υπηρετούν πάλι και ο ιδιώτης γιατρός που
είναι µε σύµβαση υπηρετεί, άρα παρέχουν τις υπηρεσίες. 

Από εκεί και πέρα προφανέστατα οι συγκεκριµένες µόνιµες θέ-
σεις πρέπει να καλυφθούν και θα καλυφθούν. Σας είπα πώς είναι
το πλαίσιο. Πράγµατι έχει υπάρξει µία καθυστέρηση που συνδέ-
εται καθαρά σε υπηρεσιακούς λόγους. Σας λέω ότι δεν έχει φτά-
σει στο Υπουργείο πρακτικό της 1ης ΥΠΕ για να µπορώ να σας
πω µια σειρά από θέµατα τα οποία λέτε, αφού είναι σε εξέλιξη
όλη αυτή η διαδικασία. Δεν υπάρχει κάτι το επιλεκτικό, αν ήταν
κάτι το επιλεκτικό δηλαδή θα µπορούσαν να µην είχαν προκη-
ρυχθεί οι θέσεις, οι οποίες λέτε. Όποιες θέσεις έχει ζητήσει το
συγκεκριµένο νοσοκοµείο έχουν προκηρυχθεί, έχουν καλυφθεί
για να λειτουργεί µε επικουρικό προσωπικό, άρα η λειτουργία
του είναι κανονική. 

Υπάρχουν τα προβλήµατα, που συζητάµε και µε τους φορείς
κιόλας και τους έχουµε συναντήσει όλο αυτό το διάστηµα και
έχουµε δεσµευθεί και σε κάποια θέµατα, τα οποία θα γίνουν και
τους έχουµε πει ότι λόγω της πανδηµίας υποχρεωτικά χρειαζό-
ταν κάποιος χρόνος. Για τις θέσεις, τις οποίες λέτε, κινείται η δια-
δικασία. Έχουν καλυφθεί θέσεις µε µόνιµο προσωπικό, θα
καλυφθούν και οι συγκεκριµένες.

Και προφανέστατα µέσα σε ένα πρόβληµα καθυστερήσεων,
που έχουν υπάρξει εδώ πέρα δεν έχει τεθεί πρόβληµα λειτουρ-
γίας, γιατί και η κάλυψη από το επικουρικό προσωπικό πάλι κα-
λύπτει τις ανάγκες. Αυτό σηµαίνει ότι στηριζόµαστε µόνο στο
επικουρικό; Όχι και γι’ αυτόν τον λόγο βλέπετε ότι έχουν βγει
προκηρύξεις συνολικά για ιατρικό προσωπικό όλο το ’21 και θα
βγουν το ’22 και αντιστοίχως έχουν γίνει και προκηρύξεις τεσσά-
ρων χιλιάδων θέσεων για νοσηλευτικό προσωπικό και εννιακο-
σίων δέκα θέσεων για λοιπό προσωπικό. 

Άρα, κανονικά λειτουργούµε για την κάλυψη συνολικά των µό-
νιµων θέσεων που υπάρχουν. Όπου υπάρχει πρόβληµα και µε
την ένταση της πανδηµίας έχουµε το επικουρικό προσωπικό.
Είναι λύση και το επικουρικό προσωπικό για να καλύπτει ακριβώς
τις ανάγκες για τις οποίες είναι ένα επικουρικό προσωπικό, αλλά
προκηρύσσονται και όλες οι µόνιµες θέσεις και αν υπάρχουν κα-
θυστερήσεις θα παρέµβουµε και εµείς, ώστε στο πλαίσιο πάν-
τοτε της διαφάνειας και της αξιοκρατίας να µην υπάρξουν όµως
καθυστερήσεις οι οποίες γίνονται. Επειδή, όµως, λειτουργούν
παράλληλα πολλά συµβούλια µαζί και υπάρχουν θέµατα γραφει-
οκρατικών διαδικασιών δυστυχώς παρατηρούνται και αυτές οι
καθυστερήσεις. 

Σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν τίθεται θέµα ούτε µη λειτουρ-
γίας ούτε υποστελέχωσης. Όπου υπάρχει πρόβληµα προσπα-
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θούµε να το αντιµετωπίζουµε. Έτσι θα γίνει και µε τη συγκεκρι-
µένη διαδικασία. Και από κει και πέρα µε τη διαδικασία πάλι του
κοινοβουλευτικού έργου, που είναι η αίτηση κατάθεσης εγγρά-
φων, τα οποία έχετε αιτηθεί, θα σας κατατεθούν και τα έγγραφα
τα οποία προβλέπονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 249/6-12-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΚΚΕ κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα
προβλήµατα στελέχωσης σε νοσηλευτικό προσωπικό στη µο-
νάδα εντατικής θεραπείας στο «Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο Ηρα-
κλείου Κρήτης».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, τα σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία της
ΜΕΘ στο «Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο Ηρακλείου έχουν ως αποτέ-
λεσµα τις επισφαλείς συνθήκες, κάτω από τις οποίες λειτουργεί
η µονάδα και για το προσωπικό και για τους ασθενείς, τη στιγµή
που εξελίσσεται το τέταρτο κύµα πανδηµίας. Οι εργαζόµενοι
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου για την επαναλαµβανόµενη
και συστηµατική υποτίµηση της λειτουργίας της, για τα προβλή-
µατα στελέχωσης από νοσηλευτικό προσωπικό, που υποβαθµί-
ζουν το επίπεδο της παρεχόµενης φροντίδας και θέτουν σε
κίνδυνο βαρέως πάσχοντες.

Συγκεκριµένα, το τελευταίο διάστηµα, παρατηρείται συνεχής
αποδυνάµωση της ΜΕΘ µε µετακινήσεις, που δεν αντικαθίσταται
πλήρως ή αντικαθίστανται από άτοµα χωρίς σχετική εκπαίδευση
και εµπειρία, επιφορτίζοντας το ήδη επιβαρυµένο έργο των εξει-
δικευµένων νοσηλευτών και το άγχος των εκπαιδευόµενων. Ενώ
η εκπαίδευση στη ΜΕΘ αποτελεί ζήτηµα µείζονος σηµασίας για
την παρεχόµενη φροντίδα, η ΜΕΘ στο «Βενιζέλειο» λειτουργεί
µε ανεπαρκές και σε µεγάλο βαθµό ανεκπαίδευτο προσωπικό. 

Ειδικότερα, από τον Μάη του ’21 έως σήµερα, από τη ΜΕΘ
έχουν µετακινηθεί ή αποχωρήσει δεκαεννέα άτοµα προς άλλα
τµήµατα ή άλλες δοµές, τα οποία σε µεγάλο ποσοστό είχαν εµ-
πειρία πάνω από πέντε έτη. Αντίθετα, προς τη ΜΕΘ έχουν µετα-
κινηθεί δεκατρία άτοµα, στην πλειονότητά τους µε ελάχιστη ή
καθόλου σχετική εµπειρία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σήµερα, στη ΜΕΘ, υπηρετούν ενεργά σαράντα πέντε νοση-
λευτές, εκ των οποίων έξι είναι ειδικευόµενοι νοσηλευτές επεί-
γουσας και εντατικής νοσηλευτικής, µε λήξη θητείας περίπου τον
Μάρτη του ’22. Παράλληλα, εκπαιδεύονται τέσσερις, εκ των
οποίων ο ένας είναι ειδικευόµενος νοσηλευτής επείγουσας και
εντατικής νοσηλευτικής και ένα άτοµο µε εξάµηνη σύµβαση. 

Επιπλέον, η χωροταξία της ΜΕΘ είναι πέντε, στη σειρά, αίθου-
σες, κάτι που δηµιουργεί επιπρόσθετα προβλήµατα, ενώ σε κάθε
αίθουσα πρέπει να είναι ένας, τουλάχιστον, έµπειρος νοσηλευ-
τής. Αυτό είναι αδύνατον µε τα µέχρι σήµερα δεδοµένα. Παρά
τις υπεράνθρωπες προσπάθειες που καταβάλουν οι εργαζόµενοι
στη ΜΕΘ, στο «Βενιζέλειο», η κατάσταση που επικρατεί δεν επι-
τρέπει να προσφερθούν στους ασθενείς οι µέγιστες αναγκαίες
υπηρεσίες, µε κίνδυνο -για τους βαρέως πάσχοντες, αφού έχει
καταστρατηγηθεί οποιαδήποτε επιστηµονική οδηγία για τον
τρόπο λειτουργίας των µονάδων εντατικής θεραπείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, ρωτάµε, ποια µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυ-
βέρνηση, ώστε να πραγµατοποιηθούν επείγουσες προσλήψεις
εξειδικευµένου µόνιµου προσωπικού στη ΜΕΘ του «Βενιζελείου»
Νοσοκοµείου, ιδιαίτερα από το νοσηλευτικό κλάδο, για να µονι-
µοποιηθούν οι συµβασιούχοι εργαζόµενοι και να δοθούν όλα τα
χρωστούµενα ρεπό, τα οποία -σηµειωτέον, κύριε Υπουργέ-, στο
σύνολό τους, στη ΜΕΘ του «Βενιζελείου» Νοσοκοµείου αγγίζουν
τα τετρακόσια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τέλος, να ενταχθούν οι υγειονοµικοί στα βαρέα και ανθυγιεινά
επαγγέλµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για την πρωτολογία του.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Συντυ-

χάκη, αναφορικώς µε το θέµα που αναφέρεστε, στο «Βενιζέλειο»
έχουν γίνει συνολικά προσλήψεις επικουρικού προσωπικού νο-
σηλευτών και ειδικευόµενων νοσηλευτών εκατόν είκοσι τριών
ατόµων. Στις 31-12-2019 υπηρετούσαν τετρακόσια ογδόντα έξι
άτοµα νοσηλευτικό προσωπικό και σήµερα υπηρετούν πεντακό-
σια εξήντα δύο άτοµα. Ωστόσο, υπήρξε ένα έντονο πρόβληµα,
όπως επισηµαίνετε, µε σαράντα τέσσερις αποχωρήσεις, που
αφορούσαν είτε συνταξιοδότηση, είτε παραίτηση, είτε στην ανα-
στολή καθηκόντων. 

Προκειµένου να καλυφθούν αυτές, υπάρχει µεγάλη δυσκολία,
διότι δεν υπάρχουν θέσεις επικουρικού προσωπικού νοσηλευτών
και άρα, υπ’ αυτή την έννοια είναι πάρα πολύ δύσκολη έως αδύ-
νατη η κάλυψη µε επικουρικό προσωπικό. Προκειµένου να καλυ-
φθούν οι συγκεκριµένες µόνιµες θέσεις, έχουµε την προκήρυξη
2Κ/2019, που από τις χίλιες εκατόν δεκαέξι θέσεις που προβλέ-
πονται διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων, δεκαπέντε θέσεις είναι
για το συγκεκριµένο νοσοκοµείο, εκ των οποίων οι τρεις αφο-
ρούν θέσεις νοσηλευτικής. 

Η προκήρυξη 6Κ/2020 προβλέπει είκοσι τέσσερις θέσεις, εκ
των οποίων οι έντεκα αφορούν θέσεις νοσηλευτικής. Υπάρχουν
και οι δύο προκηρύξεις, που είναι να γίνει κατανοµή των θέσεων
των τεσσάρων χιλιάδων υπαλλήλων νοσηλευτικής και των εννια-
κοσίων δέκα θέσεων του λοιπού ιατρικού προσωπικού. 

Τώρα ως προς τη λειτουργία στην οποία αναφερθήκατε και
µάλιστα στα χωροταξικά θέµατα, προφανώς λόγω της πανδηµίας
υποχρεώθηκαν σε όλα τα νοσοκοµεία να γίνουν αλλαγές. Στο
συγκεκριµένο νοσοκοµείο έχουν προστεθεί επιπλέον έξι κλίνες
ΜΕΘ, έχουν γίνει τρεις κλινικές COVID και στο νέο κτήριο µετα-
φέρθηκαν τέσσερις κλινικές και διαχωρίστηκε η αιµατολογική µε
την ογκολογική κλινική. 

Προφανέστατα -το έχουµε ξανασυζητήσει πάλι και σε δική σας
ερώτηση- η πανδηµία έχει υποχρεώσει, προκειµένου να δηµιουρ-
γούνται συγκεκριµένες κλινικές COVID, αλλά να υπάρχουν και
επιπλέον κλινικές ΜΕΘ, να γίνουν οι απαιτούµενες αλλαγές. 

Αναφορικά µε το προσωπικό, όπως σας είπα, οι προσλήψεις
που έγιναν ήταν περισσότερες. Αυτή τη στιγµή υπηρετεί περισ-
σότερο προσωπικό, µε πιο αυξηµένες, βέβαια, ανάγκες και λόγω
της πανδηµίας. Από εκεί και πέρα, πράγµατι, σαράντα τέσσερις
θέσεις είναι πολύ δύσκολο να καλυφθούν από το επικουρικό προ-
σωπικό και όπως συµβαίνει σε όλους τους κλάδους της νοση-
λευτικής, που υπάρχει το αντίστοιχο πρόβληµα -γιατί νοσηλευτές
κατά βάση δεν υπάρχουν στη λίστα που να περισσεύουν στους
επικουρικούς- προσπαθούµε να το καλύψουµε µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο και µε την προκήρυξη µόνιµων θέσεων, αλλά
οπωσδήποτε σε µεγάλο βαθµό και µε µετακινήσεις και µε έναν
τρόπο ώστε να παρέχεται η καλύτερη δυνατή υπηρεσία στους
ασθενείς, µέσα στις ανάγκες που υπάρχουν και µε τις δυνατότη-
τες που υπάρχουν, καθώς δεν υπάρχει προσωπικό που να θέλει
να προσληφθεί και να µη βγάζουµε τις θέσεις. Αντιθέτως υπάρχει
µεγάλη απουσία προσωπικού σε συγκεκριµένες κατηγορίες και
ειδικά επικουρικού προσωπικού για να καλύψουν τις θέσεις µέχρι
να υπάρξει κάλυψή τους από µόνιµο προσωπικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν ξέρω
πόσες έχετε κάνει ή πόσες θα έπρεπε να κάνετε στο σύνολο του
«Βενιζελείου» Νοσοκοµείου. Σε µία άλλη συζήτηση µπορούµε να
το κουβεντιάσουµε, έχοντας και εγώ τα απαραίτητα στοιχεία για
µία τέτοιου είδους συζήτηση. 

Εάν όµως λέτε ότι δεν υπάρχουν θέσεις επικουρικού προσω-
πικού, εν πάση περιπτώσει, δεν έπρεπε να είχατε προβλέψει σε
συνθήκες πανδηµίας εδώ και δύο χρόνια να προχωρήσετε εκτά-
κτως µε fast track διαδικασίες, όπως κάνετε σαν Κυβέρνηση σε
άλλες περιπτώσεις, ώστε να προσλάβετε µόνιµο προσωπικό
τόσο και τέτοιο που να καλύψει τις ανάγκες των µονάδων εντα-
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τικής θεραπείας; Βέβαια αυτό δεν αφορά µόνο το «Βενιζέλειο»,
αφορά όλα τα νοσοκοµεία, αφορά όλες τις µονάδες εντατικής
θεραπείας. Δηλαδή λίγο πολύ συνεχίζετε το ίδιο βιολί, προσπα-
θώντας να κάνετε µπαλώµατα, µε µετακινήσεις, µε συγχωνεύσεις
κλινικών κ.ο.κ.. 

Δηλαδή θεωρείτε τώρα πολυτέλεια ότι πρέπει µε άµεσες δια-
δικασίες να προχωρήσετε για να στελεχώσετε τουλάχιστον τις
µονάδες εντατικής θεραπείας, να στελεχώσετε τα νοσοκοµεία,
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας; Και ενώ γνωρίζετε τη δραµα-
τική κατάσταση των τµηµάτων που διαχειρίζονται ασθενείς
COVID, µε τη ΜΕΘ να κρατάει βέβαια τα σκήπτρα και µάλιστα
µετατρέπετε απλές κλίνες σε κλίνες ΜΕΘ, µε ένα µόνιτορ δη-
λαδή και έναν αναπνευστήρα, εντούτοις µέχρι σήµερα δεν έχετε
κάνει απολύτως τίποτα και προσπαθείτε τώρα να δικαιολογήσετε
τα αδικαιολόγητα, ότι τάχα µου δεν υπάρχει επικουρικό προσω-
πικό να καλύψει αυτές τις ανάγκες. 

Αντί λοιπόν να ενισχύσετε νοσοκοµεία και κλινικές, εσείς προ-
χωράτε σε κλείσιµο και συγχωνεύσεις νοσοκοµειακών µονάδων
και κλινικών, µε αντιεπιστηµονικά κριτήρια, θέτοντας τη χιλιοµε-
τρική απόσταση ή το πρόσχηµα της χαµηλής πληρότητας κλινι-
κών, όπως έγινε σε παρόµοια περίπτωση µε την παιδιατρική και
παιδοχειρουργική του πανεπιστηµιακού νοσοκοµείου. 

Μια µονάδα εντατικής θεραπείας, κύριε Υπουργέ, απαρτίζεται
από ένα σύνολο υλικοτεχνικών υποδοµών που λειτουργούν σε
χώρο µε συγκεκριµένες προδιαγραφές ασφαλείας και µε εξειδι-
κευµένο επαρκές προσωπικό, µε στόχο τη συνεχή και αδιάκοπη
παρακολούθηση του ασθενούς και την άµεση θεραπευτική πα-
ρέµβαση, όταν είναι απαραίτητο. Δυστυχώς, λοιπόν, αυτές οι
προδιαγραφές δεν πληρούνται στο σύνολό τους ούτε στις ήδη
υπάρχουσες µονάδες, πόσο µάλλον σε αυτές που δηµιουργήθη-
καν άρον άρον σε χώρους που δεν είναι κατάλληλοι και χωρίς
τον απαραίτητο σχεδιασµό. 

Κι όταν µιλάµε για ΜΕΘ, η ψυχή τους, η ψυχή των ΜΕΘ δεν
είναι τα µηχανήµατα κατά βάση, είναι το προσωπικό, προσωπικό
επαρκές σε αριθµό, εκπαιδευµένο, µε εµπειρία στη διαχείριση
των βαρέως πασχόντων, για να παρέχουν τις καλύτερες δυνατές
υπηρεσίες υγείας. 

Και παρακαλώ, πείτε µας ποια πρέπει να είναι τα κριτήρια, η
αναλογία γιατρών ανά κλίνη, η αντιστοιχία νοσηλευτικού προσω-
πικού ανά κλίνη, και αν αυτές υφίστανται σήµερα στην Ελλάδα.
Όχι απλώς δεν υφίστανται. Υπολείπονται κατά πολύ και µε βάση
τις οδηγίες του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στην Ελλάδα και στην προκειµένη περίπτωση, στη ΜΕΘ του
«Βενιζελείου», συµβαίνει το εντελώς αντίθετο. Μιλάµε για αντί-
ξοες συνθήκες σε υπερεντατικούς ρυθµούς. Έχουν ξεπεράσει
όρια και αντοχές στη διαρκή προσπάθειά τους να καλύψουν
αυτές τις τεράστιες ελλείψεις στη µονάδα. Αν προσθέσετε και
τις αυξανόµενες απαιτήσεις, τα εξουθενωτικά ωράρια, τη µη χο-
ρήγηση αδειών, τον αυξηµένο αριθµό θανάτων, την αίσθηση ανα-
σφάλειας όλα αυτά µαζί οδηγούν τους νοσηλευτές ΜΕΘ σε ένα
άγχος, σε µια κατάθλιψη, σε µια αϋπνία ή ακόµα και παραίτηση. 

Όπως σας είπα, τετρακόσια ρεπό χρωστάνε µόνο στη ΜΕΘ.
Είναι τα πολλαπλάσια στο «Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο. Και η λύση
που ακούστηκε είναι να πληρώσουν, λέει, έξι ρεπό προς έξι ευρώ
το καθένα. Μιλάµε για ξεφτίλα τώρα. Με συγχωρείτε για τη
φράση, αλλά είναι ξεφτίλα αυτό το πράγµα. Και είναι εξοργιστικό
στο όνοµα εξοικονόµησης κόστους να αφήνετε στην τύχη τις µο-
νάδες εντατικής θεραπείας και συνολικά το σύστηµα υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
ολοκληρώστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οι αιτίες βέβαια αυτής της επικίνδυνης κατάστασης βρίσκον-

ται στην δική σας αντιλαϊκή πολιτική, όπως και των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων, µε την υποχρηµατοδότηση και την
εµπορευµατοποίηση της υγείας. Οι εργαζόµενοι προφανώς από
αυτή την πολιτική δεν έχουν να περιµένουν κάτι. Εκείνο που ζη-
τούν είναι µε κατεπείγουσες διαδικασίες να προσλάβετε µόνιµο
προσωπικό και να στελεχωθούν οι µονάδες εντατικής θεραπείας,
να µονιµοποιηθούν οι συµβασιούχοι, να πληρώσετε στο σύνολό

τους τα ρεπό που τους χρωστάτε και να τους εντάξετε στα
βαρέα και ανθυγιεινά. Είναι τρία πράγµατα πολύ απλά, καθαρά.
Απαντήστε σε αυτά, γιατί µόνο µε αυτές τις λύσεις λύνεται και
το πρόβληµα των νοσοκοµείων αυτή τη στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Συντυ-
χάκη, µέσα σε λιγότερο από έναν χρόνο οι πεντακόσιες πενήντα
κλίνες ΜΕΘ έγιναν χίλιες τρακόσιες κλίνες ΜΕΘ και για να µπο-
ρέσουν να υποστηριχθούν αυτές οι κλίνες, όπως αντίστοιχα και
άλλα κενά τα οποία υπήρξαν, υπήρξε δώδεκα χιλιάδες επικου-
ρικό προσωπικό επιπλέον από αυτό που υπήρχε. Ειδικά για για-
τρούς, άνω των δύο χιλιάδων επικουρικό προσωπικό και υπήρξαν
και δύο χιλιάδες εξήντα εννέα περίπου για κάλυψη µόνιµων θέ-
σεων. Η δε προκήρυξη για µόνιµες θέσεις ιατρών ήταν για δύο
χιλιάδες οκτακόσιες πενήντα, περισσότερες από ό,τι έγινε στα
πέντε χρόνια της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Άρα, αυτή η Κυβέρνηση ήρθε και υπερδιπλασίασε τις κλίνες
ΜΕΘ, στελέχωσε αυτές τις κλίνες µε επικουρικό προσωπικό.
Επειδή είπατε για τις fast truck διαδικασίες, όλα αυτά έγιναν µε
fast truck διαδικασίες. Το προσωπικό βρέθηκε σε αυτές τις θέ-
σεις και είναι αν είναι µόνιµο ή επικουρικό δεν έχει σχέση ως
προς την παρεχόµενη υπηρεσία. Την υπηρεσία την παρέχει και
το επικουρικό προσωπικό, γιατί το ίδιο προσωπικό είναι που αρ-
γότερα θα πάει να στελεχώσει και τις µόνιµες θέσεις. Και έγιναν
όλες οι προκηρύξεις για τις µόνιµες θέσεις στους γιατρούς, ενώ
παράλληλα σας ανέφερα ότι είναι και οι δύο µεγάλες προκηρύ-
ξεις πέντε χιλιάδων θέσεων νοσηλευτικού και λοιπού ιατρικού
προσωπικού. Και παράλληλα και για το ’22 θα υπάρξουν νέες
προκηρύξεις για το ιατρικό προσωπικό. Συνεπώς, έγιναν όλες οι
προσπάθειες οι οποίες υπήρχαν. 

Όπου υπάρχει πρόβληµα εντοπίζεται σε τρεις κατηγορίες.
Είναι κατηγορίες που έχουν να κάνουν µε συγκεκριµένες ειδικό-
τητες ιατρών που συνδέονται µε την πανδηµία και δεν υπάρχει
αυτό το ιατρικό προσωπικό. Και εκεί πέρα έχουµε κινηθεί και µε
επικουρικούς και µε προσλήψεις θέσεων και µε στελέχωση για
τις ΜΕΘ -έγιναν µόνιµοι όσοι βρέθηκαν στις ΜΕΘ- προκειµένου
να µπορέσουν να λειτουργήσουν και µετά την πανδηµία οι κλίνες
ΜΕΘ. 

Επίσης, έγιναν και συµπράξεις µε ιδιώτες. Όπου χρειάστηκε
έγινε επίταξη υπηρεσιών. Και έγιναν και συµπράξεις µε ιδιωτικές
κλινικές, των οποίων τις κλίνες ΜΕΘ προφανώς τις πληρώνουµε
-εδώ βέβαια βρίσκεται η διαφωνία την οποία έχουµε µε το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, όπου µάλλον το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας το λέει καθαρά, τα άλλα κόµµατα δεν έχω κατα-
λάβει τι λένε επ’ αυτού-  και τις χρησιµοποιούµε µε το προσωπικό
τους

Σε δεύτερο επίπεδο είναι πολύ µεγάλο πρόβληµα στο νοση-
λευτικό προσωπικό. Δεν είναι ότι υπάρχει νοσηλευτικό προσω-
πικό και δεν το καλούµε. Όταν γίνονται προκηρύξεις, γίνονται
δεκτές οι προκηρύξεις. Αλλά, αυτή τη στιγµή σκεφτείτε ότι
έχουµε ανάγκη από πολύ µεγαλύτερο αριθµό νοσηλευτικού προ-
σωπικού και αυτό είναι ένα πρόβληµα, ότι δεν βρίσκεται στις λί-
στες επικουρικού. Και έχουν γίνει όλες τις προκηρύξεις για
µόνιµο προσωπικό στον νοσηλευτικό κλάδο. 

Εκεί πέρα, όµως, παρουσιάζεται µια µεγάλη απώλεια η οποία
είναι συνολική, καθώς η ζήτηση για θέσεις νοσηλευτών είναι
πολύ µεγαλύτερη από την προσφορά νοσηλευτών που υπάρ-
χουν. 

Και το τρίτο κοµµάτι είναι ότι σε όλο αυτό το πλαίσιο υπήρξαν
και οι αναστολές, όπου επιβάρυναν µία συγκεκριµένη κατάσταση
και προσπαθήσαµε να το αντιµετωπίσουµε πάλι καλώντας κόσµο
για τρίµηνα από τον ιδιωτικό τοµέα, κάνοντας όπου χρειαστεί και
επίταξη υπηρεσιών. 

Μέσα, λοιπόν, σε όλο αυτό το πλαίσιο έχουν γίνει και για το
συγκεκριµένο νοσοκοµείο όλες τις προσπάθειες να λειτουργήσει
και λειτουργεί. Λειτουργεί και µε περισσότερο προσωπικό απ’
ό,τι ήταν στις 31-12-2019. Προφανώς, όµως, όταν συνταξιοδο-
τείται κόσµος ή παραιτείται κόσµος, δηµιουργούνται κενά τα
οποία προσπαθούµε, όπως σας είπα και µε τα νούµερα που σας
έφερα, άµεσα να τα καλύψουµε. Η λειτουργία γίνεται µε τρόπο
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που δεν δυσχεραίνεται καθόλου η εξυπηρέτηση όλων των ασθε-
νών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
έβδοµη µε αριθµό 253/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη µε θέµα: «Μικρή Όλγα, έγκληµα χωρίς κάθαρση».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του πολίτη, κ. Ελευ-
θέριος Οικονόµου. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ:  Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω πόσα χρειάζεται να ειπωθούν γι’

αυτό που συνέβη στο Κερατσίνι. Θα αναφέρω κάποια πράγµατα
που είναι λιγότερο γνωστά.

Μετά τον φονικό εγκλωβισµό του παιδιού στις 17.30’,  όπως
γνωρίζουµε πλέον και από το κοµµάτι της κατάθεσης που διέρ-
ρευσε, ζητήθηκε από τους υπαλλήλους να κλειστούν στο εργο-
στάσιο και να µην κάνουν τίποτα. Πέρασε τυχαία ένα περιπολικό
στις 18.40’ κι έτσι εντόπισε το γεγονός. 

Ακούστε, όµως. Το εργοστάσιο αυτό είναι δίπλα στην Πυρο-
σβεστική και απέναντι από το κέντρο υγείας. Δεν ξέρω αν µπο-
ρείτε όλοι άνθρωποι που είστε εδώ µέσα να το
συνειδητοποιήσετε. Το κορίτσι αυτό πέθανε επειδή δύο φορές -
δύο φορές!- το χτύπησε η πόρτα κι έµεινε εκεί πέρα. Ενώ το πε-
ριπολικό το είχε εντοπίσει στις 18.40’, απεγκλωβίστηκε από την
Πυροσβεστική στις 21.10’ . Η Πυροσβεστική είναι δίπλα στο ερ-
γοστάσιο και απέναντι είναι το κέντρο υγείας!

Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, να µας εξηγήσετε τι ακριβώς έγινε.
Ποιον ειδοποίησε το περιπολικό; Ποια είναι η ευθύνη ενός περι-
πολικού όταν βλέπει έναν άνθρωπο να πεθαίνει, ένα παιδί οκτώ
χρονών; Το καταγράφει απλά στα συµβάντα; 

Σύµφωνα µε τον δικηγόρο της οικογένειας η δικογραφία έχει
τέτοιες ελλείψεις, όπως λείπει η έκθεση του ΕΚΑΒ, στοιχεία για
το ποιος κάλεσε ασθενοφόρο, τι ώρα, τι είπε, και γι’ αυτό η ει-
σαγγελία επέστρεψε στη δικογραφία ζητώντας περαιτέρω έρευ-
νες από το Τµήµα Ασφαλείας Δραπετσώνας και την
Υποδιεύθυνση Ασφάλειας Πειραιά. 

Θέλουµε να µας εξηγήσετε για ποιον λόγο ήταν ελλιπής η δι-
κογραφία και θέλουµε να µας πείτε επίσης, τι ενέργειες έχουν
γίνει για τον έλεγχο του σχεδίου ασφάλειας διαχείρισης ατυχη-
µάτων από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Οικονόµου,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στις 17 Νοεµβρίου στις 18.20’ το
πλήρωµα αστυνοµικού οχήµατος του Αστυνοµικού Τµήµατος Κε-
ρατσινίου - Δραπετσώνας, το οποίο βρισκόταν σε υπηρεσία πε-
ριπολίας στην περιοχή του τραγικού συµβάντος, ενηµερώθηκε
από το πλήρωµα ασθενοφόρου, που βρισκόταν επί της λεωφό-
ρου Δηµοκρατίας ότι είχε λάβει σήµα για ανακοπή δεκάχρονου
παιδιού σε εγκαταστάσεις εργοστασίου επί της εν λόγω λεωφό-
ρου, χωρίς ωστόσο µέχρι εκείνη τη στιγµή να έχει καταστεί εφι-
κτός ο εντοπισµός της µονάδας. Το περιπολικό οδήγησε το
ασθενοφόρο στο σηµείο όπου στις 18.40’ ανευρέθη το θύµα εγ-
κλωβισµένο σε γκαραζόπορτα χωρίς να έχει ζωτικές ενδείξεις. 

Άµεσα ενηµερώθηκε το κέντρο άµεσης δράσης και ο αστυνο-
µικός διευθυντής - επόπτης της Διεύθυνσης Αστυνοµίας Πει-
ραιώς, ο οποίος και µετέβη στο σηµείο. Ενηµέρωσε µε τη σειρά
του τηλεφωνικά τις συναρµόδιες υπηρεσίες, δηλαδή την Εισαγ-
γελία Πρωτοδικών Πειραιώς, την Ιατροδικαστική Υπηρεσία Πει-
ραιώς, τη Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών και το
υπασπιστήριο της Διεύθυνσης Αστυνοµίας Πειραιά. Στο σηµείο
µετέβη, επίσης, και ο αξιωµατικός υπηρεσίας του Τµήµατος
Ασφαλείας Κερατσινίου - Δραπετσώνας, ο οποίος και επιλή-
φθηκε της προανακρίσεως.

Θέλω σε αυτό το σηµείο να διευκρινίσω, κύριε Βουλευτά, ότι,
όπως προείπα, είχε καταφθάσει το ΕΚΑΒ, όπου διαπίστωσε ότι
δεν υπήρχαν ζωτικές λειτουργίες. Κατά συνέπεια, το µικρό ήταν
νεκρό. Από εκεί και πέρα, κινήθηκαν όλες οι προβλεπόµενες δια-
δικασίες, προκειµένου να διερευνηθεί ο θάνατος. Και προκειµέ-

νου να µετακινηθεί η σορός του παιδιού, θα έπρεπε να προηγη-
θούν µια σειρά ανακριτικών πράξεων, όπως η ενηµέρωση του ει-
σαγγελέα, η µετάβαση του ιατροδικαστή, η διενέργεια αυτοψίας
στο χώρο, αλλά και µια σειρά άλλων ενεργειών που έγιναν.

Για το εν λόγω τραγικό συµβάν σχηµατίσθηκε από το Τµήµα
Ασφαλείας Κερατσινίου - Δραπετσώνας η προβλεπόµενη κατά
το νόµο δικογραφία, η οποία υπεβλήθη στην εισαγγελία Πρωτο-
δικών Πειραιά στις 19 του ιδίου µηνός. Η δικογραφία επεστράφη
στις 23 Νοεµβρίου από την αρµόδια εισαγγελική αρχή στο τµήµα
ασφάλειας µε παραγγελία διενέργειας προκαταρκτικής εξέτα-
σης, όπως ορίζει το άρθρο 31 παράγραφος 1 του Κώδικα Ποινι-
κής Δικονοµίας. 

Στο πλαίσιο αυτής και µε σκοπό τη σε βάθος διερεύνηση όλων
των αιτιών που οδήγησαν στην απώλεια της ζωής ενός νέου παι-
διού, απεστάλησαν έγγραφα προς το Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας, τη Διεύθυνση Ανάπτυξης της Περιφερειακής Ενότητας
Πειραιώς και Νήσων, καθώς και τη Γενική Γραµµατεία Βιοµηχα-
νίας του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων για παροχή
στοιχείων σχετικά µε την ασφαλή ή µη λειτουργία της ηλεκτρο-
νικής συρόµενης πόρτας του εργοστασίου και την τυχόν παρά-
βαση των όρων ως προς τη διαρκή επίβλεψη της λειτουργίας
της. 

Θέλω, λοιπόν, να τονίσω ότι πραγµατοποιούνται όλες οι ανα-
γκαίες προανακριτικές ενέργειες για τη διαλεύκανση της υπόθε-
σης υπό την εποπτεία της εισαγγελικής αρχής, στην οποία
υπάρχει και η αρµοδιότητα της εποπτείας.

Ολοκληρώνοντας την αρχική µου τοποθέτηση, θα ήθελα,
απαντώντας στο δεύτερο ερώτηµα που θέτετε, να διευκρινίσω
ότι ο έλεγχος του σχεδίου ασφαλείας καθώς και της διαχείρισης
ατυχηµάτων στην εν λόγω, αλλά και σε ανάλογες εγκαταστάσεις
συνολικότερα, δεν αποτελεί αντικείµενο που ανήκει στον κύκλο
αρµοδιοτήτων της Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά άλλων αρχών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να µας εξηγήσετε λίγο γιατί επιστρά-

φηκε η δικογραφία στην ασφάλεια, για ποιο λόγο, δηλαδή, η
ασφάλεια δεν περιέλαβε τα απαραίτητα στοιχεία που µας περι-
γράφει και ο δικηγόρος της οικογένειας. Αναφέρω αυτά που έχω
στα χέρια µου. Δεν ξέρω αν είναι εξαντλητική η λίστα. Έκθεση
του ΕΚΑΒ, στοιχεία για το ποιος κάλεσε ασθενοφόρο, τι ώρα, τι
είπε κ.λπ.. Είναι, δηλαδή, συνήθης η διαδικασία η δικογραφία
που στέλνει στην εισαγγελία να είναι ελλιπής; Είναι συνήθης δια-
δικασία η εισαγγελία να στέλνει πίσω τη δικογραφία στη διεύ-
θυνση ασφάλειας; Τι ακριβώς συνέβη εδώ πέρα; Διότι, όπως
καταλαβαίνετε, θα περιµέναµε για ένα τέτοιο συµβάν, να έχει
κάνει τα µέγιστα για τη διαλεύκανσή του και να έχει δώσει τα
πλήρη στοιχεία προς τον εισαγγελέα η Ελληνική Αστυνοµία. Τι
συνέβη εδώ πέρα; Γιατί δεν έγινε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, θα ήθελα διευκρινιστικά να αναφέρω, απαν-
τώντας στο ερώτηµα το οποίο απευθύνατε τώρα τελευταία, ότι
η δικογραφία υπεβλήθη, όπως σας είπα πριν, στις 19 Νοεµβρίου
στην εισαγγελία άµεσα, αµελλητί, ως όφειλαν οι αστυνοµικές
αρχές. Και η αρµόδια εισαγγελική αρχή -και καλώς, δεδοµένου
ότι έχουµε θάνατο ενός ατόµου και δη µικρού παιδιού- στο πλαί-
σιο της αρµοδιότητάς της εκτίµησε ότι θα πρέπει να υπάρξει πε-
ραιτέρω διερεύνηση.

Εδώ θα πρέπει να σας υπενθυµίσω, όπως γνωρίζετε, ότι επο-
πτεία επί των προανακριτικών πράξεων ασκεί η εισαγγελική
αρχή. Δεν είναι αρµοδιότητα η εποπτεία της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, πολλώ δε µάλλον της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη. 

Αλλά σε κάθε περίπτωση θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι η δι-
κογραφία µέσα στον αναγκαίο χρόνο -µε δεδοµένο ότι 17 το από-
γευµα έγινε το συµβάν- στις 19 υπεβλήθη στην εισαγγελία και
από εκεί και πέρα στη συνέχεια από πλευράς εισαγγελικής
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αρχής δόθηκε η εντολή για συνέχιση του προανακριτικού έργου.
Αυτό δείχνει τη βούληση για να υπάρξει σε βάθος διερεύνηση το
συντοµότερο δυνατόν αυτού του τραγικού συµβάντος. 

Αλλά παρά τις διαφορετικές πολιτικοιδεολογικές αφετηρίες
που έχουµε ανάµεσά µας σε τούτη την Αίθουσα, παρά τους κατά
καιρούς οξείς πολιτικούς διαξιφισµούς και αναµετρήσεις, είναι
καιρός πιστεύω να οµονοήσουµε σε ορισµένα βασικά ζητήµατα
προς όφελος της πατρίδας µας για χάρη των επόµενων γενεών.
Τούτων λεχθέντων, το πολιτικό και ηθικό αξιακό µου σύστηµα
υπαγορεύει να αναγνωρίσω το ειλικρινές ενδιαφέρον όλων ανε-
ξαιρέτως απέναντι στους νέους αυτής της χώρας.

Ειδικότερα σε ό,τι αφορά την προστασία και την ασφάλεια των
παιδιών αυτού του τόπου, πιστεύω ότι οι όποιες πολιτικές δρά-
σεις και πρωτοβουλίες καθενός και καθεµιάς από εµάς στόχο
έχουν να καταστήσουν τη νέα γενιά, τους αυριανούς πολίτες
αυτού του τόπου, ικανούς να οδηγήσουν την πατρίδα µας προς
τα εµπρός µέσα από µία πορεία προόδου και υγιούς ανάπτυξης. 

Έτσι, λοιπόν, η πολιτεία και ειδικότερα το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη έχουν αναγάγει την προστασία των ανηλίκων σε
µία εκ των κύριων προτεραιοτήτων του προγράµµατος αντεγκλη-
µατικής πολιτικής για το 2020 - 2021 και του στρατηγικού επιχει-
ρησιακού προγράµµατος της ΕΛΑΣ για τα έτη 2021 - 2025. 

Ταυτόχρονα, λαµβάνονται όλες εκείνες οι πρωτοβουλίες που
στόχο έχουν την αυξηµένη ευαισθητοποίηση του συνόλου του
αστυνοµικού προσωπικού κατά την εκτέλεση των καθηκόντων
τους αναφορικά µε την ειδική πληθυσµιακή οµάδα των ανηλίκων
συµπολιτών µας. 

Κυρίες και κύριοι, δεν χωρά καµµιά αµφιβολία ότι ο θάνατος
ενός παιδιού µάς συγκλονίζει όλους. Χρέος µας προς το θύµα,
τους οικείους του και τη νέα γενιά συνολικότερα είναι να διερευ-
νηθούν εξονυχιστικά όλα όσα οδήγησαν σε αυτό το τραγικό συµ-
βάν. Αυτό πράττει η Ελληνική Αστυνοµία στη συγκεκριµένη
περίπτωση του πρόωρου χαµού ενός νέου κοριτσιού, µε επαγ-
γελµατισµό, ενσυναίσθηση, δρώντας µέσα στο πλαίσιο των αρ-
µοδιοτήτων της και τηρώντας απαρέγκλιτα τις επιταγές του
νόµου, στοχεύοντας να χυθεί άπλετο φως στις συνθήκες αυτού
του τραγικού συµβάντος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 262/6-12-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μάριου Κάτση προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Φλέγοντα ζητήµατα σχετικά
µε τα τυπικά προσόντα του διευθύνοντα συµβούλου του Οργα-
νισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας (ΟΛΗΓ), καθώς και την εξαίρεση
της χερσαίας ζώνης λιµένα από το ξεπούληµά του».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-
συρόπουλος.

Κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, σας κάλεσα εδώ σήµερα

για να συζητήσουµε ένα ζήτηµα που αφορά και απασχολεί πάρα
πολύ την τοπική κοινωνία της Θεσπρωτίας αλλά και της Ηπείρου
και αφορά την διαδικασία πώλησης του πλειοψηφικού πακέτου
των µετοχών του Οργανισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας. Με από-
φαση της Κυβέρνησής σας βρίσκεται η παραχώρηση του 67%
τουλάχιστον των µετοχών του οργανισµού και ταυτόχρονα κιν-
δυνεύει να δοθεί στον ιδιώτη που θα το αγοράσει φιλέτο ολό-
κληρο το παράκτιο µέτωπο, η χερσαία ζώνη που δεν αφορά
λιµενικές δραστηριότητες, αλλά που είναι ζωτικής σηµασίας για
την κοινωνία, για τους δηµότες, για τους πολίτες. 

Ταυτόχρονα, γίνεται µέσα σε ένα περιβάλλον όπου η σηµερινή
διοίκηση του οργανισµού, κύριε Υφυπουργέ, έχει φροντίσει να
κάνει την πώληση του λιµανιού ξεπούληµα και αυτό αποδεικνύε-
ται από το γεγονός ότι για πρώτη φορά από τον ισολογισµό που
παρουσιάστηκε από τον ίδιο τον οργανισµό βλέπουµε ότι τα κα-
θαρά κέρδη πλέον είναι 93.940 ευρώ, ενώ την προηγούµενη χρο-
νιά ήταν -το ’19 και όλες χρονιές εκεί πέρα γύρω κυµαίνονταν-
1.500.000 ευρώ. Πτώση 94,02%. 

Ταυτόχρονα βλέπουµε ότι και τα αποτελέσµατα για τον
EBITDA είναι σε µείωση 84%. Μέσα στον πρώτο χρόνο διοίκησης

η διοίκηση που διορίσατε εσείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, έχει προβεί σε ένα αλόγιστο πάρτι απευθείας αναθέ-
σεων ύψους 1,7 εκατοµµυρίου ευρώ.

Αλγεινή επίσης εντύπωση µας προκαλεί το γεγονός ότι δεν
µας έχετε απαντήσει στην ερώτηση που σας έχω θέσει από τις
13 Ιουλίου 2021, εγώ και άλλοι είκοσι έξι συνάδελφοι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ, για το αν και κατά πόσο είναι σύννοµος ο διορισµός
του διευθύνοντος συµβούλου, αν πληροί δηλαδή τις τυπικές
προϋποθέσεις του ν.2932/2001 όπου απαιτείται πτυχίο ΑΕΙ, προ-
κειµένου να βρίσκεται σε αυτή τη θέση. 

Κατόπιν αυτών λοιπόν σας ρωτάω ευθέως: Θα µας πείτε ποια
κοµµάτια της χερσαίας ζώνης και αν θα εξαιρεθούν από τη δια-
δικασία παραχώρησης για να µη δοθεί φιλέτο και πότε; Γιατί
µέχρι στιγµής είστε εντελώς ανακόλουθοι από το Υπουργείο
Ναυτιλίας, αλλά και από την Κυβέρνηση συνολικά και όλα τα
φορτώνουν στο ΤΑΙΠΕΔ. 

Και δεύτερον, είναι σύννοµος ο διορισµός στη θέση του διευ-
θύνοντος συµβούλου του σηµερινού διευθύνοντος συµβούλου
µε βάση τον νόµο;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, επιτρέψτε µου να σηµειώσω ότι η εποχή

που ο ΣΥΡΙΖΑ έσκιζε µνηµόνια και δεσµευόταν στα λόγια, βέβαια,
ότι θα ακυρώσει τις επενδυτικές πρωτοβουλίες και τους διαγω-
νισµούς σε λιµάνια και αεροδρόµια τελείωσε. Kαι τελείωσε επώ-
δυνα για τους Έλληνες πολίτες µε την υπογραφή από την
Κυβέρνηση του Τσίπρα ενός αχρείαστου µνηµονίου µε νέους φό-
ρους και επιβαρύνσεις που µόνο πίσω πήγε τη χώρα. Δεν είµαστε
εµείς που δεσµεύσαµε όλη την ακίνητη περιουσία του δηµοσίου
για ενενήντα εννέα χρόνια, αλλά η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Εµείς στοχεύουµε στην αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας
παράλληλα µε την υποχρέωση υλοποίησης επενδύσεων που δη-
µιουργούν υπεραξία για τη δηµόσια ακίνητη περιουσία. Από την
πρώτη στιγµή η Κυβέρνησή µας προχώρησε µέσω του ΤΑΙΠΕΔ
στην εκπόνηση µελετών αξιολόγησης βιωσιµότητας για τα µε-
γάλα περιφερειακά λιµάνια της χώρας καθώς και στην επιλογή
συµβούλων ώστε να προωθηθούν µε βέλτιστο τρόπο οι διεθνείς
διαγωνισµοί για την επιλογή επενδυτών και να αξιοποιήσουµε το
κάθε λιµάνι ξεχωριστά. Αυτό σηµαίνει ότι κάθε λιµάνι θα µετα-
τραπεί σε αυτόνοµο πόλο ανάπτυξης τόσο σε τοπικό όσο και σε
εθνικό επίπεδο, αφού θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας,
θα αυξηθεί η εµπορική κίνηση και θα υπάρχουν πολλαπλασια-
στικά οφέλη και για άλλους τοµείς της οικονοµίας. 

Για το πρώτο ερώτηµά σας οφείλω να σας υπενθυµίσω ότι η
διαδικασία επιλογής των µελών των διοικήσεων των εταιρειών
που ανήκουν στο ΤΑΙΠΕΔ Α.Ε. αποτελεί εσωτερική διαδικασία
της ίδιας της αυτής εταιρείας καθώς δεν ανήκει στον στενό ή και
ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, αλλά λειτουργεί υπό το νοµοθετικό
πλαίσιο των ανωνύµων εταιρειών. Το άρθρο 202 του ν.4389/2016,
του νόµου για το Υπερταµείο που εσείς ψηφίσατε, προβλέπει
ρητά ότι το ΤΑΙΠΕΔ Α.Ε. ως άµεση θυγατρική της Ελληνικής
Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας, της ΕΕΣΥΠ Α.Ε., δεν υπά-
γεται στους κανόνες που υπάγονται οι φορείς γενικής κυβέρνη-
σης. 

Συνεπώς πρώτον, τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου του Ορ-
γανισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας Α.Ε. εκλέχτηκαν από τη γενική
συνέλευση του µοναδικού µετόχου ΤΑΙΠΕΔ σύµφωνα µε την
ισχύουσα πολιτική του ΤΑΙΠΕΔ για τη στελέχωση των θυγατρι-
κών εταιρειών του χαρτοφυλακίου του και τη νοµοθεσία που
τους διέπει µετά τη µεταβίβασή του προς το ΤΑΙΠΕΔ. 

Δεύτερον, η αξιολόγηση των υποψηφίων ως προς την καταλ-
ληλότητά τους για την εκάστοτε προτεινόµενη θέση έγινε από
ανεξάρτητο σύµβουλο εγνωσµένου κύρους στη βάση της οποίας
πραγµατοποιήθηκε και η εκλογή των µελών του διοικητικού συµ-
βουλίου του Οργανισµός Λιµένος Ηγουµενίτσας Α.Ε.

Τρίτον, από όλα αυτά προκύπτει ότι ο διευθύνων σύµβουλος
της ΟΛΗΓ Α.Ε. δεν έχει διοριστεί ως δηµόσιος υπάλληλος, αλλά
επιλέχθηκε µε συγκεκριµένη εσωτερική διαδικασία του ΤΑΙΠΕΔ
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Α.Ε. κατόπιν εισήγησης ανεξάρτητου φορέα και µε απόφαση διο-
ρισµού του από το διοικητικό συµβούλιο της ΤΑΙΠΕΔ Α.Ε., που
αποτελεί τη γενική συνέλευση της ΟΛΗΓ Α.Ε.. Στη δευτερολογία
µου θα δώσω απάντηση και για το δεύτερο ερώτηµά σας. 

Σας ευχαριστώ. όλους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κάτση, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, µένω έκπληκτος από την απάντηση σας, για

το γεγονός ότι κατ’ αρχάς είστε αδιάβαστος -και ας µου επιτρα-
πεί ο χαρακτηρισµός- γιατί σε προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση
που είχα απευθύνει στον κ. Πλακιωτάκη πριν από έναν περίπου
χρόνο -τον περασµένο Νοέµβριο, Οκτώβριο, αν θυµάµαι καλά-
είχε αναλάβει την ιδιοκτησία της πολιτικής επιλογής της εκχώ-
ρησης, της πώλησης του πλειοψηφικού πακέτου µετοχών για την
ΟΛΗΓ Α.Ε.. Και δεν αφορά τις µνηµονιακές δήθεν υποχρεώσεις,
που λέτε εσείς ότι κληρονοµήσατε από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.
Απόδειξη για το γεγονός αυτό είναι ότι στο λιµάνι Φίλιππος Β’
της Καβάλας ακολουθείται ο νόµος των υποπαραχώρησεων του
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µπορεί, δηλαδή, εκεί πέρα να εφαρµόζετε το
ν.4597/2049, αλλά στην Ηγουµενίτσα να εφαρµόζετε τη δικιά σας
διάταξη, η οποία αφορά πώληση. Και ταυτόχρονα, αν τη συνυ-
πολογίσει κανείς µε το γεγονός ότι έχει µέσα σε ένα χρόνο διοί-
κησης 1.750.000 απευθείας αναθέσεις και ταυτόχρονα,
αποθεµατικά 93.000 ευρώ, ενώ συνήθως είθισται κάθε χρόνο να
έχουν αποθεµατικά κέρδη καθαρά πάνω από ενάµισι εκατοµµύ-
ριο ευρώ, τότε αφορά ξεπούληµα, αν υπολογίσει κανείς και το
γεγονός ότι ούτε υποχρεούται  ο αγοραστής για επενδύσεις ούτε
φαίνεται πουθενά κάτι τέτοιο και δεσµεύεται για κάτι τέτοιο. 

Και το δεύτερο που µε άφησε έκπληκτο είναι το γεγονός ότι
εδώ πέρα παραδέχεστε ότι η διαδικασία διορισµού της διοίκησης
και της επιλογής του διευθύνοντος συµβούλου γίνεται από ένα
ανεξάρτητο συµβούλιο που έχει ορίσει το Ταµείο Αξιοποίησης
Ιδιωτικής Περιουσίας (ΤΑΙΠΕΔ) και µας λέτε ότι το ΤΑΙΠΕΔ είναι,
ούτε λίγο ούτε πολύ, κράτος εν κράτει και δεν εφαρµόζει τους
νόµους. Εγώ, ειλικρινά, αδυνατώ να αποδεχθώ ότι Υφυπουργός
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας µάς λέει ότι δεν εφαρ-
µόζεται ο ν.2932/2001, το άρθρο 22, ούτε η έγκριση του κατα-
στατικού, το άρθρο 11 παράγραφος 2, που λέει ότι ο διευθύνων
σύµβουλος οφείλει να έχει πτυχίο ΑΕΙ.

Και κοιτάξτε να δείτε. Σας προλαβαίνω. Εδώ δεν κάνουµε
κρίση ή κριτική για το αν το πτυχίο που κατέχει ο σηµερινός δι-
ευθύνων σύµβουλος είναι επαρκές. Δεν βάζουµε ζήτηµα επαγ-
γελµατικών δικαιωµάτων, αν έχει ικανότητες. Δεν βάζουµε αυτό.
Βάζουµε αν είναι σύννοµος ο διορισµός. Έχετε βεβαρηµένο πα-
ρελθόν -όχι εσείς προσωπικά, ως Κυβέρνηση- για το γεγονός ότι
διορίσατε στην ΕΥΠ έναν άνθρωπο ο οποίος δεν είχε το ανάλογο
πτυχίο και τα προσόντα, για να διοριστεί σε εκείνη τη θέση, και
ήρθατε µετά µε τροπολογία και τροποποιήσατε τον νόµο, για να
µπορέσει να γίνει διοικητής ο κ. Κοντολέων, Πραγµατικά, έχετε
βεβαρηµένο παρελθόν. Και από τη µη απάντησή σας εδώ πέρα
και φορτώνοντάς τα όλα στο ΤΑΙΠΕΔ, προφανώς καταλαβαίνω
ότι ο διορισµός είναι µη σύννοµος κατά τους νόµους. 

Καλά, να µην ξεχάσουµε και το βασικό ζήτηµα της παραχώρη-
σης χερσαίας ζώνης στο Δήµο Ηγουµενίτσας. Είστε Βουλευτής
περιφέρειας, κύριε Βεσυρόπουλε. Πρέπει να καταλάβετε την
αγωνία των πολιτών και των κατοίκων. Την περασµένη Δευτέρα
ήρθε ο πρόεδρος του ΤΑΙΠΕΔ στην Ηγουµενίτσα. Συναντήθηκε
µε όλους τους φορείς και είπε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι κάποια
στιγµή θα δοθεί, αλλά δεν µας είπε: Θα δοθεί, πριν το αγοράσει
ο ιδιώτης; Ποια κοµµάτια θα δοθούν; Πότε; Με ποιο χρονοδιά-
γραµµα;

Μέχρι στιγµής -προσέξτε να δείτε- έχετε φτιάξει µια επιτροπή
µεταξύ των Γενικών Γραµµατέων Οικονοµικών, Ναυτιλίας και
λοιπά, όπου η απόφαση να δοθούν τα τµήµατα της χερσαίας
ζώνης πάρθηκε, αλλά στις ανακοινώσεις τα φορτώνουν όλα στο
ΤΑΙΠΕΔ. Πρέπει να σταµατήσει αυτός ο εµπαιγµός. Μέχρι στιγ-
µής ο κ. Πλακιωτάκης είχε έρθει στην Ηγουµενίτσα και µας είπε
«σε έξι µήνες θα το δώσω». Ήρθε το καλοκαίρι, µας είπε «τέλος
Αυγούστου θα το έχω δώσει». Βγάζει απόφαση η επιτροπή, µας
λέει «το δίνω». Έρχεται ο διευθύνων σύµβουλος του ΤΑΙΠΕΔ

στην Ηγουµενίτσα την περασµένη Δευτέρα, µας λέει «θα το
δώσω». Μπορείτε να µας πείτε συγκεκριµένα; Να δεσµευτείτε:
Θα το δώσω τότε. Θα πάρετε αυτά τα τµήµατα και θα γίνει πριν
την πώληση, την εκχώρηση, το ξεπούληµα σε ιδιώτη. 

Αυτές τις απαντήσεις περιµένω να λάβω από εσάς και πραγ-
µατικά, να µας δώσετε ξεκάθαρη απόφαση για το αν εφαρµό-
στηκε ο νόµος στο διορισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, για το πρώτο ερώτηµα σας απάντησα στην
πρωτολογία µου. 

Σε ό,τι αφορά στο δεύτερο ερώτηµα, σχετικά µε τη χερσαία
ζώνη του λιµένα, θα πρέπει να αναφέρω ότι η γενική συνέλευση
της εταιρείας του Οργανισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας ΟΛΗΓ Α.Ε.
έχει εγκρίνει µε απόφαση της έκτακτης γενικής συνέλευσής της
την απόφαση του διοικητικού συµβουλίου της ΟΛΗΓ Α.Ε. και έχει
προ πολλού ξεκινήσει την απαιτούµενη διοικητική διαδικασία για
την τροποποίηση και τον επανακαθορισµό των ορίων και τµηµά-
των της χερσαίας ζώνης λιµένος. Εννοούµε τα τµήµατα της χερ-
σαίας ζώνης που δεν είναι αναγκαία για λιµενικούς σκοπούς και
δραστηριότητες, προκειµένου να παραχωρηθούν στον Δήµο
Ηγουµενίτσας για τις ανάγκες των πολιτών και της πόλης. 

Αυτό, άλλωστε, είναι ξεκάθαρο στην πρόσκληση υποβολής εκ-
δήλωσης ενδιαφέροντος για την απόκτηση πλειοψηφικού µερι-
δίου στο µετοχικό κεφάλαιο της ΟΛΗΓ Α.Ε., η οποία έχει
αναρτηθεί στο κεντρικό ηλεκτρονικό µητρώο δηµοσίων συµβά-
σεων, εµφανίζονται οι προς παραχώρηση συµπεριλαµβανόµενες
στο διαγωνισµό εκτάσεις, στις οποίες είναι ξεκάθαρο ότι δεν
συµπεριλαµβάνονται οι προς απόδοση στην τοπική κοινωνία
εκτάσεις, που θα αποχαρακτηριστούν σύµφωνα µε την ανωτέρω
απόφαση του διοικητικού συµβουλίου της ΟΛΗΓ Α.Ε. Αυτό είναι
απολύτως ξεκάθαρο. Ήδη υλοποιούνται οι σχετικές διαδικασίες
και ενέργειες, όπως οι νοµιµοποιήσεις προσχώσεων, ο επανακα-
θορισµός οριογραµµών αιγιαλού και άλλες ανάλογες, σε συνερ-
γασία του Υπουργείου Οικονοµικών µε το Υπουργείο Ναυτιλίας,
προκειµένου να ακολουθήσει ο ασφαλής αποχαρακτηρισµός των
ανωτέρω τµηµάτων της χερσαίας ζώνης λιµένα και να αποδο-
θούν στον δήµο.

Αντιλαµβάνονται, συνεπώς, όλοι ότι δεν έχει καµµία νοµιµοποι-
ητική βάση και σχέση µε την πραγµατικότητα η παραφιλολογία
και η σκόπιµη παραπληροφόρηση, που αναπτύσσεται περί ιδιω-
τικοποίησης ή παραχώρησης κοινόχρηστων και αστικών ζωνών
της Ηγουµενίτσας, της Πλαταριάς και των Συβότων, σε ιδιώτες. 

Σας ευχαριστώ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Δεσµευθείτε για χρονοδιάγραµµα, κύριε

Υπουργέ, δεν είπατε για χρονοδιάγραµµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τη

δεύτερη, µε αριθµό 241/2-12-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου, του Βουλευτού Λασιθίου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτη προς τον Υπουργό Τουρι-
σµού, µε θέµα: «Αδιαφορία του Υπουργείου για την έναρξη λει-
τουργίας των Ανώτερων Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης
(ΑΣΤΕ)». 

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Τουρισµού κ. Σοφία Ζαχαράκη.
Ο συνάδελφος κ. Θραψανιώτης έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, οι σπουδαστές της ΑΣΤΕ στον Άγιο Νικό-

λαο έχουν προχωρήσει σε κατάληψη της σχολής από τις 11 Νο-
εµβρίου εξαιτίας της κοροϊδίας που υφίστανται µε την κατ’
ευφηµισµό αναβάθµισης σπουδών, όπως αναφέρουν στην ανοι-
χτή επιστολή τους που έχει σταλεί και στο Υπουργείο και θα την
καταθέσω στα Πρακτικά, διεκδικώντας ταυτόχρονα την επίλυση
σειράς χρονιζόντων αιτηµάτων. 

Να σηµειωθεί ότι, όλο αυτό το διάστηµα προσπαθούν να έρ-
θουν σε επαφή µε το Υπουργείο, αλλά µάταια. Από την Πέµπτη
δε, 9 Δεκεµβρίου, γνωρίζετε επίσης ότι η ΑΣΤΕ Ρόδου έχει προ-
χωρήσει και εκείνη σε κατάληψη. Είναι γνωστό ότι οι σπουδαστές
των ΑΣΤΕ εισάγονται µέσω πανελληνίων εξετάσεων µε υψηλές
βαθµολογίες και µάλιστα για πολλούς αποτελεί πρώτη επιλογή,
µε βαθµολογίες από 18,5 χιλιάδες µόρια µέχρι και 12,5 χιλιάδες
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η ελάχιστη βάση. Έχουν υψηλή απορροφητικότητα στην αγορά
εργασίας, γιατί ο τουρισµός παρά τη χρεωκοπία της χώρας που
εκτόξευσε την ανεργία και ιδιαίτερα των νέων σε δυσθεώρητα
ύψη στην εποχή των µνηµονίων, παρά την πανδηµική κρίση, εξα-
κολουθεί να αποτελεί βασικό πυλώνα της οικονοµίας, µε αυξη-
µένη ζήτηση σε εξειδικευµένο προσωπικό. Το παράδοξο είναι ότι
ενώ εισάγονται µε ακαδηµαϊκά κριτήρια, στερούνται των δικαιω-
µάτων που παρέχει το Υπουργείο, όπως η σίτιση, το πάσο και
άλλα. 

Το Υπουργείο Παιδείας δεν ενέκρινε επίσης το πρόγραµµα
«ERASMUS», ενώ µέχρι πρόπερσι µπορούσαν να συµµετέχουν
στο πρόγραµµα «ERASMUS», επειδή δεν αναγνωρίζονται σαν
ανώτερες σχολές, ενώ πληρούν τα κριτήρια µε βάση τον αριθµό
των διδακτικών ωρών.

Η σχολή του Αγίου Νικολάου φιλοξενείται προσωρινά σε κτή-
ριο του δήµου που παραχωρήθηκε το 2006. Επειδή, όµως, στην
Ελλάδα ισχύει το «ουδέν µονιµότερο του προσωρινού», εξακο-
λουθεί να παραµένει στο ίδιο κτήριο που δεν καλύπτει, όµως, τις
ανάγκες της φοίτησης των σπουδαστών. 

Με την υπ’ αριθµόν 2000/2020 υπουργική απόφαση δηµοσιεύ-
θηκε το πρόγραµµα σπουδών και αφορούσε τους σπουδαστές
όλων των ετών -το οποίο ανήγγειλε ο κ. Κόνσολας, ο προκάτοχός
σας, ο οποίος είχε έλθει στον Άγιο Νικόλαο και χαιρετίστηκε θε-
τικά και από την τοπική κοινωνία και από τους σπουδαστές- αλλά
δέκα µέρες πριν την έναρξη της σχολικής χρονιάς τροποποι-
ήθηκε η απόφαση και το νέο πρόγραµµα θα ισχύσει µόνο για
τους νεοεισαχθέντες του έτους 2021 - 2022.

Οι τελειόφοιτοι πιστεύοντας τις εξαγγελίες σας νοίκιασαν σπί-
τια για να κάνουν επιπλέον έτος, που το έτος, όµως, χάθηκε,
αλλά και νεοεισερχόµενοι υποχρεούνται σε τετραετείς, ουσια-
στικά, σπουδές, για να αποφοιτήσουν µε πτυχίο διετούς ΙΕΚ.

Το ερώτηµα που τίθεται, κυρία Υφυπουργέ, είναι ποια µέτρα
σκοπεύετε να πάρετε ως Κυβέρνηση, ώστε να άρετε την κατά-
φωρη αδικία και ταλαιπωρία των σπουδαστών και των οικογε-
νειών τους, ικανοποιώντας ταυτόχρονα πάγια διαχρονικά
αιτήµατα, όπως τη σίτιση, το φοιτητικό πάσο και µια σειρά άλλων
αιτηµάτων, αλλά και για να λειτουργήσει, ουσιαστικά, η σχολή
και φέτος;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Ζαχαράκη,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Κύριε Θραψα-

νιώτη, ευχαριστώ για την ερώτηση και την ευκαιρία κυρίως για
να συζητήσουµε για το ζήτηµα της τουριστικής εκπαίδευσης µε
αφορµή αυτή πράγµατι τη δυσάρεστη εξέλιξη της κατάληψης
και λέω δυσάρεστη, διότι το µήνυµά µου προς τα παιδιά είναι ότι
ανοιχτή σχολή σηµαίνει ανοιχτές ευκαιρίες, ίσες ευκαιρίες για
όλους και ειδικά για τα παιδιά τα οποία το χρειάζονται περισσό-
τερο. Και ξέρουµε πραγµατικά πόσοι και πραγµατικά υψηλού επι-
πέδου µαθητές -µετέπειτα σπουδαστές- σπουδάζουν σε σχολές.

Άρα το µήνυµα είναι ας ανοίξουµε τις σχολές. Το εξάµηνο µας
πρέπει να προχωρήσει και από εκεί και πέρα σήµερα θα αναλύ-
σουµε -νοµίζω µε τεκµήρια- και αν µη τι άλλο θα αξιολογηθούν
όλες οι πράξεις που έγιναν, γίνονται και θα γίνουν ως προς την
τουριστική εκπαίδευση στην Ελλάδα.

Να θυµίσουµε λίγο σε αυτούς που µας παρακολουθούν -και
βέβαια και µε σεβασµό προς το Προεδρείο- ότι οι ΑΣΤΕ ανήκουν
στην ανώτερη εκπαίδευση. Αυτή ούτως η άλλως προσδιορίζεται
στο άρθρο 16 στην παράγραφο 7 του Συντάγµατος. Παρέχουν
επαγγελµατική εκπαίδευση υψηλού επιπέδου -το είπατε και
εσείς-, οι απόφοιτοί µας είναι και πολυάριθµοι, κυρίως, όµως,
αξιοποιούνται από τις ξενοδοχειακές, τουριστικές επιχειρήσεις
εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Είναι ούτως ή άλλως οι ιστορικοί
συνεχιστές των Ανώτερων Σχολών Τουριστικών Επαγγελµάτων
που λειτουργούν από το ‘56. Έχουν δηµόσια, δωρεάν τουριστική
εκπαίδευση, ανώτερης τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Να σηµειωθεί
ότι από συστάσεώς τους, από το 1956 οι σχολές συνεχίζουν να
παρέχουν ανώτερη τουριστική εκπαίδευση, η οποία διαφοροποι-
είται από τα ΙΕΚ, κύριε Βουλευτά και θα εξηγήσω γιατί διαφορο-
ποιείται από τα ΙΕΚ.

Εισέρχονται, όπως είπατε και πριν, µε το σύστηµα των πανελ-

λαδικών εξετάσεων σε αντίθεση µε τα ΙΕΚ. Γνωρίζουν τα παιδιά,
λοιπόν, δίνοντας αυτές τις απαιτητικές εξετάσεις που αντεπεξέρ-
χονται, ότι εισέρχονται σε σχολές ανώτερης τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης και όχι µεταδευτεροβάθµιας και αυτό φαίνεται και από
τα επαγγελµατικά δικαιώµατα τα οποία παρέχονται από αυτές
τις σχολές. Οι απόφοιτοί µας, λοιπόν, οι απόφοιτοι των σχολών
µας, έχουν δικαιώµατα τα οποία είναι ίδια που καθορίζονται µε
το π.δ.356/1989 µε τους πτυχιούχους των τµηµάτων τουριστικών
επιχειρήσεων. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ο απόφοιτος της
σχολής της ΑΣΤΕ και της Ρόδου και της Κρήτης µε τα ισότιµα
επαγγελµατικά δικαιώµατα µε τους αποφοίτους ΤΕΙ προσλαµβά-
νεται και διορίζεται σε θέση ΤΕ -πολύ σηµαντικό-, ενώ αυτό επη-
ρεάζει προφανώς και τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και
λαµβάνουν επιπλέον επίδοµα στο µισθολόγιό τους ως απόφοιτοι
ανώτερων σχολών. Μάλιστα, οι σπουδαστές µας, τα παιδιά µας,
µε τις σχολές αυτές ξενοδοχειακής εκπαίδευσης, οι οποίες είναι
εγνωσµένου κύρους, έχουν και πρακτική άσκηση µε τρεις καλο-
καιρινές περιόδους στα τρία έτη σπουδών.

Τα τονίζω αυτά και ξέρω ότι επαναλαµβάνω θέµατα τα οποία
πιθανότατα να έχουν οριστεί και στην ερώτηση, γιατί είναι σή-
µερα υποκριτικό να λέµε για υποβάθµιση των πτυχίων µε πτυχία
–και αν θέλετε µία ισοτιµία- ΙΕΚ για όλα τα παραπάνω. Γιατί έχουν
την κατοχύρωση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων και έχουν βέ-
βαια και µια σταθερή και γνωστή επίδοση ως απόφοιτοι αυτών
των ιστορικών σχολών όλα αυτά τα χρόνια.

Είναι µάλιστα, όπως είπα πριν, γνωστό ότι οι απόφοιτοί µας
έχουν δουλέψει και δουλεύουν και είναι πραγµατικά ανάρπαστα
τα στελέχη τα οποία αποφοιτούν από τις σχολές µας. Μάλιστα
προχωράµε πολύ σύντοµα και σε µια µελέτη ειδική για τις επαγ-
γελµατικές προδιαγραφές αλλά και για την αποκατάσταση των
σπουδαστών µας ως απόφοιτοι πλέον όλων των σχολών του
Υπουργείου. Αυτό το τονίζω, γιατί µε κανέναν τρόπο δεν θα
ήθελα να συνδεθεί αυτή η κουβέντα µε µια κουβέντα για µια υπο-
βάθµιση των σχολών.

Πάµε να δούµε τι έχει γίνει φέτος. Θα αξιοποιήσω λίγο τον
χρόνο, µειώνοντας τον χρόνο της δευτερολογίας, αν µου επιτρέ-
πετε, κύριε Πρόεδρε, µε σεβασµό πάντα ως προς τον χρόνο του
Προεδρείου. Στο πλαίσιο εκσυγχρονισµού, λοιπόν, των προγραµ-
µάτων σπουδών των ΑΣΤΕ πράγµατι τον Δεκέµβριο του ‘20 υπο-
γράφηκε µια κοινή υπουργική απόφαση της κ. Νίκης Κεραµέως,
της Υπουργού Παιδείας, µαζί µε τον κ. Μάνο Κόνσολα. Γιατί συ-
νέβη αυτό; Διότι έπρεπε πραγµατικά να αναβαθµιστεί το περιε-
χόµενο των παρεχόµενων σπουδών σε κάθε εξάµηνο. Θυµίζω ότι
υπήρχε ένα πρόγραµµα σπουδών το οποίο είχε µαθήµατα ορο-
φοκοµίας 1 και µπαρ και αναβαθµίσαµε χωρίς να υποτιµάµε κα-
νένα µάθηµα. Είναι πολύ σηµαντικό για τη βιωµατική, γι’ αυτήν
την διφυή εκπαίδευση που προσφέρουµε. Αναβαθµίσαµε το σύ-
νολο των σπουδών µε µαθήµατα όπως είναι ξενοδοχειακό µάνα-
τζµεντ, στρατηγικό µάρκετινγκ ή διοίκηση ανθρωπίνων πόρων.

Μετά από την αναστολή της ΚΥΑ, γιατί ανεστάλη η ΚΥΑ; Γιατί
αντιλαµβανόµαστε ότι είµαστε στην έναρξη ενός ακαδηµαϊκού
έτους όλα αυτά τα οποία πρέπει να συµβούν, ο διαγωνισµός για
τα βιβλία, η πρόσληψη καινούργιων καθηγητών που έχουν να κά-
νουν µε το νέο πρόγραµµα σπουδών είναι µια χρονοβόρος δια-
δικασία και όχι µόνο χρονοβόρος.

Πρέπει να είµαστε πάρα πολύ σοβαροί, όταν µιλάµε για την
κατάρτιση προγραµµάτων σπουδών. Θέλουµε να πιάσουµε το
νήµα από την αρχή και να δούµε ολιστικά το πρόγραµµα σπου-
δών.

Φανταστείτε, λοιπόν, ότι τα παιδιά τα οποία επρόκειτο να απο-
φοιτήσουν φέτος είχαν κάνει ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα
σπουδών για τους ήδη φοιτούντες. Μετά από πραγµατικά ανα-
λυτική διαβούλευση µε το Υπουργείο Παιδείας αποφασίσαµε -
και τα δύο Υπουργεία- ότι πρέπει για λόγους ορθολογικούς και
µη ανατροπής της µέχρι τώρα σειράς σπουδών των ήδη φοιτούν-
των σπουδαστών να γίνει αποφοίτηση των σπουδαστών που
έχουν σπουδάσει µε το συγκεκριµένο πρόγραµµα σπουδών και
να εφαρµοστεί το νέο πρόγραµµα σπουδών -τι πιο λογικό;- στα
παιδιά τα οποία εισέρχονται τώρα στο πρώτο έτος, έτσι ώστε να
µην ανατρέψουµε και οικογενειακό προγραµµατισµό και βέβαια
και έναν προγραµµατισµό ροής και σειράς των σπουδών.

3568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα συνεχίσω µετά, γιατί βλέπω ότι ήδη έχω κάνει κατάχρηση
του χρόνου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, εντάξει,

κυρία Ζαχαράκη.
Ορίστε, κύριε Θραψανιώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-

γία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, να χαιρετίσω ειλικρινά την πρόθεσή σας να

βρεθεί λύση για τις ΑΣΤΕ. Όµως, θα πρέπει να υπάρχουν συγκε-
κριµένες προτάσεις, συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, ούτως
ώστε να γίνετε πειστικοί, διότι είναι απαράδεκτο –συγγνώµη που
θα το πω- µία βδοµάδα πριν την έναρξη της σχολικής χρονιάς να
ανακοινώνετε στους σπουδαστές ότι «ξέρετε, το νοµοσχέδιο που
ψηφίσαµε δεν ισχύει για σας, ενώ θα ίσχυε για όλους τους σπου-
δαστές, δεν ισχύει, ισχύει, όµως, για τους νεοεισαχθέντες».

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, κυρία Υφυπουργέ; Οι γονείς µπήκαν
σε ταλαιπωρία, σε έξοδα σε µία περιοχή που έχει αυξηµένο του-
ρισµό, µε δυσκολίες για να βρουν στέγη, µε δυσκολίες για να
µπορέσουν να ανταποκριθούν στα έξοδά τους, µε δυσκολίες στη
σίτιση –που δεν υπάρχει- µε δυσκολίες στη µετακίνηση, µε βάση
όχι την υπόσχεση, µε βάση τον νόµο, µε βάση την κοινή υπουρ-
γική απόφαση ότι θα ίσχυε η αναβάθµιση των σπουδών για όλα
τα έτη και όχι µόνο για τους νεοεισαχθέντες.

Από την άλλη µεριά, κυρία Υπουργέ, εγώ θέλω να αναφερθώ
και στο γεγονός -γι’ αυτό λέω ότι πρέπει να είναι πειστικές οι
προτάσεις µε χρονοδιάγραµµα- ότι ο προκάτοχός σας µε την
ανακοίνωση για την αναβάθµιση των σπουδών των σχολών λέει
συγκεκριµένα: «Θέλω να ευχαριστήσω την Υπουργό Παιδείας η
οποία αντιλήφθηκε την ανάγκη να προσδώσουµε ένα ισχυρό µε-
ταρρυθµιστικό πρόσηµο στις δοµές τουριστικής εκπαίδευσης».

Και όµως, κυρία Υφυπουργέ, αυτό το πήρε πίσω η κ. Κερα-
µέως. Και πώς το πήρε πίσω; Λέγοντας σε ερώτηση που καταθέ-
σαµε στη Βουλή «σε απάντηση της εν λόγω ερώτησής σας το
Υπουργείο Παιδείας είναι αναρµόδιο, δεν έχει καµµία αρµοδιό-
τητα για να απαντήσει». Και ειλικρινά λυπάµαι.

Είναι σχολές οι οποίες έχουν προσφέρει. Μαζί µου έχω επι-
στολές συµπαράστασης από τον Πανελλήνιο Σύλλογο Διευθυν-
τών, από το Εργατικό Κέντρο, από την εστίαση. Είναι άνθρωποι
οι οποίοι αξιοποιούν τους απόφοιτους των σχολών, αλλά και
κατά την πρακτική άσκησή τους.

Εποµένως, εγώ πολύ ειλικρινά -και το λέω µε κάθε ειλικρίνεια-
θέλω να πιστέψω την καλή πρόθεση που έχετε, όµως, θα πρέπει
να δώσετε συγκεκριµένα παραδείγµατα, για να µπορέσουν να το
πιστέψουν και οι σπουδαστές και να επιστρέψουν στις σχολές
τους, διότι ξέρετε τι µου θυµίζει αυτό; Το «ERASMUS» δεν το
ενέκρινε η κ. Κεραµέως, επειδή δεν αναγνωρίζονται οι ΑΣΤΕ ως
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Και εµένα µου θυµίζει κάτι που εσείς
δεν το θυµάστε, µου θυµίζει µια πορεία που έκαναν οι σπουδα-
στές των ΚΑΤΕΕ από τη Θεσσαλονίκη προς την Αθήνα το 1972,
διεκδικώντας την αναβάθµιση των σπουδών τους, ενώ οι σπου-
δαστές της Αθήνας εγκατέλειψαν τη σχολή τους. Είναι ένα τρα-
γικό -τουλάχιστον για όσους το θυµούνται- περιστατικό το ότι
διένυσαν την απόσταση Θεσσαλονίκη - Αθήνα περπατώντας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-

στούµε τον κ. Θραψανιώτη.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Κύριε Θραψα-

νιώτη, η µόνη οδός που θέλουµε να περπατήσουν αυτά τα παιδιά
είναι µία οδός προόδου και σας διαβεβαιώ για αυτό και καµµία
οδός ταλαιπωρίας.

Όµως, επειδή ζητήσατε συγκεκριµένα πράγµατα και οφείλω
ούτως ή άλλως να απαντήσω µε στοιχεία, πάµε να δούµε, λοιπόν,
τι έχουµε κάνει µε συγκεκριµένα πράγµατα και µε συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα και µε αριθµούς και στοιχεία. Ήδη, όπως είπα,
προχωρήσαµε στον διεθνή διαγωνισµό για την παροχή των συγ-
γραµµάτων.

Μέχρι τότε -όπως γίνεται και στα πανεπιστήµια πολλές φορές,
ξέρετε- λειτουργούν και θα λειτουργούν όταν µε το καλό τα παι-
διά επιστρέψουν στην τάξη, που επιστρέφουν σιγά-σιγά και

πραγµατικά ελπίζω να είναι πολύ σύντοµα, καθώς οι µάχες δί-
νονται µε ανοιχτά σχολεία, µε ανοιχτές σχολές. Εκεί κερδίζονται
οι µάχες του δηµόσιου συστήµατος εκπαίδευσης και επιµένω σε
αυτό. 

Άρα, προχωρήσαµε, επιπλέον, στην πρόσληψη των εκπαιδευ-
τικών. Είναι είκοσι έξι εκπαιδευτικοί στην ΑΣΤΕΚ -τελείωσε η δια-
δικασία της αξιολόγησης την Παρασκευή από τις επιτροπές και
πράγµατι είναι έτοιµοι για πρόσληψη- και είκοσι τέσσερις στην
ΑΣΤΕΡ. Επιπλέον διοικητικοί υπάλληλοι οι οποίοι έχουν προσλη-
φθεί ΙΔΟΧ οκτάµηνης διάρκειας, επτά στην ΑΣΤΕΚ και τέσσερις
στην ΑΣΤΕΡ, ένας µόνιµος υπάλληλος, ο οποίος πλέον έρχεται
να συνδράµει και την κ. Σηµαντηράκη, την κ. διευθύντρια, στο
πολύ σηµαντικό έργο το οποίο έχει µέχρι τώρα ούτως ή άλλως
καταθέσει. Την είδαµε την προηγούµενη βδοµάδα και αναλύσαµε
όλα τα ζητήµατα τα οποία θέτουµε και σήµερα. Και βέβαια θυ-
µίζω ότι στην ΑΣΤΕΚ και στην ΑΣΤΕΡ ήδη υπηρετούν πέντε µόνι-
µοι καθηγητές διαφόρων βαθµίδων και τρεις µόνιµοι διοικητικοί.
Στη Ρόδο πέντε µόνιµοι καθηγητές διαφόρων βαθµίδων και έξι
µόνιµοι διοικητικοί. 

Σας είπα για τη διαδικασία προσλήψεων. Προχωρώ στα ζητή-
µατα τα οποία έχουν να κάνουν µε τα σπουδαστικά θέµατα, γιατί
είναι πολύ σηµαντικό και το θέµα της σπουδαστικής µέριµνας.
Θυµίζω ότι στους τριακόσιους έξι σπουδαστές της Ρόδου και
στους διακόσιους εβδοµήντα έξι σπουδαστές της Κρήτης -οι
αριθµοί ούτως ή άλλως αποδεικνύουν και το ενδιαφέρον- παρέ-
χεται στεγαστικό επίδοµα µε τους ίδιους όρους που παρέχεται
και για τους φοιτητές του Υπουργείου Παιδείας και µε την ψή-
φιση του άρθρου 225 του ν. 4823/2021 ξεκινάµε ως Υπουργείο
Τουρισµού επαφές µε τα Υπουργεία Οικονοµικών Μεταφορών
και Υποδοµών για τη δυνατότητα εξασφάλισης πιστώσεων, έτσι
ώστε το έτος 2022-2023 να µπορούµε να παρέχουµε και πάσο
µειωµένου κοµίστρου, όπως για τους σπουδαστές µας. 

Τώρα για τα κτηριακά ζητήµατα της ΑΣΤΕΚ, το είπατε από την
ηµεροµηνία την οποία ετέθη η ερώτηση, δεν έχουµε ιδιόκτητο
εκπαιδευτικό κτήριο. Χρησιµοποιούµε κτήριο το οποίο µας έχει
παραχωρηθεί από τον δήµο Αγίου Νικολάου και βέβαια µεταφέ-
ρουµε και κονδύλια στους διευθυντές των εκπαιδευτικών µονά-
δων, έτσι ώστε ως δευτεροδιατάκτες να µπορούν να προβαίνουν
απευθείας σε χρήση κονδυλίων για λειτουργικές ανάγκες. 

Αξιοποιείται, επίσης, ένα κτήριο εκτός της ΑΣΤΕΚ και έχουµε
δώσει συγκεκριµένες οδηγίες στην κεντρική υπηρεσία του
Υπουργείου για αναγκαίες µισθώσεις -ο ίδιος ο Υπουργός το έχει
κάνει πολλές φορές- τυχόν αναγκαίων επιπλέον χώρων. 

Ως νέα διακυβέρνηση -και µάλιστα είχα τη χαρά να το κάνω-
προχωρήσαµε σε αναβάθµιση, κύριε Βουλευτά, µετά από έντεκα
χρόνια της πρακτικής άσκησης -και αυτό µπορείτε να το αξιολο-
γήσετε- των σπουδαστών µας, είτε πρόκειται για το ΙΕΚ είτε πρό-
κειται για τα παιδιά µας των ΑΣΤΕΚ. Υπάρχουν περισσότερες
επιχειρήσεις και εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν επιθυµούν,
νέες και σύγχρονες κατηγορίες τις οποίες συναποφασίσαµε και
συνυπογράψαµε µαζί µε το Υπουργείο Παιδείας, την κ. Κερα-
µέως και τον κ. Χατζηδάκη για αυτήν τη δυνατότητα. 

Και για το «ERASMUS» σας διαβεβαιώ ότι είµαστε σε συνεχή
επαφή, έτσι ώστε να µπορέσουµε να εξετάσουµε όλες τις δυνα-
τότητες που µας δίνει ο ευρωπαϊκός ούτως ή άλλως χώρος έτσι
ώστε να µπορούµε να επανέλθουµε σε κάποια µορφή «ERAS-
MUS» και να έχουν την κινητικότητα τα παιδιά.

Και πολύ σηµαντικό, επειδή µιλάµε για το αύριο, είναι το τι κά-
ναµε. Πήραµε τεχνική βοήθεια, κύριε Βουλευτά, ύψους εκατον-
τάδων χιλιάδων ευρώ από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ήδη
υπάρχει αυτό το πράγµα σε εξέλιξη, για την υποστήριξη, τον σχε-
διασµό και κυρίως την υλοποίηση µιας νέας πολιτικής για την
τουριστική εκπαίδευση, ολιστική, που έχει να κάνει µε όλες τις
σχολές µας, σ’ αυτήν προφανώς συµπεριλαµβάνονται και η
Ρόδος και η Κρήτη -η ΑΣΤΕΡ και η ΑΣΤΕΚ- για τη βελτίωση των
παρεχόµενων υπηρεσιών και βέβαια µια ψηφιοποίηση πολλών εκ
των υπηρεσιών που παρέχουµε και µία βελτίωση πολύ σηµαντική
στη διά βίου κατάρτιση, αλλά και στην εκπαίδευση. 

Η τεχνική βοήθεια εγκρίθηκε από τον Αύγουστο του 2021 -ζη-
τήσατε ηµεροµηνίες- θα διαρκέσει όλο το 2022 και θα ολοκλη-
ρωθεί αρχές του 2023. Ήδη έχουµε ξεκινήσει συναντήσεις µε τον
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τεχνικό σύµβουλο από την DG REFORM, έχουµε ήδη κάνει αντί-
στοιχη οµάδα εργασίας, προχωράµε σε διυπουργική διοικούσα
επιτροπή, γιατί αντιλαµβάνεστε ότι έχουµε πολλές συναρµοδιό-
τητες και είναι σηµαντικό τα υπουργεία να είναι σύµφωνα -ανα-
δεικνύεται και από αυτήν την κουβέντα που κάνουµε σήµερα- και
θα έχουµε µελέτες στρατηγικής και ειδικές αναλύσεις για την ελ-
ληνική τουριστική εκπαίδευση. 

Και βέβαια στόχος µας, κύριε Βουλευτά, είναι η βασική µας
πτυχή, κέντρο και καρδιά αυτής της προσπάθειας, είναι η δηµι-
ουργία ενός νέου και ευέλικτου φορέα, µιας τουριστικής ακαδη-
µίας, η οποία ουσιαστικά θα ασχολείται αποκλειστικά µε αυτό το
θέµα και σε αυτό βέβαια, προφανώς, µιλάµε για την ένταξη όλων
των εκπαιδευτικών µονάδων του Υπουργείου Τουρισµού. 

Οραµατιζόµαστε µία σχολή και µια ακαδηµία η οποία να έχει
µέσα πραγµατικά αναβαθµισµένο περιεχόµενο, σύµφωνα µε τις
επιταγές µιας νέας τουριστικής πραγµατικότητας, την οποία ήδη
απολαµβάνουµε ως χώρα. Είδατε τα πολύ ενθαρρυντικά τωρινά
στοιχεία αυτής της περιόδου, αλλά και τα πολύ ενθαρρυντικά
µελλοντικά στοιχεία του ενδιαφέροντος που, πλέον, η Ελλάδα
έχει ως πολύ δυνατό brand στον τουρισµό, στη φιλοξενία εγώ
θα σας έλεγα. Και πραγµατικά -για να κάνω µια ανακεφαλαίωση-
προχωράµε ως προς το προκείµενο της ερώτησης σε µια κα-
θαρή εφαρµογή του νέου προγράµµατος στα παιδιά του πρώτου
έτους µε µια ολιστική προσέγγιση, µε στήριξη της τεχνικής βοή-
θειας της τουριστικής ακαδηµίας µέχρι το 2023, για να µπορούµε
να σχεδιάσουµε την αναβάθµιση των ΑΣΤΕ, που ήδη ξεκινήσαµε
το 2021 µε συγκεκριµένο τρόπο.

Επαναλαµβάνω, καλώ τα παιδιά να επιστρέψουν στις τάξεις,
εκεί πραγµατικά γίνεται δουλειά και µπορούµε µέσα από συνέρ-
γειες να βρούµε τους καλύτερους τρόπους συνεργασίας. Είναι
υψηλού επιπέδου σχολές, είναι υψηλού επιπέδου εκπαίδευση και
νοµίζω ότι µπορούµε να συνεχίσουµε να την παρέχουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Μία ερώτηση θα ήθελα να

κάνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Θραψα-

νιώτη, έχει εξαντληθεί η συζήτηση.
Πριν περάσουµε στις επόµενες επίκαιρες ερωτήσεις, επι-

τρέψτε µου να πω, για να καταγραφεί και στα Πρακτικά, ότι δεν
θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης των Βουλευτών µε τα αρ-
µόδια Υπουργεία, τους αρµόδιους Υπουργούς, τέσσερις επίκαι-
ρες ερωτήσεις και συγκεκριµένα οι ακόλουθες:

Η πέµπτη µε αριθµό 248/4-12-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Η Κυβέρνηση παραβιάζει τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικα-
στηρίου απολύοντας το προσωπικό καθαριότητας στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών µετά από είκοσι έτη δουλειάς».

Η έκτη µε αριθµό 257/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Επιδείνωση αντί για επίλυση των προβληµάτων
των πληγέντων από τον σεισµό στο Αρκαλοχώρι».

Η ενδέκατη µε αριθµό 260/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Λειτουρ-
γία λατοµικής ζώνης Κέρκυρας».

Η τρίτη µε αριθµό 255/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού µε θέµα: «Απαξίωση των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου Νεότητας (ΕAKN)
του Αγίου Κοσµά».

Προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 263/6-12-
2021 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερ-
ρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστάσιου (Τάσου)
Χατζηβασιλείου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Θεσµοθέτηση µειωµένου εισιτηρίου στα

ΜΜΜ για τις οικογένειες τριτέκνων».
Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων, η κ. Μαρία Συρεγγέλα.
Κύριε Χατζηβασιλείου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το δηµογραφικό πρόβληµα είναι εντονότερο

από ποτέ και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Χαίροµαι, που η Κυ-
βέρνηση ακολουθεί µία ολιστική πολιτική, µε στοχευµένες πα-
ρεµβάσεις, ούτως ώστε να βοηθήσει την ελληνική οικογένεια και
να πείσει τους νέους να γεννήσουν περισσότερα παιδιά. 

Ένα από τα σηµαντικά µέτρα στήριξης των τριτέκνων οικογε-
νειών θα ήταν και η παροχή έκπτωσης εισιτηρίου στις µεταφορές
τους µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
ότι θα έδινε ανάσα σε διακόσιες είκοσι χιλιάδες οικογένειες τρι-
τέκνων σε όλη τη χώρα και θα τους στήριζε έτι περαιτέρω. 

Θα ήθελα να σας ρωτήσω: Τι προβλέπει το υφιστάµενο νοµο-
θετικό πλαίσιο για τις µεταφορές των τριτέκνων µε τα µέσα µα-
ζικής µεταφοράς; Προτίθεται η Κυβέρνηση να θεσµοθετήσει µία
έκπτωση εισιτηρίου σ’ αυτήν την κατηγορία;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να πούµε, ότι το δηµογραφικό πρόβληµα είναι ένα

θέµα µε κρίσιµες εθνικές διαστάσεις και ένα σοβαρό διακύ-
βευµα, όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά και για όλη την Ευρώπη.
Για τον λόγο αυτό, έχει τεθεί στο επίκεντρο της ατζέντας της Κυ-
βέρνησης αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είδαµε ότι υπάρχει
το συγκεκριµένο χαρτοφυλάκιο πλέον µε Επίτροπο Δηµογρα-
φίας. Βέβαια, το αντικείµενο πάντα είναι η χάραξη και η εφαρ-
µογή συντονισµένων, αλλά και στοχευµένων πολιτικών για την
ανάσχεση και της τάσης της πληθυσµιακής συρρίκνωσης, αλλά
και της γήρανσης. 

Η δηµογραφική πολιτική συνδέεται άρρηκτα και µε την οικο-
γενειακή πολιτική και µε την ενεργό γήρανση και µε την προ-
ώθηση της ισότητας των φύλων. Αυτό, άλλωστε, δεν το λέω εγώ,
το λέει η έκθεση της Διακοµµατικής Επιτροπής της Βουλής, στην
οποία είχε συµφωνήσει η συντριπτική πλειοψηφία των κοµµάτων,
πλην του ΚΚΕ και της Χρυσής Αυγής. Απαιτείται, λοιπόν, προσε-
κτική µελέτη των αναγκών που προκύπτουν από τον µετασχηµα-
τισµό στις δοµές της ελληνικής κοινωνίας και λήψη τόσο
οριζόντιων όσο όµως και πιο εξειδικευµένων µέτρων, ώστε να
µπορούν να αποδώσουν αυτά και να εφαρµοστούν και σε διάρ-
κεια και σε βάθος χρόνου. Άρα γι’ αυτό χρειάζεται και εθνική συ-
ναίνεση. Είναι εδώ και οι κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Έχουµε συµφωνήσει σε µια έκθεση της Διακοµµατικής Επιτρο-
πής της Βουλής πάνω στο θέµα αυτό.

Οφείλουµε, βέβαια, να αναγνωρίσουµε ότι η Κυβέρνηση στη-
ρίζει έµπρακτα σε κάθε νοµοθετική, αλλά και θεσµική πρωτοβου-
λία της την ελληνική οικογένεια και πολύ περισσότερο των
µεγάλων οικογενειών, τρίτεκνων και πολυτέκνων, µέσω της προ-
ώθησης της ισότητας, της εναρµόνισης της οικογενειακής και
επαγγελµατικής ζωής και την ενίσχυση της προστασίας της
θέσης εργασίας για τους νέους γονείς. Ενδεικτικά, αναφέρουµε
τον ν.4808, µε τον οποίο διευρύνθηκε η προστασία των γονέων,
ιδίως των γονέων που έχουν αυξηµένες οικογενειακές υποχρε-
ώσεις, δηλαδή των µεγάλων οικογενειών, και διασφαλίστηκε πλη-
ρέστερα η θέση εργασίας τους για όσο χρόνο ανατρέφουν τα
παιδιά τους.

Θεσπίσαµε τη γονική άδεια τεσσάρων µηνών για κάθε γονέα
µε αυτοτελές δικαίωµα για κάθε παιδί, εκ των οποίων οι δύο πρώ-
τοι µήνες είναι επιδοτούµενοι από τον ΟΑΕΔ.

Άλλη σηµαντική πρόβλεψη, που διευκολύνει τους γονείς µε αυ-
ξηµένες οικογενειακές υποχρεώσεις είναι το δικαίωµα µέχρι τα
παιδιά τους να φτάσουν την ηλικία των δώδεκα ετών να ζητούν
και ευέλικτες ρυθµίσεις εργασίας είτε είναι τηλεργασία είτε είναι
ευέλικτο ωράριο εργασίας και βέβαια µε ταυτόχρονη προστασία
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της θέσης εργασίας τους µετά την επιστροφή τους ή κατά την
επιστροφή τους µετά από αυτές τις άδειες. Δηλαδή για πρώτη
φορά υπάρχει µία πρόβλεψη όχι µόνο για τη µητέρα, όταν φέρνει
στον κόσµο το παιδί της, αλλά και για τον πατέρα για ένα χρονικό
διάστηµα. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση το πρόγραµµα «Ψηφιακή Μέρι-
µνα» ήταν για την ενίσχυση κυρίως των µεγάλων οικογενειών.
Από το πρόγραµµα µπορούσαν να δεχθούν τις υπηρεσίες ψηφια-
κής µέριµνας µε τάµπλετ και υπολογιστές όλες οι εισοδηµατικές
κατηγορίες που λαµβάνουν το Α21.

Ταυτόχρονα προκηρύξαµε δύο χιλιάδες ενενήντα θέσεις στον
δηµόσιο τοµέα που ήταν άνεργοι ειδικών κατηγοριών, τρίτεκνοι
και πολύτεκνοι, που υπάγονται στις προστατευτικές διατάξεις
του ν.2643/1998 σε διάφορες περιφέρειες της χώρας, διαδικασία
που είχε να λάβει η χώρα από τον Δεκέµβριο του 2014. 

Επίσης, ένα µέτρο που διευκολύνει ιδιαίτερα τους γονείς είναι
οι «Νταντάδες της Γειτονιάς» που συγχρηµατοδοτείται από το
ΕΣΠΑ και αφορά και την οικονοµική ενίσχυση των εργαζόµενων
γονέων και ιδίως των µητέρων για φύλαξη βρεφών. Άλλωστε
αυτό ήταν και µέσα στην έκθεση της Διακοµµατικής Επιτροπής
της Βουλής. Είχαµε τότε συµφωνήσει όλες και όλοι. 

Ταυτόχρονα, ήδη επεξεργαζόµαστε ένα εθνικό σχέδιο δράσης
για τη δηµογραφία και την οικογένεια, έχοντας ως βάση τα πο-
ρίσµατα όπως είπαµε της Διακοµµατικής Επιτροπής της Βουλής
για το δηµογραφικό, την Πράσινη Βίβλο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την ενεργό γήρανση και το µακροπρόθεσµο όραµα για
τις αγροτικές περιοχές. Στόχος είναι µετά τη µελέτη των ιδιαίτε-
ρων συνθηκών της χώρας µας να σχεδιαστούν και να υλοποι-
ηθούν ακόµα περισσότερα µέτρα που θα ανταποκρίνονται µε
τρόπο συνεκτικό και ολιστικό στις ανάγκες των ελληνικών οικο-
γενειών, ιδίως δε όταν επιβαρύνονται µε αυξηµένες οικογενει-
ακές υποχρεώσεις, όπως είναι οι µεγάλες οικογένειες,
καλύπτοντας τα υφιστάµενα κενά προστασίας.

Η θεσµοθέτηση της έκπτωσης εισιτηρίου για τα µέλη των τρί-
τεκνων οικογενειών -για τους πολύτεκνους υπάρχει στις µετακι-
νήσεις τους- όσον αφορά τα µέσα µαζικής µεταφοράς, είναι ένα
από τα µέτρα που µελετώνται. Είµαστε σε άµεση συνεργασία µε
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, προκειµένου να γίνει
όσο το δυνατόν πιο άµεσα η υλοποίησή του, καθώς πιστεύουµε
ότι θα συµβάλει θετικά στην ανακούφιση αυτών των οικογενειών
από τα αυξηµένα βάρη τα οποία πράγµατι αντιµετωπίζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χατζηβασι-
λείου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Υπουργέ, και εσάς και τον κ. Χατζηδάκη, που το θέµα αυτό
το έχετε ψηλά στην ατζέντα, αλλά και την ηγεσία του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, που, όπως πολύ σωστά λέτε, δείχνει
ιδιαίτερη ευαισθησία στο ζήτηµα αυτό. Χαίροµαι που το επεξερ-
γάζεστε και οφείλω να αναγνωρίσω και τη δική της προσωπική
δουλειά στο κοµµάτι της δηµογραφίας.

Να ευχαριστήσω, όµως, και το Βήµα της Βουλής και τις επι-
χειρήσεις που ξέρω πολύ καλά και στην πατρίδα µου, τις Σέρρες,
αλλά και στην υπόλοιπη Ελλάδα, ότι από µόνες τους προσφέ-
ρουν διευκολύνσεις και ελαφρύνσεις στις οικογένειες µε τρία
παιδιά, γεγονός που δείχνει ότι η ελληνική κοινωνία µε τρόπο αυ-
τόµατο στηρίζει τη δηµογραφία.

Και πάλι σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Συρεγγέλα,

έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Πολύ σύντοµα να πω ότι το κοµµάτι της δηµογρα-
φίας, επειδή όπως είπαµε είναι ένα εθνικό θέµα το οποίο πρέπει
άµεσα να δούµε και να αντιµετωπίσουµε, θα πρέπει να στηριχτεί
στη συνεργασία όλων µας, είτε είµαστε δηµόσιοι φορείς είτε
είναι ιδιωτικός τοµέας. Bλέπουµε και από τον ιδιωτικό τοµέα,
όπως είπατε, κύριε Χατζηβασιλείου, ότι ήδη έχουν ξεκινήσει προ-
σπάθειες στο πλαίσιο της εταιρικής κοινωνικής ευθύνης για το
κοµµάτι της δηµογραφίας και φυσικά από τις οργανώσεις της
κοινωνίας των πολιτών. Μόνο όταν είµαστε όλες και όλοι µαζί
ενωµένοι, τότε µπορούµε να πετύχουµε τα καλύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.

Συνεχίζουµε µε την ένατη µε αριθµό 258/6-12-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρί-
τση προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα «Η αδράνεια της κυβέρνησης για λήψη µέτρων στήριξης
οδηγεί σε κατάρρευση το εισόδηµα χιλιάδων παραγωγών Κοριν-
θιακής σταφίδας». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, ο κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπήλιος) Λιβανός.

Κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µεταξύ των προϊόντων της πρωτογενούς πα-

ραγωγής που επλήγησαν σφοδρά από την πανδηµία βρίσκεται
εδώ και δύο χρόνια, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, και η στα-
φίδα. Ήδη από την προηγούµενη καλλιεργητική χρονιά, παρα-
γωγοί και συνεταιριστικές οργανώσεις προειδοποιούσαν ότι τα
σηµαντικά αποθέµατα σταφίδας τα οποία είχαν συσσωρευτεί και
είχαν µείνει αδιάθετα θα είχαν σοβαρότατες επιπτώσεις και θα
επηρέαζαν και φέτος τις τιµές παραγωγού. 

Στα περσινά αποθέµατα που παραµένουν σε αποθήκες έρχον-
ται να προστεθούν και οι ποσότητες της φετινής και αυξηµένης
παραγωγής, ενώ οι συνεταιριστικές οργανώσεις που µπορούσαν
µέχρι και πέρυσι να προσφέρουν στήριξη σε οργανωµένους πα-
ραγωγούς, µε αξιοπρεπείς τιµές, φέτος αδυνατούν πλέον λόγω
των συσσωρευµένων αποθεµάτων να ανταποκριθούν σ’ αυτόν
τον ρόλο. 

Οι συνεταιριστικές οργανώσεις, λοιπόν, παρουσιάζουν και τα
µεγαλύτερα αυτή τη στιγµή αδιάθετα αποθέµατα και υφίστανται
και τα πιο ισχυρά πλήγµατα. Συνέπεια όλων αυτών είναι ότι οι
αγρότες παραγωγοί της κορινθιακής σταφίδας παραδίδονται
στα χέρια ιδιωτών εµπόρων, µε δυσµενέστατους όρους διαπραγ-
µάτευσης, µε τους εµπόρους να εκµεταλλεύονται αυτήν την
κρίση η οποία υπάρχει στον κλάδο, µε τη σχεδόν µηδενική ζή-
τηση και την αδυναµία των συνεταιριστικών οργανώσεων να πα-
ρέµβουν.

Έχουν υπάρξει εδώ και µήνες, κύριε Υπουργέ, όλες αυτές οι
προειδοποιήσεις από τους αγρότες, από τις συνεταιριστικές ορ-
γανώσεις. Δυστυχώς, δεν έχουµε δει µέχρι και σήµερα να έχει
υπάρξει κάποια ενέργεια από τη µεριά της Κυβέρνησης, ώστε να
αντιµετωπιστεί αυτό το πολύ µεγάλο πρόβληµα. Γνωρίζετε ότι
προσωπικά δεν µου αρέσουν οι πολύ δραµατικοί τόνοι, αλλά
πρέπει να σας πω ότι αυτή τη στιγµή στη συγκεκριµένη περί-
πτωση δεν µπορώ να µην πω ότι αν υπάρχει µια λέξη που να χα-
ρακτηρίζει την κατάσταση στην οποία βρίσκονται οι
σταφιδοπαραγωγοί στην περιοχή µου στη Μεσσηνία -αλλά και
σε όλους τους νοµούς της Πελοποννήσου, και στην Αχαΐα και
στην Κορινθία και στη Λακωνία και στην Αργολίδα, αλλά και σε
νησιά του Ιονίου-, αυτή τη στιγµή αυτή η λέξη είναι η απόγνωση.
Βρίσκονται, πλέον, σε κατάσταση απόγνωσης είκοσι χιλιάδες
σταφιδοπαραγωγοί και οι οικογένειές τους. 

Ερωτώ, λοιπόν, ευθέως και περιµένουµε µια καθαρή απάντηση
από το Υπουργείο: Σε ποιες ενέργειες προτίθεστε να προβείτε
και µε ποιους τρόπους θα στηρίξετε το εισόδηµα των πληττόµε-
νων παραγωγών; Σχεδιάζετε µαζί µε τα συναρµόδια Υπουργεία -
δεν είναι µόνο δικό σας το ζήτηµα αυτό- να προχωρήσετε στην
απορρόφηση αδιάθετων ποσοτήτων µε το κράτος, να λειτουργεί
ως αγοραστής ύστατης καταφυγής, έτσι ώστε αυτό το εξαίρετο
προϊόν να µπορέσει να συνεχίσει τον δρόµο του και να συνεχίσει
να παράγεται στην ελληνική γη, στην αγροτική παραγωγή, στον
τόπο µας;

Είναι κρίσιµα τα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ. Βρισκόµαστε σε
µια πάρα πολύ δύσκολη συνθήκη. Όλη η κρίση της πανδηµίας
έχει δηµιουργήσει ασφυκτικές συνθήκες στους παραγωγούς.
Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, επιτέλους, να υπάρξουν ενέργειες
από τη µεριά του Υπουργείου και της Κυβέρνησης συνολικά, έτσι
ώστε οι χιλιάδες παραγωγοί της σταφίδας να στηριχτούν σε
αυτές τις εξαιρετικά αντίξοες συνθήκες. Αλλιώς, πολύ φοβάµαι
ότι το µέλλον αυτού του ιστορικού προϊόντος για τη χώρα µας
θα είναι πάρα πολύ αβέβαιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
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Λιβανός, Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ευχαριστώ και τον συνάδελφο, τον κ. Χαρίτση για την ευκαιρία
που µου δίνει να τοποθετηθώ ξανά και από το Βήµα της Βουλής
για το θέµα της σταφίδας. Έχουµε απαντήσει τόσο εγώ όσο και
ο Υφυπουργός ο κ. Στύλιος, τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις, ενώ
έχουµε κάνει πάνω από δέκα συναντήσεις ήδη µε τους παραγω-
γούς και τους συνεταιριστές της σταφίδας για το ζήτηµα αυτό. 

Ουσιαστικά µου δίνετε την ευκαιρία και θα εκµεταλλευτώ τον
χρόνο όχι να τοποθετηθώ για όλα όσα βάλατε στην γραπτή ερώ-
τηση, αλλά για την ουσία της υπόθεσης και για να ξαναπώ άλλη
µια φορά εδώ στην Αντιπροσωπεία το πόσα πράγµατα έχουµε
κάνει ήδη για τη σταφίδα και ίσως να έχουν δηµιουργηθεί κά-
ποιες παρεξηγήσεις, ίσως να έχουν παρερµηνευτεί κάποια πράγ-
µατα και ίσως να µην έχουν επικοινωνηθεί προς τους
πραγµατικούς παραγωγούς αυτά τα οποία έχουν συµβεί.

Ξαναλέω, όπως είχα ξαναπεί, ότι είναι δεδοµένη η απόφαση
της Κυβέρνησης για στήριξη όλων όσοι δοκιµάζονται, όλων των
παραγωγών που δοκιµάζονται σκληρά από τις αλλεπάλληλες κρί-
σεις για όλα τα προϊόντα. Προφανώς το ίδιο ισχύει και για το εµ-
βληµατικό προϊόν της σταφίδας. 

Ξαναλέω, όπως έχω ξαναπεί, ότι έχουµε διασφαλίσει τα χρή-
µατα για να καλύψουµε τη ζηµία που προέρχεται από τις δύσκο-
λες εποχές που ζούµε. Άρα, τα χρήµατα τα οποία χρειαζόµαστε
για να καλύψουµε τους παραγωγούς υπάρχουν, κύριε Χαρίτση
και αυτό θέλω να το µεταφέρετε και εσείς στους παραγωγούς
της Μεσσηνίας. Επειδή πιστεύουµε σε αυτό το εµβληµατικό προ-
ϊόν, όπως είδατε, µεταξύ άλλων και παρά το γεγονός ότι είχαµε
πολλές επί του αντιθέτου αρνητικές εισηγήσεις διατηρούµε και
τη συνδεδεµένη για τη σταφίδα και αυτό είναι πολύ σηµαντικό
για τη συζήτησή µας. 

Είχαµε µία επίµονη θέση κυρίως από την Ένωση του Αιγίου,
αλλά και από την Ένωση Μεσσηνίας όλο το προηγούµενο διά-
στηµα από τότε που ξεκινήσαµε να συζητάµε το θέµα αυτό την
προηγούµενη άνοιξη για απόσυρση, ήταν η θέση τους. Και όταν
εγώ το ήλεγξα, γιατί στην αρχή τους άκουσα, η θέση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής ήταν αρνητική. 

Συγκεκριµένα τον Ιούνιο του ’21 όταν απευθύνθηκα στην αρ-
µόδια διεύθυνση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της DG AGRI µου
απέκλεισαν ρητά και κατηγορηµατικά -και αυτό το έθεσα αµέσως
υπ’ όψιν των Ενώσεων και όσων παραγωγών ερχόντουσαν, γιατί
οι Ενώσεις κυρίως ερχόντουσαν στο τραπέζι των συζητήσεών
µας- τη δυνατότητα να προβούµε σ’ αυτή τη διαδικασία της από-
συρσης των αποθεµάτων. Το έχω πει και στη Βουλή δεν ήταν
δική µου θέση, ήταν η θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διότι αυτό
οδηγεί σε αθέµιτο ανταγωνισµό. 

Συνέχισα και τοποθετήθηκα ο ίδιος στο ανώτατο επίπεδο,
όπως γνωρίζετε και οι δύο γιατί έχετε διατελέσει Υπουργοί, αγα-
πητοί συνάδελφοι, στο ανώτατο συµβούλιο των Υπουργών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εκεί έθεσα πάλι το θέµα του εµβληµατικού
αυτού προϊόντος και µπορώ να σας καταθέσω εδώ µαζί µε άλλα
στα Πρακτικά τη σχετική µου τοποθέτηση. Δεν βγήκε τίποτα.
Επανήλθα και απέστειλα νέο αίτηµα γραπτώς στον αρµόδιο Επί-
τροπο και παράλληλα επικοινώνησαν οι υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου µε τις υπηρεσίες της επιτροπής, όπως είχα πράξει και το
καλοκαίρι που σας είπα πριν και εκ νέου πήραµε απορριπτική
θέση από την DG AGRI. Σε αυτά που θα καταθέσω υπάρχει και η
νέα απόρριψη από το γραφείο του Επιτρόπου Γεωργίας. 

Όπως αντιλαµβάνεστε δυνατότητα απόσυρσης δεν υπάρχει.
Αυτό έλεγα από την αρχή. Άρα, ερχόµαστε έχοντας χάσει κάποι-
ους µήνες να βρισκόµαστε στο ίδιο σηµείο, εκεί που ξεκινήσαµε,
γιατί δεν µας δίνει τη δυνατότητα η επιτροπή να προβούµε στην
απόσυρση.

Τι πρότεινε ως λύση η επιτροπή; Την αξιοποίηση του τριετούς
προγράµµατος για τη διανοµή φρούτων, γάλακτος και λαχανικών
στα σχολεία έτσι ώστε να απορροφήσουµε τα αποθέµατα της
σταφίδας. 

Αυτό είναι κάτι, το οποίο είχαµε εξετάσει εµείς στο Υπουργείο,
πριν µας το πει η επιτροπή, από την πρώτη στιγµή εδώ και µήνες.

Όµως, ο διαγωνισµός ήταν ήδη σε προχωρηµένο στάδιο µε τα
άλλα προϊόντα τα οποία σας προανέφερα. Έχουν βγει οι προκη-
ρύξεις για την υλοποίηση προγράµµατος εδώ και καιρό και κά-
ποιες είναι ήδη στο Ελεγκτικό Συνέδριο για ελέγχους.
Οποιαδήποτε, λοιπόν, ανατροπή κάνουµε τώρα ή την κάναµε και
πριν από µερικούς µήνες, ουσιαστικά θα έθετε σε κίνδυνο όλο
το πρόγραµµα, οπότε θα δηµιουργούσαµε ζήτηµα και στο πρό-
γραµµα αυτό για τα σχολεία. Άρα, και αυτό δεν είναι µια λύση,
την οποία µπορούµε να υλοποιήσουµε. 

Θα σας καταθέσω εδώ τις σχετικές εισηγήσεις της υπηρεσίας
για το θέµα αυτό, του δικού µας Υπουργείου, που είναι αρνητικές
και ακριβώς πιστοποιούν τους κινδύνους να χαθεί όλο το πρό-
γραµµα αυτό για τα σχολεία. 

Επίσης, απευθύνθηκα από την πρώτη στιγµή, σε όλους τους
συναδέλφους µου -αυτό που προτείνετε, δηλαδή, να κάνουµε
τώρα, το έχουµε κάνει εδώ και µήνες- και σε όλα τα συναρµόδια
Υπουργεία για τη δυνατότητα ή την πιθανότητα να απορροφή-
σουν και εκεί σταφίδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Καταθέτω και όλες τις επιστολές που έχω αποστείλει και δυ-
στυχώς δεν έχω λάβει θετικές απαντήσεις από κανέναν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπήλιος) Λιβανός καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε δικαίωµα και δευτερολογίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Όπως αντιλαµβάνεστε –και τα ανέφερα για άλλη µια φορά, για
να είναι συµπυκνωµένα-, έχουµε κάνει όλες τις προσπάθειες που
είναι δυνατές για να λύσουµε αυτό το πρόβληµα. Ζητώ όλο αυτό
το διάστηµα τη συνεργασία των συνεταιρισµών στην κατεύθυνση
που σας λέω και σήµερα και ζητώ, βεβαίως, και τη συµµετοχή σ’
αυτόν τον διάλογο των παραγωγών. Καταλαβαίνω ότι σε πολύ
µεγάλο βαθµό µπορεί να υπήρχε παραπληροφόρηση. Δίνουµε,
λοιπόν, τη δυνατότητα την ερχόµενη Πέµπτη 16 Δεκεµβρίου στις
16:30’, να έρθουν όλοι οι παραγωγοί, όλες οι Ενώσεις Παραγω-
γών. Βεβαίως, να έρθουν και οι Ενώσεις της Ζακύνθου, του Αι-
γίου, της Μεσσηνίας, της Ηλείας και της Κορίνθου, µαζί µε τις
οµάδες παραγωγών, και να συζητήσουµε εκ νέου τις δυνατότη-
τες που υπάρχουν µέσα στο πλαίσιο που µας δίνουν ο νόµος και
κοινοτικός κανονισµός. 

Εάν έχετε κάποια άλλη ιδέα ή διαφωνείτε µε αυτό, παρακαλώ,
στη δευτερολογία σας να µου το πείτε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χαρίτση,

έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επειδή θέλω να είµαι δίκαιος απέναντί σας,

θεωρώ θετικό το γεγονός ότι η συνδεδεµένη ενίσχυση, όπως εί-
πατε -και προφανώς εφόσον το λέτε στην Εθνική Αντιπροσωπεία,
συνιστά δέσµευση της Κυβέρνησης-, που καθιερώθηκε για τη
σταφίδα το 2017 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, παραµένει και
δεν ισχύουν τα δηµοσιεύµατα, τα οποία µιλούσαν για απόσυρση
της σταφίδας από το πρόγραµµα και απένταξή της από το πρό-
γραµµα της συνδεδεµένης. Άρα, αυτό είναι θετικό. 

Από εκεί και πέρα, όµως, εγώ αυτό το οποίο αντιλαµβάνοµαι
είναι ότι ξεκινήσατε την τοποθέτησή σας, λέγοντας ότι λεφτά
υπάρχουν σε σχέση µε την ενίσχυση. Όµως, στη συνέχεια, από
το ιστορικό, το οποίο καλώς κάνατε και το παρουσιάσατε για το
τι έγινε όλους αυτούς τους µήνες σε σχέση µε τη συγκεκριµένη
υπόθεση, κατανοώ -και διορθώστε αν κάνω λάθος- ότι οδηγού-
µαστε σε ένα αδιέξοδο αυτήν τη στιγµή. Θα περιµένω να δω και
τα έγγραφα, τα οποία θα καταθέσετε στα Πρακτικά, όπως εί-
πατε, για να επιβεβαιώσουµε αυτό το οποίο µόλις είπατε βε-
βαίως, ότι και από τη µεριά της DG AGRI της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, δηλαδή, της αρµόδιας Γενικής Διεύθυνσης, έχει απα-
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γορευτεί ουσιαστικά να υπάρξει η διαδικασία της απόσυρσης.
Αυτό, εφόσον επιβεβαιώνεται, δείχνει και τις ευθύνες που υπάρ-
χουν και σε ευρωπαϊκό επίπεδο γι’ αυτό το πρόβληµα. 

Από εκεί και πέρα, όµως, θεωρώ ότι εδώ πρέπει η Κυβέρνηση
να εξαντλήσει κάθε δυνατότητα να βρεθεί µια λύση. Δεν µπορεί,
για παράδειγµα, τα συναρµόδια Υπουργεία, σε ένα τόσο σοβαρό
ζήτηµα να µην αναλαµβάνουν και αυτά τις ευθύνες τους. Πρέπει
η Κυβέρνηση κεντρικά να πάρει µια απόφαση, αν θα στηρίξει
αυτό το προϊόν, αν θα χρησιµοποιήσει -εφόσον δεν υπάρχει ευ-
ρωπαϊκή δυνατότητα-, για παράδειγµα, εθνικά κονδύλια περισ-
σότερα για να στηρίξει τους παραγωγούς.

Τα λέω αυτά, κύριε Υπουργέ, γιατί πρέπει να σας πω ότι αυτή
τη στιγµή, η κατάσταση την οποία βιώνουν οι παραγωγοί είναι
πραγµατικά µια κατάσταση πρωτοφανής, µια κατάσταση ασφυ-
κτική. Συνυπολογίστε ότι µαζί µε τη µεγάλη κρίση που έχει δηµι-
ουργήσει η πανδηµία έχουµε την ίδια στιγµή και την κρίση της
ακρίβειας. Εννοώ, της ακρίβειας στην παραγωγή. 

Ελπίζω εσείς τουλάχιστον να µην συµφωνείτε µε την τοποθέ-
τηση του συναδέλφου σας Υπουργού Ανάπτυξης ότι δεν υπάρχει
ακρίβεια. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το κόστος παραγωγής
αυτή τη στιγµή έχει εκτοξευτεί και αυτό αφορά και το πετρέλαιο,
αφορά και το ηλεκτρικό ρεύµα, αφορά όµως και τις πρώτες ύλες
που χρησιµοποιούν οι παραγωγοί, αφορά και τα λιπάσµατα. 

Οι παραγωγοί, λοιπόν, αντιµετωπίζουν µία πρωτοφανή κατά-
σταση, λόγω αυτών των πολλαπλών ταυτόχρονων κρίσεων και
της πανδηµίας, άρα και στο ζήτηµα της αγοράς και της ζήτησης
προϊόντος, αλλά και στο ζήτηµα της παραγωγής. Δεν µπορεί, λοι-
πόν, εδώ η Κυβέρνηση, το κράτος, η πολιτεία να µην προστρέξει
και να ενισχύσει αυτούς τους παραγωγούς. 

Είναι σηµαντικό, θετικό ότι γίνεται αυτή η σύσκεψη που λέτε
στο Υπουργείο αυτήν τη βδοµάδα. Τώρα λοιπόν πρέπει σ’ αυτή
τη σύσκεψη να παρουσιαστούν από τη µεριά σας συγκεκριµένες
προτάσεις. Πώς θα το αντιµετωπίσουµε αυτό το πρόβληµα; Τι
θα γίνει; Θα αναλάβουν και τα άλλα υπουργεία τις ευθύνες τους;
Θα αναλάβει και το Υπουργείο Οικονοµικών την ευθύνη να ενι-
σχύσει αυτό τον κλάδο; 

Και πρέπει να σας πω ότι, επειδή φαντάζοµαι το ξέρετε, το
σταφιδικό ζήτηµα -όσοι διαβάζουν και λίγο την οικονοµική ιστο-
ρία αυτού του τόπου- απασχολεί το ελληνικό κράτος, αλλά ειδικά
τις περιοχές τις δικές µας, τη Μεσσηνία, αλλά και όλη την Πελο-
πόννησο, ήδη από τα τέλη του 19ου αιώνα. Γιατί γίνεται αυτό;
Γιατί µιλάµε για ένα προϊόν το οποίο επηρεάζει συνολικά την το-
πική οικονοµία. Δεν είναι απλώς και µόνο ένας κλάδος ο οποίος
πλήττεται. 

Μέσα από τη σταφίδα ουσιαστικά δηµιουργείται µια κρίση
πολύ ευρύτερη για την τοπική οικονοµία και γι’ αυτό σας κατα-
θέτω και τις επιστολές από το Επιµελητήριο Μεσσηνίας και από
την Ένωση Μεσσηνίας, ακριβώς για να καταδείξω τις ευρύτερες
προεκτάσεις που έχει αυτή η κρίση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι απαραίτητο η Κυβέρνηση να συνειδητοποιήσει πόσο σο-
βαρό είναι αυτό το πρόβληµα. Αφορά τους ίδιους τους παραγω-
γούς και τις οικογένειές τους, που όπως είπα και πριν είναι σε
απόγνωση. Αφορά όµως και το σύνολο της τοπικής οικονοµίας,
γιατί µέσα σε συνθήκες πολλαπλών και επάλληλων κρίσεων, της
πανδηµίας, της ακρίβειας, του ενεργειακού κόστους, έρχεται να
προστεθεί και αυτή η κρίση η οποία δηµιουργεί εξαιρετικά ασφυ-
κτικές συνθήκες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Παρακαλώ λοιπόν πολύ στη σύσκεψη που θα γίνει και στο
Υπουργείο σας να παρουσιαστούν συγκεκριµένες ρεαλιστικές
προτάσεις, οι οποίες κατά τη γνώµη µου πρέπει να αφορούν και
την αξιοποίηση εθνικών κονδυλίων. Πρέπει να υπάρξει γι’ αυτό
µια συζήτηση µε τα συναρµόδια υπουργεία, εφόσον λέτε –και
δεν έχω κανένα λόγο να το αµφισβητήσω- ότι από τη µεριά των
ευρωπαϊκών προγραµµάτων και της Ευρώπης δεν µπορεί να
υπάρξει στήριξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Χαρίτση. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Να αξιοποιηθούν εθνικά κονδύλια, αλλιώς
πολύ φοβάµαι ότι η καλλιέργεια αυτού του εθνικού προϊόντος
οδηγείται όχι µόνο για το σήµερα, αλλά και για το αύριο, σε µια
πάρα πολύ αβέβαιη και επισφαλή προοπτική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Όπως γνωρίζετε, υπάρχουν και άλλα προϊόντα που δέχονται
αυτή την πίεση λόγω των πολλαπλών κρίσεων. Σε όλα τα προ-
ϊόντα, εµείς όσο µπορούµε και όσο επιτρέπουν οι δηµοσιονοµι-
κές συνθήκες διασφαλίζουµε τη στήριξη των αγροτών και των
παραγωγών. Εκεί που µπορούµε, κάνουµε αυτό που µπορούµε
και µας επιτρέπουν οι δυνατότητές µας. 

Ο κύριος Αντιπρόεδρος, φερ’ ειπείν, που ασχολείται πολύ µε
τα αγροτικά, µάς λέει πολύ συχνά ότι δεν κάνουµε το παν δυνα-
τόν, και θα µπορούσαµε να κάνουµε περισσότερα. Το αντιλαµ-
βάνοµαι. Οι δυνατότητες που έχουµε είναι περιορισµένες και σε
αυτό το πλαίσιο δουλεύουµε.

Για τη σταφίδα, λοιπόν, θα µπορούσαµε να ακολουθήσουµε
την οδό της στήριξης των παραγωγών, όπως έχουµε κάνει σε
όλα τα άλλα προϊόντα. Εδώ τα πράγµατα έχουν µπερδευτεί, διότι
υπάρχει το απόθεµα στην Ένωση του Αιγίου και έχει µπλοκαρι-
στεί η συζήτηση, όχι γιατί εµείς δεν θέλουµε ή δεν έχουµε τη δυ-
νατότητα να καλύψουµε τη ζηµιά των παραγωγών, αλλά διότι δεν
έχει τη δυνατότητα η πολιτεία αυτή τη στιγµή να απορροφήσει -
να πάρει, όπως σας είπα πριν και αποδεικνύεται από τα έγγραφα-
το απόθεµα από την Παναιγιάλειο. 

Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα και αν είχαµε οδηγηθεί στη
λύση που εγώ πρότεινα από την αρχή, την οποία θα επαναλά-
βουµε και την Πέµπτη για να βρούµε όλοι µαζί µία λύση, πιστεύω
ότι δεν θα ήµασταν εδώ που βρισκόµαστε. Πάντως τα χρήµατα
έχει διασφαλιστεί ότι υπάρχουν για να καλύψουν τη ζηµιά των
παραγωγών, στο βαθµό που µπορούν. 

Θέλω, όµως, να πω, για να αποδείξω και το µέτρο εκτός από
την συνδεδεµένη, ότι οι παραγωγοί της κορινθιακής σταφίδας
έχουν ήδη λάβει επιστρεπτέες προκαταβολές 10 εκατοµµυρίων
ευρώ τώρα. Επίσης, οι µεταποιητικές επιχειρήσεις έχουν λάβει
3 εκατοµµύρια ευρώ. Παράλληλα, ο ΟΠΕΚΕΠΕ αποδέχθηκε το
αίτηµα να υπάρξει παράταση της προθεσµίας παράδοσης του
προϊόντος για τη λήψη συνδεδεµένης ενίσχυσης για τους παρα-
γωγούς ως τον Ιανουάριο και για τους µεταποιητές ως τις 18-2-
2022, έτσι ώστε να δώσουν πρώτα το προϊόν για να ισχύσει η
συνδεδεµένη. Και η Παναιγιάλειος Ένωση έχει λάβει 350.000
ευρώ ως επιστρεπτέα προκαταβολή και 386.000 ως επιδότηση
τόκων. Επίσης, το Ταµείο Εγγυοδοσίας, το οποίο έχουµε δηµι-
ουργήσει για να ενισχύσει τους παραγωγούς και τις επιχειρή-
σεις, έχει ήδη δανειοδοτήσει 7,5 εκατοµµύρια ευρώ στην
Παναιγιάλειο. 

Θέλω να πω, δηλαδή, µε όλα αυτά ότι εµείς βρισκόµαστε
δίπλα στο πρόβληµα. Απλά, πρέπει να µας εµπιστευθούν και οι
ενώσεις της Μεσσηνίας και του Αιγίου στο ότι αυτό που τους
λέµε ισχύει, όπως αποδεικνύεται και από όλα τα έγγραφα. 

Άρα, µε πολύ µεγάλη χαρά την Πέµπτη θα δεχθούµε στο
Υπουργείο και το Επιµελητήριο Μεσσηνίας, στο οποίο αναφερ-
θήκατε, και την Ένωση της Μεσσηνίας και βεβαίως -σας το ξα-
ναλέω και να τους παροτρύνετε- τις οµάδες παραγωγών της
Μεσσηνίας και των άλλων νοµών, για να δούµε όλοι µαζί πώς
µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε τα χρήµατα που έχουµε βάλει
στην µπάντα ακριβώς για τους παραγωγούς της σταφίδας. 

Είναι δεδοµένο ότι γνωρίζουµε την ιστορία και γνωρίζουµε
πολύ καλά ποια ήταν η θέση της σταφίδας. Πάνω απ’ όλα, όµως
-γιατί η ιστορία είναι ιστορία- εµάς µας ενδιαφέρει το προϊόν,
γιατί είναι ένα super food το οποίο θέλουµε να αναπτύξουµε. Τα
είπα και την προηγούµενη φορά στη Βουλή και τα έχω πει και
στους ίδιους τους παραγωγούς. 

Άρα, εάν εξαλείψουµε αυτές τις παρεξηγήσεις που έχουν γίνει,
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οι οποίες έχουν προκύψει από ανθρώπους οι οποίοι δεν ενδια-
φέρονται όσο ενδιαφέρονται οι ίδιοι οι παραγωγοί, οι ενώσεις,
οι συνεταιρισµοί και το Υπουργείο, τότε νοµίζω ότι θα µπορέ-
σουµε να βρούµε όλοι µαζί µια λύση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 259/6-12-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σταύρου Αραχωβίτη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Σε
κίνδυνο η συνέχεια της αγροτικής παραγωγής».

Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε να συζητάµε την επίκαιρη ερώ-

τηση αυτή για την ακρίβεια ένα διήµερο µετά το διήµερο των
πολύ ισχυρών βροχοπτώσεων κυρίως στη δυτική Ελλάδα, που
έπληξαν και κατέκλυσαν καλλιέργειες, εξαφάνισαν µηχανήµατα,
µπήκαν στις σταβλικές εγκαταστάσεις και είχαµε απώλεια τόσο
ζωοτροφών και υποδοµών όσο και ζώων. Φαντάζοµαι ότι θα
ενεργοποιηθούν άµεσα οι µηχανισµοί. 

Αυτό έρχεται µέσα σε µια χρονιά που έχουµε µία σειρά από
προβλήµατα, ίσως στη χειρότερη χρονιά για την πρωτογενή πα-
ραγωγή, όπου εκτός από τα καιρικά φαινόµενα, ξεκινώντας από
τον Φλεβάρη του 2021 µεσούσης της πανδηµίας, αλλά φτάνον-
τας και στον Σεπτέµβριο που έχουµε το µεγάλο κύµα ακρίβειας,
η πρωτογενής παραγωγή πραγµατικά απειλείται. 

Και για να δείτε πόσο µπροστά είµαστε και ότι αυτό που σας
λέµε και φωνάζουµε δεν έχει να κάνει µε το να είµαστε αρεστοί
σε κάποιους και κυρίως στην Κυβέρνηση -ο ρόλος της Αντιπολί-
τευσης δεν είναι να είναι αρεστή, αλλά να µεταφέρει την αγω-
νία- σας λέµε το εξής. Αυτές τις µέρες για το θέµα που συζητάµε
σήµερα εδώ συγκαλείται το Συµβούλιο Υπουργών ακριβώς µε το
ζήτηµα της επισιτιστικής κρίσης λόγω του κόστους και λόγω της
πανδηµίας. Αυτό που συζητάµε δηλαδή τώρα, συζητάται αυτή
την ώρα στο Συµβούλιο Υπουργών. 

Μετά, λοιπόν, την πληρωµή της βασικής ενίσχυσης, που ήταν
πράγµατι η χειρότερη των τελευταίων χρόνων, και έρχεται σε
λίγες µέρες η εξόφληση της βασικής και η πράσινη ενίσχυση,
που ελπίζουµε να µην είναι όπως ήταν η προκαταβολή, να έχουν
γίνει οι διορθώσεις, έχουµε ταυτόχρονα το θέµα της ακρίβειας,
που, όπως καλά γνωρίζετε, η τιµή του πετρελαίου έχει σχεδόν
διπλασιαστεί. Η τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας, µε τη ρήτρα ανα-
προσαρµογής, έχει σχεδόν τριπλασιαστεί. Ταυτόχρονα, είµαστε
η πρωταθλήτρια χώρα σε ακρίβεια στην κιλοβατώρα στο ηλε-
κτρικό ρεύµα.

Όσον αφορά τις ζωοτροφές, ξέρουµε και ξέρετε καλά ότι
έχουν αυξηθεί από 30% µε 40% και σε κάποιες περιοχές φτάνει
το 70%. Έχουµε και το βασικό πρόβληµα µε τα λιπάσµατα, όπου
σύµφωνα µε τα στοιχεία του «BLOOMBERG» -τα οποία θα κατα-
θέσω για τα Πρακτικά- η τιµή της αµµωνίας, ενός φθηνού, κατά
τα άλλα λιπάσµατος, βασικού για την παραγωγή πηγής αζώτου,
στις αρχές του 2009 ήταν στα 210 δολάρια ο τόνος και έχει ξε-
περάσει τα 900 δολάρια αυτή τη στιγµή. Από τα 210 στα 900 δο-
λάρια η τιµή της αµµωνίας. Θα σας το καταθέσω για τα
Πρακτικά. 

Ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Ποια είναι τα µέτρα που έχετε
λάβει µέχρι τώρα, αν τα θεωρείτε ικανοποιητικά και τι προτίθεστε
να κάνετε έτσι ώστε να µην αντιµετωπίσουµε επισιτιστική κρίση
την επόµενη χρονιά. Γιατί τώρα βρισκόµαστε στην εποχή όπου
προγραµµατίζονται οι σπορές και οι καλλιέργειας της επόµενης
χρονιάς. Άρα, µπροστά µας έχουµε την απειλή της επισιτιστικής
κρίσης.

Και τέλος, να µας πείτε αν υπάρχει ένα πλέγµα µέτρων και
ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα που εκτείνονται. Γιατί, όπως θα
πούµε και στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό, φαίνεται ότι
µέσα στον προϋπολογισµό τέτοια δέσµη δεν έχει υπάρξει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κατ’ αρχάς, για τις νέες καταστροφές στη δυτική Ελλάδα, που
όπως βλέπουµε όλοι βάλλεται συνεχώς από τα φαινόµενα που
προκύπτουν από την κλιµατική κρίση, ξέρετε πολύ καλά ότι
έχουµε άµεση παρέµβαση συνεχώς και δηµιουργούµε λύσεις
µέσα από την κρατική αρωγή, σε όλα τα επίπεδα, σε ταχύτατο
χρονικό διάστηµα, ενώ παλαιότερα γνωρίζετε πόσο αργούσαν
αυτά. 

Εχθές και µετά τις βροχοπτώσεις που δηµιούργησαν όλα αυτά
τα προβλήµατα, τόσο εγώ όσο και ο συνάδελφος ο κ. Στυλιανί-
δης πήγαµε σε όλα τα σηµεία των µεγάλων καταστροφών, που
ήταν ιδιαίτερα στην πατρίδα µου την Αιτωλοακαρνανία, και στη
συνέχεια µε το σύνολο των δηµάρχων και τον Περιφερειάρχη και
τους αρµόδιους Αντιπεριφερειάρχες και τους τεχνικούς παρά-
γοντες της Περιφέρειας, αλλά και του Υπουργείου Υποδοµών,
κάναµε µία σύσκεψη στην οποία βάλαµε το πλάνο για το πώς θα
αντιµετωπίσουµε και αυτή τη φυσική καταστροφή. 

Τα πρώτα µέτρα τα οποία θα ληφθούν αφορούν στην άµεση
ανακούφιση, αφορούν σε άλλα Υπουργεία. Στο δικό µας κοµµάτι,
όπως και στις προηγούµενες φυσικές καταστροφές, µόλις είναι
επιτρεπτό -ακόµα και από σήµερα εκεί που µπορούν- θα πάνε οι
ελεγκτές του ΕΛΓΑ, θα κοιτάξουν να δουν τις καταστροφές και
στη συνέχεια θα εκτιµήσουµε και µε την ταχεία διαδικασία που
ακολουθούµε –όχι αυτή που ακολουθούσατε εσείς που έπαιρνε
τρία χρόνια- θα αποζηµιώσουµε τους ανθρώπους αυτούς για τις
απώλειές τους. 

Τώρα ως προς το κοµµάτι της ερώτησής σας, θέτετε ένα
πραγµατικό ζήτηµα το οποίο κανείς δεν µπορεί να µην βλέπει
µπροστά του. Ο πρωτογενής τοµέας πρώτος βάλλεται από τις
δίδυµες κρίσεις, από τον κορωνοϊό και την ενεργειακή κρίση.
Όµως, ειλικρινά, κύριε Αραχωβίτη, όσο κι αν προσπαθείτε να πεί-
σετε την κοινωνία, νοµίζω ότι δεν πείθετε τον ίδιο σας τον εαυτό
όταν έρχεστε και λέτε ότι γι’ αυτή την κρίση ευθύνεται µία ελλη-
νική κυβέρνηση. Όχι η δική µας, η οποιαδήποτε. 

Αυτή είναι µια διπλή εισαγόµενη κρίση η οποία έρχεται και την
αντιµετωπίζουν όλες οι χώρες του κόσµου. Γνωρίζετε πολύ καλά
ότι η ελληνική Κυβέρνηση έχει κάνει ό,τι είναι ανθρωπίνως δυ-
νατό για να αντιµετωπίσει αυτό το πρόβληµα. Αναγνωρίζω, βε-
βαίως, ότι υπάρχει πρόβληµα τόσο στην ενέργεια όσο
συνεπακόλουθα και στις πρώτες ύλες, το οποίο προσπαθούµε
να αντιµετωπίσουµε και να στηρίξουµε τους παραγωγούς µας. 

Ξέρετε επίσης ότι η Ελλάδα, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, µε εκείνον µπροστάρη, είναι µεταξύ των δύο πρώτων
χωρών που ζήτησαν τέτοια µέτρα και εφάρµοσαν τέτοια µέτρα
στην Ευρώπη και ταυτόχρονα, τα αναπροσαρµόζει ανάλογα µε
τις εξελίξεις.

Γνωρίζετε, κιόλας, πολύ καλά, διότι το γνωρίζουν όλοι οι Έλ-
ληνες πολίτες, ακόµα και αυτοί που σας ψήφισαν στις τελευταίες
εκλογές, ψήφισαν ΣΥΡΙΖΑ, ότι κάνουν τον σταυρό τους όλοι που
χειρίζεται αυτή την κρίση ο Μητσοτάκης και δεν τη χειρίζεται ο
Καµµένος µε τον Τσίπρα, που χειρίζεται αυτήν την κρίση η ηγε-
σία του Υπουργείου Υγείας και η ηγεσία του Υπουργείου Οικο-
νοµικών και όχι ο κ. Πολάκης που θα την χειριζόταν αν ήσασταν
εσείς στην εξουσία. 

Επίσης, γνωρίζετε ότι απλώσαµε ένα δίχτυ κοινωνικής προστα-
σίας 40 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε όλη αυτή τη διάρκεια. Και
γνωρίζετε ότι επειδή απλώσαµε αυτό το δίκτυ κοινωνικής συνο-
χής τους προηγούµενους µήνες, είχαµε τη δυνατότητα να είµα-
στε πρωταθλητές στην ανάκαµψη, πράγµα το οποίο φάνηκε
έντονα στο τρίτο τρίµηνο και θα φανεί, επίσης, στο τέταρτο και,
άρα, να φύγουµε από αυτόν τον φαύλο κύκλο. 

Επίσης, γνωρίζετε ότι συνεργαζόµαστε µε όλα τα συναρµόδια
Υπουργεία για να ανακουφίσουµε τους παραγωγούς µας για το
ζήτηµα της αύξησης στην ενέργεια και στις πρώτες ύλες. 

Και, βεβαίως, δεν µας έχετε πει ποτέ τι κάνατε εσείς πέντε χρό-
νια που ήσασταν στο τιµόνι αυτού του Υπουργείου ακριβώς για
να στηρίξετε την παραγωγή ζωοτροφών και πρώτων υλών στη
χώρα µας. 

Όµως, κύριε Αραχωβίτη, θα σας απαριθµήσω τώρα τι έχουµε
κάνει εµείς αυτές τις εβδοµάδες και τι δεν έχετε ψηφίσει εσείς.
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Όχι µόνο δεν προτείνετε τίποτα, αλλά τα µέτρα ανακούφισης
που φέρνουµε εµείς, εσείς τα καταψηφίζετε. 

Πρώτο, λοιπόν, θεωρείτε λίγο το µέτρο της επιστροφής του
ειδικού φόρου κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέλαιο. Σωστά; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Μάλιστα. Και δεν το ψη-
φίσατε. Σωστά; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Μπράβο. Εσείς, λοιπόν,
θεωρείτε ότι αυτό που θα δώσουµε εµείς από την 1η του µήνα,
το οποίο καταργήσατε εσείς -για να καταγραφεί πάλι στα Πρα-
κτικά, εσείς το καταργήσατε- έρχεστε τώρα και το καταψηφίζετε.

Δεύτερον, από 1η Οκτωβρίου ισχύει το µειωµένο ΦΠΑ από 13%
σε 6%. Ούτε αυτό το ψηφίσατε.

Τρίτον, για το ρεύµα: Προβλέψαµε σηµαντικές ελαφρύνσεις
για τους χρήστες χαµηλής τάσης από τις οποίες επωφελούνται
και οι αγρότες. Ξεκίνησαν το µήνα Σεπτέµβρη και ενδεικτικά ανα-
φέρω ότι τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο οι ελαφρύνσεις θα
φτάσουν τα 130 µε 150 ευρώ ανά κιλοβατώρα. Ούτε αυτό το ψη-
φίσατε. Για τη µέση τάση και συγκεκριµένα για τις αγροτικές επι-
χειρήσεις, προβλέψαµε την αναστολή από 1η Νοέµβρη έως και
31 Μαρτίου του 2022, µε δυνατότητα παράτασης της καταβολής
χρεώσεων Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας. Ούτε αυτό το στηρίξατε.
Από τις 5 Αυγούστου η ΔΕΗ παρέχει έκπτωση ενέργειας που
ανέρχεται σε 50% στα αγροτικά τιµολόγια. Ούτε αυτό το στηρί-
ζετε.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά σχετικά έγγραφα του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και της ΔΕΗ για να τα µελετήσουµε µπας και αλ-
λάξετε τη γνώµη σας.

Αυξήσαµε, επίσης, τον Ιούνιο τα κιλοβάτ στο αγροτικό φωτο-
βολταϊκό και φροντίσαµε να αποτελούν αγροτική εκµετάλλευση
οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας έως 500 KW από 100 που ήταν
πριν. Έτσι, όπως αντιλαµβάνεστε, αυξάνουµε το αγροτικό εισό-
δηµα και µειώνουµε το κόστος παραγωγής. Ούτε αυτό, κύριε
Αραχωβίτη, το ψηφίσατε. Ούτε αυτό σας αρέσει. 

Μετά από όλα αυτά, λοιπόν, έρχεστε σήµερα, µε αυτόν τον
τρόπο που πολιτεύεστε, και µας λέτε ότι έχουµε πάρει λίγα και
αργά ανεπαρκή µέτρα για την αντιµετώπιση αυτού του εισαγόµε-
νου –επαναλαµβάνω- προβλήµατος, το οποίο έχει προκύψει. Νο-
µίζω ότι µε αυτή σας την στρατηγική απλά επιβεβαιώνετε ότι
είσαστε ένα κόµµα της στείρας άρνησης, χωρίς ουσιαστικές προ-
τάσεις, που προσπαθείτε να ψαρέψετε στα ρηχά και να εκµεταλ-
λευτείτε αυτή την πραγµατική κρίση, που βάλλει κατά των
αγροτών µας, για να κερδίσετε µικροκοµµατικά οφέλη. Είµαι βέ-
βαιος ότι καταλαβαίνετε το λάθος σας και έστω και την τελευταία
στιγµή θα µπορούσατε να έρθετε και να πείτε: Στηρίζουµε, ρε
παιδί µου, κάποια από αυτά τα µέτρα που θεωρούµε ότι είναι
σωστά και προτείνουµε και άλλα τόσα. Εδώ είµαστε να σας ακού-
σουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αραχωβίτη,
έχετε τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τώρα να σας πω ότι µε απογοητεύσατε µε την

απάντησή σας; Περίµενα να µας πείτε κάτι που δεν ξέραµε. Το
ότι κυβερνάτε να µας πείτε, γιατί µάλλον αυτό το έχετε ξεχάσει.
Νοµίζετε ότι κυβερνάει ακόµα ο Πολάκης, ο οποίος, ειρήσθω εν
παρόδω, µιας και το αναφέρατε, για τα µονοκλωνικά που τώρα
πανηγυρίζετε, το προτείνει εδώ και µήνες. 

Αν κυβερνούσε, λοιπόν, o ΣΥΡΙΖΑ και ο Πολάκης, τα µονοκλω-
νικά θα ήταν ήδη εδώ. Και σίγουρα σε κάθε περίπτωση δεν θα
είχαµε επτάµισι χιλιάδες λιγότερους υγειονοµικούς στην υγεία,
εν µέσω πανδηµίας, που υπηρετούν επί των ηµερών σας. Αλλά
δυστυχώς δεν κυβερνάµε, τι να κάνουµε. Κυβερνάτε εσείς. 

Μας είπατε τώρα για µέτρα. Μας είπατε µάλλον ότι η κρίση
είναι διεθνής, άρα «τι να κάνουµε, ρε παιδιά, θα περιµένουµε να
περάσει». Μας είπατε επίσης ότι δεν έκανε τίποτα ο ΣΥΡΙΖΑ. Θα
σας θυµίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ στη θητεία του το ηλεκτρικό ρεύµα µει-
ώθηκε κατά 12% µεσοσταθµικά σε έναν δηµόσιο οργανισµό
ενέργειας, αυτόν που, αν θυµάστε, πουλήσατε και µε προίκα πριν

από λίγες µέρες.
Επίσης, να δούµε και τι κάνατε. Να µην πούµε για τη στήριξη

των αγροτών, µε όλα τα µέτρα, για την κανονικότητα στις πλη-
ρωµές, για τις αναδροµικές πληρωµές που έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ, για
τα τρία αφορολόγητα επάνω στον δικό σας νόµο, τον 4172, γιατί
εσείς είχατε ξανακυβερνήσει, αν θυµάστε. Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ πρώτη
φορά κυβέρνησε τεσσεράµισι χρόνια. Δεν είχε κυβερνήσει πριν,
αν θυµόµαστε. Και µάλιστα, µια και αναφερθήκατε στον ειδικό
φόρο κατανάλωσης και νοµίζετε ότι ο κόσµος ξεχνάει, θα σας
πω ότι ψηφίστηκε η κατάργησή του το καλοκαίρι του 2015 µε 222
ψήφους, άρα και τις δικές σας ψήφους. 

Όµως, να πούµε το εξής, ότι µιλήσατε για µέτρα. Τα µέτρα
κατ’ αρχάς που µας παρουσιάσατε δεν φτάνουν στον κόσµο και
δεν αντιµετωπίζουν το πρόβληµα, αυτό σας λέµε. Για παρά-
δειγµα, µιλάτε για πάγωµα -ψηφίσατε την προηγούµενη εβδο-
µάδα- αναστολή των χρεώσεων ΥΚΩ στους λογαριασµούς
ρεύµατος. Αυτό αφορά µόλις το 5% του τιµολογίου των αγρο-
τών, µόλις το 5% του συνολικού τιµολογίου και µιλάτε για ανα-
στολή, όχι για κατάργηση ή οτιδήποτε άλλο. Δηλαδή το 5% του
τιµολογίου το αναστέλλετε για µερικούς µήνες. Αυτό το θεωρείτε
στήριξη; Τώρα σοβαρά µιλάµε; Αυτή είναι η στήριξη που δίνετε; 

Μιλάτε επίσης για έναν ΕΛΓΑ, ο οποίος να σας θυµίσω την κα-
τάσταση του οργανισµού το 2014-2015, έναν οργανισµό που είχε
οφειλές χρόνια πίσω. Οι οφειλές εξοφλήθηκαν όλες, µπήκε τάξη
στις πληρωµές και στις εκτιµήσεις του ΕΛΓΑ, οι αποζηµιώσεις δί-
νονταν στην ώρα τους. Και µάλιστα να σας θυµίσω ότι όταν πλη-
ρώναµε 70% προκαταβολή, φωνάζατε. Τώρα που νοµοθετείτε το
40%, θέλετε συναίνεση; Θέλετε συναίνεση στο 40%, όταν φωνά-
ζατε εσείς στο 70%; 

Σας παραδώσαµε έναν οργανισµό µε µία αναλογιστική µελέτη
έτοιµη. Πού είναι η αναλογιστική, κύριε Υπουργέ, για την αλλαγή
του κανονισµού; Συνεχίζετε µε έναν κανονισµό της δεκαετίας του
’80. Ξεκινήσαµε στα τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνήσαµε ανα-
λογιστική µελέτη για την αλλαγή του κανονισµού. Πού είναι η
αναλογιστική; Και καλά ο προκάτοχός σας είχε τις ιδεοληψίες
του, πίστευε ότι θα τα λύσει όλα η ιδιωτική ασφάλιση. Εσείς, που
θεωρείστε ένας άνθρωπος µε ευρύτερο πνεύµα, γιατί δεν συνε-
χίζετε έστω αυτό που ξεκίνησε; 

Μας ζητάτε εµάς συναίνεση; Κατηγορείτε εµάς για συναίνεση;
Αν σας πειράζει η σκληρή Αντιπολίτευση, µε προτάσεις, µε θέ-
σεις, µε κριτική, δεν είναι πρόβληµα δικό µας αυτό. Αλλού πρέπει
να κοιτάξετε. Εµείς είµαστε εδώ. Σε κάθε περίπτωση, ξέρετε ότι
είµαστε ανοιχτοί στον διάλογο. Ό,τι καταθέτουµε είναι τεκµηριω-
µένο. Καταθέτουµε προτάσεις και δεν είναι ώρα για κοκοροµα-
χίες εδώ. Εδώ µεταφέρουµε την αγωνία, δεν είµαστε εδώ για να
είµαστε αρεστοί σε κανέναν. Μεταφέρουµε την αγωνία του κό-
σµου. Πείτε στον κόσµο, λοιπόν, όπως λέει ο συνάδελφός σας,
ο κ. Γεωργιάδης, ότι η κρίση είναι εισαγόµενη και πού θα πάει,
θα περάσει. Αυτό πείτε του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο, αλλά θερµή παράκληση να τηρήσουµε
τα όρια του χρόνου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Έχετε δίκιο, αλλά λόγω
έλλειψης επιχειρηµάτων ο κύριος συνάδελφος ανοίγει πολλά
άλλα θέµατα εκτός της ερωτήσεως. 

Επί της ουσίας, αυτό που καταλαβαίνω είναι ότι µας λέτε τώρα
εδώ στη συζήτησή µας ότι πήραµε µέτρα, αλλά αυτά δεν είναι
αρκετά. Είναι σαφές ότι προσπαθούµε συνεχώς, δουλεύουµε
νυχθηµερόν για να µπορέσουµε µέσα στα δηµοσιονοµικά πλαί-
σια να βρίσκουµε συνέχεια καλές λύσεις. Όµως, κύριε Αραχω-
βίτη, εµείς πήραµε κάποια µέτρα. Γιατί δεν τα στηρίξατε αυτά;
Γιατί έχετε µια στείρα αντιπολιτευτική θέση και λέτε «αυτά είναι
λίγα, δεν φτάνουν, αλλά τα καταψηφίζουµε και αυτά»; 

Ξαναλέω, για να είµαστε καθαροί, προφανέστατα, και το κα-
ταλαβαίνουν οι πάντες αυτό, αυτή είναι µια παγκόσµια κρίση που
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εισάγεται και στη χώρα µας. Δεν λέµε όµως, και δεν λέω βεβαίως
εγώ αυτήν τη στιγµή στη συζήτησή µας, ότι εµείς περιµένουµε
να περάσει η κρίση. Κάνουµε τα πάντα για να προσπαθήσουµε
να ενισχύσουµε αυτό το πλέγµα που έχουµε των 40 δισεκατοµ-
µυρίων όλο αυτό το διάστηµα µε άλλες κινήσεις αυτήν τη στιγµή,
για να στηρίξουµε την κοινωνική συνοχή και να στηρίξουµε τους
Έλληνες και τις Ελληνίδες παραγωγούς. Εσείς δεν συµµετέχετε
σε αυτήν τη στήριξη. 

Τοποθετηθήκατε και είπατε συνολικά για διάφορα ζητήµατα
προφανώς γιατί δεν έχετε επιχειρήµατα για την ουσία της συζή-
τησης. Να πω απλά εγώ τι κατάλαβα. Εκτός του ότι δεν έχετε
κάτι να προτείνετε, για να στηρίξουµε τους παραγωγούς µας, ότι
στηρίζετε τη λογική Πολάκη. Με γεια σας µε χαρά σας, όµως δεν
τη θέλει η ελληνική κοινωνία και αυτό είναι δεδοµένο. 

Επίσης τι κατάλαβα; Ότι έχετε µπερδευτεί λίγο για το τι ΕΣΥ
αφήσατε και το τι ΕΣΥ έχουµε σήµερα. Και έχετε µπερδευτεί επί-
σης, λίγο για το αν η Κυβέρνηση είναι προσηλωµένη στην ενί-
σχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Είναι, και το ενισχύει
παντί τρόπω. 

Φτάσατε να συζητήσετε για δύο ζητήµατα που, δυστυχώς,
είναι µεγάλες µαύρες τρύπες για τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Η πρώτη ήταν η διαχείριση του ΕΛΓΑ. Αφήσατε έναν ΕΛΓΑ µε
απίστευτα προβλήµατα, στον οποίο τα τελευταία δύο χρόνια υπό
την ηγεσία του Ανδρέα Λυκουρέντζου έχει γίνει ένα πολύ ουσια-
στικό νοικοκύρεµα, και µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού από
τον προϋπολογισµό δόθηκαν αυτά τα 35 εκατοµµύρια για να
µπορέσει ο ΕΛΓΑ να σταθεί στα πόδια του, ο οποίος θα κατέρ-
ρεε, αν ήσασταν εσείς στην εξουσία ακόµα. 

Και επειδή αναφέρεστε σε αυτήν την περίφηµη αναλογιστική
µελέτη, η οποία δεν είναι αναλογιστική µελέτη, πλην όµως εγώ
την έχω διαβάσει -δεν ξέρω αν την έχουν διαβάσει οι συνάδελφοί
σας- δουλεύουµε πάνω σε αυτήν. Ζητήσαµε µία πρόταση από
την Παγκόσµια Τράπεζα και προσπαθούµε να λύσουµε το πρό-
βληµα που εσείς αφήσατε στο έλεος του θεού και δεν πήρατε
καµµία µεταρρυθµιστική απόφαση. 

Τέλος, µιλήσατε για τη ΔΕΗ. Φάγατε ένα Βατερλό στο κεφάλι,
ο κ. Τσίπρας από τον κ. Μητσοτάκη πριν από µερικές µέρες στη
Βουλή, και ακόµα δεν έχετε διδαχθεί τίποτα. Διαλύσατε τη ΔΕΗ.
Ήρθε αυτή η Κυβέρνηση, την έσωσε, πολλαπλασίασε την περι-
ουσία του δηµοσίου παρά το γεγονός ότι εσείς δεν το βλέπετε.
Το βλέπουν όλοι στο ταµπλό του χρηµατιστηρίου. Όλοι ξέρουν
να κάνουν τις απλές µαθηµατικές πράξεις. Και έρχεστε σήµερα
εδώ, που δεν είναι και το αντικείµενό σας, και πάλι ξαναξετρυ-
πώνετε τα ίδια προβλήµατα που φέρατε όταν ήσασταν στην
εξουσία. 

Αυτό για µένα τι αποδεικνύει; Ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει
είναι να δηµιουργείτε προβλήµατα, να φέρνετε αναταραχές.
Αυτό -και ιδιαίτερα µετά τις εξελίξεις στο διπλανό σας κόµµα- θα
σας δηµιουργήσει µεγάλα προβλήµατα για το µέλλον σας.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπήλιος) Λιβανός καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
τρίτη µε αριθµό 261/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου
Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Υπάρχει πολιτική βούληση της Κυβέρνησης για
τη στήριξη των εργαζοµένων στον επισιτισµό - τουρισµό;».

Θα απαντήσει Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Μουλκιώτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρά τα όσα ακούσαµε από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης δυστυχώς οι αγρότες είναι στη χειρότερη θέση µεταπολε-
µικά. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα η οποία δεν αµφισβητείται.

Κύριε Υπουργέ, για τον επισιτισµό - τουρισµό είναι η ερώτησή
µας. Η πανδηµία του κορωνοϊού ξέρετε καλά ότι έχει αλλάξει όλα
τα δεδοµένα και τις εκφάνσεις της ζωής. Οι συνέπειες στον χώρο

της εργασίας έχουν πολύ σοβαρό αρνητικό αντίκτυπο στους ερ-
γαζόµενους και ιδιαίτερα στους εποχικά εργαζόµενους, οι οποίοι
έχουν πληγεί σοβαρότατα. Αντιµετωπίζουν έντονα προβλήµατα
επιβίωσης λόγω του παθογενειών των όποιων προβλέψεων υπήρ-
ξαν -και αναφέροµαι για τους εποχικά εργαζόµενους. Υπάρχει
µια ευθύνη της Κυβέρνησης που δυστυχώς µέχρι σήµερα δεν
διόρθωσε τίποτα.

Σύµφωνα µε καταγγελία της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργα-
ζοµένων στον Επισιτισµό - Τουρισµό η αδυναµία εµφάνισης στο
σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» των ενσήµων των µονοµερών αναστολών για
τα έτη 2020 και 2021 έχει δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα
στους εργαζόµενους του κλάδου του επισιτισµού - τουρισµού,
καθώς αυτοί οι εργαζόµενοι αδυνατούν να τύχουν επιδοµάτων
ασθενείας, παροχών από το ΕΦΚΑ κ.λπ.. Ενώ ταυτόχρονα τίθεται
σηµαντικό ζήτηµα όσον αφορά και τις περιπτώσεις των αιτήσεων
συνταξιοδότησης.

Άλλη µια περίπτωση η οποία είναι µείζονος σηµασίας και εν-
διαφέρουσα. Οι νέοι επιδοτούµενοι εργαζόµενοι στον επισιτισµό
- τουρισµό, προκειµένου για πρώτη φορά να τύχουν επιδότησης
ανεργίας, φαίνεται ότι πέρα από τα απαιτούµενα στοιχεία από
την ισχύουσα νοµοθεσία για τα ένσηµα για το τρέχον έτος κα-
λούνται παράλληλα να έχουν πραγµατοποιήσει και ογδόντα ηµέ-
ρες εργασίας σε κάθε έτος κατά τα προηγούµενα από την
έναρξη επιδότησης σαν νέοι επιδοτούµενοι, κάτι που στην πράξη
τις περισσότερες φορές είναι τελείως ανέφικτο.

Τα σηµερινά κριτήρια, κύριε Υπουργέ, για την επιδότηση ανερ-
γίας -τα ξέρετε- οδηγούν πολλούς εργαζόµενους στον κλάδο του
επισιτισµού - τουρισµού σε απόγνωση και οικονοµική εξαθλίωση.
Δεν είναι λόγοι σχηµατικοί. Είναι η ουσία αυτή που λέµε και πρέ-
πει σε κάθε περίπτωση να προβλεφθεί ενδεχόµενο αδυναµίας
λήψης της τακτικής επιδότησης ανεργίας γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους και οφείλει η πολιτεία, η Κυβέρνηση να λάβει κάποιες απο-
φάσεις.

Ερωτάσθε, λοιπόν, δύο συγκεκριµένα ερωτήµατα:
Πρώτον, σκοπεύετε να προχωρήσετε στις απαραίτητες διοι-

κητικές ενέργειες, προκειµένου οι ηµέρες ασφάλισης στον χρόνο
των µονοµερών αναστολών, έτος 2020-2021, να αναγνωρίζονται
αυτόµατα, χωρίς άλλες προϋποθέσεις; Μονοµερής αναστολή
2020; Αυτές οι ηµέρες. Μονοµερής αναστολή 2021 ηµέρες;
Αυτές οι ηµέρες. Να γίνεται πριν την εµφάνιση στο σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ», προκειµένου αυτοί οι εργαζόµενοι να πάρουν έγκαιρα
τις παροχές που δικαιούνται. Και µιλάµε για το επίδοµα ανεργίας,
ασθένειας, επίδοµα µητρότητας, τα οποία σήµερα στερούνται.
Κι αν υπάρχει τέτοια πρόβλεψη, υπάρχει και χρονοδιάγραµµα;

Και δεύτερη ερώτηση, κύριε Υπουργέ: Η Κυβέρνηση κατ’ εξαί-
ρεση για το έτος 2021 προτίθεται να λάβει µέτρα για τους νέους
εποχικά εργαζόµενους που φέτος για πρώτη φορά θα µπουν στο
ταµείο ανεργίας, ώστε η ένταξή τους στο ταµείο ανεργίας να
πραγµατοποιηθεί µε την προϋπόθεση συµπλήρωσης πενήντα
ηµερών ασφάλισης αλλά χωρίς την πρόσθετη προϋπόθεση των
ογδόντα ηµερών ανά έτος τα δύο προηγούµενα έτη από αυτά
που λέµε; 

Αυτές είναι οι δυο ερωτήσεις, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε και αγαπητέ, κύριε Μουλκιώτη, οι πολιτικές παρεµβά-

σεις και δράσεις της Κυβέρνησης µε στόχο την ενίσχυση των ερ-
γαζόµενων σε επιχειρήσεις εποχικού χαρακτήρα, πολλές από τις
οποίες ανήκουν στον κλάδο του τουρισµού και του επισιτισµού,
συνεχίζονται ακόµα και σήµερα, παρά το γεγονός ότι η αγορά
λειτουργεί πολύ κοντά σε αυτό που θα ονόµαζε κάποιος κανονι-
κότητα.

Ως προς το πρώτο ερώτηµα που θέσατε και αφορά στην
ασφαλιστική τακτοποίηση των εποχικά εργαζοµένων που έκαναν
µονοµερείς δηλώσεις αναστολών σε επιχειρήσεις τουρισµού και
επισιτισµού οι οποίες δεν λειτούργησαν το 2020 και το 2201
λόγω της πανδηµίας, µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων ορίστηκε µια συγκεκριµένη διαδικασία,
ώστε να καταστεί δυνατή η ασφαλιστική κάλυψη όλων των ερ-
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γαζοµένων της συγκεκριµένης κατηγορίας. Με την απόφαση
αυτή προβλέφθηκε η υποβολή από το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων αυτοτελών αναλυτικών περιοδικών δη-
λώσεων προς τον e-ΕΦΚΑ, καθώς επίσης και η καταβολή των αν-
τίστοιχων ασφαλιστικών εισφορών των εργαζοµένων από τον
προϋπολογισµό.

Με βάση την ενηµέρωση που έλαβα από τη Διεύθυνση Εισφο-
ρών Μισθωτών του e-ΕΦΚΑ για την περίοδο από 1-6-2020 έως
31-12-2020 έχουν υποβληθεί από το Υπουργείο Εργασίας ανα-
λυτικές περιοδικές δηλώσεις µε τις οποίες στο πλαίσιο της ανω-
τέρω διαδικασίας τακτοποιήθηκαν ασφαλιστικά περίπου εκατόν
τριάντα χιλιάδες εποχικά εργαζόµενοι όλων των κλάδων -όχι
µόνο του επισιτισµού - τουρισµού- και ενηµερώθηκαν οι ασφαλι-
στικοί οργανισµοί τους. Όπως αντιλαµβάνεστε, η διαδικασία
αυτή ήταν όχι µόνο καινούργια αλλά και χρονοβόρα, καθώς
έπρεπε να υλοποιηθεί µέσα στην περίοδο των ειδικών συνθηκών
που δηµιούργησε η πανδηµία του κορωνοϊού. Επιπλέον, για την
υποβολή των αναλυτικών περιοδικών δηλώσεων έπρεπε να ανα-
πτυχθεί το αντίστοιχο λογισµικό. Ταυτόχρονα έπρεπε να διενερ-
γηθεί µεγάλος αριθµός ελέγχων και διασταυρώσεων µεταξύ των
αρχείων του πληροφοριακού συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» µε αυτά
του e-ΕΦΚΑ, ώστε να ταυτοποιηθούν οι ασφαλισµένοι που έκα-
ναν µονοµερείς δηλώσεις αναστολών. Και εδώ µπαίνει το ερώ-
τηµα που αναφέρατε στην οµιλία σας. Κατά την ηλεκτρονική
υποβολή των αναλυτικών περιοδικών δηλώσεων του e-ΕΦΚΑ διε-
νεργούνται περαιτέρω έλεγχοι ορθότητας του περιεχοµένου
τους. Οι λανθασµένες εγγραφές που εντοπίζονται διορθώνονται
και υποβάλλονται εκ νέου, µε αποτέλεσµα να απαιτείται µεγάλος
χρόνος έως την ενσωµάτωση των ασφαλιστικών δεδοµένων των
αναλυτικών περιοδικών δηλώσεων στο πληροφοριακό σύστηµα
του e-ΕΦΚΑ. 

Η παραπάνω διαδικασία έχει ολοκληρωθεί για όλους τους
µήνες του 2020 και στην παρούσα φάση ενηµερώνονται µηχανο-
γραφικά οι ατοµικοί λογαριασµοί ασφάλισης στο πληροφοριακό
σύστηµα του e-ΕΦΚΑ.

Ωστόσο έχουν προκύψει από τους ελέγχους δεκατέσσερις χι-
λιάδες -προσοχή, µιλάµε τώρα για δεκατέσσερις χιλιάδες στις
εκατόν τριάντα χιλιάδες- ατακτοποίητες δηλώσεις µονοµερών
αναστολών. Αυτές αφορούν, φυσικά, όχι µόνο τον επισιτισµό -
τουρισµό αλλά και όλους τους υπόλοιπους κλάδους. Σε πολλές
από αυτές τις περιπτώσεις δεν αναφέρεται ούτε καν ο ΑΜΚΑ του
ασφαλισµένου. Έχει ήδη δοθεί προτεραιότητα προκειµένου να
ολοκληρωθούν το συντοµότερο δυνατόν οι µηχανογραφικοί
έλεγχοι για τη διασταύρωση των στοιχείων αυτών των µη ταυτο-
ποιηµένων ασφαλισµένων.

Σε ό,τι αφορά το έτος 2021 έχουν ήδη δροµολογηθεί οι διαδι-
κασίες από τη Γενική Γραµµατεία, προκειµένου ο ανάδοχος του
πληροφοριακού συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» να ολοκληρώσει το συν-
τοµότερο δυνατό την παραγωγή των αντίστοιχων αρχείων για
αποστολή των αναλυτικών περιοδικών δηλώσεων στον e-ΕΦΚΑ.
Σε αυτό, όµως, το σηµείο θα ήθελα να είµαι κατηγορηµατικός
στο εξής. Προφανώς, η καθυστέρηση στην υποβολή των αναλυ-
τικών περιοδικών δηλώσεων, σε καµµία περίπτωση δεν συνεπά-
γεται απώλεια των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Για τον σκοπό
αυτόν έχουν δοθεί οδηγίες σε όλες τις περιφερειακές υπηρεσίες
συντονισµού και υποστήριξης του e-ΕΦΚΑ να µην απορρίπτονται
οι αιτήσεις για παροχές σε χρήµα που υποβάλλουν οι εργαζόµε-
νοι λόγω µη έγκυρης υποβολής των αναλυτικών περιοδικών δη-
λώσεων, αλλά τα αιτήµατα να παραµένουν στις αρµόδιες
υπηρεσίες µέχρι την ολοκλήρωση της υποβολής των δηλώσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελείωσε ο χρόνος µου.
Για τη δεύτερη ερώτησή σας, που αφορά τον ΟΑΕΔ και το επί-

δοµα ανεργίας των εποχικά απασχολουµένων, θα απαντήσω στη
δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Ο κ. Μουλκιώτης έχει τον λόγο, για να δευτερολογήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, δυστυχώς η διελκυστίνδα της γραφειοκρα-
τίας, που εσείς στο Υπουργείο ή και ο ΕΦΚΑ ακόµα έχει προβλέ-
ψει να υπάρχει σε αυτές τις περιπτώσεις, θα αναγκάσει τους
εργαζόµενους να κάνουν µαύρες γιορτές. Το αντιλαµβάνεστε
αυτό; Είναι πασιφανές. Όταν στερούνται του βασικού επιδόµα-
τος και δεν µπορούν να λάβουν αυτό το επίδοµα, µπλέκουµε πάλι
σε τέτοια διελκυστίνδα ασχέτως των οποιωνδήποτε εκκρεµοτή-
των υπάρχουν. Αυτές που είναι τακτοποιηµένες γιατί να µην ξε-
περνούνται αµέσως; Γιατί να µην ξεπερνιέται όλο αυτό το
πρόβληµα; Γιατί να υπάρχει, δηλαδή, όλη αυτή η διελκυστίνδα
και αυτά τα προσκόµµατα; Θα κάνουν µαύρες γιορτές οι εργα-
ζόµενοι στον επισιτισµό - τουρισµό και το ξέρετε, κύριε Υπουργέ.
Έχετε δει τις διαµαρτυρίες των εργαζοµένων. Είναι δικαιολογη-
µένες. Δεν είναι σχήµατα λόγου για να ερχόµαστε να κάνουµε
µια κοινοβουλευτική παρέµβαση µε µια επίκαιρη ερώτηση. Είναι
µείζονος σπουδαιότητος ζητήµατα και επαναλαµβάνω ότι θα κά-
νουν µαύρες γιορτές.

Τα λέω αυτά, διότι η αδυναµία εµφάνισης στο σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» αυτών των ενσήµων για το έτος 2020-2021 έχει δηµιουρ-
γήσει προβλήµατα και πέραν όλων των άλλων δεν έχουν
δυνατότητα να τύχουν και των βασικών καλύψεων, όπως παρο-
χές ασθένειας και οτιδήποτε άλλο. Επίσης, τίθεται µεγάλο πρό-
βληµα µε τις αιτήσεις συνταξιοδότησης. Προσκόµµατα τέτοιου
είδους, τα οποία τα αντιµετωπίζουν καθηµερινά και δεν βρίσκουν
ανταπόκριση.

Εµείς, δυστυχώς, εµµένουµε σε µια διελκυστίνδα γραφειοκρα-
τική που µπορούσε κάλλιστα να καλυφθεί. Είναι µονοµερείς ανα-
στολές αυτοµάτως και ό,τι έλεγχος βγει, ας έλθει αναδροµικά να
επιλύει κάποια πράγµατα. Να ανακαλέσει. Το κάνει αυτό η διοί-
κηση. Γιατί, λοιπόν, σε αυτή την περίπτωση να µην έχουµε αυτό
το δικαίωµα και αυτή τη δυνατότητα και να εµπλέκονται οι εργα-
ζόµενοι όπως εµπλέκονται;

Οι νέοι εργαζόµενοι τώρα στον επισιτισµό - τουρισµό, οι οποίοι
πρέπει να επιδοτηθούν για πρώτη φορά: Σας είπα πάλι για την
επιδότηση της ανεργίας, αλλά δεν προλάβατε εσείς απ’ ό,τι φαί-
νεται να πείτε κάτι. Πέρα από τα ένσηµα έχουν και κάποιες άλλες
προϋποθέσεις. Δεν µπορεί να γίνει αυτό. Ξέρετε εκ των πραγµά-
των ότι δεν µπορεί να έχουν τη δυνατότητα να έχουν αυτές τις
προϋποθέσεις. Εκ των πραγµάτων, λοιπόν, αποκλείονται αυτοί
οι εργαζόµενοι να τύχουν αυτών των ευεργετηµάτων.

Υπήρξε µια τροπολογία την προηγούµενη εβδοµάδα. Προβλέ-
ψατε τη µείωση των ελάχιστων ηµερών ασφάλισης σε πενήντα
από εκατό για τη χορήγηση του εθνικού επιδόµατος ανεργίας.
Πραγµατικά, τους νέους επιδοτούµενους δεν τους καλύπτει η
τροπολογία, έχουν µείνει απ’ έξω. Τι θα γίνουν αυτοί οι άνθρω-
ποι;

Όσον αφορά τώρα για το «ΕΡΓΑΝΗ» εµείς -το γνωρίζετε καλά,
έχουµε καταθέσει και αναφορές και ερωτήσεις επανειληµµένως
και δεν έχει γίνει τίποτα. Θα σας πω την πιο πρόσφατη απάντηση
που έχετε δώσει. Είναι 24 Μαΐου 2021 σε ερώτηση για τα ένσηµα
των µονοµερών ασθενών. Θα σας διαβάσω τι είχατε πει: «Σε
σχέση µε τις συγκεκριµένες περιπτώσεις που αναφέρετε για
τους εργαζόµενους που δεν µπορούν να τους καταβληθούν συγ-
κεκριµένα επιδόµατα εξαιτίας της µη απεικόνισης της ασφαλι-
στικής τους πορείας, σύµφωνα µε ενηµέρωση που έλαβαν
µάλλον από τον ΟΑΕΔ, το θέµα έχει ήδη τακτοποιηθεί. Έχουν
κοινοποιηθεί οι απαραίτητες οδηγίες στις αρµόδιες υπηρεσίες
του οργανισµού, ώστε να µπορούν να υπολογίζουν από µόνοι
τους τις ηµέρες ασφάλισης που αντιστοιχούν στο διάστηµα απο-
ζηµίωσης ειδικού σκοπού, κατόπιν µονοµερούς δήλωσης. Μάλι-
στα, για τον σκοπό αυτόν έχει υλοποιηθεί και η αντίστοιχη
διαδικτυακή εφαρµογή διασύνδεσης µεταξύ του πληροφοριακού
συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» και του ολοκληρωµένου πληροφορικού
συστήµατος του ΟΑΕΔ, µε τη χρήση της οποίας διενεργούνται
όλες οι απαραίτητες ενέργειες.

Τί έχει γίνει, κύριε Υπουργέ; Έχουν περάσει επτά µήνες από
τότε. Το 2021 τελειώνει. Έχουµε θέµα. Δεν έχει γίνει τίποτα.
Υπάρχει, λοιπόν, ένα ζήτηµα. Πρέπει να προβείτε σε ενέργειες
µε πολιτική απόφαση, ώστε να ξεπεραστούν αυτοί οι σκοποί που
µπορούν να ξεπεραστούν, για να µην αναγκαστούν οι εργαζόµε-
νοι να κάνουν µαύρες γιορτές το 2021 στον επισιτισµό - τουρισµό
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σε µια πολύ δύσκολη συγκυρία. Γνωρίζω πολύ καλά ότι συµµε-
ρίζεστε αυτή τη δύσκολη συγκυρία. Πρέπει, όµως, το Υπουργείο
να λάβει µια απόφαση.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, σας προτρέπω και σας παρακαλώ,
πάρτε απόφαση να λυθεί το θέµα. Δεν θα κάνουν ούτε Χριστού-
γεννα ούτε Πρωτοχρονιά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Μουλ-

κιώτη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Και πάλι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μουλκιώτη, στο πλαίσιο των παρεµβάσεων της Κυβέρ-

νησης για την οικονοµική ενίσχυση των εποχικά απασχολούµε-
νων στην περίοδο της πανδηµίας προχωρήσαµε σε τρεις
σηµαντικές πρωτοβουλίες. Το πρώτο ήταν ότι ο αριθµός αιτού-
µενων ηµερών ασφάλισης για το επίδοµα ανεργίας των εποχικών
υπαλλήλων µειώθηκε από εκατό σε πενήντα για το έτος 2020. Το
δεύτερο, επεκτάθηκε και στο έτος 2021 η µείωση των ηµερών
ασφάλισης από εκατό σε πενήντα για τους ασφαλισµένους του
τουριστικού και επισιτιστικού κλάδου. Το τρίτο, αυτό που αναφέ-
ρατε και εσείς, µε τροπολογία που κατατέθηκε και ψηφίστηκε
πριν µερικές ηµέρες επεκτείνεται η ευνοϊκή ρύθµιση που προ-
βλέπει τη µείωση των ελάχιστων ηµερών ασφάλισης σε πενήντα
από εκατό για τη χορήγηση του τακτικού επιδόµατος ανεργίας
και σε άλλες κατηγορίες εποχικά απασχολούµενων. Πρόκειται
για εργαζόµενους ιδίως στην κονσερβοποιεία, σε διαλογητήρια
και σε λοιπά επαγγέλµατα που συνδέονται µε τη γεωργία και τη
µεταποίηση αγροτικών προϊόντων, οι οποίοι κινδύνευαν να µη
συµπληρώσουν τον απαιτούµενο αριθµό ηµερών ασφάλισης.

Στόχος της Κυβέρνησης, όπως έχω τονίσει πολλές φορές στη
Βουλή, κύριε Μουλκιώτη, και αρκετές φορές στο πλαίσιο συζη-
τήσεων δικών σας ερωτήσεων είναι να στηρίξει εργαζόµενους
και τους ανέργους από τις συνέπειες της πανδηµίας στην οικο-
νοµία. Αυτό δεν είναι απλά µια δέσµευση που έχουµε αναλάβει,
αλλά ένα καθήκον που πραγµατικά υπηρετούµε καθηµερινά. Οι
ευάλωτες οµάδες των εργαζοµένων που επλήγησαν λόγω της
πανδηµίας έχουν λάβει και θα συνεχίσουν να δέχονται για όσο

διάστηµα οι συνθήκες το απαιτούν όλη την κρατική στήριξη που
µπορούµε να παρέχουµε.

Μην ξεχνάτε ότι παρά τον εξαιρετικά υψηλό λόγο του δηµο-
σίου χρέους προς το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν η Κυβέρνηση
στήριξε τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά µε παραπάνω από 40
δισεκατοµµύρια ευρώ κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. Τα πλέον
πρόσφατα µακροοικονοµικά στοιχεία αποδεικνύουν ότι η διαχεί-
ριση ήταν επιτυχής. Η οικονοµία ανακάµπτει δυναµικά. Η ανερ-
γία, που πολλοί φοβόµασταν ότι µπορεί να είχαµε και µια έκρηξη
µετά το τέλος πανδηµίας, µειώνεται και µάλιστα µειώνεται µε τα-
χύτατους ρυθµούς, ενώ ταυτόχρονα καταγράφεται και αύξηση
του εργατικού δυναµικού.

Επιδίωξή µας είναι µε τη στοχευµένη και αποτελεσµατική
χρήση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ, αλλά
και των καταθέσεων των νοικοκυριών που αυξήθηκαν σηµαντικά
την τελευταία διετία να αυξήσουµε τις παραγωγικές επενδύσεις
και να πετύχουµε υψηλούς ρυθµούς οικονοµικής ανάπτυξης τα
επόµενα χρόνια µαζί µε περαιτέρω σηµαντική µείωση της ανερ-
γίας. Τελικά, σε συνδυασµό και µε την υλοποίηση διαρθρωτικών
µεταρρυθµίσεων, να µπορέσουµε να αλλάξουµε ολόκληρο το
παραγωγικό µοντέλο της ελληνικής οικονοµίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Ο Βουλευτής Α’ Ανατολικής Αττικής κ. Αντώνης Μυλωνάκης

µε έγγραφό του προς τον Πρόεδρο της Βουλής ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας του στο εξωτερικό, από 26-12-2021 έως 2-
1-2022.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Πριν προχωρήσουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής

εργασίας θα κάνουµε µία ολιγόλεπτη διακοπή.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Προ-
στασία του εθελοντισµού, ενίσχυση της δράσης της Κοινωνίας
των Πολιτών, φορολογικά κίνητρα για την ενίσχυση της κοινω-
φελούς δράσης των Ο.Κοι.Π. και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 9 Δεκεµβρίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Νοµίζω ότι επί της βασικής διαδικαστικής πρότασης αντίρ-
ρηση δεν υπάρχει.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άρα το Σώµα συνε-

φώνησε οµοφώνως.
Κύριε Υπουργέ, υπάρχει κάποια νοµοτεχνική βελτίωση που θέ-

λετε να καταθέσετε τώρα στην αρχή, πριν ξεκινήσουν τις οµιλίες
τους οι συνάδελφοι;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Όχι, κύριε
Πρόεδρε, θα καταθέσουµε στη συνέχεια, αλλά όχι στην αρχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι τώρα, ωραία.
Εποµένως τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας

κ. Ιωάννης Λοβέρδος για δεκαπέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Για τη διαδικασία θα θέλαµε να ρωτή-

σουµε. Κατατέθηκε την Παρασκευή το βράδυ µία τροπολογία η
οποία δεν έχει συζητηθεί. Θα παρακαλούσαµε να ενηµερωθούµε
για το αν την κάνει αποδεκτή ο Υπουργός και αν την κάνει απο-
δεκτή, ποιος θα τη στηρίξει από την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κατ’ αρχάς
αυτό δεν είναι επί της διαδικασίας της βασικής που ρώτησα εγώ.
Αυτό είναι παρεµπίπτον θέµα.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να απαντήσετε στο ερώτηµα του κ.
Σπίρτζη τώρα;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εξ όσων
έχω ενηµερωθεί, κύριε Πρόεδρε, έχουν κατατεθεί τρεις τροπο-
λογίες. Οι δύο είναι από την πλευρά της Κυβέρνησης, τις οποίες
κάνουµε δεκτές και µία από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία είναι
εκπροθέσµως κατατεθείσα, επιφέρουσα δηµοσιονοµική δαπάνη
και µη συνοδευόµενη από έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου, επο-
µένως, απορριπτέα ως προς αυτά και εκ του Συντάγµατος. Κρα-
τείται, όµως, για να την εξετάσουµε ως προς την ουσία της. Θα
την δω, δηλαδή, και θα έρθει προσηκόντως. Έτσι όπως έχει κα-
τατεθεί, δεν έρχεται προσηκόντως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, σε αυτό
που ρώτησε ο κ. Σπίρτζης και πιστεύω ότι αναφέρεται στις µετα-
τάξεις υπαλλήλων της ΕΥΠ -για να λέµε το θέµα µε το όνοµά του-
, η απάντησή σας είναι ότι την κάνετε αποδεκτή αυτή. Τώρα, το
ποιος θα την υποστηρίξει, θα το δούµε καθ’ οδόν.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι, αυτή
προέρχεται από την Κυβέρνηση. Προφανώς, λοιπόν, την κάνουµε
αποδεκτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο, µπορείτε να ξεκινήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να ανοίξει

το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, προτού ξεκινήσω την εισήγησή µου, θα ήθελα
να εκφράσω τα θερµά µου συγχαρητήρια στο Κίνηµα Αλλαγής
για την εκλογή νέου Προέδρου. Είναι πολύ θετικό για το πολιτικό

σύστηµα να προχωρούν οι δηµοκρατικές διαδικασίες και τα κόµ-
µατα, τα οποία είναι συστατικό µέρος του πολιτικού µας συστή-
µατος, να εκλέγουν ελεύθερα και δηµοκρατικά τις ηγεσίες τους. 

Σήµερα, ερχόµαστε εδώ να συζητήσουµε ένα πάρα πολύ ση-
µαντικό νοµοσχέδιο. Κατά τη γνώµη µου είναι από τα σηµαντικό-
τερα νοµοσχέδια που έχουν έρθει τον τελευταίο καιρό στη Βουλή
για να συζητηθούν. Και χαίροµαι διότι κατά τη διάρκεια των ερ-
γασιών της επιτροπής δηµόσιας τάξης, δηµόσιας διοίκησης και
δικαιοσύνης κατέστη σαφές και από τις εισηγήσεις των εισηγη-
τών και των ειδικών αγορητών, αλλά και όλων όσοι συµµετείχαν,
ότι είναι ένα νοµοσχέδιο στου οποίου τις βασικές γραµµές υπάρ-
χει µια ευρύτερη συναίνεση. Υπάρχει µία αξιοποίηση πολλών δια-
τάξεων και η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Αυτό το παραδέχοµαι. Καταλαβαίνω ότι δεν µπο-
ρούµε να συµφωνούµε σε όλα. Και στις ειδικότερες ρυθµίσεις
και διατάξεις υπάρχουν διαφωνίες και αυτό είναι πολύ θεµιτό.
Θα προσπαθήσω να εξηγήσω γιατί αυτό κατά τη γνώµη µας
ισχύει.

Το δεύτερο είναι ότι θέλω να εκφράσω τη λύπη µου γιατί το
νοµοσχέδιο αυτό, που όπως είπα είναι πάρα πολύ σηµαντικό, δεν
είχε την ανταπόκριση από πλευράς Βουλευτών που θα ήθελα.
Περίµενα µεγαλύτερη συµµετοχή. Χαίροµαι που βλέπω εδώ αρ-
κετούς Βουλευτές σήµερα, αλλά θα ήθελα να έχει ακόµα µεγα-
λύτερη συµµετοχή, διότι είναι πολύ πιο σηµαντικό από άλλα
νοµοσχέδια για τα οποία έχει γίνει πολύς λόγος. Ίσως δεν είναι
αρκετά δηµοφιλές το θέµα το οποίο καλούµαστε να συζητή-
σουµε. Δεν θα κάνει πρωτοσέλιδα χτυπήµατα.

Πρέπει να ξεκινήσουµε συµφωνώντας σε ορισµένα πράγµατα.
Το πρώτο πράγµα στο οποίο πρέπει να συµφωνήσουµε είναι ότι
οι οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών παίζουν πολύ σηµαν-
τικό ρόλο στην ανάπτυξη της κοινωνίας µας. Είναι πολύ θετικό
να υπάρχουν τέτοιες οργανώσεις, οι οποίες προσφέρουν πάρα
πολλά πράγµατα που δεν µπορεί να προσφέρει το κράτος στην
κοινωνία µας.

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία -αλλά νοµίζω και κάθε λογικός άν-
θρωπος- θέλουµε να ενισχυθούν αυτές οι οργανώσεις. Θέλουµε
περισσότερους πολίτες να συµµετέχουν στα κοινά και να βοη-
θούν την πατρίδα και την κοινωνία. Θέλουµε περισσότερους εθε-
λοντές να έρχονται και να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους εις
όφελος των συµπολιτών µας. Αυτό µπορεί να γίνει και πρέπει να
γίνει. Και αυτό επιδιώκει το νοµοσχέδιο το οποίο έφερε το
Υπουργείο Εσωτερικών προς συζήτηση και ψήφιση σήµερα από
την Ολοµέλεια της Βουλής. 

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο πρέπει να συµφωνήσουµε είναι
ότι ενώ είναι τόσο σηµαντικός και µεγάλος ο ρόλος των Οργα-
νώσεων της Κοινωνίας των Πολιτών, έχουν σε µεγάλο βαθµό
υποβαθµιστεί στη συνείδηση της κοινωνίας µας, κυρίως, διότι
υπήρξαν -όχι οι περισσότερες- λίγες αλλά σηµαδιακές περιπτώ-
σεις, οι οποίες έδειξαν ότι κάποιοι δεν µπήκαν στη διαδικασία να
οργανώσουν µια τέτοια οµάδα, ένα τέτοιο σωµατείο, µια µη κερ-
δοσκοπική οργάνωση, προς την κατεύθυνση αυτή για το καλό
της κοινωνίας, αλλά για το καλό της τσέπης τους.

Υπάρχει µία ευρέως διαδεδοµένη αντίληψη σε πολλούς συµ-
πολίτες µας, όχι άδικη, ότι κάποιοι επιδιώκουν να κερδίσουν χρή-
µατα από το κράτος, ακόµη και να πλουτίσουν µέσω της
δηµιουργίας µίας τέτοιας οργάνωσης. Αυτό έπρεπε να σταµατή-
σει. Έπρεπε να αλλάξει. Αυτός είναι ο σκοπός για τον οποίο έρ-
χεται, κυρίως, αυτό το νοµοσχέδιο, να µπει σε µία τάξη αυτός ο
µεγάλος αριθµός σωµατείων και µη κερδοσκοπικών οργανώ-
σεων, που εµφανίζονται ως µη κερδοσκοπικές, αλλά στην πράξη
είναι εντελώς κερδοσκοπικές. Σκοπός είναι, επίσης, να µπει αυτή
η τάξη, την οποία όλοι επιδιώκουµε, και µε την οποία όλοι συµ-
φωνήσαµε και στη διάρκεια των εργασιών της επιτροπής.

Θα µου πείτε: Το νοµοσχέδιο αυτό είναι το καλύτερο δυνατό
νοµοσχέδιο; Όχι. Δεν υπάρχει τέλειο νοµοσχέδιο, υπάρχει αυτό
το οποίο µπορεί να γίνει υπό τις παρούσες συνθήκες.

Κατάλαβα και ένιωσα τις ενστάσεις των εισηγητών της Αντι-
πολίτευσης, οι οποίοι θεωρούν ότι θα έπρεπε να υπάρχει µόνο
ένα µητρώο, να µην υπάρχουν δύο, τα οποία συστήνονται µε το
νέο νοµοσχέδιο. Με το νέο νοµοσχέδιο συστήνονται δύο µη-
τρώα: Ένα γενικό µητρώο στο οποίο εγγράφονται άπαντες όσοι
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θέλουν να συµµετάσχουν σε αυτή την κοινωφελή εργασία και
υπάρχει και ένα δεύτερο ειδικό µητρώο, για το οποίο προβλέ-
πονται αυστηρότεροι όροι από το νοµοσχέδιο. Αυτό θεωρώ πως
είναι και το καλύτερο. Έπρεπε να υπάρχει, γιατί όταν ζητάς µε-
γαλύτερη χρηµατοδότηση, πρέπει να έχεις και αυστηρότερο
έλεγχο. Κοινή λογική είναι.

Βέβαια, κατέκλυσαν το e-mail µου, όπως και έχουν κατακλύσει
τα e-mail όλων µας, αντιδράσεις από πολλές οργανώσεις οι
οποίες διαφωνούν µε αυτή την αυστηροποίηση -όπως τη θεω-
ρούν- των διαδικασιών διαφάνειας και λογοδοσίας που προβλέ-
πονται από το νοµοσχέδιο. 

Κατανοώ ότι κάποιοι δεν κατάλαβαν ακριβώς το περιεχόµενο
του νοµοσχεδίου. Αν το είχαν καταλάβει, ενδεχοµένως να µην
αντιδρούσαν τόσο πολύ. Κατανοώ, επίσης, ότι κάποιοι ξεβο-
λεύονται. Κάποιοι είχαν βολευτεί µε το προηγούµενο καθεστώς
και δεν θέλουν να αλλάξει κάτι. Κατανοητό και αυτό, αλλά
έπρεπε να αλλάξει και για το καλό των ίδιων των οργανώσεων
και για το καλό της κοινωνίας των πολιτών, που, όπως είπαµε,
είναι κοινό πρόκριµα για όλους µας, και για την προστασία και
τη διαφάνεια των διαδικασιών και την προστασία του δηµοσίου
χρήµατος.

Αυτή είναι η κατεύθυνση, την οποία υποστηρίζει το νοµοσχέδιο
και προς την κατεύθυνση αυτή εργάζεται και το Υπουργείο Εσω-
τερικών και θα συνεχίσει να εργάζεται.

Κατά τη διάρκεια των εργασιών της επιτροπής, έγινε σαφές και
από την οµιλία του αρµόδιου Υπουργού ότι σκοπός µας θα ήταν
να µην υπάρχουν και τα άλλα εννέα µητρώα, στα οποία καταγρά-
φονται οι διάφορες οργανώσεις που επιδοτούνται από το κράτος.
Όµως, αυτό µέχρι στιγµής δεν έχει καταστεί εφικτό, διότι ήταν
πολύ δύσκολη διαδικασία. Ο σκοπός, όµως, είναι αυτός. Αφού
υπάρχουν τα δύο µητρώα που συστήνονται σήµερα, το γενικό και
το ειδικό, θα µπορούµε κάποια στιγµή, στο εγγύς µέλλον, να συγ-
χωνεύσουµε και τα υπόλοιπα µητρώα, τα οποία βρίσκονται σε
κάθε Υπουργείο, τα εννέα διαφορετικά µητρώα.

Αυτό, όµως, που πρέπει να γίνει από την αρχή σαφέστατο από
όλους µας, είναι ότι το κράτος -και στη συγκεκριµένη περίπτωση
η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εσωτερικών- έχει υποχρέωση να
προστατεύσει τη διαφάνεια και τη λογοδοσία των οργανώσεων
αυτών, που ζητούν κρατική επιχορήγηση και φοροαπαλλαγές.
Το επαναλαµβάνω για µια ακόµη φορά, γιατί ίσως κάποιοι δεν το
έχουν αντιληφθεί. Μιλάµε καθαρά για αστικά σωµατεία και ορ-
γανώσεις, οι οποίες επιδιώκουν την προστασία του κράτους
µέσω αυτών των δύο διαδικασιών, κρατική επιχορήγηση και φο-
ροαπαλλαγές.

Δεν µιλάµε για άλλες οργανώσεις. Στο πλαίσιο του Αστικού
Κώδικα µπορεί να κάνει ελεύθερα όποιος επιθυµεί ένα σωµατείο
για κάποιον συγκεκριµένο κοινωφελή σκοπό και να το χρηµατο-
δοτεί είτε από την τσέπη του είτε από τις συνδροµές των µελών
του σωµατείου είτε αν έχει κάποιους χορηγούς, οι οποίοι όµως
δεν επιζητούν φοροαπαλλαγές. Σε αυτές τις περιπτώσεις δεν
υπάρχει ανάµειξη του κράτους, δεν χρειάζεται να εγγραφούν
ούτε στο γενικό µητρώο ούτε στο ειδικό µητρώο. Μιλάµε µόνο
γι’ αυτούς που επιδιώκουν µια επιδότηση από το κράτος.

Σε ό,τι αφορά αυτούς που εγγράφονται στο γενικό µητρώο,
στο οποίο εγγράφονται άπαντες, εκεί οι προϋποθέσεις είναι
πάρα πολύ περιορισµένες. Προσωπικά -το είπα και στον
Υπουργό- εγώ θα τις ήθελα λίγο πιο αυστηρές ακόµα. Παίρνεις
µέχρι 50.000 ευρώ τον χρόνο µε ελάχιστες προϋποθέσεις, που
δεν καταλαβαίνω για ποιον λόγο προκάλεσαν και κάποιες αντι-
δράσεις. Πρόκειται για ένα παράβολο πολύ µικρό, ασήµαντο και
µια διαδικασία η οποία προβλέπεται από την κοινή λογική, ούτε
καν από την νοµοθεσία.

Σε ό,τι αφορά το ειδικό µητρώο, είναι πράγµατι αυστηρότερες
οι προϋποθέσεις εγγραφής. Χρειάζεται να έχεις τρία χρόνια προ-
εργασία, χρειάζεται να πληρώνεις ένα µεγαλύτερο παράβολο -
µόλις 200 ευρώ όµως- και χρειάζεται να έχεις και λογοδοσία για
τα οικονοµικά σου µέσω ενός ορκωτού λογιστή. Δεν είναι αυτο-
νόητο ότι όταν ζητάς επιδότηση, επιχορήγηση πάνω από 50.000
ευρώ, πρέπει να περιµένεις τέτοιου είδους ανταπόκριση; Είναι
απολύτως λογικό. Δεν καταλαβαίνω τις αντιδράσεις που ηγέρθη-
σαν.

Η χρηµατοδότηση που µπορεί να δοθεί στις οργανώσεις που
εγγράφονται στο γενικό µητρώο, µπορεί να είναι και πολύ µε-
γάλη. Υπάρχουν και οργανώσεις οι οποίες προσφέρουν τεράστιο
κοινωνικό και φιλανθρωπικό έργο, όπως -παρουσιάστηκαν οι εκ-
πρόσωποί τους στην ακρόαση των φορέων στην επιτροπή- το
«Χαµόγελο του Παιδιού», το Ίδρυµα «Μποδοσάκη» και πολλά
άλλα ιδρύµατα και οργανώσεις τα οποία πράγµατι και αποδε-
δειγµένα προσφέρουν σηµαντικό έργο. Τώρα, από εκεί και πέρα
αν κάποιος άλλος θέλει να µπει σε αυτό το ειδικό µητρώο, ας
έχει µια διαφάνεια στα οικονοµικά του και, σύµφωνα φυσικά µε
τις διαδικασίες που προβλέπονται από το κάθε Υπουργείο, διότι
οι επιχορηγήσεις θα συνεχίζουν να δίνονται από το κάθε Υπουρ-
γείο διαφορετικά, από το Υπουργείο Πολιτισµού άλλες, από το
Υπουργείο Εργασίας άλλες, τότε θα έχουν και τη δυνατότητα της
µεγάλης κάλυψης της οικονοµικής που επιδιώκουν.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να αναφερθώ στο θέµα του εθε-
λοντισµού. Στην Ελλάδα συµβαίνει το εξής παράδοξο: Ενώ από
τη µια έχουµε πολλές οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών
όπως λέµε, έχουµε πολύ χαµηλό ποσοστό εθελοντών, παρ’ όλο
που τον τελευταίο καιρό έχουν αναδειχθεί πολλές δυνατότητες
αύξησης του εθελοντισµού και αυτό είναι προς το συµφέρον της
κοινωνίας. Ιδίως σε ό,τι αφορά την δασοπυρόσβεση και τις φυ-
σικές καταστροφές που είναι ένας τοµέας πολύ σηµαντικός για
την προστασία της πατρίδας µας έχουν εµφανιστεί άνθρωποι
που πραγµατικά θέλουν να βοηθήσουν εθελοντικά. Παρ’ όλα
αυτά, όµως, είναι χαµηλό το ποσοστό. Είναι 5% νοµίζω. Είναι από
τα χαµηλότερα, αν όχι το χαµηλότερο της Ευρώπης. 

Γιατί συµβαίνει αυτό;
Ο κακοπροαίρετος θα έλεγε διότι οι εθελοντές δεν παίρνουν

επιδότηση, ενώ οι οργανώσεις οι άλλες, οι λεγόµενες ΜΚΟ
έπαιρναν επιδότηση. Δεν θέλω να γίνω κακοπροαίρετος.

Υπάρχει ένας βασικότερος λόγος, τον οποίο νοµίζω ότι τον
εξέφρασε και τον υποστηρίζει άλλωστε και ο εισηγητής του ΚΚΕ.
Ο λόγος αυτός είναι ότι στην Ελλάδα υπό την επιρροή της αρι-
στερής ιδεολογίας φτάσαµε στο σηµείο να πιστεύουµε ότι όλα
πρέπει να τα περιµένουµε από το κράτος. Δεν χρειάζεται ούτε
εθελοντισµός ούτε οργανώσεις ούτε τίποτα. Το κράτος είναι
υποχρεωµένο να προσφέρει αυτές τις υπηρεσίες. Ο κ. Ζαχαριά-
δης πιάνει το κεφάλι του. Δεν του αρέσουν αυτά που λέω. Δεν
πειράζει. Δεκτό, κύριε Ζαχαριάδη. Είστε αγαπητός ούτως ή άλλο
είτε συµφωνείτε είτε διαφωνείτε µαζί µου.

Αυτός είναι ο λόγος. Ο λόγος είναι ότι θέλουµε το κράτος να
βρίσκεται παντού, το κράτος να είναι πανταχού παρών. Εµείς δεν
συµφωνούµε µε αυτή την αντίληψη. Εµείς επιδιώκουµε και επι-
ζητούµε να µπορέσει η εθελοντική συνεισφορά να είναι µεγάλη
και σηµαντική. Και να µην περιµένουν κάποιοι, ευτυχώς λίγοι, ότι
επειδή θα γίνουν εθελοντές δασοπυροσβέστες, αύριο θα προσ-
ληφθούν και στο δηµόσιο. Το κάνουν για την προστασία της πα-
τρίδας τους, για την προστασία του χωριού τους, της πόλης
τους. Δεν το κάνουν για να προσληφθούν στο δηµόσιο. Αυτή
είναι µια άλλη κουλτούρα, που εµάς δεν µας βρίσκει σύµφωνους.
Μπορεί να βρίσκει εσάς, αγαπητέ κύριε Ζαχαριάδη, αλλά δεν βρί-
σκει εµάς σύµφωνους.

Και σε αυτό το σηµείο θέλω να τονίσω ότι η υποχρέωση αναγ-
γελίας των εθελοντών στην «ΕΡΓΑΝΗ» είναι ένα πάρα πολύ ση-
µαντικό µέτρο που εισηγείται αυτό το νοµοσχέδιο, διότι µε τον
τρόπο αυτό ξεκαθαρίζει η ήρα από το στάρι, ποιος είναι πραγ-
µατικά εργαζόµενος και ποιος δεν είναι, ποιος έχει µαύρη εργα-
σία και ποιος όχι. Αυτό είναι το θετικό του νοµοσχεδίου αυτού,
όπου και εκεί βέβαια υπήρξαν αντιδράσεις, όχι απαραίτητα για
λόγους προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος αλλά µάλλον
γιατί κάποιοι ξεβολεύονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι πολύ απλές διαδικασίες που εισάγονται µε το νοµοσχέδιο
αυτό, µε µια σειρά από διατάξεις που είναι προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Επειδή σέβοµαι πάντα τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, δεν
θα ήθελα να µπω ακόµα σε µεγαλύτερη λεπτοµέρεια. Θα µιλή-
σουν και ο Υπουργός και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
και απ’ ό,τι βλέπω, και αρκετοί συνάδελφοι Βουλευτές, για να
αναπτύξουν αυτό θέµα ενός πολύ σηµαντικού νοµοσχεδίου, το
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οποίο έρχεται εδώ στη Βουλή και θα έπρεπε -κατά τη γνώµη µου-
να είναι γεµάτη η Αίθουσα της Βουλής από Βουλευτές οι οποίοι
αισθάνονται την αναγκαιότητα να υπάρχουν τέτοιες οργανώσεις
και έντονος εθελοντισµός, ισχυρός εθελοντισµός προς όφελος
της πατρίδας και της κοινωνίας, χωρίς όλοι να περιµένουν τι θα
κάνει το κράτος γι’ αυτούς.

Έτσι όπως έλεγε και ο Τζον Φιτζέραλντ Κέννεντι: «Μη ρωτάτε
τι κάνει το κράτος σας για εσάς, αλλά ρωτήστε τι κάνετε εσείς
για το κράτος».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ πολύ να
καθαριστεί το Βήµα, στο οποίο καλείται ο γενικός εισηγητής του
ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε αυτές τις µέρες κατά τη
συζήτηση στις επιτροπές, αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια σκε-
φτόµουν πως υπάρχουν όντως πεδία στην πολιτική που συνι-
στούν επί της ουσίας εθνικά µεγέθη. Ζητήµατα στα οποία τα
κόµµατα έχουν, όχι µόνο τη δυνατότητα να συµφωνούν, αλλά
είναι απαραίτητο να σχεδιάζουν µακροπρόθεσµες εθνικές στρα-
τηγικές. Ένα τέτοιο εθνικό θέµα συνιστά και το εγχείρηµα νοµο-
θέτησης και ρύθµισης του χώρου των εθελοντικών και
κοινωφελών οργανώσεων.

Αναµφισβήτητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εθελοντικές
οργανώσεις στη χώρα µας, έχουν µια µακρά ιστορική διαδροµή.
Ποιος µπορεί, άλλωστε, να αρνηθεί σε περιόδους, όπως η παρα-
τεταµένη οικονοµική και κοινωνική κρίση των µνηµονίων, η µετα-
ναστευτική κρίση, από το brain drain µέχρι την πανδηµική κρίση,
ότι ο εθελοντισµός όντως αποτέλεσε µοχλό και συγκολλητική
ουσία για την κοινωνική συνοχή;

Δυστυχώς, όµως, όχι µόνο οι εθελοντικές οργανώσεις δεν
έχουν λάβει την προσοχή που τους αξίζει, αλλά πολλές φορές,
κύριε Βορίδη, για λόγους µικροπολιτικής και συκοφαντήθηκαν
και απαξιώθηκαν. Ποιος µπορεί να ξεχάσει, άλλωστε, τη στάση
της Νέας Δηµοκρατίας στη δυσφήµιση µεγάλων εθελοντικών ορ-
γανώσεων, οι οποίες διαδραµάτισαν κοµβικό ρόλο στην αποσό-
βηση της τεράστιας προσφυγικής ανθρωπιστικής κρίσης το
2015; Πώς µπορούν να διαγραφούν από τη συλλογική µνήµη οι
διαχρονικές κυβερνητικές ευθύνες που επέτρεψαν, χωρίς πλαί-
σιο και χωρίς έλεγχο, µεγάλοι οργανισµοί να καταρρεύσουν σε
ένα βράδυ µε πρωτόγνωρα οικονοµικά σκάνδαλα;

Υπό αυτό το πρίσµα και µε αυτές τις σκέψεις το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο για να µπορέσει να αποτελέσει µια ολοκληρωµένη
και πραγµατική βάση για µια εθνική πολιτική για την Κοινωνία των
Πολιτών κατά τη γνώµη µας θα έπρεπε να πετυχαίνει τρεις πολύ
απλούς, αλλά βασικούς στόχους. Πρώτον, να προστατεύει τις
οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών από την µικροπολιτική.
Δεύτερον, να µπορεί να ενισχύει την αυτοτέλεια και τη συµβολή
τους στην κοινωνική πρόοδο. Και, τρίτον και βασικότερο, να θε-
µελιώνει ένα επαρκές και συνεκτικό νοµοθετικό πλαίσιο οργάνω-
σης, λειτουργίας και αποτελεσµατικής διασύνδεσης µε την
πολιτεία.

Και σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, πέσατε
στην πρώτη κεφαλαιώδους σηµασίας αντίφαση σε σχέση µε τον
πυρήνα, σε σχέση µε το πνεύµα, σε σχέση µε τη στόχευση, την
επιδίωξη της νοµοθετικής σας πρωτοβουλίας. Ενώ χαρακτηρί-
ζατε το νοµοσχέδιο ως τοµή στο αρρύθµιστο πεδίο της Κοινω-
νίας των Πολιτών, ενώ δηλώνετε µε έµφαση ότι επιτέλους µπαίνει
τάξη την ίδια στιγµή κατά τη συζήτηση στις επιτροπές παραδε-
χτήκατε ενώπιον όλων των εισηγητών και των Βουλευτών ότι το
παρόν νοµοσχέδιο είναι µόνο η αρχή και ότι θα χρειαστούν πρό-
σθετες νοµοθετικές παρεµβάσεις.

Ποιες θα είναι αυτές; Αυτό το κρατάτε µόνο για τον εαυτό σας
µε µελλοντικές υπουργικές αποφάσεις που φυσικά θα διαφεύ-
γουν της διαβούλευσης του δηµοσίου ελέγχου, της λογοδοσίας
και της νοµοθετικής διαδικασίας. Αδιάψευστος µάρτυρας αυτού
του ισχυρισµού τα άρθρα του τελευταίου κεφαλαίου όπου επί
της ουσίας παραχωρείτε στον εαυτό σας την αρµοδιότητα ρύθ-
µισης των βασικότερων ζητηµάτων του νοµοσχεδίου, δηλαδή τη

ρύθµιση των λεπτοµερειών των βάσεων δεδοµένων των εθελον-
τικών οργανώσεων, το ύψος του παραβόλου, τον τρόπο κατα-
γραφής των εθελοντών και την κατάργηση των µητρώων.

Δεν είναι άλλωστε η πρώτη φορά που αυτός ο µεταρρυθµιστι-
κός οίστρος εξαντλείται σε µια οµολογουµένως άψογη, θα έλεγα
εγώ, σκηνική παρουσία στη Βουλή. Καθίσταται, όµως, όψιµος αν
παρακολουθήσει κανείς το πώς εφαρµόζεται ό,τι εισηγείται στην
πράξη.

Ποιο είναι το αποτύπωµα του νοµοσχεδίου για την τηλεργασία;
Ποιο είναι το αποτύπωµα του νοµοσχεδίου για το λόµπινγκ; Ποιο
είναι το αποτύπωµα του νοµοσχεδίου για τον εσωτερικό έλεγχο;
Ξέρετε η πάθηση αυτή στην πολιτική οριακά ονοµάζεται και νο-
µοθετικός λαϊκισµός.

Επί της ουσίας, λοιπόν, το νοµοσχέδιο γι’ αυτόν ακριβώς το
βασικό λόγο συζητάει εµµέσως, µερικώς ή και καθόλου τα πραγ-
µατικά ζητήµατα που αντιµετωπίζουν οι εθελοντικές οργανώσεις.
Δεν προχωρά προς τον εξορθολογισµό και την αποτελεσµατική
διασύνδεση των πολλαπλών µητρώων οργανώσεων που τηρούν-
ται σήµερα στα αρµόδια Υπουργεία. Δεν απαντά, δηλαδή, σε τι;
Στο πάγιο αίτηµα των οργανώσεων της Κοινωνίας των Πολιτών
για απλοποίηση των διαδικασιών και µείωση της γραφειοκρατίας.

Προσέξτε. Είναι χαρακτηριστικό ότι δηµιουργούνται δύο νέα
µητρώα τα οποία προστίθενται σε εννέα που ήδη διατηρούνται
σε διάφορα Υπουργεία συν αυτά που τηρούν οι περιφέρειες και
οι δήµοι και δεν γίνεται σαφές το τι µέλλει γενέσθαι. Τι θα συµβεί,
κύριε Βορίδη; Θα συνδεθούν; Θα ενοποιηθούν µε τα ήδη υπάρ-
χοντα; Θα καταργηθούν τα υπάρχοντα;

Αντί, εποµένως, να διασφαλίζεται η διαλειτουργικότητα και η
διασύνδεση των βάσεων οι εθελοντικές οργανώσεις τι θα κά-
νουν; Θα χρειάζεται και πάλι να επανακαταθέτουν έγγραφα και
να τα επανακαταχωρίζουν σε πλατφόρµες. Πού είναι πια αυτός
ο περίφηµος ψηφιακός µετασχηµατισµός της Νέας Δηµοκρατίας
όταν το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής δεν εµπλέκεται στο ζή-
τηµα διασύνδεσης των µητρώων και της διαλειτουργικότητας
των βάσεων;

Ζήτηµα κορυφαίο, ουσίας είναι -σας το είπαµε και στις επιτρο-
πές- ότι ο νοµοθέτης δεν έχει λάβει υπ’ όψιν του τη φυσιογνωµία
του κύριου σώµατος των οργανώσεων των εθελοντών που δρα-
στηριοποιούνται σήµερα στη χώρα. Το νοµοσχέδιο διαµορφώ-
θηκε επί της ουσίας έχοντας κατά νου µεγαλύτερου µεγέθους
οργανώσεις.

Στην Ελλάδα, όµως, η συντριπτική πλειοψηφία των ενεργών
εθελοντικών οργανώσεων είναι µικρές και µεσαίες µε µικρό
αριθµό εργαζοµένων. Αυτή είναι άλλωστε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η τάση που υπάρχει παγκοσµίως, µικρότερα και ευέ-
λικτα σχήµατα οργανώσεων.

Καταλήγουµε, λοιπόν, σε ένα νοµοσχέδιο που αντί να είναι ου-
σιαστικό και αναπτυξιακό γίνεται διαχειριστικό και ελεγκτικό σε
σχέση µε το πεδίο όπου επιχειρεί να ρυθµίσει. Οι οικονοµικές και
γραφειοκρατικές προϋποθέσεις που θέτει θα λειτουργήσουν
ανασχετικά στη γέννηση νέων οργανώσεων και στην ανάπτυξη
των µικρότερων µε πολύ πιθανή κατάληξη τη συρρίκνωση τελικά
του πεδίου των εθελοντικών οργανώσεων. Αντί να αναδειχθεί η
Κοινωνία των Πολιτών, αντί να αναπτυχθούν αποτελεσµατικές
συµπράξεις και συνεργασίες µε την πολιτεία αναδεικνύεται τι;
Κυρίως οι υποχρεώσεις των φορέων της Κοινωνίας των Πολιτών.

Ηγεµονικό δε χαρακτηριστικό του νοµοσχεδίου είναι ότι επί
της ουσίας αντιµετωπίζει τις εθελοντικές οργανώσεις µε όρους
αγοράς σαν να είναι επιχειρήσεις. Αν είστε, δηλαδή, µικροµε-
σαίες εθελοντικές οργανώσεις ή αποκτάτε οικονοµική και διοι-
κητική δοµή µεγαλύτερου µεγέθους ώστε να µπείτε στο ειδικό
µητρώο και άρα να αποκτήσετε πρόσβαση στη συγχρηµατοδό-
τηση και να αποκτήσετε πρόσβαση στις φορολογικές ελαφρύν-
σεις, αλλιώς µένετε εκτός, δεν µας ενδιαφέρει και αν
εξαφανιστείτε ή βρείτε τρόπο να συγχωνευθείτε. Με άλλα λόγια
αυτή είναι η συνταγή που εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία απέναντι
στην ελληνική µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα!

Με άλλα λόγια, και για να είµαστε ξεκάθαροι, αν ο στόχος,
κύριε Βορίδη, είναι η ανάπτυξη του πεδίου του εθελοντισµού και
η ενθάρρυνση της συµµετοχής, τότε αυτός δεν µπορεί να επι-
τευχθεί µε διοικητικά, λογιστικά, οικονοµικά και γραφειοκρατικά
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βάρη, που επί της ουσίας λειτουργούν ως ανάχωµα. Δεν µπορείς
να θες να ρυθµίσεις και να αναπτύξεις ένα τέτοιο πεδίο, ταυτό-
χρονα συρρικνώνοντάς το.

Αναφορικά, τώρα, µε το Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου και τις λοι-
πές διατάξεις, τα περισσότερα άρθρα ρυθµίζουν τεχνικά ζητή-
µατα και κινούνται, όπως είπαµε, προς σωστή κατεύθυνση.
Ωστόσο, σας επισηµάναµε κατά τη συζήτηση στις επιτροπές και
ορισµένα σηµεία, που δηµιουργούν προβληµατισµούς.

Κύριε Βορίδη, δεν ήταν επαρκής η απάντηση, που µας δώσατε
για το άρθρο 47 και την τροποποίηση του Κώδικα Δήµων και Κοι-
νοτήτων σε σχέση µε τις σφοδρές αντιδράσεις που έχει προκα-
λέσει στον Δήµο Αριστοτέλη του Νοµού Χαλκιδικής. Απλά είναι
τα πράγµατα. Η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας είναι
σαφής, είναι τελεσίδικη και η κεντρική διοίκηση οφείλει να συµ-
µορφωθεί χωρίς περιστροφές και χωρίς να πραγµατοποιεί ελιγ-
µούς.

Στο άρθρο 50, θα πρέπει να απαριθµηθούν, αναλυτικά, οι πε-
ριπτώσεις κανονιστικών αποφάσεων που θα εισηγούνται σε οι-
κονοµικές επιτροπές τα δηµοτικά συµβούλια και όχι να γίνεται
µόνο µια αόριστη αναφορά, καθώς αυτή η αοριστία µπορεί τε-
λικά να δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα στη λειτουργία
των δήµων.

Τέλος, σε σχέση µε το άρθρο 52, επειδή θεωρούµε ότι ο θε-
σµός του περιφερειακού συµπαραστάτη του πολίτη και της επι-
χείρησης είναι σηµαντικός για τη σχέση πολίτη και
αυτοδιοίκησης, καλό θα ήταν -σας το επισηµάναµε- να επιταχυν-
θεί, κατά προτεραιότητα, η εκλογή συµπαραστάτη του πολίτη
στις περιφέρειες και έπειτα να ρυθµιστούν τα όποια επιµέρους
θέµατα.

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τις διατάξεις που αφορούν τροποποι-
ήσεις του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, θεωρούµε πως, παρά
το γεγονός ότι όντως προσπαθούν να εξορθολογήσουν κάποια
σηµεία της διαδικασίας, ωστόσο, πάλι αφήνονται πολλά περιθώ-
ρια για υποκειµενικότητα στην εφαρµογή του νόµου σε σχέση
µε τη συνέντευξη και τη δυνατότητα των επιτροπών να ελέγχουν
τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις χορήγησης.

Τέλος, σε σχέση µε την τροπολογία που αναφέρατε από τον
συνάδελφό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τον κ. Βαρδάκη,
παρακαλούµε -και ήταν πολύ θετικό αυτό, να την εξετάσετε ως
προς την ουσία της- σας καλούµε να την κάνετε αποδεκτή,
καθώς πρόκειται για ένα µέτρο αναλογικό σε σχέση µε το φονικό
σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου στο Ηράκλειο της Κρήτης, ο οποίος
συγκλόνισε όλη την τοπική κοινωνία. Νοµίζω ότι είναι µια τροπο-
λογία που απαντά σε µια πραγµατική ανάγκη.

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σταθώ ιδιαί-
τερα και να σχολιάσω την τροπολογία που κάνατε αποδεκτή,
όπως είπατε, από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Ξέρετε,
το πνεύµα και το περιεχόµενό της βρίσκονται σε τροχιά σύγκρου-
σης µε τις αρχές της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου, της
εθνικής ασφάλειας και της διαφάνειας. Και ξέρετε και κάτι
ακόµα; Αποτελεί µέγιστη ειρωνεία να µας κάνετε µαθήµατα περί
καλής νοµοθέτησης, εξυµνώντας τη λειτουργία του επιτελικού
κράτους, όταν σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά τον εθελοντισµό,
φέρνετε «βαριές» διατάξεις που αφορούν την Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών και όχι µόνο.

Όλα αυτά µεσάνυχτα Παρασκευής, για να συζητηθούν σή-
µερα, χωρίς καµµία προηγούµενη συζήτηση. Αφαιρείτε, µε τον
τρόπο αυτό, από τα κόµµατα και το Κοινοβούλιο, από την ελλη-
νική κοινωνία και από τους εργαζόµενους, τη δυνατότητα για
οποιονδήποτε διάλογο. Με αυτή την τροπολογία-σκάνδαλο, ανά-
µεσα σε άλλες αντιδηµοκρατικές διατάξεις, επί της ουσίας, προ-
βλέπεται η µετακίνηση εκατοντάδων, µη αρεστών, στελεχών της
Εθνικής Υπηρεσίας, σε διάφορες υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας. Είναι, επί της ουσίας, η ολοκλήρωση ενός στρατηγικού
σχεδιασµού για απόλυτο έλεγχο του κράτους και της Εθνικής
Υπηρεσίας, µε κατ’ εξαίρεση προσλήψεις, µε παράκαµψη του
ΑΣΕΠ, µετά τις εκκαθαρίσεις. Είναι η ανατροπή κάθε πρόνοιας,
που είχαν θεσπίσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις τόσο του
ΠΑΣΟΚ όσο και του ΣΥΡΙΖΑ, σε σχέση µε τον τρόπο αξιολόγησης
του νέου προσωπικού, στην πιο νευραλγική υπηρεσία, για θέ-
µατα εθνικής ασφάλειας. Είναι, τελικά, η απόδειξη του κράτους-

λάφυρου, όταν άλλαξαν ακόµη και τα τυπικά προσόντα, τα τυ-
πικά κριτήρια, για τη θέση του διοικητή της ΕΥΠ, προκειµένου να
επιλεγεί ο εκλεκτός του κ. Μητσοτάκη. 

Ο δηµοκρατικός κόσµος δεν θα πρέπει να ξεχνά πόσα χρόνια
χρειάστηκαν, για να επουλωθούν πληγές και διαιρέσεις του ελ-
ληνικού λαού από το «φακέλωµα», τις παρακολουθήσεις και τη
χρήση της Υπηρεσίας Πληροφοριών και της Αστυνοµίας για πο-
λιτικές σκοπιµότητες. Όραµά µας θα πρέπει να είναι η ανάπτυξη
της δηµοκρατικής ευρωπαϊκής Ελλάδας το 2021 και όχι η επι-
στροφή σε λογικές του 1961.

Τέλος, στην ίδια τροπολογία, µε το άρθρο 8, αναδεικνύεται η
πρόθεση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη για απόλυτο έλεγχο και περιορισµό των συνδικαλιστικών
ελευθεριών των Ελλήνων αστυνοµικών.

Αντί ο Υπουργός να ασχοληθεί πρωτίστως µε τα µεγάλα ζητή-
µατα που απασχολούν τους αστυνοµικούς, όπως η αναγνώριση
της επικινδυνότητας της εργασίας τους, η βελτίωση της εκπαί-
δευσης, της υλικοτεχνικής υποδοµής και η στελέχωση επιτέλους
των αστυνοµικών υπηρεσιών, παρεµβαίνει µε ωµό και απροκά-
λυπτο τρόπο στα εσωτερικά της συνδικαλιστικής τους λειτουρ-
γίας, καταργώντας την απλή αναλογική κατά τη διαδικασία
ανάδειξης συνδικαλιστικών οργάνων. Πρόκειται για µια βαθιά πε-
ριστολή των συνδικαλιστικών ελευθεριών των αστυνοµικών, στην
οποία τάσσονται απέναντι οι περισσότερες ενώσεις αστυνοµικών
της χώρας, καθότι θεωρούν προσβλητική τη διάταξη αυτή. 

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα δεν εισάγει κάτι καινούργιο. Ανοίγει µία
συζήτηση την οποία αφήνει κάπου στη µέση και εξαντλείται σε
µια πρόθεση, µε ασάφειες και κενά και δεν προωθεί επί της ου-
σίας την ανάπτυξη του εθελοντισµού.

Ταυτόχρονα -σας το επισηµάναµε στις επιτροπές- η προσθήκη
των λοιπών διατάξεων, αλλά και των τροπολογιών, εκτροχιάζει
εντελώς την πραγµατική συζήτηση, µετατρέποντας τη δική σας
νοµοθετική πρωτοβουλία σε «Δούρειο Ίππο» εξυπηρέτησης
άλλων πολιτικών σκοπιµοτήτων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να κλείσει το ηλε-
κτρονικό σύστηµα εγγραφής.

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλα-
γής κ. Καµίνης Γεώργιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το σηµερινό νοµοσχέδιο έχουµε άλλο ένα δείγµα κακής νο-

µοθέτησης. Το µισό νοµοσχέδιο το είδαµε στη διαβούλευση, το
άλλο µισό το είδαµε αφού κατατέθηκε στη Βουλή. Η Κυβέρνηση
φέρνει διατάξεις που αφορούν την τοπική αυτοδιοίκηση και τον
κώδικα ιθαγένειας και δεν έχει προηγηθεί καµµία διαβούλευση
µε τους εµπλεκόµενους φορείς.

Ας αρχίσουµε µε τις διατάξεις του σχεδίου που είδαµε στη δια-
βούλευση. Ο ρόλος των µη κυβερνητικών οργανώσεων στην Ελ-
λάδα έχει συνδεθεί κατά κύριο λόγο µε την αδυναµία του
κράτους να προσφέρει τις αντίστοιχες υπηρεσίες που προσφέ-
ρουν οι οργανώσεις αυτές και το γεγονός ότι φαίνεται πως το
αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση είναι κάτι το θετικό.

Στα αρνητικά πρέπει να καταλογίσουµε το ζήτηµα ότι το σχέ-
διο νόµου φαίνεται πρωτίστως να ικανοποιεί αιτήµατα µεγάλων,
κυρίως µεγάλων οργανώσεων και κοινωφελών ιδρυµάτων. Ως
προς τις φοροαπαλλαγές για παράδειγµα, για να έχει κάποιος
φοροαπαλλαγές, πρέπει να έχει εισοδήµατα και ακίνητα. Αυτό
δεν είναι το σύνηθες στις µη κυβερνητικές οργανώσεις στην Ελ-
λάδα, κάθε άλλο µάλιστα.

Την ίδια στιγµή µάλιστα ακούσαµε στην ακρόαση φορέων ότι
η διεθνής τάση είναι η ενίσχυση µικρότερων σχηµάτων, τα οποία
έχουν καλύτερη επαφή µε το πεδίο, ενώ στη Μεγάλη Βρετανία
και τις Ηνωµένες Πολιτείες η ραχοκοκαλιά των οργανώσεων απο-
τελείται από αυτές που θα ονόµαζε κάποιος µικροµεσαίες οργα-
νώσεις.

Κοινός τόπος στην ακρόαση των φορέων ήταν ότι δεν έχει µε-
λετηθεί το οικοσύστηµα των οργανώσεων στην Ελλάδα. Προς
επίρρωση, να πω εδώ ότι µεγάλοι απόντες από το σχέδιο νόµου
είναι οι δήµοι, τη στιγµή που είναι γνωστό ότι οι δήµοι, η πρωτο-

3582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βάθµια αυτοδιοίκηση έχει παραδοσιακά µεγάλη εµπειρία στη δια-
χείριση θεµάτων των οργανώσεων, ειδικά των τοπικών.

Η Κοινωνία των Πολιτών οργανώνεται σε διάφορες κατευθύν-
σεις και αντικείµενα. Προκειµένου να καλυφθούν οι πάσης φύ-
σεως ανάγκες έχουν συσταθεί στα επιµέρους Υπουργεία πάρα
πολλά διαφορετικά µητρώα, όπου οι προϋποθέσεις εγγραφής,
αλλά και τα δικαιώµατα που απορρέουν από αυτή ποικίλλουν και
συχνά αλληλοεπικαλύπτονται.

Βλέπουµε στο νοµοσχέδιο να δηµιουργούνται δύο νέα µητρώα
χωρίς να έχει προηγηθεί διασύνδεση µε τα υφιστάµενα και χωρίς
να αναµένεται να γίνει στο άµεσο ορατό µέλλον.

Στις εξουσιοδοτικές διατάξεις των άρθρων 25, 26 και 27 δεν
προβλέπεται κανένα χρονοδιάγραµµα ούτε για τη λειτουργία των
νέων µητρώων. Το ορθότερο, βέβαια, θα ήταν τα στοιχεία των
υφιστάµενων µητρώων να µεταπέσουν αµέσως µόλις ξεκινήσει
η λειτουργία του νέου µητρώου και στη συνέχεια να υπάρξει επι-
κοινωνία µε τους εκπροσώπους των οργανώσεων για τη συµπλή-
ρωση των απαιτούµενων δικαιολογητικών ώστε να ολοκληρωθεί
η εγγραφή. Και τούτο προκειµένου το νέο µητρώο να ξεκινήσει
να λειτουργεί αµέσως µόλις καταργηθούν τα υφιστάµενα, αλλιώς
θα έχουµε ένα µητρώο που θα συµβάλει µε τη σειρά του κι αυτό
στο φαινόµενο της πολυδιάσπασης.

Στο σχέδιο νόµου δεν διαγράφεται ένα σαφές πεδίο συνεργα-
σίας της Κοινωνίας των Πολιτών µε το κράτος, κάτι που αναµέ-
ναµε, αλλά δίνεται κυρίως έµφαση στις υποχρεώσεις και τα
διαδικαστικά ζητήµατα λειτουργίας των οργανώσεων, για παρά-
δειγµα, στην παράγραφο 2 του άρθρου 11 για την υποχρέωση
των οργανώσεων να υποβάλουν στη νέα διεύθυνση που δηµιουρ-
γείται τα στοιχεία του φορέα της χρηµατοδότησης και τον προ-
ϋπολογισµό και απολογισµό για κάθε χρηµατοδοτούµενο
πρόγραµµα. Αλλά αυτό ήδη το κάνουν οι οργανώσεις προς τον
φορέα χρηµατοδότησης, ενώ οι µη κυβερνητικές οργανώσεις
που λαµβάνουν άνω των 30.000 ευρώ ετησίως κρατική χρηµατο-
δότηση έχουν την υποχρέωση να δηλώνουν τα στοιχεία αυτά στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Εδώ δηµιουργείται µια επιπλέον υποχρέωση στις ΜΚΟ, ενώ θα
µπορούσε να προβλεφθεί ότι οι κρατικοί φορείς που χρηµατο-
δοτούν οργανώσεις υποχρεώνονται να δηµοσιεύουν κάθε αρχή
του έτους ή στο τέλος κάθε έτους µία λίστα µε τις οργανώσεις
αυτές.

Για το άρθρο 5, που αφορά τη σύσταση και τις αρµοδιότητες
της νέας διεύθυνσης των οργανώσεων και κοινωφελών φορέων
που συστήνετε, τίθεται µια σειρά ερωτηµάτων, κυρίως ως προς
την επαρκή στελέχωση, αλλά και τις αρµοδιότητες.

Στο άρθρο 7 ο περιορισµός που εισάγεται σε µια οργάνωση
να µην µπορεί να εγγράφεται σε περισσότερες από τέσσερις
υποοµάδες στερείται νοήµατος. Αυτό που θα είχε νόηµα εδώ
είναι δύο πράγµατα: Πρώτα απ’ όλα, η ρητή µνεία ότι η ένταξη
σε υποοµάδα θα πρέπει να γίνεται σύµφωνα µε τους σκοπούς
του καταστατικού. Δεύτερον, µε δεδοµένο ότι προβλέπεται η σύ-
σταση των οργανώσεων προ τριών ετών ως προϋπόθεση για την
εγγραφή στο ειδικό µητρώο, άρα και για την πρόσβαση στη χρη-
µατοδότηση, θα πρέπει να υπάρξει µια ειδική µνεία ότι η τριετία
θα πρέπει να ισχύει για όλους τους σκοπούς του καταστατικού. 

Σηµαντική έλλειψη είναι ότι στο άρθρο 10 δεν προβλέπονται
κριτήρια για την αξιολόγηση των οργανώσεων της Κοινωνίας των
Πολιτών. Εννοώ των οργανώσεων κυρίως που θα λάβουν κρατική
χρηµατοδότηση, µια κρατική χρηµατοδότηση οποιουδήποτε
ποσού, όπως αναφέρεται.

Ως προς το άρθρο 8 και την αυτεπάγγελτη αναζήτηση του ποι-
νικού µητρώου για τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου των µη
κυβερνητικών οργανώσεων, προβλέπεται ένας µεγάλος κατάλο-
γος αδικηµάτων και η καταδίκη για κάποιο από αυτά αποτελεί
κώλυµα για να αναδειχθεί κάποιος σε µέλος διοικητικού συµβου-
λίου µη κυβερνητικής οργάνωσης. Δεν έχουν όλα τα αδικήµατα
την ίδια απαξία και σε κάθε περίπτωση αγνοούµε ότι πολύ συχνά
ο εθελοντισµός αποτελεί για πάρα πολλούς αποφυλακισµένους
έναν πολύ σηµαντικό δίαυλο οµαλής κοινωνικής επανένταξης.

Βέβαια, είναι γνωστό ότι η σωφρονιστική πολιτική αυτής της
Κυβέρνησης δεν επενδύει στην οµαλή επανένταξη. Σας ζητώ,
όµως, κύριε Υπουργέ, να δείτε ξανά τα αδικήµατα που προβλέ-

πετε και να κρατήσετε κατ’ αρχάς όσα είναι οικονοµικής φύσης.
Όσον αφορά τις διατάξεις περί ιθαγένειας, είναι γνωστό ότι

µε απόφαση σας καθορίστηκαν για πρώτη φορά και, µάλιστα,
αναδροµικά τεκµήρια για την οικονοµική και κοινωνική ένταξη αλ-
λοδαπών που ζητούν την ελληνική ιθαγένεια. Επί της ουσίας επα-
ναφέρατε διά της πλαγίας οδού τα ίδια τεκµήρια και επί το
αυστηρότερο, τα οποία αποσύρθηκαν από τον προκάτοχό σας
µετά από µεγάλες αντιδράσεις κατά την ψήφιση του ν.4735. 

Η απόφαση αυτή ήταν συνέχεια προηγούµενων αποφάσεων
της Κυβέρνησης, οι οποίες κινήθηκαν προς µία σαφή συντηρη-
τική κατεύθυνση και κατατείνουν στον ουσιαστικό αποκλεισµό
µεγάλου αριθµού αλλοδαπών που διαβιούν επί πολλά χρόνια νό-
µιµα στη χώρα µας.

Αποδυναµώνετε τη διαδικασία πολιτογράφησης σε σχέση µε
τη διαπίστωση της ουσιαστικής ένταξης και ενισχύετε τη λογική
των γραπτών εξετάσεων. Την ίδια στιγµή, παραµένουν, διατη-
ρούνται τα αυστηρά εισοδηµατικά κριτήρια ως τυπική προϋπό-
θεση, ενώ προβλέπεται πλέον η δυνατότητα αµφισβήτησής τους
στην προφορική συνέντευξη, η οποία θα διενεργείται µόνο σε
περίπτωση αµφιβολιών, γεγονός που µπορεί να δυναµιτίσει την
αξιοπιστία της διαδικασίας.

Σχετικά τώρα µε την τροπολογία που αφορά την Εθνική Υπη-
ρεσία Πληροφοριών. Με το π.δ.96/2020 συστάθηκε η Διεύθυνση
Β’ Συλλογής και Ανάλυσης Πληροφοριών. Με την παρούσα τρο-
πολογία τι κάνετε; Παίρνετε όλο το προσωπικό αυτής της διεύ-
θυνσης, καθώς και αυτό που εργάζεται στις περιφερειακές
µονάδες υποστήριξης και τους µετατάσσετε, κατά παρέκκλιση
κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, σε κεντρικές ή περιφερειακές
υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, ιδίως σε αυτές που άπτον-
ται της δηµόσιας και κρατικής ασφάλειας.

Πρόκειται για µια καθαρή περίπτωση εκδίωξης των µη αρε-
στών στην ηγεσία της ΕΥΠ, αφού η υπηρεσία ως οργανική µο-
νάδα παραµένει, µε συνέπεια η µεν υπηρεσία να παραµένει
αυτούσια ως ένα κενό κέλυφος πια, οι δε υπάλληλοι ανεξαιρέτως
να µετατάσσονται. Εγώ, οµολογώ ότι αυτό πρώτη φορά το
βλέπω στα χρονικά της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης. Δεν το
έχω ξαναδεί αυτό το πράγµα, να παραµένει µια υπηρεσία ως ένα
κενό κέλυφος και όλοι οι οποίοι είναι εκεί να µετατάσσονται. Και
µιλάµε για πολλά άτοµα. Ενενήντα θεωρούνται τουλάχιστον οι
επιχειρησιακοί υπάλληλοι οι οποίοι ουσιαστικά αχρηστεύονται
σε ένα σύνολο περίπου τετρακοσίων. Δηλαδή, περίπου το 25%
των επιχειρησιακών υπαλλήλων της ΕΥΠ φεύγει από την ΕΥΠ
από τη µια µέρα στην άλλη. Αυτό δεν είναι σοβαρό για την αξιο-
πιστία, για την αποτελεσµατικότητα της Εθνικής Υπηρεσίας Πλη-
ροφοριών;

Γιατί η ίδια η Ελληνική Αστυνοµία δεν επιδιώκει µέσω έκδοσης
νέου προεδρικού διατάγµατος να αλλάξει το οργανόγραµµά της
και να δηµιουργήσει εκείνη µία διεύθυνση µε το αντικείµενο της
διεύθυνσης που µεταφέρεται από την ΕΥΠ και να στελεχώσει µε
δικό της προσωπικό, κατόπιν προκήρυξης, τις νέες θέσεις που
θα προκύψουν;

Αρκεί κανείς να δει την αιτιολογική έκθεση -που δεν είναι αι-
τιολογική έκθεση- που συνοδεύει αυτό το άρθρο 10 της τροπο-
λογίας για να πειστεί ότι οι εξηγήσεις που προσπαθεί να δώσει
το Υπουργείο είναι απολύτως προσχηµατικές. Η Κυβέρνηση εδώ
ακολουθεί τη στρατηγική της µικρής και κλειστής Εθνικής Υπη-
ρεσίας Πληροφοριών. Μικρή γιατί είχε προηγηθεί µια τροπολο-
γία -πάλι σε άσχετο νοµοσχέδιο, όπως και τώρα- η µεταφορά της
Διεύθυνσης Ηλεκτρονικών Πληροφοριών στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας. Κλειστή γιατί στην ίδια τροπολογία συστάθηκε στην
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών η αυτοτελής υπηρεσία Κέντρο
Τεχνολογικής Υποστήριξης Ανάπτυξης και Καινοτοµίας µε αδια-
φανή δραστηριότητα και χρηµατοδότηση από ειδικό λογαριασµό
τεχνολογικής ανάπτυξης και τεχνολογίας. Αυτά τα έφερα στη δη-
µοσιότητα µε την επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσα στις 14 Νο-
εµβρίου του 2021, αλλά απάντηση δεν έχουµε δεήσει ακόµα να
λάβουµε.

Όπως τότε, έτσι και τώρα το Κίνηµα Αλλαγής θα καταψηφίσει
τη συγκεκριµένη τροπολογία, όχι µόνο λόγω της µεθόδευσής της
από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, αλλά και λόγω της
σαφούς κατεύθυνσης -κυρίως για τον λόγο αυτόν- να ελέγξει πια
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πλήρως οργανωτικά και λειτουργικά την υπηρεσία, εντείνοντας
έτι περαιτέρω ένα καθεστώς κοµµατοκρατίας, εκφοβισµού και
αδιαφάνειας.

Όλα αυτά συµβαίνουν ενώ αύριο έχει εκλογές το σωµατείο
των εργαζοµένων στην ΕΥΠ και όπως είπα -και θέλω να επιµείνω
σε αυτό- ουσιαστικά µετατάσσονται περίπου ενενήντα επιχειρη-
σιακοί σε ένα σύνολο περίπου τετρακοσίων.

Την αποδυνάµωση που θα φέρει στην ΕΥΠ αυτή η µεθόδευση,
µπορεί ο οποιοσδήποτε να τη φανταστεί. Κατά τη γνώµη µου θα
περάσει πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα έως ότου αναπληρωθεί
το κενό που αφήνουν οι άνθρωποι αυτοί, πολλοί από τους οποί-
ους έχουν αξιόλογη εµπειρία και κατάρτιση.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο συ-
νάδελφος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο για τη λεγόµενη «προστασία του εθε-
λοντισµού» επιβεβαιώνει µε τον πιο αποκαλυπτικό τρόπο τη συ-
στηµατική διαστρέβλωση της έννοιας του που επιχειρείται στο
πλαίσιο της πολιτικής που εφαρµόζεται. Είναι εθελοντισµός που
απαλλάσσει το αστικό κράτος από την υποχρέωση για παροχή
κοινωνικών υπηρεσιών, που ωθεί σε κάλυψη ανάλογων αναγκών
µε απλήρωτη εργασία -δηλαδή τσάµπα δουλειά- καλλιεργώντας
την υποταγή στο όνοµα της βοήθειας σε ανέργους και εξαθλιω-
µένους.

Η απλήρωτη εργασία ως αναγκαία συνθήκη για την ανταγωνι-
στικότητα -εξ ου και η συµµετοχή δράσεων των µη κυβερνητικών
οργανώσεων στο ΑΕΠ- οµολογείται ευθέως από την Κυβέρνηση.
Μάλιστα, µέσα στο σχέδιο νόµου δίνεται και ο σχετικός ορισµός
«οικειοθελής δέσµευση του εθελοντή για προσφορά εργασίας
και υπηρεσιών προς όφελος του κοινωνικού συνόλου άνευ αµοι-
βής ή άλλου υλικού ανταλλάγµατος», δηλαδή για να σε πιάσει
στο φιλότιµο και να σε κάνει να αισθάνεσαι ακόµα και τύψεις αν
τολµήσεις να διεκδικήσεις δουλειά µε µισθό και δικαιώµατα.

Η απλήρωτη δουλειά, βέβαια, είναι ένα το κρατούµενο. Υπάρ-
χουν και τα παρελκόµενά της. Αφού ο εθελοντής δεν ζητά
αµοιβή, τι νόηµα θα έχουν οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας,
τα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, οι διεκδικήσεις για
την κατοχύρωσή τους;

Και εκτός όλων των άλλων στοχεύει στην ιδεολογική χειραγώ-
γηση, αφού η αστική εκδοχή του εθελοντισµού επιχειρεί να µε-
τακυλίσει τις λύσεις των προβληµάτων, που η δική σας πολιτική
-όλων των κυβερνήσεων- προκαλεί στα ίδια του τα θύµατα. Ποια
θύµατα; Το µόνιµο υποζύγιο: την εργατική τάξη, τη φτωχή αγρο-
τιά, τους αυτοαπασχολούµενους ελεύθερους επαγγελµατίες, το
σύνολο των λαϊκών στρωµάτων. Αυτό πρέπει να έχει ξεκάθαρα
στο µυαλό του το σύνολο των εργαζοµένων και ιδίως οι νέοι που
προέρχονται από αυτά τα στρώµατα, που είναι τα θύµατα αυτής
της παγίδας του εθελοντισµού.

Με αυτόν τον ύπουλο τρόπο η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι κυ-
βερνήσεις επιχειρούν να περάσουν από το παράθυρο το ιδεολό-
γηµα του εθελοντισµού, επιδιώκοντας, µάλιστα, να στρέψουν
τµήµατα του λαού ενάντια σε άλλα τµήµατά του που αρνούνται
να υποταχθούν σε αυτή την επικίνδυνη λογική. Αυτή η προσχη-
µατική συζήτηση για τη διαφάνεια των µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων, που τώρα µετονοµάζονται σε Οργανώσεις της
Κοινωνίας των Πολιτών, δεν πρέπει να αφορά τους εργαζόµε-
νους. Είναι αποπροσανατολιστική αυτή η κουβέντα. Οι οργανώ-
σεις αυτές είναι κατά βάση γέννηµα και εργαλεία των
κυβερνήσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των επιχειρηµατικών
οµίλων. Από αυτούς ιδρύονται, από αυτούς χρηµατοδοτούνται,
καθώς, επίσης, και από τα ίδια τα κράτη τους.

Πόσο ωφέλιµη είναι η δράση ενός θεσµού των κυβερνήσεων
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όµως, που τσακίζουν λαϊκά δικαιώ-
µατα, φορτώνουν τα βάρη της κρίσης στους εργαζόµενους, νο-
µοθετούν για την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία των
επιχειρήσεων και όχι για τις λαϊκές ανάγκες; Μπορεί, για παρά-
δειγµα, η εθελοντική συµµετοχή για την αντιµετώπιση πυρκα-

γιών, πληµµυρών και σεισµών να αναπληρώνει ή να δικαιολογεί
τις µεγάλες ελλείψεις σε µέσα και προσωπικό, που είναι συνει-
δητή επιλογή όλων των κυβερνήσεων στο πλαίσιο των περικοπών
σε κονδύλια που αφορούν λαϊκές ανάγκες; Μπορεί η οργάνωση
της αρωγής στους πληγέντες να επαφίεται σε εθελοντές και µη
κυβερνητικές οργανώσεις µε τον κρατικό µηχανισµό απλά σε
έναν ρόλο συντονιστή ή παρατηρητή;

Αυτός ο εθελοντισµός δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµα-
τική αλληλεγγύη που αναπτύσσεται ανάµεσα σε εργαζόµενους,
ανέργους, τις οικογένειές τους στον αγώνα για την ικανοποίηση
των σύγχρονων αναγκών τους µε την ανθρωπιά αλληλεγγύης
που επέδειξαν και δείχνουν σωµατεία, συνδικάτα, πολιτιστικοί
σύλλογοι, απλοί άνθρωποι, είτε ατοµικά είτε συλλογικά, σε πλη-
γείσες περιοχές της χώρας από σεισµούς, πυρκαγιές, πληµµύ-
ρες, σε ανέργους, εξαθλιωµένους, σε συναδέλφους τους, στα
συνδικάτα, στα σωµατεία.

Ο δικός σας εθελοντισµός απενοχοποιεί και «βγάζει λάδι» το
ταξικό σας κράτος από την απουσία του στην παροχή κοινωνικών
υπηρεσιών, ωθώντας στην απλήρωτη εργασία ιδίως τους νέους
ανθρώπους. Είναι ο δικός σας εθελοντισµός που κρύβει τις µαύ-
ρες εργασιακές σχέσεις, προωθεί τις µειωµένες απαιτήσεις των
εργαζοµένων και οδηγεί στην ανασφάλεια και στην ανακύκλωση
της ανεργίας.

Η µέχρι τώρα συζήτηση για το νοµοσχέδιο αναδεικνύει και
επαληθεύει αυτό που το ΚΚΕ. Λέει ότι ανάµεσα στη Νέα Δηµο-
κρατία και στον ΣΥΡΙΖΑ είναι περισσότερα αυτά που τους ενώ-
νουν παρά εκείνα που τους χωρίζουν. Μπορεί η Νέα Δηµοκρατία
και ο ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα να τσακώνεστε για τον
ρόλο των µη κυβερνητικών οργανώσεων, αν πρέπει ή δεν πρέπει
να µπαίνουν αυστηρά κριτήρια για τη λειτουργία τους, ποιες πρέ-
πει ή δεν πρέπει να είναι στο µητρώο και ούτω καθ’ εξής, στην
πραγµατικότητα όµως αποθεώνετε όλοι σας τέτοιου είδους µη-
χανισµούς που ανθίζει κάθε καρυδιάς καρύδι, ενώ αναγνωρίζετε
και το θεσµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που επιβάλλει
τη δραστηριοποίησή τους και την υποκατάσταση του κράτους
στη διαχείριση κοινωνικών θεµάτων.

Είναι χαρακτηριστικό ότι από την κοινή σας παραδοχή ότι το
κράτος έχει συνέχεια, φτάνουµε στην κοινή παραδοχή των ειση-
γητών και της Πλειοψηφίας και της Μειοψηφίας, πλην ΚΚΕ, ότι
είναι τεράστιος και καθοριστικός ρόλος των Οργανώσεων της
Κοινωνίας των Πολιτών, στη λειτουργία της κοινωνίας και της
χώρας µας, όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά και παγκοσµίως. 

Αν αυτό το συνδυάσουµε µε την κοινή άποψη και αντίληψή
σας, ανεξάρτητα εάν κάποια κόµµατα υπερψηφίζουν ή καταψη-
φίζουν επί της αρχής, όπως εκφράστηκε κατά τη συζήτηση στην
επιτροπή ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας λέγοντας, για πα-
ράδειγµα, ότι «δεν µπορούµε να τα περιµένουµε όλα από το κρά-
τος» ή ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ότι «ο εθελοντισµός επί της
ουσίας αποτέλεσε τον µοχλό αλλά και τη συγκολλητική ουσία για
την κοινωνική συνοχή», γι’ αυτό και ζητά µάλιστα εθνική πολιτική,
ενώ ΜέΡΑ25 και Ελληνική Λύση, επίσης, εκθειάζουν τον δήθεν
κοινωνικό ρόλο των µη κυβερνητικών οργανώσεων, από αυτό και
µόνο αποκαλύπτεται η συµφωνία τους στον πυρήνα του νοµο-
σχεδίου που αφορούν τις πραγµατικές επιδιώξεις της αστικής
τάξης και του κράτους της αναφορικά µε την προώθηση της ανά-
πτυξης της κοινωνίας των πολιτών, όχι µόνο τώρα, πολλά χρόνια,
πολλές δεκαετίες πριν.

Φυσικά αυτό δεν αποτελεί µια ελληνική πρωτοτυπία. Αποτελεί
κεντρική κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήδη από τη δε-
καετία του ’90, όπως προωθήθηκε σε άλλες χώρες, όπως οι Ηνω-
µένες Πολιτείες Αµερικής, η Αγγλία και αλλού. Άλλωστε, η
πανσπερµία τέτοιων οργανώσεων τα προηγούµενα χρόνια, όπως
τίθεται και στην αιτιολογική έκθεση, αποδεικνύει ότι αξιοποιήθη-
καν από όλες τις µέχρι σήµερα κυβερνήσεις στις εξής κατευθύν-
σεις:

Πρώτον, στην υποκατάσταση των ελλείψεων από την απουσία
κρατικής παρέµβασης για την αντιµετώπιση των οξυµµένων προ-
βληµάτων, χωρίς φυσικά να µπορούν να τα αντιµετωπίσουν,
ακόµα και αν εκκινούνται από ειλικρινείς σκοπούς, που θυµίζουµε
ότι περισσότερο µοιάζει σαν θεραπεία του καρκίνου µε ασπιρί-
νες.
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Στην καλλιέργεια, δεύτερον, της αντίληψης ότι αυτό είναι φυ-
σιολογικό να συµβαίνει, γιατί το κράτος δεν µπορεί να τα κάνει
όλα, λειτουργώντας και ως πεδίο εκτόνωσης της δίκαιης αγανά-
κτησης και της διάθεσης προσφοράς ενός κόσµου απέναντι στη
ζοφερή κατάσταση που έχει διαµορφωθεί για την πλειοψηφία
της κοινωνίας.

Τρίτον, στη διαµόρφωση ενός πεδίου κερδοφορίας για διάφο-
ρους εκπροσώπους του µεγάλου κεφαλαίου που µέσω της ίδρυ-
σης τέτοιων οργανώσεων και πάσης φύσεως ιδρυµάτων
απολαµβάνουν πακτωλούς κρατικής χρηµατοδότησης, φοροε-
λαφρύνσεων, ακόµα και την εκµετάλλευση διαφόρων τοµέων,
όπως προωθείτε µε το σχέδιο νόµου στο άρθρο 37 µε τους έξι
τοµείς δράσης που θα έπρεπε να είναι στην κρατική ευθύνη -ανα-
φέρουµε υγεία, πρόνοια, παιδεία, πολιτισµός, αθλητισµός και
πάει λέγοντας- για την προστασία των πιο ευάλωτων τµηµάτων
της κοινωνίας, της τρίτης ηλικίας, θύµατα κακοποίησης, µετανά-
στες, πρόσφυγες και ούτω καθεξής.

Πέµπτον, ταυτόχρονα αξιοποιούν τον µανδύα του χορηγού και
ευεργέτη, για να κρύβονται οι βαρύτατες ευθύνες της αστικής
τάξης του καπιταλισµού για τη συνεχή χειροτέρευση της ζωής
των εργαζοµένων, των λαϊκών στρωµάτων, της νεολαίας, δηλαδή
µε έναν σµπάρο δυο τρυγόνια. Κάτω από τους διακηρυκτικούς
στόχους για έλεγχο, οργάνωση και διαφάνεια της πανσπερµίας
αυτών των οργανώσεων µε το σχέδιο νόµου υπηρετούνται άλλες
βασικές επιδιώξεις, αφού βέβαια δώσατε πρώτα άφεση αµαρ-
τιών για ό,τι έχει γίνει µέχρι σήµερα.

Διευρύνει την οικονοµική ενίσχυση των οργανώσεων της κοι-
νωνίας των πολιτών από το 20%, που ήταν, στο 40%. Εισάγει τη
διαδικασία του αυτοελέγχου των οργανώσεων αυτών µε το δι-
καίωµα µιας τέτοιας οργάνωσης, µιας µη κυβερνητικής οργάνω-
σης, να ορίζει ακόµα και τον ορκωτό λογιστή, όπως συµβαίνει
στις ανώνυµες εταιρείες. Επιδιώκει τις φοροελαφρύνσεις, τις
απαλλαγές επιχειρηµατικών οµίλων, τις κάθε είδους παχυλές
χρηµατοδοτήσεις που όσους κανόνες υποτίθεται διαφάνειας και
αν θεσπιστούν πάντα θα υποτάσσονται στα διάφορα σκάνδαλα
για την ενίσχυση των ισχυρών συµφερόντων ή και για άλλους
σκοπούς.

Δεύτερον, η περαιτέρω ενίσχυση των µεγάλων οργανώσεων,
των µη κυβερνητικών οργανώσεων δηλαδή, και πάσης φύσεως
ιδρυµάτων σε βάρος των µικρότερων. Το είπατε άλλωστε και
εσείς, κύριε Υπουργέ, «µας ενδιαφέρουν οι µεγάλες οργανώ-
σεις». Και αυτό γίνεται για να ελέγχουν και να καρπώνονται
ακόµα µεγαλύτερο πεδίο από τους τοµείς αυτούς µέσω της δια-
µόρφωσης του ειδικού µητρώου οργανώσεων και των προϋπο-
θέσεων που τίθενται για την κρατική και ιδιωτική χρηµατο-
δότηση.

Άλλωστε η φιλοσοφία των κυβερνήσεων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι ότι, για να µπορέσουν να δοθούν αποτελεσµατικές
λύσεις, θα πρέπει να υπάρξει σύγκλιση ενός τριγώνου κρατικός
τοµέας-ιδιωτικός τοµέας και µη κυβερνητικές οργανώσεις. Ο κα-
θένας έχει να βάλει το δικό του λιθαράκι σε αυτή την υπόθεση. 

Τρίτον, η διαµόρφωση τυπικών κανόνων για την καταγραφή
των εθελοντών στο «ΕΡΓΑΝΗ», που στην πραγµατικότητα καλύ-
πτουν ακόµα µε αυτόν τον τρόπο πιο αποτελεσµατικά την εξαρ-
τηµένη εργασία που παρέχεται σε διάφορες τέτοιες οργανώσεις
χωρίς κανένα ασφαλιστικό και εργασιακό δικαίωµα των εθελον-
τών.

Αυτοί που θα καταγράφονται στο «ΕΡΓΑΝΗ», κύριε Υπουργέ,
θα παρουσιάζονται ως εργαζόµενοι ή ως άνεργοι;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ως εθε-
λοντές.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ως εθελοντές, δηλαδή ούτε ερ-
γαζόµενοι ούτε άνεργοι.

Επαναλαµβάνουµε το ερώτηµα: Θα καταγράφονται ως άνερ-
γοι; Διότι εάν δεν καταγράφονται ως άνεργοι, είναι ένας ακόµη
τρόπος για να παρουσιάζεται µειωµένο το ποσοστό των ανέρ-
γων.

Τέταρτον, τη συστηµατοποίηση καταγραφής και ελέγχου των
προσωπικών δεδοµένων. Είναι µια βασική επιδίωξη χιλιάδων αν-
θρώπων που συµµετέχουν σε αυτές µέσω των στοιχείων που
συγκεντρώνουν τα µητρώα. Τη δυνατότητα άντλησης αυτόµατα

από το κράτος του ποινικού µητρώου.
Πέµπτον, την ενίσχυση τελικά του προσανατολισµού. Την πα-

ρότρυνση για συµµετοχή σε τέτοιες οργανώσεις και όχι στις ορ-
γανώσεις του εργατικού λαϊκού κινήµατος, στα σωµατεία και
στους συλλόγους, που απαιτούν και διεκδικούν και οργανώνουν
την πάλη του λαού. Είναι χαρακτηριστικό ότι για την παροχή υπη-
ρεσιών σε φορείς εθελοντικής απασχόλησης άνευ αµοιβής προ-
βλέπεται για παράδειγµα οι δικηγόροι για την παράστασή τους
στα δικαστήρια να απαλλάσσονται από την υποχρέωση έκδοσης
γραµµάτιου προείσπραξης δικηγορικής αµοιβής, κάτι που φυσικά
δεν ισχύει στις περιπτώσεις προοδευτικών δικηγόρων που θέλουν
να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στον δίκαιο αγώνα σωµατείων
ενάντια σε απολύσεις και διώξεις εργαζοµένων.

Η κοινωνία, λοιπόν, των πολιτών βρίσκει ένθερµους υποστηρι-
κτές και στη σοσιαλδηµοκρατία και στους δήθεν αριστερούς, κεν-
τροαριστερούς, στους νεοφιλελεύθερους. Πρόκειται µήπως για
κάποια καινούργια ανακάλυψη, που περιγράφει έναν διαφορετικό
δρόµο κοινωνικής οργάνωσης και πολιτικής παρέµβασης ή πρό-
κειται για µία παραλλαγή παµπάλαιων θεωριών και ένα µάσηµα
αναχρονιστικών ιδεολογηµάτων της κυρίαρχης αστικής εξουσίας;

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι η έννοια πολίτης ως µέλους της κοι-
νωνίας δεν είναι ενιαία και εποµένως δεν µπορεί να αποτελεί τον
συνεκτικό δεσµό και τον συνδετικό κρίκο της κοινωνικής οργάνω-
σης. Αλλά και αν η έννοια του πολίτη συνδεθεί αποκλειστικά µε
την αριστοτελική αντίληψη περί συµµετοχής και παρέµβασης στα
κοινά, πάλι δεν είναι ενιαία καθώς τα κοινά δεν είναι τα ίδια για
όλους και δεν υπάρχουν ούτε ίσες ευκαιρίες συµµετοχής ούτε
ανάλογες δυνατότητες παρέµβασης.

Πολίτης, για παράδειγµα, θεωρείται και ο βιοµήχανος, ο εργά-
της, ο µικροµεσαίος αγρότης, ο αυτοαπασχολούµενος επαγγελ-
µατίας και ο µεγαλέµπορος. Πόσο, όµως, µπορούν να
συνευρεθούν, να συνεργαστούν στην Κοινωνία των Πολιτών, στη
δική σας κοινωνία των πολιτών, όταν τα συµφέροντά τους είναι
διαµετρικά αντίθετα και οι στόχοι τους εντελώς διαφορετικοί;

Τα περί κοινωνίας των πολιτών, λοιπόν, δεν είναι τίποτε άλλο
παρά ένα ευφυολόγηµα που επαναφέρει από άλλον δρόµο την
παλιά θεωρία περί κατάργησης των τάξεων, η οποία ιδιαίτερα σή-
µερα δεν έχει καµµία αξία και δεν µπορεί να πείσει. Δεν µπορούν
να συνυπάρχουν στο ίδιο µετερίζι οι εργαζόµενοι της εταιρείας
bitter.com µε τον εργοδότη που τους απέλυσε µέσα σε δευτερό-
λεπτα και µε τον πιο σκληρό και ψυχρό τρόπο, ούτε οι εργαζόµενοι
στο λιµάνι του Πειραιά µε την «COSCO» ούτε οι εργαζόµενοι στην
e-food µε τα αφεντικά τους, που κάθε µέρα κερδίζουν δισεκατοµ-
µύρια ευρώ.

Δεν είδαµε καµµία από αυτές τις οργανώσεις να δείξουν έµπρα-
κτη αλληλεγγύη στον αγώνα αυτών των εργαζοµένων, τη στιγµή
που υποτίθεται ότι το αντικείµενο ύπαρξης και δράσης των µη κυ-
βερνητικών οργανώσεων είναι η αλληλεγγύη. Ή δεν είδαµε, για
παράδειγµα, να πούνε κάτι για την ακρίβεια, τις ανατιµήσεις στο
ρεύµα, στα καύσιµα, στα είδη πλατιάς κατανάλωσης που πλήττουν
τα φτωχά λαϊκά στρώµατα.

Για όλους, λοιπόν, αυτούς τους παραπάνω λόγους το ΚΚΕ κα-
ταψηφίζει επί της αρχής.

Εµείς ως κόµµα, ως ΚΚΕ, σε κάθε περίπτωση, έχουµε καθήκον
απέναντι στην εργατική τάξη και τα φτωχά λαϊκά στρώµατα να
αποκαλύπτουµε την αντιλαϊκή στρατηγική σας, που στο επίκεν-
τρο έχει την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων και όχι τις
λαϊκές ανάγκες. Το κάλεσµα συµπόρευσης του ΚΚΕ προς τα κα-
ταπιεσµένα λαϊκά στρώµατα δεν περιορίζεται µόνο στην ανάγκη
να εµποδίσουµε τα χειρότερα ως συνέπεια της βαρβαρότητας
του συστήµατος που υπηρετείτε, την καπιταλιστική «πράσινη»
ανάπτυξη και όλα αυτά που µας λέτε σε βάρος των λαών και του
περιβάλλοντος, αλλά για να διεκδικήσουµε ανάκτηση απωλειών,
προβάλλοντας επιθετικά τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες, τις δυ-
νατότητες που αντικειµενικά υπάρχουν και την ικανοποίησή τους
-γιατί υπάρχει πλούτος που παράγεται από αυτούς που τους
έχετε ρίξει στη φτώχεια και στην εξαθλίωση-, όχι µόνο απέναντι
σε κάθε αστική κυβέρνηση, αλλά απέναντι στο ίδιο το κράτος
που έχει συνέχεια στην επιβολή της αντιλαϊκής πολιτικής, και όχι
για να επιστρέψουµε εκεί που ήµασταν πριν από την κρίση και
τα µνηµόνια, αλλά για να οργανωθεί η αντεπίθεση που θα σπρώ-
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ξει τα πράγµατα µπροστά για την αλλαγή των συσχετισµών µε
στόχο την εργατική εξουσία.

Τελειώνοντας, επιτρέψτε µου να µιλήσω για την τροπολογία
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη µε γενικό αριθµό 1170
και ειδικό 113 για τις ρυθµίσεις θεµάτων εκλογής οργάνων και
αντιπροσώπων συνδικαλιστικών οργανώσεων της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Την επαναφέρετε. Είναι απαράδεκτη, είναι κατάπτυ-
στη, είναι αντιδραστική. Ζητάµε εδώ και τώρα να την αποσύρετε.
Καταργεί την απλή αναλογική και τα παραταξιακά ψηφοδέλτια
στον αστυνοµικό συνδικαλισµό και θεσπίζει το ενιαίο ψηφοδέλτιο
και το πλειοψηφικό σύστηµα. Με αυτόν τον τρόπο επιδιώκει τη
φίµωση κάθε φωνής αντίστασης στον κυβερνητικό συνδικαλισµό.
Οι µόνοι που έχουν λόγο για τα συνδικαλιστικά δρώµενα στον
κλάδο τους, στο κίνηµά τους είναι οι εργαζόµενοι αστυνοµικοί
και κανένας άλλος. Και πάλι, αυτό το αντιδραστικό νοµοθετικό
εγχείρηµα, θα το κάνουν κουρελόχαρτο οι ίδιοι οι εργαζόµενοι.
Πάρτε το, λοιπόν, πίσω εδώ και τώρα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο Βήµα καλείται ο

ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι εδώ ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος

είπε ότι είναι κρίµα η Βουλή να είναι άδεια, όταν έρχονται τόσο
σηµαντικά νοµοσχέδια σαν το σηµερινό. Καλά, εδώ έχουν περά-
σει νοµοσχέδια-τέρατα για την υγεία, την οικονοµία, για την παι-
δεία και, δυστυχώς, η Βουλή ήταν άδεια. Τώρα για τις ΜΚΟ θα
ήταν γεµάτη; 

Όλα από το κράτος, λέει, τα περιµένετε; Μα, δεν κάνει και τί-
ποτα το κράτος. Τριάντα επτά ανεξάρτητες αρχές έχει το κράτος
αυτό. Οι ανεξάρτητες αρχές κάνουν τη δουλειά του κράτους,
υποκαθιστούν το κράτος. ΜΚΟ για να κάνουν τη δουλειά του
κράτους. Τριάντα επτά ανεξάρτητες αρχές, οι οποίες πλουτίζουν
δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως στον προϋπολογισµό µας, για να
κάνουν τη δουλειά του κράτους. 

Όλα αυτά συµβαίνουν σε µία ελληνική κοινωνία, κύριε
Υπουργέ, η οποία πλήττεται σφόδρα από υψηλή ανεργία, από
φτώχεια, από πανδηµία και έρχεστε τώρα εσείς να µοιράζετε
χρήµατα σε εθελοντικές οργανώσεις και εν προκειµένω σε ΜΚΟ.

Και δείγµα τού ότι κάτι βρωµούσε όλη αυτή την περίοδο, τα
τελευταία χρόνια, είναι ότι τους αλλάζετε και όνοµα, µην έχουµε
τώρα αυτό το «brand» -πώς λένε οι νέοι σήµερα- το οποίο είναι
δύσοσµο και ακούει ο άλλος «ΜΚΟ» και ανατριχιάζει, γιατί κά-
ποιοι φρόντισαν το «ΜΚΟ» να το ακούει ο άλλος και να αλλάζει
δρόµο. Ρεµούλα, κονόµα, µπίζνα και τα λοιπά.

Προσέξτε, όµως, εµείς δεν θα κάνουµε το ατόπηµα που επι-
χειρεί να κάνει σήµερα η Κυβέρνηση, δεν θα βάλουµε δηλαδή
όλες τις εθελοντικές οργανώσεις και τις Οργανώσεις της Κοινω-
νίας των Πολιτών -καινούργιο αυτό τώρα- στο ίδιο καζάνι. Είπαµε
και στην επιτροπή, το λέµε και σήµερα: Υπάρχουν κάποιες, τέσ-
σερις, πέντε, δέκα -δεν ξέρω εγώ πόσες είναι- οι οποίες µπορεί
να προσφέρουν ένα έργο, µέχρις εκεί. Μέχρις εκεί, όµως, γιατί
εδώ οι περισσότερες λειτουργούν -ξέρετε- ως µία πολυεθνική
επιχείρηση µε στρατηγική, µε προγραµµατισµό, κάνουν µπίζνες,
προσφέρουν και καλά υπηρεσίες στους Έλληνες πολίτες, ΜΚΟ
µε πολλούς εθελοντές -εντός και εκτός εισαγωγικών- που φύ-
τρωσαν παντού, κατέκλυσαν τη χώρα µας, ερχόµενοι από το
εξωτερικό. Παρουσιάσθηκαν ως ανθρωπιστές, µε αφορµή, βέ-
βαια, το θέµα της παράνοµης µετανάστευσης.

Και όλες αυτές τις οργανώσεις είπαµε από την πρώτη µέρα,
κατ’ αρχάς, όχι να τις τακτοποιήσουµε, αλλά να τις κλείσουµε.
Κλείστε τες, ελέγξτε τες και κλείστε τες! Είναι πάνω από τετρα-
κόσιες τόσες. Το έχουµε ζητήσει εγγράφως, έχουµε καταθέσει
ερωτήσεις, µας έχουν απαντήσει από τα αρµόδια Υπουργεία ότι
είναι τόσες και ότι δεν δύνανται να τις ελέγξουν. Τώρα να τις τα-
κτοποιήσουµε κιόλας, να τους δίνουµε και λεφτά!

Κύριε Υπουργέ, αυτές τις οργανώσεις θέλετε να χρηµατοδο-
τήσετε; Ξέρετε, το λέµε από την πρώτη στιγµή ότι πρέπει η πο-
λιτεία να ελέγξει τις ΜΚΟ, να τις εντοπίσει πρώτα, να τις
καταγράψει, να ξέρουµε ποιες είναι, ποιες δρουν, ποιες έχουν
το δικαίωµα να δράσουν και µετά να µπουν σε οποιοδήποτε µη-
τρώο θέλετε εσείς.

Τι κάνετε τώρα εδώ µε το νοµοσχέδιο αυτό; Ανοίγετε διάπλατα
την πόρτα για κρατικές επιδοτήσεις σε οργανώσεις και σε ΜΚΟ
που η πολιτεία και δεν γνωρίζει και αδυνατεί να µάθει ποιες είναι.
Αυτό κάνετε.

Η υπόθεση της χρηµατοδότησης των ΜΚΟ έχει µετατραπεί,
κύριε Υπουργέ, σε ένα πραγµατικό σκάνδαλο διαρκείας. Θα πρέ-
πει να έχετε κατά νου -το ξέρετε, δεν είστε ούτε νέος ούτε άπει-
ρος, µπαρουτοκαπνισµένος είστε- ότι ορισµένες ΜΚΟ δεν είναι
ούτε φιλανθρωπικές ούτε κοινωφελείς. Απλώς κάποιοι -ξέρετε-
φορούν έναν τέτοιον µανδύα, έχοντας ως στόχο, φυσικά, τα
λεφτά, τον αυτοπλουτισµό.

Και δηµιουργείτε τώρα δύο µητρώα, µε βάση τα οποία θα χρη-
µατοδοτούνται αυτές οι οργανώσεις. Σύµφωνα µε το άρθρο 10,
οι Οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών µπορούν να πάρουν
µέχρι 50.000 ευρώ. Τώρα είναι και η εποχή που έρχονται τα µπι-
λιετάκια σπίτι, έρχεται η ΔΕΗ, ανοίγει ο φουκαράς, βλέπει ότι
από εκεί που πλήρωνε 100 ευρώ, τώρα 350 ευρώ, παθαίνει ένα
έµφραγµα. Έρχεται το αέριο, εκεί που πλήρωνε 90 ευρώ, βλέπει
270 ευρώ. Δεύτερο εγκεφαλικό. Και εµείς θα µοιράζουµε εδώ
πέρα κρατικές επιχορηγήσεις. Το κράτος, προφανώς, έχει λεφτά.

Προβλέπεται ανεξέλεγκτη χρηµατοδότηση µε χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού. Μια ΜΚΟ που δραστηριοποιείται στο κοµµάτι της
παράνοµης µετανάστευσης -ξέρετε- ή των ΑΠΕ -καινούργιο
φρούτο αυτό- µπορεί να είναι σε τέσσερις υποοµάδες, µία, δύο,
τρεις, τέσσερις και να παίρνει τεράστια ποσά.

Και ακόµη και για αυτά τα µητρώα που φέρνετε δεν έχει προ-
γραµµατιστεί πώς θα λειτουργήσουν και θέλετε να το ψηφίσουµε
αυτό το πράγµα. Δεν ξέρετε πώς θα λειτουργήσουν, αν και πότε
θα διασυνδεθούν -για παράδειγµα- τα άλλα εννιά ήδη µητρώα
που υπάρχουν. Άρα η κατάσταση δεν αλλάζει.

Τι άλλο κάνετε; Δίνετε στις ΜΚΟ ασυλίες και προνόµια. Εγώ
θα τις λέω «ΜΚΟ» -εµείς ανατριχιάζουµε στη λέξη «ΜΚΟ»-, επα-
ναλαµβάνω ότι είναι αυτές που λυµαίνονται, εκµεταλλεύονται,
κονοµάνε εκµεταλλευόµενες τον ανθρώπινο πόνο µε τους παρά-
νοµους µετανάστες και βγάζουν λεφτά στις πλάτες των Ελλή-
νων.

Δίνετε, λοιπόν, ασυλίες και προνόµια, την ώρα που όντως ο
Έλληνας φορολογούµενος πολίτης -όπως σας περιέγραψα προ-
ηγουµένως- πληρώνει τα πάντα και τέλη και ΕΝΦΙΑ. Από τον
ΕΝΦΙΑ, λοιπόν, από τον εγκληµατικό αυτό φόρο, εσείς τις απαλ-
λάσσετε.

Πάµε λίγο στο κοµµάτι αυτό. Γιατί µέσα στο άρθρο 20, που
απαλλάσσετε από τον ΕΝΦΙΑ τις ΜΚΟ, έχετε και άλλους µέσα.
Βέβαια, να το ξεκαθαρίσουµε σήµερα. Οι υπόλοιποι που υπήρ-
χαν, υπήρχαν. Απλά προσθέτετε στον ήδη υπάρχοντα νόµο, τον
ν.4223/2013, τις ΜΚΟ. Δηλαδή, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου, Άγιον Όρος κ.λπ.. Και το τονίζουµε για το Άγιο Όρος. Αυτή
είναι η συνθήκη. Απαλλάσσονταν οι άνθρωποι αυτοί από τον
ΕΝΦΙΑ, δεν είναι σηµερινό. Απλά χώνετε στον ήδη υπάρχοντα
νόµο και τις ΜΚΟ. Αυτή είναι όλη αλήθεια που θα πρέπει να ακού-
σει ο κόσµος για να ξέρει. Δεν γίνεται για το Άγιο Όρος. Μην
πούνε αύριο «α, καλά δεν ψηφίσατε για το Άγιο Όρος;». Μα
υπάρχουν ήδη αυτά τα προνόµια και ορθά υπάρχουν από το
2013. Δεν αλλάζει κάτι, αυτός είναι ο νόµος από το 2013. Απλά
τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία σήµερα; Προσθέτει σε αυτά τα ευερ-
γετήµατα και τις ΜΚΟ. Αυτό κάνει.

Δίνετε στον Υπουργό το δικαίωµα να αποφασίζει αυτός χωρίς
έλεγχο, χωρίς λογοδοσία, για το ποιοι φορείς θα εµπίπτουν στις
διατάξεις αυτού του άρθρου.

Πάµε τώρα σε κάτι άλλο. Στο ανθρώπινο δυναµικό. Επειδή στο
νοµοσχέδιό σας υπάρχουν ρυθµίσεις που αφορούν το ανθρώ-
πινο δυναµικό, θα ήθελα να σας θυµίσω -που δεν νοµίζω να µην
το γνωρίζετε- το τεράστιο πρόβληµα που παρατηρούµε στους
δήµους µε το προσωπικό που δεν υπάρχει για να καλύψει τις
ανάγκες.

Για παράδειγµα, γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι στη σχολική
χρονιά η οποία τρέχει εδώ και τέσσερις µήνες ήδη, υπάρχουν
πολλά σχολεία στα οποία δεν υπάρχουν καθαρίστριες; Από τη
µία δεν αραιώνουµε τις τάξεις λόγω COVID, που θα έπρεπε να
τις έχουµε αραιώσει εδώ και δύο χρόνια, από την άλλη αφήνουµε
τα σχολεία να βρωµίζουν. Βέβαια, για εκεί λεφτά δεν έχουµε.
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Λεφτά για τις ΜΚΟ έχουµε. 
Πάµε τώρα σε κάτι άλλο ενδιαφέρον. Απαντάµε γιατί θα κατα-

ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Τοπική αυτοδιοίκηση. Με το άρθρο
47 ουσιαστικά δίνετε τη δυνατότητα σε δηµάρχους να αλλάξουν
την έδρα του δήµου τους. Αυτό πραγµατικά µάς έκανε εντύ-
πωση. Στην επιτροπή παραδεχθήκατε ότι αυτό το άρθρο αφορά
τον Δήµο Αριστοτέλη στη Χαλκιδική και άλλους δεκαεπτά δή-
µους. Θα είχε ενδιαφέρον πραγµατικά να ακούσουµε ποιοι είναι
οι άλλοι δεκαεπτά δήµοι, γιατί η κουβέντα γίνεται όλη για τον
Δήµο Αριστοτέλη στη Χαλκιδική. Ποιοι είναι οι άλλοι δεκαεπτά
δήµοι; Να δούµε, δηλαδή, για ποιους δήµους βγάζετε άλλο ένα
φωτογραφικό νοµοσχέδιο. Το είπαµε και προχθές στο τελευταίο
νοµοσχέδιο που κουβεντιάζαµε εδώ, ότι τελικά εδώ δεν είναι
Υπουργοί, εδώ είναι φωτογράφοι κανονικοί. Κλακ, φωτογραφία,
κλακ φωτογραφία σε κάθε νοµοσχέδιο. 

Στην Ιερισσό, να σας ενηµερώσω λένε, κύριε Υπουργέ, ότι το
άρθρο αυτό είναι φωτογραφικό. Για να πάρετε την έδρα του
Δήµου Αριστοτέλη από εκεί που είναι, να την πάτε αλλού. Πού;
Στο χωριό του δηµάρχου, που λένε φήµες ότι είναι δικό σας
παιδί, της Νέας Δηµοκρατίας, που παρ’ ότι έχει απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας να επιστρέψουν οι διοικητικές υπη-
ρεσίες του δήµου στην Ιερισσό, την έδρα του δήµου, αυτός την
αγνόησε, την έγραψε στα πλέον πεπαλαιωµένα των υποδηµάτων
του, γιατί προφανώς ήξερε ότι το νοµοσχέδιο έρχεται.

Από την Ιερισσό, να σας θυµίσω -µιας και µας βγήκατε και οι-
κολόγοι στη Νέα Δηµοκρατία τις τελευταίες ηµέρες, ιδίως προχ-
θές εδώ που κουβεντιάζαµε για τους λιγνίτες- ξεκίνησε ο
µεγάλος αγώνας των κατοίκων -το ξέρετε- κατά των χρυσοθήρων
και της ανυπολόγιστης καταστροφής του φυσικού περιβάλλον-
τος στη Χαλκιδική, εκεί που µεγάλα κοµµάτια, πολύ µεγάλα κοµ-
µάτια ενός αρχέγονου πραγµατικά δάσους, µετατράπηκαν σε
κρανίου τόπο. Σαχάρα κανονική. Και αντί να τους επιβραβεύ-
σουµε αυτούς τους ανθρώπους, τους τιµωρούµε. Εσείς, οι οικο-
λόγοι! Έτσι δεν µας είπε ο Διόσκουρός σας, ο Υπουργός
Ανάπτυξης, προχθές για το δικό του νοµοσχέδιο, µε το οποίο ου-
σιαστικά ενταφίασε τον λιγνίτη στη χώρα µας και σπέρνει την
ανεργία, σπέρνει τη δυστυχία στη δυτική Μακεδονία, στην Κο-
ζάνη, στην Πτολεµαΐδα, τη Φλώρινα; Από τη µία, λοιπόν, οικολό-
γοι, από την άλλη, όµως, δεν είστε καθόλου οικολόγοι. 

Πάµε, επίσης, σε ένα ωραίο πιπεράτο που βγαίνει από αυτό το
νοµοσχέδιο. Με άλλο νοµοσχέδιο νωρίτερα είχατε αναβαθµίσει
τον ρόλο της οικονοµικής επιτροπής των δήµων και των περιφε-
ρειών, δηλαδή, δήµοι-περιφέρειες-οικονοµική επιτροπή, για να
παρακάµπτετε τα δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια, τα
οποία δεν είναι ελεγχόµενα εξαιτίας της τελευταίας εκλογικής
διαδικασίας, εννοώ της απλής αναλογικής.

Επειδή, λοιπόν, πολλοί γαλάζιοι -αν θέλετε- δήµαρχοι ή απλά
φίλα προσκείµενοι σε εσάς δήµαρχοι, περιφερειάρχες δεν ελέγ-
χουν τα δηµοτικά τους συµβούλια ή δεν ελέγχουν τα περιφερει-
ακά τους συµβούλια, λόγω της απλής αναλογικής, πήγαν τις
αρµοδιότητες στην οικονοµική επιτροπή, που την ελέγχουν από-
λυτα οι δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες. Άρα η δουλειά γίνεται.
Με το άρθρο 50 του νοµοσχεδίου µεταφέρετε επιπλέον αρµο-
διότητες -και άλλες- στην οικονοµική επιτροπή. 

Να ρωτήσω κάτι. Τι τα ψηφίζουµε τα δηµοτικά και τα περιφε-
ρειακά συµβούλια; Με αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά καταστρέ-
φουµε και καταστρέφετε ένα κύτταρο της δηµοκρατίας. Και τι
κάνετε τώρα µε αυτό το άρθρο; Δίνετε στις οικονοµικές επιτρο-
πές του δήµου τη δυνατότητα να υπογραφούν συµβάσεις χωρίς
δηµοσίευση προκήρυξης διαγωνισµού για την υποδοχή, ταυτο-
ποίηση και φιλοξενία προσφύγων -όπως λέει- και παράνοµων µε-
ταναστών. Έλεος πια µε αυτούς! Φτάνει µε τους µετανάστες,
φτάνει µε τους παράνοµους, φτάνει µε τις υπερεξουσίες αυτές
και φτάνει µε αυτό το αλισβερίσι. Πολλά εκατοµµύρια! Αυτό λέτε
στο άρθρο 50, να µπορούν οι δήµοι να εκταµιεύουν εκατοντάδες
χιλιάδες ευρώ, χωρίς να δηµοσιεύουν προκήρυξη διαγωνισµών,
για να φροντίζουν -όπως λένε- τους πρόσφυγες και τους µετα-
νάστες, γιατί αυτός είναι ο καηµός σας.

Τι άλλο έχει το νοµοσχέδιο σήµερα αυτό; Πολιτογράφηση. Για
τις τροποποιήσεις που κάνετε στη διαδικασία της πολιτογράφη-
σης, ξεκαθαρίζω για άλλη µια φορά ότι δεν υπάρχει κτήση ελλη-

νικής ιθαγένειας. Δεν γίνεται κάποιος Έλληνας. Δεν µπορεί ένας
αλλοδαπός να αποκτήσει ελληνικό γένος. Μόνο η υπηκοότητα
µπορεί να χορηγηθεί µε νόµο. Αλλά για να γίνει αυτό, οι προϋπο-
θέσεις και όλα τα κριτήρια που προβλέπει η σχετική νοµοθεσία
πρέπει να είναι πάρα πολύ αυστηρά. Πρέπει όλη η διαδικασία,
αυτή η διαδικασία που προβλέπεται, να είναι απόλυτα αδιάβλητη,
αυστηρή και αντικειµενική. Εσείς αλλάζετε κάθε τρεις και λίγο.
Εντάσσετε και σε αυτό την πολιτική του µπολιάσµατος, αυτό που
µας έχει πει ο κ. Μητσοτάκης τόσες φορές, ότι το όνειρό του
είναι να τους µπολιάσει τους ανθρώπους αυτούς στην ελληνική
κοινωνία; Αντί να δώσουµε ως κοινωνία, ως πολιτεία κίνητρα να
γυρίζουν πίσω τα Ελληνόπουλά µας, να στηρίξουµε τις ελληνικές
οικογένειες, αντί να δώσουµε κίνητρα στους νέους µας να µεί-
νουν στον τόπο τους, να εφαρµόσουν τις γνώσεις τους που
πήραν και την επιστήµη στον πρωτογενή τοµέα, για παράδειγµα,
εµείς τι κάνουµε; Να κάνουµε Έλληνες και άλλους εδώ, στα χαρ-
τιά, να τους µπολιάσουµε στη χώρα µας, την ίδια στιγµή που ο
ελληνικός λαός περνάει τόσο δύσκολα.

Άλλη µια λαθροχειρία της Νέας Δηµοκρατίας και αναφέροµαι
στην τροπολογία του κ. Θεοδωρικάκου, στην τροπολογία του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Αυτό που κάνετε, να ξέ-
ρετε, είναι ανέντιµο. Τι; Να φέρνετε µια τροπολογία µε τρεις, τέσ-
σερις πολύ καλές διατάξεις µέσα και µία ή δύο οι οποίες είναι
ούτε να τις δεις µπροστά σου. Και εδώ ποιο πρόβληµα υπάρχει;
Ότι δεν µπορούµε να ψηφίσουµε µία-µία διάταξη, ένα-ένα άρθρο
κάθε τροπολογίας. Για παράδειγµα, αυτή η τροπολογία έχει
δέκα, δώδεκα άρθρα µέσα. Έχει κάποια άρθρα τα οποία είναι
πάρα πολύ καλά και τα ψηφίζουµε, γιατί βρίσκουν το δίκιο τους
οι αστυνοµικοί. Οι πενήντα πέντε χιλιάδες ένστολοι της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας -δαπάνες, µετακινήσεις, οδοιπορικά έξοδα, πα-
ροχή υπηρεσίας, µισθώµατα, εκκαθαρίσεις, δαπάνες ειδικού
φορέα, τα πάντα- επιτέλους να πάρουν τα λεφτά τους αυτοί οι
άνθρωποι. Και φυσικά ψηφίζουµε µε µεγάλη χαρά και µε τα δύο
χέρια.

Αλλά εδώ, τι αναφέρεται στο συγκεκριµένο άρθρο, το άρθρο
10; «Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού Εθνικής Υπηρεσίας Πληρο-
φοριών». Ρύθµιση θεµάτων της ΕΥΠ. Αυτό δεν είναι ρύθµιση θε-
µάτων. Αυτό είναι σκούπα της ΕΥΠ. Σκούπα! Δηλαδή υπάρχει µια
διεύθυνση στην ΕΥΠ που ασχολείται µε το ιντερνετικό έγκληµα,
ναρκωτικά, λαθρεµπόριο, όπλα, οργανωµένο έγκληµα και τους
διώχνετε, συνολικά εκατόν δέκα ανθρώπους. Δεν τους διώχνετε
στην ανεργία, αλλά τους παίρνετε από την ΕΥΠ και τους πάτε
στην Αστυνοµία. «Φευγάτε από εδώ. Δεν µας κάνετε.». Δεν ξέ-
ρουµε για τα κριτήρια. Δεν ξέρουµε για ποιον λόγο -θα έρθει
µετά ο Υπουργός να µας τα πει-, πώς επελέγησαν αυτοί. Με τι
κριτήρια; Τι έχουν αυτοί οι άνθρωποι;

Στην ΕΥΠ αυτοί οι οποίοι προσφέρουν τις υπηρεσίες τους, δεν
είναι απλοί υπάλληλοι για να πάνε σε ένα γραφείο, στην Ασφά-
λεια, να δουλέψουν και να σφραγίζουν. Έχουν πτυχία, έχουν συν-
δέσµους µε υπηρεσίες στο εξωτερικό, ξέρουν πράγµατα,
σοβαρά και σηµαντικά. Μαθαίνουµε, για παράδειγµα, ότι τη δι-
ευθύντρια, την παλιά διοικήτρια στη Θεσσαλονίκη, την πηγαίνετε
στην Αστυνοµία. Έχουν αυτοί οι άνθρωποι φύλλα ποιότητας, άρι-
στοι υπάλληλοι, γιατί εκεί έτσι δουλεύουν και λειτουργούν, ελέγ-
χονται. Τα φύλλα ποιότητάς τους είναι άριστα. Και τους
τσουβαλιάζετε όλους µαζί και τους διώχνετε. Εκατόν δέκα
άτοµα! Για να κάνετε και αυτό το µαγαζί δικό σας! Γιατί αυτή
είναι η σήψη του επιτελικού κράτους, να τα ελέγχω όλα, το ΑΠΕ,
την ενηµέρωση, την ΕΡΤ, την ΕΥΠ, τα πάντα. Τρεις δίπλα από
τον Πρωθυπουργό και ελέγχουν τα πάντα, όλο το σύστηµα! Και
την ΕΥΠ τώρα! Βάλαµε τον άνθρωπο ο οποίος δεν είχε πτυχία,
τον σεκιουριτά, και τώρα ελέγχουµε και την ΕΥΠ! Να το κάνουµε
δικό µας µαγαζί µέχρι να φύγουµε εµείς, να έρθουν οι άλλοι, να
το κάνουν δικό τους και οι άλλοι! Μαγαζάκια, παραµάγαζα!

Τι έχει να πει ο κ. Θεοδωρικάκος γι’ αυτά σήµερα; Να µας πει
για ποιον λόγο αυτούς τους εκατόν δέκα ανθρώπους, εβδοµήντα
στην Αθήνα και οι υπόλοιποι στην επαρχία, τους παίρνει, κορυ-
φαία στελέχη της ΕΥΠ ξαναλέω, και τους πάει στην Ασφάλεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Χήτα, το ρολόι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αλλά

αγανακτώ µε αυτά που βλέπω.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, γι’ αυτό σάς προ-
φυλάσσω, για να µην ανέβει και η πίεση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω. Δεν έχω πίεση ακόµα.
Να µας δώσετε απαντήσεις. Και είναι στην ίδια τροπολογία.

Από τη µια οι ευεργετικές διατάξεις για την Ελληνική Αστυνοµία,
για τους ένστολους, και από την άλλη φέρνετε την καταστρατή-
γηση της ΕΥΠ.

Δεν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ
πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε µε την εκ-

πρόσωπο από το ΜέΡΑ25, τη συνάδελφο κ. Φωτεινή Μπακα-
δήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω και
εγώ από την τροπολογία και θα γυρίσω µετά στο νοµοσχέδιο.
Είναι η τροπολογία που κατατέθηκε από το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη και αφορά µεταξύ άλλων την ΕΥΠ. Πραγµατικά
δεν θα επαναλάβω κάτι που έχουµε πει πάρα πολλές φορές, ότι
είναι συνήθειά σας να φέρνετε τροπολογίες τελευταία στιγµή.
Δεν αναφέροµαι σε εσάς αποκλειστικά, κύριε Υπουργέ, γενικό-
τερα της Κυβέρνησης. Η αλήθεια είναι όµως ότι το κάνετε για
πάρα πολλά σοβαρά ζητήµατα. Δεν θα ζητήσω επίσης να απο-
συρθεί, γιατί δεν θα γίνει. Θα είναι χαµένος χρόνος.

Θα έπρεπε, όµως, να καταλάβετε πως για τόσο σοβαρά ζητή-
µατα οφείλουµε να έχουµε συζητήσει πριν. Θα έπρεπε να έχει
έρθει σαν νοµοσχέδιο, ούτε καν σαν τροπολογία στο πλαίσιο της
επιτροπής, γιατί δεν θα µπορούσε άλλωστε -είναι άλλου Υπουρ-
γείου-, αλλά να έχει έρθει να συζητηθεί κανονικά, µε την κανονική
διαδικασία, για να µπορέσουµε όλοι να τοποθετηθούµε και να
έχουµε ακούσει και τους ανθρώπους που πρέπει. Τώρα, έτσι, τε-
λευταία στιγµή, εν µέσω άλλου σοβαρότατου νοµοσχεδίου, ειλι-
κρινά θεωρούµε πως ούτε εσάς τιµά ούτε το Κοινοβούλιο.

Από εκεί και πέρα σε ό,τι αφορά το περιεχόµενο της τροπολο-
γίας επίσης δεν µας ξενίζει. Δεν είναι η πρώτη φορά που προ-
σπαθείτε να φέρετε στα µέτρα σας µια υπηρεσία, έναν φορέα.
Αυτή τη φορά την τύχη είχε η ΕΥΠ. Έτσι, λοιπόν, επιλέγετε να
µεταφέρετε αλλού αρκετούς υπαλλήλους. Φυσικά η υπηρεσία
παραµένει. Θα στελεχωθεί σε δεύτερο χρόνο προφανέστατα µε
ανθρώπους που εσείς θα επιλέξετε και µάλιστα κατά παρέκκλιση
του ΑΣΕΠ. Ειλικρινά στην έννοια «κακή νοµοθέτηση» έχετε δώσει
εσείς ένα ξεχωριστό, δικό σας νόηµα. Το έχετε ξεπεράσει το
«κακή». Έχετε ξεχάσει ακόµη και τον νόµο για το επιτελικό κρά-
τος που είχε φέρει ο κ. Γεραπετρίτης. Ήταν από τα πρώτα σας
νοµοσχέδια, που αφορούσε την καλή νοµοθέτηση.

Φυσικά θέλετε να χτίσετε έναν στρατό αρίστων και αρεστών.
Το κάνετε. Τελευταίο θύµα είναι η ΕΥΠ. Είναι σίγουρο ότι θα ακο-
λουθήσουν και άλλες. Δεν θα είναι το τελευταίο σας. Από εκεί
και πέρα, θα τοποθετηθούµε µε περισσότερη λεπτοµέρεια επ’
αυτής όταν θα έρθει και ο αρµόδιος Υπουργός να την υποστηρί-
ξει.

Περνάω, λοιπόν, στο δικό σας νοµοσχέδιο, κύριε Βορίδη, στο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, µε βασικό θέµα τον
εθελοντισµό. Είναι ένα νοµοσχέδιο που αποτελείται από πενήντα
έξι άρθρα και χωρίζεται σε δύο µέρη.

Το πρώτο, που είναι τα πρώτα είκοσι επτά άρθρα, αφορά τις
Οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών, τους κοινωφελείς φο-
ρείς για την εθελοντική απασχόληση και αποτελείται από επτά
κεφάλαια. Μεταξύ άλλων, προβλέπεται µε τις διατάξεις του η σύ-
σταση Διεύθυνσης Οργανώσεων της Κοινωνίας των Πολιτών, θέ-
µατα που αφορούν την κρατική χρηµατοδότηση, την εθελοντική
απασχόληση και φορολογικά κίνητρα. 

Σας το είπα στην επιτροπή από την πρώτη στιγµή. Οφείλουµε
να ακούσουµε τους ανθρώπους της Κοινωνίας των Πολιτών, γιατί
εκείνοι είναι οι δρώντες στο πεδίο. Οι άνθρωποι αυτοί από την
αρχή, από τη διαβούλευση, µε κοινή τους δήλωση, ανέδειξαν και
κατέδειξαν τα µελανά σηµεία του νοµοσχεδίου σας, θεωρώντας
πως είναι ένα νοµοσχέδιο που, αν και αποπειράται να ρυθµίσει
τις σχέσεις µεταξύ κράτους και Κοινωνίας των Πολιτών και να δι-
ευθετήσει το πεδίο του εθελοντισµού, η προσέγγισή του ούτε

ενισχύει ούτε συµβάλλει στην ανάπτυξη της Κοινωνίας των Πο-
λιτών.

Αντιθέτως, απουσιάζει πλήρως η διάθεση δηµιουργίας ενός
πλαισίου εµπιστοσύνης και ουσιαστικής συνεργασίας µεταξύ των
Οργανώσεων της Κοινωνίας των Πολιτών και του κράτους. Ειδικά
αν σκεφθούµε πως την τελευταία ενδεκαετία, πλέον, της κρίσης
και µετά από τέσσερα µνηµόνια, στη χώρα µας ο εθελοντισµός
δείχνει να αναπτύσσεται µε γοργό βήµα και αυτό γιατί, όπως δεί-
χνουν πολλές µελέτες, ίσως η κρίση οδηγεί τους ανθρώπους να
είναι πιο δεκτικοί στο να βοηθήσουν τον συνάνθρωπό τους. 

Σίγουρα το περιβάλλον το οποίο περιβάλλει τον τρόπο λει-
τουργίας της Κοινωνίας των Πολιτών θα µπορούσε να συµβάλει
και να ενισχύσει τέτοιες προσπάθειες ενεργών συµπολιτών µας,
που θέλουν να βοηθήσουν τον µικρόκοσµό τους ή θέλουν να
βοηθήσουν -µε έναν εθνικό στόχο- τη χώρα µας.

Όµως, όσο µικρή, όσο τοπική και αν είναι η δράση µιας τέτοιας
οµάδας, το µόνο σίγουρο είναι -και θα το επαναλάβω για ακόµη
µία φορά- πως στον δικό τους µικρόκοσµο, στη δική τους τοπική
κοινωνία, κάθε τέτοια οµάδα βοηθά πολλαπλάσια, δηµιουργών-
τας και ενισχύοντας τους δεσµούς και βοηθώντας, πολλές
φορές, τους συµπολίτες µας, τους συµπολίτες µας που πολλές
φορές έρχονται να αντιµετωπίσουν φυσικές καταστροφές, πυρ-
καγιές, πληµµύρες και οι εθελοντικές οµάδες είναι εκεί για να
βοηθήσουν, για να καλύψουν ένα κενό που δεν θα έπρεπε να
υπάρχει, για να καλύψουν εκείνο το κενό που αφήνει η συντεταγ-
µένη πολιτεία. 

Μη συγχέουµε τον εθελοντισµό αποκλειστικά µε τις ΜΚΟ. Τις
περιλαµβάνει, αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Ο εθελοντισµός περι-
λαµβάνει κάθε είδους µικρή οµάδα που δρα, ακόµη και αν είναι
ένας πολιτιστικός σύλλογος, ένας αθλητικός σύλλογος, µια
οµάδα που συλλέγει τρόφιµα ή οτιδήποτε άλλο και τα δίνει σε
ανθρώπους που έχουν ανάγκη. Αυτούς τους ανθρώπους πρέπει
να τους στηρίξουµε, πρέπει να τους βοηθήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Δεν µπορούµε να αγνοούµε ότι αυτές ειδικά οι µικρές οµάδες
της Κοινωνίας των Πολιτών είναι αυτές που χρειάζονται βοήθεια
και στήριξη, πολλώ δε µάλλον όταν είναι στα πρώτα βήµατα της
λειτουργίας τους. 

Δυστυχώς, όµως, αντί για βοήθεια και στήριξη, συναντούν
γραφειοκρατία και τεράστια εµπόδια, που είναι δύσκολο, ειδικά
όταν µιλάµε για µικρές οµάδες, να καταφέρουν να τα υπερπηδή-
σουν, για να µπορέσουν να συνεχίσουν να λειτουργούν.

Στα σχόλιά τους κατά την περίοδο της διαβούλευσης θεωρώ,
όπως και σε όλα τα ενηµερωτικά που έχουµε λάβει όλοι µας
αυτές τις µέρες από οµάδες της Κοινωνίας των Πολιτών, ότι
υπάρχουν πολύ συγκεκριµένα σηµεία τα οποία µοιράστηκαν µαζί
µας. Μας ενηµερώνουν για το πώς αντιµετωπίζουν εκείνοι το νο-
µοσχέδιο. Θεωρούν ότι εισάγονται και επιβάλλονται ευρύτατοι
περιορισµοί αµιγώς τιµωρητικού χαρακτήρα. Περιορισµοί που
αποκλείουν τις Οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών που µά-
χονται για την αποϊδρυµατοποίηση και την επανένταξη των ατό-
µων στην κοινωνία. 

Το είπαν και άλλοι συνάδελφοι και θα το επαναλάβω και εγώ
από αυτό το Βήµα, πως πραγµατικά η επανένταξη είναι εξαιρε-
τικά σηµαντική, αν θέλουµε να µιλάµε στη χώρα µας για σωφρο-
νισµό και αν δεν θέλουµε να έχουµε ένα τιµωρητικό πρόσωπο
προς όλους τους συνανθρώπους µας, που κάποια στιγµή, για κά-
ποιον λόγο -µπορεί να είναι µια κατάχρηση, µπορεί να είναι χρέη
προς το δηµόσιο, κάποιος έχει µια επιχείρηση και να έκλεισε- κα-
ταδικάστηκαν. Αυτοί οι άνθρωποι, όταν εκτίσουν την ποινή τους,
θα πρέπει να µπορούν να επανενταχθούν στην κοινωνία. Τέτοιες
οµάδες της Κοινωνίας των Πολιτών είναι ένα βήµα, ένα σκαλο-
πάτι για την επανένταξή τους. Ας µην τους το φράξουµε, ας µην
το κλείσουµε, ας τους βοηθήσουµε όσο µπορούµε. 

Επιπλέον, οι φορείς της Κοινωνίας των Πολιτών επισηµαίνουν
πως υπάρχουν στο νοµοσχέδιο βασικές ελλείψεις σε προβλέ-
ψεις, σε έναν τόσο σηµαντικό τοµέα όπως είναι εθελοντισµός,
που αφήνουν έκθετες οργανώσεις και εθελοντές. 

Πάµε τώρα σύντοµα, και για να είµαι και εντός του χρόνου,
στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου.
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Προβλέπεται η καταβολή αποζηµίωσης στους Γραµµατείς των
Ειδικών Συµβουλίων Επιλογής Προϊσταµένων. 

Ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε την προσβολή αποφάσεων
πρωτοβάθµιων πειθαρχικών συµβουλίων, καθώς και λειτουργίας
των δευτεροβάθµιων πειθαρχικών. 

Καθορίζεται ειδική διαδικασία για την κάλυψη προσωρινών
αναγκών νέων υπηρεσιών οποιουδήποτε οργανωτικού πεδίου
φορέων γενικής κυβέρνησης. Επέρχονται τροποποιήσεις στον
Κώδικα της Ελληνικής Ιθαγένειας, µε την προσθήκη των δικαιο-
λογητικών της απόφασης του Υπουργού Εσωτερικών κατ’ εφαρ-
µογή των προβλεποµένων της παραγράφου 2 του άρθρου 3 του
κατάπτυστου για µας ν.4735/2020, µε βάση τα οποία αποδει-
κνύονται τα οικονοµικά και νοµικά κριτήρια. 

Επανακαθορίζεται η διαδικασία που αφορά στους οµογενείς,
µία διαδικασία που αυστηροποιείται και γίνεται έτι περαιτέρω
γραφειοκρατική, ενώ θεωρούνται αυτοδικαίως απορριπτέες οι
αιτήσεις πολιτογράφησης για τις οποίες δεν υπάρχει ανταπό-
κριση των αιτούντων.

Ρυθµίζονται ταυτόχρονα θέµατα προϋπολογισµού των δήµων,
µε παράταση ισχύος των διατάξεων που προβλέπουν τη χρησι-
µοποίηση εσόδων από ανταποδοτικά τέλη και δικαιώµατα για την
κάλυψη άλλων αναγκών των δήµων. Επιτρέπεται η µεταφορά
ανειδίκευτων πιστώσεων για τη διασφάλιση της εύρυθµης λει-
τουργίας των υπηρεσιών ανταποδοτικού χαρακτήρα. Επιπλέον,
προβλέπεται η εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 43 του
ν.4325 περί κάλυψης των δαπανών και ισοσκέλισης των ανταπο-
δοτικών υπηρεσιών από άλλους κωδικούς του προϋπολογισµού
των δήµων. Με τα άρθρα 42 έως και 45 θεωρούνται κανονικές οι
δαπάνες που πληρώθηκαν από δήµους από την 1η Ιανουαρίου
2020 έως και τη δηµοσίευση των προτεινόµενων ρυθµίσεων στο
πλαίσιο της υλοποίησης έργων και δράσεων χρηµατοδοτούµε-
νων από ευρωπαϊκά προγράµµατα για τις οποίες δεν τηρήθηκαν
οι διατάξεις του π.δ.86/2016, αλλά οι σχετικές αποφάσεις ανά-
ληψης υποχρέωσης εκδόθηκαν πριν από την πληρωµή τους. 

Επιτρέπεται η άσκηση ενδικοφανούς προσφυγής του δήµου
ενώπιον του συντονιστή της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης. 

Παράλληλα, προβλέπεται η περιέλευση αυτοδίκαια της διαδη-
µοτικής επιχείρησης µε την επωνυµία «Διαδηµοτικό Περιφερει-
ακό Θέατρο - Διαδηµοτική Κοινωφελής Επιχείρηση Δήµων
Κέρκυρας» στον Δήµο Κεντρικής Κέρκυρας και Διαποντίων
Νήσων ως δηµοτική επιχείρηση που παίρνει την επωνυµία «Δη-
µοτικό Περιφερειακό Θέατρο - Κοινωφελής Επιχείρηση Δήµου
Κεντρικής Κέρκυρας και Διαποντίων Νήσων». Ρυθµίζονται θέ-
µατα σχετικά µε τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του Δήµου
Κέρκυρας, το προσωπικό ΙΔΑΧ της διαδηµοτικής επιχείρησης και
την ισχύ των συµβάσεων ΙΔΟΧ και έργου.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι δυστυχώς
το νοµοσχέδιο που συζητάµε, παρ’ ότι θα µπορούσε να λειτουρ-
γήσει θεραπευτικά και ενισχυτικά στο κοµµάτι του εθελοντισµού
στη χώρα µας, όχι µόνο δεν ρυθµίζει το πλαίσιο της Κοινωνίας των
Πολιτών, αλλά αντίθετα µοιάζει να εκµηδενίζει το έργο όλων εκεί-
νων που µε ζήλο, µε αγάπη, µε κόπο δρουν, συνδράµοντας τους
συµπολίτες µας και καλύπτοντας κενά που το κράτος µας αφήνει. 

Αντί να ακούσει η κυβερνώσα παράταξη τους ανθρώπους αυ-
τούς και να µεριµνήσει µε στόχο την οικοδόµηση µιας συνεχούς,
αγαστής, αρµονικής συνεργασίας, δυστυχώς προτίµησε να τους
γυρίσει την πλάτη. Προτίµησε να υψώσει γραφειοκρατικά τείχη
και να δυναµιτίσει την πορεία τους, οδηγώντας πολλούς µοιραία
στην εγκατάλειψη της προσπάθειας. 

Σε µία εποχή και σε µια χώρα όπως η δική µας, όπου η κουλ-
τούρα του εθελοντισµού και η δίψα για στήριξη του συνανθρώ-
που γίνονται ολοένα και πιο έντονες, αντί να λειτουργούµε ως
συµπαραστάτες των ενεργών συµπολιτών µας, τους δυσκο-
λεύουµε και τους γυρνάµε την πλάτη. 

Κλείνοντας, όπως δήλωσα εξαρχής, ως ΜέΡΑ25 δεν µπορούµε
να κάνουµε κάτι άλλο, παρά να καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.
Ακούστε, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, επιτέλους τους
πολίτες, είτε αυτοί είναι τοπικοί φορείς είτε αυτοί είναι µέλη της
Κοινωνίας των Πολιτών. Ακούστε τους και πάψτε να νοµοθετείτε
βάζοντάς τους απέναντί σας.

Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Μπαίνουµε τώρα στους οµιλητές. Τον λόγο έχει ο κ. Λιούπης

από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εθελοντικό

κίνηµα αναπτύχθηκε προοδευτικά τις τελευταίες δεκαετίες στην
Ελλάδα και είναι αναµφίβολα µια υγιής έκφραση κοινωνικής δρα-
στηριοποίησης, µε βασικά χαρακτηριστικά την αλληλεγγύη και
την κοινωνική προσφορά. Αυτή η κοινωνική προσφορά κινείται
µε ελευθερία και αυτοπροσδιορίζει τους σκοπούς στους οποίους
στοχεύει. 

Υπάρχει µια µεγάλη ποικιλία εθελοντικών οργανώσεων που
στηρίζουν πολλούς και διαφορετικούς σκοπούς. Όµως, τα τελευ-
ταία χρόνια ορισµένες µη κυβερνητικές οργανώσεις στιγµατίστη-
καν από µεµονωµένα φαινόµενα, που ήρθαν στο φως της
δηµοσιότητας και συνδέονται µε κακοδιαχείριση και αδιαφανή
λειτουργία προς εκµετάλλευση σχετικών επιχορηγήσεων. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο θέτει για πρώτη φορά ένα ξεκάθαρο
πλαίσιο λειτουργίας για τις οργανώσεις αυτές, ενισχύοντας τη
διαφάνεια και τη λογοδοσία και, εν τέλει, δίνει ώθηση στο εθε-
λοντικό κίνηµα. Εύλογα είναι ένα σχέδιο νόµου που συγκέντρωσε
µεγάλο ενδιαφέρον στο στάδιο της διαβούλευσης, µε πολλές
εκατοντάδες σχολίων εθελοντικών οργανώσεων, αλλά τελικά η
εθελοντική κοινότητα το υποδέχθηκε µε θετικές εντυπώσεις.

Η καθιέρωση συγκεκριµένων κανόνων και θεσµικού πλαισίου
επιτρέπει να αναπτυχθούν ακόµα περισσότερο οι Οργανώσεις
της Κοινωνίας των Πολιτών. Ουσιαστικά δίνονται δύο δυνατότη-
τες: Είτε να κινηθούν αυτόνοµα οικονοµικά, χωρίς καµµία κρα-
τική ενίσχυση, οπότε δεν εφαρµόζονται οι περιορισµοί του
παρόντος νοµοσχεδίου, είτε να ικανοποιούν τις προϋποθέσεις
που ψηφίζουµε σήµερα, ώστε να λαµβάνουν τα επιπλέον οφέλη
που προβλέπονται από χρηµατοδότηση, από φορείς της γενικής
κυβέρνησης και τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Η πρώτη αλλαγή που γίνεται σήµερα αφορά στη σύσταση Δι-
εύθυνσης Οργανώσεων της Κοινωνίας των Πολιτών στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών. Η νέα υπηρεσία αναλαµβάνει τη διαχείριση των
βάσεων δεδοµένων που δηµιουργούνται, αλλά και την ανανέωσή
τους. Όσες οργανώσεις επιδιώκουν να λάβουν κρατική ενίσχυση
ύψους έως 50.000 ευρώ πρέπει να έχουν καταχωρισθεί στη δη-
µόσια βάση δεδοµένων. 

Οι προϋποθέσεις για την εγγραφή στη βάση είναι απλές και
εποµένως µπορούν να ανταποκριθούν σε αυτές όλες οι οργανώ-
σεις, ανεξαρτήτως αν είναι µικρές ή µεγάλες. Πρώτον, οφείλουν,
λοιπόν, να υποβάλλουν το καταστατικό τους. Δεύτερον, κατά-
λογο µε τα όργανα διοίκησης. Τρίτον, ΑΦΜ. Τέταρτον, χρηµατο-
οικονοµικές καταστάσεις της τελευταίας χρήσης και ένα
παράβολο 20 ευρώ υπέρ του δηµοσίου, το οποίο, προφανώς,
είναι ένα πολύ µικρό και λογικό ποσό. 

Από την άλλη πλευρά, για όσες οργανώσεις φιλοδοξούν να λά-
βουν κρατική χρηµατοδότηση χωρίς ανώτατο περιορισµό, µπαί-
νει ως απαιτούµενο η εγγραφή στο ειδικό µητρώο. Εδώ οι
προϋποθέσεις είναι αυξηµένες. Δηλαδή, απαιτείται, πρώτον, να
έχουν συσταθεί τουλάχιστον τρία χρόνια πριν. Δεύτερον, δεν επι-
τρέπεται να απασχολούν και να συνάπτουν συµβάσεις µε τα µέλη
της διοίκησης ή συγγενικά τους πρόσωπα σε ποσοστό µεγαλύ-
τερο του 5% του συνόλου των εργαζοµένων. Το κριτήριο αυτό
µπαίνει ξεκάθαρα, γιατί δεν είναι λογικό να λαµβάνουν τόσο γεν-
ναία κρατική επιχορήγηση οργανώσεις που στην πραγµατικό-
τητα είναι σχεδόν αµιγώς οικογενειακές. 

Τρίτον, αντίστοιχα µπαίνει ένα όριο σε σχέση µε τα έξοδα. Συγ-
κεκριµένα, η τακτική κρατική επιχορήγηση που λαµβάνει η ορ-
γάνωση δεν µπορεί να ξεπερνά το 40% των εξόδων, αφαιρώντας
βέβαια το µισθολογικό κόστος. Αυτή η προϋπόθεση είναι απα-
ραίτητη για να διασφαλίσουµε ότι ένα µεγάλο µέρος από τα κρα-
τικά χρήµατα πηγαίνει όντως σε δράσεις και όχι σε πάγια έξοδα. 

Επιπλέον, απαιτείται, τέταρτον, ασφαλιστική και φορολογική
ενηµερότητα. 

Και, πέµπτον, έκθεση ελέγχου ορκωτού ελεγκτή ή ελεγκτικής
εταιρείας. 
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Τέλος, καταβάλλεται παράβολο 200 ευρώ, το οποίο -παρά την
όποια κριτική που ακούστηκε- είναι εύλογο µε βάση το µέγεθος
των αξιώσεων των οργανώσεων αυτών. Μάλιστα µετά την πρώτη
εγγραφή η ετήσια ανανέωση απαιτεί παράβολο 50 ευρώ, το
οποίο ουσιαστικά δεν έχει κάποιο υπέρµετρο ύψος. 

Τέλος, ζητείται το ποινικό µητρώο των οργάνων διοίκησης της
οργάνωσης, ώστε αυτά να µην έχουν καταδικαστεί για κακούρ-
γηµα ή βαρύ πληµµέληµα, όπως αυτά περιγράφονται αναλυτικά
στο κείµενο του νοµοσχεδίου. 

Μακροπρόθεσµα ο στόχος είναι να καταργηθούν τα εννέα µη-
τρώα που υπάρχουν αυτή τη στιγµή και καταγράφουν τις εθε-
λοντικές οργανώσεις, ώστε όλα αυτά να ενοποιηθούν σε µία
βάση δεδοµένων και οι διαδικασίες να απλοποιηθούν.

Πέραν όλων αυτών των σηµαντικών, δηµιουργείται και ένα
στοιχειώδες πλαίσιο για όσους παρέχουν εθελοντική εργασία. Η
οργάνωση οφείλει να παρέχει στον εθελοντή όλα τα µέσα ατο-
µικής προστασίας και υγειονοµικής ασφάλειας και να του καλύ-
πτει έξοδα για φάρµακα και νοσηλεία έως του ποσού των 3.000
χιλιάδων ευρώ ετησίως σε περίπτωση που συνδέονται µε την
άσκηση της εθελοντικής δράσης. 

Επίσης, για πρώτη φορά εισάγεται η υποχρέωση να αναγγέλ-
λονται οι εθελοντές στην «ΕΡΓΑΝΗ». Παρά τις όποιες αντιρρή-
σεις ακούστηκαν σε αυτό το σηµείο, µε επιχείρηµα κυρίως το
αυθόρµητο στοιχείο της εθελοντικής συµµετοχής, η υποχρέωση
δήλωσης στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» έρχεται για να προστατέψει
τους εργαζόµενους στις Οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολι-
τών, που πιθανώς εµφανίζονται στο πλαίσιο ελέγχων ως εθελον-
τές. Επαγγελµατίες, όπως οι δικηγόροι, οι οικονοµολόγοι και
λοιπά, επιτρέπεται να συνδράµουν τις οργανώσεις χωρίς αµοιβή. 

Το πολύ σηµαντικό είναι τα φορολογικά κίνητρα που δίδονται
για τις δωρεές στις Οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών. Για
όσους κάνουν δωρεές προς κοινωφελή ιδρύµατα και τις οργα-
νώσεις που έχουν εγγραφεί στο ειδικό µητρώο µειώνεται ο
φόρος κατά 40%. Πολύ σηµαντική είναι και η διάταξη που απαλ-
λάσσει από τον ΕΝΦΙΑ τις οργανώσεις αυτές για τα ακίνητα που
χρησιµοποιούν για τον σκοπό τους, ένα πάγιο αίτηµα αυτών των
οργανώσεων, όπως το «Χαµόγελο του Παιδιού».

Και προσθέτω, κύριε Υπουργέ, την επισήµανση που έκανε ο
εκπρόσωπος του Ερυθρού Σταυρού, ότι η απαλλαγή θα έπρεπε
να επεκταθεί και στα ακίνητα που παραµένουν ανεκµετάλλευτα
από τα ιδρύµατα, γιατί βρίσκονται σε κακή κατάσταση.

Στηρίζει το νοµοσχέδιο τα ιδρύµατα και τις Οργανώσεις της
Κοινωνίας των Πολιτών και η διάταξη που τα απαλλάσσει από τα
τέλη κυκλοφορίας για οχήµατα ειδικής χρήσης, όπως πυροσβε-
στικά ή µεταφοράς ατόµων µε αναπηρία. 

Συνολικά το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι µια ουσιαστική και συ-
νολική προσπάθεια της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών να µπουν κανόνες, όρια και πλαίσιο στις Οργανώσεις της
Κοινωνίας των Πολιτών. Η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία
δίνει ξεκάθαρη ώθηση στο εθελοντικό κίνηµα στην Ελλάδα, το
οποίο -µε βάση τα δεδοµένα που έχουµε στη διάθεσή µας- υπο-
λείπεται έναντι πολλών ευρωπαϊκών χωρών µε µικρή συµµετοχή,
όπως ακούσαµε και από τον εισηγητή µας, τον κ. Λοβέρδο. 

Ο εθελοντισµός συνιστά δηµοκρατική έκφραση, µια µορφή
προσφοράς µε στοιχεία ελεύθερης βούλησης, χωρίς καταναγ-
κασµούς και χωρίς πρέπει. Είναι η ανιδιοτελής συµµετοχή σε
έναν κοινωνικό σκοπό, που τελικώς απαντά στις καλύτερες πτυ-
χές της ανθρώπινης ευαισθησίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σπίρτζης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και, κυρίως, συνάδελ-

φοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν θα αναφερθώ στο σχέδιο νόµου,
µιας και ο εισηγητής µας, ο Αλέξανδρος ο Μεϊκόπουλος, έκανε
µια πληρέστατη και ολιστική προσέγγιση. Μέρος από την κριτική
του υιοθετείται, απ’ ό,τι κατάλαβα, και από τον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας.

Θα µιλήσω, όµως, για τη νυχτερινή, απαράδεκτη, αντιδηµο-

κρατική και διεστραµµένη τροπολογία της Παρασκευής. Μια τρο-
πολογία που αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει ξε-
περάσει την παράδοση της παράταξης, δηλαδή το κοµµατικό
κράτος ή έστω το κοµµατικό επιτελικό κράτος, µε τα επιχειρή-
µατα της καλής νοµοθέτησης -της Παρασκευής το βράδυ- τρο-
πολογιών. 

Αυτός είναι και ο λόγος που καλούµε τον Υπουργό, τον κ. Βο-
ρίδη, ως έναν πολύ καλό νοµικό -τουλάχιστον, όπως τον έχω
γνωρίσει εγώ- να µην κάνει δεκτή, έστω και τελευταία στιγµή,
αυτή την τροπολογία. Και καλούµε, κυρίως, τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας να πιέσουν τον Πρωθυπουργό, το γραφείο
του και τα στελέχη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, να πάρουν πίσω
την τροπολογία, την κατάπτυστη τροπολογία. Και απευθύνοµαι
σε εσάς, διότι όλες οι πτέρυγες, όλα τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης, έτσι κι αλλιώς, απορρίπτουν αυτές τις διατάξεις, επικα-
λούµενος τον πατριωτισµό σας, όπως τον αισθάνεται ο καθένας,
τον όποιας εκδοχής πατριωτισµό. 

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, στη νυχτερινή τροπο-
λογία, την Παρασκευή, υπάρχει το άρθρο 8, το οποίο παρεµβαί-
νει στις συνδικαλιστικές οργανώσεις της Αστυνοµίας, προβλέπει
ενιαίο ψηφοδέλτιο µε αυξηµένη σταυροδοσία, κάτι απόλυτα αν-
τισυνταγµατικό. Βέβαια, δεν µας εκπλήσσει ο κ. Θεοδωρικάκος
µε τις αντισυνταγµατικές διατάξεις του, το έχει ξανακάνει.

Το ξέρετε καλά, κύριε Βορίδη, από τους πρώτος νόµους που
έβγαλε και αλλοίωσε το αποτέλεσµα των δηµοτικών εκλογών, αλ-
λοίωσε τη σύνθεση της οικονοµικής επιτροπής των υπόλοιπων
επιτροπών και στις περιφέρειες της χώρας. Βγήκε αντισυνταγ-
µατικός. Τσιµουδιά, βέβαια, από τα συστηµικά µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης! Και θα µας πείτε πώς το αντιµετωπίζετε αυτό το
γεγονός, δυόµισι χρόνια τώρα, οι αποφάσεις αυτών των επιτρο-
πών να είναι στον αέρα, σε όλη τη χώρα. Καταλαβαίνουµε όλοι
τι γίνεται. Το ίδιο και µε τις αναπτυξιακές των δήµων. Όµως, ο κ.
Θεοδωρικάκος το συνηθίζει. 

Τώρα, όµως, παίζει µε έναν ευαίσθητο τοµέα της Ελληνικής
Αστυνοµίας, που προσπαθεί όχι αυτό που λέει, την αποκοµµατι-
κοποίηση της ΕΛ.ΑΣ., αλλά να ισοπεδώσει κάθε φωνή διαµαρτυ-
ρίας, ακόµη και συνδικαλιστών της Νέας Δηµοκρατίας. Και αυτό
είναι πολύ επικίνδυνο, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας! Είναι πάρα πολύ επικίνδυνο για την Αστυνοµία, για τη δη-
µοκρατία µας, για το πώς θα συνεχίσουµε σαν κοινωνία.

Υπάρχει στην ίδια τροπολογία το άρθρο 10. Περιµέναµε, µετά
τις αποκαλύψεις που έγιναν πριν από έναν µήνα από την «Εφη-
µερίδα των Συντακτών», µια απάντηση. Καταθέσαµε επίκαιρη
ερώτηση και εµείς και το ΚΙΝΑΛ, ο κ. Καµίνης. Δεν µας έχετε
απαντήσει ούτε για το αν θα έρθει κάποιος από την Κυβέρνηση
να µας πει τι έγινε µε τις παρακολουθήσεις των πολιτών, τι έγινε
µε τις παρακολουθήσεις δηµοσιογράφων, δικηγόρων, πολιτών
που ζητάει σε σήµατά της η ΕΥΠ. «Σουρωτήρι» την έχετε κάνει
την ΕΥΠ, για να βγαίνουν σήµατα. Δεν έχει ξαναβγεί τέτοιο
πράγµα. Ποτέ! Να βγαίνουν και να ρωτάνε ποιο είναι το ιδεολο-
γικό υπόβαθρο αυτών που κάποιοι δίνουν εντολή -και δεν µας
έχουν πει ποιοι έχουν δώσει την εντολή- να παρακολουθούνε.
Μέχρι και δωδεκάχρονο παιδάκι, επειδή ήταν προσφυγόπουλο
από τη Συρία και δηµοσιεύτηκε σκίτσο του στη «LE MONDE», πα-
ρακολουθήσατε. Ρωτάµε όλοι. Καµµία απάντηση! 

Ρωτάµε για το προεδρικό ειάταγµα που προβλέπετε, στη συ-
νέχεια, κατ’ εξαίρεση προσλήψεις στην ΕΥΠ, που την έχετε κάνει
ΚΥΠ µε τις παρακολουθήσεις που κάνετε και µε τη λειτουργία
που έχει. Τι προεδρικό διάταγµα είναι αυτό; Γιατί κατ’ εξαίρεση
προσλήψεις; 

Εµείς κάναµε έναν διαγωνισµό για την ΕΥΠ, που δεν είχε κα-
νείς να πει µία κουβέντα, µία κουβέντα! Και καταλαβαίνετε όλοι
πάρα πολύ καλά τι έχει γίνει στην ΕΥΠ, αλλά να τα πάρουµε µε
τη σειρά. 

Τον Ιούνιο, λοιπόν, του 2021 βγάλαµε ένα δελτίο Τύπου, που
πολύ κοµψά σάς λέγαµε ότι ακούµε αυτό το σχέδιο για την ΕΥΠ
και το ότι θα µεταφερθούν στελέχη της Εθνικής Υπηρεσίας Πλη-
ροφοριών σε άλλο δηµόσιο οργανισµό. Και σας γράφουµε «πι-
στεύουµε να είναι ψέµατα, πιστεύουµε να µην παίζετε µε τα
θέµατα εθνικής ασφάλειας της χώρας, µε την Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών». Εσείς ψάχνατε να βρείτε πού το µάθαµε, όχι την
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ουσία. Ψάχνετε και ακούτε όλο τον κόσµο. Δεν µας ενδιαφέρει,
να µας ακούτε. 

Τον Νοέµβριο έγιναν οι αποκαλύψεις από την «Εφηµερίδα των
Συντακτών» και για το προεδρικό διάταγµα, σας το ξαναείπαµε.
Περιµένουµε απαντήσεις. Γιατί σε όλη αυτή τη λειτουργία της
Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, κύριε Υπουργέ και αγαπητοί
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, σε συνάρτηση µε την κατρα-
κύλα… 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κυρία Πρόεδρε, επειδή έχω να κάνω σηµαντικές αποκαλύψεις,
θα µου επιτρέψετε να πάρω λίγο χρόνο ακόµη.

…µε την κατρακύλα που έχουµε σε σχέση µε την ελευθερία
του Τύπου και µε άλλα ζητήµατα, βάζουµε µείζον θέµα δηµοκρα-
τίας στη χώρα µας και περιµένουµε απαντήσεις. Με ποια κριτή-
ρια τοποθετήθηκαν σε αυτή τη νέα υπηρεσία της ΕΥΠ τα
στελέχη; Με ποια κριτήρια; Γιατί δεν καταργείται η υπηρεσία,
αφού µεταφέρεται στην Ελληνική Αστυνοµία; Για ποιον λόγο;
Γιατί µεταφέρονται αυτά τα άτοµα στην Ελληνική Αστυνοµία
χωρίς να καταργηθεί η δοµή και δεν µεταφέρεται όλη η δοµή,
αφού τη χρειάζεστε; Τι έχουν κάνει αυτοί οι άνθρωποι τόσους
µήνες που κάνατε αυτή την υπηρεσία; Τίποτα. Αυτή είναι η απάν-
τηση. 

Και ποια είναι τα κριτήρια; «Πας µη Μητσοτακικός, βάρβαρος»,
όχι «πας µη δεξιός», µαζί µε όλους όσοι τοποθετούνται στις µίζες
στην προοδευτική παράταξη, ακόµη και άνθρωποι οι οποίοι
έχουν δώσει τον εαυτό τους στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφο-
ριών και τοποθετήθηκαν από τις κυβερνήσεις Καραµανλή και Σα-
µαρά και αυτοί µαζί, αφού δεν είναι του επιτελικού κράτους
Μητσοτάκη. Καταλαβαίνετε τι πληγές ανοίγετε στην εθνική
ασφάλεια; 

Κύριε Βορίδη, από εκεί που προέρχεστε -τώρα έχουµε ωριµά-
σει όλοι- έχετε εµπειρία και η ακροδεξιά της Νέας Δηµοκρατίας
για τη διαίρεση του ελληνικού λαού, όταν χρησιµοποιούνταν η
ΕΥΠ ως ΚΥΠ και έκανε παρακολουθήσεις και φακελώµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Όµως ας πούµε ότι εσείς είστε του δόγµατος -πώς το λέγατε
µε τον κ. Μητσοτάκη προεκλογικά;- ότι θέλετε να µας νικήσετε
όχι γι’ αυτά που κάνουµε, αλλά γι’ αυτά που πιστεύουµε. Οι υπό-
λοιποι, ο κ. Θεοδωρικάκος, που προέρχεται από άλλη πλευρά,
όσοι προέρχονται από το ΠΑΣΟΚ, δεν είπαν τίποτα σ’ αυτή την
επιτελική Κυβέρνηση, τι πληγές άνοιξαν στον λαό τέτοιες µεθο-
δεύσεις του ’50, του ’60 και της δικτατορίας; Τίποτα; 

Και βέβαια γι’ αυτό επικαλούµαστε τον πατριωτισµό σας, γιατί
καταλαβαίνετε πάρα πάρα πολύ καλά, όταν στελέχη που έχουν
χειριστεί πολύ ευαίσθητα εθνικά ζητήµατα και αποµακρύνονται
µε αυτόν τον τρόπο, τι πρόκειται να γίνει στην Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών και τι διακυβεύεται στην εθνική ασφάλεια. Το κα-
ταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά.

Και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Βλέποντας τα υπόλοιπα άρθρα,
έχουµε το άρθρο 5 και το άρθρο 6. Φαντάζοµαι ή ο κ. Βορίδης,
που εύχοµαι να µην έχει διαβάσει την τροπολογία που έκανε απο-
δεκτή, ή όποιος έρθει να στηρίξει εδώ αυτή την τροπολογία θα
έρθει και θα µας δώσει πολύ αναλυτικές εξηγήσεις για το τι πε-
ριλαµβάνουν, ποιες είναι -όπως λέει µέσα- οι υπηρεσίες της
ΕΛ.ΑΣ. που θέλουν να καλυφθούν έξω από τις διαδικασίες που
υπάρχουν οι προµήθειες, οι αµοιβές. 

Σ’ αυτό όµως το πλαίσιο ψάξαµε για το άρθρο 6, που αναφέ-
ρεται στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Και
εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, καταλάβαµε γιατί κατατέθηκε βράδυ
Παρασκευής η τροπολογία. Δεν είχε να κάνει ούτε µε την ΕΥΠ.
Δεν είχε να κάνει ούτε µε την «ΚΥΠ Μητσοτάκη», όπως πάτε να
την στήσετε. Είχε να κάνει µε το εξής απλό. Όταν ήταν Υπουργός
Δικαιοσύνης, το ’14, ο σηµερινός Αντιπρόεδρος της Βουλής,
έγινε µια σύµβαση µε διαγωνισµό, που ήταν για την επιτήρηση
των κρατουµένων που έβγαιναν έξω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε σιγά-σιγά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τελειώνω και τα καταθέτω, κυρία Πρό-
εδρε. 

Αυτή η σύµβαση υλοποιήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. Έληξε τον Νοέµβρη
του ’19. Συνέχισε, όµως, η υπηρεσία να παρέχει αυτές τις υπη-
ρεσίες, χωρίς σύµβαση. Τον Νοέµβριο του 2019 οι επιτροπές
που ορίστηκαν από τη σύµβαση, από τη Νέα Δηµοκρατία, δη-
λαδή κυβέρνηση Σαµαρά, σταµάτησαν να παραλαµβάνουν το
έργο. Δυόµισι χρόνια κυβέρνηση -δεν ξέρω µε ποια εντολή, εσείς
θα µας πείτε- η εταιρεία συνέχισε να παρέχει αυτές τις υπηρε-
σίες. Πολύ ωραία! Και φέρνετε µε νόµο τώρα, ενώ έχετε ζητήσει
γνωµοδότηση από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, που είναι
απορριπτική -θα την καταθέσω µαζί και µε τα δελτία Τύπου που
έχουµε βγάλει-, να µην προχωρήσετε σε πληρωµές, εσείς θέλετε
να προχωρήσετε, κύριε Υπουργέ, µε νόµο. Απαράδεκτο! Αδια-
φάνεια, πλήρης αδιαφάνεια. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, καταθέτον-
τας και την αρχική σύµβαση, την οποία υπογράφει ο τότε Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης κ. Χαράλαµπος Αθανασίου και ο εκπρόσωπος
της εταιρείας κ. Παναγιώτης Κοντολέων, Διοικητής της ΕΥΠ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αυτό είναι µείζον πολιτικό και ηθικό ζήτηµα, αγαπητοί συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν θα αφήσουµε την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη να συνεχίζει να παίζει µε την εθνική ασφάλεια,
µε τη διαφάνεια, µε τέτοιου είδους λογικές και εξυπηρετήσεις µε
τροπολογίες Παρασκευής βράδυ. Δεν θα αφήσουµε, και κάντε
ό,τι θέλετε, να συνεχιστεί αυτό το πλιάτσικο. Δεν θα αφήσουµε
να ξεσκίζετε την εθνική νοµοθεσία και την ευρωπαϊκή νοµοθεσία
για τις δηµόσιες συµβάσεις. Και δεν θα τους αφήσουµε και εµείς
και όλος ο δηµοκρατικός και προοδευτικός κόσµος της χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Και ελπίζουµε ότι δεν θα αφήσετε και
εσείς, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτόν τον ξεπεσµό,
αυτό το κατάντηµα για τη δηµοκρατία µας, για την εθνική ασφά-
λεια, για τη διαφάνεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Σπίρτζη. Πρέπει, όµως, να πω ότι έχω και εγώ ένα θέµα σε
σχέση µε τον χρόνο. 

Κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος σας είναι επτά λεπτά. Θα υπάρ-
χει µία σχετική ανοχή, αλλά δεν µπορούµε να υπερδιπλασιά-
σουµε τον χρόνο. Και όταν λέµε «τελειώνω», εννοούµε ότι
τελειώνουµε την οµιλία µας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύρια
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εάν µου

επιτρέπετε, απλώς να πω ότι για το ζήτηµα αυτό το οποίο έθεσε
τώρα ο κ. Σπίρτζης έχω ενηµερωθεί ότι θα έρθει ο αρµόδιος
Υπουργός, προκειµένου να δώσει διευκρινίσεις και να υποστηρί-
ξει την τροπολογία. 

Όλως συµπληρωµατικώς, να πω ότι η τροπολογία που κατε-
τέθη από την πλευρά του ΜέΡΑ25 δεν γίνεται δεκτή, κυρίως γιατί
ρυθµίζει θέµα το οποίο δεν έχει σχέση µε το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών, δεν υπάρχει ο αρµόδιος Υπουργός εδώ για να κρίνει το
ζήτηµα αυτό. Εποµένως δεν γίνεται δεκτή γι’ αυτόν τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Μυλωνάκης. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’

αρχάς να ξεκινήσω µε µία ερώτηση προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, τον κ. Βορίδη. 
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Κύριε Υπουργέ, παίρνετε µπόνους όταν παράγετε συνεχώς νο-
µοσχέδια; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εγώ, ναι,
και είναι και καλό. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ωραία! Ευχαριστώ πολύ. Να µας
πείτε και το ύψος του µπόνους, να καταλάβουµε και εµείς, διότι
αυτή η παραγωγή νοµοσχεδίων είναι εκ των ων ουκ άνευ. Μας
λέτε τώρα: Προστασία του εθελοντισµού, ενίσχυση της δράσης
της Κοινωνίας των Πολιτών, φορολογικά κίνητρα κ.λπ.. Ποιας
Κοινωνίας των Πολιτών, κύριε Υπουργέ; Έχετε βγει έξω στην Κοι-
νωνία των Πολιτών να δείτε τι γίνεται; Σαν Υπουργός Εσωτερικών
είστε περήφανος για την ασφάλεια της ελληνικής κοινωνίας;
Αυτά θέλω εγώ να µας πείτε. 

Η εγκληµατικότητα έχει ξεπεράσει κάθε όριο. Τα φαινόµενα
των ανθρωποκτονιών, των ληστειών, των εκβιασµών και των κλο-
πών δείχνουν ότι έχει χαθεί κάθε έλεγχος. Είστε υποχρεωµένοι,
κύριε Υπουργέ, -και το λέω σε εσάς που είστε πρώτος τη τάξει
Υπουργός- για το αίσθηµα της ασφάλειας των πολιτών. 

Κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, άλλο ένα νοµοσχέδιο από τα
πολλά τα οποία φέρνει η Κυβέρνηση που αποδεικνύει περίτρανα
τη στάση της Κυβέρνησης απέναντι στις µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις και σε εθελοντικές οργανώσεις ή αστικές µη κερδοσκο-
πικές εταιρείες, τέλος, κοινωνίες των πολιτών. Καλά, δουλεύετε
τον κόσµο; Ντρέπεστε να πείτε ότι είναι µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις; Τι είναι; Είναι µη κυβερνητικές οργανώσεις, εθελοντικές
οργανώσεις, αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρείες ή Κοινωνία των
Πολιτών; Πάντως, σίγουρα δεν είναι κοινωνίες των πολιτών. 

Θα σας πω ορισµένα γεγονότα, κύριε Υπουργέ, µιας που εί-
σαστε εσείς εδώ, έφυγε ο κ. Βορίδης. Μήπως γίνεται το νοµο-
σχέδιο για τις εκατοντάδες εθελοντές πυροσβέστες που
βούταγαν στις φλόγες στις πυρκαγιές του καλοκαιριού σε Εύ-
βοια, Κόρινθο, Βαρυµπόµπη κ.λπ.; Όχι, βέβαια. Μήπως γίνεται
όλο αυτό το νοµοσχέδιο για τις εκατοντάδες των πολιτών που
οργανώθηκαν, ενώ το βιος τους καιγόταν για να συνδράµουν την
Πυροσβεστική και να προσφέρουν τα απαραίτητα στους πυρο-
σβέστες και µάχονταν στις φλόγες; Όχι. Μήπως για τις εκατον-
τάδες των συµπολιτών µας που έτρεξαν να βοηθήσουν
συνανθρώπους στο Αρκαλοχώρι, που χτυπήθηκε από τον εγκέ-
λαδο τον Σεπτέµβριο; Όχι, βέβαια. Μήπως γι’ αυτούς που βοη-
θούσαν µερόνυχτα ολόκληρα και µετείχαν ενεργά στον πόνο και
στην καταστροφή των συνανθρώπων τους στη φονική πυρκαγιά
στο Μάτι, προσπαθώντας να βοηθήσουν στο ελάχιστο δυνατό;
Όχι. Μήπως τότε γι’ αυτούς που έσπευσαν να βοηθήσουν τα σω-
στικά συνεργεία στις φονικές πληµµύρες στη Μάνδρα Αττικής
το 2017; Όχι, δυστυχώς. Ε, τότε µήπως γι’ αυτούς που συνέτρε-
ξαν να βοηθήσουν όσους ξύπνησαν ένα πρωί στις περιοχές της
Χαλκίδας και έβλεπαν τις πληµµύρες να παρασύρουν γέφυρες,
τα αυτοκίνητά τους, τα σπίτια τους από την κακοκαιρία «ΘΑ-
ΛΕΙΑ»; Όχι, βέβαια, πάλι. Ούτε βέβαια για τους εθελοντές δασο-
πυρόσβεσης που περιπολούν τους µήνες υψηλού κινδύνου. 

Τι εθελοντισµός είναι αυτός τότε, κύριοι συνάδελφοι; Μάλλον
εσείς, κύριε Υπουργέ, θα θεωρείτε ένα άλλο είδος εθελοντισµού,
αυτόν του επαγγελµατικού εθελοντισµού. Επαγγελµατικός εθε-
λοντισµός. Μη κυβερνητικές οργανώσεις. Δεν έχετε διαχειριστεί
κανένα θέµα σοβαρά. Έχετε αφήσει τη δράση εκατοντάδων µη
κυβερνητικών οργανώσεων που δρουν υποτίθεται συνεπικου-
ρικά, αλλά στην ουσία κάνουν οι περισσότερες αυτό το οποίο θέ-
λουν να κάνουν. 

Ο αριθµός τους είναι άγνωστος. Το Υπουργείο Μετανάστευ-
σης και Ασύλου ίδρυσε ένα µητρώο δήθεν, το οποίο δεν έχει πε-
ρατωθεί, για να εγγράψει τις νόµιµες µη κυβερνητικές
οργανώσεις που δρουν στην παράνοµη µετανάστευση. Μάταια.
Όσοι έχουν εγγραφεί -εδώ τα έχω, θα τα καταθέσω για τα Πρα-
κτικά- είναι πενήντα τρεις, κύριε Υπουργέ. Πενήντα τρεις έχουν
γραφτεί. Δρουν και πάλι αυτές, παρά τους νόµους. Ούτε η λίστα
αυτή εδώ πέρα παρουσιάζει τις νόµιµες ΜΚΟ που είναι ενεργές.
Και αυτό το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Θα το καταθέσω µετά
στα Πρακτικά. 

Μιλάω για µη κυβερνητικές οργανώσεις, γιατί από τους ορι-
σµούς του άρθρου 4 που τίθεται η έννοια της οργάνωσης της
Κοινωνίας των Πολιτών τι προκύπτει; Ακούστε: «Μια εθελοντική

οργάνωση προσώπων που έχει συσταθεί στην Ελλάδα ως σωµα-
τείο ή αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία µε κοινωφελή σκοπό
είναι ανεξάρτητη από κράτη ή κυβερνήσεις, τους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τις
πολιτικές οργανώσεις και τα κόµµατα.». 

Δεν τη λέτε, όµως, µη κυβερνητική οργάνωση -σας το είπαν
και άλλοι συνάδελφοι και ο δικός µας ειδικός αγορητής, ο κ.
Χήτας- για να µην αρχίσει και σηκώνεται η τρίχα του κεφαλιού
µας. Βρίσκετε άλλες λέξεις, όπως το ίδιο κάνατε και µε τα µνη-
µόνια. Ερχόταν η µια κυβέρνηση «τρόικα», η άλλη κυβέρνηση
«θεσµοί» κ.λπ.. Είναι ένα βίτσιο φαίνεται αυτό. 

Η Κοινωνία των Πολιτών, κύριε Υπουργέ, είναι ένα σωµατείο ή
αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία, ανεξάρτητα απ’ όσα είπαµε
προηγουµένως. Δεν µου λέτε, ανεξάρτητο από αλλοδαπά συµ-
φέροντα και πορτοφόλια είναι; Ανεξάρτητο από offshore εται-
ρείες, που τις χρηµατοδοτούν από χιλιάδες χιλιόµετρα µακριά,
επειδή δήθεν τους έπιασε ο πόνος να βοηθήσουν τον εθελοντι-
σµό στην Ελλάδα, είναι; 

Ο Έλληνας πεινάει, ο Έλληνας δεν έχει να πληρώσει τη ΔΕΗ,
ο Έλληνας δεν έχει να πληρώσει το φυσικό αέριο και το πετρέ-
λαιό του και κρυώνει, χάνει το παιδί του στο εξωτερικό, τα παιδιά
λιποθυµούν πολλές φορές από ασιτία στα σχολεία, ο Έλληνας
αντιµετωπίζει συχνά το πρόβληµα µε τις τράπεζες που θα έρθουν
να του πάρουν και το σπίτι. 

Παλιά δηµοσιεύµατα του Τύπου αναφέρουν το πάρτι εκατοµ-
µυρίων των ΜΚΟ στην Ελλάδα από το 1997. Έχω εδώ ενδεικτικά:
«Πολλά λεφτά από το 1997», «Δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ
από χρήµατα τα οποία δίδονταν σε διάφορες µη κυβερνητικές
οργανώσεις» για σκοπούς τους οποίους δεν µπορούµε καν να
τους διαβάσουµε. Δηλαδή, συνεισφορά στο πρόγραµµα εξυγίαν-
σης της οικονοµίας της Αλβανίας, καταπολέµηση φυµατιώσεως
στη Βουλγαρία, αναπτυξιακό πρόγραµµα στον Αµαζόνιο, αναδά-
σωση, οικολογία. Αυτά δεν είναι τωρινά φαινόµενα. Έχουν ξεκι-
νήσει χρόνια πριν και κύριος εκφραστής τους πολλές φορές ήταν
το Υπουργείο Εξωτερικών. Φανταστείτε τώρα τι γίνεται σήµερα
µε αυτές τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, που είναι και πιο ευέ-
λικτο το σύστηµα και δεν είναι και σε πρώιµο στάδιο, όπως
έχουµε πει.

Λίγο πριν από το 2010 χρηµατοδοτήθηκε ΜΚΟ που δρούσε
προς υποστήριξη των πληγέντων στο τσουνάµι της Σρι Λάνκα ή
άλλη για τη διάσωση του Ινδικού. Έχω εδώ το σχετικό για τα εκα-
τοµµύρια σε ΜΚΟ για να σώσει τον Ινδικό Ωκεανό.

Σας τα λέω αυτά τα πράγµατα, για να µη νοµίζετε ότι ο ελλη-
νικός λαός δεν καταλαβαίνει. Καταλαβαίνει και πολύ καλά µάλι-
στα, κύριε Υπουργέ.

Ακούστε τώρα ένα άλλο δηµοσίευµα του 2017 -το έχω εδώ-
όπου δίδονται 5,6 εκατοµµύρια ευρώ σε δανέζικη ΜΚΟ για ανύ-
παρκτη σίτιση και θέρµανση προς τους πρόσφυγες του Ελληνι-
κού. Ανύπαρκτα όλα αυτά. 5,6 εκατοµµύρια ευρώ! 

Θα το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά, για να καταλάβετε ότι
ο κόσµος δεν τρώει κουτόχορτο.

Εποπτεύουσα αρχή το Υπουργείο Εσωτερικών. Εδώ κολλάει,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λαϊκή ρήση, «σε δουλειές να βρι-
σκόµαστε». Συστήνετε και µια Διεύθυνση Οργανώσεων της Κοι-
νωνίας των Πολιτών, να βολέψετε εκεί όσους ατύχησαν και δεν
βολεύτηκαν από το «επιτελικό» κράτος σας και όλα τα άλλα. «Τι
επαγγέλλεστε;», ρωτάνε πολλές φορές. «Είµαι ιδιοκτήτης ΜΚΟ.».
Και εσείς τον χρηµατοδοτείτε και τον φοροαπαλλάσσετε. Εδώ
είναι το θέµα. 

Και επειδή πρέπει κάποια στιγµή να τα βάλουµε τα πράγµατα
στη θέση τους, δεν κυβερνάτε, κύριε Υπουργέ. Ένα κράτος επι-
τελικό κυβερνάει. Ούτε τα Υπουργεία βγάζουν τους νόµους.
Έτοιµους τους παίρνετε τους νόµους. Τριάντα επτά ανεξάρτητες
αρχές εκφράζουν αυτά τα οποία λέει το «επιτελικό» κράτος, µε
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ η καθεµία να χρηµατοδοτείται.
Και, βέβαια, τους δίνετε και φοροαπαλλαγές, οι οποίες δεν είναι
για τις απλές κοινωνίες των πολιτών, τους συλλόγους, οι οποίοι
τρέχουν να βοηθήσουν µε εθελοντισµό, αλλά για αυτούς οι
οποίοι τρώνε τα λεφτά όλα.

Τέλος, θέλω να µιλήσω για την τροπολογία στην οποία ανα-
φέρθηκαν όλοι οι συνάδελφοι, την οποία και θα παρακολουθή-
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σουµε τώρα που θα έρθει ο κ. Οικονόµου, του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη. Καλά, είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, να κά-
νετε τέτοια πράγµατα; Φέρνετε µία τροπολογία, που µέσα στην
τροπολογία υπάρχουν ορισµένα άρθρα τα οποία είναι πάρα πολύ
σοβαρά και θα έλεγα προς τη σωστή κατεύθυνση και ήµασταν
έτοιµοι να τα ψηφίσουµε. Λογικό είναι αυτό, διότι όταν µιλάµε
για τα αναδροµικά των αστυνοµικών, για τα Σαββατοκύριακα, για
τις αργίες τους κ.λπ., οι άνθρωποι πρέπει να πάρουν τα λεφτά
τους. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτή την τροπολογία -αυτό, βέβαια, είναι σύ-
νηθες φαινόµενο, δεν µπορώ να καταλάβω τι φαινόµενο είναι
αυτό- υπάρχουν πέντε καλά άρθρα και ένα, δύο τα οποία τσακί-
ζουν κόκκαλα. Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών: Καλά, εντάξει, ο
Διοικητής της ΕΥΠ δεν έχει σχέση. Ο άνθρωπος ήταν σεκιούριτι
και ήρθε τώρα και ανέλαβε µια υπηρεσία. Δεν έχετε δει πώς λει-
τουργεί η Μοσάντ; Δεν έχετε δει πώς λειτουργεί η CIA, πώς λει-
τουργούν άλλες µεγάλες υπηρεσίες πληροφοριών, η MIT; Είναι
δυνατόν να έχετε παραµάγαζα και να κάνετε µαγαζάκι σας την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, κύριε Υπουργέ;

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι: Πριν από έναν χρόνο ακριβώς
ιδρύθηκε µία διεύθυνση στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, η
οποία είχε σαν αποστολή τη συλλογή, την ανάλυση των πληρο-
φοριών, αντιπληροφορίες κ.λπ. από εβδοµήντα, ογδόντα ανθρώ-
πους οι οποίοι ήταν της υπηρεσίας σε άλλες θέσεις. Δούλεψαν
έναν χρόνο, όπως δουλεύει και η Ε’ Διεύθυνση του ΓΕΕΘΑ, µε
σοβαρά θέµατα. 

Και ξαφνικά έρχεται -δεν σταµατάει τη δουλειά της διεύθυν-
σης, συνεχίζει η διεύθυνση να λειτουργεί- και παίρνει όλο το προ-
σωπικό της διεύθυνσης σε µια νύχτα και το µεταθέτει αλλού. Και
πού το µεταθέτει; Σε υπηρεσίες, λέει, της Ελληνικής Αστυνοµίας.
Καταλαβαίνετε τι κάνετε σ’ αυτούς τους ανθρώπους; 

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι σοβαρό. Και νοµίζω ότι ο κ. Οικο-
νόµου που θα έρθει, επειδή ανήκε στην Ελληνική Αστυνοµία και
είχε ίσως κάποια σχέση µε την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών,
θα το καταλάβει. Υπάρχουν µέσα εκεί πράκτορες, υπάρχουν άν-
θρωποι «σκιές», χρόνια. Δεν καταλαβαίνετε τι κάνετε; Τους δίνετε
βορά; Πολλές φορές δεν γνωρίζουν ούτε οι ίδιες οι οικογένειές
τους πού εργάζονται αυτοί οι άνθρωποι. 

Και τι τους λέτε τώρα; Πηγαίνετε στις Διευθύνσεις Ασφαλείας
των τµηµάτων της Ελληνικής Αστυνοµίας. Να κάνουν τι; Οι µεν
αστυνοµικοί να τους λένε «οι ΚΥΠατζήδες». «Ήρθαν οι ΚΥΠατζή-
δες, οι ρουφιάνοι». Οι άνθρωποι δεν θα µπορούν να δουλέψουν,
διότι θα είναι εκτός κλίµατος. Αλλιώς έχουν µάθει να δουλεύουν.
Είναι µορφωµένοι άνθρωποι, κατηρτισµένοι άνθρωποι. Έχουν δι-
κούς τους ανθρώπους που τους δίνουν πληροφορίες, ενεργούς
ανθρώπους στο εξωτερικό. Υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι δού-
λεψαν στην Τουρκία, στη Βουλγαρία, στα Σκόπια και έρχεστε
τώρα και τους δίνετε βορά, «ο Μυλωνάκης ήταν στην Εθνική Υπη-
ρεσία Πληροφοριών». Μα ούτε του Μυλωνάκη η οικογένεια δεν
ήξερε ότι δούλευε σαν πράκτορας, σαν κατάσκοπος, σαν «σκιά»
στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών. Τι κάνετε τώρα; Τι τρύπα
είναι αυτή που ανοίγετε; Καταλάβατε; Δεν είναι το θέµα ότι θα
διώξετε έναν άνθρωπο από µια θέση να τον πάτε σε µια άλλη.
Τον ξεφτιλίζετε, τον δίνετε βορά. Θα αντιµετωπίσουν προβλή-
µατα οικογενειακά, προβλήµατα οι ίδιοι οι άνθρωποι. Απίστευτο!

Άµεσα, εδώ και τώρα, αυτό το πράγµα πρέπει να φύγει και
πρέπει να το στηρίξουν όλοι. Κύριε Βρούτση, σας παρακαλώ
πάρα πολύ. Είστε ένας άνθρωπος ο οποίος αυτή τη στιγµή είστε
Κοινοβουλευτικός της Νέας Δηµοκρατίας. Πρέπει, κύριοι Υπουρ-
γοί, να κάνουµε κάτι εδώ και τώρα. Είναι ανέντιµο αυτό που κά-
νουµε σε αυτούς τους ανθρώπους. Τους δίνουµε βορά; Τους
ξεφτιλίζουµε; Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Μάθετε πώς λειτουρ-
γούν οι υπηρεσίες πληροφοριών επιτέλους. Είναι εθνική ασφά-
λεια. Δεν είναι µαγαζάκι ούτε της Νέας Δηµοκρατίας ούτε του
ΣΥΡΙΖΑ ούτε κανενός κόµµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Μυλωνάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε,
που µου δίνετε τον λόγο. Ευχαριστώ ιδιαίτερα τον σύντροφο κ.
Δελή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον Βουλευτή ο
οποίος µού παραχώρησε τη σειρά του. Ξεκινώ αµέσως, για να
µη σας φάω περισσότερο χρόνο και να µην καθυστερήσω κι άλλο
τον σύντροφό µου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, δεκαεννιά χιλιά-
δες διακόσιοι σαράντα οκτώ είναι σήµερα οι νεκροί της πανδη-
µίας, µέχρι χτες το βράδυ. Αν προστεθούν και οι ογδόντα έως
εκατόν πέντε σηµερινοί, το νούµερο αυτό θα περάσει τις δεκαεν-
νιά χιλιάδες τριακόσιους. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου; Σηµαίνει ότι στις
επόµενες δεκαοκτώ µέρες που µένουν µέχρι να τελειώσει ο χρό-
νος θα ξεπεράσουµε τις είκοσι µία χιλιάδες και αυτό είναι τρα-
γικό! Και θα ήταν µόνο τραγικό, αν δεν ήταν εγκληµατικό. 

Και ειδικά στην περίπτωση της Ελλάδας και ειδικά στην περί-
πτωση της διακυβέρνησης της «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.»
είναι εγκληµατικό, γιατί στον προϋπολογισµό, που όλοι µαζί θα
κληθούµε να ψηφίσουµε -και εµείς θα καταψηφίσουµε και µε τα
δύο χέρια και µε το στόµα και µε τα δόντια- από αύριο µέχρι το
Σάββατο, που θα έρθει η µέρα της ψηφοφορίας, σε αυτόν τον
προϋπολογισµό, χωρίς καµµία ντροπή κανενός από την Κυβέρ-
νηση, θα µειωθούν τα κονδύλια για την υγεία κατά 800 ολόκληρα
εκατοµµύρια ευρώ, σχεδόν 1 δισ., ενώ στον προηγούµενο, στον
περσινό, είχαν ήδη µειωθεί τα κονδύλια για την υγεία κατά µισό
δισ.. Ειδικά για την άµεση πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, δη-
λαδή ακριβώς το σύστηµα που υποδέχεται και αντιµετωπίζει
τους συνανθρώπους µας που πεθαίνουν κάθε µέρα από COVID
και όλους όσοι ασθενούν το κόβετε, το περιορίζετε κατά 279 εκα-
τοµµύρια ευρώ φέτος. 

Και αναρωτιέται κανείς, αυτός ο έρµος ο προϋπολογισµός που
καταρτίσατε τι θα αυξάνει φέτος; Πραγµατικά, τι είναι πιο επεί-
γον από εκατό νεκρούς την ηµέρα και αυξάνετε εκεί τα κονδύλια
για να µειώνετε κατά ενάµισι δισ. συνολικά πέρυσι και φέτος στο
υπερεπείγον ζήτηµα του πολέµου που δίνουµε εδώ και δύο χρό-
νια µε την πανδηµία; Τι είναι; 

Μόνο ο «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» το ξέρει και το ξέρει
καλά τι είναι. Πιο επείγον γι’ αυτόν είναι να ιδιωτικοποιηθεί το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και άρα πρέπει να µη γίνουν παντού, σε
όλη την επικράτεια, κέντρα για δωρεάν τεστ, τα οποία µετά θα
µείνουν προίκα, σαν τα κέντρα υγείας που έχετε ξεκληρίσει µε
τα πέντε µνηµόνιά σας. Η Κυβέρνηση αυτή έχει πρώτη προτεραι-
ότητα µην τυχόν και ξαναστηθεί το ΕΣΥ, το οποίο έχει ξεδοντιά-
σει συστηµατικά. Θέλει την υγεία να την πάρουν οι άνθρωποί της,
οι παρασιτικοί ολιγάρχες της υγείας. 

Έτσι, λοιπόν, δεν είναι φρικτό. Είναι εγκληµατικό. Και πολύ φο-
βάµαι ότι ο εγκληµατίας βρίσκεται ανάµεσά µας. Και ξέρετε, στη
δηµοκρατία δεν υπάρχει για κανέναν άλλοθι, για κανέναν δικαιο-
λογία. Ο εγκληµατίας στηρίζεται από εκατόν πενήντα επτά Βου-
λευτές, που είστε εσείς και στηρίζετε αυτόν ο οποίος µειώνει τις
δαπάνες για την υγεία για δεύτερη χρονιά µε δεκαεννιά χιλιάδες
διακόσιους σαράντα νεκρούς σήµερα. Τι άλλο να πει κανείς;

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα το πρωί
εµείς συναντήσαµε τους εποχικούς πυροσβέστες. Και µιας και
µιλάµε για εθελοντισµό, ξέρετε γιατί στα Βίλια, στον Άγιο Στέ-
φανο, στη βόρεια Εύβοια µας έσωσαν παντού οι εθελοντές και
δεν καήκαµε; Ποιοι εθελοντές; Αυτοί τους οποίους εσείς αποκα-
λούσατε «σκουλαρικάδες», αυτοί δηλαδή που ήταν µε µακριά
µαλλιά, µε σκουλαρίκια, αυτοί που θεωρούσατε ότι είναι πράκτο-
ρες της Τουρκίας και πάνε να µας κάψουν. Τους συλλαµβάνατε
και αποδεικνύονταν ότι ήταν παιδιά µε άλλη εικόνα -εικόνα που
δεν σας ταιριάζει-, τα οποία άφησαν την ησυχία τους. Τα συκο-
φαντούσατε δύο χρόνια πριν ότι µαζεύονται σε πλατείες και δια-
σπείρουν την πανδηµία. Αυτά τα παιδιά άφησαν την ησυχία τους,
πήγανε στα Βίλια, πήγαν στον Άγιο Στέφανο, πήγαν στη βόρεια
Εύβοια και µας έσωσαν. Αυτός είναι ο εθελοντισµός. Και χρει-
άστηκε να µας σώσουν αυτοί, γιατί δεν ήταν στη θέση τους οι
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εποχικοί πυροσβέστες. Γιατί δεν ήταν, άραγε, στη θέση τους,
κυρία Πρόεδρε, οι εποχικοί πυροσβέστες; Ξέρετε; Γιατί οι επο-
χικοί πυροσβέστες προσλαµβάνονται για ένα εξάµηνο στην Ελ-
λάδα και είχε λήξει ο χρόνος τους. Συνέβησαν σκηνές απείρου
κάλλους, όπου καίγονταν σπίτια, οι εποχικοί πυροσβέστες ήταν
εκεί, αλλά δεν µπορούσαν να παρέµβουν, γιατί είχε περάσει ο
χρόνος που δικαιούνταν να λειτουργήσουν, καθώς τσιγκουνευ-
τήκατε να τους ανανεώσετε τη σύµβαση για όλον τον χρόνο. 

Οι εποχικοί πυροσβέστες, λοιπόν, ζητούν να γίνουν πενταε-
τούς θητείας κι έχουν απόλυτο δίκιο. Και είναι αυτονόητο το δίκιο
τους. Και δεν έχουν δίκιο µόνο αυτοί. Έχουµε δίκιο και εµείς, ο
ελληνικός λαός, που θέλει να µην καίγεται. Γιατί; Διότι λόγω της
ισχυρής διαφοροποίησης του κλίµατος, της καταστροφής του
κλίµατος από τον καπιταλισµό, οι πυροσβέστες δεν είναι πια
µόνο για τις φωτιές. Είναι πιο συχνές καταστροφές από τις φω-
τιές οι καταιγίδες, οι θύελλες, τα χαλάζια, οι χιονιάδες, αλλά κυ-
ρίως βέβαια οι πληµµύρες, που θρηνήσαµε περισσότερους
νεκρούς από όσους στις πυρκαγιές. Δεν υπάρχει κανένα άλλοθι
να είναι οι εποχικοί πυροσβέστες µόνο το καλοκαίρι πια στην Ελ-
λάδα. Είναι γελοίο. Το αίτηµά τους είναι αυτονόητο. 

Ξέρετε, αυτοί οι πυροσβέστες στους οποίους αναφέροµαι
είναι οι πυροσβέστες τους οποίους δέρνετε µε κάθε ευκαιρία.
Είναι αυτοί, που πριν από λίγες εβδοµάδες στείλατε δύο από αυ-
τούς στο νοσοκοµείο, επειδή πήγαν έξω από το Υπουργείο να
ζητήσουν το αυτονόητο, να µονιµοποιηθούν. Ο ένας από αυτούς
χαροπάλεψε στο νοσοκοµείο. Πριν επιχειρήσετε να τους σκοτώ-
σετε, τι κάνατε; Απλώς, επιδεικτικά, τόσο καιρό τούς αγνοού-
σατε. Είναι χαρακτηριστικό ότι, όταν, τότε που πήγατε να τους
σκοτώσετε, ήταν κάτω η αντιπροσωπεία τους και ζητούσε να συ-
ναντηθεί µε τον αρµόδιο Υπουργό στη σκάλα του Υπουργείου,
δεν κατέβηκε, δεν καταδέχθηκε ο αρµόδιος Υπουργός να δει
αυτήν την πλέµπα της κοινωνίας, τους ηµιανέργους αυτούς, τους
εποχικούς πυροσβέστες. Δεν καταδέχτηκε. Κατέβηκε ο Υφυ-
πουργός και πήρε σαν τον κλέφτη το ψήφισµα στα σκαλιά, ωσάν
να µόλυναν να ήταν µιαροί για τον χώρο οι εποχικοί πυροσβέ-
στες, να µπουν και να καθίσει µια αντιπροσωπεία τους να µιλήσει
ανθρώπινα µε τον Υπουργό. Αυτή είναι η δηµοκρατία της «Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.». Αυτή ακριβώς είναι. 

Ξέρετε γιατί τους φέρεστε έτσι; Τους φέρεστε έτσι, γιατί για
εσάς δεν είναι άνθρωποι, όπως δεν είναι κανένας άνθρωπος όταν
δεν είναι εργαλείο σας, όπως δεν είναι άνθρωποι οι αστυνοµικοί
όταν δεν τους χρειάζεστε. Τους πλέκετε το εγκώµιο όταν τους
χρειάζεστε. Μόλις πάψετε να τους χρειάζεστε, τους ρίχνετε και
τις ευθύνες για όσα δεν έχετε κάνει εσείς. 

Δεν τους βλέπετε, λοιπόν, δεν τους συναντάτε, δεν υπάρχουν
για εσάς. Όταν τελειώσει η δουλειά τους, εξαφανίζονται από τον
χώρο. Παύουν ξαφνικά για τα µάτια σας να υφίστανται. Σας ζη-
τάµε να τηρήσετε µόνο τα προσχήµατα και να τους συναντάτε
µόνο για τα άπλυτα της Πολιτικής Προστασίας, καθώς κάθε
φορά σάς σώζουν και δεν βγαίνουν στη φόρα. 

Και να µην ξεχνάτε ότι κάθε φορά που σας ξελασπώνουν µε
τον τρόπο που προανέφερα έχουν στον έναν ή στον άλλον βαθµό
αυτοί οι άνθρωποι ρισκάρει την ίδια τη ζωή τους. Αυτοί είναι που
γίνονται αδιαφανείς και αόρατοι µετά από σας. Πριν από δέκα
ώρες τούς δίνουµε συγχαρητήρια κάθε φορά που καίγεται κά-
ποιος ή που πνίγεται κάποιος, αλλά αµέσως µετά πάµε στο
Υπουργείο και κατεβαίνει ένας Υφυπουργός και λέει «δεν µπο-
ρείτε να µπείτε µέσα, θα µας λερώσετε, θα λερωθούµε αν
µπείτε.».

«Ρεσάλτο» της «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.», αυτό είναι το κρί-
σιµο σηµείο της ηµέρας νοµίζω, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, αγαπητέ Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε κύριε Βρού-
τση, στην Εθνική Υπηρεσία -µας, όλων- Πληροφοριών µε µία -
πώς να τη χαρακτηρίσει κανείς;- αισχρή, θα τη χαρακτηρίσω εγώ,
τροπολογία την οποία καταθέσατε ξηµερώµατα Σαββάτου. Τα
ξηµερώµατα είναι ενδεικτικά, δείχνουν ότι έχετε λερωµένη τη
φωλιά σας.

Η «Μητσοτάκης Α.Ε.» τι κάνει µε αυτή την τροπολογία; Κάνει
«ρεσάλτο» και στην ΕΥΠ. Συγκεκριµένα, τι κάνετε; Παίρνετε την
τρίτη Υποδιεύθυνση και τη δεύτερη Διεύθυνση Συλλογής και
Ανάλυσης Πληροφοριών, εξαιρετικά κοµβικής σηµασίας διευθύν-

σεις και υποδιευθύνσεις, και τις σουτάρετε, στέλνοντάς τες στην
Ελληνική Αστυνοµία. Είναι εκπληκτικό! Συγγνώµη, έκανα λάθος,
για να µην παρεξηγηθώ τις διευθύνσεις και τις υποδιευθύνσεις
τις αφήνετε. Παίρνετε το προσωπικό και το πάτε στην Ελληνική
Αστυνοµία, που τι σηµαίνει αυτό; Ή ήταν άχρηστες οι διευθύν-
σεις και οι υποδιευθύνσεις, οπότε έπρεπε να τις καταργήσετε
µαζί µε το προσωπικό, που περίσσευε πλέον, πλεόναζε και
έπρεπε να πάει κάπου αλλού να υπηρετήσει, ή είναι χρήσιµες και
κάτι σάς ενοχλεί στο ήδη υπάρχον προσωπικό. Τι σάς ενοχλεί; Η
τεχνογνωσία του; Αποκλείεται. Η εµπειρία του; Αποκλείεται. Μάλ-
λον σας ενοχλεί ότι δεν τους έχετε διορίσει.

Είναι γνωστό ότι υπάρχει προεδρικό διάταγµα στο Συµβούλιο
Επικρατείας που εκκρεµεί, που αφορά νέες προσλήψεις στην
ΕΥΠ για τον διαγωνισµό που θα τρέξει, όπως ξέρουµε όλοι, στις
αρχές του 2022, µε κύριο χαρακτηριστικό του την παράκαµψη
του ΑΣΕΠ. Να, λοιπόν, γιατί φεύγουν όλοι αυτοί οι άνθρωποι. Θυ-
µίζουµε, επίσης, πως οι εν λόγω υπάλληλοι που µετατίθενται
στην ΕΛ.ΑΣ. ήδη από το καλοκαίρι του 2019 έχουν µπει όλοι σε
«υπηρεσίες ψυγείου». Να το πούµε ανοικτά, να το καταλάβει ο
κόσµος. Τι έγινε; Τους βρήκατε από τον ΣΥΡΙΖΑ και δεν σας κά-
νουν; Μα, δεν πρόλαβε να τους βάλει όλους αυτούς ο ΣΥΡΙΖΑ.
Προφανώς, είχατε διορίσει εσείς, ο Σαµαράς την προηγούµενη
φορά ή ο Γιώργος Παπανδρέου την πιο προηγούµενη φορά. Γε-
νικώς, οι «χωστοί», οι «φορετοί» και οι καρεκλοκένταυροι είναι
υπερκοµµατικοί από όποιον έχει ασκήσει διοίκηση σ’ αυτόν τον
τόπο, δεν σας χαλάνε την πιάτσα. Έτοιµοι, επίφοροι θα είναι να
κάνουν ό,τι τους πείτε. Δεν χρειάζεται να τους αλλάξετε. Τους
αλλάζετε, όµως.

Το πράγµα εδώ, λοιπόν, κατά τη γνώµη µας, που δεν τηρείτε
τα προσχήµατα είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Η
«Μητσοτάκης Α.Ε.» στήνει και πάλι παρακράτος. Βαριά έκφραση
και θα σας εξηγήσω τι εννοώ. Διώχνετε αυτές και αυτούς που
δεν σας κάνουν και φέρνετε από το παράθυρο τους δικούς σας.
Προσοχή. Δεν απευθύνοµαι σε όλους εσάς, δεν απευθύνοµαι καν
στον Υπουργό που είναι εδώ. Δεν ξέρω αν ταυτίζεται µε τις από-
ψεις. Απευθυνόµαστε συγκεκριµένα. Η καταγγελία µας έχει ονο-
µατεπώνυµο και λέγεται «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.». Αυτή,
λοιπόν, η ανώνυµη εταιρεία στήνει ξανά παρακράτος και εξηγού-
µαι γιατί λέω «ξανά».

Σας λένε τίποτε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, τα
ονόµατα «Γρυλλάκης» και «Μαυρίκης»; Σας θυµίζουν τίποτα; Πώς
δεν σας θυµίζουν; Εµένα µου θυµίζουν. Το παρακρατικό δίκτυο
υποκλοπών που είχε κτίσει τότε η Νέα Δηµοκρατία πάλι -ω του
θαύµατος!- µε επικεφαλής έναν Μητσοτάκη. Ποιον Μητσοτάκη;
Τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη. Απευθύνοµαι, λοιπόν, στους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, στον κόσµο της Νέας Δηµοκρα-
τίας, σε σας όλους και στον κόσµο σας, υπενθυµίζοντάς σας το
εξής πολύ απλό. 

Στο τρίτο συνέδριό σας, τον Απρίλη του 1994, µετά τη διετή
διακυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, µε τον νέο σας
τότε Αρχηγό, τον Έβερτ, το κύριο θέµα στην ατζέντα του συνε-
δρίου σας ήταν, σε εισαγωγικά διαβάζω: Η απο-µητσοτακοποί-
ηση του κόµµατός σας, τόσο σε επίπεδο ιδεολογίας όσο και σε
επίπεδο µηχανισµών. Από το 1994, βρε παιδιά, δεν τα πήγατε
πολύ καλά, στην απο-µητσοτακοποίηση του κόµµατός σας, γιατί
πάλι Μητσοτάκη έχετε και πάλι φέρνετε τέτοιες τροπολογίες,
που και πάλι φέρνουν το παρακράτος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω σύντοµα, κυρία Πρόεδρε.
Θα σας διαβάσω µια επιστολή που ήλθε σε µένα, φαντάζοµαι

και σε άλλους Βουλευτές, αν και δεν είµαι σίγουρος γιατί είναι
ειδική, ήλθε στο mail µου και την υπογράφουν πέντε διαφορετι-
κοί µουσικοί της Ελλάδας. Λέει: «Είµαι µουσικός στο επάγγελµα,
εγγεγραµµένος στο µητρώο καλλιτεχνών», ξέρετε, της κ. Μεν-
δώνη, το υπέροχο αυτό µητρώο. «Μέχρι στιγµής έχω λάβει και
εγώ, όπως πολλοί συνάδελφοι, την αποζηµίωση ειδικού σκοπού
για τους µήνες µέχρι και τον Ιούλιο του 2021, που λάβαµε πριν
από λίγες µέρες. Τον Αύγουστο και τον Σεπτέµβριο ο κλάδος µας
συνέχισε να είναι πληττόµενος, µιας και πολλές περιοχές βρί-
σκονται σε lockdown, αλλά και πολλά πανηγύρια ακυρώθηκαν
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και βέβαια κανένα νυκτερινό κέντρο δεν λειτούργησε. Η κοινή
υπουργική απόφαση που είχε βγει για εκείνους τους µήνες επέ-
τρεπε να δουλέψουν µέχρι τρεις µουσικοί σε ένα σχήµα και αυτό
χωρίς µικροφωνική, που σηµαίνει πρακτικά ότι το 98% των συ-
ναδέλφων µου µουσικών δεν εργάστηκαν», κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. 

Ο κωδικός αριθµού δραστηριότητας 94.99 του ’16, που ανα-
φέρεται στις υπηρεσίες που παρέχονται από πολιτιστικές εκδη-
λώσεις, είναι σε αναστολή, όπως ξέρετε, µέχρι και τον
Σεπτέµβρη του ’21. Μου λένε : «Ως καλλιτέχνης και εσύ αναλο-
γίζεσαι ότι έρχονται γιορτές», ακούστε το λίγο, σας αφορά και
γι’ αυτούς έρχονται γιορτές, «ότι έχουµε παιδιά, ότι έχουµε υπο-
χρεώσεις απέναντι στο κράτος σας -µας- και στις οικογένειές
µας και γι’ αυτό προσπαθούµε να διεκδικήσουµε αποζηµίωση για
τους µήνες Αύγουστο και Σεπτέµβριο.». Είναι τόσο σπουδαίο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είναι τόσο φοβερό; 665 εκατοµµύρια
µοιράσατε το πρώτο εξάµηνο για διαφυγόντα κέρδη στην
«AEGEAN» του Κ. Βασιλάκη, στη «FRAPORT» των Γερµανών,
στους παραχωρησιούχους των διοδίων, που έχουν συνέταιρο
τον κ. Μπόµπολα, τον γνωστό και µη εξαιρετέο, και «AEGEAN
OIL», µια πολυεθνική του αισχίστου είδους της Αµερικής. Τους
δώσατε ρεγάλο 665 εκατοµµύρια. 10 χιλιάρικα είναι αυτοί οι άν-
θρωποι. Δεν ντρέπεται κανείς γι’ αυτό; Αφήστε εµένα, που είµαι
ηθοποιός. Αφήστε εµένα, που είµαι καλλιτέχνης. Εσείς είστε
Βουλευτές. Σας καλώ να σκεφτείτε τη φράση «θα το εκτιµούσαµε
πολύ αν συνέβαλες και εσύ στη διεκδίκησή µας για την αποζη-
µίωση αυτούς τους δύο µήνες». Είναι όλο κι όλο 20 χιλιάρικα,
τέσσερις βουλευτικές αποζηµιώσεις καθαρές. Ας το κάνουµε.
Δεν µπορώ, γιατί έχουµε οκτώ Βουλευτές, αλλά έχετε εκατόν πε-
νήντα επτά. Κάντε το! Για το όνοµα του Θεού! Δώστε στους πα-
ρασιτικούς, δώστε στον Βασιλάκη, δώστε στον Μπόµπολα, αλλά
δώστε και ένα ψίχουλο στη φτωχολογιά. Δηλαδή τι είναι; Είναι
θέµα αισθητικής για εσάς; Η αναλγησία είναι θέµα αισθητικής;
Τι είναι; Κοιτάω εσάς χωρίς να µου φταίτε σε τίποτα, γιατί δεν
είστε ο Μητσοτάκης. Φαντάζοµαι το υφίσταστε όπως όλοι µας.

Και καταλήγουν: «Δεν είµαστε επαίτες, αλλά ούτε και τεµπέ-
ληδες. Να εργαστούµε θέλουµε, αλλά µε το 10% των νυχτερινών
κέντρων ανοικτό και µε ένα 5% καλλιτεχνικών δραστηριοτήτων
να είναι σε εξέλιξη είναι αδύνατο να δουλέψουµε όλοι εµείς οι
καλλιτέχνες».

Σκεφτείτε πόσα χαρίζετε. Κύριε Πέτσα, σκεφτείτε τη λίστα
σας. Δεν θέλω να µαλώσουµε ξανά για αυτό. Δεν έχουµε µαλώ-
σει και ποτέ, αλλά δεν θέλω να διαφωνήσουµε γι’ αυτό. Περα-
σµένο, ξεχασµένο, αν και είναι εκπληκτικό το ότι δεν καλείτε τους
καναλάρχες, ώστε να τους ρωτήσουµε γιατί µπήκαν στη λίστα
σας. Δεν καλείτε τους καναλάρχες στην εξεταστική επιτροπή γι’
αυτό αποχωρήσαµε. Πραγµατικά, λοιπόν, σκεφτείτε τη λίστα
σας. Είναι δεκαεννιά τα πρώτα, άλλα τόσα τα δεύτερα. Είκοσι χι-
λιάρικα είναι να ζήσουν οι συνάδελφοι µας όλοι.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε και φεύγω αµέσως και θα σας έχω
αφήσει το Βήµα ελεύθερο και βεβαίως θα έχω κάνει και την υπο-
χρέωσή µου απέναντι στον συνάδελφο, τον κ. Δελή, που του
έφαγα τη σειρά, µου την παραχώρησε.

Η γλώσσα του σώµατος. Έχετε παρατηρήσει τον κ. Μητσο-
τάκη όταν έρχεται σε επαφή µε δηµοσιογράφους που δεν είναι
Έλληνες; Δηλαδή µε δηµοσιογράφους που δεν είναι ούτε αιχµά-
λωτοι µεγάλων συµφερόντων, είτε χρηµατίζονται είτε είναι συνε-
ταίροι του; Τον έχετε παρατηρήσει; Είναι ενδεικτική. Είναι
εκπληκτική. Εµένα µου θυµίζει προσωπικά την εµβληµατική ται-
νία του Βιµ Βέντερς «Η αγωνία του τερµατοφύλακα πριν από το
πέναλτι». Είναι µια ταινία του ’69, εκπληκτική ταινία. Είναι παρα-
βολή. Δεν µιλάει για έναν τερµατοφύλακα, για κανένα πέναλτι.
Ωστόσο ο τίτλος είναι ακριβώς η αίσθηση που αποκοµίζει κανείς
από το δόλιο αυτόν Πρωθυπουργό, ο οποίος τι κάνει;

Μικραίνει, σµικρύνεται, απορροφάται από τον εαυτό του,
καθώς ξέρει τι τον περιµένει. Τον περιµένει όχι πληρωµένη ερώ-
τηση και όχι ερώτηση στην οποία του έχουν δώσει µισή ώρα πριν
για να ξέρει τι θα απαντήσει. Μικραίνει, εξαφανίζεται και θυµίζει
το άλλο µεγάλο δόγµα, κυρία Πρόεδρε, του στρατού, αυτό που
όλοι όσοι υπηρετήσαµε το ξέρουµε καλά, «προσπάθησε να µην
υπάρχεις, εξαφάνισε τον εαυτό σου, αλλιώς θα τρως συνέχεια

βάρδιες και αγγαρείες». Γίνεται τέτοιος ο Πρωθυπουργός, λοι-
πόν, συστέλλεται, σµικρύνεται, σαν να επιδιώκει να µην γίνει αν-
τιληπτή η ύπαρξή του στον χώρο.

Ξέρετε τι τον ρώτησε -και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε- αµέ-
σως µετά την υπέροχη συνέντευξη που είχε δώσει ο κ. Μητσο-
τάκης; Καλά δεν συζητώ για την Ολλανδή δηµοσιογράφο. Της
πετροβολήσανε το κεφάλι διάφοροι τραµπούκοι και σηκώθηκε
και έφυγε. Έδινε επιχειρήµατα -θυµίζω- για την Ελλάδα. Έλεγε:
«Γιατί λέτε ψέµατα ότι δεν κάνετε επαναπροωθήσεις και δεν κα-
ταγγέλλετε τους δήµιούς σας, τους ευρωπαίους στις Βρυξέλλες
που σας αναγκάζουν να κάνετε»; Και αντί να το αρπάξει ο Πρω-
θυπουργός και να πει «ναι, το λέτε και εσείς, η Ολλανδή, η δη-
µοσιογράφος, µας αναγκάζουν» είπε «όχι, είστε εχθρός της
Ελλάδας», γιατί του είπε «πείτε την αλήθεια, ότι δεν είναι στο χέρι
σας να µην κάνετε επαναπροωθήσεις».

Αυτός, λοιπόν, ο Κυριάκος Μητσοτάκης µετά την περίφηµη συ-
νέντευξη στο BBC, που βέβαια δεν χρηµατίζετε κανείς στο BBC,
όποιος και αν το έχει πάρει, έδωσε, κυρία Πρόεδρε και την εκ-
πληκτική συνέντευξη του στο CNN όπου η δηµοσιογράφος βέ-
βαια του είπε τα αυτονόητα, αυτά που ξέρουν και οι πέτρες σε
όλη την Ευρώπη, ότι είµαστε ουραγοί σε θανάτους, ότι σε σχέση
µε τον πληθυσµό µας είµαστε η χειρότερη χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µετά τη Ρουµανία. Η µόνη χώρα που µας περνάει πρέπει
να είναι η Ρουµανία. Μέχρι τον Γενάρη θα τους περάσουµε κι αυ-
τούς. Όταν τον ρώτησα αυτό πραγµατικά ο κ. Μητσοτάκης ακο-
λούθησε ακριβώς την αγωνία του τερµατοφύλακα πριν από το
πέναλτι. Σµίκρυνε, σµίκρυνε, σµίκρυνε, εξαφανίστηκε, άρχισε να
σκέφτεται «τώρα ποιος σύµβουλος άφησε αυτή να µου κάνει
αυτή την ανοίκεια ερώτηση». Μετά συνειδητοποίησε ότι δεν είναι
στο Μαξίµου, ότι είναι στο CNN και σκέφτηκε «έχω ξεχάσει πώς
είναι η δηµοκρατία µε ελευθεροτυπία τόσα χρόνια που την κα-
ταστέλλω συστηµατικά στην πατρίδα µου».

Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Και τον λόγο τώρα έχει ο κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµοσχέδιο για τον εθελοντισµό, λοιπόν, αλλά πρώτα ας

δούµε λιγάκι τον ορισµό του. Ο εθελοντισµός αποτελεί µια κοι-
νωνική αξία, η οποία χαρακτηρίζεται τόσο από τη θέληση για
προσφορά όσο και από την ανιδιοτέλεια, την απουσία δηλαδή
προσδοκίας για οποιοδήποτε όφελος, ηθικό ή υλικό. Και αυτή η
διάθεση για προσφορά στο κοινωνικό σύνολο υπάρχει και εκδη-
λώνεται στους εργαζόµενους και στη νέα γενιά, γιατί πολύ απλά
για τους περισσότερους από αυτούς δεν το βαστάει η καρδιά
τους να βλέπουν παντού γύρω τους τη φτώχεια, τις ανισότητες
και τις αδικίες να µεγαλώνουν.

Δεν πρέπει, βεβαίως, να ξεχνάµε, ταυτόχρονα, ότι και αυτή η
ίδια η συµµετοχή στην ταξική πάλη, στα σωµατεία και στους µα-
ζικούς φορείς, εθελοντικά γίνεται και βεβαίως, συνειδητά, µε
σκοπό τη βελτίωση της ζωής του λαού σε αυτή την ανειρήνευτη
πάλη για την κατάργηση της εκµετάλλευσης ανθρώπου από άν-
θρωπο.

Εδώ, όµως, προκύπτει το εξής ερώτηµα: Άραγε, σε µία ταξική
κοινωνία, που µια εκµεταλλεύτρια τάξη ζει σε βάρος των υπολοί-
πων, ο όρος «κοινωνικό σύνολο» στέκει; Ή θα έστεκε µόνο, αν
τον παραγόµενο πλούτο τον καρπωνόταν το σύνολο πραγµατικά
της κοινωνίας και εφόσον, βεβαίως, η όποια ανάπτυξη ήταν υπέρ
του λαού και όχι σε όφελος των κερδών των λίγων;

Κάτι τέτοιο, όµως, ως γνωστόν, δεν υπάρχει, γιατί πολύ απλά
το κοινωνικό σύνολο, η κοινωνία των πολιτών σε µια ταξική κοι-
νωνία είναι βαθιά διαιρεµένη σε τάξεις, οι οποίες έχουν και ασυµ-
βίβαστες αντιθέσεις και εντελώς αντίθετα συµφέροντα. Ίσως,
αντί για κοινωνία των «πολιτών» µε όµικρον και γιώτα, θα ταίριαζε
περισσότερο στη συγκεκριµένη περίπτωση και στην κοινωνία
όπου ζούµε η κοινωνία των «πωλητών» µε ωµέγα και ήτα.

Συνεπώς να γιατί άλλο νόηµα δίνει στον εθελοντισµό η άρ-
χουσα τάξη και οι κυβερνήσεις της µαζί µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και άλλο νόηµα, τελείως διαφορετικό, δίνει η εργατική
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τάξη και τα λαϊκά στρώµατα. Και αν για την εργατική τάξη και τα
λαϊκά στρώµατα αυτό το νόηµα του εθελοντισµού εκφράζεται
στη δική τους ταξική αλληλεγγύη και συµπαράσταση, για την άρ-
χουσα, την αστική τάξη, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις κυβερνήσεις
τους ο εθελοντισµός αξιοποιείται κατ’ αρχάς, ώστε να αµβλύνον-
ται ορισµένες κραυγαλέες κοινωνικές αντιθέσεις και να µπαλώ-
νονται -όπως όπως, είναι αλήθεια- στοιχειώδεις κοινωνικές
ανάγκες, προκειµένου να αποτρέπονται όσο είναι δυνατόν η
ακραία εξαθλίωση, οι κοινωνικές εντάσεις, όπως λέτε και ο πλή-
ρης εκβαρβαρισµός της κοινωνίας.

Η αστική, όµως, αντίληψη περί εθελοντισµού δεν περιορίζεται
µονάχα σε αυτό, επεκτείνεται και στην οικονοµική αξία-σηµασία
του εθελοντισµού, καθώς αυτός θεωρείται ως ο τρίτος τοµέας
της οικονοµίας, η λεγόµενη «κοινωνική οικονοµία», η οποία πα-
ρέχει υλικά αγαθά και υπηρεσίες, τα οποία «αδυνατούν» -σε ει-
σαγωγικά, βεβαίως, αυτό, δεν θέλουν- να προσφέρουν ούτε το
κράτος ούτε η λεγόµενη «ελεύθερη αγορά».

Σύµφωνα, µάλιστα, µε µια έκθεση του Πανεπιστηµίου «Johns
Hopkins», µε τον τίτλο: «Μέτρηση της Κοινωνίας των Πολιτών και
του Εθελοντισµού», ο τοµέας των λεγόµενων «µη κερδοσκοπικών
ιδρυµάτων» συµβάλλει στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν σε πολ-
λές από τις ανεπτυγµένες καπιταλιστικές χώρες ακόµα και µέχρι
το 7% του ΑΕΠ τους.

Μέσω του εθελοντισµού επιπλέον προάγεται, επίσης, και η
απασχoλησιµότητα και η κοινωνική ένταξη, όπως αναφέρει σε
επίσηµό της έγγραφο η ίδια η Κοµισιόν.

Ακούστε τι γράφει: «Ο εθελοντισµός…» -λέει η Κοµισιόν- «…
παίζει σηµαντικό ρόλο στην απόκτηση δεξιοτήτων και στη βελ-
τίωση της απασχολησιµότητας του εθελοντή. Οι εθελοντές απο-
κτούν ευρύτατο φάσµα δεξιοτήτων και ικανοτήτων. Οι
εθελοντικές δραστηριότητες παρέχουν πολύτιµη άτυπη εµπειρία
µάθησης, η οποία καθιστά ικανούς τους νέους να αποκτούν δε-
ξιότητες και διευκολύνει τη µετάβασή τους από την εκπαίδευση
στην απασχόληση. Ο εθελοντισµός αποτελεί, επίσης, µέσο διά
βίου µάθησης» καταλήγει η Κοµισιόν.

Τι µας λέει, δηλαδή, η Ευρωπαϊκή Ένωση; Τελείωσες το σχο-
λείο, το ΙΕΚ, το ΤΕΙ, το πανεπιστήµιο και δεν έχεις δουλειά; Κα-
νείς δεν σε προσλαµβάνει επειδή δεν έχεις πρακτική εµπειρία; Η
λύση που σου προτείνει η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι να εργαστείς
για ένα διάστηµα απλήρωτος και αυτό µπορεί –µπορεί- να λει-
τουργήσει προς όφελός σου. Αυτό λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση και
αυτό γίνεται.

Και στην πατρίδα µας, φυσικά, η πολιτική του εθελοντισµού
αναπτύσσεται -αλίµονο- µε σχετικά γοργούς ρυθµούς και είναι
αρκετές οι πρωτοβουλίες από επιχειρηµατικούς οµίλους για την
οργάνωσή του.

Αυτοί, λοιπόν, δηµιουργούν δοµές εθελοντισµού, οι οποίες
προωθούνται µέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, οργανισµούς,
περιφέρειες, δήµους, εκκλησίες, µη κυβερνητικές οργανώσεις,
ακόµα και τις ίδιες τις καπιταλιστικές επιχειρήσεις. Σε αρκετές,
µάλιστα, χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παραδείγµατος χάριν,
-στην Ελλάδα όχι και τόσο είναι αλήθεια- έχουν δηµιουργηθεί
µέχρι και τράπεζες χρόνου, όπου κάποιος προσφέρεται, για πα-
ράδειγµα, να βάψει το σπίτι κάποιου και σε αντάλλαγµα αυτός
θα του προσέχει τα παιδιά ή κάποιος άλλος για ορισµένες ώρες. 

Ξέρετε, όµως; Άλλο πράγµα είναι το βάψιµο του σπιτιού και
άλλο είναι η αλληλεγγύη και η έµπρακτη υποστήριξη ανάµεσα
στους εργαζόµενους και άλλο τα θέµατα -λέµε τώρα- της υγείας
και της πρόνοιας, που είναι εξαιρετικά σοβαρά, διότι δεν µπορεί
να επαφίεται η ζωή και η υγεία των ανθρώπων του µόχθου στην
εθελοντική διάθεση κάποιων ατόµων ούτε στη φιλανθρωπική φι-
γούρα των επιχειρηµατικών οµίλων. Η υγεία οφείλει να είναι κα-
θολικό δικαίωµα και αποκλειστική υποχρέωση του κράτους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό το πολύ.
Είναι δυνατόν το εµβόλιο της φυµατίωσης, παραδείγµατος

χάριν, το µαντού, για τα πρωτάκια του δηµοτικού να ανατίθεται
σε ΜΚΟ και όπου φτάσει; 

Ούτε αυτό να µη ζητάµε από το κράτος, κύριε εισηγητά της
Κυβέρνησης; Τότε γιατί πληρώνουµε τους φόρους;

Όπως βλέπουµε, λοιπόν, ο εθελοντισµός που προωθεί το
αστικό σύστηµα είναι πολυδιάστατος, πολυσήµαντος και αυτό
εξηγεί και τη σηµερινή, βεβαίως, νοµοθετική παρέµβαση της Κυ-
βέρνησης, όπως και των προηγούµενων κυβερνήσεων πάντα
στους ίδιους εκείνους άξονες που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση και
που είναι, βεβαίως, τα άµεσα, αλλά και τα µακροπρόθεσµα συµ-
φέροντα των καπιταλιστών.

Πρόκειται για ιδεολογικό και πολιτικό µηχανισµό ενσωµάτω-
σης ή και αδρανοποίησης τµηµάτων των εργαζοµένων και των
ανέργων, βάζει εµπόδια στην ίδια τη ριζοσπαστικοποίηση, την
ταξική συνειδητοποίηση, συγκαλύπτει τις πραγµατικές αιτίες εκ-
δήλωσης των φαινοµένων κοινωνικής εξαθλίωσης και δηµιουργεί
εκείνη την προσµονή ότι κάτι καλύτερο τάχα µπορεί να έρθει
µέσα σε αυτή την καπιταλιστική ζούγκλα. Και, βεβαίως, αποτελεί
τροχοπέδη αντικειµενικά στην ανάπτυξη της ταξικής αλληλεγ-
γύης µε περιεχόµενο, βεβαίως, την αλλαγή του τρόπου παραγω-
γής.

Στον καπιταλισµό η εθελοντική εργασία δεν είναι έκφραση τα-
ξικής αλληλεγγύης, δεν την καρπώνεται ο λαός, δεν είναι τίποτα
άλλο παρά απλήρωτη δουλειά, που σε τελευταία ανάλυση µε τον
έναν ή τον άλλο τρόπο τα οφέλη της τα καρπώνονται οι µεγάλοι
επιχειρηµατικοί όµιλοι και το αστικό κράτος ως εκφραστής των
δικών τους συλλογικών συµφερόντων.

Όταν µιλάµε για εθελοντισµό, αφορά, επίσης, σε µια απλή-
ρωτη εργασία συνήθως σε κοινωνικές υπηρεσίες που το κράτος
θα έπρεπε να τις παρέχει αποκλειστικά και δωρεάν λέµε εµείς,
µε δεδοµένο ότι εισπράττει ένα σωρό φόρους. Και έτσι ο εθε-
λοντισµός συµβάλλει, έτσι ώστε το αστικό κράτος να µειώνει συ-
νεχώς τον δικό του προϋπολογισµό για αυτούς τους τοµείς και
να αυξάνει το µερίδιο εκείνο που δίνει στους κεφαλαιοκράτες.

Άλλωστε, για να µη λέµε και πολλά, ακόµα και αυτά τα ίδια τα
εθελοντικά προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης χρηµατοδο-
τούνται από χρήµατα των ίδιων των εργαζοµένων των χωρών-
µελών και την ίδια ώρα υλοποιούνται από εθελοντές
εργαζόµενους που δεν πληρώνονται για αυτή τη δουλειά τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Ο εθελοντισµός που οργανώνεται, συνεπώς, από τα µονοπώ-

λια και τις ιµπεριαλιστικές ενώσεις είναι σε όφελος της κυρίαρ-
χης τάξης. Αντίθετα, η αλληλεγγύη µεταξύ των εργαζοµένων, η
αλληλοβοήθειά τους και η συµπαράσταση σε συνδυασµό µε
εκείνη την αγωνιστική στάση ζωής είναι τα γνήσια ιδανικά των
λαϊκών στρωµάτων, είναι αυτό που έγινε στη βόρεια Εύβοια από
τον ίδιο τον λαό της πριν αρκετές εβδοµάδες, που µπροστά στην
κρατική ολιγωρία ο λαός της βόρειας Εύβοιας οργανώθηκε, πά-
λεψε, έσωσε ό,τι µπορούσε να σωθεί και συλλογικά διεκδικεί το
δίκιο του, αποδεικνύοντας τελικά ότι µόνο ο λαός µπορεί να
σώσει τον λαό.

Συµπερασµατικά, η ανιδιοτελής προσφορά -εκεί καταλήγει το
συµπέρασµα- την πλήρη έκφρασή της τη βρίσκει µόνο σε µια κοι-
νωνία όπου τον πλούτο που παράγεται θα τον καρπώνονται αυτοί
που τον παράγουν και ότι η εργασία θα είναι έτσι οργανωµένη,
ώστε να υπηρετεί τις λαϊκές ανάγκες και να προχωρά το σύνολο
της κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Βρούτσης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα

νοµοσχέδιο, που κατά κοινή οµολογία έχει ένα ιδιαίτερο ενδια-
φέρον, η συντριπτική πλειοψηφία των πλευρών των πτερύγων
της Βουλής από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης όσων προηγή-
θηκαν πριν από εµένα µίλησαν για πράγµατα τα οποία έχουν ξε-
φύγει τελείως από το περιεχόµενο για το οποίο είµαστε σήµερα
εδώ να συζητήσουµε, για το νοµοσχέδιο. 

Από το πρωί που διεξάγεται αυτή η συζήτηση έχω ακούσει να
µιλάνε για την ανεργία, συζήτηση που αφορά τις αυξήσεις των
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καυσίµων, συζήτηση που αφορά την πανδηµία, τοποθετήσεις
ακόµη-ακόµη για µονοπώλια, συζήτηση η οποία έχει να κάνει µε
τα ζητήµατα που αφορούν τον µαρξισµό και τον καπιταλισµό.
Αυτά ακούσαµε λίγο πριν, µέχρι ακόµη και για τον τρόπο που το-
ποθετείται ο Πρωθυπουργός στις συνεντεύξεις του.

Για τι τώρα; Για ένα νοµοσχέδιο, το οποίο φέρει τον τίτλο:
«Προστασία του εθελοντισµού, ενίσχυση της δράσης της Κοινω-
νίας των Πολιτών, φορολογικά κίνητρα για την ενίσχυση της κοι-
νωφελούς δράσης των οργανώσεων της Κοινωνίας των Πολιτών
και άλλες διατάξεις». Αυτό είναι το νοµοσχέδιό µας. Εδώ πρέπει
να τοποθετηθούµε.

Υπήρξαν, όµως, και τοποθετήσεις, οι οποίες πρέπει να πω ότι
στη βάση του βαθύ προβληµατισµού σε ποια σηµεία συµφω-
νούµε και πού διαφωνούµε, νοµίζω ότι εδώ υπήρξε σύγκλιση.
Εγώ, από ότι κατάλαβα, συµφωνούµε στα µεγάλα.

Συµφωνούµε, πρώτον, ότι ο εθελοντισµός είναι κάτι πάρα πολύ
σηµαντικό και ωφέλιµο. Συµφωνούµε, δεύτερον, ότι οι οργανώ-
σεις εθελοντισµού είναι, επίσης, πολύ σηµαντικές και έχουν κάνει
ένα πολύ σηµαντικό έργο όλα αυτά τα χρόνια. Εκεί που υπάρχει
το ζήτηµα, το ουσιαστικό πρόβληµα είναι αν συµφωνούµε ή όχι
µε την υφιστάµενη κατάσταση λειτουργίας των οργανισµών εθε-
λοντισµού, είµαστε ευχαριστηµένοι ή όχι. Και εδώ έρχεται να
απαντήσει το νοµοσχέδιο.

Άκουσα πριν τον κ. Μυλωνάκη εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης
στην αξιολόγηση που έκανε και στην κριτική για τη λειτουργία
των οργανώσεων εθελοντισµού, ΚΟ παλιότερα, µε την καινούρ-
για ονοµασία τώρα Οργανώσεις Κοινωνίας των Πολιτών. Συµ-
φωνώ απόλυτα µαζί του.

Υπήρχε ένα αχαρτογράφητο πέλαγος, ένα αχαρτογράφητο,
κατακερµατισµένο πλαίσιο λειτουργίας των οργανώσεων. Δεν
ήταν πουθενά καταγεγραµµένες, ήταν διάσπαρτες.

Δεύτερον, ήταν αµφιλεγόµενη η λειτουργία τους. Πολλοί τις
αµφισβητούσαν όσον αφορά τον σκοπό που επιδίωκαν, δηλαδή
αν τελικά το µη κερδοσκοπικού γινόταν κερδοσκοπικού. Κύριε
Μυλωνάκη, είπα ότι στο κοµµάτι της κριτικής που ασκήσατε για
τις µη κυβερνητικές οργανώσεις είµαι σύµφωνος και ακριβώς
αυτό έρχεται να καλύψει σήµερα το νοµοσχέδιο.

Ήταν το ζήτηµα της διαφάνειας της λειτουργίας των µη κυ-
βερνητικών οργανώσεων και σε όλο αυτό το σύµπλεγµα έρχεται
σήµερα το νοµοσχέδιο να απαντήσει παρεµβατικά, χωρίς να
πούµε ότι λύνονται τα προβλήµατα, σε κάτι το οποίο συµφω-
νούµε επί της αρχής, υπέρ του εθελοντισµού, υπέρ των οργανώ-
σεων εθελοντισµού, αλλά να φέρουµε περισσότερη διαφάνεια,
περισσότερη ελκυστικότητα στις οργανώσεις αυτές, περισσό-
τερο έλεγχο σε οργανώσεις που ειπώθηκε από κάποιους Βου-
λευτές και συµφωνώ ότι όταν χρηµατοδοτείσαι από το κράτος
πρέπει να αξιολογείσαι κιόλας για πού πάνε αυτά τα χρήµατα και
κάποιος να σε ελέγχει.

Αυτά κάνει σήµερα το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Ουσιαστικά επιδιώκει µεγαλύτερη διαφάνεια. Νοµίζω ότι
εδώ δεν µπορεί κάποιος να διαφωνήσει και µε το περιεχόµενο
του νοµοσχεδίου, αλλά και µε την επιδίωξη που πρέπει να έχουν
αυτές οι οργανώσεις και όλοι µας που πρέπει να επιδιώκουµε τη
διαφάνεια όταν χρηµατοδοτούνται από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό. Επίσης, επιδιώκει λογοδοσία και περιφρούρηση του δη-
µοσίου χρήµατος. 

Μέχρι σήµερα η κριτική που γινόταν και όχι από όλους, αλλά
τουλάχιστον από εκεί που γινόταν για τις µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις, ήταν ακριβώς αυτό το στοιχείο. Το διαβάζαµε στον Τύπο,
το συζητούσαµε εδώ µέσα στη Βουλή. Το έκαναν κυρίαρχο θέµα
πολλοί Βουλευτές το πώς λειτουργούν αυτές τις µη κυβερνητι-
κές οργανώσεις και αν θα πρέπει να υπάρξει πλαίσιο που θα τις
οργανώνει και στην αποτελεσµατικότητά τους και στην ελκυστι-
κότητά τους και στη διαφάνεια της διαφύλαξης του δηµοσίου
χρήµατος. Αυτό ακριβώς κάνουµε.

Εγώ δεν καταλαβαίνω τώρα αφού συµφωνούµε σε αυτά γιατί
διαφωνούµε; Άκουσα την κριτική όσον αφορά τα ζητήµατα τα
οποία αφορούν ότι κάνει περισσότερο γραφειοκρατικό το πλαί-
σιο των οργανώσεων αυτών, ότι θα δυσκολεύονται στη λειτουρ-
γία τους, ότι αυτό δεν τις εξυπηρετεί στο τέλος της διαδικασίας. 

Για να δούµε τι κάνουµε. Πολύ απλά υπήρχαν εννιά δυνατότη-

τες οργανώσεων αυτών των µη κυβερνητικών οργανώσεων και
σήµερα αυτές τις εννέα τις µετατρέπουµε σε δύο. Δύο µητρώα
σχηµατίζονται, ένα µε ένα κριτήριο οικονοµικό στο οποίο µπο-
ρούν να µπαίνουν πολύ εύκολα όλες κι ένα δεύτερο µε χρηµα-
τοδότηση από 50.000 ευρώ και πάνω από τον κρατικό
προϋπολογισµό, οι οποίες οργανώνονται σε µια άλλη βάση. Άρα
απλουστεύουµε και συγκεκριµενοποιούµε το όλο πλαίσιο. Το κά-
νουµε πιο συγκροτηµένο, πιο συγκεκριµένο.

Τι κάνουµε τώρα; Τι λέει το νοµοσχέδιο; Και εκεί είναι που
υπάρχει διαφωνία από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ κυρίως, στο ζή-
τηµα της γραφειοκρατίας που εισάγεται µε το νοµοσχέδιο και θα
κάνει πιο δύσκολη τη ζωή των νέων Οργανώσεων της Κοινωνίας
των Πολιτών. Λέµε, λοιπόν: Οργανώσεις οι οποίες χρηµατοδο-
τούνται µε ένα ποσό κάτω από 50.000 ετησίως είναι υποχρεωµέ-
νες να έχουν συστατική επιστολή, το καταστατικό τους
-αυτονόητο-, τον αριθµό φορολογικού µητρώου, χρηµατοοικο-
νοµική κατάσταση της τελευταίας χρήσης, υπεύθυνη δήλωση
που να πληροί την ανεξαρτησία των συµβάσεων και έναν κατά-
λογο των οργάνων της διοίκησης για να ενταχθούν στο πολύ
απλό µητρώο των εθελοντικών οργανώσεων. Διαφωνεί κανείς σε
αυτό; Πού είναι το δύσκολο; Πού είναι το γραφειοκρατικό; Αυτό
ήταν το πρώτο ηλεκτρονικό µητρώο.

Πάµε στο δεύτερο. Τι λέει το δεύτερο επίπεδο; Είναι οι εθε-
λοντικές οργανώσεις οι οποίες θα έχουν έσοδα περισσότερα από
50.000 ευρώ ετησίως. Τι ζητάµε από αυτές; Ζητάµε: Πρώτον, έκ-
θεση ορκωτού λογιστή για να ενταχθεί σε αυτό το µητρώο της
τελευταίας χρήσης και των δύο προηγούµενων χρήσεων, για να
δούµε και το παρελθόν αυτών των οργανώσεων και πώς λειτουρ-
γούσαν. Ποιος θα κάνει τον έλεγχο; Ο αδιαµφισβήτητου κύρους
ο ορκωτός ελεγκτής ο οποίος θα βάλει τη σφραγίδα του και την
υπογραφή του κάτω από τη χρηµατοοικονοµική κατάσταση των
οργανώσεων αυτών. Δηλαδή θα µας δείξει ποια ήταν αυτή η µη
κυβερνητική οργάνωση στο παρελθόν ή η οργάνωση εθελοντι-
σµού και πώς λειτούργησε τα τρία χρόνια, πού πήγαν τα λεφτά
που πήρε, πώς τα απέδωσε, πού τα δαπάνησε. Είναι κακό αυτό;
Είναι ή όχι υπέρ της διαφάνειας; Και µε τι πλαίσιο ελέγχου θα κι-
νηθεί ο ορκωτός ελεγκτής; Με τον ν.4449/2017 που είναι στα κα-
θήκοντα του ορκωτού ελεγκτή. Δεν αλλάζουµε τίποτα. Δεν
κάνουµε κάποια διαφορετική διαδικασία. Είναι αυτό το οποίο
προβλέπεται από τον νόµο του 2017 στο πλαίσιο λειτουργίας των
ορκωτών ελεγκτών. Είναι κανείς που µπορεί να διαφωνήσει µε
αυτό;

Δεύτερον, ζητάµε -το είπα πριν- χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις για να ελέγξουµε το πρόσφατο παρελθόν των δύο προηγού-
µενων ετών, να δούµε τη συµπεριφορά δηλαδή, πώς
λειτούργησε χρηµατοοικονοµικά αυτή η εθελοντική οργάνωση.
Ζητάµε και τα δύο αυτονόητα πράγµατα. Ζητάµε, πρώτον, φο-
ρολογική ενηµερότητα και δεύτερον, ασφαλιστική ενηµερότητα.
Διαφωνεί κανείς ότι θα πρέπει αυτές οι οργανώσεις στο τυπικό,
αλλά και ουσιαστικό κοµµάτι, να είναι ασφαλιστικά και φορολο-
γικά ενήµερες; Αυτό δηµιουργεί τροχοπέδη και δηµιουργεί γρα-
φειοκρατία; Πρέπει να τα πληρούν; Βεβαίως πρέπει να τα
πληρούν. Τη στιγµή που παίρνουν χρήµατα από το κράτος, δεν
πρέπει να υπάρχει λογοδοσία στη βάση της διαφάνειας που θέ-
λουµε όλοι για το πού πάνε αυτά τα χρήµατα;

Νοµίζω ότι σε αυτά, κύριε Μυλωνάκη, τουλάχιστον θα συµφω-
νήσετε, στη λογοδοσία και στη διαφάνεια που πρέπει να διέπει
όλο αυτό το πλαίσιο λειτουργίας των οργανώσεων. Αυτό κά-
νουµε! Εµείς αναπτύξαµε ένα καλό νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται
να εξορθολογίσει και να βάλει σε µια σωστή οργανωτική πλευρά
όλο αυτό το περιβάλλον που µέχρι τώρα αµφισβητούσαµε όλοι
και είχαµε απορίες για τη λειτουργία τους. Το βάζει σε ένα πλαί-
σιο λειτουργίας πλέον µε διαφάνεια και λογοδοσία. Το ανοίξαµε
και µιλήσαµε επί παντός επιστητού. Αυτό το νοµοσχέδιο. Ή το
ψηφίζουµε και συµφωνούµε µε αυτά ή δεν συµφωνούµε.

Άκουσα και από την πλευρά του ΚΚΕ το ζήτηµα ένταξης των
εθελοντών στην «ΕΡΓΑΝΗ». Περιττό να σας πω την ωφελιµότητα
και τη χρησιµότητα της «ΕΡΓΑΝΗΣ» από το 2013 µέχρι σήµερα,
που εδώ δεν διαφωνεί κανένας. Όµως, πείτε µου ένα στοιχείο
που µπορεί να χαρακτηριστεί κάποιος ως εθελοντής σήµερα. Δεν
νοµίζω ότι είναι εύκολο. Χωρίς να έχω ιδιαίτερη γνώση, αλλά νο-
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µίζω ότι αν κάποιος ήθελε να αυτοπροσδιοριστεί ως εθελοντής,
να καταγραφεί και να έχει µία βεβαίωση του εθελοντή, δεν ήταν
κάτι εύκολο.

Σήµερα που έχουµε τη δυνατότητα αυτού του πολύτιµου ερ-
γαλείου «ΕΡΓΑΝΗ» να τον κατατάξουµε µέσα σε ένα πλαίσιο το
οποίο είναι ηλεκτρονικά αδιαµφισβήτητο και µε απόλυτη διαφά-
νεια θα καταγράφονται οι εθελοντές, νοµίζω ότι είναι υπέρ του
εθελοντισµού αυτό, διότι εύκολα αύριο µπορεί να είναι µια προ-
σβασιµότητα και να ζητήσει µία βεβαίωση ότι είναι εθελοντής και
να έχουµε ένα πλαίσιο κανόνων για το ποιοι είναι οι εθελοντές
πραγµατικά. Μπήκε το ερώτηµα εάν θα είναι άνεργοι ή δεν θα
είναι. Μα είναι δυνατόν; Προσµετρώνται οι εθελοντές στην ανερ-
γία ή όχι; Μπαίνει τέτοιο ζήτηµα; Η ανεργία έχει ένα πλαίσιο αξιο-
λόγησης από την ΕΛΣΤΑΤ µε βάση την οποία τη µετράµε και η
ροή της µισθωτής απασχόλησης είναι ένα άλλο πλαίσιο. Καµµία
σχέση δεν έχει η καταγραφή των εθελοντών στην «ΕΡΓΑΝΗ» µε
την ανεργία. Μα καµµία σχέση! Γιατί πάµε να παραποιήσουµε τα
πράγµατα; 

Και άκουσα ακόµη και το άλλο περί ένταξής τους στη πλήρη
κάλυψη ασφαλιστικών εισφορών. Επιτρέψτε µου, αλλά αυτά δεν
µπορούν να γίνουν! Δηλαδή όποιος είναι εθελοντής την επόµενη
µέρα θα του καλύπτουµε και όλες τις ασφαλιστικές εισφορές;
Μιλάµε για εκατοντάδες εκατοµµύρια! Αυτό είναι καινούργιο
ασφαλιστικό το οποίο δεν µπορεί κανείς να το δεχθεί ούτε καν
ως αστείο. Ο εθελοντής είναι εθελοντής. Προσφέρει τις υπηρε-
σίες του για το κοινό καλό που συµφωνούµε όλοι και χαίροµαι
πάρα πολύ που η πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ -και αυτό το άκουσα- είναι
υπέρ του εθελοντισµού. Είµαστε όλοι υπέρ του εθελοντισµού.

Και άκουσα και την παρατήρηση ότι έχουµε ένα δυσανάλογο
πλαίσιο µεταξύ οργανώσεων εθελοντισµού και ατόµων στο εθε-
λοντισµό. Πρέπει να το δούµε αυτό το ζήτηµα. Πρέπει να το δει
ο Υπουργός Εσωτερικών. Και µπράβο και στον κ. Πέτσα και στον
κ. Βορίδη που φέρανε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο -και µπορούµε να συµφωνήσουµε πέρα από
τις επιµέρους διαφορές- που βάζει όρους διαφάνειας, λογοδο-
σίας σε ένα ζήτηµα που µέχρι σήµερα έµπαινε ως µαύρο στίγµα
στη λειτουργία αυτών των οργανώσεων. Δεν µπορούµε να το αρ-
νηθούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για ποιον λόγο, κύριε
συνάδελφε;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ο κ. Βρούτσης µίλησε προσωπικά
για µένα. Αναφέρθηκε σε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Επί προσωπικού θέλετε
δηλαδή;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ναι, ένα λεπτό επί προσωπικού. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Σχήµα λόγου ήταν, όχι προσωπικό.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Μάλλον ο κ. Βρούτσης δεν κατά-

λαβε. Αυτό το οποίο κάνει η Νέα Δηµοκρατία µε αυτό το νοµο-
σχέδιο είναι: Πρώτον, νοµιµοποιεί τη χρηµατοδότηση των µη
κυβερνητικών οργανώσεων. Αλλάζει τις λέξεις νοµίζοντας ότι θα
κοροϊδέψει τον κόσµο. Δεύτερον, απαλλάσσει από φόρους τις
ίδιες. Και επειδή είπα για την «ΕΡΓΑΝΗ», δεν συµφωνούµε βε-
βαίως, γιατί γράφονται σαν εθελοντές, κύριε Βρούτση.

Εσείς ήσασταν στο Υπουργείο Εργασίας καιρό. Δηλαδή, ούτε
εργαζόµενοι ούτε άνεργοι. Άρα, λοιπόν, η ανεργία που έχουν
αυτοί οι άνθρωποι σαν εθελοντές που πάνε και βοηθάνε, δεν εγ-
γράφονται σαν άνεργοι, εποµένως µειώνεται και η ανεργία. Με
αυτό τον τρόπο προσπαθείτε να µειώσετε την ανεργία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε µισό λεπτό,

κύριε Βρούτση και κλείνουµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Μισό λεπτό, το οφείλω στον κ. Μυλω-

νάκη.
Την ανεργία, κυρία Πρόεδρε, κύριε Μυλωνάκη, δεν τη µετράει

η «ΕΡΓΑΝΗ». Την ανεργία τη µετράει η ΕΛΣΤΑΤ. Η «ΕΡΓΑΝΗ» µε-
τράει τη µισθωτή απασχόληση. Έχει γίνει εδώ µια διαστρέβλωση
της πραγµατικότητας και µία σύγχυση. Εγώ το κατανοώ. Άλλο

πράγµα κάνει η «ΕΡΓΑΝΗ» που µετράει τη ροή της µισθωτής
απασχόλησης και άλλο η ΕΛΣΤΑΤ. Την ανεργία στη χώρα µας τη
µετράµε µε βάση τις ευρωπαϊκές νόρµες που είναι η EUROSTAT,
που και εδώ στην Ελλάδα η ΕΛΣΤΑΤ εφαρµόζει ακριβώς το ίδιο
πλαίσιο µέτρησης ανεργίας. Η ΕΛΣΤΑΤ τη µετράει και δεν έχει
καµµία σχέση η καταχώρηση στην «ΕΡΓΑΝΗ» των εθελοντών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αλεξοπούλου από την Ελληνική Λύση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται σε µία κρίσιµη,
θα έλεγα, συγκυρία κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. Θα ήταν,
λοιπόν, πολύ ενδιαφέρον να δούµε ποια είναι η εφαρµογή του
εθελοντισµού στην Ελλάδα στην εποχή της κρίσης, έπειτα από
τόσα χρόνια µνηµονίων και εν µέσω του κορωνοϊού και των µε-
ταλλάξεών του.

Σε αυτό ακριβώς το θέµα της εθελοντικής απασχόλησης θα
ήθελα να αναφερθώ επισηµαίνοντας ορισµένα σηµαντικά, νο-
µίζω, σηµεία. Είπε, βέβαια, ο αρµόδιος κύριος Υπουργός πως η
Ελλάδα είναι ανάµεσα στις χώρες µε τη χαµηλότερη εθελοντική
συµµετοχή και τη µικρότερη συνεισφορά του εθελοντισµού στο
ΑΕΠ. Πρέπει να δούµε εν τάχει γιατί συµβαίνει αυτό, αλλά και αν
το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης λύνει όντως το πρόβληµα που
προωθεί πράγµατι τον εθελοντισµό στην πατρίδα µας.

Παραδοσιακά οι Έλληνες είµαστε ένας λαός που ρέπει ιστο-
ρικά προς τον εθελοντισµό, την αλληλεγγύη προς τον πλησίον.
Θα έλεγε κανείς περισσότερο από πολλούς άλλους λαούς. Και
όµως, σήµερα υπάρχει στην κοινωνία µας έντονα η καχυποψία
ότι οι οργανώσεις της λεγόµενης κοινωνίας πολιτών, κάθε άλλο
παρά τον πραγµατικό εθελοντισµό υπηρετούν, κάτι που οπωσ-
δήποτε είναι άδικο, γιατί κοντά στα ξερά καίγονται και τα χλωρά
και έτσι δεν γνωρίζει κανείς πού τελειώνει η ανιδιοτέλεια και πού
αρχίζει το συµφέρον.

Όµως, το πρόβληµα δεν πρόκειται να επιλυθεί µε το συγκεκρι-
µένο σχέδιο νόµου, κάτι που σας επισήµανε από την πρώτη
στιγµή η Ελληνική Λύση. Και ξέρετε γιατί; Διότι ξεκινάει στρεβλά.
Αντί να δηµιουργηθεί ένα ενιαίο εθνικό µητρώο για τις Οργανώ-
σεις της Κοινωνίας των Πολιτών και να µπει επιτέλους µια τάξη,
αντιθέτως έχουν συσταθεί πολλά επιµέρους µητρώα σε διάφορα
Υπουργεία και µε διαφορετικά κριτήρια το ένα από το άλλο,
καθώς και διαφορετικά δικαιώµατα και προϋποθέσεις. Κι αυτό
επειδή υφίσταται αρχικά µια µείζονα προϋπόθεση, ότι µια οργά-
νωση για να εγγραφεί στο εθνικό µητρώο θα πρέπει να δραστη-
ριοποιείται σε ένα από τα θεµατικά πεδία που προβλέπει το
νοµοσχέδιο κάτι που, όµως, δεν συµβαίνει στην πράξη.

Μιλάτε, κύριοι της Κυβέρνησης, για ψηφιακή επανάσταση.
Όµως, βλέπουµε εκ των πραγµάτων ότι και πάλι δεν βελτιώνεται
η παρούσα κατάσταση ούτε µε το εν λόγω σχέδιο νόµου. Χρει-
αζόταν να κάνετε απλά κάτι άλλο. Σε ένα ενιαίο νοµοθέτηµα να
ρυθµιστεί το ζήτηµα κατά τρόπο συνεκτικό, δηµιουργώντας στο
Υπουργείο Εσωτερικών µια ηλεκτρονική βάση δεδοµένων για
όλες τις οργανώσεις.

Επί του άρθρου 13 που περιγράφει τι συµπεριλαµβάνει η εθε-
λοντική απασχόληση, έχω να κάνω µία πρώτη παρατήρηση. Πού
είναι ο διαχωρισµός που σαφώς έπρεπε να γίνει της εθελοντικής
προσφοράς αφ’ ενός προς ιδιωτική οργάνωση και αφ’ ετέρου
προς κρατικούς φορείς; Ακόµα δεν θα έπρεπε να υπάρχει σαφής
ορισµός τού τι ακριβώς αποτελεί εθελοντική απασχόληση; Επί-
σης, αναφέρεται ότι η εθελοντική απασχόληση δεν νοείται, πα-
ραδείγµατος χάριν από συγγενείς πρώτου βαθµού.
Αποκλείονται, δηλαδή, παιδιά ή αδέρφια από εθελοντικές δρά-
σεις µόνο και µόνο εξαιτίας της στενής συγγένειας. Δεν αποσα-
φηνίζετε µε ποιον τρόπο θα διαπιστώνεται σε περίπτωση ελέγχου
αν κάποιος απασχολούµενος είναι πράγµατι εθελοντής ή αδή-
λωτος εργαζόµενος, αλλά και τι προβλέπει ο νόµος να συµβεί σε
περίπτωση που, ο µη γένοιτο, κάποιος τραυµατιστεί εν ώρα εθε-
λοντικής εργασίας. Ποιο είναι το πλαίσιο ασφάλισης;

Στο άρθρο 14 που αφορά τις υποχρεώσεις και άλλες διατάξεις
υπάρχει ήδη στην πρώτη παράγραφο ασάφεια στα περί κάλυψης
των απασχολουµένων µε την εργατική νοµοθεσία. Είναι εθελον-
τισµός ή εξαρτηµένη εργασία; Ασαφές. Κατά δε την παράγραφο
2α περί αναγγελίας των εθελοντών από τον φορέα στο πληρο-
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φοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», δεν θα έπρεπε να προβλέπεται τι
θα συµβεί σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης, όπως στις φυσικές
καταστροφές; Γιατί σε αυτή την περίπτωση ο εθελοντής δεν θα
προλαβαίνει φυσικά να καταγράφεται στο σύστηµα, λόγω επεί-
γουσας περίστασης.

Στην παράγραφο 2γ, ποια είναι άραγε η βάση υπολογισµού
των ιατροφαρµακευτικών δαπανών; Και εδώ έχουµε ασάφεια. 

Τέλος, στην παράγραφο 4, γιατί δεν υπάρχει πρόβλεψη για
κάθε ελεύθερο επαγγελµατία ή αυτοαπασχολούµενο, αλλά πε-
ριορίζεται µόνο σε ορισµένες ειδικότητες;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κρίµα η χώρα µας να βρί-
σκεται πίσω στο θέµα του εθελοντισµού, αν θέλετε και για ιστο-
ρικούς λόγους. Ελάχιστοι γνωρίζουν ότι ο εθελοντισµός
εµφανίστηκε για πρώτη φορά στην ελληνική σκέψη µε τις αρ-
χαίες αµφικτιονίες, οι οποίες είχαν καθαρά οικειοθελή χαρα-
κτήρα και χωρίς αµοιβή στους συµµετέχοντες. Όµως, και πιο
µετά στην περίοδο της τουρκοκρατίας, η Αγία Φιλοθέη, άνοιξε
τον δρόµο για τον εθελοντισµό. Έχασε µάλιστα και τη ζωή της
γι’ αυτόν οικοδοµώντας διάφορα φιλανθρωπικά ιδρύµατα και νο-
σηλευτήρια. Και το 1821 τόσες και τόσες φιλανθρωπίες υπήρξαν
από εύπορους Έλληνες του εξωτερικού προς τους βασανισµέ-
νους συµπατριώτες τους, ενώ η Μαντώ Μαυρογένους διέθεσε
όλη της την περιουσία για τον αγώνα. Όλα αυτά εθελοντισµός
είναι.

Δυστυχώς το νοµοσχέδιο δεν λύνει κανένα πρόβληµα από τα
υφιστάµενα, αντιθέτως τα συντηρεί και τα διαιωνίζει. Κι ενώ θα
µπορούσε η Κυβέρνηση απλούστατα να ενοποιήσει σε ένα ενιαίο
πλαίσιο τις παλιές περί εθελοντισµού αναφορές, όπως του
ν.3013/2002 περί πολιτικής προστασίας ή του ν.3536/2007 περί
ανεξάρτητων αρχών, δυστυχώς δεν το κάνει, αλλά δηµιουργεί
απλά έναν ακόµα νόµο πλάι στους προηγούµενους. 

Εµείς η Ελληνική Λύση, δεν µπορούµε, λοιπόν, να στηρίξουµε
το παρόν νοµοσχέδιο και ξεκάθαρα το καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Καππάτος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω ζητή-

σει τον λόγο εδώ και αρκετή ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σε εµένα τον ζητήσατε;

Με συγχωρείτε, δεν το σηµείωσα. Θα σας δώσω τον λόγο αµέ-
σως µετά.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου

του Υπουργείου Εσωτερικών που συζητούµε σήµερα και αφορά
στον εθελοντισµό, την Κοινωνία των Πολιτών και την κοινωφελή
δράση των οργανισµών που εµπλέκονται σε αυτή είναι ένα σπου-
δαίο νοµοσχέδιο.

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου ζητήµατα που αφορούν
στην καταχώρηση, την εγγραφή και τη χρηµατοδότηση των εθε-
λοντικών οργανώσεων που έχουν τη µορφή σωµατείων ή αστικών
µη κερδοσκοπικών εταιρειών µε κοινωφελή σκοπό ρυθµίζονται
ενιαία και πλήρως. Με αυτή, άλλωστε, την ενέργειά µας µπο-
ρούµε να διασφαλίσουµε συνθήκες λογοδοσίας, ακεραιότητας,
διαφάνειας και χρηστής διαχείρισης στον ευαίσθητο χώρο που
παρεµβάλλεται µεταξύ κράτους και αγοράς.

Πρόκειται για έναν χώρο όπου οι αδυναµίες αυτών των δύο θε-
σµών καλύπτονται µε τους φορείς της κοινωνίας των πολιτών να
έχουν τον πρώτο λόγο. Την ίδια ώρα, είναι αυτός ο ενδιάµεσος
χώρος όπου νέα κοινωνικά αιτήµατα διαµορφώνονται και παθο-
γένειες κράτους και αγοράς επουλώνονται. Αποτελεί εποµένως
θεσµική ευθύνη της οργανωµένης πολιτείας να διαµορφώσει το
πλαίσιο εκείνο που θα διευκολύνει την οργάνωση, την αποτελε-
σµατικότητα και την ελευθερία των φορέων της κοινωνίας των
πολιτών να επιτελέσουν τον σκοπό για τον οποίο δραστηριοποι-
ούνται. Έναν σκοπό που δεν διευκολύνεται µε την ύπαρξη εννέα
διαφορετικών µητρώων σήµερα µη κυβερνητικών και εθελοντι-
κών οργανώσεων, που δεν διευκολύνεται µε την ανύπαρκτη δια-
σύνδεση των µητρώων και των οργανώσεων αυτών, που δεν

διευκολύνεται, τέλος, µε την απουσία κινήτρων για την ενίσχυση
πρωτοβουλιών κοινωφελούς σκοπού.

Αυτό το κενό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται να καλύ-
ψει το παρόν νοµοθετικό κείµενο. Από τη δράση των εθελοντών
πολιτών και τη στήριξη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας µέχρι την
αποσαφήνιση του χώρου που αποκαλούµε «τρίτο τοµέα» το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών µάς δίνει µια εξαιρετική
ευκαιρία να πυροδοτήσουµε την οργανωµένη απελευθέρωση
των φορέων της κοινωνίας των πολιτών σε σειρά τοµέων, όπως
η προστασία του περιβάλλοντος, τα ανθρώπινα δικαιώµατα, η
πολιτιστική κληρονοµιά και η διεθνής ανθρωπιστική βοήθεια.

Έχοντας, όµως, αναπτύξει διεξοδικά το σχέδιο νόµου στην αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής, ας δούµε πρακτικά τι νέο κοµίζει.
Το πρώτο είναι πως ορίζει την έννοια της οργάνωσης της κοινω-
νίας των πολιτών, θέτει κοινούς κανόνες και κριτήρια για τη λει-
τουργία της και ρυθµίζει τις σχέσεις τους µε την οργανωµένη
πολιτεία. Το δεύτερο είναι πως δηµιουργεί µια ενιαία δηµόσια
βάση δεδοµένων για τις οργανώσεις που δραστηριοποιούνται
στην Ελλάδα. Αυτό µε τη σειρά του παρέχει ένα ισχυρό κίνητρο
για πολλές οργανώσεις να οργανωθούν και να πιστοποιηθούν ως
φορείς.

Η τρίτη µεγάλη καινοτοµία του νοµοσχεδίου αφορά στα φο-
ρολογικά κίνητρα, τις φοροαπαλλαγές και τις φοροελαφρύνσεις.
Με τις δωρεές των πολιτών να µη φορολογούνται αναµένουµε
να επιτραπεί τόσο η ενεργοποίηση όσο και η διαµόρφωση συν-
θηκών διαφάνειας στη λειτουργία των οργανώσεων. Την ίδια
στιγµή, ενθαρρύνεται η ανάπτυξη δράσεων εταιρικής κοινωνικής
ευθύνης στον ιδιωτικό τοµέα. Μια σηµαντική ακόµη ρύθµιση
αφορά στην πρόβλεψη η τακτική κρατική επιχορήγηση να µην
ξεπερνά το 40% του προϋπολογισµού µιας οργάνωσης. Προστα-
τεύουµε µε τον τρόπο αυτό τον κοινωφελή χαρακτήρα των ορ-
γανώσεων αυτών και αποτρέπουµε τη λειτουργία τους µε όρους
ουσιαστικά κρατικής λογικής. Ιδιαίτερη θέση κατέχει τέλος η κά-
λυψη της εθελοντικής προσφοράς τόσο νοµοθετικά όσο και
ασφαλιστικά µε τους πολίτες και τις οργανώσεις να ενθαρρύνον-
ται στη συµµετοχή και την κοινωφελή δράση. 

Από τα παραπάνω συµπεραίνουµε τόσο τον επιτακτικό, όσο
όµως και τον µακροπρόθεσµο χαρακτήρα του παρόντος σχεδίου
νόµου. Ένα σχέδιο επιτακτικό, γιατί πρέπει επιτέλους η οργανω-
µένη Κοινωνία των Πολιτών να λειτουργήσει σε ένα περιβάλλον
που επιβάλλει ο ίδιος ο χαρακτήρα της: οργανωµένο, συνεκτικό
και ξεκάθαρο. Ένα σχέδιο ακόµη µακροπρόθεσµο. Η δηµιουργία
κουλτούρας ακεραιότητας, διαφάνειας και λογοδοσίας, η χά-
ραξη πολιτικών που ευνοούν την Κοινωνία των Πολιτών σε βάθος
χρόνου, καθώς και η ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών
στους φορείς αυτούς είναι στόχοι που υπηρετούνται στο παρόν
σχέδιο νόµου.

Ολοκληρώνω την εισήγησή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε µία αναφορά που δεν εµπίπτει στον πυρήνα του σχεδίου
νόµου, αλλά αφορά στο Υπουργείο Εσωτερικών και την οργά-
νωση της τοπικής αυτοδιοίκησης. Στην Κεφαλλονιά οι δήµοι που
προέκυψαν από την κατάτµηση του πρώην ενιαίου δήµου Κεφαλ-
λονιάς βρίσκονται αντιµέτωποι µε σειρά πολλαπλών προκλή-
σεων. Η προβληµατική θεσµική «κληρονοµιά» που µας άφησε η
διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µεταξύ άλλων και στη διάρθρωση
της τοπικής αυτοδιοίκησης στον τόπο µας, δεν µας επιτρέπει να
αποκλίνουµε από το χρέος που έχουµε αναλάβει. Το χρέος να
στηρίξουµε τους δήµους µας και τους πολίτες στην Κεφαλλονιά
και την Ιθάκη να λειτουργήσουν οµαλά και απρόσκοπτα µετά τη
βίαιη και ανοργάνωτη διάσπαση που υπέστη ως δήµος Κεφαλ-
λονιάς. Μια διάσπαση που εκ των πραγµάτων απέδειξε εκείνο
που εξαρχής φωνάζαµε ότι, δηλαδή, δεν ήταν τίποτε άλλο παρά
η τελευταία απέλπιδα προσπάθεια ενός ασταθούς κυβερνητικού
σχηµατισµού να διατηρηθεί στην εξουσία.

Σήµερα δεν µπορεί κανείς να αµφιβάλλει πως τα νησιά µας
βλέπουν στην παρούσα κοινοβουλευτική Πλειοψηφία ένα σύµ-
µαχο στα προβλήµατα και τις ανησυχίες που ανακύπτουν.
Έχουµε αποδεδειγµένα µια πολιτική ηγεσία που ακούει µε προ-
σοχή όσα οι τοπικές κοινωνίες στο Αργοστόλι, το Ληξούρι, τη
Σάµη, την Ιθάκη µεταφέρουν ως αιτήµατα. Είµαι βέβαιος πως
από κοινού µπορούµε να διαφυλάξουµε τα κεκτηµένα και τις
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προσπάθειες των συµπολιτών µας σε κάθε γωνιά του τόπου µας. 
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-

νήµατος Αλλαγής, κ. Σκανδαλίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κόµµα µας χθες διεξήλθε µε

τεράστια επιτυχία και αθρόα συµµετοχή την κορυφαία του δια-
δικασία. Με τη συµµετοχή εκατοντάδων χιλιάδων πολιτών και την
πρώτη και δεύτερη µέρα εξέλεξε νέο πρόεδρο, τον Νίκο Ανδρου-
λάκη, που µπορεί να εκφράσει µε τον καλύτερο τρόπο την ενό-
τητα της παράταξης, να διασφαλίσει την ανανέωση και να
κατοχυρώσει την αυτόνοµη πορεία της. Σε µια δύσκολη συγκυ-
ρία µε τη χώρα να βρίσκεται στη δίνη µιας πολλαπλής κρίσης το
µάθηµα δηµοκρατίας που για µία ακόµα φορά παρέδωσε το κί-
νηµά µας είναι µια προσφορά στην αναβάθµιση της πολιτικής και
του πολιτικού συστήµατος. Υπό αυτή την έννοια νιώθω την
ανάγκη να κάνω αυτή την παρέκβαση και την αναφορά στην
Εθνική Αντιπροσωπεία. Νοµίζω ότι µια πιο αισιόδοξη µέρα ξεκινά
για εµάς.

Στην τελείως αντίστροφη φορά είναι η τροπολογία για τη µε-
τάταξη υπαλλήλων της ΕΥΠ σε συνιστώµενες προσωποπαγείς
θέσεις σε υπηρεσίες της ΕΛ.ΑΣ.. Αποκαλύπτει µε πολύ έντονο
τρόπο ότι για το εθνικό συµφέρον και το κράτος δικαίου το σχέ-
διο µετατροπής της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών σε µια
πραγµατικά κοµµατική υπηρεσία πληροφοριών βρίσκεται σε εξέ-
λιξη. Τέτοιος οµαδικός διωγµός υπαλλήλων που υπηρετούν σε
µια τόσο κρίσιµη για την εθνική ασφάλεια υπηρεσία δεν έχει ξα-
νασυµβεί σε όλη την περίοδο της Μεταπολίτευσης αν εξαιρέσει
κανείς την τριετία 1990 - 1993. Μάλιστα, για την πλήρη εκτέλεση
αυτού του σχεδίου η Κυβέρνηση συγκρότησε σχετικά πρόσφατα
την εν λόγω υποδιεύθυνση Γ’ για τη στελέχωση της οποίας µε-
τακινήθηκαν από άλλες θέσεις της ΕΥΠ οι υπάλληλοι που σή-
µερα µετατάσσονται βίαια. Φαίνεται, δηλαδή, ότι εξυφάνθηκε ένα
σχέδιο συγκέντρωσης των ανεπιθύµητων πολιτικά υπαλλήλων σε
µια νέα υποδιεύθυνση, ώστε από εκεί να µεταταχθούν σε µία διά-
ταξη εκτός ΕΥΠ. 

Διαγράφεται, επίσης, ισχυρά και η δεύτερη φάση του σχεδίου
όπου οι κενές θέσεις της υποδιεύθυνσης θα καλυφθούν προφα-
νώς από αρεστούς υπαλλήλους. Έτσι, για χάρη του πλήρους
κοµµατικού ελέγχου της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών δεν
διστάζουν να υπονοµεύσουν τους σκοπούς της αρµόδιας διεύ-
θυνσης που αφορούν την εθνική ασφάλεια, την προάσπιση του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος και εν γένει των εθνικών συµφερόν-
των διώκοντας ουσιαστικά υπαλλήλους µε πολύχρονη εµπειρία
επειδή δεν ταιριάζουν πολιτικά µε τις δηµοκρατικές επιθυµίες. Η
Κυβέρνηση για άλλη µια φορά αποκαλύπτεται ότι ταυτίζει από-
λυτα το δήθεν επιτελικό κράτος µε το κοµµατικό. Ας ελπίσουµε
ότι δεν θα καταβάλλει καµµιά προσπάθεια να µετασχηµατιστεί
και σε παρακράτος. Χρειάζεται πάντως δηµοκρατική εγρήγορση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι συµφωνούµε ότι η δηµι-
ουργία ενός θεσµικού πλαισίου που θα ρυθµίζει τον τρόπο λει-
τουργίας των οργανώσεων της κοινωνίας των πολιτών και τη
σχέση του µε το κράτος είναι εκ των ων ουκ άνευ για ένα σύγ-
χρονο ανεπτυγµένο ευρωπαϊκό κράτος. Συµφωνούµε επίσης και
σε κάτι ακόµα.

Ο εθελοντισµός αποτελεί ένα από τα πολυτιµότερα αγαθά για
την κοινωνία των ανθρώπων και θέτει πέρα και πάνω απ’ όλα στο
κέντρο τον άνθρωπο. Ήδη από πολλά χρόνια, όχι µόνο από τότε
που ξεκίνησαν τα µεταναστευτικά ρεύµατα, αλλά ακόµα και στην
περίοδο που ξεκινούσαν πιο έντονα οι φυσικές καταστροφές µια
σειρά από εθελοντικές οργανώσεις που έκαναν την εµφάνιση
τους βοήθησαν στην αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος. Οι
εθελοντές µάς υπενθυµίζουν καθηµερινά ότι η ανθρωπιά δεν έχει
ακόµα χαθεί, ότι µέσω της ανιδιοτελούς προσφοράς και αλλη-
λεγγύης µπορούµε να βάλουµε ένα µικρό λιθαράκι συµµετέχον-
τας ηθικά και πρακτικά, ώστε να βοηθήσουµε συνανθρώπους
µας που βρίσκονται σε ανάγκη.

Υπό αυτή την γενική έννοια είναι καλοδεχούµενο το σηµερινό
σχέδιο νόµου που εισάγει η Κυβέρνηση και εµείς ως Κίνηµα Αλ-
λαγής στηρίζουµε κάθε προσπάθεια νοµοθέτησης που σκοπό
έχει την αντιµετώπιση παθογενειών που χρονίζουν και τη ρύθ-
µιση θεµάτων που απασχολούν και ταλαιπωρούν τους Έλληνες
πολίτες.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να οµολογήσουµε
ότι για ακόµα µια φορά απουσιάζει κάθε ίχνος διαλόγου µε
όλους αυτούς τους οποίους αφορά άµεσα το νοµοσχέδιο. Τρια-
κόσιες δύο οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών µε το προτει-
νόµενο νοµοσχέδιο υπέγραψαν κοινή δήλωση, στην οποία µαζικά
θέτουν τους έντονους προβληµατισµούς της έτερης πλευράς. Η
κριτική τους επί του νοµοσχεδίου δείχνει ότι η Κυβέρνηση δεν
έλαβε υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις τους για κρίσιµα θέµατα κατά
το στάδιο της διαβούλευσης, δεν συζήτησε ούτε µε την αυτοδι-
οίκηση, γεγονός που αποδεικνύεται από την απουσία κάθε δυ-
νατότητας διασύνδεσης του νέου ρυθµιστικού πλαισίου, µε το
τρέχον πλαίσιο που σχετίζεται µε την τοπική αυτοδιοίκηση και
την περιφερειακή αυτοδιοίκηση.

Ο κύριος Υπουργός παραδέχτηκε κατά τη συζήτηση πως το
προτεινόµενο σχέδιο νόµου είναι µόνο ένα πρώτο βήµα, δηλαδή
είναι η αρχή για τη νοµοθετική ρύθµιση του αντικειµένου, του συ-
νολικού αντικειµένου, αλλά κανείς από εµάς δεν µπορεί να δει
ούτε τη µέση ούτε το τέλος αυτού του βήµατος.

Το σχέδιο νόµου ρυθµίζει θέµατα που χωρίς αµφιβολία έχουν
ιδιαίτερο ενδιαφέρουν. Είναι η πολλοστή φορά που έρχονται στη
Βουλή διατάξεις που αφορούν Οργανώσεις της Κοινωνίας των
Πολιτών και τώρα οµολογούµε ότι γίνεται µια απόπειρα πιο συ-
νολικής αντιµετώπισης των οργανώσεων οι οποίες βάσει των
προτεινόµενων διατάξεων θα γραφούν σε ένα εθνικής εµβέλειας
µητρώο, µε την προϋπόθεση ότι δραστηριοποιούνται σε κάποιο
από τα έξι θεµατικά πεδία που προβλέπει το σχέδιο νόµου.

Πράγµατι, η Κοινωνία των Πολιτών οργανώνεται µέχρι τώρα
σε διάφορες κατευθύνσεις και αντικείµενα. Προκειµένου να κα-
λυφθούν οι πάσης φύσεως ανάγκες έχουν συσταθεί πάρα πολλά
µητρώα σε διάφορα Υπουργεία, όπου οι προϋποθέσεις εγγρα-
φής αλλά και τα δικαιώµατα που απορρέουν από αυτήν ποικί-
λουν, αλλά και αλληλεπικαλύπτονται τόσο µεταξύ τους όσο και
µε τα µητρώα που προτείνει το σηµερινό νοµοσχέδιο. Άρα το κυ-
ριότερο ζήτηµα που προκύπτει βρίσκεται στις µεταβατικές δια-
τάξεις του προτεινόµενου σχεδίου νόµου. Ενώ όπως
αναγράφεται στόχος πολύ σηµαντικός είναι το ενιαίο µητρώο το
οποίο θα αντιµετωπίσει το φαινόµενο της πολυδιάσπασης, τελικά
τα υπάρχοντα µητρώα θα καταργηθούν, όταν και εφόσον το απο-
φασίσει ο αρµόδιος Υπουργός. Μπορεί κάποτε, µπορεί και πότε.
Μάλλον αυτό που δηµιουργείται είναι ένα πλαίσιο που δεν είναι
πλαίσιο.

Εµείς πιστεύουµε ότι τα στοιχεία των υφιστάµενων µητρώων
θα πρέπει αυτεπάγγελτα να µεταπέσουν στο καινούργιο µητρώο
αµέσως µόλις ξεκινήσει η λειτουργία του και στη συνέχεια να
υπάρξει επικοινωνία µε τους εκπροσώπους των οργανώσεων για
τη συµπλήρωση των απαιτούµενων δικαιολογητικών, ώστε να
ολοκληρωθεί η εγγραφή. Το νέο µητρώο πρέπει να ξεκινήσει να
λειτουργεί αµέσως µόλις καταργηθούν τα παλιά και να δοθεί ένα
εύλογο µεταβατικό διάστηµα για την ολοκλήρωση της εγγραφής
αν χρειάζεται. Σε αντίθετη περίπτωση, δεν θα πρόκειται για ένα
µητρώο που καταργεί το φαινόµενο της πολυδιάσπασης, αλλά
για ακόµα ένα µητρώο που έρχεται να προστεθεί στον µακρύ κα-
τάλογο των µητρώων που υπάρχουν ήδη.

Ως προς το σηµαντικότατο θέµα που έχει σχέση µε την έννοια
της διαφάνειας και της λογοδοσίας, υπάρχει ένα λογικό σφάλµα
που επαναλαµβάνεται συνεχώς. Όταν ελέγχουµε την ακεραι-
ότητα µιας οικονοµικής συναλλαγής, προφανώς πρέπει να
έχουµε τον νου µας και στις δύο πλευρές. Στην υποθετική περί-
πτωση που µια Οργάνωση της Κοινωνίας των Πολιτών δρα µε
δόλο και καταφέρνει να αποκοµίσουν τα µέλη της οικονοµικό
όφελος, µέσω κρατικών χρηµατοδοτήσεων, οι ασφαλιστικές δι-
κλίδες που πρέπει να δηµιουργηθούν βρίσκονται στην πλευρά
της διοίκησης. Δεν πρέπει, δηλαδή, να δηµιουργούµε µεγαλύ-
τερο διοικητικό φόρτο αδιακρίτως στις οργανώσεις. Κοινό αί-
τηµα όλων των αρµόδιων φορέων είναι η απλούστευση των
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διαδικασιών χωρίς γραφειοκρατία και χρονοβόρες διαδικασίες.
Στη συνέχεια ο ορισµός της κρατικής χρηµατοδότησης είναι

ελλιπής. Για να έχουµε εικόνα, θα πρέπει να γνωρίζουµε αναλυ-
τικά ποιοι φορείς µπορούν να χρηµατοδοτούν και ποιοι υπάγον-
ται στη νέα διαδικασία. Μάλιστα ανώτατο όριο δεν υπάρχει. Το
ύψος εξαρτάται από αυτό που θα αποφασίζει ο χρηµατοδοτικός
φορέας, σύµφωνα µε τους κανόνες του χρηµατοδοτικού φορέα.
Εποµένως η νέα διεύθυνση που θα συσταθεί, ενώ θα ζητά προ-
ϋπολογισµούς και απολογισµούς, δεν θα λειτουργεί ως ελεγκτι-
κός µηχανισµός, αλλά θα έχει καθήκοντα απλής καταγραφής και
αυτό δεν είναι σωστό.

Για το άρθρο 8 παράγραφος 2 όλοι σχεδόν οι φορείς ζήτησαν
την επαναξιολόγηση της εν λόγω ρύθµισης, σχετικά µε τη δυνα-
τότητα που παρέχεται στη νέα διεύθυνση να αναζητά αυτεπαγ-
γέλτως πιστοποιητικό ποινικού µητρώου, από όπου θα προκύπτει
ότι κανένα µέλος των οργάνων της διοίκησης µιας συγκεκριµέ-
νης οργάνωσης της κοινωνίας των πολιτών δεν έχει καταδικαστεί
για κακούργηµα ή πληµµέληµα για τα αδικήµατα της κλοπής,
υπεξαίρεσης, απάτης κ.ο.κ..

Δεν είµαστε αντίθετοι όσον αφορά στα οικονοµικά εγκλήµατα.
Όµως, έτσι εµποδίζεται µια ουσιώδης λειτουργία που προσφέ-
ρουν οι οργανώσεις, αυτή της συµβολής στη διαδικασία επανέν-
ταξης ανθρώπων που κάποτε υπήρξαν παραβατικοί. Μια
παραπέρα εξειδίκευση σε αυτόν τον τοµέα θα ήταν σηµαντική.

Και µια τελευταία πολύ σύντοµη παρατήρηση και τελείωσα,
κυρία Πρόεδρε. Είναι αυτή η συνήθεια της Κυβέρνησης να φέρ-
νει εκτός διαβούλευσης άρθρα, τα οποία συνιστούν ένα ξεχωρι-
στό νοµοσχέδιο. Εδώ υπάρχουν πάρα πολλά άρθρα σε λοιπές
διατάξεις που δεν αφορούν το κεντρικό ζήτηµα που πραγµατεύε-
ται το νοµοσχέδιο και δεν έχουν µπει σε καµµία βάσανο διαβού-
λευσης και αφορούν πολύ σηµαντικές λειτουργίες της τοπικής
αυτοδιοίκησης. Είτε αναφέρεται στο άρθρο 32 που ρυθµίζει ζη-
τήµατα επιλογής προϊσταµένων οργανικών µονάδων, στους ΟΤΑ
Α’ βαθµού, είτε αναφέρεται στα θέµατα που έχουν σχέση µε το
προσωπικό των αναπτυξιακών Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης που εµείς δεν συµφωνούµε είτε αναφέρεται σε ρύθµιση θε-
µάτων του προϋπολογισµού των ΟΤΑ Α’ βαθµού ή στις δαπάνες
δήµων ή στην αφαίρεση και άλλων αρµοδιοτήτων από τα δηµο-
τικά συµβούλια προς την οικονοµική επιτροπή. Για εµάς όλα
αυτά τα θέµατα αποτελούν παραβίαση των βασικών κανόνων που
συνθέτουν µια δηµοκρατική λειτουργία της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Και πιστεύουµε ότι δεν µπορούν να έρχονται έτσι µε έναν
τέτοιο τρόπο, κακήν κακώς ως µεταβατικές διατάξεις ενός νοµο-
σχεδίου που θα µπορούσαν να αποτελέσουν ένα τελείως διαφο-
ρετικό νοµοσχέδιο και να γίνει ουσιαστική συζήτηση επιτέλους.
Να δούµε, να ελέγξουµε αν η δοµή που αποφασίσατε µε τις νο-
µοθετήσεις σας και µετά τις νοµοθετήσεις που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ
για τη λειτουργία των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης έχουν
αποδώσει, πού δεν έχουν αποδώσει και να διευκολύνουµε µια
συγκρότηση δηµοτικών συµβουλίων µε αποφασιστικές αρµοδιό-
τητες, έτσι ώστε η αυτοδιοίκηση να αποκτήσει ένα νόηµα και
στον έλεγχο των οικονοµικών και στον έλεγχο του προϋπολογι-
σµού. Δεν µπορεί δηλαδή, να υπογράφει το δηµοτικό συµβούλιο
χωρίς συζήτηση την έκθεση της οικονοµικής επιτροπής για προ-
ϋπολογισµό του επόµενου χρόνου. Είναι η βασική κοινοβουλευ-
τική λειτουργία που έχουν οι δήµοι και που πρέπει να ελέγχει
ουσιαστικά το δηµοτικό συµβούλιο, για να αποφασίζει και να εγ-
κρίνει.

Τα λέω όλα αυτά γιατί πραγµατικά αυτή η νοµοθέτηση που συ-
νεχίζει να είναι κακή, συνεχίζει να είναι πρόχειρη, συνεχίζει να
είναι αποσπασµατική, συνεχίζει να είναι εµβαλωµατική, έρχεται
κακήν κακώς µέσα στα νοµοσχέδια σαν ξεχωριστή, νόµιµη µε λοι-
πές διατάξεις. Αυτό δεν µπορεί να βοηθήσει τη λειτουργία των
θεσµών και οµολογώ ότι υπάρχει ένα θέµα δηµοκρατίας τελικά
και για το Κοινοβούλιο ο τρόπος που νοµοθετεί αυτή η Κυβέρ-
νηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Πέτσας, Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Μια απάντηση ήθελα να δώσω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, κ. Σκανδαλίδη. Οι λοιπές διατάξεις είναι διατάξεις ενός
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών. Και φυσικά τα θέµατα
τοπικής αυτοδιοίκησης αφορούν το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Προφανώς.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Άρα ποια είναι η κακή νοµοθέτηση; Δεν ήλθε στο σώµα του
νοµοσχεδίου µια σειρά άρθρων που ρυθµίζουν τέτοιου είδους
θέµατα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Χωρίς διαβούλευση.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Με αυτή την αφορµή θέλω να πω ότι όλα αυτά τα θέµατα
τα έχουµε συζητήσει εκτενώς µε την ΚΕΔΕ εδώ και πάρα πολύ
καιρό. Δεν βλέπω κάποιο είδος κακής νοµοθέτησης. Είναι διατά-
ξεις του Υπουργείου Εσωτερικών σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Ελευ-

θέριος Οικονόµου, να τοποθετηθεί επί της τροπολογίας του.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατατίθε-
ται σήµερα τροπολογία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη,
η οποία αφορά αρµοδιότητες της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς
και της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής και η
οποία περιλαµβάνει δέκα άρθρα, το σκεπτικό των οποίων θα ανα-
πτύξω συνοπτικά στη συνέχεια.

Με το άρθρο 1 παρέχεται εξουσιοδότηση στους Υπουργούς
Οικονοµικών και Προστασίας του Πολίτη για χορήγηση αποζη-
µίωσης στα µέλη των επιτροπών που είναι αρµόδια για τη διε-
νέργεια των υγειονοµικών εξετάσεων και των αθλητικών και
ψυχοτεχνικών δοκιµασιών κατά τη διαδικασία πρόσληψης προ-
σωπικού, για την πλήρωση των θέσεων των κλάδων ΔΕ Φύλακες
και ΔΕ Προσωπικού Εξωτερικής Φρούρησης των Καταστηµάτων
Κράτησης. Οι επιτροπές κρίνεται αναγκαίο να λειτουργούν τόσο
πέραν του ωραρίου εργασίας τους όσο και κατά τα Σαββατοκύ-
ριακα, δεδοµένου του µεγάλου αριθµού των αιτήσεων των υπο-
ψηφίων για την πλήρωση των θέσεων των κλάδων ΔΕ Φύλακες
και ΔΕ Προσωπικού Εξωτερικής Φρούρησης των Καταστηµάτων
Κράτησης. 

Τα µέλη των ανωτέρω επιτροπών δεν αµείβονται για τις παρε-
χόµενες υπηρεσίες τους εκτός ωραρίου λόγω έλλειψης ρητής
εξουσιοδότησης διάταξης και το εν λόγω νοµοθετικό κενό καλεί-
ται να καλύψει η προτεινόµενη ρύθµιση, δεδοµένου ότι οι διαδι-
κασίες αυτές είναι επείγουσα η ανάγκη να προχωρήσουν, να
προσλάβουµε το προσωπικό, για να µπορέσουµε ουσιαστικά να
ενισχύσουµε αυτόν τον τοµέα της εξωτερικής φύλαξης που είναι
γνωστό σε όλους σας πόσο υποστελεχωµένος είναι.

Το άρθρο 2 αποσκοπεί στην επίλυση διαδικαστικών θεµάτων
και την εναρµόνιση µε τους κανόνες αποζηµίωσης του FRONTEX
προκειµένου να διασφαλίζεται η απαραίτητη ευελιξία για την εκ-
πλήρωση των υποχρεώσεων της Ελληνικής Αστυνοµίας ως προς
την απαιτούµενη συνεισφορά σε προσωπικό στο Μόνιµο Σώµα
της Ευρωπαϊκής Συνοριοφυλακής και Ακτοφυλακής και να απο-
φευχθεί οποιαδήποτε περαιτέρω οικονοµική επιβάρυνση του δη-
µοσίου.

Με το άρθρο 3 επιτυγχάνεται η ρύθµιση ζητηµάτων εκπαίδευ-
σης, κατάρτισης των στελεχών της κατηγορίας 1 του Μόνιµου
Σώµατος της Ευρωπαϊκής Συνοριοφυλακής και Ακτοφυλακής σε
θέµατα οπλοτεχνικής και σκοποβολής.

Με το άρθρο 4 ρυθµίζονται οικονοµικές εκκρεµότητες του Ει-
δικού Φορέα της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτι-
κής του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, οι οποίες
αναφέρονται σε δαπάνες για παροχή νυχτερινής εργασίας πέραν
του πενθηµέρου, Σάββατα, των υπαλλήλων των καταστηµάτων
κράτησης που υπάγονται στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατι-
κής Πολιτικής, στη χρονική περίοδο από το 2016 έως το 2020.
Έτσι λοιπόν καθίσταται δυνατή η εξόφληση των ανωτέρω δαπα-
νών που δεν ενταλµατοποιήθηκαν λόγω µη έγκαιρης ανάληψης
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της σχετικής υποχρέωσης. Αποκαθίσταται µία αδικία που έχει
συντελεστεί κατά τα προηγούµενα έτη από το 2016 έως σήµερα,
λόγω µη καταβολής των οφειλόµενων αποζηµιώσεων για εργα-
σία που έχει παρασχεθεί από υπαλλήλους των καταστηµάτων
κράτησης εξαιτίας µη έγκαιρης ανάληψης της σχετικής υποχρέ-
ωσης κατά τα έτη αυτά. Συνιστά µία κίνηση που θα συµβάλει κα-
θοριστικά, ώστε να µην καλλιεργείται κλίµα ανασφάλειας στα
στελέχη που εργάζονται στα καταστήµατα κράτησης και συνεχί-
ζουν απρόσκοπτα την εκτέλεση των καθηκόντων τους.

Ολοκληρώνοντας, αξίζει να υπογραµµιστεί ότι η εν λόγω νο-
µοθετική πρωτοβουλία, πέραν της εξόφλησης νοµίµων οφειλό-
µενων αµοιβών σε υπαλλήλους των καταστηµάτων κράτησης της
χώρας, συνιστά και µία κυβερνητική παρέµβαση που θα συµβά-
λει σηµαντικά στην ενίσχυση του ηθικού του ανθρώπινου δυνα-
µικού που υπηρετεί στις εν λόγω δοµές. Αυτό πρέπει να
αξιολογηθεί ειδικότερα υπό το πρίσµα των ιδιαίτερων συνθηκών
της πανδηµίας, αλλά και του εξαιρετικά χαµηλού αριθµού προ-
σωπικού που υπηρετεί σήµερα στα καταστήµατα κράτησης ως
αποτέλεσµα µιας στοχευµένης πολιτικής απογύµνωσης των εν
λόγω δοµών σωφρονισµού που πραγµατοποιήθηκε πριν τις εκλο-
γές του ’19, που ουσιαστικά καθιστά τις συνθήκες και ειδικότερα
τα ωράρια εργασίας των εκεί υπηρετούντων εξαντλητικά, στε-
ρώντας τους επί µακρόν αναπαύσεις, άδειες και άλλα τέτοια κα-
τοχυρωµένα δικαιώµατα.

Με το άρθρο 5 ρυθµίζονται οικονοµικές εκκρεµότητες των ει-
δικών φορέων του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη που δια-
χειρίζεται η Ελληνική Αστυνοµία, οι οποίες αναφέρονται στη
χρονική περίοδο από το έτος 2019 µέχρι τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος και αφορούν σε δαπάνες των εν λόγω ειδικών φορέων,
οι οποίες πραγµατοποιήθηκαν ή πραγµατοποιούνται κατά κύριο
λόγο για την κάλυψη έκτακτων, επιτακτικών και επειγουσών
αναγκών. Καθίσταται έτσι δυνατή η εξόφληση δαπανών που
πραγµατοποιήθηκαν και πραγµατοποιούνται από φορείς του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη από το έτος 2019 µέχρι τη
δηµοσίευση του παρόντος, που δεν ενταλµατοποιήθηκαν καίτοι
προϋπήρχε απόφαση ανάληψης υποχρέωσης.

Με το άρθρο 6, σε ό,τι έχει σχέση µε τη λειτουργία του θεσµού
της ηλεκτρονικής επιτήρησης για το χρονικό διάστηµα από 1-1-
2020 έως 31-12-2021 µέχρι την έναρξη των διαδικασιών ανάδει-
ξης νέου αναδόχου και ο σεβασµός των θεµελιωδών
δικαιωµάτων των ήδη υποβληθέντων στην εν λόγω διαδικασία
καταδίκων και υποδίκων καθιστούν αναγκαία την προωθούµενη
ρύθµιση, µε την οποία ενταλµατοποιείται, εκκαθαρίζεται και εξο-
φλείται η εκκρεµής δαπάνη, σύµφωνα µε την προϋπάρχουσα κο-
στολόγηση, για την πιλοτική εφαρµογή του συστήµατος
ηλεκτρονικής επιτήρησης ως αποζηµίωση σε βάρος των πιστώ-
σεων του προϋπολογισµού της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκλη-
µατικής Πολιτικής, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής
διάταξης, µε την προϋπόθεση ότι καλύπτεται από τις εγκεκριµέ-
νες πιστώσεις των προϋπολογισµών των αντίστοιχων ετών, προ-
κειµένου να προχωρήσουµε οµαλά πλέον σε διεθνή διαγωνισµό
για την ανάδειξη νέου αναδόχου.

Με το άρθρο 7, µε την αξιολογούµενη διάταξη επιδιώκεται η
µέχρι και την 31-12-2022 δυνατότητα έγκρισης από τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη των απολογισµών και ισολογισµών του
ΤΑΠΑΣΑ για τα οικονοµικά έτη 2008 έως και 2021, ώστε να δια-
σφαλισθεί η δηµοσιονοµική συνέχεια του ως άνω νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου, καθώς και όλων των τοµέων του
κλάδου επικουρικής ασφάλισης για τα έτη 2008 έως και 2014 και
η ρύθµιση αυτή θεωρείται απολύτως αναγκαία προκειµένου να
τακτοποιηθούν οι εκκρεµότητες οι οποίες υπάρχουν από το πα-
ρελθόν και να συνεχίσει πλέον το ΤΑΠΑΣΑ την κανονική και
οµαλή λειτουργία του.

Με το άρθρο 8 ρυθµίζεται το ζήτηµα των εκλογών των οργά-
νων και των αντιπροσώπων των συνδικαλιστικών οργανώσεων
της Ελληνικής Αστυνοµίας, ώστε αυτοί να εκλέγονται από ενιαίο
ψηφοδέλτιο στο οποίο συµπεριλαµβάνονται όλοι οι υποψήφιοι.
Με την προωθούµενη ρύθµιση η διαδικασία εκλογής των οργά-
νων και των αντιπροσώπων των συνδικαλιστικών οργανώσεων
καθίσταται ταχύτερη, είναι απλούστερη η ψήφος, ελεύθερη και
πιο αντιπροσωπευτική και συνάδει µε την ιδιαιτερότητα του έν-

στολου προσωπικού. Παράλληλα δε, δεν επηρεάζονται οι διαδι-
κασίες για τα σωµατεία που έγιναν οι εκλογές ή αυτά που είναι
να γίνουν το επόµενο χρονικό διάστηµα, δεδοµένου ότι παρέχε-
ται ο αναγκαίος χρόνος προκειµένου και να προετοιµαστούν,
αλλά και η ισχύς θα είναι από τις επόµενες εκλογές του κάθε σω-
µατείου.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, µε το άρθρο 10 επιδιώκεται
η ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού της Ελληνικής Αστυνο-
µίας µε τη µετάταξη σε αυτήν έµπειρου πολιτικού προσωπικού
που διαθέτει την απαραίτητη τεχνογνωσία σε τοµείς που άπτον-
ται της αποστολής της, όπως η συλλογή και ανάλυση πληροφο-
ριών σχετικών µε την πρόληψη απειλών από την εγκληµατική
δράση ατόµων και οµάδων.

Με τη µετάταξη των υπαλλήλων αναβαθµίζεται µε άµεσο
τρόπο η δυνατότητα των υπηρεσιών ασφαλείας της Ελληνικής
Αστυνοµίας, ούτως ώστε οι υπηρεσίες ασφαλείας της ΕΛ.ΑΣ. να
είναι αναβαθµισµένες και περισσότερο ικανές και αποτελεσµα-
τικές στο να αντιµετωπίσουν µε µεγαλύτερη επάρκεια απειλές
και προκλήσεις στο πεδίο εσωτερικής ασφάλειας. Πρόκειται περί
αξιόλογου και έµπειρου προσωπικού, που θα χρειαζόταν πράγ-
µατι πολύς χρόνος για να αποκτήσουν οι υπηρεσίες της ΕΛ.ΑΣ.
µε άλλες διαδικασίες. Θέλω να υπογραµµίσω επίσης ότι η µετά-
ταξη αυτή του προσωπικού δεν θα έχει καµµία επίπτωση στις
αποδοχές και τα δικαιώµατα που µέχρι τώρα είχε στην ΕΥΠ.

Κλείνοντας θέλω να υπογραµµίσω ότι την εθνική ασφάλεια της
χώρας την προστατεύει τόσο η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών
όσο και στον µέγιστο βαθµό στο πεδίο της εσωτερικής ασφά-
λειας οι υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας και µε τη διάταξη
αυτή ουσιαστικά επιδιώκουµε την καλύτερη εξυπηρέτηση συνο-
λικότερα του θέµατος της εθνικής ασφάλειας συµπληρωµατικά.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την υπό εξέ-
ταση τροπολογία θεραπεύεται µία σειρά δυσλειτουργιών και επι-
λύεται πλήθος ζητηµάτων στην κατεύθυνση µιας
αποδοτικότερης λειτουργίας των δοµών και υπηρεσιών του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Για τους λόγους αυτούς
σας καλώ να υιοθετήσετε υπερψηφίζοντας την εν λόγω τροπο-
λογία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εσείς δεν είστε Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος, θα µου επιτρέψετε να πω. Προηγούν-
ται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Για ερωτήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για ερωτήσεις, ναι. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μυλωνάκης. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά σας µιλάω, δεν περίµενα από εσάς,

που έχετε χρηµατίσει πολλά χρόνια στην Ελληνική Αστυνοµία και
δη Αρχηγός, να µπορεί να συνδέετε την Εθνική Υπηρεσία Πλη-
ροφοριών και τους υπαλλήλους της υπηρεσίας αυτής µε τους
ανθρώπους οι οποίοι επιτελούν το έργο της ασφάλειας στα τµή-
µατα ασφαλείας, στις διευθύνσεις ασφαλείας της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Καµµία σχέση το ένα µε το άλλο. Είναι δυνατόν να
βγάζετε ανθρώπους -να το πω απλά, όπως το λέει ο ελληνικός
λαός- και να τους δίνετε βορά, ανθρώπους οι οποίοι έχουν υπη-
ρετήσει σε κρίσιµες εθνικές θέσεις; Μα, πολλοί από αυτούς
εκτός από τα φύλλα αξιολογήσεως όπου έχουν άριστα «10», είναι
για άλλα πράγµατα σπουδαγµένοι. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
υπάρχουν άνθρωποι από αυτούς που έχουν υπηρετήσει σαν πρά-
κτορες, είναι «σκιές», είναι άνθρωποι που ούτε οι ίδιες οι οικογέ-
νειές τους γνωρίζουν ότι υπηρετούσαν στην Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών. Και τους βγάζετε από την υπηρεσία µε ποια δι-
καιολογία; Με τη δικαιολογία ότι πρέπει να επανδρώσουν τις δι-
ευθύνσεις ασφαλείας των Σωµάτων Ασφαλείας. Μα, είναι
δυνατόν να το κάνετε αυτό;

Εγώ θα σας πω ένα απλό παράδειγµα. Ο Μυλωνάκης ή κά-
ποιος που ήταν µέχρι χτες πράκτορας στην Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών, µε σπουδές στο Ισραήλ, µε σπουδές σε άλλες
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υπηρεσίες πληροφοριών άλλων χωρών -και το ξέρετε, το ξέ-
ρουµε και οι δυο πολύ καλά πού πηγαίνουν αυτοί οι άνθρωποι
και σπουδάζουν, που έχουν χρηµατίσει, που έχουν τους δικούς
τους πληροφοριοδότες- πάµε σε ένα τµήµα ασφαλείας µιας
αστυνοµικής διεύθυνσης.

Πώς θα µας αντιµετωπίζουν κατ’ αρχάς, πώς θα τους αντιµε-
τωπίζουν αυτούς τους ανθρώπους οι συνάδελφοι, οι αστυνοµι-
κοί. Οι αστυνοµικοί υπάλληλοι ξέρετε τι θα λένε; Να το πούµε
απλά: «Βρε τους χιµπαντζήδες, τους ρουφιάνους που ήρθαν
εδώ, για να µας δίνουν πληροφορίες ή να µας παρακολουθούν».
Αυτή είναι η απλή ερώτηση που µπορούσε να κάνει ο καθένας.

Δεύτερον, ξεσηκώνετε µια ολόκληρη υποδιεύθυνση, την οποία
εσείς φτιάξατε πριν έναν χρόνο και η οποία ασχολείται µε συλ-
λογή πληροφοριών εθνικής φύσεως και τους πάτε στα τµήµατα
ασφαλείας. Δεν έχει καµµία σχέση η Υπηρεσία Πληροφοριών µε
τα τµήµατα ασφαλείας της Ελληνικής Αστυνοµίας. Θα µπορούσε
να έχει µε την 5η Διεύθυνση του ΓΕΕΘΑ. Εκεί ναι, είναι αλληλέν-
δετα, διότι υπάρχουν πληροφορίες, ανάλυση πληροφοριών και
αντιπληροφοριών που στέλνονται στα τµήµατα.

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να το σκεφτείτε πάρα πολύ
καλά, δύο και τρεις φορές. Τους καταστρέφετε, καταστρέφετε τη
διεύθυνση. Αν θέλετε να κάνετε προσλήψεις προσωπικού, δικούς
σας ανθρώπους, µπορείτε να τις κάνετε. Η Εθνική Υπηρεσία Πλη-
ροφοριών έχει επτακόσια τριάντα άτοµα. Εάν πάρετε πενήντα ή
εκατό ακόµα, δεν θα πει κανείς τίποτα αν τους χρειαζόµαστε.
Όµως, δεν µπορεί να χρησιµοποιείτε ανθρώπους που οι άλλες
Υπηρεσίες Πληροφοριών «παγώνουν» τη σχέση τους µε την υπη-
ρεσία, όταν δεν τους χρειάζονται -και ξέρετε τους λόγους, ευνόη-
τοι είναι οι λόγοι- και να τους δίνετε βορά στον καθένα που µπορεί
να πει ότι αυτός υπηρετούσε εκεί και αυτός ήταν έτσι.

Να σας πω και το άλλο; Ξέρετε πόσα πράγµατα ξέρουν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-

κληρώστε, σας παρακαλώ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Γνωρίζετε πολύ καλά πόσες απόρρητες πληροφορίες γνωρί-

ζουν αυτοί οι άνθρωποι. Σκεφτείτε να αρχίσουν να διαρρέουν τέ-
τοιες πληροφορίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Σπίρτζης για ένα λεπτό, για να κάνει µία ερώ-
τηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Δεν είναι
µία ερώτηση, γιατί έχει δέκα εδάφια η τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ερώτηση µου είπατε
όµως, κύριε συνάδελφε, έτσι δεν είναι; Γιατί σας είπα ότι τον
λόγο µπορεί να πάρει ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, αν
θέλει να τοποθετηθεί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Βεβαίως, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά στο εδάφιο τέσσερα που λέτε για

τους σωφρονιστικούς υπαλλήλους, είναι για όλους ή είναι µόνο
για ένα κατάστηµα; Διότι αυτό που µαθαίνουµε εµείς είναι πως
πρόκειται µόνο για ένα κατάστηµα και µάλλον για τον Δοµοκό.

Όσον αφορά στο εδάφιο πέντε: Ποιες είναι οι οικονοµικές
προµήθειες -κυρίως προµήθειες- υπηρεσίες, εκκρεµότητες και
γιατί δεν ακολουθήθηκε η νόµιµη διαδικασία; Ποιος είναι ο υπεύ-
θυνος; Έχει να κάνει µε την ΕΛ.ΑΣ..

Όσον αφορά στο εδάφιο έξι, επιβεβαιώνετε τις καταγγελίες
που κάναµε, αλλά να επιβεβαιώσετε και αν είναι η συγκεκριµένη
εταιρεία που καταγγείλαµε, που το 2014 που υπογράφηκε η σύµ-
βαση διευθύνων σύµβουλος ήταν ο νυν διοικητής της ΕΥΠ. Δεν
ξέρω στη συνέχεια ποιος είναι, αλλά πραγµατικά κινεί πολλές
υποψίες.

Το άρθρο 6 είναι πολύ γκρίζα ζώνη. Και η ερώτηση είναι: Τι κά-
νετε δυόµισι χρόνια; Γιατί δεν κάνετε διαγωνισµό; Τόσες αναθέ-
σεις έχει κάνει η κ. Νικολάου στη Γενική Γραµµατεία
Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Γιατί δεν κάνετε διαγωνισµό δυόµισι
χρόνια; Αν έχετε ξαναδεί ποτέ τέτοια πληρωµή που παραλαµβά-
νεται και πληρώνεται µε νόµο µία υπηρεσία που δεν έχει σύµ-
βαση και που έχει γνωµοδοτήσει το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους ότι είναι παράνοµο να πληρωθεί, θα ήθελα να µου το
καταθέσετε εδώ όλα αυτά τα χρόνια από την εµπειρία που έχετε.

Και έρχοµαι στο εδάφιο επτά. Αφού θέλετε την αποκοµµατι-
κοποίηση των συνδικάτων της Αστυνοµίας, γιατί δε βάζετε µονο-
σταυρία και βάζετε 30%; Βάλτε µονοσταυρία αν ο πραγµατικός
σας στόχος είναι η αποκοµµατικοποίηση και όχι το να εξαλείψετε
κάθε φωνή ενάντια στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη, και από τους
δεξιούς συνδικαλιστές.

Επίσης, όσον αφορά στο εδάφιο δέκα που έχει να κάνει µε την
ΕΥΠ, γιατί δεν θεσµοθετείτε αντίστοιχη υπηρεσία στην ΕΛ.ΑΣ.,
αφού παίρνετε αυτούς τους ανθρώπους από την ΕΥΠ για να τους
πάτε στην ΕΛ.ΑΣ. και µας λέτε ότι τους χρειάζεται η ΕΛ.ΑΣ.. Δεν
έχετε κάνει δοµή, δεν προβλέπεται δοµή. Παίρνετε αυτούς τους
ανθρώπους από την ΕΥΠ και τους πάτε στην ΕΛ.ΑΣ.. Μπορεί να
τους βάλετε στη συνέχεια στην Τροχαία, οπουδήποτε. Ακόµα και
σκοπούς µπορεί να βάλετε ανθρώπους που έχουν χειριστεί κρί-
σιµα εθνικά ζητήµατα. Γιατί δεν κάνετε προκήρυξη για τις µετα-
τάξεις; Να δείτε ποιοι θέλουν. Γιατί; Θέλω µια επιβεβαίωση σε
αυτό, γιατί έχει γίνει καταγγελία και δεν µας έχει έρθει απάντηση
από την Κυβέρνηση. Έχετε υποβάλει προεδρικό διάταγµα που
προβλέπει κατ’ εξαίρεση προσλήψεις στην ΕΥΠ, σαν τους ειδι-
κούς φρουρούς; Πάλι κοµµατικές προσλήψεις στην ΕΥΠ, στην
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών;

Τέλος, τι προσωπικό είναι αυτό που µετατάσσεται; Τι απολο-
γισµό έχει αυτή η µονάδα στην ΕΥΠ; Να το µάθει η Εθνική Αντι-
προσωπεία, για να καταλάβουν όλοι τη µεθόδευση από τον
Ιούνιο µέχρι σήµερα της εκκαθάρισης του «πας Μητσοτάκης
βάρβαρος» στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο πριν τον κύριο Υπουργό, για να κάνω µία ερώτηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μάλιστα. Κύριε

Υπουργέ συγγνώµη.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µία ερώτηση

την οποία αν και την έθεσε ο κ. Σπίρτζης, στην πραγµατικότητα
την έθεσε και ο κ. Σκανδαλίδης πριν.

Σχετικά µε το άρθρο 5, υπάρχει γνωµοδότηση του τµήµατος
Δ’ του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, η οποία έχει απαντήσει
στα ζητήµατα αυτά. Φυσικά δεν είναι υποχρεωµένο, όπως ξέ-
ρουµε, το Υπουργείο να δέχεται τις γνωµοδοτήσεις. Συνοδεύε-
ται, όµως, η συγκεκριµένη τροπολογία µε κάποια νοµική
γνωµοδότηση; Γιατί το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους είπε ότι
έχει λήξει η συγκεκριµένη σύµβαση και ότι δεν µπορούν να πλη-
ρωθούν ως εκ τούτου οι δαπάνες, οι οποίες υποτίθεται ότι έγιναν
το 2020 και τις οποίες έρχεστε πλέον να νοµιµοποιήσετε µε νόµο.

Αναφέρει, επίσης, ότι αν θέλει ο ανάδοχος να αµειφθεί για τις
δουλειές που έχει κάνει, µπορεί να πάει στα δικαστήρια, όπως
είναι το προφανές. Αυτό λέει η γνωµοδότηση του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους. Υπάρχει κάποια γνωµοδότηση κάποιου
οργάνου, κάποιου νοµικού, του Υπουργείου ή οποιουδήποτε που
να µας αιτιολογεί για ποιον λόγο φέρνετε µε διάταξη νόµου την
πληρωµή της συγκεκριµένης σύµβασης και γιατί δεν έχει δίκιο
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο, για να δώσετε τις απαραίτητες διευκρινίσεις. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. Σε ό,τι έχει
σχέση µε τα θέµατα της εναλλακτικής φύλαξης, το γνωστό «βρα-
χιολάκι» και λοιπά, γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι ένα θέµα για
το οποίο θεωρώ ότι και επί της αρχής όλη η πτέρυγα, όλο το Κοι-
νοβούλιο συµφωνεί.

Ως προς τις εναλλακτικές µορφές κράτησης, έχουµε κάνει µια
προσπάθεια να διερευνηθεί και προς αυτή την κατεύθυνση, όπως
σας είπα, λύνουµε θέµατα και εκκρεµότητες από το παρελθόν
και οσονούπω πρόκειται να υπάρξει διεθνής διαγωνισµός, προ-
κειµένου να υπάρξει νέος ανάδοχος και να µπούµε µέσα σε µία
κανονικότητα ως προς το συγκεκριµένο θέµα.

Σε ό,τι έχει σχέση, όµως, µε τα θέµατα της µετάταξης -επειδή
αναφερθήκατε για τµήµατα ασφαλείας, αλλά και στη δυνατότητα
να τοποθετηθούν σε υπηρεσίες τροχαίας ή σε οτιδήποτε άλλο-,
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θα ήθελα πραγµατικά να εγκύψουµε µε πολλή προσοχή στις συγ-
κεκριµένες διατάξεις, δεδοµένου ότι αναφέρεται ρητώς ότι το-
ποθετούνται σε υπηρεσίες ασφαλείας και µάλιστα, παρέχεται και
η δυνατότητα πριν την τοποθέτησή τους από το Αρχηγείο της
Ελληνικής Αστυνοµίας να δηλώσουν και πού επιθυµούν. Γνωρί-
ζετε πάρα πολύ καλά ότι οι µεγάλες Υπηρεσίες Ασφαλείας έχουν
ανάγκη από πολύ ειδικό και εξειδικευµένο προσωπικό, από προ-
σωπικό που είναι εκπαιδευµένο σε θέµατα µυστικής δράσης, σε
θέµατα διείσδυσης, σε θέµατα ανάλυσης και συλλογής πληρο-
φοριών και ουσιαστικά αυτή τη στιγµή αναβαθµίζεται ποιοτικά το
έργο των υπηρεσιών ασφαλείας ενισχυόµενο µε αυτό το προσω-
πικό -όπως τόνισα και πριν- που υπό άλλες προϋποθέσεις θα θέ-
λαµε πάρα πολύ χρόνο να προσλάβουµε και να εκπαιδεύσουµε
προσωπικό και να το φτάσουµε σε αυτό το επίπεδο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέ-

σως µετά ο κ. Κοτρωνιάς Γεώργιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κατ’ αρχάς επειδή ανέφερε ο κύριος Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη ότι η µετάταξη του προσωπικού της συγ-
κεκριµένης υποδιεύθυνσης της ΕΥΠ γίνεται σε υπηρεσίες της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας που ασκούν αρµοδιότητες δηµόσιας και
κρατικής ασφάλειας, υπογραµµίζω ότι αυτό δεν προκύπτει από
το άρθρο 10 της τροπολογίας. Αναφέρεται συγκεκριµένα ότι µε-
τατάσσονται ιδίως σε αυτές. Το «ιδίως» σηµαίνει ότι µπορεί να
µεταταγούν και αλλού.

Παρ’ ότι δεν είναι αυτό το θέµα, η ουσία είναι ότι το «επιτελικό»
κράτος του κ. Μητσοτάκη είναι ένα κράτος κοµµατικό και ένα
κράτος αυταρχικό που επιδιώκει τη συλλογή πληροφοριών για
τον λεγόµενο «εσωτερικό εχθρό», δηλαδή για όσους αντιδρούν
στη νεοφιλελεύθερη πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας. Κι έρχο-
µαι τώρα στο νοµοσχέδιο.

Ο εθελοντισµός περιλαµβάνει στοιχεία όπως την αλληλεγγύη,
την ανιδιοτελή προσφορά, τον αυθορµητισµό χωρίς δεύτερη
σκέψη και δεν µπορεί να είναι κατευθυνόµενος. Εκδηλώνεται,
αποτελώντας αντικείµενο δραστηριότητας της κοινωνίας των πο-
λιτών, η οποία συµµετέχει στην άσκηση πολιτικών σε διάφορους
τοµείς: στους τοµείς της κοινωνικής πολιτικής και της πολιτικής
πρόνοιας, στο µεταναστευτικό-προσφυγικό, στην έµφυλη βία και
όχι µόνον, στην αρωγή σε περιπτώσεις φυσικών καταστροφών,
δηλαδή στην πολιτική προστασία, όπως επίσης και σε πολιτικές
περιβάλλοντος και ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Η δράση της κοινωνίας των πολιτών είναι οργανωµένη και
ασκείται συλλογικά. Οι οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών
χρειάζονται ένα ενιαίο θεσµικό πλαίσιο για την καταχώρηση, την
εγγραφή και βέβαια τη χρηµατοδότησή τους από το κράτος.
Έτσι διασφαλίζονται η διαφάνεια, η χρηστή διοίκηση και η λογο-
δοσία.

Όµως, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο, η ενεργοποίηση και αξιο-
ποίηση της κοινωνίας των πολιτών θα έλεγα ότι εξακολουθεί να
παραµένει ζητούµενο, αφού µε το θεσµικό πλαίσιο η λειτουργία
και οι δράσεις των οργανώσεών της ρυθµίζονται αποσπασµα-
τικά, διαδικαστικά, διαχειριστικά και όχι προς την κατεύθυνση
του εξορθολογισµού και της απλοποίησης των διαδικασιών. 

Η διαµόρφωση του νέου θεσµικού πλαισίου θα έπρεπε να εκ-
κινεί από τη χαρτογράφηση όλων των υπαρχόντων µητρώων που
είναι διάσπαρτα και επιπλέον, τη σύµπτυξη, τη διασύνδεση, ώστε
να υπάρχει η διαλειτουργικότητα και εν τέλει την κατάργησή
τους και την αντικατάστασή τους από ένα µόνο µητρώο, ώστε να
µην υπάρχουν οι επικαλύψεις που υπάρχουν σήµερα και οι
οποίες θα εξακολουθήσουν να υπάρχουν βάσει του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου.

Με το νοµοσχέδιο δηµιουργείται µια νέα δοµή στο Υπουργείο
Εσωτερικών και δύο νέα µητρώα, η δηµόσια βάση δεδοµένων και
το ειδικό µητρώο, µε συνέπεια να προκαλείται σύγχυση και να
υπάρχουν αλληλοεπικαλύψεις. Το δηµόσιο επιβαρύνεται µε επι-
πλέον γραφειοκρατία και δοµές. Η διασύνδεση των ειδικών µη-
τρώων δεν γίνεται. Θα µπορούσε να γίνει, το επαναλαµβάνω,
χωρίς τη δηµιουργία της νέας βάσης δεδοµένων και του ειδικού

µητρώου, ούτως ώστε να µη χρειάζεται εκ νέου εγγραφή των ορ-
γανώσεων στα καινούργια µητρώα. Επιπλέον, προβλέπεται η κα-
ταβολή υψηλού παράβολου για την εγγραφή στο νέο µητρώο,
σε αντίθεση µε αυτό που γίνεται µε τα υφιστάµενα µητρώα. 

Κριτήριο για τις οργανώσεις που θα χρηµατοδοτηθούν είναι η
εγγραφή τους στα δύο µητρώα του Υπουργείου Εσωτερικών.
Αυτό είναι ένα τυπικό κριτήριο. Δεν προβλέπονται ουσιαστικά
κριτήρια, βάσει των οποίων θα γινόταν µια αξιολόγηση των συγ-
κεκριµένων οργανώσεων, ούτως ώστε να χρηµατοδοτηθούν από
το κράτος. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, να προβλέπεται η αξιολόγηση της δράσης
και του έργου των οργανώσεων της κοινωνίας των πολιτών,
βάσει των οποίων θα χρηµατοδοτούνταν και να µην αρκεί η εγ-
γραφή στα µητρώα του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Θα έπρεπε να αξιολογείται η αποτελεσµατικότητα και η απο-
δοτικότητα των δράσεων που υλοποιεί ο φορέας το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα, ο αριθµός των ενεργειών που
υλοποιήθηκαν ανά κατηγορία δράσης, καθώς επίσης και οι πα-
ρεµβάσεις του και ο κοινωνικός αντίκτυπος. 

Επιπλέον, χρειάζεται διοικητική και οικονοµική επάρκεια,
ούτως ώστε να µπορούν οι συγκεκριµένοι φορείς, οι συγκεκρι-
µένες οργανώσεις να επιτελούν το έργο τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα µία παρατήρηση σε σχέση µε την εθελοντική απασχό-
ληση. 

Κύριο ζήτηµα παραµένει η διαµόρφωση των κατάλληλων δι-
κλείδων ασφαλείας ώστε να µην επιχειρείται η επίκληση της ερ-
γατικής νοµοθεσίας, µε τρόπο που να υποκρύπτονται µορφές
εξαρτηµένης εργασίας, µαθητείας, επαγγελµατικής επιµόρφω-
σης και απόκτησης δεξιοτήτων. Χρειάζεται λοιπόν ισχυρό θε-
σµικό πλαίσιο που να αποκλείει κάθε τέτοια µορφή εργασίας,
εφόσον πρόκειται για εθελοντισµό.

Στις υποχρεώσεις των οργανώσεων της κοινωνίας των πολιτών
περιλαµβάνεται και η αναγγελία των εθελοντών στο σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ». Αυτή η ρύθµιση, ακριβώς επειδή δεν αµφισβητεί την
εργασιακή απασχόληση, είναι προβληµατική. Δεν λαµβάνονται
υπ’ όψιν η ιδιαίτερη φύση του εθελοντισµού και η ρευστότητα
της ιδιότητας του εθελοντή, η οποία δεν είναι πάντα σταθερή σε
σχέση µε φορέα, αφού µπορεί να απασχοληθεί µόνον εκτάκτως
ή για µία συγκεκριµένη δράση. 

Τέλος, οι δυσχέρειες εφαρµογής του νοµοσχεδίου αντανα-
κλώνται και στο γεγονός ότι προβλέπεται η έναρξη ισχύος του
τέσσερις µήνες µετά τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, ενώ τα άρθρα που αφορούν στη λειτουργία του µη-
χανισµού ελέγχου θα ισχύσουν έναν ολόκληρο χρόνο µετά. 

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προβλεπό-
µενες ρυθµίσεις αντί να διευκολύνουν, εµποδίζουν τη σύσταση
νέων οργανώσεων, αλλά και τη βιωσιµότητα των µικρών νεοσύ-
στατων. Δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν η φυσιογνωµία και τα χαρα-
κτηριστικά των περισσότερων οργανώσεων της κοινωνίας των
πολιτών που δραστηριοποιούνται στη χώρα µας, ενώ και στο
εξωτερικό οι µικρές και µεσαίες οργανώσεις, τα µικρά και ευέλι-
κτα σχήµατα είναι εκείνα που τείνουν να επικρατήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Θεσπίζονται λοιπόν µεγάλα διοικη-
τικά και οικονοµικά βάρη, αποκλείοντας ένα µεγάλο µέρος ορ-
γανωµένων πρωτοβουλιών και οργανώσεων από την εγγραφή
τους στο ειδικό µητρώο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Παπαηλιού. Έχετε µπει στα δέκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επιπλέον, δεν προβλέπεται η διασύνδεση του εθελοντισµού

µε την τοπική αυτοδιοίκηση και η συνεργασία µε τους φορείς
της, ενώ ο συγκεντρωτισµός στις κυβερνητικές πολιτικές αποτυ-
πώνεται και στην πρόβλεψη εξουσιοδότησης του Υπουργού
Εσωτερικών για τη ρύθµιση ουσιαστικών θεµάτων µε την έκδοση
υπουργικών αποφάσεων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέ-

σως µετά η κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο πραγµατεύεται και ρυθµίζει ένα
ιδιαίτερα σύνθετο θέµα, θέτοντας τις προϋποθέσεις, ώστε ο εθε-
λοντισµός, αυτό το κίνηµα ανθρωπιάς και ανιδιοτελούς προσφο-
ράς, να ενταχθεί σε ένα συγκροτηµένο νοµοθετικό και θεσµικό
πλαίσιο. Ο εθελοντισµός επηρεάζει και συνδέεται λειτουργικά µε
το σήµερα και το αύριο της ελληνικής κοινωνίας και αποτελεί,
συγχρόνως, δείκτη και µέτρο του πολιτισµού της.

Ωστόσο, η απουσία ενός ρυθµιστικού πλαισίου στην Ελλάδα
την κατατάσσει ανάµεσα στις χώρες µε τα χαµηλότερα ποσοστά
εθελοντισµού στην Ευρώπη, µε ποσοστό χαµηλότερο του 10%.
Όµως η νοµοθετική και θεσµική οργάνωση του εθελοντισµού
στην Ελλάδα αποτελεί και ένα βήµα πιο κοντά σε µια κοινωνία
αλληλεγγύης και ανθρωπιάς που ονειρευόµαστε για το αύριο.
Είναι η προϋπόθεση, ώστε η έµφυτη καλοσύνη και διάθεση προ-
σφοράς του Έλληνα να µην παραµείνει µόνο µια αγαθή πρό-
θεση, αλλά να γίνει συστηµατική κοινωνική δράση.

Με την πεποίθηση αυτή, κυρίες και κύριοι, πριν από είκοσι χρό-
νια είχα την τιµή, ως Δήµαρχος Λαµιέων, να οργανώσω στη
Λαµία το 1ο Πανελλήνιο Συνέδριο Εθελοντισµού µε την ΚΕΔΚΕ
και τον Δήµο Λαµιέων, µε οµιλητές από την Ευρώπη και από όλο
το επιστηµονικό φάσµα, ουσιαστικά θεµελιώνοντας τη θεσµική
οργάνωση του εθελοντισµού στη χώρα µας.

Και επιτρέψτε µου να καταθέσω τα πρακτικά του -πιστεύω χρή-
σιµα- για τη µελέτη της εξέλιξης του θεσµού στη χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα πρακτικά, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είκοσι χρόνια µετά, ως Βουλευτής, είχα την τιµή να εισηγηθώ
τον Φεβρουάριο του 2020 τον ν.4662 για τον Εθνικό Μηχανισµό
Διαχείρισης Κρίσεων και την αναβάθµιση του Συστήµατος Εθε-
λοντισµού της Πολιτικής Προστασίας, όπου στο Κεφάλαιο Β’, µε
τίτλο «Εθελοντικές Οργανώσεις και Εθελοντές Πολιτικής Προ-
στασίας», µε µια σειρά άρθρων προβλέπονται αναλυτικά οι προ-
ϋποθέσεις ένταξης και λειτουργίας στις Εθελοντικές
Οργανώσεις Πολιτικής Προστασίας.

Σήµερα, νιώθω ιδιαίτερα ευτυχής που µου δίνεται η δυνατό-
τητα µε τη σηµερινή µου τοποθέτηση - εισήγηση υπέρ του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, να συµµετάσχω στην ουσιαστική
ενδυνάµωση και υποστήριξη των οργανώσεων της Κοινωνίας των
Πολιτών και όλου του εθελοντικού κινήµατος της χώρας, ώστε
αυτό να γίνει πιο ισχυρό, πιο οργανωµένο και να προσφέρει µε
αποτελεσµατικότητα και ασφάλεια στο κοινωνικό σύνολο, ειδικά
αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι την τελευταία δεκαετία ο εθελοντισµός
στην Ελλάδα δίνει σταθερά ένα δυναµικό παρόν µέσα από την
προσφορά στους ευπαθέστερους συµπολίτες µας.

Με το νοµοσχέδιο αυτό το Υπουργείο Εσωτερικών επιχειρεί
για πρώτη φορά την ενιαία ρύθµιση θεµάτων που αφορούν στις
εθελοντικές µη κερδοσκοπικές οργανώσεις που λειτουργούν
στην Ελλάδα και στην εθελοντική απασχόληση εντός και εκτός
της χώρας, προκειµένου να αποκαταστήσει χρόνιες παθογένειες
που έφταναν στο σηµείο να αµαυρώνουν ακόµα και την εικόνα
του εθελοντικού κινήµατος, να δηµιουργήσει ένα ασφαλές και
ανεξάρτητο περιβάλλον ανάπτυξης αξιόπιστων οργανώσεων και
να ενισχύσει, εν τέλει, την εµπιστοσύνη των πολιτών στους δη-
µόσιους θεσµούς και ειδικά, στους φορείς του εθελοντισµού.

Στο Μέρος Α’ του νοµοσχεδίου ρυθµίζονται θέµατα καταχώ-
ρησης, εγγραφής και χρηµατοδότησης των εθελοντικών οργα-
νώσεων στην Ελλάδα, ώστε να διασφαλίζεται η διαφάνεια, η
χρηστή διαχείριση, αλλά και η λογοδοσία τους.

Συγκεκριµένα, δηµιουργούνται στο Υπουργείο Εσωτερικών
δύο δηµόσιες ηλεκτρονικές βάσεις δεδοµένων, η δηµόσια βάση
δεδοµένων για την ελεύθερη καταχώρηση όλων των οργανώ-
σεων της Κοινωνίας των Πολιτών και το ειδικό µητρώο στο οποίο
εγγράφονται οι οργανώσεις που πληρούν συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις διαφάνειας και λογοδοσίας, ώστε µε τον τρόπο αυτό
να γίνεται επιτέλους το αναγκαίο νοικοκύρεµα των εννέα διαφο-

ρετικών µητρώων που αυτή τη στιγµή διατηρούνται σε διαφορε-
τικά Υπουργεία και παραµένουν ασύνδετα µεταξύ τους, δυσχε-
ραίνοντας έτσι τις διαδικασίες συντονισµού και ελέγχου των
οργανώσεων.

Την ευθύνη για τη διαχείριση και τη διασύνδεση µεταξύ των
βάσεων αυτών θα έχει η νέα Διεύθυνση του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, η οποία προβλέπεται να συσταθεί µε στόχο τον έλεγχο
της ορθής οργάνωσης και της λειτουργίας των εθελοντικών ορ-
γανώσεων.

Παράλληλα, ορίζεται η δυνατότητα κρατικής χρηµατοδότησης
των εν λόγω οργανώσεων, ύψους έως 50.000 ευρώ για τους εγ-
γεγραµµένους στη δηµόσια βάση και απεριορίστου ποσού για
τους εγγεγραµµένους στο ειδικό µητρώο, ενώ φυσικά καθορί-
ζονται οι υποχρεώσεις των οργανώσεων για τη χρηστή δηµοσιο-
νοµική διαχείριση, καθώς και οι κυρώσεις που επιφέρει η µη
τήρηση αυτών και που δεν είναι άλλες από τη διαγραφή τους
από το ειδικό µητρώο, διακοπτόµενης συγχρόνως και της κρατι-
κής χρηµατοδότησης.

Επιπλέον, θεσπίζονται φορολογικές απαλλαγές και κίνητρα για
δωρεές υπέρ κοινωφελών σκοπών, ενώ ενισχύεται το εθελοντικό
κίνηµα, αφού πλέον προβλέπεται η δυνατότητα σε δικηγόρους,
σε συµβολαιογράφους, σε µηχανικούς κ.λπ. να προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους σε εθελοντικούς φορείς χωρίς αµοιβή.

Ένα ακόµα πολύ σηµαντικό κοµµάτι που ρυθµίζει το παρόν νο-
µοσχέδιο έχει να κάνει µε την προάσπιση των δικαιωµάτων των
χιλιάδων εθελοντών της χώρας µας. Μέσα από τις διατάξεις του
κατοχυρώνονται νοµοθετικά η εθελοντική απασχόληση σε κοι-
νωφελείς οργανώσεις, το νοµικό καθεστώς των εθελοντών και η
ασφαλιστική τους κάλυψη, ένα απαραίτητο που ζητούσαν οι εθε-
λοντές όλα αυτά τα χρόνια.

Δεδοµένου ότι η συµµετοχή σε µια εθελοντική δραστηριότητα
και η παροχή εργασίας ενέχει κινδύνους προστίµων από την Επι-
θεώρηση Εργασίας, το νοµοσχέδιο προβλέπει την προστασία εθε-
λοντών και εθελοντικών οργανώσεων µε τη χρήση της
ηλεκτρονικής εφαρµογής «ΕΡΓΑΝΗ» και την εγγραφή και την
αναγγελία των εθελοντών για όσο διάστηµα απασχολούνται εθε-
λοντικά.

Παράλληλα, προβλέπεται η κάλυψη των ιατροφαρµακευτικών
και νοσοκοµειακών δαπανών τους, καθώς και εξόδων που απορ-
ρέουν από την εθελοντική απασχόλησή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εµφανές ότι µε το παρόν
σχέδιο νόµου και µετά τον ν.4662/2020, που περιλαµβάνει και την
αναβάθµιση του Συστήµατος Εθελοντισµού Πολιτικής Προστα-
σίας, ολοκληρώνεται ουσιαστικά η προσπάθεια στη χώρα µας,
ώστε να διαµορφωθεί ένα σαφές, ένα δοµηµένο ρυθµιστικό πλαί-
σιο στις σχέσεις κράτους και Κοινωνίας των Πολιτών. Είναι µια
πρωτοβουλία απολύτως αναγκαία για να ξεκαθαρίσει το ασαφές
µέχρι σήµερα τοπίο που επικρατεί, ώστε να διασφαλιστεί η εύ-
ρυθµη λειτουργία των Οργανισµών της Κοινωνίας των Πολιτών και
τελικά, να επιτευχθεί ο αρχικός τους στόχος προς όφελος της πα-
τρίδας µας και προς όφελος των ανθρώπων και των πολιτών της.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Κοτρωνιά.

Τον λόγο θα δώσω τώρα για τρία λεπτά στον Αναπληρωτή
Υπουργό Εσωτερικών, για να υποστηρίξει την τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 1171 και ειδικό 114 από 10 Δεκεµβρίου, µε θέµα:
«Ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερι-
κών».

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Με την τροπολογία αυτή, στα συγκεκριµένα άρθρα ρυθµί-

ζουµε κάποια θέµατα που έχουµε συζητήσει κατά καιρούς µε
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης κυρίως.

Με τη ρύθµιση του άρθρου 1 επιµηκύνεται ο χρόνος εφαρµο-
γής της ρύθµισης του άρθρου 238 του ν.4610/2019 για όσα επι-
µελητήρια δεν κατάφεραν να ανταποκριθούν εµπρόθεσµα στην
έκδοση απόφασης µεταφοράς του προσωπικού των καταργούµε-
νων αστικών εταιρειών τους. Η ευνοϊκή ρύθµιση για λόγους ισό-
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τητας και δικαιοσύνης εφαρµόζεται και στους υπαλλήλους που
είχαν προσληφθεί από τις αστικές εταιρείες των επιµελητηρίων
µέχρι την 30η Ιουνίου του 2021.

Με το άρθρο 2 παρέχεται η δυνατότητα στις ΦΟΔΣΑ Νοτίου Αι-
γαίου Α.Ε. και Ιονίων Νήσων Α.Ε. να καλύψουν τις άµεσες ανάγκες
τους σε προσωπικό, ώστε να καταστεί εφικτή η άµεση λειτουργία
τους για αυτό το σηµαντικό θέµα της διαχείρισης των απορριµµά-
των.

Με την παράγραφο 14 του άρθρου 12 του ν.4071/2012 είχε ρυθ-
µιστεί ότι το σύνολο του αντιτίµου των συµβάσεων ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου και µίσθωσης έργου που συνάπτουν οι
ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιω-
τικού δικαίου αυτών και αφορούν σε παροχή υπηρεσιών προς
ωφελούµενους µε την καταβολή αντιτίµου, ποσοστό 70% κατα-
βάλλεται από τους ωφελούµενους και το υπόλοιπο 30% από τον
οικείο ΟΤΑ ή νοµικό πρόσωπο. Δεδοµένης της συγκυρίας και της
πανδηµίας, αναπροσαρµόζουµε το ποσοστό αυτό, το οποίον
πλέον γίνεται 60% από τη δηµοσίευση του παρόντος έως και την
30ή Ιουνίου του 2023.

Με τη ρύθµιση του άρθρου 4, για λόγους εύρυθµης λειτουργίας
των υπηρεσιών, αλλά και προστασίας του διοικούµενου, σκοπείται
η ολοκλήρωση των διαδικασιών µετάταξης οι οποίες δεν πρόλα-
βαν να ολοκληρωθούν εντός των αποκλειστικών προθεσµιών που
προέβλεπαν οι διατάξεις της παραγράφου 10 του άρθρου 20 του
ν.4829/2021, έτσι ώστε να διασφαλιστούν τόσο οι υπηρεσιακές
ανάγκες όσο και οι υπάλληλοι, χωρίς την υπαιτιότητα των οποίων
δεν κατέστη δυνατόν να µεταταχθούν στις υπηρεσίες για τις
οποίες είχαν ήδη υποβάλει τις αιτήσεις τους εµπροθέσµως.

Επιπλέον, προβλέπεται ότι ολοκληρώνονται αποκλειστικά και
µόνο µετατάξεις για τις οποίες έχουν ήδη αποφανθεί τα αρµόδια
συλλογικά όργανα από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του άρ-
θρου 20 του ν.4829/2021 µέχρι την έναρξη ισχύος της προτεινό-
µενης ρύθµισης, οπότε και εκκρεµεί η έκδοση σχετικής απόφασης
µετάταξης.

Με τη διάταξη του άρθρου 5 ρυθµίζεται το ζήτηµα της παρά-
στασης προς υποστήριξη της κατηγορίας περιπτώσεων των εγ-
κληµάτων του ν.4830/2021 των φιλοζωικών σωµατείων και
φιλοζωικών οργανώσεων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που δρα-
στηριοποιούνται σε τοπικό ή εθνικό επίπεδο µέχρι τη θέση σε λει-
τουργία του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς. Σας ενηµερώνω
ότι η σχετική Κοινή Υπουργική Απόφαση είναι προς ολοκλήρωση
και έκδοση.

Με την αξιολογούµενη ρύθµιση του άρθρου 6 χορηγείται µε
αναδροµική ισχύ από την 1η Αυγούστου 2021 στους δηµάρχους η
δυνατότητα να παρατείνουν τη θητεία των αντιδηµάρχων τους για
χρονικό διάστηµα µικρότερο του έτους κατά παρέκκλιση του άρ-
θρου 59 του ν.3852/2010 προκειµένου να διευκολυνθεί το έργο
και η λειτουργία των αρµόδιων φορέων και οργάνων µέχρι τη διε-
νέργεια των διηµερησιών, δηλαδή εκλογής προεδρείων των δη-
µοτικών συµβουλίων την Κυριακή 9 Ιανουαρίου του 2022.

Με την αξιολογούµενη ρύθµιση του άρθρου 7 τροποποιούνται
οι µεταβατικές διατάξεις του ν.4804/2021 και επέρχονται νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις δεδοµένου ότι στην τρέχουσα δηµοτική περίοδο
δεν υφίστανται αναπληρωµατικοί πρόεδροι σε δηµοτικές κοινότη-
τες µε πληθυσµό ίσο ή µικρότερο των τριακοσίων κατοίκων, αλλά
υποψήφιοι µε τη σειρά εκλογής τους. Επιπλέον, συµπληρώνεται
η εκ παραδροµής παραληφθείσα πρόβλεψη ορισµού από το δη-
µοτικό συµβούλιο ελλείψει αναπληρωµατικών, ως µέλους κενω-
θείσας θέσης συµβουλίου ή δηµοτικής κοινότητας, συµβούλου
άλλης δηµοτικής κοινότητας ή δηµοτικού συµβούλου από την τρέ-
χουσα δηµοτική περίοδο. Περαιτέρω, προστίθενται ρυθµίσεις
προς άρση τυχόν νοµικής και ερµηνευτικής αµφιβολίας για τα
ισχύοντα κατά τρέχουσα δηµοτική περίοδο κωλύµατα και ασυµ-
βίβαστα των αιρετών των δήµων.

Τέλος, προσδιορίζεται χρονικό διάστηµα εγκατάστασης και θη-
τείας των αιρετών και των προεδρείων των συµβουλίων και επι-
τροπών, καθώς και ο χρόνος διεξαγωγής των εκλογών των
προεδρείων των συµβουλίων και επιτροπών της τρέχουσας αυτο-
διοικητικής περιόδου. 

Με το άρθρο 8 σκοπείται να αποσαφηνιστεί το πλαίσιο διαδικα-
σίας επιλογής προϊσταµένων για υπαλλήλους που διετέλεσαν

προϊστάµενοι σε θέσεις ευθύνης των αναπτυξιακών οργανισµών
ΟΤΑ στους οποίους αποσπάστηκαν, ενώ κατείχαν ήδη θέσεις ευ-
θύνης στο φορέα προέλευσης τους. 

Τέλος, µε την ρύθµιση του άρθρου 9 επιδιώκεται να διευθετηθεί
ο χρόνος υποβολής της αρχικής δήλωσης του πρώτου εδαφίου
της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του ν.3213/2003 από τους υπη-
ρεσιακούς γραµµατείς και τους γενικούς διευθυντές των Υπουρ-
γείων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Υπάρχει κάποια διευκρίνιση από τους εισηγητές;
Τον λόγο έχει ο κ. Χατζηγιαννάκης.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Δεν έχω πάρει τον λόγο,

οπότε θα θέσω τα ζητήµατα. Έχω µια ερώτηση για το άρθρο 2 της
τροπολογίας. Γιατί γίνεται η επιλογή των τριάντα έξι µηνών; Η κυ-
ριότερη ερώτηση και ένσταση είναι γιατί επιλέγονται οι τριάντα έξι
µήνες για τις σχέσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου για τις συµβάσεις
αυτές, από τη στιγµή που προφανώς τα τρία χρόνια καλύπτουν
πάγιες και διαρκείς ανάγκες και µε δεδοµένο µάλιστα ότι η ευρω-
παϊκή οδηγία ορίζει τις µη µόνιµες θέσεις στην πραγµατικότητα
µε απώτατο όριο τους είκοσι τέσσερις µήνες. Γιατί επιλέγετε τους
τριάντα έξι µήνες; Αυτό είναι το πρώτο µας ερώτηµα.

Και το δεύτερο, πώς επιλέχθηκαν οι θέσεις; Γιατί τουλάχιστον
για τον ένα ΦΟΔΣΑ Νοτίου Αιγαίου φαίνεται υπερβολικά µεγάλος
ο αριθµός µε δεδοµένο κιόλας ότι µας έχει έρθει απόφαση του δι-
κτύου φορέων διαχείρισης στερεών αποβλήτων που και διαµαρ-
τύρεται για την εν λόγω διάταξη. Καταλαβαίνουµε ότι είναι
καινούργιοι ΦΟΔΣΑ. Δεν ζούµε σε άλλη πραγµατικότητα. Είναι
αυτά τα δύο πράγµατα, ο αριθµός των εργαζοµένων και το ότι
στην πραγµατικότητα δεν γίνεται διαδικασία -και νοµίζω ότι και εί-
κοσι τέσσερις µήνες είναι υπεραρκετοί για να γίνει- ΑΣΕΠ και µε
τον καινούριο νόµο που έχετε καταθέσει και θα είναι σύµφωνο µε
την ευρωπαϊκή οδηγία. Γιατί επιλέχθηκαν εποµένως οι τριάντα έξι
µήνες;

Όσον αφορά το άρθρο 8, το προσωπικό των αναπτυξιακών ορ-
γανισµών, θέλω να µου διευκρινίσετε αν σε περίπτωση µετάταξης
υπαλλήλου σε διευθυντική θέση ή θέση ευθύνης στον αναπτυ-
ξιακό οργανισµό από κάποιον από τους ΟΤΑ ή από το δηµόσιο
που θα προέρχεται που δεν έχει στην υφιστάµενή του κατάσταση
θέση είτε διευθυντική είτε προϊσταµένου, ο χρόνος άσκησης των
καθηκόντων του σε θέση ευθύνης στον αναπτυξιακό οργανισµό,
θα συνεπάγεται και όλα τα προνόµια στον φορέα από τον οποίο
προέρχεται; Δηλαδή ένας απλός υπάλληλος µιας διεύθυνσης ή
ενός τµήµατος θα µετατίθεται, θα παίρνει µία θέση ευθύνης στον
αναπτυξιακό οργανισµό και θα επιστρέφει µε προνόµια; Γιατί αυτό
-δεν ξέρουµε- θα αλλάξει τελείως όλη τη δοµή των υπηρεσιών και
δεν νοµίζουµε ότι είναι σύµφωνο και µε το δηµοσιοϋπαλληλικό δί-
καιο. Αυτό να µας διευκρινίσετε αν ισχύει ή αν είναι µόνο για τους
υφισταµένους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να δώσετε διευκρινίσεις;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Να δώ-
σουµε τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μπορείτε εάν θέ-
λετε να επιφυλαχθείτε και στην οµιλία σας.

Συνεχίζουµε µε την κ. Γκαρά. Και αµέσως µετά να ετοιµάζεται
ο κ. Ψυχογιός.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κύριοι Υπουρ-

γοί, κύριε Πέτσα χαίροµαι που σας βλέπω δυνατό, γερό, ενεργό
στην κοινοβουλευτική δράση και δραστηριότητα και αναµένουµε
να σας δούµε και στην εξεταστική επιτροπή να µας δώσετε απαν-
τήσεις και διευκρινίσεις σε ό,τι αφορά την άµεση εµπλοκή σας στη
διαµόρφωση της οµώνυµης λίστας Πέτσα, η οποία χρηµατοδοτή-
θηκε από κρατικό χρήµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχουµε πάρα πολλές απορίες να σας θέσουµε, πάρα πολλές

ερωτήσεις και η παρουσία σας εκεί θα ήταν ιδιαίτερα χρήσιµη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε στο θέµα πα-

ρακαλώ. Είναι εκτός θέµατος.

3606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Στο νοµοσχέδιο λοιπόν που συζητάµε σή-
µερα και αφορά στον εθελοντισµό, στην καταχώριση, εγγραφή και
χρηµατοδότηση εθελοντικών οργανώσεων που έχουν συσταθεί
στην Ελλάδα ως σωµατεία ή ως µη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Η δράση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των οργανώσεων της
κοινωνίας των πολιτών έχει µία µακρά παράδοση, διαδροµή και
δυναµική στη χώρα µας. Και ειδικά σε περιόδους κρίσεων όπως
αυτές που έζησε η κοινωνία µας τα τελευταία χρόνια, οι εθελοντές
γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι έχουν τεράστια συµβολή και θα
έχουν τεράστια συµβολή και είναι αναγκαιότητα και της κοινωνίας
και θα είναι και για τα επόµενα πολλά χρόνια.

Αυτό που διαχρονικά όµως απουσιάζει είναι ένα συνεκτικό, σύγ-
χρονο σχέδιο, µία εθνική στρατηγική µακράς διάρκειας για την ορ-
γάνωση του θεσµικού πλαισίου και την αποτελεσµατική
διασύνδεση των οργανώσεων µε την πολιτεία. Και σήµερα δυστυ-
χώς βλέπουµε να χάνεται µία ακόµη ευκαιρία µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Αυτό άλλωστε είναι και το σηµείο το οποίο εµφατικά
επισηµαίνουν και οι εκατοντάδες εθελοντικές οργανώσεις που
συµµετείχαν στη διαβούλευση του εν λόγω νοµοσχεδίου. Καµµία
αποτελεσµατικότητα, κανένας εξορθολογισµός, κανένας σχεδια-
σµός παρά την αναγκαιότητα που υπάρχει για όλα αυτά. 

Φέρνετε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ένα νοµοσχέδιο που στην
πράξη είναι ανεφάρµοστο. Για αυτό και παραπέµπετε την εφαρ-
µογή βασικών διατάξεων στο µέλλον. Ένα νοµοσχέδιο που αντί
να αποσαφηνίζει και να βάζει ξεκάθαρους ενιαίους κανόνες, εµ-
περιέχει ασάφειες και δηµιουργεί µεγαλύτερες γραφειοκρατικές
δυσκολίες. Ένα νοµοσχέδιο που αντί να αξιοποιήσει τα υπάρχοντα
µητρώα οργανώσεων και να επιχειρεί να τα ενοποιήσει, απαλεί-
φοντας τις όποιες αλληλοεπικαλύψεις και θέτοντας αυστηρές δι-
κλείδες ασφαλείας, έρχεται να δηµιουργήσει δύο νέα µητρώα
προκαλώντας σύγχυση και ερωτήµατα σε ό,τι αφορά την αξιολό-
γηση των οργανώσεων που θα λάβουν κρατική χρηµατοδότηση. 

Συνολικότερα το νοµοσχέδιο µε το περιεχόµενό του και τις γρα-
φειοκρατικές και οικονοµικές του αγκυλώσεις λειτουργεί σχεδόν
αποτρεπτικά για τη δηµιουργία νέων οργανώσεων ή την ανάπτυξη
των µικρότερων εξ αυτών των οργανώσεων που υφίστανται σή-
µερα. Αγνοείτε επιδεικτικά την πραγµατικότητα που θέλει τη συν-
τριπτική πλειοψηφία των ενεργών οργανώσεων να είναι µικρές στο
µέγεθος τους και να απασχολούν έως δέκα εργαζοµένους. Δεν
είναι τυχαίο άλλωστε ότι προβλέπεται η καταβολή υψηλών παρα-
βόλων κατά την εγγραφή ή την ανανέωση αυτής, γεγονός που δη-
µιουργεί µεγάλο οικονοµικό βάρος ιδιαίτερα στις µικρές
οργανώσεις που -όπως είπα και πιο πριν- είναι και η πλειονότητα
των οργανώσεων που λειτουργούν στη χώρα µας. 

Ακόµη και στις διατάξεις του νοµοσχεδίου που προβλέπονται
φοροαπαλλαγές ή άλλες ευνοϊκές φορολογικές διατάξεις, αυτές
αφορούν µόνο όσες οργανώσεις είναι εγγεγραµµένες στο νεοσύ-
στατο ειδικό µητρώο, γεγονός το οποίο θα οδηγήσει σε µεγαλύ-
τερους αποκλεισµούς στο µέλλον. Είναι δυνατόν για παράδειγµα
να θέτετε ως προϋπόθεση για την ένταξη των οργανώσεων στο
ειδικό µητρώο την προ τριών ετών σύστασή τους; 

Δεν αντιλαµβάνεστε ότι µε τον τρόπο αυτό αποκλείετε όλες τις
νεοσύστατες οργανώσεις, που επιτελούν πραγµατικά κοινωφελές
έργο και υπήρξε προφανώς κοινωνική αναγκαιότητα για να συστα-
θούν τους προηγούµενους µήνες ή τα προηγούµενα χρόνια;
Εκτός βέβαια και αν ο αποκλεισµός των νεοσύστατων οργανώ-
σεων ήταν εξαρχής ο στόχος σας. Θα µπορούσαν, βέβαια, να
είχαν τεθεί διαφορετικά κριτήρια, που και τη διαφάνεια θα υπηρε-
τούσαν, αλλά και δεν θα οδηγούσαν σε a priori αποκλεισµούς. 

Επίσης, µία σοβαρή παράλειψη είναι πως το νοµοσχέδιο αυτό
δεν κάνει την παραµικρή πρόβλεψη για διασύνδεση του εθελοντι-
σµού και των οργανώσεων της τοπικής αυτοδιοίκησης. Δυστυχώς,
συζητάµε ένα ακόµη νοµοθέτηµα της Νέας Δηµοκρατίας πρό-
χειρο, αποσπασµατικό, επιφανειακό, µεροληπτικό υπέρ των µεγά-
λων και οικονοµικά ισχυρών ΜΚΟ, που αντί να χτυπά στη ρίζα τη
γραφειοκρατία, έρχεται να την αυξήσει, ενώ δεν κινείται στη λο-
γική της εξυπηρέτησης αρχών, όπως η διαφάνεια, η χρηστή δια-
χείριση, η λογοδοσία, αλλά οδηγεί σε περαιτέρω αποκλεισµούς.

Κύριε Πέτσα, µε τους όρους της διαφάνειας και τις διαφανείς
λειτουργίες, µάλλον υπάρχει κάποια αλλεργία σε ό,τι αναλαµβά-
νετε. 

Τα θολά, λοιπόν, σηµεία, η έλλειψη αυστηρών κριτηρίων για τη
χρηµατοδότηση των οργανώσεων, αλλά και η έλλειψη κανόνων
λειτουργίας δηµιουργούν, στην καλύτερη περίπτωση, αµφιβολίες
ως προς την ακεραιότητα αυτής της ρύθµισης από µεριάς της Κυ-
βέρνησης, αλλά και την αποτελεσµατικότητά της. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που δεν απαντά, δυστυχώς, στα πραγµατικά προβλήµατα
και τις ανάγκες των εθελοντικών οργανώσεων, κάτι το οποίο έχει
επισηµάνει µε παρατηρήσεις και εισηγήσεις το σύνολο σχεδόν των
οργανώσεων που έχουν συµµετάσχει στη διαβούλευση. 

Τώρα σε ό,τι αφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δεύτερο
µέρος του νοµοσχεδίου και τις λοιπές διατάξεις που αφορούν
στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, στην πραγµατικό-
τητα συνιστούν ένα ξεχωριστό νοµοσχέδιο µέσα στο υπάρχον νο-
µοσχέδιο για τον εθελοντισµό, µία πρακτική η οποία, βέβαια, δεν
είναι σηµερινή. Τείνει να γίνει ο κανόνας από το επιτελικό κράτος
της σηµερινής Κυβέρνησης. Με εξαίρεση, λοιπόν, κάποιες λίγες
διατάξεις που ρυθµίζουν εκκρεµότητες, κυρίως στα οικονοµικά
των δήµων, στην πραγµατικότητα φέρνετε ρυθµίσεις, όπως αυτή
στο άρθρο 50, που στην πράξη αποδυναµώνουν περαιτέρω τα δη-
µοτικά συµβούλια, µε την αρµοδιότητα για τον ορισµό εκπροσώ-
που του δήµου στις γενικές συνελεύσεις των ανωνύµων εταιρειών
και των αναπτυξιακών οργανισµών να πηγαίνει στην οικονοµική
επιτροπή. Για ακόµη µία φορά στη Νέα Δηµοκρατία δείχνετε την
αλλεργία σας στις συλλογικές δηµοκρατικές διαδικασίες, αποδυ-
ναµώνοντας ακόµη παραπέρα τα συλλογικά όργανα, τα οποία
είναι νοµιµοποιηµένα από τη λαϊκή βάση, όπως αυτά των δηµοτι-
κών συµβουλίων.

Κύριε Υπουργέ, οι δήµαρχοι ζητάνε από εσάς αύξηση της χρη-
µατοδότησης και των ΚΑΠ, ενίσχυση των δήµων µε νέες προσλή-
ψεις, µείωση των επιτοκίων δανεισµού από το Ταµείο
Παρακαταθηκών, κάλυψη του τεράστιου ενεργειακού κόστους
στη λειτουργία των δήµων, µείωση των δηµοτικών τελών, αλλά και
την ουσιαστική συµµετοχή των ΟΤΑ στον αναπτυξιακό σχεδιασµό
και την αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών εργαλείων. Και εσείς, δυ-
στυχώς, δεν κάνετε τίποτα για όλα αυτά. Αδιαφορείτε για άλλη µια
φορά για τα πραγµατικά προβλήµατα των δήµων, αλλά και των το-
πικών κοινωνιών.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ
σε σκανδαλώδη τροπολογία που κατέθεσε η Κυβέρνηση τα µεσά-
νυχτα της Παρασκευής και αφορά στην εκκαθάριση εκατοντάδων
-µη αρεστών στο σύστηµα Μητσοτάκη- στελεχών της Εθνικής
Υπηρεσίας Πληροφοριών, µε την υποχρεωτική µετακίνησή τους
σε διάφορες υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας. Πρόκειται για
εκδιώξεις και πρωτοφανείς εκκαθαρίσεις στη δηµόσια διοίκηση
από µία Κυβέρνηση η οποία πραγµατικά αναρωτιόµαστε, τι ακρι-
βώς θέλει να κάνει. Να γυρίσει τον τόπο δεκαετίες πίσω, σε σκο-
τεινές εποχές φακελώµατος, διώξεων, πιστοποιητικών φρονηµά-
των; Πραγµατικά αναρωτιόµαστε τι ακριβώς θέλει να κάνει στην
ελληνική κοινωνία.

Να είστε, όµως, βέβαιοι πως ο δηµοκρατικός κόσµος, οι προ-
οδευτικοί πολίτες, µε σύγχρονη και ενεργή σκέψη και δράση, δεν
θα επιτρέψουν σε καµία περίπτωση αυτή η Κυβέρνηση να µας γυ-
ρίσει δεκαετίες πίσω και µάλιστα σε σκοτεινές εποχές του ’50 και
του ’60.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι δεκαέξι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, σύµφωνα µε το άρθρο
72 του Κανονισµού, κατέθεσαν αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας
για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1170 και ειδικό 113 από 10
Δεκεµβρίου 2021, στο σχέδιο νόµου. Η ψηφοφορία θα διεξαχθεί
αύριο, λίγο πριν από την έναρξη της συζήτησης για τον προϋπο-
λογισµό, ήτοι στις 17.30’. Σήµερα, λοιπόν, οι εισηγητές και ειδικοί
αγορητές θα ψηφίσετε το νοµοσχέδιο επί της αρχής, στα άρθρα
και στη δεύτερη τροπολογία, την 1171, και αύριο θα ψηφιστεί η
τροπολογία 1170 και στο σύνολό του το νοµοσχέδιο. 

Το κείµενο της αίτησης της ονοµαστικής ψηφοφορίας κατατί-
θεται στα Πρακτικά έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τον λόγο έχει ο κ. Ψυχογιός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ξεκινήσω από τη ση-

µερινή ηµέρα, την επέτειο εβδοµήντα οκτώ χρόνων µετά το Ολο-
καύτωµα των Καλαβρύτων και την εκτέλεση περισσότερων από
χιλίων κατοίκων τους, χωρίς καµµία ανταπόκριση για τις αποζη-
µιώσεις και τις επανορθώσεις µέχρι τώρα από τη Γερµανία. Λέµε,
λοιπόν, ποτέ ξανά φασισµός και τα εγκλήµατα που φέρνει και ζη-
τάµε την αποκατάσταση της ιστορικής µνήµης, αλλά και των
διεκδικήσεων της χώρας που παραµένουν απαράγραπτες. 

Το νοµοσχέδιο που εισάγετε σήµερα στην Ολοµέλεια, συζη-
τάει εµµέσως, µερικώς ή και καθόλου τα πραγµατικά ζητήµατα
που αντιµετωπίζουν οι εθελοντικές οργανώσεις. Δεν κάνει ουσια-
στικά βήµατα προς την κατεύθυνση του εξορθολογισµού και της
αποτελεσµατικής διασύνδεσης των πολλαπλών µητρώων οργα-
νώσεων, που τηρούνται σήµερα στα αρµόδια Υπουργεία, όπως
διατείνεται. Ναι στη ρύθµιση, όχι στη συρρίκνωση των οργανώ-
σεων της κοινωνίας των πολιτών, λένε οι ίδιες οι οργανώσεις. 

Δεν απαντά, επίσης, στο πάγιο αίτηµα για απλοποίηση των δια-
δικασιών και µείωση της γραφειοκρατίας. Συγκροτούνται δύο
νέα µητρώα, χωρίς να εξασφαλίζεται η διασύνδεση µε τα ήδη
υπάρχοντα και δηµιουργείται πρόσθετο γραφειοκρατικό βάρος
για τις οργανώσεις που δεν µπορούν να ακολουθήσουν σε πολ-
λές περιπτώσεις. 

Και αυτό είναι το βασικό πρόβληµα, ότι διαµορφώθηκε το νο-
µοσχέδιο αυτό έχοντας κατά νου οργανώσεις µεγαλύτερου µε-
γέθους, ενώ στην Ελλάδα η συντριπτική πλειοψηφία των
ενεργών οργανώσεων της κοινωνίας των πολιτών είναι µικρές και
µεσαίες οργανώσεις, µε µικρό αριθµό εργαζοµένων, κύριε
Υπουργέ. Όµως αυτό δεν εκπλήσσει. Αυτό είναι µια πάγια τα-
κτική σας και µια πάγια επιλογή σας σε όλους τους τοµείς. Ευ-
νοείτε σε όλα τους λίγους και ισχυρούς, από τις αλυσίδες των
σουπερµάρκετ µέχρι τους κλινικάρχες, µέχρι τους µεγαλέµπο-
ρους αγροτικών προϊόντων, µέχρι και µεγάλες οργανώσεις, οι
οποίες λειτουργούν σε διάφορους τοµείς, αλλά και στα πεδία
του προσφυγικού αποκλείετε σοβαρές µικρές οργανώσεις του
πεδίου -από το µητρώο που εµείς φτιάξαµε, ο ΣΥΡΙΖΑ- και δίνετε
εκατοµµύρια σε ΜΚΟ φαντάσµατα που φτιάχνονται σε µία νύχτα,
για να τρέξουν σοβαρά προγράµµατα, όπως το «ΕΣΤΙΑ». 

Τι έγινε άραγε µε τις ΚΟΙΝΣΕΠ; Είναι όλες απλήρωτες. Δεν
έχουν λάβει ούτε αυτά που δικαιούνται για να λειτουργήσουν
στην κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία, που εµείς είχαµε ει-
σαγάγει. Ο εθελοντισµός, εξάλλου, υπάρχει κίνδυνος µε το νο-
µοσχέδιό σας να µετατραπεί σε κάλυµµα, ώστε να υποκρύπτεται
σχέση εξαρτηµένης εργασίας τελικά. Η εθελοντική προσφορά
για εµάς, µεταφράζεται ως προσφορά ανιδιοτελής και συστηµα-
τική, µε κύριο σκοπό τη στήριξη όσων έχουν βρεθεί στο περιθώ-
ριο, από τις πολιτικές του κράτους. Και βέβαια, µια προσφορά η
οποία δεν θα υποκαθιστά το κράτος στις βασικές υποχρεώσεις
του, που αφορούν θεµελιώδη δικαιώµατα για όλους και χωρίς
διακρίσεις. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα οι ανασφάλιστοι. Μέχρι το 2016
- 2017, λειτουργούσαν κοινωνικά ιατρεία σε όλη την Ελλάδα, µε
τεράστιες ανάγκες περίθαλψης. Όταν ήρθε ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ,
τα περισσότερα από αυτά ανέστειλαν τη λειτουργία τους -ή του-
λάχιστον τις τόσο µεγάλες ανάγκες για θεραπείες- διότι τότε
πήγαν όλοι οι ανασφάλιστοι στο σύστηµα υγείας, αυτοί που σή-
µερα εσείς αποκλείετε από τη συνταγογράφηση των ιδιωτών για-
τρών. Αυτό κάνετε.

Και βέβαια, υπάρχουν διατάξεις για την ιθαγένεια, όπου τα ει-
σοδηµατικά κριτήρια -που ουσιαστικά είναι η βασικότερη αιτία
απορρίψεων και αποκλεισµού χιλιάδων ανθρώπων- παραµένουν
και δίνετε µόνο µία διευκόλυνση σε κάποιες λίγες περιπτώσεις
να µπορέσουν να πιάσουν αυτό το όριο, µετά τον χρόνο της κα-
τάθεσης της αίτησης, µέχρι να αποφασίσουν να δώσουν εξετά-
σεις. 

Αντί, λοιπόν, να αλλάξετε αυτό το εισοδηµατικό κριτήριο, το
οποίο είναι κόφτης και δεν το πιάνει το 50% των Ελλήνων αυτή
τη στιγµή, 80% απορρίπτεται και ερχόµαστε µε την οικονοµική
κρίση και την ανεργία των προηγούµενων ετών να πούµε σε κά-

ποιους που είναι είκοσι και τριάντα χρόνια στην Ελλάδα ότι «Εσύ
θα αποκλειστείς. Δεν θα πάρεις ιθαγένεια. Δεν θα µπορέσεις να
γίνεις ισότιµος πολίτης αυτής της χώρας». Αντί να µειώσετε το
τεράστιο παράβολο -και τα είπαµε και στην επίκαιρη ερώτηση
πρόσφατα-, το οποίο σε µια τριµελή οικογένεια που έκανε αίτηση
είναι 2.100 ευρώ, για να αποτρέψετε, προφανώς, όσο το δυνατόν
περισσότερους να καταθέσουν την αίτηση, αντί να κάνετε µία
τράπεζα θεµάτων η οποία να είναι ρεαλιστική, να είναι σύγχρονη
και να βασίζεται στις βασικές γνώσεις της καθηµερινότητας, των
βιοτικών δεσµών, της στοιχειώδους λειτουργίας του κράτους,
έρχεστε και τι κάνετε; Βάζετε τη συνέντευξη κατά το δοκούν
πλέον. Κάνετε µια απόπειρα να τη µειώσετε, αλλά το κάνετε
ακόµα χειρότερο. Κάνετε κατά το δοκούν επιλογή, όταν υπάρ-
χουν, λέτε, αµφιβολίες για τα κριτήρια που πιάνονται και αφήνετε
εντελώς υποκειµενικά για το ποιος θα κληθεί από τις επιτροπές.
Κρατάτε το παράβολο ψηλά. Αφήνετε τα εξωπραγµατικά εισο-
δήµατα «κόφτες» και λέτε ότι από το 2001 και πριν αυτοδικαίως
όλες οι αιτήσεις απορρίπτονται.

Εγώ αντιλαµβάνοµαι το backlog, αντιλαµβάνοµαι τις ανάγκες
των υπηρεσιών να κάνουν εκκαθαρίσεις, όµως, δεν γίνεται -και
το ξέρετε ως δικηγόρος- οριζόντια, χωρίς κριτήρια και χωρίς
εξάντληση των µέσων που έχουµε να κάνουµε αυτοδίκαιες απορ-
ρίψεις εκατοντάδων ή χιλιάδων ανθρώπων.

Ξανασκεφτείτε, λοιπόν, αυτά που σας στέλνουν και σας επι-
σηµαίνουν µαζικά οι οργανώσεις. Να κάνετε ένα σύστηµα δίκαιο,
διαφανές, λειτουργικό για όλους, χωρίς εξαιρέσεις και αποκλει-
σµούς, όπως είναι αυτό που κάνετε.

Και ξέρετε, επειδή ο εισηγητής σας αναφέρθηκε στην αρι-
στερά και τη σχέση της µε το κράτος ή τις οργανώσεις, η αρι-
στερά και οι οργανώσεις της, τα κινήµατα και οι ενεργοί πολίτες
της κοινωνίας συνολικά, όχι µόνο από την αριστερά, έχουν προ-
σφέρει πολλά µέσα από τις εθελοντικές οµάδες, από τις οµάδες
αλληλεγγύης, σε όλα τα µέτωπα. Πρόσφατο παράδειγµα πολι-
τών ήταν αυτοί που έσωσαν τα χωριά τους και τις περιουσίες
τους, αλλά και η στήριξη που ακολούθησε από όλη την Ελλάδα
σε αυτές περιοχές που κάηκαν. Και εσείς δεν κάνατε τίποτα. Στις
φυσικές καταστροφές, λοιπόν, για τη νεολαία που τόσο λοιδο-
ρήσατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και βέβαια, εσείς, είναι γνωστό, δεν πιστεύετε στην ενεργή κοι-
νωνία των πολιτών. Θέλετε έναν κόσµο απολύτως ελεγχόµενο
και µε την άθλια τροπολογία που φέρνετε για τις µετατάξεις στην
ΕΥΠ και για τις κρατικές υπηρεσίες, θέλετε πολίτες φοβισµένους
στη λογική του ατοµικισµού, που να µην σας ενοχλούν και όποιος
επιβιώσει από εκεί και πέρα. Ο νόµος της ζούγκλας.

Όµως, εµείς τι λέµε -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε; Ότι
χρειάζεται να υπάρχουν και οργανώσεις του πεδίου, σηµαντικές,
ενεργές, δυναµικές, για να στηρίξουν τους αόρατους, τα κοινω-
νικά ζητήµατα που είναι κάτω από τα ραντάρ του κράτους ή της
πολιτείας, αλλά να διεκδικούν, ταυτόχρονα, µαζικά, συλλογικά
και οργανωµένα την ολοκληρωµένη κατοχύρωσή τους από το
κράτος και την πολιτεία.

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Ψυχογιέ.
Ο κ. Διονύσης Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και

αµέσως µετά η κ. Κυριακή Μάλαµα.
Κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω, βρίσκεστε σε δύ-

σκολη θέση. Εδώ συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, αλλά όλο το ενδια-
φέρον έχει επικεντρωθεί στην τροπολογία που ήρθε. Σας
καταλαβαίνω, αλλά τι να κάνουµε.

Τι λέει αυτή η τροπολογία; Ξεκινώ µε το άρθρο 6, την τελευ-
ταία αποκάλυψη που έγινε. Μία σύµβαση καταρτίστηκε το 2014
για την επιτήρηση των κρατουµένων. Προχώρησε η διαδικασία.
Έληξε τον Νοέµβριο του 2019. Κατ’ αρχάς, το ερώτηµα είναι
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γιατί την αφήσατε να λήξει και δεν προχωρήσατε στις νόµιµες
διαδικασίες. Όµως, και δύο χρόνια τώρα προσπαθούσατε να την
πληρώσετε. Δεν τα καταφέρατε. Κάνατε ερώτηµα στο Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους και το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
απάντησε. Και τι είπε στη γνωµοδότησή του, στην απάντησή του;
Ότι δεν µπορεί να πληρωθεί αυτή η σύµβαση, πρώτον. Δεύτερον,
για να προχωρήσει η διαδικασία και να πληρωθεί η εταιρεία που
είχε προσφέρει τις υπηρεσίες ή θα προσέφευγε δικαστικώς και
θα εκδιδόταν δικαστική απόφαση για να πάρει τα χρήµατά της ή
θα ερχόταν σε διαδικασία εξωδικαστικού συµβιβασµού µε πρα-
κτικό του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, όπως όριζε ο
νόµος. Επίσης, η γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους έλεγε να εφαρµόσετε τον ν.4412 µε τις διαδικασίες που
προβλέπει.

Εσείς δεν κάνετε τίποτα από αυτά. Φέρνετε µετά από δύο χρό-
νια νόµο, για να πληρώσετε την εταιρεία και η εταιρεία αυτή έχει
ως νόµιµο εκπρόσωπο στη σύµβαση του 2014 τον κ. Κοντολέων,
τον Διοικητή της ΕΥΠ που διορίσατε το 2019 µε το που αναλά-
βατε τη διακυβέρνηση της χώρας. Εδώ πρέπει να υπάρξουν
απαντήσεις.

Συνολικά πρέπει να την αποσύρετε την τροπολογία, γιατί έχει
και άλλα θέµατα, πολλά θέµατα, όπως για παράδειγµα το άρθρο
8 που ξαναφέρνετε το ενιαίο ψηφοδέλτιο στις συνδικαλιστικές
διαδικασίες της Αστυνοµίας, το οποίο πριν έναν µήνα και κάτι το
είχατε αποσύρει. Το είχατε ξαναφέρει και το αποσύρατε. Ίδια
διάταξη. Τότε αντιδράσαµε και εµείς, όλα τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης, αντέδρασαν και οι ενώσεις των αστυνοµικών και
αναγκαστήκατε να την αποσύρετε. Τώρα, λίγο πριν κλείσει η
Βουλή και µε τη διαδικασία του προϋπολογισµού, την ξαναφέρ-
νετε ίδια, µε µικρές διαφοροποιήσεις.

Δεν πτοείστε, λοιπόν, µε τίποτα. Έχετε αποφασίσει να υπονο-
µεύσετε κάθε θεσµό, κάθε δηµοκρατική διαδικασία και κάθε δη-
µοκρατική έκφραση.

Εδώ και δεκαετίες οι αστυνοµικοί διεκδίκησαν και κέρδισαν το
δικαίωµα της απρόσκοπτης και ελεύθερης συνδικαλιστικής δρά-
σης. Η κατάκτηση αυτή συνετέλεσε στον εκδηµοκρατισµό των
σωµάτων ασφαλείας, στην οικοδόµηση σχέσης εµπιστοσύνης µε
τους πολίτες και βοήθησε ώστε ο ρόλος του αστυνοµικού να
αναβαθµιστεί.

Με την τροπολογία που φέρνετε θέτετε πάλι τους αστυνοµι-
κούς στο περιθώριο και την αµφισβήτηση της αυτόνοµης λει-
τουργίας του. Επιχειρείτε να φαλκιδεύσετε την εκλογική
διαδικασία και τη συνδικαλιστική εκπροσώπησή τους. Η διάταξη
αυτή, προφανώς, υποβάλλεται από ακραίους κύκλους, που επι-
θυµούν µια Αστυνοµία υποχείριο, µια Αστυνοµία που εκτελεί
τυφλά εντολές της πολιτικής ηγεσίας.

Η νοµοθέτηση του ενιαίου ψηφοδελτίου έχει ως σκοπό τον
εξοστρακισµό κάθε µειοψηφικής φωνής. Σκοπός είναι η χειρα-
γώγηση της συνδικαλιστικής δράσης των αστυνοµικών. Σκοπός
είναι οι φραγµοί και οι περιορισµοί στις δηµοκρατικές φωνές και
κριτικές. Με τη ρύθµιση αυτή υπονοµεύετε τους συνδικαλιστι-
κούς αγώνες των αστυνοµικών και την ελευθερία της έκφρασης.
Υπονοµεύετε την ύπαρξη προοδευτικών φωνών µέσα στην Αστυ-
νοµία και φωνών που θα ασκούν κριτική στην ασκούµενη πολι-
τική.

Ολισθαίνετε, λοιπόν, σε σκοτεινά µονοπάτια. Αποδεικνύεται µε
αυτές τις συµπεριφορές ποιο είναι το όραµά σας για την Αστυ-
νοµία. Σίγουρα, πάντως, αυτό το όραµα δεν έχει καµµία σχέση
µε µια αστυνοµία ενός σύγχρονου, ευρωπαϊκού, δηµοκρατικού
κράτους. 

Έρχοµαι και στο άρθρο 10 της τροπολογίας, µε το οποίο, ου-
σιαστικά, προβλέπετε τη µετακίνηση εκατοντάδων στελεχών της
Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών και τους στέλνετε εκτός αυτής
της υπηρεσίας. Ήδη η Κυβέρνησή σας αυτούς τους υπαλλήλους
έχει φροντίσει να τους µεταφέρει σε ειδικό τµήµα. Τώρα τους
βγάζετε παντελώς, τους στέλνετε άλλου.

Ουσιαστικά τι κάνετε; Τους αφήνετε ακάλυπτους. Ποιους; Αυ-
τούς τους ανθρώπους που διαχειρίστηκαν κρίσιµα θέµατα εθνι-
κής ασφάλειας. Και γιατί το κάνετε αυτό; Προφανώς, για να
απαλλαγείτε από ανεπιθύµητα και µη αρεστά στελέχη στην Κυ-
βέρνησή σας.

Και ρωτάµε, είναι δυνατόν τέτοια συµπεριφορά, τέτοιους δια-
χωρισµούς µεταξύ υπαλλήλων αυτής της κρίσιµης υπηρεσίας;
Τους χωρίζετε σε επιθυµητούς και µη επιθυµητούς, τους οποίους
φροντίζετε να διώξετε και µάλιστα, να τους αντικαταστήσετε µε
άλλους; Έχετε προβλέψει και τέτοιες διαδικασίες προσλήψεων
στην ΕΥΠ. Διώχνετε αυτούς, έρχονται άλλοι.       

Τέτοια παιχνίδια κάνετε µε την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών;
Τι είναι για να προβαίνετε σε τέτοιες συµπεριφορές; Κοµµατικό
τσιφλίκι; Αυτή η υπηρεσία υπηρετεί τον ελληνικό λαό, τα συµφέ-
ροντα της χώρας και την εθνική ασφάλεια, αλλά από την πρώτη
στιγµή της διακυβέρνησής σας δείξατε ποιες είναι οι διαθέσεις.
Υπήχθη η ΕΥΠ κατευθείαν στο Μαξίµου και όταν ο αρεστός σας
για διοικητής δεν είχε τις προϋποθέσεις του νόµου, τι πιο απλό;
Αυτό κάνετε συνέχεια. Όταν δεν ταιριάζει στο κουστούµι αλλά-
ζουµε τον νόµο. Και αλλάξατε τον νόµο τον οποίο λίγες µέρες
πριν είχατε πει ότι δεν θα τον αλλάζετε και τον αλλάξατε για να
βάλετε αυτόν που σας αρέσει. Και ποιος είναι αυτός. Το είπα
προηγουµένως. Αυτός που υπογράφει και τη σύµβαση για την
επιτήρηση µε τα βραχιολάκια. 

Άρα, λοιπόν, ουσιαστικά ακρωτηριάζετε την ΕΥΠ, υποβαθµί-
ζετε την κρίσιµη αυτή υπηρεσία, αποψιλώνετε την υπηρεσία αυτή
το έµψυχο δυναµικό. Είναι ξεκάθαρο ότι µπροστά στις µικροπο-
λιτικές και κοµµατικές επιδιώξεις σας αδιαφόρησε για το δηµό-
σιο συµφέρον και θέτετε σε κίνδυνο την ασφάλεια της χώρας. Ο
πραγµατικός στόχος σας είναι απόλυτος έλεγχος της ΕΥΠ. 

Όµως µε αυτές τις πρακτικές γνωρίζετε ότι γυρίζετε τη χώρα
δεκαετίες πίσω. Ξυπνάτε εποχές υποκλοπών και τι θέλετε; Ξανά
φακέλωµα πολιτών; Ξανά φακέλωµα καθενός και καθεµιάς που
ασκούν κριτική στην πολιτική σας; Προσπαθείτε µε νύχια και µε
δόντια να διατηρηθείτε στην εξουσία. Χρησιµοποιείτε κάθε
τρόπο γι’ αυτό, αλλά έχετε διώξει κάθε µανδύα ευρωπαϊκού κρά-
τους δικαίου. 

Αυτές δεν είναι αρχές και αξίες ενός ευρωπαϊκού κράτους. Δεν
έχουν καµµία σχέση µε όλα αυτά. Αυτές είναι εκφάνσεις σκληρής
πολιτικής Δεξιάς. Επαναφέρετε πρακτικές που δεν έχουν καµµία
σχέση µε δηµοκρατικά κράτη. Ο λαός θα σας απαντήσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Καλαµατιανέ. 
Η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και αµέ-

σως µετά ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-

µερα για την καταγραφή και τη χρηµατοδότηση των οργανώ-
σεων της κοινωνίας των πολιτών δείχνει την αµηχανία της
Κυβέρνησης να µεταχειριστεί τη θεσµική σχέση του κράτους µε
τις µη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Προσπαθείτε να συγκεράσετε τις απόψεις της ακροδεξιάς συ-
νιστώσας σας, η οποία αντιλαµβάνεται τις ΜΚΟ ως απειλή για το
κράτους και την εθνική ασφάλεια, και της νεοφιλελεύθερης συ-
νιστώσας σας η οποία βλέπει τις ΜΚΟ ως συνέχεια των βιοµηχά-
νων και εφοπλιστικών ευεργετών, επιδιώκοντας να καταργήσει
το κοινωνικό κράτος και στη θέση του να βάλει την ιδιωτική φι-
λανθρωπία. Αυτός είναι και ο λόγος που από τη µία πλευρά ο
Υπουργός των Εσωτερικών θέλει να ελέγξει τις ΜΚΟ µέσα από
το γραφειοκρατικό µητρώο που φτιάχνει και από την άλλη θέλει
να διευρύνει φοροαπαλλαγές και διευκολύνσεις για ΜΚΟ µε µε-
γάλο κύκλο οικονοµικής δραστηριότητας και οι οποίες διαχειρί-
ζονται και σηµαντική περιουσία. 

Σε αυτό το υπαρξιακό αδιέξοδο της Δεξιάς έρχονται να προ-
στεθούν και µία σειρά από πρόσφατα γεγονότα που της δηµι-
ουργούν ακόµη µεγαλύτερη αδυναµία. Δεν θα µπορούσαµε να
ξεχάσουµε άλλωστε τις επιλεκτικές φιλίες της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε ανθρώπους που διαχειρίστηκαν τις οικονοµικές υποθέ-
σεις µεγάλων µη κυβερνητικών οργανώσεων. Τα είχε ακούσει
όλη η Ελλάδα αυτά στην εξεταστική του ΣΥΡΙΖΑ για τα σκάνδαλα
στην υγεία και όλοι τα θυµούνται πάρα πολύ καλά και όλοι τα
γνωρίζουν πάρα, πάρα πολύ καλά. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι πρέπει να αφήσουµε την κοινωνική
δράση να ανθίσει. Οι οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών, τα
σωµατεία, οι σύλλογοι είναι τα πιο υγιή κύτταρα της κοινωνίας
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µας. Ζητάµε τη στήριξή τους χωρίς αστερίσκους. Θέλουµε στα
χωριά µας οι σύλλογοι και οι οργανώσεις να συνεχίσουν να κρα-
τάνε την παράδοσή µας όρθια, να συνεχίσουν να δηµιουργούν
την ασπίδα αλληλεγγύης πραγµατικά εκεί όπου το κράτος καθυ-
στερεί. 

Εσείς δεν το θέλετε αυτό. Εσείς θέλετε να διαλύσουµε ακόµα
και τις δοµές αλληλεγγύης που κατάφεραν να εδραιωθούν και
να αποκτήσουν θεσµική υπόσταση στη λειτουργία τους. Ακόµη
και αυτές θέλετε να καταργήσετε. Αυτός είναι και ο λόγος άλλω-
στε που εξαιρέσατε τους εργαζόµενους του «Βοήθεια στο Σπίτι»
από το επίδοµα που δώσατε στους υγειονοµικούς λειτουργούς.
Αυτό είναι το σκεπτικό σας. 

Θα ήθελα τώρα να έρθω στο ζήτηµα του άρθρου 47 και να πα-
ραθέσω ορισµένα στοιχεία για να τα ακούσουν και οι πολίτες του
Δήµου Αριστοτέλη. Το 2011 µε απόφαση του τότε Δηµάρχου
Χρήστου Πάχτα µεταφέρθηκαν ορισµένες διοικητικές υπηρεσίες
του δήµου από τη διοικητική του έδρα στην ιστορική του έδρα.
Αυτό έγινε ξεκάθαρα για ψηφοθηρικούς λόγους µε δεδοµένο ότι
οι υπηρεσίες που µεταφέρθηκαν δεν είναι υπηρεσίες που εξυπη-
ρετούν το κοινό, αλλά υπηρεσίες που σχετίζονται µε τη διοικη-
τική λειτουργία του δήµου. Το 2017 έγινε µια προσφυγή στο
Συµβούλιο της Επικρατείας από πολίτες και φορείς για το θέµα
αυτό και το 2020 το Σ.τ.Ε. αποφάσισε µε ξεκάθαρο σκεπτικό ότι
αυτή η µεταφορά ήταν παράνοµη, ήταν ενάντια στην εύρυθµη
λειτουργία του δήµου και πρέπει οι υπηρεσίες αυτές να επανε-
νωθούν µαζί µε τις υπόλοιπες. 

Επί ένα χρόνο ο Δήµος Αριστοτέλη δεν εφαρµόζει την από-
φαση του Σ.τ.Ε. και σήµερα ο Υπουργός Εσωτερικών νοµοθετεί
µε στόχο την παράκαµψη της απόφασης του δικαστηρίου. 

Θέλω να θέσω ένα ξεκάθαρο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ. Με
ποιον άραγε επεξεργαστήκατε αυτήν τη διάταξη; Σας την υπα-
γόρευσε κάποιο πολιτικό ή κάποιο αυτοδιοικητικό πρόσωπο;
Είναι άξιο απορίας και πρέπει να απαντηθεί. Οι πολίτες, όµως,
κατάλαβαν ότι προσπαθείτε να καλύψετε την απουσία σας από
τα πραγµατικά προβλήµατα του Δήµου Αριστοτέλη µέσα από την
καταφυγή σε ένα φτηνό τοπικιστικό θέµα που πλέον κανέναν δεν
ενδιαφέρει. 

Εµείς σας λέµε ξεκάθαρα: Αν θέλετε να ενισχύσετε τις υπηρε-
σίες του Δήµου Αριστοτέλη υπάρχει τρόπος. Ενισχύστε το προ-
σωπικό από το δασαρχείο της Αρναίας που δεν µπορεί να
λειτουργήσει απρόσκοπτα επειδή υπάρχει υποστελέχωση. Ενι-
σχύστε µε υγειονοµικούς και βελτίωσε την κτιριακή υποδοµή στο
Κέντρο Υγείας του Παλαιοχωρίου. Φέρτε γιατρούς στα ιατρεία
της Μεγάλης Παναγίας και της Ιερισσού. Μονιµοποιήστε τους
συµβασιούχους εκπαιδευτικούς στα Κέντρα Δηµιουργικής Απα-
σχόλησης Παιδιών στην Αρναία, στην Ιερισσό, στη Μεγάλη Πα-
ναγία. Φέρτε πίσω τους εκπαιδευτικούς που πήρατε από την
Αµµουλιανή, από το Στρατώνι, από το Νεοχώρι, από την Ουρα-
νούπολη. 

Αφού κόπτεστε τόσο πολύ, λοιπόν, για τις υπηρεσίες του
δήµου, καλύψτε πρώτα αυτά τα τεράστια κενά για να µπορεί να
λειτουργήσει πρωτίστως. Ποιος σας εµποδίζει να το κάνετε αυτό,
αφού σας ενδιαφέρει τόσο πολύ ο Δήµος Αριστοτέλη. 

Το πρόβληµα, όµως, βέβαια δεν είναι αυτό. Εσείς θέλετε έναν
Δήµο Αριστοτέλη αδύναµο και µια κοινωνία διχασµένη γύρω από
ένα κτήριο µε πέντε γραφεία. Μια κυβέρνηση, όµως, που κατα-
φεύγει σε τέτοιες κινήσεις, µια κυβέρνηση που κρύβεται πίσω
από αυτούς τους φτηνούς τοπικισµούς, είναι µια κυβέρνηση που
ξεθωριάζει και πέφτει. Διδαχτείτε από τον Δήµο Αριστοτέλη. Ευ-
καιρία είναι. Δείτε αν διασώθηκε πολιτικά ο τότε δήµαρχος του
Δήµου Αριστοτέλη. Ο κ. Πάχτας έχασε κατά κράτος. Και µην ξε-
χνάτε ότι πάντοτε αυτές οι ιστορίες επαναλαµβάνονται. 

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε να αποσύρετε το άρθρο 47 που αντι-
βαίνει στη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας και να σε-
βαστείτε την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Και καλώ
ξανά από εδώ, από αυτό το Βήµα της Βουλής τους άλλους δύο
Βουλευτές της Χαλκιδικής, τον κ. Βαγιωνά και τον κ. Πάνα να
πάµε µαζί στον Δήµαρχο κ. Βαλιάνο, µετά από την απόσυρση βέ-
βαια του άρθρου, και να δούµε πόσα είναι τα λειτουργικά κενά
του Δήµου Αριστοτέλη, να καταγράψουµε τις πραγµατικές ανάγ-
κες σε προσωπικό και υποδοµές και όλοι µαζί να πιέσουµε την

Κυβέρνηση να ενισχυθεί ο δήµος προς όφελος της κοινωνίας και
µακριά από όλες αυτές τις παλαιοκοµµατικές λογικές τοπικι-
σµού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κυρία Μάλαµα.

Ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Βορίδης, θέλει να δώσει απάν-
τηση στις διευκρινίσεις της τροπολογίας που ζήτησε ο κ. Χατζη-
γιαννάκης. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κάναµε µια συνεννόηση µε τον κ. Χατζηγιαννάκη, επειδή πράγ-

µατι αυτά δεν έχουν αναπτυχθεί στην επιτροπή γιατί αφορούν
την τροπολογία και µε ρώτησε κάποια συγκεκριµένα θέµατα. Να
απαντήσω µόνο στα συγκεκριµένα θέµατα για να µπορεί να το-
ποθετηθεί. 

Με ρωτήσατε, λοιπόν, γιατί τρία χρόνια οι διαδοχικές συµβά-
σεις. Η απάντηση είναι ότι η βασική και κύρια ρύθµιση, η οποία
υπάρχει στο σχετικό προεδρικό διάταγµα που ενσωµατώνει την
ευρωπαϊκή οδηγία στην οποία αναφερθήκατε, κυρίως οµιλεί για
διαδοχικές συµβάσεις. Εδώ δεν έχουµε διαδοχική σύµβαση καµ-
µία. Βάζει, πράγµατι, ένα ανώτατο όριο είκοσι τεσσάρων µηνών.
Πλην, όµως, αυτό το όριο θεωρούµε ότι εν προκειµένω συντρέ-
χουν ειδικοί λόγοι.

Ποιοι είναι οι ειδικοί λόγοι; Έχουµε έναν φορέα, ο οποίος δεν
έχει αυτήν τη στιγµή καθόλου προσωπικό. Πρέπει να διαχειριστεί
ουσιαστικά το ότι αναλαµβάνει αυτός ο φορέας πλέον τη διαχεί-
ριση απορριµµάτων σε πάρα πολλά νησιά. Η εκτίµησή µας είναι
ότι µια προκήρυξη λιγότερου χρόνου δεν θα είναι ελκυστική για
κρίσιµες ειδικότητες, ειδικά λόγω της νησιωτικότητας της περιο-
χής. Είναι κάτι για το οποίο έχουµε, δυστυχώς, εµπειρία. Δεν
πάνε εύκολα να εργαστούν σε περιορισµένο χρονικό διάστηµα,
ειδικά σε νησιωτική περιοχή, και είναι κάτι το οποίο πρέπει να
γίνει και πρέπει να γίνει γρήγορα. 

Άρα, για αυτό βάζουµε την τριετία. Θεωρούµε ότι ο τριετής
χρόνος είναι ένας χρόνος -ας το πω- πιο ελκυστικός εργασιακά
για να µπορέσουµε να επιτύχουµε το αποτέλεσµα που θέλουµε.
Άρα σας εξήγησα για την τριετία, τον ειδικό λόγο που ούτως η
άλλως προβλέπεται στη συγκεκριµένη διάταξη και επιτρέπει την
υπέρβαση των είκοσι τεσσάρων µηνών. 

Το δεύτερο, το οποίο µε ρωτήσατε, είναι για τον αριθµό των
θέσεων. Ο οργανισµός προβλέπει τετρακόσιες πενήντα θέσεις.
Δίνουµε τις εβδοµήντα πέντε. Η διαφοροποίηση, την οποία επι-
σηµαίνετε, σε σχέση µε τον έναν και µε τον άλλον έχει να κάνει
µε τη διαφοροποίηση της νησιωτικότητας. Νησιώτικη είναι και η
µία και η άλλη περιοχή, αλλά προφανώς πολύ περισσότερα και
µικρότερα νησιά έχουν να κάνουν µε διαχείριση απορριµµάτων
στο νότιο Αιγαίο από ότι στο Ιόνιο. Είναι κυρίως ο αριθµός που
επιβάλλει αυτήν τη διαφοροποίηση. 

Τέλος, µε ρωτήσατε για την πρόβλεψη αναγνώρισης της προ-
ϋπηρεσίας ως προϋπηρεσίας µε διοικητική -ας το πω- αξία για
την εξέλιξη των υπαλλήλων στην περίπτωση των οργανισµών. 

Θέλω εδώ να σας επισηµάνω -προσέξτε λίγο τη διάταξη- ότι
συµβαίνει αυτό µόνο για υπαλλήλους, οι οποίοι ήδη υπηρετού-
σαν πριν τη µετακίνησή τους όχι σε φορέα της γενικής κυβέρνη-
σης, αλλά σε ΟΤΑ και είχαν ήδη θέση προϊσταµένου. Αυτοί δεν
µπορούν να κινηθούν. Άρα, πρέπει να παραιτηθούν από τη θέση
του προϊσταµένου για να κινηθούν. Παραιτούνται, κινούνται και
σε περίπτωση που µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
αυτοί πάρουν θέση προϊσταµένου, τότε θεωρώ ότι είναι δίκαιο
να τους αναγνωριστεί στην περίπτωση αυτή, επειδή είχαν θέση
προϊσταµένου, αυτό ως προϋπηρεσία. Αλλιώς δηµιουργούµε νο-
µίζω µια πολύ άδικη κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Προχωράµε τώρα µε τον κ. Ζαχαριάδη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Λοβέρδο, θέλω να σας ευχαριστήσω για την αρχική ανα-

φορά στο κράτος, αυτό τον τεράστιο µπαµπούλα, και στην ανα-
φορά σας για την ιδεολογική ηγεµονία της Αριστεράς, γιατί
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δείχνει ότι η παράταξή σας στην Ελλάδα δεν έχει καταλάβει τί-
ποτα. 

Ο Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών, ο Τζο Μπάιντεν, επι-
στρατεύει το κράτος για την αντιµετώπιση των κρίσεων. Ο νέος
καγκελάριος της Γερµανίας, ο κ. Σόλτς, το κράτος επιστρατεύει
για την αντιµετώπιση των κρίσεων. Σε όλη την Ευρώπη το κράτος
ενισχύουν και οι προοδευτικές και οι συντηρητικές κυβερνήσεις
για να ενισχύσουν την αντοχή, τη βιωσιµότητα και την ανθεκτι-
κότητα. 

Και ενώ όλος ο κόσµος αλλάζει µέσα στην κρίση της πανδη-
µίας µε τις ενεργειακές και γεωστρατηγικές ανακατατάξεις,
εσείς, κύριε Βορίδη, πάντα µένετε ίδιοι: Το κράτος και τα κοµµα-
τικά ρουσφέτια για τις απ’ ευθείας αναθέσεις, το κράτος δώρο
σε φίλους και εκλεκτούς. 

Καταλάβατε τι κατήγγειλε ο κ. Σπίρτζης; Είναι ντροπή. Αυτό
δεν είναι καν κοµµατικοποίηση του κράτους. Είναι κράτος φίλων
και εκλεκτών. 

Ο κ. Κοντολέων, διευθύνων σύµβουλος της ιδιωτικής εταιρείας
που συµβλήθηκε µε το δηµόσιο το 2014, κύριε Πρόεδρε. Ο κ.
Κοντολέων το 2019, ενώ δεν έχει το απαιτούµενο πτυχίο και αλ-
λάζουµε τον νόµο κ.λπ., έγινε διοικητής της ΕΥΠ µε πτυχίο µου-
σικολογίας ή κάτι τέτοιο. Το 2021 ψηφίστηκε νοµοθετική ρύθµιση
για να τακτοποιηθεί ή εταιρεία που ήταν διευθύνων ο σηµερινός
διοικητής της ΕΥΠ. Είναι ντροπή για τα λεφτά του ελληνικού
λαού, για ένα σεντ.

Μην το αφήσετε, κύριε Βορίδη, να γίνει σε νοµοσχέδιο του
δικού σας Υπουργείου. Σας έχουµε πει πολλά. Νοµίζω ότι έχουµε
δίκιο σε όλα. Όµως, ποτέ δεν έχουµε αµφιβάλλει για την ακεραι-
ότητά σας. Μην το αφήσετε αυτό. Ζητείστε να αποσυρθεί.
Έχουµε χρόνο. Τώρα. Να το πάρει πάνω του ο Πρωθυπουργός.
Να έρθει σε ένα νοµοσχέδιο του κ. Θεοδωρικάκου. Είναι ντροπή
για τα χρήµατα του ελληνικού λαού αυτό το πράγµα. Αυτός είναι
ο ορισµός. 

Και να σας πω γιατί νοµοθετείτε λάθος, κύριε Υπουργέ; Γιατί
δεν έχετε καταλάβει τις ανάγκες της κοινωνίας. Δεν έχετε κατα-
λάβει ότι άλλο πράγµα είναι το κράτος, άλλο πράγµα είναι ο ιδιω-
τικός τοµέας, άλλο πράγµα είναι η Κοινωνία των Πολιτών. Εσείς
κοιτάτε µόνο πολύ συγκεκριµένα πράγµατα σε όλα. Για αυτό εδώ
πέρα σας καταγγέλλουν όλες οι µικρές και µεσαίες οργανώσεις,
γιατί δεν καταλαβαίνετε πως λειτουργεί το µοντέλο στην Ευρώπη
και σε όλο τον κόσµο, ότι οι µικρότερες εθελοντικές οργανώσεις
µπορούν να έχουν καλύτερη αποσυγκέντρωση, καλύτερη απο-
τελεσµατικότητα, καλύτερη στόχευση. 

Συγγνώµη. Έχετε φέρει ένα σωρό νοµοσχέδια. Πού είναι η
απλοποίηση των διαδικασιών; Πού είναι η µείωση της γραφει-
οκρατίας; Πού είναι η διασύνδεση και η διαλειτουργικότητα των
συστηµάτων; Πού είναι ο ψηφιακός µετασχηµατισµός;

Εδώ πέρα προκαλείται ένα µπάχαλο, ένα χάος µε εννιά συν
δύο µητρώα συν τα µητρώα των δήµων συν τα µητρώα των πε-
ριφερειών. 

Τώρα για το θέµα της ΕΥΠ, τι είναι αυτό που κάνετε µε την
ΕΥΠ; Σας καταγγέλλει όλοι -και σωστά- η προοδευτική και δηµο-
κρατική Αντιπολίτευση. Τι δουλειά έχει εδώ αυτή η τροπολογία;
Ποια διαβούλευση; Υπάρχουν υπηρεσίες στη χώρα που είναι
απολύτως ευαίσθητες και υπερβαίνουν το αν σήµερα κυβερνάτε
εσείς και αύριο θα κυβερνάµε εµείς. Πού µας γυρνάτε; Και αυτό
θέλετε να το στραγγαλίσετε; 

Έρχοµαι στο άλλο ζήτηµα µε τον κ. Θοδωρικάκο. Συγγνώµη,
έχετε καταλάβει ότι είµαστε στη Βουλή των Ελλήνων; Νοµίζει ο
κ. Θοδωρικάκος ότι είµαστε εκεί στη δεκαετία του 1980, όπου ο
ένας είναι λίγο πιο αριστερός, ο άλλος λίγο πιο δεξιός και κατε-
βάζουµε ψηφίσµατα; Φέρνει εδώ πέρα διαδικασία για το ενιαίο
ψηφοδέλτιο και την αυξηµένη σταυροδοσία; Νοµίζει ο κ. Θοδω-
ρικάκος ότι είναι ο µόνος ο οποίος ξέρει από φοιτητικό συνδικα-
λισµό; Εσείς µπορεί να µην τα ξέρετε αυτά. Εµείς, όµως, τα
ξέρουµε. Από εκεί προερχόµαστε. Νοµίζει ο κ. Θοδωρικάκος ότι
µε αυτό το σύστηµα µπορεί να στραγγαλίσει τις δηµοκρατικές
και προοδευτικές φωνές στην Αστυνοµία ή να δηµιουργήσει ένα
στραγγαλιστικό κλοιό σε αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι ερ-
γάζονται µε µειωµένες αποδοχές, µε µειωµένη εκπαίδευση, µε
µειωµένη ασφάλεια και προσπαθεί µε διάφορους τηλεµαϊντα-

νούς σε διάφορα τηλεπαράθυρα να τους χειραγωγεί αγνοώντας
πλήρως τη δυσκολία και την καθηµερινότητα των οικογενειών
του;

Να, αυτός είναι ο πρόεδρος του δεκαπενταµελούς, ο κ. Θεο-
δωρικάκος, που έχετε κάνει ενιαίο ψηφοδέλτιο και αυξηµένη
σταυροδοσία. Ντροπή! Όσοι καταλαβαίνουν τα βασικά του συν-
δικαλισµού, καταλαβαίνουν ότι αυτή είναι µια βαθιά αντιδηµο-
κρατική µεθόδευση. 

Ξεκινάει ένα νοµοσχέδιο και έχει κάποιες διατάξεις. Βάζετε
µετά µέσα τροπολογίες, τροπολογίες, στο τριπλάσιο. Φέρνετε
πάλι διατάξεις για την αυτοδιοίκηση, πάλι διατάξεις για την ιθα-
γένεια. Τι επιβεβαιώνει όλο αυτό; Ότι είστε µια µεταρρυθµιστική
πίθος των Δαναΐδων. Ρίχνετε νερό από πάνω, είστε έναν χρόνο
Υπουργός, καµώνεστε, γυρνάτε στα διάφορα φόρουµ και λέτε
«έχω νοµοθετήσει το ένα, έχω νοµοθετήσει το άλλο». Άλλαξε η
χώρα; 

Για την τηλεργασία -σας έστειλα και επιστολή προχθές- ψηφί-
σατε τηλεργασία. Εγώ δεν την ψήφισα, παρ’ όλο που συµφωνώ
να υπάρχει τηλεργασία. Προφανώς! Πού είναι η τηλεργασία
τώρα που πεθαίνουν εκατό άνθρωποι τη µέρα; Δεν µου απαντάτε
στην επιστολή, απαξιώνετε. Τι να σας πω, κύριε Βορίδη;  Ψηφί-
ζετε για το lobbying και τη διαφάνεια. Εδώ έχουµε το lobbying
του Kοντολέοντος. Τι να τον κάνουµε τον νόµο για το lobbying;
Έχουµε 5 δισεκατοµµύρια απευθείας αναθέσεις. Θα τα πούµε
και εδώ πέρα. 

Εσωτερικό έλεγχο, δεν ξέρω τι κάνετε. Θα µε εκπλήξει αν κά-
νετε κάτι. Εθελοντισµός: Ψάχνω κάτι; Όλο κάνετε αλλαγές, όλο
κάνετε µεταρρυθµίσεις και η χώρα είναι στάσιµη. Μάλλον είστε
σε κάποιο ποδήλατο, σε κάποιο γυµναστήριο, κάνετε πετάλι
µόνος σας, σας θαυµάζουν, σας χειροκροτούν και στο τέλος της
προπόνησης και ενώ είστε κατάκοπος, δεν έχετε κάνει ούτε µισό
µέτρο µπροστά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Βορίδη, φτάνει πια. Η χώρα χρειάζεται αλλαγή. Η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση συσσωρεύει τα προβλήµατα, τα πολλαπλασιά-
ζει. Και δεν σας ασκώ κριτική µόνο εγώ από τη θέση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Σας άσκησε δριµύτατη κριτική -και
οφείλω να το αναγνωρίσω και να πω ότι εγώ εµπνεύστηκα από
την οµιλία του- και ο κ. Καµίνης. 

Κύριε Καµίνη, η  χώρα χρειάζεται αλλαγή, οι πολίτες χρειάζον-
ται αλλαγή και αυτή η Κυβέρνηση είναι µέρος του προβλήµατος
και όχι µέρος της λύσης. Ο καθένας µε τη δική του διαδροµή και
µε τη δική του αυτονοµία, να προσπαθήσουµε όλοι µαζί να µην
περάσουν αυτές οι αντιδηµοκρατικές µεθοδεύσεις, αυτές οι µε-
θοδεύσεις που δεν είναι κοµµατική σηµαία του κοµµατικού πα-
τριωτισµού, αλλά είναι ντροπή και κακό για τη χώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Παναγιού Πούλου και στη συνέχεια ο
κ. Τόλκας. 

Κυρία Πούλου, ελάτε.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε

σήµερα αφορά σε ένα πεδίο που απέδειξε τη σπουδαία σηµασία
για την κοινωνία πολλές φορές µέσα στην τελευταία δεκαετία
των αλλεπάλληλων κρίσεων. Στην ανθρωπιστική κρίση της πρώ-
της µνηµονιακής περιόδου, στη µεταναστευτική κρίση του 2015,
στην κλιµατική κρίση διαχρονικά και επιπλέον στη διπλή υγειονο-
µική και οικονοµική κρίση που πλήττει τη χώρα µας λόγω της
πανδηµίας. 

Οι οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών, η οργανωµένη εθε-
λοντική προσφορά έδωσαν και εξακολουθούν να δίνουν δυνα-
µικό παρόν καθηµερινά στο πλευρό των δοκιµαζόµενων
ευάλωτων συµπολιτών µας, συµπληρώνοντας τα κενά και τις ανε-
πάρκειες της πολιτείας. Και το κατάφεραν αυτό, παρά το γεγο-
νός ότι συχνά έγιναν στόχος άδικων και κακόβουλων επιθέσεων
από διάφορες πλευρές που τώρα παριστάνουν πως τις υποστη-
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ρίζουν. Δεν ξεχνάµε, για παράδειγµα, ότι η Νέα Δηµοκρατία κατά
τη διάρκεια της µεταναστευτικής κρίσης είχε στοχοποιήσει τις
οργανώσεις αλληλεγγύης, για να κάνει στείρα αντιπολίτευση
στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τότε και να αποσπάσει  µικροκοµ-
µατικά οφέλη, κλείνοντας το µάτι σε ακροδεξιά ακροατήρια. 

Φαίνεται, λοιπόν, ότι η Κυβέρνησή σας, κύριοι Υπουργοί, κάτω
από το βάρος της πίεσης που ασκεί η ίδια η κοινωνία, αναγνώ-
ρισε την απαράδεκτη στάση της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι
στις οργανώσεις αυτές κατά το παρελθόν και αποφάσισε δήθεν
να επανορθώσει. Κάλλιο αργά παρά ποτέ! Γιατί η κοινωνία των
πολιτών χρειάζεται ένα σαφές και αποτελεσµατικό θεσµικό πλαί-
σιο που θα της επιτρέψει να πραγµατοποιήσει το τεράστιο δυ-
ναµικό της. 

Το πετυχαίνετε, όµως, αυτό µε το νοµοσχέδιο που φέρατε στη
Βουλή, µετά από δυόµισι χρόνια καθυστερήσεων και υποσχέ-
σεων; Οι υποσχέσεις, βέβαια, ήταν του κ. Θεοδωρικάκου, του
προκατόχου σας, και είναι αντίστοιχες µε αυτές περί αρµοδιοτή-
των της αυτοδιοίκησης και της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης,
που η Κυβέρνησή σας, των «αρίστων» δηλαδή, θα είχε υλοποι-
ήσει µέχρι το τέλος του 2019 και αφορά το κυρίαρχο και διαχρο-
νικό αίτηµα της αυτοδιοίκησης που εκφράστηκε ξανά στο
τελευταίο συνέδριο της ΚΕΔΕ. Κι αν δεν κάνω λάθος, ανανεώ-
σατε τη δέσµευσή σας, κύριε Βορίδη, µαζί µε τον κ. Πέτσα, να
φέρετε µέχρι το τέλος του 2021 το παρόν στη Βουλή. Περιµέ-
νουµε.

Ας επανέλθουµε, όµως, στο παρόν νοµοσχέδιο που συνιστά
µία ακόµη χαµένη ευκαιρία για τη ρύθµιση του εθελοντισµού, την
οποία ζητά η κοινωνία των πολιτών και απαιτεί η δύσκολη συγ-
κυρία της πανδηµίας. Η αντίδραση των οργανώσεων µε τα πλεί-
στα δυσµενή σχόλια στη διαβούλευση, αλλά και µε τον
καταιγισµό των υποµνηµάτων των τριακοσίων και πλέον µικρών
και µεσαίων εθελοντικών οργανώσεων τις τελευταίες µέρες δεί-
χνουν ξεκάθαρα ότι απορρίπτουν το νοµοσχέδιό σας. Κι αυτό
γιατί ο περιοριστικός και ελεγκτικός χαρακτήρας του, τις οδηγεί
στη συρρίκνωση και υπονοµεύει τις προοπτικές τους µε υπέρµε-
τρες υποχρεώσεις που τους επιβάλλει, ενώ στην πράξη ενισχύει
τις ανισότητες σε βάρος των µικρότερων από αυτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αδυναµίες του νοµοσχεδίου
εντοπίζονται και στους τέσσερις τοµείς που υποτίθεται πως θε-
ραπεύει. Κατ’ αρχάς στον πρώτο τοµέα καταγραφής των οργα-
νώσεων και των κοινωφελών φορέων, διαπιστώνουµε ότι δεν
επιτυγχάνεται µε ενιαίο και διαφανή τρόπο. Το ειδικό µητρώο και
η δηµόσια βάση δεδοµένων έρχονται να προστεθούν στα υφι-
στάµενα εννέα µητρώα που βρίσκονται διάσπαρτα στα Υπουρ-
γεία και ανεξάρτητες αρχές, χωρίς καµία πρόβλεψη για
διαλειτουργικότητα και απάλειψη των παράλληλων και αλληλο-
καλυπτόµενων  δοµών. 

Η απουσία του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και της
πολυδιαφηµισµένης ηγεσίας του είναι εκκωφαντική. Δηµιουρ-
γείτε, δηλαδή τις προϋποθέσεις για το απόλυτο χάος. Και δεν
µας πείθετε, κύριε Υπουργέ, ότι η διεύθυνση οργανώσεων κοι-
νωνίας των πολιτών και κοινωφελών φορέων που δηµιουργείτε
στο Υπουργείο Εσωτερικών θα µπορέσει να βάλει σε τάξη το
χάος, αφού ούτε το προσωπικό και τις υποδοµές που θα διαθέτει
γνωρίζουµε, ούτε τους τρόπους επικοινωνίας και συνεργασίας
µε τις ίδιες τις οργανώσεις. 

Στο δεύτερο τοµέα των όρων εγγραφής των οργανώσεων στο
µητρώο που αποτελεί προϋπόθεση για τη χρηµατοδότησή τους,
το γραφειοκρατικό χάος µόνο τυχαίο δεν είναι αφού τελικά απο-
κλείει τις περισσότερες από τη χρηµατοδότηση. Δεν ξεχνάτε,
όµως, να τις χρεώνετε µε τσουχτερό παράβολο 200 ευρώ. Αντί
να τις χρηµατοδοτείτε, τις χαρατσώνετε. 

Στον τρίτο τοµέα της χρηµατοδότησής τους, η ισοπεδωτική
οριζόντια επιβολή των ίδιων κριτηρίων για µεγάλες και µικρές ορ-
γανώσεις ευνοεί ολοφάνερα και σκανδαλωδώς τις πρώτες και
σχεδόν αποκλείει τις δεύτερες στην πράξη, αφού ο πολύπλοκος
και δαπανηρός διαχειριστικός έλεγχος από ορκωτούς ελεγκτές
λογιστές είναι απαγορευτικός για το µέγεθός τους. Δεν τους δι-
ευκολύνετε καν µε τη δυνατότητα για πληρωµή αυτών των υπο-
χρεώσεων µέσα από τη χρηµατοδότηση των προγραµµάτων που
θα αναλάβουν ως επιλέξιµη δαπάνη.

Στον τέταρτο τοµέα που αφορά στην εθελοντική απασχόληση
µε την αυτεπάγγελτη αναζήτηση του ποινικού µητρώου για τα
µέλη των διοικητικών συµβουλίων των οργανώσεων, και µάλιστα
χωρίς διαφοροποίηση των αδικηµάτων, δεν περιορίζετε µόνο τη
συµµετοχή των πολιτών, αλλά υπονοµεύετε και όλες τις πολιτι-
κές κοινωνικής επανένταξης. 

Επιπλέον, αγνοείτε, κύριε Υπουργέ, ότι η συµµετοχή των πο-
λιτών δεν είναι πάντα συνεχής και σταθερή, αλλά µεταβάλλεται
ανάλογα µε το ενδιαφέρον και τη διαθεσιµότητά τους; Εποµένως
δεν µπορεί να ισχύουν οι ίδιοι κανόνες µε τη µισθωτή εργασία
που επιβάλλει την εγγραφή στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». 

Θέλω να αναφέρω στο σηµείο αυτό ένα χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα της επιτελικής σας ανικανότητας που έχει αφήσει δι-
οικητικά ακέφαλες, χωρίς εφορευτικά συµβούλια εδώ και δύο
χρόνια πολλές δηµόσιες βιβλιοθήκες σε όλη τη χώρα. Το πρό-
βληµα δηµιουργήθηκε από τη νοµοθέτησή σας µε τον
ν.4735/2020, µε τον οποίο περιπλέξατε την επιλογή των µελών
των εφορευτικών συµβουλίων. 

Οι εθελοντές πολίτες που ουσιαστικά προσφέρουν άµισθη ερ-
γασία δεν  ορίζονται πλέον απευθείας από το Υπουργείο Παι-
δείας, αλλά µετά από πολύπλοκες γραφειοκρατικές διαδικασίες
µέσω επιλογής ΑΣΕΠ, ενώ παράλληλα υποχρεώνονται σε υπο-
βολή δήλωσης πόθεν έσχες και στα σχετικά έξοδα. 

Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι αν δεν τροποποιήσετε το νοµοθε-
τικό σας πλαίσιο, η κάλυψη αυτών των θέσεων δεν θα γίνει ποτέ,
µε αποτέλεσµα τη δυσλειτουργία των δηµόσιων βιβλιοθηκών που
δεν µπορούν να ανταποκριθούν ούτε καν στις στοιχειώδεις κα-
θηµερινές απαιτήσεις της λειτουργίας τους. Ή µήπως επειδή
είναι δηµόσιες, κύριε Υπουργέ, σκέφτεστε να τις ιδιωτικοποι-
ήσετε και αυτές;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας περάσουµε τώρα στο δεύ-
τερο νοµοσχέδιο που κρύβεται µέσα στα άρθρα του παρόντος.
Είκοσι δύο άρθρα στο σύνολο των πενήντα τεσσάρων άρθρων
του νοµοσχεδίου αφορούν σε θέµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης
και δεν συµπεριλαµβάνονταν στη δηµόσια διαβούλευση. Ένα
ολόκληρο νοµοσχέδιο που ρυθµίζει, φωτογραφίζει, εξυπηρετεί
ηµετέρους και για το οποίο δεν γνωρίζουµε τις θέσεις της ΚΕΔΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας παρακαλώ. 
Στο άρθρο 35 εξασφαλίζεται δήθεν η εύρυθµη λειτουργία των

ΟΤΑ πρώτου βαθµού µέσω της υποχρέωσης παροχής σύµφωνης
γνώµης του δηµάρχου για την απόσπαση ή µετάταξη τακτικού
υπαλλήλου όταν όµως αυτές εφαρµόζονται κατά παρέκκλιση των
κύκλων κινητικότητας του ενιαίου συστήµατος κινητικότητας. Με
βάση το σηµαντικό πρόβληµα υποστελέχωσης όµως που αντιµε-
τωπίζουν οι περισσότεροι δήµοι της χώρας και µε το επείγον αί-
τηµα που διατυπώθηκε στο συνέδριο της ΚΕΔΕ οι κύριοι Βορίδης
και Πέτσας εµπαίζουν την αυτοδιοίκηση αφού αυτός ο περιορι-
σµός της σύµφωνης γνώµης δεν επεκτείνεται και στις αποσπά-
σεις- µετατάξεις που διενεργούνται στο πλαίσιο των κύκλων
κινητικότητας. 

Στο άρθρο 50 ολοένα διευρύνονται οι αρµοδιότητες της οικο-
νοµικής επιτροπής των δήµων σε βάρος των δηµοτικών συµβου-
λίων αφού τώρα αναλαµβάνει και τις αρµοδιότητες των
κανονιστικών αποφάσεων της επιτροπής ποιότητας ζωής χωρίς
να αναφέρεται σαφώς ποιες από αυτές θα παραπέµπονται υπο-
χρεωτικά στα δηµοτικά συµβούλια. Προχειρότητα ή σκοπιµό-
τητα; Σκοπιµότητα βέβαια αφού συνάδει µε τις απόψεις σας,
κύριε Υπουργέ, για τη λειτουργία της αυτοδιοίκησης. Οι δήµοι
για σας δεν είναι κύτταρα δηµοκρατίας συναινέσεων, συγκλί-
σεων και δηµόσιας λογοδοσίας αλλά ανώνυµες εταιρείες µε δη-
µάρχους, µάνατζερ και µε δοτές ισχυρές πλειοψηφίες σε όργανα
όπως οικονοµικές επιτροπές που αποφασίζουν απευθείας ανα-
θέσεις και κλειστούς διαγωνισµούς δήθεν λόγω των εκτάκτων
συνθηκών της πανδηµίας. Βέβαια αυτές οι ιδέες και αποφάσεις
σας µένει να κριθούν οριστικά από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν πρό-
κειται να λύσει προβλήµατα ούτε του εθελοντισµού ούτε της αυ-
τοδιοίκησης. Κι αυτό γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
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αντιλαµβάνεται και τα δύο αυτά πεδία ως κατάλληλα µόνο για
ιδιωτικοποίηση και µπίζνες και όχι ως πεδία της συµµετοχής, της
συλλογικότητας και της κοινωνικής αλληλεγγύης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Ο κ. Άγγελος Τόλκας έχει τον λόγο. Μετά θα πάρει τον λόγο ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Χατζηγιαννάκης
και θα κλείσει ο Υπουργός. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εθελοντικές

οργανώσεις, η κοινωνία των πολιτών, οι µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις για µεγάλο διάστηµα, για πολλά χρόνια παίζουν έναν ση-
µαντικό ρόλο στη διαµόρφωση της κοινής γνώµης και πολιτικών,
στην άσκηση κοινωνικών προτεραιοτήτων και ευρύτερων προτε-
ραιοτήτων σε συγκεκριµένες πολιτικές για θέµατα µε τα οποία
ασχολούνται και στα οποία δραστηριοποιούνται. Δοκιµάζονται κι
αυτές όλα αυτά τα χρόνια. Δοκιµάζονται και από την οικονοµική
κρίση η οποία πλήττει τις ίδιες αλλά και τα µέλη και στελέχη
τους. Δοκιµάζονται ευρύτερα όµως και από τη συνθετότητα της
σηµερινής εποχής η οποία δηµιουργεί νέες ανάγκες. Υπήρξαν
βέβαια και περιπτώσεις που στιγµάτισαν τον χώρο των µη κυβερ-
νητικών οργανώσεων και είµαστε σαφώς υπέρ της αποκάλυψης
όλων αυτών των περιπτώσεων και της τιµωρίας αυτών των συµ-
περιφορών. 

Σήµερα η πολυδιάσπαση, η ανάγκη ειδικής αντιµετώπισης
προβληµάτων και προκλήσεων έχουν δηµιουργήσει την ανάγκη
νέων κινηµάτων κινητοποιήσεων και συµµετοχών των πολιτών.
Τα παραδείγµατα είναι πάρα πολλά. Είναι το περιβάλλον, είναι η
µετανάστευση, είναι τα κοινωνικά προβλήµατα τα οποία συνεχώς
διογκώνονται είναι η φτώχεια, είναι οι κοινωνικές πρωτοβουλίες
αντιµετώπισης ζητηµάτων αποκλεισµού έµφυλης βίας και διακρί-
σεων. Ένα παράδειγµα είναι οι οργανώσεις που ασχολήθηκαν µε
τη µετανάστευση όλο το προηγούµενο βαρύ διάστηµα και τις
οποίες διαχειριστήκαµε. Προσωπικά είχα την ευθύνη και στο
Υπουργείο Μετανάστευσης ως Υφυπουργός. Ήταν οργανώσεις
που τότε κατασυκοφάντησε η Νέα Δηµοκρατία και για αυτές υιο-
θέτησε επίσηµα τη λαϊκίστικη ακροδεξιά αντίληψη της υποτίµη-
σης και αποκλεισµού της κοινωνίας των πολιτών. Θυµηθείτε τι
λέγατε εσείς όλη εκείνη την περίοδο και όχι η προοδευτική δη-
µοκρατική παράταξη, όπως ανέφερε ως εισηγητής, κ. Λοβέρδος
στην αρχή, στην πρώτη τοποθέτηση. 

Τι κάναµε στο Υπουργείο; Ανοίξαµε το µητρώο, εντάχθηκαν
οργανώσεις και παρά πολλά ζητήµατα τα οποία είχαν µπει ακόµα
νωρίτερα. Ανέλαβαν µεγάλο βάρος τόσο οι διεθνείς όσο και οι
ελληνικές οργανώσεις και ήταν αυτές που στην αρχή τουλάχι-
στον σήκωσαν το βάρος της µεταναστευτικής κρίσης. Δηµιούρ-
γησαν δοµές οι οποίες σήµερα οφείλουν να κρατηθούν από το
επίσηµο ελληνικό κράτος πλέον. Εκτοπίστηκαν πολλές από
αυτές οι οποίες είχαν δηµιουργήσει προβλήµατα διαχείρισης και
είχαν και οι ίδιες προβλήµατα διαχείρισης. Αλλά, όµως, αποτέ-
λεσαν ένα σηµαντικό πυλώνα που βοήθησε στην αντιµετώπιση
του προβλήµατος. 

Ένα µεγάλο πρόβληµα για το νοµοσχέδιο είναι ότι η εγγραφή
στο ειδικό µητρώο, που δίνει πολλά προνόµια και χρηµατοδοτή-
σεις, µπορεί να γίνει µόνο από µεγάλες επαγγελµατικές ή κρα-
τικά εξαρτώµενες οργανώσεις. Οι µικρές, οι µεσαίες
οργανώσεις, όλες οι νεανικές οργανώσεις -εδώ θα δώσω ιδιαί-
τερη σηµασία- οι πρωτοβουλίες πολιτών και οι άτυπες οµάδες,
παρά το γεγονός ότι µπορούν να χρηµατοδοτηθούν από πολλά
ευρωπαϊκά προγράµµατα, µένουν στην πραγµατικότητα εκτός
πλαισίου µε τις ρυθµίσεις σας. 

Ως προς τις οργανώσεις νεολαίας, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω
ότι αγνοείτε προκλητικά τη νεολαία της χώρας. Κρατάτε µακριά
τους νέους από τη συµµετοχή. Στερείτε από τους νέους της
χώρας µας τη συµµετοχή στο κοινωνικό γίγνεσθαι σε διεθνή και
ευρωπαϊκά φόρα, την κοινωνική κινητικότητα, τις εµπειρίες, τη
γνώση, την εµβάθυνση σε ειδικότερες ασχολίες και ενδιαφέ-
ροντα. Είναι πάρα πολλές οι οργανώσεις νέων, είτε φοιτητικές
είτε ευρύτερες, οι οποίες έδιναν τη δυνατότητα σε µέλη τους,
σε φοιτητές, σε µαθητές, σε νέους εργαζόµενους να γνωρίσουν

και νέες εµπειρίες ευρωπαϊκές µε πολλές συναντήσεις και αν-
ταλλαγές που γίνονταν. Και αυτές επειδή είναι µικρές οργανώ-
σεις και δεν θα έχουν όλες αυτές τις δυνατότητες µένουν εκτός
του ειδικού µητρώου. 

Δεν ξαφνιάζει η πολιτική σας. Αυτή η πολιτική που ακολουθείτε
είναι να αποκλείετε τη µεγάλη πλειοψηφία της νεολαίας, όσους
ανήκουν στα µεσαία και χαµηλότερα στρώµατα. Όλες τις ευκαι-
ρίες που στερείτε από τους παραπάνω διατηρούν µόνο όσοι
έχουν τη δυνατότητα λόγω οικονοµικής κατάστασης ή κοµµατι-
κής συµµετοχής. Το κάνετε µε κάθε αφορµή γι’ αυτό έχετε βάλει
στον πάγο και τη Γενική Γραµµατεία Νέας Γενιάς. Άρα ακόµα και
στη νεολαία θέλουµε συγκέντρωση των ευκαιριών και πάλι στους
λίγους και εκλεκτούς. Στη νεολαία για την οποία τόσο διαφηµίζει
ο Πρωθυπουργός ότι τη νοιάζεται και τη στηρίζει αλλά στην
πραγµατικότητα την υποτιµά και την αντιµετωπίζει ως πολίτες
δεύτερης κατηγορίας. Στην ελληνική νεολαία που για τον µήνα
Οκτώβριο βρίσκεται στην πρώτη θέση της ανεργίας νέων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση σύµφωνα µε την EUROSTAT µε ποσοστό
33,2%. 

Χαρακτηριστικό της σηµερινής νοµοθέτησης, επίσης, είναι η
απουσία εθνικής στρατηγικής για τον εθελοντισµό και τις µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις. Έρχεται µια κλασική γραφειοκρατική
διαδικασία, η δηµιουργία µιας νέας δοµής, µιας νέας υπηρεσίας
που παραπέµπει σε δηµόσια υπηρεσία παλαιάς κοπής κιόλας.
Μάλιστα, εδώ βάζετε απαιτήσεις και δυσκολίες εγγραφής πολύ
περισσότερες από τις προϋποθέσεις, κύριε Βορίδη, που είχατε
βάλει ως Υπουργός Γεωργίας για την ένταξη στο µητρώο αγρο-
τικών συνεταιρισµών. Και δεν το λέω σε καµία περίπτωση υποτι-
µώντας τους αγροτικούς συνεταιρισµούς φυσικά, αλλά τονίζω
ότι ακολουθείτε την ίδια και δυσκολότερη πρακτική µε οργανι-
σµούς οικονοµικούς αυξηµένου ενδιαφέροντος. Η απουσία κάθε
περιγραφής εδώ στο νοµοσχέδιο για ψηφιακά εργαλεία, για αυ-
τόµατες πιστοποιήσεις µέσω διασυνδεδεµένων προγραµµάτων
ταυτοποίησης φανερώνουν την εικόνα του χάους που έρχεται
µια και η υπηρεσία αυτή θα λαµβάνει χιλιάδες έγγραφα από όλη
την Ελλάδα, θα έχει τρεις µε τέσσερις υπαλλήλους και θα κάνει
χρόνια για να βγάλει τις αποφάσεις. 

Είναι γενικά µια κακή νοµοθετική ρύθµιση που θα βολέψει
µόνο λίγους και θα γίνει µόνο για να µπορεί η κυβέρνηση να λέει
ότι έκανε την υποχρέωσή της απέναντι στους ευρωπαίους εταί-
ρους. Και επίσης προκλητικές φοροαπαλλαγές για όσους δωρί-
ζουν χρήµατα στις οργανώσεις που και αυτοί οι δωρητές και πάλι
είναι συγκεκριµένοι. Μετά αναζητούµε γιατί αυξάνονται οι έµµε-
σοι φόροι στον προϋπολογισµό που πλήττουν όλους και κυρίως
τους ασθενέστερους πολίτες και απαλλάσσονται από φόρο όσοι
έχουν τις οικονοµικές δυνατότητες. Ακόµη η πρόβλεψη χωρίς
προϋποθέσεις για αυτές τις δωρεές ιδιωτών προς εγγεγραµµέ-
νες στο µητρώο οργανώσεις, µπορεί να δηµιουργήσει ή να κα-
τευθύνει µια ροή χρηµάτων από ιδιωτικούς φορείς προς
συγκεκριµένες και πάλι οργανώσεις. 

Αλήθεια, γιατί δεν ορίζετε τη δηµοσίευση προϋπολογιστικά
των κονδυλίων κάθε δηµόσιου φορέα, κάθε υπηρεσίας ή οργα-
νισµού που χρηµατοδοτεί µη κυβερνητικές οργανώσεις; Και κά-
νετε και το ίδιο απολογιστικά σε αυτούς που έχουν
χρηµατοδοτήσει, σε αυτούς που έχουν δώσει χρήµατα, να δούµε
τι έχουν κάνει σε σχέση µε αυτά που είχαν προϋπολογίσει. Γιατί
δεν ορίζετε, επίσης, στον νόµο τα κριτήρια επί των οποίων θα συ-
ζητήσουµε για τη χρηµατοδότηση των µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων;

Κύριε Υπουργέ, θα µπορούσαµε να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο
εάν προσπαθούσατε να δηµιουργήσετε ένα περιβάλλον που ευ-
νοεί τη συµµετοχή των πολιτών, που τους δίνει κίνητρα να βγουν
από το περιθώριο, που απελευθερώνει την κοινωνία των πολιτών
από την κρατική εξάρτηση, που τις µετατρέπει σε κυβερνητικές
οργανώσεις, που πολλές φορές αναλαµβάνουν να περάσουν ή
και να προετοιµάσουν πολιτικές που κάθε κυβέρνηση επιθυµεί. 

Θέλουµε µια κοινωνία ευαισθητοποιηµένη, ενηµερωµένη, που
συµµετέχει και διεκδικεί, µια κοινωνία ευκαιριών για όλους και
όχι για λίγους εκλεκτούς και ισχυρούς. Αυτή είναι η πρόκληση
της µεγάλης λαϊκής προοδευτικής συµµαχίας που διαµορφώνει
ο ΣΥΡΙΖΑ ως απάντηση στη σηµερινή λαίλαπα που στερεί
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πλούτο, δικαιώµατα και ευκαιρίες. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, θα καταθέσετε νοµοτεχνικές βελτιώσεις;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, καταθέτουµε νοµοτεχνικές. Δεν θα τις αναπτύξω, είναι
αµιγώς νοµοτεχνικές, δεν έχουν κάτι ουσιαστικό. Είναι αµιγώς

νοµοτεχνικού χαρακτήρα πλην µιας που έχει κάτι για τα παρά-
βολα στην ιθαγένεια που εκ παραδροµής είχε παραληφθεί από
τις διατάξεις. Η διάταξη, δηλαδή, η οποία υπήρχε και η οποία εκ
παραδροµής παρελήφθη, επαναλαµβάνεται. Η υφισταµένη διά-
ταξη. Δεν είναι κάποια καινούργια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χατζηγιαννάκη,
έχετε τον λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα θεωρώ ότι αδικηθήκατε και από την
Κυβέρνησή σας και από τον συνάδελφό σας, αδικηθήκατε βέβαια
και από τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας, οι οποίοι δεν τίµη-
σαν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, µε λίγες εξαιρέσεις φυσικά.
Το έθεσε στο ξεκίνηµα της συζήτησης ο συνάδελφος, εισηγητής
της Πλειοψηφίας, ο κ. Λοβέρδος και σωστά το έθεσε κατά την
άποψή µου. Θα συµφωνήσω δηλαδή, µε αυτήν την τοποθέτηση
και τη σηµασία που θα µπορούσε να έχει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
και δυστυχώς δεν έχει. 

Πράγµατι στις επιτροπές µπορέσαµε και κάναµε διάλογο, µπο-
ρέσαµε και κάναµε συζητήσεις που αρµόζουν σε έναν κοινοβου-
λευτικό έλεγχο και σε µία κοινοβουλευτική διαδικασία. Ακούσαµε
τους φορείς, τουλάχιστον όσον αφορά στο κεντρικό και βασικό
κοµµάτι του νοµοσχεδίου που αφορά στις δράσεις εθελοντισµού
και σε όλες τις οργανώσεις αυτές που λέµε µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις. Νοµίζω ότι η επιλογή της Κυβέρνησης να φέρει την
τροπολογία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη αδίκησε και
το ίδιο το Κοινοβούλιο, αδικεί και την κοινοβουλευτική διαδικα-
σία, αδικεί και τη δηµοκρατία. 

Θα προσπαθήσω να κάνω εν τάχει λίγα σχόλια σε σχέση µε το
νοµοσχέδιο, γιατί δυστυχώς είναι τόσο σοβαρό το ζήτηµα της
τροπολογίας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη που το µε-
γαλύτερο κοµµάτι της οµιλίας µου θα αναλωθεί σε αυτό. 

Για να µην αδικήσω, όµως, και εγώ -όπως το αδίκησε η Κυβέρ-
νηση και ο κ. Θεοδωρικάκος- το νοµοσχέδιο θα αναφερθώ εν
τάχει σε λίγα ζητήµατα -γιατί ο εισηγητής µας, αλλά και όλοι οι
συνάδελφοι, νοµίζω, έθεσαν όλο το πλαίσιο επαρκέστατα και την
επιλογή που κάνουµε ως προς το νοµοσχέδιο-, θα κάνω πολύ
λίγες παρατηρήσεις, κυρίως όσον αφορά στο δεύτερο κοµµάτι
του νοµοσχεδίου, στις ρυθµίσεις για τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης κατά βάση.

Ένα σχόλιο -το είπε και η κ. Πούλου- για την κάλυψη των λει-
τουργικών αναγκών που βάζετε στο άρθρο 40 είναι όπως κατα-
λαβαίνω ότι αντιµετωπίζετε ένα πρόβληµα που υπάρχει στους
ΟΤΑ. Πριν από λίγες µέρες το διοικητικό συµβούλιο της ΚΕΔΕ,
µετά από τη συνάντηση που είχε και µε τον Πρωθυπουργό -τον
οποίο παρεµπιπτόντως να καλωσορίσω αύριο στην Εύβοια, γιατί
εδέησε µετά από τέσσερις και κάτι µήνες από τη λήξη των πυρ-
καγιών να έρθει να δει το χάος που επικρατεί και τη ζηµιά που
έχει γίνει σε ένα τόσο όµορφο µέρος, µετά από τέσσερις µήνες
είπε να δει την καταστροφή που άφησε το επιτελικό του κράτος-
του επισήµανε αυτό που επισηµαίνει συνέχεια από το συνέδριο
και µετά, δηλαδή ότι το κόστος που έχουν κληθεί να πληρώσουν
οι δήµοι υπερβαίνει τα 400 εκατοµµύρια ευρώ µόνο για την πε-
ρίοδο της πανδηµίας. Όταν, προφανώς, διαχειριστικά έρχεστε
και τους λέτε «καλύψτε τις δαπάνες σας µε ό,τι έσοδα ανειδί-
κευτα έχετε» -και καλά το κάνετε εν µέρει, γιατί τους ξεµπλέκετε,
τουλάχιστον να µπορούν να έχουν προϋπολογισµούς που να
µπορούν να περάσουν-, δεν τους λύνετε το πρόβληµα. Αυτό είναι
δεδοµένο, ότι δεν λύνεται το πρόβληµα, όσο και να λέτε ότι στα-
θήκατε δίπλα, ότι δώσατε έκτακτες χρηµατοδοτήσεις, οι οποίες
προφανώς δεν επαρκούν, γιατί ήταν πολύ µεγαλύτερο το κό-
στος. Και δεν φαίνεται και στον προϋπολογισµό του 2022, που
θα συζητήσουµε τις επόµενες µέρες, να έχετε αντίστοιχες προ-
βλέψεις για να τους ενισχύσετε, αντίστοιχα τουλάχιστον µε τα
έσοδα και τους πόρους που φέρνετε από τον προϋπολογισµό. 

Ένα πρώτο σχόλιο, λοιπόν, είναι αυτό. 
Ένα δεύτερο σχόλιο, το οποίο το συζητήσαµε και ελπίζω να

περάσει είναι ως προς το άρθρο 45. Σας το είπα και στην επι-
τροπή. Θεωρώ ότι είναι πολύ σωστή η ρύθµιση, γιατί πλέον προ-
σπαθείτε να αποφύγετε -και σωστά κάνετε- τους αλλεπάλληλους
ελέγχους που έχουν οι αποφάσεις των συλλογικών οργάνων. Και
καλά κάνετε και βάζετε και το όριο εκεί που υπάρχει έλεγχος του
Ελεγκτικού Συνεδρίου να µην είναι ανάγκη να εγκριθεί και από
τον αποκεντρωµένο. Δεν έχει κανένα νόηµα. Ίσα-ίσα πολλές
φορές έχουµε φτάσει και σε αντίθετες αποφάσεις, η αποκεντρω-
µένη να ακυρώνει αποφάσεις που έχουν ήδη εγκριθεί από το αρ-

µόδιο όργανο, το Ελεγκτικό Συνέδριο. Άρα, αυτό είναι σωστό.
Απλά σας επισηµαίνω και αυτό που συζητήσαµε κατ' ιδίαν.
Επειδή αυτή τη στιγµή στον έλεγχο νοµιµότητας της αποκεντρω-
µένης πηγαίνουν πάνω από εξήντα χιλιάδες συµβάσεις σε όλες
τις κατηγορίες αν µπορούµε να το φτιάξουµε σε αυτό το δεδο-
µένο, να µην αλλάξει, να µην πάει στις τριάντα χιλιάδες για τις
προµήθειες και τις υπηρεσίες και δηµιουργήσει ένα επιπρόσθετο
πρόβληµα καθυστερήσεων, το οποίο προφανώς προσπαθείτε να
αντιµετωπίσετε µε τη συγκεκριµένη διάταξη και νοµίζω προς την
σωστή κατεύθυνση. 

Σχετικά µε το άρθρο 47, σας τα είπε αναλυτικότατα η κ. Μά-
λαµα. Είναι έτσι. Είµαστε κάθετα αντίθετοι. Δεν είναι µόνο ο
Δήµος Αριστοτέλη, είναι και ο Δήµος Κύµης-Αλιβερίου, ο οποίος
έχει τέτοιου είδους προβλήµατα και έχει αποφάσεις των διοικη-
τικών δικαστηρίων, αµετάκλητες προφανώς. Φυσικά, ερµήνευ-
σαν -για να είµαστε απόλυτα δίκαιοι- το θεσµικό πλαίσιο που
υπάρχει. Αλλά δηµιουργούν προβλήµατα, τα οποία νοµίζουµε ότι
και αποσπασµατικά γίνονται και φωτογραφικά και δεν θα λύσουν
κανένα πρόβληµα, απλά θα δηµιουργήσουν µεγαλύτερες εντά-
σεις στους καλλικρατικούς δήµους, τους οποίους αφορά.

Στο άρθρο 53, συζητήσαµε για τους καινούργιους δήµους. Νο-
µίζω –και θέλω να σταθώ πολύ λίγο- ότι πρέπει να λυθεί το πρό-
βληµα των νεοσύστατων δήµων. Δεν έχουν νοµικά πρόσωπα.
Καλά κάνετε και το θεσµοθετείτε το συγκεκριµένο, αλλά δεν
αρκεί. Πρέπει οι νεοσύστατοι δήµοι να έχουν τη δυνατότητα να
έχουν νοµικά πρόσωπα, τα οποία θα επιτελούν αυτούς τους σκο-
πούς τους οποίους έχουν τα νοµικά πρόσωπα σε όλους τους άλ-
λους δήµους, να µην έχουµε δήµους διαφορετικών κατηγοριών. 

Σας κατέθεσε µία τροπολογία ο Σωκράτης Βαρδάκης και άλλοι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ στη διάταξη που ήδη έχετε για τους πυ-
ρόπληκτους δήµους, και σωστά έχετε, για τις διευκολύνσεις που
µπορούν να έχουν οι συγγενείς των θυµάτων, να επεκταθεί η
συγκεκριµένη διάταξη αντίστοιχα και στους σεισµόπληκτους της
Κρήτης. Νοµίζω είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Αν δεν µπο-
ρείτε σήµερα τουλάχιστον, εν ευθέτω χρόνω να το εξετάσουµε,
γιατί νοµίζω είναι προς τη σωστή κατεύθυνση η συγκεκριµένη
τροπολογία.

Και πάµε στην τροπολογία για τους ΦΟΔΣΑ. Μας κοινοποι-
ήθηκε η επιστολή που έστειλε το δίκτυο των Φορέων Διαχείρισης
Στερεών Αποβλήτων. Μιλάει για αιφνιδιασµό. Είναι αρκετά επι-
θετικό. Και είναι επιθετικό γιατί ενώ έρχεστε να λύσετε ένα πρό-
βληµα -έτσι όπως το εξηγήσατε πριν στη διευκρινιστική
ερώτηση- των νεοσύστατων διαβαθµιδικών συνδέσµων των δύο
νησιωτικών περιφερειών, του Νοτίου Αιγαίου και του Ιονίου, αν-
τίστοιχα προβλήµατα έχουν οι προϋφιστάµενοι ΦΟΔΣΑ που πάρα
πολλοί, απ’ ό,τι λέει η επιστολή, δεν έχουν καθόλου προσωπικό.
Και εκεί βλέπουν να µην γίνεται καµµία απολύτως κίνηση από
πλευράς του Υπουργείου.

Προσθέτω δε, ότι στο θέµα του ΦΟΔΣΑ των Ιονίων Νήσων
υπάρχει και ένα ζήτηµα ηθικής και νοµικής τάξης υπό την έννοια
ότι έχει προσβληθεί στα δικαστήρια. Αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα
κενό και το κενό το καταλαβαίνω ότι πρέπει κάπως να καλυφθεί,
γιατί δεν µπορούν να λειτουργήσουν. Ήδη είχε καθυστερήσει η
αλλαγή των παλιών φορέων µε τον καινούργιο, τον διαβαθµιδικό
και ήταν όλα «στον αέρα». Εκεί σας το δίνω το δίκιο. Αλλά από
την άλλη, τώρα υπάρχει µία υπόθεση στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας που αναµένεται να συζητηθεί πολύ σύντοµα, αν δεν έχει
συζητηθεί κιόλας. Δεν είµαι απολύτως σίγουρος. Θα µου πείτε:
είναι ορισµένου χρόνου. Εγώ πάντως διατηρώ και την επιφύλαξη
για την τριετία. Νοµίζω ότι η διετία ήταν αρκετή. Θα µας κάλυπτε
και µε την ευρωπαϊκή οδηγία και -το κυριότερο από όλα- µέσα
σε δύο χρόνια, εάν είχατε ξεκινήσει τις διαδικασίες, µε όποιο σύ-
στηµα του ΑΣΕΠ έχετε είτε µε τον νόµο τον δικό σας και µε τον
διαγωνισµό, θα µπορούσαν να έχουν καλυφθεί οι θέσεις στους
φορείς διαχείρισης και να µπορέσετε να το καλύψετε.

Και πάω στην περίφηµη τροπολογία του κ. Θεοδωρικάκου.
Ακούστε τώρα τι έχουµε και γιατί αδικεί κυρίως εσάς, που είστε
και νοµικός, και τόσες φορές έχουµε συζητήσει σε άλλα νοµο-
σχέδια τις νόµιµες διατάξεις των δηµοσίων συµβάσεων. Έχουµε
µια δηµόσια σύµβαση του 2014, που µιλάει για πιλοτικό πρό-
γραµµα, τα «βραχιολάκια». Πιλοτικό πρόγραµµα ήταν, το 2014.
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Ξεκινάει η υλοποίηση της σύµβασης, υλοποιείται. Κάποια στιγµή,
όπως όλες οι συµβάσεις, έχει ηµεροµηνία λήξης. Επειδή µετά
από την παραίτηση του τότε διευθύνοντος συµβούλου και την
ανάληψη της θέσης του νυν διοικητή της ΕΥΠ, κ. Κοντολέοντος,
έχει λήξει πλέον ο συµβατικός χρόνος της συγκεκριµένης σύµ-
βασης, γίνονται ανανεώσεις προφανώς άτυπα; Δεν µπορώ να κα-
ταλάβω µε ποιον τρόπο, γιατί ούτε από τη διάταξη ούτε από την
αιτιολογική έκθεση προκύπτει µε ποιον τρόπο συνέχιζε η συγκε-
κριµένη σύµβαση. Γίνεται ερώτηση στο Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους αν ισχύει πράγµατι. Και σωστά έγινε ερώτηση, προφα-
νώς, γιατί υπήρχε µια αµφισβήτηση, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, γιατί
δεν έχουµε όλο τον φάκελο.

Έρχεται το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, λοιπόν, µε από-
λυτα αιτιολογηµένη πρόταση και λέει ότι αφ’ ενός η σύµβαση
έχει λήξει, αφ’ ετέρου δεν µπορεί να πληρωθεί. Λέει ότι ο µόνος
τρόπος, αν πράγµατι έχει γίνει η υπηρεσία από τον ανάδοχο,
είναι να πάει στα δικαστήρια, δηλαδή ό,τι συµβαίνει σε όλες τις
συµβάσεις και κυρίως σε όλες τις δηµόσιες συµβάσεις. Πολύ
σωστά, λοιπόν, το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους βγάζει µια
γνωµοδότηση. Θα µου πείτε: είναι υποχρεωµένος ο Υπουργός
να τη δεχθεί; Όχι. Πρέπει, όµως, να βγάλει µια αιτιολογηµένη
απόφαση για ποιον λόγο ισχύουν αυτά τα οποία δεν δέχεται στο
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους.

Στην ερώτηση που έκανα προς τον κύριο Υπουργό, δυστυχώς
ο κ. Θεοδωρικάκος έστειλε για τα δύσκολα τον κ. Οικονόµου, ο
οποίος ο κακοµοίρης δεν ήξερε τι να πει. Γενικά απάντησε ο άν-
θρωπος. Τον έστειλε εδώ πέρα για τα δύσκολα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα χρειαστώ πολύ χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Και το ζήτηµα είναι ότι έχουµε µία γνωµοδότηση για ένα πιλο-

τικό πρόγραµµα του 2014, πριν από οκτώ χρόνια σχεδόν, που
ακόµα παραµένει πιλοτικό προφανώς, το 2020 και το 2021, αντί
να έχουµε προχωρήσει σε διαγωνιστική διαδικασία, λες και δεν
µας καλύπτει το νοµοθετικό µας πλαίσιο, είτε ο ν.4412 είτε η τρο-
ποποίηση που έχετε κάνει είτε η ευρωπαϊκή οδηγία. Έχουµε
τόσα νοµοθετικά πλαίσια. Αφού τέτοιες συµβάσεις είναι τόσο
απαραίτητες και όλοι να το αποδεχτούµε ότι είναι µια απαραίτητη
σύµβαση και πρέπει να συνεχίσει, είχατε όλο τον χρόνο να κάνετε
τις νόµιµες διαδικασίες και να πάει ο ανάδοχος στα δικαστήρια
να διεκδικήσει είτε στη βάση του αδικαιολόγητου πλουτισµού
είτε σε οποιαδήποτε νοµική βάση και να πάρει τα χρήµατά του.

Και τι πρωτοφανές επιλέγει; Να το φέρει µε νοµοθετική ρύθ-
µιση, να έρθει η Βουλή, δηλαδή, να ψηφίσει νόµο όσον αφορά
στην εταιρεία που ήταν διευθύνων σύµβουλος ο κ. Κοντολέων -
δεν βάζω καν το ηθικό ζήτηµα τού αν η γυναίκα του Καίσαρα πρέ-
πει και να φαίνεται και να είναι τίµια, δεν το θέτω καν αυτό, το
έθεσαν εύγλωττα όλοι οι Βουλευτές και ο κ. Σπίρτζης που το ει-
σηγήθηκε- να έρθουµε εµείς εποµένως, η Βουλή, και όσον
αφορά αυτό που το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους θεώρησε
παράνοµο, αυτό που θα το κρίνει η δικαιοσύνη αν είναι νόµιµο ή
όχι, να πούµε ότι µια σύµβαση ισχύει πέρα από τους συµβατι-
κούς χρόνους και ότι πρέπει να πληρωθεί η συγκεκριµένη εται-
ρεία. Πείτε µου σε ποια χώρα µπορεί αυτό να θεωρηθεί
αποτέλεσµα κοινοβουλευτικής διαδικασίας νόµιµης και κυρίως
σε ποια ευρωπαϊκή χώρα. Για να το πούµε και εµείς δηλαδή, να
βγούµε στον κόσµο αύριο και να πούµε: γι’ αυτό το κάναµε.

Νοµίζω, λοιπόν, αυτός ο τρόπος αδικεί και την προσπάθειά
σας, αδικεί και την πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία
δυστυχώς αύριο θα αναγκαστεί να το ψηφίσει, αλλά τουλάχιστον
να το κάνουν µε την ονοµαστική που καταθέσαµε, ο καθένας να
πάρει την ευθύνη, γιατί νοµίζω ότι εδώ έχετε κάνει ένα πάρα
πολύ µεγάλο σφάλµα, ένα πολύ µεγάλο ατόπηµα, το οποίο δυ-
στυχώς θα σας βαρύνει προσωπικά, όσοι το ψηφίσετε.

Δεν θα αναφερθώ καν στα υπόλοιπα, τα είπαν οι συνάδελφοι,
και για την ωµή παρέµβαση που κάνετε στα συνδικαλιστικά της
αστυνοµίας, στην ίδια τροπολογία, και φυσικά για την υπενθύ-
µιση άλλων εποχών στο πλαίσιο της µετάθεσης, στην ουσία απο-
µάκρυνσης, δυσάρεστων ή άλλων συναδέλφων στην Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών.

Εµείς, δυστυχώς, υποχρεούµαστε να το καταψηφίσουµε και

νοµίζω ότι όλη η διαδικασία δεν έλαχε της προσοχής που έπρεπε
και αδίκησε και την ίδια την κοινοβουλευτική διαδικασία και τη
δική σας την προσπάθεια, ανεξάρτητα από τις όποιες επιφυλά-
ξεις είχαµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Χατζηγιαννάκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για την τροπολογία, η οποία πράγµατι απασχόλησε το Σώµα,

δεν έχω κάτι ιδιαίτερο να σας πω υπό την έννοια ότι είναι θέµατα
τα οποία ανέπτυξε ο αρµόδιος Υπουργός. Και για να σας πω την
αλήθεια, κύριε Χατζηγιαννάκη, µέχρι που σας άκουσα, τώρα, δεν
ήξερα καθόλου το ζήτηµα. Σας άκουσα, όµως, να το περιγρά-
φετε και κατάλαβα ότι θέτετε ένα ζήτηµα ηθικής και νοµικής τά-
ξεως για τη ρύθµιση της αναγνώρισης ουσιαστικά, της εκ των
υστέρων αναγνώρισης της οφειλής εκ µιας συµβάσεως.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Πάντως, θα ήθελα λίγο να το διευκρινίσω. Έτσι όπως σας
άκουσα σας το ξαναλέω: εγώ τον κύριο διοικητή της ΕΥΠ δεν τον
γνωρίζω, την εταιρεία του δεν τη γνωρίζω, τη σύµβαση δεν την
γνωρίζω, τον τρόπο που εξελίχθηκε η σύµβαση τον ακούω εγώ
από εσάς, αλλά ως συνάδελφος νοµικός προς συνάδελφο νοµικό
θα σας πω τελικά το εξής. Πάντως, εάν υπήρξε µία σύµβαση µε
την οποία παρασχέθηκαν πράγµατι υπηρεσίες όπως αυτή που
µας περιγράψατε, προφανώς οφείλεται και αντίτιµο. Τι θέλω να
σας πω τώρα σ’ αυτό; Το κρίσιµο εδώ είναι το εξής. Και αυτό σας
το λέω και εξ επαγγελµατικής πείρας, ότι όσον αφορά στην
απάντηση «ας πάει στο δικαστήριο», εντάξει, ας πάει στο δικα-
στήριο, διότι πράγµατι εάν είναι λήξασα µια σύµβαση και εποµέ-
νως δεν υπάρχει νόµιµη αιτία για την καταβολή του αντιτίµου, θα
πάει στο δικαστήριο και στο δικαστήριο, εφόσον έχει παρασχεθεί
υπηρεσία, µε νοµική βάση τον αδικαιολόγητο πλουτισµό θα πλη-
ρωθεί.

Nαι. Άρα, το σκάνδαλο τώρα ποιο είναι; Ότι, αντί να πληρωθεί
µε τον αδικαιολόγητο πλουτισµό µετά από δικαστική απόφαση,
αναγνωρίζεται τελικώς από το Κοινοβούλιο ότι πρέπει να πληρω-
θεί, κάτι το οποίο θα το έλεγε το δικαστήριο µετά από δικαστική
διαµάχη; Εάν εκείνο, το οποίο θέλετε να ελέγξετε είναι το γιατί
δεν έγινε ο διαγωνισµός ή µια διαγωνιστική διαδικασία, αυτό ναι.
Όµως, η αναγνώριση -υπό την έννοια ότι, πράγµατι, εκεί πρέπει
να δει κάποιος γιατί η υπηρεσία δεν προχώρησε στο να κάνει
αυτή τη διαδικασία- από τη στιγµή που έχει παρασχεθεί υπηρε-
σία δεν γεννά ζήτηµα. Ίσα-ίσα, εγώ σας έλεγα το αντίθετο. Δη-
λαδή, το να υπάρχει ένας οφειλέτης -γιατί παρεσχέθη υπηρεσία,
άρα χρωστάει- ο οποίος λέει «εγώ δεν πληρώνω, πήγαινε στο δι-
καστήριο να πάρεις τα λεφτά σου», γιατί υπάρχει ένα νοµικό
ελάττωµα -αυτό ουσιαστικά-, τότε αυτός είναι ένας κακόπιστος
οφειλέτης, εάν αναγνωρίζει ότι έχει παρασχεθεί υπηρεσία.
Απλώς το λέω, γιατί ακούω πολλή φασαρία πάρα πολλές φορές,
ενώ πρέπει να κοιτάµε λίγο το πραγµατικό αντικείµενο και το πε-
ριεχόµενο. Παρεσχέθη η υπηρεσία ή όχι; Αν η υπηρεσία έχει πα-
ρασχεθεί, είτε µε τη νοµική βάση του νόµου είτε της συµβάσεως
είτε του αδικαιολόγητου πλουτισµού, πάντως τα λεφτά θα τα
πληρώσει το δηµόσιο. Άρα, λοιπόν, εάν η συζήτησή µας έχει νο-
µική βάση, θεωρώ ότι γίνεται µεγάλη φασαρία για ένα ζήτηµα
που οικονοµικά δεν φαίνεται να διαφοροποιεί κάτι. Αλλά, εν πάση
περιπτώσει, θα τα συζητήσετε µάλλον µε τον αρµόδιο Υπουργό. 

Έρχοµαι λίγο στα δικά µας θέµατα. Ας δούµε τι δεν άκουσα
πάλι σήµερα. Και εδώ πρέπει να πω το εξής. Στεναχωριέµαι, γιατί
πολλές φορές διακρίνω πράγµατι έναν διαφορετικό τόνο στον
τόνο του κ. Χατζηγιαννάκη ή και του κ. Μεϊκόπουλου, αλλά και
στον τόνο άλλων συναδέλφων από την πλευρά της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και δεν ξέρω και τι να διαλέξω από τα δύο. Πρέ-
πει κι εσείς να συντονιστείτε ως προς τον τόνο, προκειµένου να
µπορούµε να έχουµε µια πιο σαφή τοποθέτηση. Δηλαδή, ο Μεϊ-
κόπουλος παίρνει µεν µία αρνητική θέση, αλλά προφανώς επι-
χειρηµατολογεί µε έναν ορισµένο τρόπο, αλλά εγώ άκουσα και
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διάφορα άλλα πράγµατα και πρέπει να αναφερθώ σε αυτά.
Πρώτον: Κακή νοµοθέτηση. Κακός χαµός. Γιατί; Διότι κατετέ-

θησαν εµπροθέσµως δύο τροπολογίες στη Βουλή που επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατετίθεντο εκπροθέσµως πενήντα δύο τροπολογίες! Η µία
δε τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών, άρα απολύτως συ-
ναφής, και η άλλη τροπολογία έχουσα έµµεση συνάφεια, καθότι
αφορά στις µετατάξεις προσωπικού. 

Ως προς την καλή νοµοθέτηση, ας δούµε τι άκουσα εδώ: Δεν
µας φέρατε –πού; Στη διαβούλευση- τις ειδικές διατάξεις που
τροποποιούν ειδικά άρθρα για τα ζητήµατα της τοπικής αυτοδι-
οίκησης. Δεν θα µπορούσα να τις φέρω µε αυτή την τροπολογία;
Κατά το Σύνταγµα και τον Κανονισµό, θα µπορούσα; Εφόσον θα
µπορούσα να τις φέρω µε τροπολογία, αλλά τις φέρνω στο σώµα
του νοµοσχεδίου είναι κακή νοµοθέτηση; Είναι κακή νοµοθέτηση
ότι κάνω το µείζον, ενώ θα µπορούσα να κάνω το έλασσον; Διότι,
επαναλαµβάνω, ο χαρακτήρας αυτών των παρεµβάσεων δεν
είναι κεντρικός. Δεν σας έφερα ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο για
την τοπική αυτοδιοίκηση. Σας φέρνω παρεµβάσεις συγκεκριµέ-
νες που έχουν χαρακτήρα εξειδικευµένο. Αυτός είναι ο ορισµός
της τροπολογίας. Μπορώ να το φέρω µε τροπολογία -άρα να σας
το φέρω την Παρασκευή και να το συζητήσουµε τη Δευτέρα- εµ-
προθέσµως και προσηκόντως κατά το Σύνταγµα, άρα, είναι καλή
νοµοθέτηση. Εγώ δεν κάνω αυτό, κάνω κάτι παραπάνω. Το βάζω
στο σώµα του νοµοσχεδίου και το συζητάµε στην επιτροπή -άρα
έχουµε άνεση κοινοβουλευτικού διαλόγου- και µε εγκαλείτε.
Γιατί; Διότι δεν το έχω βάλει στη διαβούλευση µε το κοινό, µε τον
κόσµο. Με συγχωρείτε τώρα, θέλετε να γειωθούµε λίγο µε την
πραγµατικότητα; Πού τα λέτε αυτά; Σε ποιον τα λέτε; 

Και έρχοµαι και στο ζήτηµα του αριθµού των τροπολογιών,
Πού τα λέτε αυτά, όταν έχουµε και έχουν υπάρξει νοµοσχέδια τα
οποία είχαν δεκαπέντε τροπολογίες και όλες εκπρόθεσµες; Και
τα λέµε τώρα για το νοµοσχέδιο που έχει δύο εµπρόθεσµες και
λέµε για καλή και για κακή νοµοθέτηση; Σταµατήστε, χάνουµε το
µέτρο. Τηρούµε µε απόλυτη ακρίβεια αυτά, τα οποία επιβάλλει
το Σύνταγµα, τα επιβάλλει και ο νόµος για το επιτελικό κράτος
και έρχεστε τώρα και µας λέτε ότι δεν πρέπει να ασκούµε καν
αυτά τα δικαιώµατα που έχει η Κυβέρνηση. Και να πω και γιατί;
Διότι πολλά από αυτά από τη χρονική στιγµή που καταρτίζεται
ένα νοµοσχέδιο µέχρι τη χρονική στιγµή που συζητείται µπορεί
να έχουν ανακύψει. Άρα, λοιπόν, δεν καταλαβαίνω το νόηµα
αυτής της κριτικής. Νοµίζω ότι άµα δεν έχουµε να πούµε κάτι
άλλο, λέµε κάτι τέτοιο. 

Άκουσα, επίσης, ότι είναι µία ακόµη χαµένη ευκαιρία. Αυτό πια
είναι αγαπηµένη αντιπολιτευτική επωδός. Γιατί το λέω; Θυµάµαι
τις τοποθετήσεις σας. Χαµένη ευκαιρία το νοµοσχέδιο για την
τηλεργασία, το καταψηφίσατε. Χαµένη ευκαιρία το νοµοσχέδιο
για το lobbying, το καταψηφίσατε. Χαµένη ευκαιρία το νοµοσχέ-
διο για τον εσωτερικό έλεγχο, το καταψηφίσατε. Χαµένη ευκαιρία
το νοµοσχέδιο για την Κοινωνία των Πολιτών, το καταψηφίζετε. 

Καλά, από αυτές τις χαµένες ευκαιρίες εσείς, τεσσερισήµισι
χρόνια, γιατί δεν κερδίσατε καµµία; Εµείς τις χάνουµε όλες.
Εσείς που είχατε τις καλές ιδέες για το πόσο ωραία θα γίνουν,
γιατί δεν τις φέρατε τεσσερισήµισι χρόνια; Εµείς τα έχουµε φέρει
αυτά µέσα σε δέκα µήνες. Εσείς, σε τεσσερισήµισι χρόνια, γιατί
δεν τις κερδίσατε τις χαµένες ευκαιρίες; 

Και γιατί, λοιπόν, είναι τώρα χαµένες ευκαιρίες; Διότι, προ-
σέξτε. Επειδή, αυτά τα νοµοσχέδια δεν έχουν περιθώριο για να
διαφωνήσει κάποιος. Διότι πώς µπορείς να διαφωνήσεις επί της
αρχής µε το ότι πρέπει να φτιάξουµε έναν αποτελεσµατικό εσω-
τερικό έλεγχο; Τα καταφέρατε και  καταψηφίσατε. Πώς µπορείς
επί της αρχής να διαφωνήσεις µε το ότι πρέπει να ρυθµίσουµε
την τηλεργασία και να υπάρξει ρυθµισµένη τηλεργασία στο δη-
µόσιο; Τα καταφέρατε και καταψηφίσατε. Πώς µπορείς επί της
αρχής να διαφωνήσεις µε τη ρύθµιση µιας αρρύθµιστης δραστη-
ριότητας, όπως είναι η δραστηριότητα άσκησης επιρροής συµ-
φερόντων σε θεσµικούς φορείς; Και το καταψηφίσατε! Και πώς
µπορείς να διαφωνήσεις µε το ότι χρειαζόµαστε θεσµικό πλαίσιο
για τις Οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών; Το καταψηφί-
σατε κι αυτό! Πώς το καταφέρνετε αυτό;

Επειδή, λοιπόν, δεν µπορείς να διαφωνείς επί της αρχής -και
το έχω πει πολλές φορές, εάν είχατε διαφωνία σε ένα δύο ζητή-

µατα, θα µπορούσατε να διαφωνήσετε- αλλά φτάνεις στο σηµείο
να καταψηφίζεις την αρχή, τη φιλοσοφία αυτού που προσπαθεί
να κάνει το νοµοσχέδιο, µετά αρχίζεις και λες ιστορίες για τις χα-
µένες ευκαιρίες. 

Πάµε τώρα να δούµε τι λέει ο κ. Ζαχαριάδης, όταν είπα ότι η
φετινή χρονιά ήταν µια εξαιρετικά παραγωγική χρονιά από την
πλευρά του Υπουργείου Εσωτερικών. Γιατί; Διότι φέραµε τον και-
νούργιο νόµο για το ΑΣΕΠ που µε αυτόν θεµελιώνουµε και ρυθ-
µίζουµε τον πανελλαδικό διαγωνισµό προσλήψεων που τον
ετοιµάζουµε, φέραµε τον νόµο για τον εσωτερικό έλεγχο, για την
εργασία, αλλάξαµε τον εκλογικό νόµο για την αυτοδιοίκηση, φέ-
ραµε τον νόµο για το lobbying, φέρνουµε τώρα, ψηφίζουµε τον
νόµο για την κοινωνία των πολιτών, φέραµε τον νόµο για τα ζώα
συντροφιάς και φέραµε και την πρότασή µας για να αλλάζαµε το
πλαίσιο του δικαιώµατος της ψήφου των κατοίκων του εξωτερι-
κού, το οποίο δεν πήρε την πλειοψηφία µε ευθύνη των κοµµάτων
της Αριστεράς. Άρα, πράγµατι έχουµε µια πολύ παραγωγική χρο-
νιά για το Υπουργείο Εσωτερικών.

Και µε ρωτάει ο κ. Ζαχαριάδης το εξής: «Κάνατε τίποτα µε όλα
αυτά; Άλλαξε το κράτος; Έχετε αλλάξει τίποτε µε όλη αυτή σας
τη δραστηριότητα;». Δεν θυµάµαι πώς ακριβώς µου το είπε, ότι
είναι νοµοθετικός λαϊκισµός, ακτιβισµός, κάπως έτσι. Επιτρέψτε
µου. Άρα, λοιπόν, τι µου λέτε τώρα εσείς; Ότι µέσα σε δέκα
µήνες µε αυτή τη δραστηριότητα που διαµορφώνει ένα πλαίσιο
για να λειτουργήσει µια σειρά από ζητήµατα -και προσέξτε, για
να σας πω και το µέλλον, γιατί έτσι θα πάει αυτό, και έχουµε
τώρα να παρουσιάσουµε στο Υπουργικό Συµβούλιο το νοµοσχέ-
διο µε το οποίο αλλάζουµε εκ βάθρων την αξιολόγηση των δη-
µοσίων υπαλλήλων και µια σειρά από άλλα ζητήµατα τα οποία
ετοιµάζουµε- µου λέτε «ναι, αλλά δεν έχεις αλλάξει µέσα σε δέκα
µήνες το κράτος. Δεν το πρόφτασες, δεν το άλλαξες. Γιατί, και
τι έγινε που ψήφισες τηλεργασία; Υπάρχει τηλεργασία αυτή τη
στιγµή;»  

Δεν πρόφτασα, άρα, µέσα στο δεκάµηνο -τώρα είναι µέσα στο
εξάµηνο- να εκδώσω το προεδρικό διάταγµα για την προστασία
των προσωπικών δεδοµένων, την υπουργική απόφαση για τις λει-
τουργικές προϋποθέσεις του συστήµατος, να κάνω τον διαγωνι-
σµό για να φτιαχτεί η λειτουργία του συστήµατος τηλεργασίας
στο δηµόσιο. Η αλήθεια είναι, το οµολογώ, δεν το πρόφτασα
µέσα στο εξάµηνο. Να είστε καλά εσείς που το προφτάσατε σε
τριάµισι χρόνια να το έχετε τελειώσει όλο αυτό.

Για τον εσωτερικό έλεγχο, λέει, έχετε κάνει κάτι; Σαν να το
ακούω από τον κ. Ζαχαριάδη όταν συζητάγαµε για τον εσωτερικό
έλεγχο. Δεν έχει κανένα νόηµα, λέει, δεν θα γίνει τίποτα. Και λέω,
εµείς έχουµε αυτή τη στιγµή σχέδιο για τον τρόπο µε τον οποίο
θα οργανωθούν οι µονάδες εσωτερικού ελέγχου, θα κάνουµε την
εκπαίδευση των εσωτερικών ελεγκτών, θα προχωρήσουµε στην
πιστοποίησή τους, θα εκδώσουµε τις σχετικές υπουργικές απο-
φάσεις για τις επιτροπές εσωτερικού ελέγχου και θα προχωρή-
σουµε σε ένα σχέδιο µε το οποίο θα αρχίσουµε να έχουµε
παραγωγή εσωτερικών ελεγκτικών διαδικασιών. Οι πρώτοι εβδο-
µήντα εσωτερικοί ελεγκτές έχουν εκπαιδευτεί και πιστοποιηθεί.
Είναι στις µονάδες τους και αρχίζει και «τρέχει», στο πλαίσιο του
εθνικού σχεδίου ακεραιότητας, η παρακολούθηση του έργου
τους. Πάλι δεν κάναµε τίποτε;

Άλλαξε το κράτος; Δεν ξέρω τι εννοείτε «Αλλαγή του κρά-
τους». Αν εννοείτε ότι θα καταργήσουµε τους θεσµούς για να
µην έχουµε και τους αρµούς εξουσίας να µας περιορίζουν για να
κάνουµε ό,τι θέλουµε, δεν το αλλάξαµε το κράτος έτσι. Αν εννο-
είτε, όµως, ότι σε µια ώριµη δυτική δηµοκρατία, όπως είναι η Ελ-
λάδα, σηµεία στα οποία έχουµε παθογένειες, ένα ένα µεθοδικά,
τα φτιάχνουµε, αυτό το κάνουµε.

Επιτρέψτε µου εδώ απλώς να πω το εξής. Παρεµπιπτόντως,
αν αυτό φαίνεται ή δεν φαίνεται, πάντως τις πέντε µονάδες πάνω
στον δείκτη κατάταξης διαφθοράς τις κερδίσαµε µε αυτήν την
Κυβέρνηση, αυτές που είχαµε χάσει επί ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό έχει συµ-
βεί. Τις θέσεις που χάσαµε επί ΣΥΡΙΖΑ τις κερδίσαµε επί Νέας
Δηµοκρατίας.

Δεν ξέρω αν αυτό σας φαίνεται διασκεδαστικό. Έχει την πλάκα
του είναι η αλήθεια. Δηλαδή, υπό ποιαν έννοια; Ότι να σας ακούει
κάποιος εσάς να µιλάτε για τη διαφθορά ή την απραξία αυτής
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της Κυβέρνησης, την ώρα που επί των ηµερών σας πέσαµε στον
δείκτη της διαφθοράς και τώρα ξανακερδίζουµε για να πάµε µια
σκάλα πάνω από εκεί που ήµασταν, σε αυτό το χρονικό διά-
στηµα, εντάξει, εγώ θα έλεγα ότι πρέπει, αν µη τι άλλο -δεν
ζητάω κάτι συγκλονιστικό- να το αξιολογείτε και να το εκτιµάτε.

Το γεγονός ότι, παραδείγµατος χάριν, µεγάλοι διεθνείς οργα-
νισµοί, όπως ο ΟΟΣΑ, σε δηµόσιες τοποθετήσεις τους αναγνω-
ρίζουν την τεράστια προσπάθεια που γίνεται σε επίπεδο
διοικητικής µεταρρύθµισης σε πάρα πολλά επίπεδα στην Ελ-
λάδα, αυτό επίσης είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να σας προβλη-
µατίσει και να το αξιολογήσετε, για να µην είστε αποκοµµένοι
πλήρως από το διεθνές περιβάλλον και τη γενικότερη αντίληψη. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Τι δεν άκουσα; Αφού άκουσα
ύµνους για την αναγκαιότητα της ρύθµισης, η οποία παρεµπι-
πτόντως συνοµολογήθηκε από την ίδια την κοινωνία των πολιτών
και τους φορείς, τους οποίους ακούσαµε µε άνεση και τοποθε-
τήθηκαν για το πόσο κατ’ αρχάς θετικό είναι αυτό το νοµοσχέδιο,
από εσάς τι άκουσα τώρα; Είναι, λέει, ελεγκτικό και το κάνουµε
για να τους ελέγξουµε. Τι εννοείτε; Τι εννοείτε, αλήθεια τώρα;
Δεν καταλαβαίνω.

Δύο µητρώα φτιάχνουµε. Εννοείτε ότι δεν πρέπει να υπάρχουν
τα µητρώα; Εννοείτε ότι ενώ συνοµολογείτε ότι υπήρξαν -και
αυτό δεν το κατάλαβα- περιπτώσεις διαφθοράς σε τέτοιες ορ-
γανώσεις -επίσης δεν κατάλαβα-, θεωρείτε εξ ορισµού ότι όλες
αυτές οι οργανώσεις είναι άγιες;  Επειδή, δηλαδή, κάποιος γρά-
φει «µη κυβερνητική οργάνωση», ταυτόχρονα αγιοποιείτε; Ταυ-
τοχρόνως γίνεται αυτό; Ή ότι έχει υποχρέωση λογοδοσίας; Ή
ότι έχει υποχρέωση διαφάνειας; Ή εφόσον παίρνει κρατικά
λεφτά –εγώ θα πω και ιδιωτικά- έχει την υποχρέωση να δίνει λο-
γαριασµό για όλα αυτά; Ή πρέπει να µας εξηγεί τις δράσεις που
κάνει; 

Ποια είναι η άποψή σας γι’ αυτό; Είναι εντυπωσιακό το ότι οι
ίδιες οι σοβαρές Οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών που
ακούσαµε, από κάθε µέγεθος, είδος και, αν θέλετε, αντίληψη, σε
αυτό συµφώνησαν όλες, ότι υπάρχει αναγκαιότητα να γίνει αυτό.
Εσείς λέτε κάτι άλλο; Ότι δεν πρέπει να γίνει κάτι;

Αν συµφωνείτε –γι’ αυτό, κύριε Χαντζηγιαννάκη, δικαίως απο-
ρείτε- τότε µε συγχωρείτε, σε τι είναι ελεγκτικό το νοµοσχέδιο;
Στο ότι τους βάζουµε για να πάρουν χρήµατα να µπούνε σε δύο
µητρώα; Ε, τότε πώς θα κάνουµε τον έλεγχο, άµα δεν τους
έχουµε ούτε σε ένα µητρώο, άµα δεν ξέρουµε ποιοι είναι, άµα
δεν ξέρουµε τη διοίκησή τους, άµα δεν ξέρουµε το καταστατικό
τους, άµα δεν έχουµε µια χρηµατοοικονοµική τους κατάσταση;
Τι εννοείτε είναι ελεγκτικό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχω λίγο ακόµη χρόνο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Φυσικά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ.
Θέλω να µου το εξηγήσετε αυτό. 
Λέει µετά: «Είναι γραφειοκρατικό το νοµοσχέδιο». Μάλιστα.

Γιατί είναι γραφειοκρατικό το νοµοσχέδιο; Κάνει δύο µητρώα και
στην πραγµατικότητα τα δύο µητρώα αφήνουν τρεις επιλογές.
Πρώτη επιλογή: Δεν θέλω να πάρω ούτε 1 ευρώ από το ελληνικό
δηµόσιο. Σεβαστή επιλογή; Σεβαστή. Δεν χρειάζεται να µπει που-
θενά. Δεν παίρνει δηµόσια χρήµατα, δεν µπαίνει σε κανένα µη-
τρώο. Δεν χρειάζεται. Έχει να µιλήσει µόνο µε τους
χρηµατοδότες του µε τους όρους που εκείνος νοµίζει, ως Οργά-
νωση Κοινωνίας των Πολιτών. Ποια είναι η δεύτερη επιλογή; Πη-
γαίνει στη βάση. Στη βάση τι πρέπει να βάλει µέσα; Ακούστε τι
θεωρείτε υπερβολικό, για να καταλάβω την κριτική σας και πόσο
µένετε έκθετοι τώρα. Ένα καταστατικό, τα όργανα διοίκησής
του, µια χρηµατοοικονοµική κατάσταση, δηλαδή έναν ισολογισµό
- έσοδα-έξοδα, αυτό είναι χρηµατοοικονοµική κατάσταση- και τε-
λειώσαµε.

Αυτό είναι το υπερβολικό και το βαρύ και το γραφειοκρατικό
για να έχουµε µια εικόνα µε την οποία αυτή η οργάνωση µε αυτές
τις προϋποθέσεις θα πάρει µέχρι 50.000 ευρώ χρηµατοδότηση
και ένα παράβολο 20 ευρώ. Αυτό είναι υπερβολικό; Τι θέλετε να
τους βάλουµε τότε; Να µην τους το βάλουµε. Τι να βάλουµε;

Και πάµε τώρα στο άλλο. Οι άλλες είναι οι λεγόµενες µεγάλες
οργανώσεις. Αυτές τι θα κάνουν; Θα πάρουν πάνω από 50.000
ευρώ και θα έχουν και τις φοροαπαλλαγές. Με συγχωρείτε. Γι’
αυτούς το να πούµε ότι θέλουµε να δούµε µια έκθεση ορκωτών
ελεγκτών, αυτό ως πρόσθετο, ότι θέλουµε να µην έχουν διαπρά-
ξει ποινικά αδικήµατα οι διοικήσεις τους, ότι θέλουµε να δούµε
ένα σχέδιο δράσης τους -τι κάνανε;- και έναν απολογισµό για το
σχέδιο δράσης τους -το κάνανε;-, αυτό είναι βαρύ; 

Άκουσα µια κριτική «Είναι βαρύ». Γιατί είναι βαρύ; Γιατί, λέει,
προϋποθέτει τους ορκωτούς. Ρώτησα στην αγορά πόσο κάνει ο
ορκωτός. Κάνει 2.000 ευρώ. 3.000 ευρώ; Ναι, αλλά αυτός θα
πάρει από το κράτος 60.000 ευρώ, 70.000 ευρώ, 80.000 ευρώ,
συν τις φοροαπαλλαγές. Δηλαδή, θα παίρνει 10.000 ευρώ τον
µήνα ενίσχυση ή 8.000 ευρώ ή 9.000 ευρώ και δεν µπορεί να πλη-
ρώσει 300 ευρώ για τον ορκωτό ελεγκτή, ώστε να εξυπηρετηθεί
αυτή η προϋπόθεση διαφάνειας; Συγγνώµη, δηλαδή.

Άρα, για να συνεννοηθούµε. Μάλιστα λέτε το εξής που είναι
και αντιφατικό. Λέτε: «Ναι, αλλά έτσι δεν ενισχύεις τις µικρές ορ-
γανώσεις». Τις µικρές οργανώσεις σε ποιο πλαίσιο θέλετε να τις
βάλουµε;  Θέλετε µήπως- αυτό είναι που µου λέτε- να παίρνουν
απεριόριστα ποσά συν φοροαπαλλαγές µε το πρώτο µητρώο;
Αυτό θέλετε; Δηλαδή, ουσιαστικά χωρίς προϋποθέσεις, ουσια-
στικά µε ελάχιστες προϋποθέσεις. Αυτό θέλετε;

Και αυτό τώρα το υποστηρίζετε σοβαρά ως προϋπόθεση δια-
φάνειας; Ότι θα έρχεται κάποιος, θα παίρνει 100.000 ευρώ και
θα µας έχει βάλει ένα καταστατικό και ένα όργανο διοίκησης και
ένα παράβολο 20 ευρώ. Και αυτό το λέτε εσείς προϋπόθεση δια-
φάνειας. Γιατί, λέει, θέλουµε να ενισχύσουµε. Εµείς τι κάνουµε
τώρα; Θέλουµε, λέει, να ενισχύσουµε τις µεγάλες και να πλή-
ξουµε τις µικρές. Πώς τις πλήττουµε τις µικρές κατ’ αρχάς;

Κατ’ αρχάς, το «µικρές» και το «µεγάλες», να το πω διαφορε-
τικά, δεν το λέω εγώ. Το «µικρές» και το «µεγάλες» -βαριά κατη-
γορία, απαιτητική ή λιγότερη απαιτητική- θα το επιλέξουν οι ίδιες.
Εγώ είπα σε κάποια οργάνωση να µην µπει στο πιο απαιτητικό
µητρώο και να διεκδικήσει µεγαλύτερα ποσά; Οι ίδιοι επιλέγουν
σε ποιο µητρώο θα µπούνε, σύµφωνα µε τις χρηµατοδοτήσεις
τους και σύµφωνα µε τις φιλοδοξίες τους.

Τι εννοείτε; Διότι και οι ίδιοι ακόµα αυτό που λέτε δεν το λένε.
Οι ίδιοι είπαν «βάλτε µας όλους στο µεγάλο και µετά, αν δεν εκ-
πληρώσουµε στην πορεία τις προϋποθέσεις µας, βγάλτε µας».

Άρα, να πάω να πάρω τις φοροαπαλλαγές, να πάω να πάρω
και τις µεγάλες χρηµατοδοτήσεις, χωρίς να έχω τις πρόσθετες
προϋποθέσεις. Και δεν παίρνω τώρα τις µεγάλες χρηµατοδοτή-
σεις. Τώρα, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, δεν τις παίρνω, γιατί, αν
τις παίρνω, θα µπω κατευθείαν στο µεγάλο. Φιλοδοξώ να τις
πάρω, αλλά χωρίς να θέλω να εκπληρώσω τις απαιτήσεις.

Ε, δεν γίνεται αυτό. Με συγχωρείτε! Αυτό τώρα εσείς το λέτε
ως προϋπόθεση διαφάνειας και ακεραιότητας;

Ρωτώ εγώ: Τα αποτελέσµατά µας, ακολουθώντας την πολιτική
που χαράξατε τεσσεράµισι χρόνια εσείς, αλλά και πριν από εσάς,
σε επίπεδο εθελοντισµού στην Ευρώπη τα ξέρετε; Στον κόσµο
τα ξέρετε; Ξέρετε σε ποια κατάταξη βρισκόµαστε; Μπορούµε να
είµαστε λίγο συνεννοηµένοι; Διότι, από τη µια µεριά, ο ΣΥΡΙΖΑ
κλασικά υµνωδεί τα γνωστά: «Καταπληκτικές οι οργανώσεις, κά-
νουν σπουδαίο έργο» -τα συνυπογράφω εγώ όλα αυτά- «πρέπει
να τις ενισχύσουµε και να τις βοηθήσουµε». Όλα αυτά τα λέτε.
Σας έχει απασχολήσει γιατί, ενώ τα λέτε αυτά, εµείς είµαστε στην
τελευταία κατάταξη; Ρωτώ ευθέως. Έχει απασχολήσει ο έλεγχος
και η κριτική σε αυτές τις οργανώσεις και το γεγονός ότι υπάρ-
χουν εστίες αδιαφάνειας σε αυτές; Δηµιουργεί αυτό µια ανά-
σχεση σε αυτόν που θέλει να προσφέρει εθελοντικά; Ανησυχεί
µήπως πάει χαµένος ο κόπος του; Ανησυχεί το ότι δεν υπάρχουν
µητρώα που να γίνεται µια διάκριση προκειµένου να µπορεί κά-
ποιος να πει «αυτή δεν είναι καθόλου στο µητρώο, µα, καθόλου,
δεν έχει µπει πουθενά µέσα, κάτσε να δω αν την ενισχύσω, αυτή
έχει µπει και αυτή, µάλιστα, έχει και πρόσθετες απαιτήσεις».
Αυτό λειτουργεί στην κατεύθυνση της διαφάνειας και εποµένως,
της ενίσχυσης της συµµετοχής;

Άµα δεν κάνουµε όλα αυτά, πώς ακριβώς θα ενισχυθεί ο εθε-
λοντισµός; Επειδή θα κάνετε εσείς συνοµιλίες για το πόσο καλός
είναι; Και όχι µόνο εσείς, αλλά και εµείς, όλοι θα κάνουµε οµιλίες
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για το πόσο καλός είναι ο εθελοντισµός. Μπράβο, είναι σπου-
δαίος. Ναι! Τελευταίοι στην κατάταξη! Μπράβο, είναι πολύ σπου-
δαίο, να πάτε όλοι να γίνετε εθελοντές. Τελευταίοι!

Άµα δεν διαµορφωθεί ένα θεσµικό πλαίσιο το οποίο να ενι-
σχύει την ακεραιότητα, τη διαφάνεια και να κτίζει µια σχέση εµ-
πιστοσύνης µέσα από το ίδιο το θεσµικό πλαίσιο, πώς θα το
καταφέρουµε αυτό; Ερχόµαστε να το κάνουµε, το καταψηφίζετε!
Άρα, εδώ µένετε έκθετοι σε αυτά τα ζητήµατα.

Έρχοµαι τώρα σε ορισµένα ειδικά θέµατα που ετέθησαν. Συγ-
χωρείστε µε, αλλά θέλω να πω και µια κουβέντα, διότι αυτό που
είπε ο κ. Χατζηγιαννάκης η αλήθεια είναι ότι µε άγγιξε. Λέει ότι
αδικήθηκε το νοµοσχέδιο, επειδή κατέθεσε ο κ. Θεοδωρικάκος
την τροπολογία που κατέθεσε.

Προσέξτε: Εδώ εξαρτάται και από τι προτεραιότητες βάζει ο
καθένας. Εδώ έχεις ένα θεσµικό πλαίσιο να συζητήσεις, το οποίο
αφορά στην Κοινωνία των Πολιτών, αφορά στις νοµικές ρυθµί-
σεις, αφορά στο πώς αυτό θα λειτουργήσει, αφορά πάρα πολύ
κόσµο και όλοι συµφωνούµε ότι έχει µεγάλη σηµασία.

Εσείς επιλέξατε να συζητήσετε για µία τροπολογία. Αυτό είναι
δικαίωµά σας, το πώς αξιολογείτε τη σοβαρότητα των θεµάτων.

Εγώ καταλαβαίνω. Θεωρείτε ότι, επειδή αυτό δεν σας συµφέ-
ρει πολύ αντιπολιτευτικά, δεν λέει τίποτα, δεν έχει δουλειά εδώ,
δεν έχει αντιπολιτευτικό µεροκάµατο να βγάλετε, προτιµάτε
τώρα να συζητάτε την τροπολογία. Αντικειµενικά, όµως, αυτό το
οποίο είναι µείζον και ουσιώδες είναι το θέµα του νοµοσχεδίου.

Το νοµοσχέδιο δεν το αδικεί η κατάθεση της τροπολογίας. Το
νοµοσχέδιο το αδικείτε εσείς µε τη στάση σας. Το αδικείτε, γιατί
εσείς επιλέγετε να συζητήσετε για ένα θέµα που φυσικά έχει τη
σηµασία του. Προφανώς, όλα όσα συζητούνται στο Κοινοβούλιο
έχουν αξία, αλλά σε σχέση µε το µείζον κάνετε λάθος ιεράρχηση.

Από ό,τι είδα, οι άλλες διατάξεις δεν απασχόλησαν ιδιαιτέρως,
παρ’ ότι έχει πολύ σηµαντικές θεσµικές διατάξεις. Δεν έχω τον
χρόνο να τις αναπτύξω. Μόνο γι’ αυτό το οποίο απασχόλησε ως
προς τον Δήµο Αριστοτέλη και επειδή εγώ έχω και µια ευαισθη-
σία µε τα ζητήµατα των δικαστικών αποφάσεων, να το διευκρινί-
σουµε.

Το ζήτηµα των ιστορικών εδρών δεν είναι ζήτηµα φωτογρα-
φικό. Είναι δεκαοκτώ οι δήµοι που έχουν ιστορικές έδρες. Είναι
δεκαοκτώ, όχι ένας. Πότε προέκυψε το ζήτηµα των ιστορικών
εδρών; Τότε που έγιναν οι συνενώσεις των δήµων. Στις συνενώ-
σεις των καποδιστριακών δήµων, τότε µε τον νόµο του 2010, ανέ-
κυψε ένα θέµα ποια θα είναι η έδρα του δήµου και δέχτηκε τότε
ο νοµοθέτης ότι σε ορισµένους δήµους, λόγω της ιστορικότητας
συγκεκριµένων περιοχών, θα αναγνώριζε και την ύπαρξη ιστορι-
κής έδρας. Αυτά το 2010. Από τότε είναι οι ιστορικές έδρες.

Στις ιστορικές έδρες, λοιπόν, έγινε µια επιλογή όχι τώρα, αλλά
τότε. Έλεγε, βεβαίως, ο νόµος ότι έπρεπε όλες οι υπηρεσίες των
δήµων να πάνε στην νέα έδρα του δήµου. Παρά ταύτα, εξ αδρα-
νείας ενδεχοµένως και εκλογών -τοπικών επιλογών που έκαναν
εκεί οι δήµοι- σε κάποιες από τις ιστορικές αυτές έδρες παρέ-
µειναν ορισµένες υπηρεσίες.

Πράγµατι, υπήρξε µια προσφυγή κατοίκων του συγκεκριµένου
δήµου, οδηγήθηκε σε κρίση η υπόθεση αυτή στο Συµβούλιο της
Επικρατείας και το Συµβούλιο της Επικρατείας, πράγµατι, σωστά
διαβάζοντας τον νόµο -καλά τα είπε το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας- τι είπε; Ότι µε τον νόµο που υπάρχει πρέπει όλες οι υπη-
ρεσίες να πάνε στην καινούργια έδρα. Σωστά. Όµως, αυτό
δηµιουργεί προφανώς µια ένταση. Γιατί; Διότι, πάντως, αυτή τη
στιγµή που µιλάµε και για χρόνια έντεκα, δηλαδή από την εφαρ-
µογή του νόµου και προφανώς και παραπίσω, υπάρχουν υπηρε-
σίες που βρίσκονται στην ιστορική έδρα.

Δεν πάµε τώρα τις υπηρεσίες στην ιστορική έδρα ούτε δίνουµε
δυνατότητα να πάνε τώρα οι υπηρεσίες στην ιστορική έδρα ούτε
µπορεί ένας δήµαρχος τώρα που δεν έχει υπηρεσία να µεταφέ-
ρει µια υπηρεσία του στην ιστορική έδρα, αλλά αν επί είκοσι χρό-
νια λειτουργούν υπηρεσίες στην ιστορική έδρα, µετά απότην
απόφαση αυτή του Συµβουλίου της Επικρατείας παρίσταται
ανάγκη µιας ρυθµίσεως. Δεν υπάρχει παραβίαση της αποφά-
σεως του Συµβουλίου της Επικρατείας, διότι πρόκειται περί νε-
ωτέρας ρυθµίσεως κατόπιν της απόφασης του δικαστηρίου. Το
δικαστήριο έκρινε µε έναν νόµο. Σήµερα διαµορφώνουµε ένα

άλλο νοµοθετικό περιβάλλον.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Άρα, λοιπόν, εδώ καταλαβαίνω την πολιτική εντός του συγκε-

κριµένου δήµου, αλλά πάντως, η ρύθµιση δικαιοπολιτικά είναι
απολύτως ορθή.

Θέλω να σταθώ σε διατάξεις που επίσης ρυθµίζουν ένα θέµα.
Θα το πω, γιατί είναι σηµαντικό. Είναι ειδικό θέµα, αφορά στην
τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά για µένα είναι εξαιρετικά σηµαντικό.
Αφορά στο θέµα της κατά παρέκκλιση κινητικότητας υπαλλήλων
στους δήµους.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε δύο λεπτά. Ευχαριστώ για την
ανοχή σας.

Όπως ξέρετε, η κινητικότητα νοµοθετήθηκε το 2016. Εδώ, σε
αυτή την Αίθουσα έχουµε συζητήσει και από το 2016 µέχρι σή-
µερα νοµοθετήθηκαν ειδικότερες διατάξεις κινητικότητας, δη-
λαδή παρεκκλίσεις από το σύστηµα κινητικότητας εκατόν
πενήντα τον αριθµό. Περί τις εκατό είχε νοµοθετήσει από το 2016
µέχρι το 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ. Εισήγαγε ο ΣΥΡΙΖΑ την κινητικότητα και
ταυτόχρονα, ξεκίνησε να την ξηλώνει. Άρα, λοιπόν, νοµοθετήθη-
καν εκατό παρεκκλίσεις.

Κατήργησα τελείως περίπου τις ογδόντα µε προηγούµενη νο-
µοθεσία, προκειµένου να ενισχύσω την ακεραιότητα του συστή-
µατος κινητικότητας. Και τώρα κάνουµε µία ακόµα παρέµβαση.
Τι λέει αυτή η παρέµβαση; Ότι δεν θα κινείται άνευ της συναινέ-
σεως και εγκρίσεως των δήµων και των περιφερειών -µε τη συµ-
πληρωµατική παρέµβασή µας, που κάνουµε τώρα- υπάλληλος
ΟΤΑ, µε τις κατά παρέκκλιση διατάξεις της κινητικότητας που
αποµένουν.

Με δυο λόγια, όχι µε την κεντρική κινητικότητα. Στην κεντρική
κινητικότητα πάµε κανονικά, αλλά όπου έχουµε ακόµα και σώ-
ζονται παρεκκλίσεις από το βασικό σύστηµα κινητικότητας, για
να κινηθούν οι υπάλληλοι των δήµων προς τα εκεί, θα απαιτείται
η συναίνεση δηµάρχου ή περιφερειάρχου.

Αυτό είναι κεντρικό και σηµαντικό, διότι η κατά παρέκκλιση κι-
νητικότητα δεν εξαρτάται από όλες τις προϋποθέσεις του συστή-
µατος κινητικότητας, δηλαδή, την ύπαρξη του 65%, άλλες
προϋποθέσεις που θέτουµε στην κεντρική επιτροπή κινητικότη-
τας όταν γίνεται αυτή η διαδικασία, αλλά ουσιαστικά κάποιος
µπορεί και πάει και τους παίρνει χωρίς να ρωτήσει κανέναν και
χωρίς να τηρείται καµµία προϋπόθεση. Αυτό έφερνε σε µεγάλη
δυσκολία τους δήµους. Και εποµένως θεωρώ ότι και µε αυτή τη
διάταξη νοµοθετούµε κάτι που ενισχύει την αρτιότητα του συ-
στήµατος κινητικότητας. Και πρέπει να πω ότι τον τελευταίο
χρόνο βρίσκω ότι λειτουργεί πολύ ισορροπηµένα. Ήδη βρισκό-
µαστε στον δεύτερο κύκλο κινητικότητας και είναι ένας από τους
µηχανισµούς που νοµίζω ότι έχουν βοηθήσει σε µεγάλο βαθµό
στην εξισορρόπηση αναγκών. Έχει τα θέµατά του και τις δυσκο-
λίες του ακόµα, αλλά νοµίζω ότι βελτιώνεται πολύ.

Και µιας και µιλάµε –κλείνοντας- για χαµένες ευκαιρίες, θεωρώ
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρωτίστως και κυρίως η µείζον
Αντιπολίτευση, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχασε σήµερα µία
ακόµα ευκαιρία. Εσείς χάνετε τις ευκαιρίες να δείξετε ότι µπο-
ρείτε να παρακολουθήσετε έναν µεταρρυθµιστικό ρυθµό, ότι κα-
ταλαβαίνετε την αναγκαιότητα και την αξία µεταρρυθµίσεων που
είναι δικαιωµένες µέσα στην κοινωνία, οι οποίες αποτελούν απαί-
τηση και ανάγκη της κοινωνίας και τις οποίες εισηγείται το
Υπουργείο Εσωτερικών. Και θεωρώ ότι για τις κοινοβουλευτικές
δυνάµεις θα ήταν σαφώς θετικό να συντάσσονται µε αυτές τις
πρωτοβουλίες και να µην αφήνουν να το πιστώνεται αυτό µόνη
της η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. Αλλά εδώ
τα εύσηµα βρίσκονται στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας, γιατί ακριβώς µπορεί και υποστηρίζει αποτελεσµα-
τικά το έργο της Κυβέρνησης, αφήνοντας έκθετες τις λοιπές πο-
λιτικές δυνάµεις που σε πράγµατα απολύτως προφανή δεν
µπορούν να κάνουν το ελάχιστο, να συναινέσουν και να στέρξουν
στα αυτονόητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Συν-
τυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν νοµίζω ότι
υπάρχει νόηµα να δώσω συνέχεια στη συζήτηση σχετικά µε το
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σχέδιο νόµου. Τα είπαµε και στις τοποθετήσεις των Βουλευτών
του ΚΚΕ στις επιτροπές. 

Ένα ερώτηµα θέσαµε στον κύριο Υπουργό. Οι εθελοντές του
«ΕΡΓΑΝΗ» θα λογίζονται ως εργαζόµενοι, ως απασχολούµενοι ή
ως άνεργοι; Και για να αποφύγετε την απάντηση, την ουσιαστική
απάντηση, πετάξατε τη µπάλα στην κερκίδα και είπατε ότι δεν
θα λογίζονται ούτε ως απασχολούµενοι ούτε ως άνεργοι, θα κα-
ταχωρούνται ως εθελοντές. Ωραία. Ας το δεχτούµε. Θα το δούµε
στην πράξη πώς θα αξιοποιηθεί η καταχώριση των εθελοντών
στο έργο.

Προκύπτει, όµως, και κάτι άλλο. Αποδέχεστε ότι ο εθελοντι-
σµός, η εθελοντική εργασία πρέπει να συνδεθεί µε το ΑΕΠ της
χώρας, αν δεν κάνω λάθος. Έτσι δεν είναι; Το αποδέχεστε. Για
πείτε µας, λοιπόν, πώς θα µετρήσετε τη συµµετοχή της εθελον-
τικής, της απλήρωτης εργασίας στο ΑΕΠ; Ως τι θα το παρουσιά-
ζετε, ως ένα άυλο µισθολογικό κόστος, ως παραγόµενη αξία, ως
αποτέλεσµα παραγόµενων αγαθών ή προσφοράς υπηρεσιών για
να βγάλει το τελικό αποτέλεσµα; Ως τι θα το παρουσιάσετε; 

Κοροϊδεύετε και κοροϊδεύετε ασύστολα! Διότι οι εθελοντές θα
δουλεύουν, θα καταβάλλουν ζωντανή εργασία -έχει σηµασία
αυτό- και το τελικό αποτέλεσµα θα το καρπώνεται όχι αυτός που
το παρήγαγε, έστω και µε τη θέλησή του, αλλά –ποιος;- τα ιδρύ-
µατα, αυτά τα ευαγή ιδρύµατα που θα κρύβονται πίσω από αυ-
τούς τους οργανισµούς, δηλαδή τις µη κυβερνητικές
οργανώσεις, ο Σώρος, ο κάθε Σώρος, που θα ιδρύουν και θα
ελέγχουν αυτές τις Οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Και σας ενδιαφέρει ιδιαίτερα η σύνδεση του εθελοντισµού µε
το ΑΕΠ. Διότι είναι πολύ χαµηλό στην Ελλάδα. Είναι στο 0,1%,
όταν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες είναι στο 3%, είναι στο 5%,
είναι στο 6%. Στον Καναδά είναι στο 8,3% και προσεγγίζει τον
κατασκευαστικό και τραπεζικό κλάδο.

Άρα, λοιπόν, ποιος δεν γνωρίζει ότι η χρηµατική εξάρτηση των
µη κυβερνητικών οργανώσεων, αυτών των οργανισµών είναι
άµεσα συνδεδεµένη µε τις αξίες και τα οράµατα του µεγάλου κε-
φαλαίου; Κατά την άποψή µας αυτές οι οργανώσεις αποτελούν
αντιβιοτικά του εκµεταλλευτικού συστήµατος και γι’ αυτό άλλω-
στε απέχουν πάντα από το οργανωµένο λαϊκό και ταξικό, εργα-
τικό κίνηµα. Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, και οι νέοι δεν έχουν παρά
να απορρίψουν τη λογική του δήθεν εφικτού, του επιµέρους, της
εκτόνωσης της λαϊκής δυσαρέσκειας. 

Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση συµφωνούν όλα τα κόµµατα
και για αυτό αποπροσανατολίσατε και την κουβέντα εντελώς, δη-
λαδή πετάξατε την µπάλα στην κερκίδα. Καµµία συζήτηση σε
σχέση µε το νοµοσχέδιο ή τουλάχιστον το µεγαλύτερο ποσοστό
της συζήτησης έφυγε αλλού. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες: Στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1171 και ειδικό 114 θα ψηφίσουµε «παρών». Επιτρέψτε
µου να πω µόνο σε σχέση µε το προσωπικό αναπτυξιακών οργα-
νισµών των ΟΤΑ, µε το άρθρο 8 δηλαδή, ότι διαφωνούµε ριζικά
µε τους αναπτυξιακούς οργανισµούς. Ουσιαστικά παίρνουν τις
αρµοδιότητες των δηµοτικών συµβουλίων. Προωθούν µε ταχύ-
τητα ανά τη χώρα µε στόχο να τρέξουν πιο γρήγορα τα επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα µε τη συνδροµή και της τοπικής
διοίκησης, µε τις αποσπάσεις εργαζοµένων για τη στελέχωσή
τους. Πρόκειται για εταιρείες που θα µοιράζουν χρήµα κατά το
δοκούν, µακριά από το δηµόσιο λογιστικό και τη στοιχειώδη δια-
φάνεια και θα προσπερνούν τις υπάρχουσες υπηρεσίες. Θα ανα-
λαµβάνουν τη σύναψη, εποπτεία και επίβλεψη δηµόσιων µελετών
και έργων των ΟΤΑ και την τεχνική και διοικητική υποστήριξη για
θέµατα που άπτονται αρµοδιοτήτων τεχνικών υπηρεσιών και υπη-
ρεσιών δόµησης. 

Αντί για προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, εξοπλισµό και στή-
ριξη των υπηρεσιών των ΟΤΑ θα απαιτούνται άµεσα να ρυθµί-
ζονται ζητήµατα για την απρόσκοπτη υπηρεσιακή εξέλιξη των
αποσπασµένων υπαλλήλων από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης στους αναπτυξιακούς οργανισµούς, που έχει ήδη
προβλεφθεί, δίνοντας σε αυτούς που θα τους αναθέσουν διευ-
θυντικά πόστα στους οργανισµούς τη δυνατότητα να αξιοποι-
ήσουν τη διευθυντική θέση για την πιο γρήγορη υπηρεσιακή τους
εξέλιξη, την υπερπήδηση άλλων. 

Σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη µε γενικό αριθµό 1170 και ειδικό 113 θα πούµε συνολικά
«όχι». Βέβαια, λέµε κάθε φορά ότι σε µία τροπολογία είναι πολλά
άρθρα που σε άλλα µπορείς να πεις «ναι», σε άλλα µπορείς να
πεις «παρών», σε άλλα µπορείς να πεις «όχι». Σε δεσµεύει, όµως,
το τελικό που πρέπει να πεις. Σε αυτή, λοιπόν, την τροπολογία
θα πούµε συνολικά «όχι» παρ’ όλο που υπάρχουν αρκετά που θα
µπορούσαµε να πούµε «Παρών».

Στο άρθρο 8 δεν µας παραξενεύει, αλλά καταγράφουµε την
αφωνία των άλλων κοµµάτων σχετικά µε τη ρύθµιση θεµάτων
εκλογής οργάνων και αντιπροσώπων συνδικαλιστικών οργανώ-
σεων της Ελληνικής Αστυνοµίας. Μια τροπολογία απαράδεκτη,
όπως είπαµε και αρχικά, κατάπτυστη και αντιδραστική. Και πε-
ριορίσατε όλη την αντιπαράθεση βολική και για τους δύο και για
τη Νέα Δηµοκρατία και για τον ΣΥΡΙΖΑ, θα έλεγα και ύποπτη και
αποπροσανατολιστική, στο θέµα της ΕΥΠ, όταν όλοι γνωρίζουν
ποιος είναι ο ρόλος της ΕΥΠ σήµερα ή της ΚΥΠ χθες στην πα-
ρακολούθηση και την καταστολή του λαϊκού κινήµατος. Και για
να µην παρεξηγηθούµε, καταψηφίζουµε τη διάταξη για τις µετα-
τάξεις προσωπικού στην Ελληνική Αστυνοµία.

Αλλά σε κάθε περίπτωση δεν βρήκατε να πείτε µια κουβέντα
για αυτή την κατάπτυστη διάταξη που καταργεί την απλή αναλο-
γική και επιβάλλει το ενιαίο ψηφοδέλτιο στην Ελληνική Αστυνο-
µία σε βάρος πάντα του συνδικαλισµού της Ελληνικής
Αστυνοµίας, που το κατέκτησαν οι άνθρωποι µετά από χρόνια. 

Για όλους αυτούς τους λόγους επί της αρχής είπαµε ότι κατα-
ψηφίζουµε. Για τις τροπολογίες είπαµε πως αυτές τις δύο τις κα-
ταψηφίζουµε και επί των άρθρων θα εκφραστούµε κατά την
ψηφοφορία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και ο λόγος στον κ. Καµίνη, τον εισηγητή από το Κίνηµα Αλλα-

γής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν είχα σκοπό να δευτερολογήσω, άλλωστε

θα το υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Ακούγοντας την αγόρευσή
σας, δεν µπορώ, µπήκα στον πειρασµό να απαντήσω, γιατί κά-
ποιες φορά έχω την εντύπωση ότι η ρητορική σας δεινότητα -
που είναι πολύ µεγάλη, εγώ τη θαυµάζω-, σας ωθεί να υποτιµάτε
και τη νοηµοσύνη µας. 

Αναφέροµαι στο θέµα της τροπολογίας. Μας είπατε, µε δυο
λόγια, ότι πρώτα απ’ όλα µας κάνετε χάρη που δεν τη φέρατε τε-
λευταία στιγµή και την ενσωµατώσατε στο νοµοσχέδιο εξαρχής
και κατά δεύτερο λόγο, µας είπατε ότι αδικούµε το νοµοσχέδιο
επιµένοντας τόσο πολύ σε αυτή την τροπολογία για την ΕΥΠ. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι το Σύνταγµα λέει ότι νοµοσχέδιο που έχει
τροπολογίες άσχετες µε το κύριο αντικείµενό του δεν εισάγεται
καν προς συζήτηση. Είναι το άρθρο 74 του Συντάγµατος. Θα µου
πείτε: «Ευχαριστούµε πολύ, κύριε Καµίνη, όλα τα νοµοσχέδια πε-
ριέχουν τέτοιες διατάξεις». Ναι. Μπήκα στον πειρασµό, όµως,
γιατί µας εµφανίσατε ως απολύτως νόµιµη την πρακτική αυτή.
Και κατά δεύτερο λόγο, αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο σε γενικές
γραµµές είναι ένα καλό νοµοσχέδιο, πιστεύω ότι εσείς ο ίδιος το
αδικήσατε µε την τροπολογία αυτή για την ΕΥΠ που συµπεριλά-
βατε σε αυτό. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Καµίνη. 
Ο κ. Μεϊκόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Βορίδη, σας άκουσα πάρα πολύ προσεκτικά και χαίρο-

µαι ιδιαίτερα που αναπτύξαµε αυτόν τον διάλογο στις επιτροπές
και σήµερα στην Ολοµέλεια. Κι εγώ µε τη σειρά µου θα οµολο-
γήσω ότι είστε ένας δεινός οµιλητής, όµως ξέρετε κάτι, κύριε Βο-
ρίδη; Είναι πολύ εύκολο να χρησιµοποιήσουµε ορισµένες λέξεις,
που όντως διατυπώθηκαν σε τοποθετήσεις από Βουλευτές της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να σταθούµε σε ορισµένα σηµεία,
για να κατασκευάσουµε, εν τέλει, ένα επιχείρηµα και να δηµιουρ-
γήσουµε εντυπώσεις. 
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3626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Δεν είπε κάποιος, ούτε εγώ ως εισηγητής, ότι δεν θέλουµε τον
έλεγχο, γιατί επιθυµούµε µια αδιαφανή διαδικασία, προκειµένου
να µπουν όλες οι εθελοντικές οργανώσεις στο ειδικό µητρώο ή
το απλό µητρώο στη βάση δεδοµένων. Είπαµε ότι το νοµοσχέδιο
το συγκεκριµένο αφορά µόνο αυτό. Μόνο, δηλαδή, ελέγχους,
µόνο τις υποχρεώσεις και δεν έχει διαµορφώσει πολιτικές συγ-
κεκριµένες, προκειµένου να υπάρχουν και άλλα κριτήρια, ανα-
φορικά µε την εισαγωγή οργανώσεων στο ειδικό µητρώο και
στην απλή βάση δεδοµένων. Ήταν πολύ ξεκάθαρο αυτό για το
οποίο µιλήσαµε. Μιλήσαµε για ζητήµατα διασύνδεσης της πολι-
τείας µε τους φορείς των οργανώσεων. Συζητήσαµε για ζητή-
µατα διαλειτουργικότητας των µητρώων. Πάλι δεν εξηγήσατε και
υπεκφύγατε, τι θα γίνει µε τα υπόλοιπα εννέα µητρώα που λει-
τουργούν στα Υπουργεία; Τι θα συµβεί µε τα µητρώα που υπάρ-
χουν στις περιφέρειες και τα µητρώα που υπάρχουν στους
δήµους;

Συνεπώς, είναι πολύ εύκολο, κύριε Βορίδη, να χρησιµοποι-
ήσετε µισή αλήθεια για να πείτε ένα µεγάλο ψέµα. Το ίδιο ακρι-
βώς κάνατε στις επιτροπές αυτή τη φορά, σε σχέση µε τα
αδικήµατα και µε την αυτεπάγγελτη αναζήτηση του ποινικού µη-
τρώου. Δεν είπε κάποιος από τον ΣΥΡΙΖΑ ότι θέλουµε να στελε-
χώσουν τις διοικήσεις των δοµών αυτών, άνθρωποι οι οποίοι
κάνανε εµπόριο ναρκωτικών. Αλλά ένας άνθρωπος, ο οποίος
ήταν εξαρτηµένος, πέρασε τη διαδικασία της απεξάρτησής του,
δεν θα µπορούσε –απεξαρτήθηκε, χρήση ναρκωτικών έκανε- να
αποτελέσει µέλος διοίκησης, ως απεξαρτηµένος; Θα πρέπει, δη-
λαδή, ολόκληρη η οργάνωση να φύγει από το µητρώο; Θα κατα-
δικαστεί; 

Εγώ, κύριε Βορίδη, είµαι υπέρµαχος της εξής λογικής: Κάθε
νοµοθετική διαδικασία πρέπει, κατά τη γνώµη µου, να παράγει
πολιτική υπεραξία. Και η πολιτική υπεραξία, κρίνεται σε δύο επί-
πεδα. Το πρώτο επίπεδο είναι το κοινοβουλευτικό. Δεν κατάλαβα,
σε ποια Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας απευ-
θυνθήκατε; Τρεις οµιλητές ήταν σήµερα στην Αίθουσα, άρα
έδειξε η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας κατά
πόσο επικροτεί τη νοµοθετική σας πρωτοβουλία και πόσο την κα-
ταλαβαίνει. Και το δεύτερο επίπεδο είναι το αν παράγει η νοµο-
θετική σας πρωτοβουλία, µετρήσιµα αποτελέσµατα στο πεδίο
της εφαρµοσµένης πολιτικής. 

Σας καλώ, λοιπόν, να κάνετε µια ειδική συνεδρίαση της Επι-
τροπής Δηµόσιας Διοίκησης σε µερικούς µήνες, για να δούµε τα
αποτελέσµατα της νοµοθετικής ρύθµισης. Να δούµε ποιες ορ-
γανώσεις µπήκαν στο ειδικό µητρώο, πώς χρηµατοδοτήθηκαν,
κατά πόσο αυξήθηκε η συµµετοχή των εθελοντών στις Οργανώ-
σεις στην Κοινωνία των Πολιτών και να δούµε αν ξεφύγαµε από
την τελευταία θέση και ανεβήκαµε µία, έστω δύο, έστω µισή. Θα
το αναγνωρίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο, για να καταθέσει µία νοµοτεχνική. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Καταθέτουµε µία ακόµα νοµοτεχνική, η οποία είναι πάλι τε-
λείως νοµοτεχνική. Δεν έχει κάτι άλλο.

(Στο σηµείο αυτό, ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Ούτε εγώ είχα σκοπό να ξαναµιλήσω. Άλλωστε είναι τόσο κα-

ταιγιστικός ο Μάκης Βορίδης, που τι να πεις µετά από την οµιλία
τη δική του, η οποία κράτησε αρκετά; Όµως, ήθελα να επιση-
µάνω δύο σηµεία, επειδή αναφέρθηκε προηγουµένως ο κ. Ζαχα-
ριάδης σε αυτά που του είπα σε σχέση µε το κράτος. Εκεί
υπάρχει µια µεγάλη, όντως, ιδεολογική διαφορά που έχουµε
εµείς στη Νέα Δηµοκρατία µε εσάς στην Αριστερά, την οποία κα-
ταλαβαίνω και σέβοµαι, αλλά νοµίζω ότι δεν έχετε καταλάβει τι
εννοούµε εµείς όταν λέµε κράτος. Εσείς εννοείτε ένα κράτος που
µπαίνει παντού, µόνο στο σπίτι µας δεν µπαίνει -µπορεί να µπαίνει
και εκεί. Εµείς δεν το θέλουµε αυτό. Εµείς θέλουµε ένα κράτος
το οποίο να ασκεί τα καθήκοντά του, όπως συµβαίνει σε όλον τον
κόσµο. Άλλο πράγµα το κράτος που ασκεί νοµισµατική πολιτική,
που ασκεί αµυντική πολιτική, που ασκεί εξωτερική πολιτική, που
ασκεί πολιτική αντιµετώπισης της πανδηµίας και άλλο ένα κρά-
τος που µπαίνει σε όλα. Αυτό, προφανώς, ο κ. Ζαχαριάδης το
µπέρδεψε, δεν το καταλαβαίνει απολύτως και αυτό ήθελα απλώς
να διευκρινίσω. 

Ήθελα, επίσης, να κάνω και µια µικρή διευκρίνιση, επειδή κα-
τανοώ τη δυσκολία που έχει ο αγαπητός –ξέρετε, µε τους Βου-
λευτές του ΚΚΕ έχω πολύ µεγάλη διαφωνία, αλλά µου είναι όλοι
πολύ συµπαθείς- κ. Συντυχάκης, που δεν καταλαβαίνει τι σηµαί-
νει εθελοντισµός. Το κατανοώ. 

Εθελοντισµός, όµως, κύριε Συντυχάκη, είναι ότι αύριο θα µπο-
ρούσε ο Βορίδης, εγώ και εσείς να πάµε να βοηθήσουµε σε ένα
συσσίτιο, να πάµε να µαζέψουµε σκουπίδια από µια παραλία και
κακώς δεν το κάνουµε, να πάµε να βοηθήσουµε στην προστασία
από τις πυρκαγιές. Αυτό είναι εθελοντική δράση. Έχουµε τη δου-
λειά µας, δεν είµαστε άνεργοι. Ούτε άνεργοι, ούτε απασχοληµέ-
νοι. Είναι κάτι το εντελώς διαφορετικό.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτό συζητάµε εδώ; 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό συζητάµε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτό συζητάµε εδώ; Καλά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Περί αυτού

πρόκειται και νοµίζω δεν το έχετε καταλάβει επαρκώς.
Υπάρχουν και πάρα πολλοί συνταξιούχοι -γιατί δυστυχώς η Ελ-

λάδα είναι η χώρα µε τους περισσότερους συνταξιούχους στην
Ευρώπη- που θα θέλανε, νέοι άνθρωποι, πολλές φορές και κάτω
των εξήντα, που θα µπορούσαν να συµβάλλουν µε εθελοντική
εργασία και να βοηθήσουν τους συµπολίτες τους. Περί αυτών
οµιλούµε. 

Και τέλος θέλω να πω κάτι το οποίο θεωρώ σηµαντικό, επειδή
αναφέρθηκε. Εγώ δεν έχω µάθει να µασάω τα λόγια µου. Έχετε
δίκιο, µόνο τρεις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας µίλησαν σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν µίλησαν, όµως, γιατί δεν ανταποκρίνον-
ται στο νοµοσχέδιο. Δυστυχώς, περίµενα περισσότερους οµιλη-
τές και από τη Συµπολίτευση και από την Αντιπολίτευση.
Χρειαζόµαστε περισσότερο κοινοβουλευτικό λόγο εδώ µέσα, να
µην αισθάνεται ο Βουλευτής ευνουχισµένος ότι δεν κάνει το κα-
θήκον του και ταυτόχρονα για να κάνει το καθήκον του, πρέπει
να είναι και παρών. Και τα δύο ισχύουν.

Θέλω σε αυτό το σηµείο να πω ότι εµείς ως Νέα Δηµοκρατία,
όχι µόνο απλώς υποστηρίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό, το θεω-
ρούµε όχι χαµένη, αλλά κερδισµένη ευκαιρία και θα το αποδεί-
ξουµε στην πράξη, σε σύντοµο, ελπίζω, χρονικό διάστηµα και γι’
αυτό θα το υπερψηφίσουµε αµέσως τώρα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για να απαντήσει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τους συναδέλφους για τη
συζήτηση και για τη συνεισφορά.

Μία οφειλόµενη αναγνώριση και από την Ολοµέλεια, έστω και
στη φάση αυτή, που είναι η δευτερολογία και το κλείσιµο της συ-
ζήτησης. Αυτό το νοµοσχέδιο υπήρξε σε πολύ µεγάλο βαθµό µια
προσπάθεια του Άγγελου Συρίγου και του Άλεξ Πατέλη, του συµ-

βούλου του Πρωθυπουργού, και απεικονίζει και εκφράζει το εν-
διαφέρον του ίδιου του Πρωθυπουργού για την Κοινωνία των Πο-
λιτών, αλλά και για τον εθελοντισµό.

Κύριε Καµίνη, δύο πράγµατα ως προς την παρατήρησή σας.
Το πρώτο, που είναι, αν θέλετε, το παράπονό µου, είναι ότι όταν
ακούω, έχοντας δεκαπέντε χρόνια στο Κοινοβούλιο και έχοντας
δει αυτά που έχω δει, πως αυτό το οποίο κάνουµε σήµερα εµείς,
αυτή η Κυβέρνηση, είναι κακή νοµοθέτηση, αισθάνοµαι ότι,
πραγµατικά, δεν έχουν επαφή, όσοι το λένε αυτό, µε την κοινο-
βουλευτική πραγµατικότητά µας. Αυτό είναι το παράπονο.

Ως προς το νοµικό µέρος, για να είµαστε και απολύτως άρτιοι,
η έννοια του σχετικού µε την τροπολογία πάντως συνδέεται, έτσι
όπως το διαβάζω εγώ και το ερµηνεύω εγώ, και µε το αν απαι-
τείται για την κατάθεσή της η προσυπογραφή του Υπουργού που
συζητείται το κύριο νοµοσχέδιο. Η διάταξη αυτή, η τροπολογία
αυτή η οποία ήρθε, επειδή προϋποθέτει µετακινήσεις προσωπι-
κού, έχει µετατάξεις προσωπικού, προϋποθέτει και την προσυ-
πογράφει του Υπουργού Εσωτερικών. Άρα, τυπικώς δεν έχει
πρόβληµα. Άλλα τα ζητήµατα της ουσίας, τα συζητήσατε µε τον
αρµόδιο Υπουργό.

Κύριε Συντυχάκη, επειδή η ερώτησή σας -και σας ευχαριστώ-
δίνει την ευκαιρία να αναδειχθεί µία πτυχή του νοµοσχεδίου, την
οποία νοµίζω ότι δεν την αναπτύξαµε επαρκώς, θα ήθελα να πω
ότι υπάρχουν ρυθµίσεις για πρώτη φορά για τους εθελοντές. Για
πρώτη φορά η εθελοντική παροχή εργασίας αποκτά ένα θεσµικό
πλαίσιο. Ορίζεται ποιος είναι εθελοντής. Ορίζεται ποια είναι η ορ-
γάνωση στην οποία µπορεί να παρέχεται αυτή η εργασία. Και
υπάρχουν ευνοϊκές ρυθµίσεις, προστατευτικές, για τους εθελον-
τές.

Ταυτόχρονα, για πρώτη φορά υπάρχει ένας θεσµικός τρόπος
καταγραφής των εθελοντών, ακριβώς για να προστατεύσουµε
τη µισθωτή εργασία, ακριβώς για να αποφύγουµε την καταστρα-
τήγηση, ακριβώς ώστε να µην µπορεί καµµία οργάνωση κοινω-
νίας των πολιτών, µια τέτοια οργάνωση, να ισχυρίζεται ότι έχει
εθελοντές, ενώ στην πραγµατικότητα έχει εργαζοµένους.

Γιατί, λοιπόν, το βάζουµε στην «ΕΡΓΑΝΗ»; Όχι γιατί θα είναι
έτσι όπως είναι η «ΕΡΓΑΝΗ». Προφανώς θα διαµορφωθεί ένας
ειδικός τόπος, ένα ειδικό σηµείο για την καταχώρηση αυτή, κύριε
Πρόεδρε. Στο ερώτηµά σας «θα είναι εργαζόµενος ή θα είναι
άνεργος;» η απάντηση είναι εθελοντής µπορεί να είναι και ο
άνεργος, εθελοντής µπορεί να είναι και ο εργαζόµενος. Όχι ο ερ-
γαζόµενος στην Οργάνωση της Κοινωνίας των Πολιτών. Εκεί δεν
µπορεί. Όµως, µπορώ εγώ το πρωί να είµαι στη δουλειά µου και
το απόγευµα να κάνω παροχή εθελοντικής εργασίας αλλού. Άρα,
λοιπόν, αυτό διαµορφώνει ένα επίπεδο ελέγχου.

Και προσέξτε -εδώ τώρα εσείς έχετε µεγάλη πείρα, ειδικά στα
εργασιακά ζητήµατα-,  είδατε ότι είναι ένα από τα σηµεία τα
οποία δέχθηκαν τη µεγαλύτερη κριτική: Ότι είναι βαρύ, ότι είναι
γραφειοκρατικό, ότι πώς θα το κάνουµε, πώς θα γίνονται οι κα-
ταχωρήσεις κ.λπ.. Γιατί; Διότι ακριβώς διαµορφώνει ένα πεδίο
ελέγχου, ακριβώς για να προστατεύσουµε τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων.

Και επειδή άκουσα µία παρατήρηση από τις οργανώσεις -νο-
µίζω το είπαν και από την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, νοµίζω
το είπε και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αυτό- ότι µπορεί να υπάρ-
χουν ειδικές συνθήκες και ειδικές περιστάσεις απολύτως κατε-
πείγουσες και απρόβλεπτες, που κάποιος δεν µπορεί να το κάνει
αυτό, η απάντηση γι’ αυτό είναι µέσα στις νοµοτεχνικές. Έχουµε
προκάνει αυτή την πρόβλεψη, ώστε αυτό να επιτρέπει την εξαί-
ρεση.

Ως προς τα ζητήµατα τα οποία επισηµάνατε, κύριε Μεϊκό-
πουλε, εγώ δεν είπα, αντιθέτως, σας εξήρεσα από τη γενική κρι-
τική σε προσωπικό επίπεδο. Όµως, από την άλλη µεριά, πρέπει,
σας ξαναλέω, ο λόγος ενός κόµµατος και µιας Κοινοβουλευτικής
Οµάδας να αξιολογείται ενιαία.

Δηλαδή, εσείς κάνατε ορισµένες επισηµάνσεις, τις οποίες
θεωρώ τις απήντησα -δεν ξέρω αν τις κρίνετε επαρκείς ή όχι τις
απαντήσεις µου- στην επιτροπή. Παραδείγµατος χάριν, είπατε
«ποια είναι η σχέση των υφιστάµενων µητρώων µε τα δύο µη-
τρώα, τα οποία δηµιουργούνται;». Και σας είπα ότι δεν υπάρχουν
αυτή τη στιγµή µητρώα για να ανησυχούµε. Ούτως ή άλλως,
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υπάρχει µεταβατικότητα στην έναρξη και µάλιστα, σηµαντική µε-
ταβατικότητα. Γιατί; Διότι πρέπει να τα νοµοθετήσουµε. Πρέπει
να τα φτιάξουµε. Εν συνεχεία, υπάρχει πρόβλεψη, προκειµένου
να υπάρξουν υπουργικές αποφάσεις, µε την οποία η φιλοδοξία
είναι να καταργηθούν τα µητρώα. Όµως, αυτό προϋποθέτει,
πλέον, την ενοποίηση εξειδικευµένων νοµοθεσιών που υπάρχουν
για το κάθε µητρώο, σε σχέση µε το γενικό πλαίσιο που θέτει.
Να υπάρξει, λοιπόν, αυτή η µετάπτωση, η οποία είναι και µία µε-
τάπτωση πληροφορικής, αλλά είναι και µία διαδικασία παντρέ-
µατος, να το πω, νοµοθεσιών. Δεν είναι µόνο οι βάσεις. Είναι και
η νοµοθεσία, που πρέπει να παντρευτεί.

Και τι ζήτησα; Ζήτησα εδώ µία νοµοθετική εξουσιοδότηση,
στην οποία µου λέτε «µα τα πιο σηµαντικά τα παίρνεις µε νοµο-
θετική εξουσιοδότηση». Μα τι θέλετε τώρα, να νοµοθετήσει το
Κοινοβούλιο τις λεπτοµέρειες της µετάπτωσης από το ένα µη-
τρώο στο άλλο; Έχετε κακή, εσφαλµένη εντύπωση για την έννοια
της νοµοθεσίας.

Η νοµοθεσία υποχρεωτικά έχει έναν πιο γενικό χαρακτήρα και
όταν διαµορφώνει το θεσµικό πλαίσιο, άρα δίνει την έγκρισή της
η Βουλή στη γενική κατεύθυνση, εν συνεχεία τεχνικού τύπου λε-
πτοµέρειες -γιατί αυτό πραγµατικά είναι τεχνικό-, δηλαδή το πώς
ακριβώς θα γίνει µετάπτωση, το πώς θα κουµπώσουν τα µητρώα,
το πώς θα παντρευτεί και θα ενοποιηθεί η νοµοθεσία, ώστε ο
χρηµατοδοτικός φορέας να µην χάσει το δικαίωµά του για τη
χρηµατοδότηση µε τους όρους που αυτός θέλει, αλλά ταυτό-
χρονα να εξυπηρετούνται και οι απαιτήσεις αυτών των γενικών
µητρώων που θα είναι στο Υπουργείο Εσωτερικών, αυτό, λοιπόν,
πράγµατι είναι µία τεχνική άσκηση. Αυτή την τεχνική άσκηση θέ-
λετε να την κάνει το Κοινοβούλιο; Τι να την κάνει το Κοινοβούλιο;
Το Κοινοβούλιο έχει δώσει τη βασική πολιτική έγκριση. Έχει
δώσει την κατεύθυνση. Δεν υπάρχει κάτι κρίσιµο. Δεν υπάρχει
ένα πολιτικό διακύβευµα σε αυτή τη διαδικασία. Υπάρχουν, από
εκεί και πέρα, τεχνικές λεπτοµέρειες εφαρµογής.

Προσέξτε και για να πείτε, λοιπόν, αυτό -το οποίο καλά κάνετε
και το λέτε-, επίσης λέτε «δεν κάνει τίποτε. Κάνει µόνο ελεγκτικά
πράγµατα». Τίποτε δεν κάνει; Οι φοροελαφρύνσεις τι είναι; Τί-
ποτα; Εσείς µε ποιον τρόπο θα παρακινούσατε; Με ποιον τρόπο
θα παρακινούσατε την Κοινωνία των Πολιτών να δραστηριοποι-
ηθεί; Τι θα της κάνατε, δηλαδή; Τι θα τους λέγατε; Μπράβο; Τι
θα τους κάνατε; Θα τους λέγατε; Αναγνωρίζουµε την αξία σας;

Εδώ διαµορφώθηκε ένα ολόκληρο πλαίσιο, το οποίο, για να
ξέρουµε και τι λέµε, η εκτίµηση είναι ότι θα κοστίσει περίπου 150
εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Αυτό είναι τίποτα, τα 150 εκατοµ-
µύρια ευρώ τον χρόνο; Να τη, λοιπόν, η πριµοδότηση, να τη η κι-
νητροδότηση. Και µάλιστα, ποια κινητροδότηση; Γιατί το άκουσα
και αυτό. Λέει «µικρές, µεγάλες». Κατ’ αρχάς, ξαναλέω: Δεν είπα
µικρές, µεγάλες. Είπα ποιος θέλει να µπει σε αυτό το σχήµα.
Αλλά αυτό το σχήµα, ναι, έχει προαπαιτούµενα. Έχει προαπαι-
τούµενα διαφάνειας, κατά τη γνώµη µου όχι τόσο βαριά, µπρο-
στά σε αυτό το οποίο δίνει. Αλλά, ναι, κάτι πρέπει να κάνουµε.

Λέει, η τάση -το άκουσα αυτό ως άποψη- στην Ευρώπη είναι
να πηγαίνουµε σε µικρές οργανώσεις και να µην πηγαίνουµε σε
µεγάλες οργανώσεις. Εγώ δεν αποφασίζω για τις τάσεις. Αυτή
είναι και µία διαφορά, πραγµατικά µία διαφορά, πολιτικής αντί-
ληψης και φιλοσοφίας. Εγώ δεν θέλω να ρυθµίσω την Κοινωνία
των Πολιτών µε την έννοια που το λέτε εσείς, να τη χειραγω-
γήσω, να την ελέγξω, να της πω τι θα κάνει.

Όµως, προσέξτε, όταν είναι να δίνω φοροαπαλλαγές ή όταν
είναι να δίνω χρηµατοδοτήσεις, τότε το κράτος µπορεί να θέσει
τους όρους. Αυτά δεν είναι ότι συµβαίνουν από µόνα τους. Συµ-
βαίνουν, γιατί ακριβώς µέσα στην Κοινωνία των Πολιτών αποφα-
σίζεις κάτω από ποιους όρους θα κινητροδοτήσεις. Και λες ότι
εγώ για αυτή την κινητροδότηση ζητώ αυτά. Και τι ζητώ; Γιατί
σας φαίνονται υπερβολικά αυτά τα οποία ζητούνται; Θα παίρνει
όλες τις φοροαπαλλαγές, θα παίρνει και πάνω από 50.000 ευρώ
και 70.000 ευρώ και 80.000 ευρώ και 90.000 ευρώ ευρώ και δεν
θα έχει ορκωτό ελεγκτή να ξέρουµε τι έγιναν αυτά µε µια υπο-

γραφή. Να ξέρουµε τι έγιναν. Τι διαχείριση έκανε. Δεν θα του βά-
λουµε ποινικό µητρώο. Στη διοίκηση.

Μου λέτε: «Και τι θα γίνει µε τον τοξικοεξαρτηµένο που τώρα
πια δεν είναι;». Μα, επιτρέψτε µου, εµείς δεν εξετάζουµε την το-
ξικοεξάρτηση εδώ ως τέτοια. Την εξετάζουµε σε σχέση µε την
τέλεση ποινικών αδικηµάτων. Εγώ δεν εξετάζω αν κάποιος είναι
ή δεν είναι, γιατί µπορεί να έχει τέτοιου είδους εξάρτηση, αλλά
να µην έχει ποινική εµπλοκή. Δεν σηµαίνει ότι όποιος είναι τοξι-
κοεξαρτηµένος έχει και ποινικές εµπλοκές. Αλλά αν έχει; Να
αδιαφορήσω; Δηλαδή, να έχω καταδικασµένο τοξικοεξαρτηµένο
για εµπορία ναρκωτικών και να πηγαίνω να τον χρηµατοδοτώ στη
διοίκηση; Έστω εγώ να δεχτώ τον ισχυρισµό σας ότι έχει απε-
ξαρτηθεί, αυτός όµως, ο καταδικασµένος για την εµπορία, θα
είναι σε οργάνωση η οποία ασχολείται µε τοξικοεξάρτηση. Δεν
βλέπετε κινδύνους σε αυτό; Αν δεν τους βλέπετε, εγώ τους
βλέπω.

Θέλω να σας πω κι ένα τελευταίο για να κλείσω. Σας ευχαρι-
στώ όλους για τα καλά σχόλια για τις ρητορικές µου ικανότητες.
Να είστε καλά. Το ερώτηµα είναι το εξής: Είναι οι ρητορικές ικα-
νότητες ή η αλήθεια των επιχειρηµάτων; Αυτό είναι που πρέπει
να σας απασχολήσει. Προσέξτε, και το λέω και από τη δουλειά
µου, µιλάω από το επάγγελµα µου, το λειτούργηµα, τη δικηγο-
ρία, δεν πιστεύω ότι µε ψέµατα κερδίζονται υποθέσεις και δεν
πιστεύω ότι µε το να τα λες καλά κερδίζονται οι υποθέσεις. Οι
υποθέσεις κερδίζονται όταν λες σωστά την αλήθεια. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που πραγµατικά πρέπει να εξετάσετε, αλλά
προϋποθέτει µια πιο βαθιά δοµική αναθεώρηση –έχω µιλήσει για
τα στρατηγικά αδιέξοδα του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την Αίθουσα-, είναι
το γιατί συχνά συνήθως, για να µην πω πάντα, βρίσκεστε µε τη
λάθος πλευρά του επιχειρήµατος και πολύ συχνά µε τη λάθος
πλευρά της ιστορίας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Προστασία του
εθελοντισµού, ενίσχυση της δράσης της Κοινωνίας των Πολιτών,
φορολογικά κίνητρα για την ενίσχυση της κοινωφελούς δράσης
των Ο.Κοι.Π. και λοιπές διατάξεις».

Σας υπενθυµίζω ότι έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής επί
της υπουργικής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1170 και ειδικό
113 από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, η οποία θα διεξαχθεί αύριο το απόγευµα
στις 17.30’, όπως έχουµε ανακοινώσει και νωρίτερα και θα ακο-
λουθήσει η ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου και του συνόλου
του νοµοσχεδίου. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και της
τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1171 και ειδικό 114 και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, πενήντα πέντε άρθρα και µία τροπολογία. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα πεδία που περιλαµβάνει
η ψηφοφορία. Αφού καταχωρίσετε την ψήφος σας, έχετε τη δυ-
νατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη
λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Προστασία του εθελοντισµού, ενίσχυση της δράσης της Κοι-
νωνίας των Πολιτών, φορολογικά κίνητρα για την ενίσχυση της

κοινωφελούς δράσης των Ο.Κοι.Π. και λοιπές διατάξεις

Επί της αρχής      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 24 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 32 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 37 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 44 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 53 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 55 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ.1171/114 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών «Προστασία του εθελοντι-
σµού, ενίσχυση της δράσης της Κοινωνίας των Πολιτών, φορο-
λογικά κίνητρα για την ενίσχυση της κοινωφελούς δράσης των
Ο.Κοι.Π. και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί
της αρχής, των άρθρων και της τροπολογίας.

Υπενθυµίζω ότι η διεξαγωγή της ονοµαστικής ψηφοφορίας επί
της τροπολογίας και η ψήφιση στο σύνολο του νοµοσχεδίου θα
διεξαχθούν στην αυριανή συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.13’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 14 Δεκεµβρίου 2021 και ώρα 17.30’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: 1) ψήφιση του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Προστασία του εθελοντι-
σµού, ενίσχυση της δράσης της Κοινωνίας των Πολιτών, φορο-
λογικά κίνητρα για την ενίσχυση της κοινωφελούς δράσης των
Ο.Κοι.Π. και λοιπές διατάξεις» και 2) µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση
του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2022».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


